
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 14479 
2.  Άδεια απουσίας του Βουλευτή κ. Μ. Παπαδόπουλος,

σελ. 14413 
3. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το 1ο Δηµοτικό Σχολείο Σκοπέλου, το 1ο Δηµοτικό
Σχολείο Σκοπέλου, το Εργαστήριο Ειδικής Επαγγελµατικής
Εκπαίδευσης Κω, το 4ο Δηµοτικό Σχολείο Περάµατος, το Πει-
ραµατικό Δηµοτικό Σχολείο της Θεσσαλονίκης, το 2ο Γυµνά-
σιο Καλαβρύτων, το 1ο Γυµνάσιο Αµαλιάδας και από το
Γυµνάσιο και Λύκειο Ραπτόπουλου Ευρυτανίας , σελ. 14385,
14390, 14396, 14409, 14411, 14414, 14416, 14429 

4. Η Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Κοινοβουλευτικής Δεοντολο-
γίας καταθέτει την  Έκθεσή της στην αίτηση της Εισαγγελι-
κής Αρχής για τη χορήγηση άδειας άσκησης ποινικής δίωξης
κατά Βουλευτή, σελ. 14416 

5. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 14361, 14382, 14383,
14384, 14385, 14386, 14388, 14390, 14391, 14392, 14394,
14396, 14398, 14400, 14401, 14402, 14406, 14407, 14408,
14409, 14410, 14411, 14413, 14414, 14416, 14421, 14422,
14428, 14429, 14430, 14431, 14433, 14435, 14436, 14442,
14443, 14447, 14448, 14450, 14451, 14454, 14456, 14457,
14479  

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση αναφορών µε αριθµό από 1666 έως 1708,

σελ. 14361-14372 
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

14373 - 14381
3. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα:

«Στον αέρα το Τµήµα Νεάπολη -  Άγιος Νικόλαος του ΒΟΑΚ»,
σελ. 14381 

β) Προς τον Υπουργό Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής
Προστασίας : 

i. µε θέµα :«Καθυστέρηση στις αποζηµιώσεις των πληγέν-
των από την καταστροφική πυρκαγιά της 21ης Αυγούστου
2023 στις Δηµοτικές Κοινότητες Διαλεχτό, Αβραµυλιά και
Ξεριά του Δήµου Νέστου και Μυρτόφυτο του Δήµου Παγ-
γαίου της Π.Ε. Καβάλας», σελ. 14384 

ii . µε θέµα: «Να παρθούν άµεσα µέτρα αντιµετώπισης των
προβληµάτων των πληµµυροπαθών των χωριών της Φαρκα-
δόνας και των Μεγάλων Καλυβίων του Νοµού Τρικάλων».,
σελ. 14386 

ιιι. µε θέµα :«Αναγκαιότητα νοµοθετικών ρυθµίσεων για
τους σεισµόπληκτους του Δήµου Μινώα  Πεδιάδος που πα-
ραµένουν σε καθεστώς οµηρίας από τον Σεπτέµβριο του
2021»., σελ. 14388 

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Κατάθεση σχεδίου νόµου: 
Οι Υπουργοί Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Εθνικής Οικο-

νοµίας και Οικονοµικών, Εξωτερικών, Εθνικής  Άµυνας, Εσω-
τερικών, Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, Υγείας,
Προστασίας του Πολίτη, Υποδοµών και Μεταφορών, Ανάπτυ-
ξης, Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, Δικαιοσύνης, Πο-
λιτισµού, Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας, Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων, Τουρισµού, Ψηφιακής Διακυβέρ-

νησης, Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας, Επικρα-
τείας, καθώς και οι Αναπληρωτές Υπουργοί Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών, Εσωτερικών και Παιδείας, Θρησκευ-
µάτων και Αθλητισµού κατέθεσαν στις 15.4.2024 σχέδιο
νόµου: «Ρυθµίσεις για την αντιµετώπιση των πολυεπίπεδων
επιπτώσεων της κλιµατικής αλλαγής στους τοµείς: α) της
διαχείρισης υδάτων, β) της διαχείρισης και προστασίας των
δασών, γ) της αστικής ανθεκτικότητας και πολιτικής, δ) της
καταπολέµησης της αυθαίρετης δόµησης, ε) της ενεργει-
ακής ασφάλειας», σελ. 14391 

2. Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων,
των τροπολογιών και του συνόλου του σχεδίου νόµου του
Υπουργείου Πολιτισµού: «Μέτρα για τη διαφύλαξη και την
ανάδειξη της άυλης πολιτιστικής κληρονοµιάς, την προστα-
σία και ενίσχυση του ελληνόφωνου τραγουδιού και τον ηχο-
γραφηµάτων νέων δηµιουργών ή καλλιτεχνών, καθώς και την
προστασία και διάχυση της ελληνικής γλώσσας στο πλαίσιο
της διαφύλαξης και ανάδειξης της άυλης πολιτιστικής κλη-
ρονοµιάς - Ρυθµίσεις για τον εκσυγχρονισµό της εµπορικής
πολιτικής του Οργανισµού Διαχείρισης και Ανάπτυξης Πολι-
τιστικών Πόρων και λοιπές διατάξεις του Υπουργείου Πολιτι-
σµού», σελ. 14392-14461 

3. Κατάθεση Εκθέσεως Διαρκούς Επιτροπής:
Η Διαρκής Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων καταθέτει

την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Εθνικής
Οικονοµίας και Οικονοµικών «Κώδικας φορολογικής διαδικα-
σίας και άλλες διατάξεις-Συνταξιοδοτική διάταξη», σελ.
14421 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 14440 - 14454
ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ Ο. , σελ. 14408 - 14425
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 14396 - 14408
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. ,

σελ.14454 - 14479
ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 14361 - 14696
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 14425 - 14440

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ Σ. , σελ. 14450
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 14442, 14443, 14447,14448, 

14450, 14451, 14454
ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ  Ό. , σελ. 1449, 14410, 14411, 14413, 

14414, 14416, 14421, 14422
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 14398, 14400, 14401,14402, 

14406, 14407, 14408
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 14456, 14457, 14479
ΜΑΛΑΜΑ Κ. , σελ. 14433, 14451
ΜΠΟΥΡΑΣ  Α. , σελ. 14361, 14382, 14383,14384, 

14385, 14386, 14388,14390, 
14391, 14392, 14394, 14396

ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 14428, 14429, 14430,14431, 
14433, 14435, 14436

Β. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΒΑΤΣΙΝΑ  Ε. , σελ. 14388, 14389, 14390

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΛΕ’

Τετάρτη 17 Απριλίου 2024



ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 14384, 14385
ΜΕΤΑΞΑΣ Κ. , σελ. 14386, 14387
ΣΠΥΡΙΔΑΚΗ Α. , σελ. 14382, 14383
ΤΑΧΙΑΟΣ Ν., σελ. 14382
ΤΡΙΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ Χ. , σελ. 14385, 14386, 14387,14388, 

14389, 14390

Γ. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Πολιτισµού:
ΑΚΡΙΤΑ  Έ. , σελ. 14429
ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 14400, 14401, 14449,14450, 
14454, 14457

ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ Σ. , σελ. 14398, 14402
ΒΕΤΤΑ Κ. , σελ. 14408, 14409, 14410,14411, 

14420
ΓΙΑΤΣΙΟΣ Ι. , σελ. 14447
ΓΙΩΡΓΟΣ Ι. , σελ. 14425
ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΥ Π. , σελ. 14394, 14450
ΔΕΛΗΚΑΡΗ Α. , σελ. 14392, 14451
ΔΕΛΗΣ Ι. , σελ. 14396, 14398, 14450
ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ Α. , σελ. 14441
ΔΙΓΕΝΗ Α. , σελ. 14408
ΔΟΥΔΩΝΗΣ Π. , σελ. 14406
ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 14407
ΚΑΒΒΑΔΑΣ Α. , σελ. 14435
ΚΑΖΑΜΙΑΣ Α. , σελ. 14443
ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ Δ. , σελ. 14417, 14418, 14419, 14429
ΚΑΠΠΑΤΟΣ Π. , σελ. 14419
ΚΑΦΟΥΡΟΣ Μ. , σελ. 14428
ΚΕΛΛΑΣ Χ. , σελ. 14420
ΚΕΦΑΛΑ Γ. , σελ. 14405, 14448
ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ  Ό., σελ. 14430
ΚΟΝΤΗΣ Ι. , σελ. 14404, 14448
ΚΟΝΤΟΤΟΛΗ Μ. , σελ. 14432, 14433
ΚΟΥΛΚΟΥΔΙΝΑΣ Σ. , σελ. 14407, 14408
ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ Α. , σελ. 14402, 14448
ΚΤΙΣΤΑΚΗΣ Ε. , σελ. 14445
ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 14418, 14421
ΜΑΚΡΗ  Ζ., σελ. 14428, 14429
ΜΑΛΑΜΑ Κ. , σελ. 14393, 14408, 14450
ΜΑΝΤΖΟΣ Δ. , σελ. 14436
ΜΕΝΔΩΝΗ Σ., σελ. 14401, 14402, 14410,14418, 

14419, 14422, 14430,14433, 
14451, 14454, 14456

ΜΠΑΡΤΖΩΚΑΣ Α. , σελ. 14438
ΜΠΙΜΠΙΛΑΣ Σ. , σελ. 14416
ΜΠΟΥΜΠΑΣ Κ. , σελ. 14412
ΝΑΤΣΙΟΣ Δ. , σελ. 14414
ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ Γ. , σελ. 14446
ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ Α. , 

σελ. 14446
ΠΑΡΑΣΤΑΤΙΔΗΣ Σ. , σελ. 14411
ΠΑΦΙΛΗΣ Α. , σελ. 14433
ΡΑΠΤΗ Ζ. , σελ. 14418, 14439
ΣΠΑΝΙΑΣ Α. , σελ. 14443
ΣΠΥΡΙΔΑΚΗ Α. , σελ. 14431
ΤΖΟΥΦΗ Μ. , σελ. 14413
ΤΣΙΡΩΝΗΣ Σ. , σελ. 14442
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 14426
ΧΡΗΣΤΙΔΗΣ Π. , σελ. 14425



Αθήνα, σήµερα στις 17 Απριλίου 2024, ηµέρα Τετάρτη και ώρα
9.01’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Γ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ ΜΠΟΥΡΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.
Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσεις τις ανα-

φορές προς το Σώµα.
(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον Γραµµατέα της Βου-

λής κ. Σπυρίδωνα Κουλκουδίνα, Βουλευτή Πιερίας, τα ακόλουθα:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

K’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ A’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΛΕ’

Τετάρτη 17 Απριλίου 2024



14362 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΛΕ’ - 17 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2004 14363



14364 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΛΕ’ - 17 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2004 14365



14366 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΛΕ’ - 17 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2004 14367



14368 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΛΕ’ - 17 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2004 14369



14370 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΛΕ’ - 17 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2004 14371



14372 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΛΕ’ - 17 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2004 14373

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ



14374 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΛΕ’ - 17 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2004 14375



14376 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΛΕ’ - 17 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2004 14377



14378 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΛΕ’ - 17 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2004 14379



14380 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΛΕ’ - 17 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2004 14381



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Με έγγραφό της η Γενική Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβου-
λευτικών Θεµάτων ενηµερώνει το Σώµα ότι σήµερα, Τετάρτη 17
Απριλίου του 2024, θα συζητηθούν οι εξής επίκαιρες ερωτήσεις: 

Η µε αριθµό 944/8-4-2024 επίκαιρη ερώτηση, η οποία θα απαν-
τηθεί από τον Υφυπουργό Υποδοµών και Μεταφορών κ. Νικόλαο
Ταχιάο.

Και οι µε αριθµό 952/9-4-2024, 974/15-4-2024 και 975/15-4-
2024 επίκαιρες ερωτήσεις, που θα απαντηθούν από τον Υφυ-
πουργό Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας κ. Χρήστο
Τριαντόπουλο. 

Θα ξεκινήσουµε µε τη δεύτερη µε αριθµό 944/8-4-2024 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού Λασιθίου της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής» κ. Αικατερίνης Σπυ-
ριδάκη προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα:
«Στον αέρα το τµήµα Νεάπολη - Άγιος Νικόλαος του ΒΟΑΚ».

Ορίστε, κυρία Σπυριδάκη, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία
σας.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΣΠΥΡΙΔΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, ευχαριστώ που είστε σήµερα εδώ να µου απαν-
τήσετε. 

Βρισκόµαστε πεντακόσιες ενενήντα µέρες µετά τη συµβασιο-
ποίηση του υπό συζήτηση έργου και επιτρέψτε µου να κάνω µια
σύντοµη ανασκόπηση. 

Στις 25 Ιανουαρίου του 2023 ο Πρωθυπουργός Κυριάκος Μη-
τσοτάκης έρχεται στο Λασίθι, κόβει την κορδέλα και εγκαινιάζει
το έργο, ενηµερώνοντάς µας ότι ξεκινάνε οι εργασίες για το
τµήµα αυτό του ΒΟΑΚ και δεσµευόµενος ότι θα ολοκληρωθεί
σύντοµα. Τέσσερις µήνες µετά την υπογραφή της σύµβασης,
µάς ανακοινώνετε την έναρξη του έργου. Δεσµεύεστε, δηλαδή,
τόσο από τα δικά σας λεγόµενα, όσο και από τα χρονικά περι-
θώρια του Ταµείου Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας. 

Πάµε, όµως, να δούµε τι έγινε ακριβώς µετά την γιορτή των
εγκαινίων. Στις 5 Μαΐου του 2023 η ανάδοχος εταιρεία ζητάει την
πρώτη παράταση της πρώτης τµηµατικής έως τις 31 Οκτωβρίου
του 2023. Αιτιολογία ήταν η µη ολοκλήρωση της έγκρισης του
συνόλου των απαιτούµενων συνοδών µελετών. Μας διαβεβαι-
ώνει, βέβαια, ότι µια τέτοια παράταση δεν θα βγάλει εκτός χρο-
νοδιαγράµµατος ολόκληρο το έργο. Η εγκριτική δίνεται στις 9
Ιουνίου και µε -ας το πούµε- διορατικότητα, έρχεστε στις 31 Αυ-
γούστου ζητάτε αναθεώρηση στο Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθε-
κτικότητας, χωρίς να µάθουµε ποτέ τι έγινε γι’ αυτό το κοµµάτι
του έργου, αν µπήκαν, βγήκαν, αν ζητήσατε παράταση. Θεω-
ρούµε ότι ζητήσατε παράταση. 

Εποµένως, ζητάτε δεύτερη παράταση, χωρίς να την έχει ζητή-
σει καν ο ανάδοχος. 

Στις 12 Οκτωβρίου του 2023, η ανάδοχος εταιρεία ζητάει εκ
νέου παράταση της πρώτης τµηµατικής έως τις 8 Φεβρουαρίου
του 2023 και 13 Δεκεµβρίου του 2023, βγαίνει η εγκριτική από-
φαση.

Ερχόµαστε τώρα 11 Μαρτίου µε την τελευταία απόφασή σας,
στην οποία ζητάτε για τρίτη φορά παράταση του έργου, στο σύ-
νολό του αυτή τη φορά, µε ένα νέο χρονοδιάγραµµα υλοποί-
ησης. 

Έχετε αναιρέσει, λοιπόν, τον αρχικό σχεδιασµό σας τρεις
φορές και µας λέτε ότι το έργο θα υλοποιηθεί στην ώρα του.
Αυτό, κατά τη δική µου κρίση, αντιτίθεται ακόµα και στους κανό-
νες της µηχανικής. Πώς γίνεται τον Σεπτέµβριο του 2022 µε την
υπογραφή του έργου να χρειάζονται τριάντα έξι µήνες για να
υλοποιηθεί αυτό το έργο και τώρα, χωρίς ιδιαίτερες εξελίξεις, να
είναι αρκετοί δεκαέξι µήνες; Άρα ή είχατε κάνει λάθος χρονοδιά-
γραµµα εξαρχής ή απλά µας κοροϊδεύετε.

Με βάση τα παραπάνω, κύριε Υπουργέ, σας ρωτώ: Γιατί καθυ-
στέρησε το έργο; Ποιοι είναι οι υπεύθυνοι γι’ αυτές τις καθυστε-
ρήσεις; Τι έκανε το Υπουργείο για να τις αποφύγει σε ένα τόσο
κρίσιµο έργο και ένα ευαίσθητο χρηµατοδοτικό εργαλείο όπως

το Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας; Τι ποσοστό απορρό-
φησης των κονδυλίων από το Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικό-
τητας έχουµε αυτή τη στιγµή ώστε να µπορούµε να δούµε την
εξέλιξη του έργου; Τι ακριβώς ζητήσατε στην τροποποίηση και
ποιο είναι το χρονοδιάγραµµα υλοποίησης; 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-

στώ. 
Τον λόγο τώρα έχει ο Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφορών

κ. Ταχιάος.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΧΙΑΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Καταλαβαίνω την ανησυχία σας και νοµίζω ότι είναι εύ-
λογη, διότι προφανές είναι ότι όταν έχει να εγκατασταθεί ένα
εργοτάξιο θέλεις να το δεις να είναι σε διαρκή κίνηση. 

Αυτό, βεβαίως, δεν είχε επιτευχθεί στο έργο του Νεάπολη -
Άγιος Νικόλαος και ο λόγος είναι πολύ απλός και έχει να κάνει
µε κάποια θεµελιακά χαρακτηριστικά που γενικώς έχουν τα έργα
στην Ελλάδα, τα οποία η αλήθεια είναι ότι διαχρονικά δεν έχει
µπορέσει ούτε το Υπουργείο Υποδοµών ούτε κάποιο άλλο
Υπουργείο να αντιµετωπίσει. Κυρίως αυτά αφορούν το ζήτηµα
των απαλλοτριώσεων. Το πρώτο ερώτηµα που τίθεται πάντοτε
είναι: Δηµοπρατούµε ένα έργο στο οποίο έχουν ολοκληρωθεί οι
απαλλοτριώσεις ή ένα έργο µε εκκρεµείς απαλλοτριώσεις. 

Στην προκειµένη περίπτωση επελέγη η δεύτερη λύση και νο-
µίζω ότι ήταν µια ορθή λύση, διότι προφανώς θα έπρεπε να δε-
σµευτούν και οι πιστώσεις του Ταµείου Ανάκαµψης οι οποίες
έχουν δεσµευτεί και οι οποίες ξέρετε ότι χρηµατοδοτούν το συγ-
κεκριµένο έργο. 

Η ιστορία των απαλλοτριώσεων δεν είναι µία ιστορία η οποία
τρέχει πάρα πολύ εύκολα. Ξέρετε πολύ καλά ότι χρειάζεται εµ-
πλοκή δικαστηρίων, χρειάζεται η αποδοχή των τοπικών κοινωνιών
που δεν είναι πάντοτε δεδοµένη. Αυτά είναι προβλήµατα τα
οποία αντιµετωπίζουµε στο Νεάπολη - Άγιος Νικόλαος. Αυτός
είναι και ο λόγος των καθυστερήσεων. Θα µου πείτε, µα δεν
έχουν παραταθεί οι προθεσµίες; Βεβαίως. Όµως τι παρατάθηκε;
Παρατάθηκαν οι χρηµατικές προθεσµίες. Η οριστική προθεσµία
του έργου δεν έχει παραταθεί επί του παρόντος. 

Έχουµε τη δέσµευση του αναδόχου ότι θα απορροφήσει το
σύνολο των καθυστερήσεων και ήδη ξεκινούν οι εργασίες. Γιατί
ξεκινούν οι εργασίες; Διότι για να προχωρήσει το συγκεκριµένο
έργο έγιναν τέσσερις κτηµατολογικοί πίνακες. Πρέπει να ξέρετε
ότι οι ιδιοκτησίες οµαδοποιούνται σε πίνακες των τριακοσίων.
Έχουν γίνει τέσσερις πίνακες. Έχουν δικαστεί και οι τέσσερις
δίκες. Έχουν επανακατατεθεί τα λεφτά και έχει δηµοσιευθεί στο
ΦΕΚ πολύ πρόσφατα ο πίνακας και η απόδοση των απαλλοτριώ-
σεων των ποσών που αφορούν σε κάποια πολύ συγκεκριµένη πε-
ριοχή, σε κάποιες συγκεκριµένες χιλιοµετρικές θέσεις στις
οποίες ευθύς αµέσως θα αναπτυχθεί το εργοτάξιο. Σας επανα-
λαµβάνω ότι η υπόσχεση που έχουµε είναι ότι ο εργολάβος θα
τρέξει τον χρόνο για να µπορέσει να απορροφήσει καθυστερή-
σεις οι οποίες όντως έχουν σηµειωθεί και θα προτιµούσαµε να
µην έχουν σηµειωθεί.

Τώρα σε ό,τι αφορά τα ορόσηµα του Ταµείου Ανάκαµψης.
Αυτό το οποίο έχει αλλάξει είναι τα ορόσηµα, δηλαδή οι δεσµεύ-
σεις οι οποίες υπήρχαν για το συγκεκριµένο έργο. Αυτό είναι µια
τεχνική διαδικασία την οποία κάνει η ΕΥΣΤΑ. Δεν έχει εξαιρεθεί
από το Ταµείο Ανάκαµψης το έργο. Το έργο προχωράει κανο-
νικά. Είναι ένα έργο στο οποίο έχουµε δεσµευτεί απέναντι στο
Ταµείο Ανάκαµψης ότι µέχρι το τέλος του 2025 θα έχουµε απορ-
ροφήσει το σύνολο των ποσών. Θα προχωρήσουµε το έργο. Στην
αρχική προθεσµία των 36 µηνών, ξέρετε, υπήρχε και η εκπόνηση
των µελετών µέσα. Δεν ήταν µόνο οι κατασκευαστικές εργασίες. 

Πρέπει να είναι ξεκάθαρο ότι δεν θα επιτρέψουµε σε καµµία
περίπτωση να διακυβευτούν οι πόροι του Ταµείου Ανάκαµψης οι
οποίοι έχουν δεσµευτεί για το συγκεκριµένο έργο. Θα το προχω-
ρήσουµε µε τους ρυθµούς τους οποίους πρέπει να προχωρή-
σουµε, µε χρονοδιάγραµµα πάντα αυτό το οποίο έχουµε µέχρι
σήµερα εγκρίνει. 

Άλλωστε, πρέπει να το ξεκαθαρίσουµε ότι για την Κυβέρνησή
µας ο ΒΟΑΚ, ο οποίος έχει χωριστεί σε τρία διαφορετικά τµή-
µατα, σε τρεις διαφορετικές εργολαβίες, µάλιστα µε διαφορετικά
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χαρακτηριστικά, είναι ένα έργο το οποίο αποτελεί πρώτη προτε-
ραιότητα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ τον κύριο
Υφυπουργό. 

Τον λόγο τώρα έχει η κ. Σπυριδάκη για τη δευτερολογία της. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΣΠΥΡΙΔΑΚΗ: Σας ευχαριστώ πολύ,

κύριε Υφυπουργέ, για την απάντησή σας. 
Αντιλαµβανόµαστε όλοι ότι οι απαλλοτριώσεις δεν είναι ένα

φυσικό φαινόµενο, δεν είναι κάτι που ήρθε από το πουθενά.
Οφείλατε να το έχετε προβλέψει, να το έχετε σχεδιάσει, έτσι
ώστε να µην κολλήσει το έργο. Γιατί πάντα οι απαλλοτριώσεις
δεν είναι µια δικαιολογία. Υποδηλώνουν κι έναν κακό σχεδιασµό.
Δεδοµένου ότι το έργο µπήκε στο Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθε-
κτικότητας τον Δεκέµβριο του 2021 από τον τότε Υφυπουργό Οι-
κονοµικών υπήρχε αρκετό διάστηµα ώστε να µεριµνήσουµε γι’
αυτές τις απαλλοτριώσεις. Ήσασταν ήδη τότε δυόµισι χρόνια κυ-
βέρνηση και ήταν προεκλογικά το 2019, για εσάς, από τα έργα
που θα ολοκληρώνονταν στην τότε θητεία σας. 

Άρα, έρχοµαι αυτή τη στιγµή να σας ρωτήσω κάποια πράγ-
µατα αναφορικά µε αυτό το κοµµάτι των απαλλοτριώσεων. Δεν
µπορώ να φανταστώ ότι ξαφνικά µε την υπογραφή της σύµβασης
έπεσε µεγάλο βάρος στις πλάτες σας για να το υλοποιήσετε
αυτό. Είπατε ότι πιστεύετε ότι ήταν σωστή η ένταξη ενός έργου
το οποίο δεν έχει ολοκληρώσει τις απαλλοτριώσεις µε αυτή τη
διαδικασία. Αυτό δεν ήταν λίγο ριψοκίνδυνο για να είµαστε συ-
νεπείς στα όρια; 

Μας λέτε, λοιπόν, ότι γι’ αυτές τις πεντακόσιες ενενήντα µέρες
φταίνε οι απαλλοτριώσεις. Να φανταστώ, όµως, δεν το λέτε στο
πλαίσιο της αυτοκριτικής για τις µόνιµες αδυναµίες της διοίκη-
σης. Γιατί αυτό καταλαβαίνω εγώ από αυτά που λέτε σήµερα.
Όµως πού ακριβώς ευθύνονται οι απαλλοτριώσεις και για ποιο
πράγµα; Ποιανού ευθύνη είναι η ορθή, σύντοµη και αποτελεσµα-
τική επίλυση των απαλλοτριώσεων; Δεν είναι δική σας; Δεν είναι
του δηµοσίου; Δεν είναι της επιτροπής του Υπουργείου σας;

Για να το δούµε, όµως, αυτό θα πρέπει να ξέρουµε ακριβώς
πώς είχατε προϋπολογίσει στο πρόσθετο χρονοδιάγραµµα τη
διάρκεια που θα σας έπαιρναν οι απαλλοτριώσεις. Οι απαλλο-
τριώσεις, λοιπόν, είχαν κηρυχθεί στις 24 Δεκεµβρίου του 2021.
Τα κτηµατολογικά στοιχεία ολοκληρώθηκαν έξι µήνες και µόλις
τρεις µέρες πριν τη λήξη της προθεσµίας. Πού οφείλεται αυτή η
καθυστέρηση; Ποιος φταίει γι’ αυτή; Τον Αύγουστο του 2022 οι
ιδιοκτήτες ζητάνε να διορθώσουµε αυτά τα στοιχεία, τα λάθος
καταγεγραµµένα κτηµατολογικά στοιχεία. Ποιος φταίει για τα
λάθος καταγεγραµµένα κτηµατολογικά στοιχεία; Επί µήνες και
παρά τις εκκλήσεις της αρµόδιας επιτροπής του Υπουργείου, όχι
µόνο δεν έπραξε τίποτα, αλλά αποφάσισε ότι η αυτοψία του ανε-
ξάρτητου πιστοποιηµένου εκτιµητή είναι σύννοµη και οι µελέτες
εγκρίθηκαν στις 6 Δεκεµβρίου 2022. Κι αυτόν τον εκτιµητή που
έβγαλε λάθος εκτιµήσεις τον πληρώσαµε και µάλιστα αδρά.

Στις 31 Ιανουαρίου 2023 και στις 3 Απριλίου 2023 οι ιδιοκτήτες
ειδοποιούν εγγράφως το Υπουργείο για πολλά από τα ακίνητα
για τα οποία δεν έχει γίνει εγγραφή απαλλοτρίωσης και δεν µπο-
ρούν έτσι να προχωρήσουν οι δίκες. Ποιανού ευθύνη είναι αυτή
η παράλειψη;

Τον Ιούνιο του 2023, λοιπόν, δίνεται εντολή από την αρµόδια
υπηρεσία του Υπουργείου να κάνει αυτοψίες, οι όποιες όχι µόνο
επιβεβαιώνουν αυτά που λένε οι ιδιοκτήτες, αλλά προσθέτουν
και άλλα στοιχεία τα οποία δεν είχαν συµπεριληφθεί. Ποιος
φταίει γι’ αυτήν την καθυστέρηση; Καταλήγουµε, λοιπόν, στην
ύπαρξη µιας αποζηµίωσης βασισµένης σε λανθασµένα και ελλιπή
στοιχεία και µιας ορθής και επιλέγετε να προχωρήσετε µε τα λαν-
θασµένα στοιχεία. Ποιος ευθύνεται για αυτή την έξτρα και την
επιπλέον καθυστέρηση;

Κύριε Υφυπουργέ, σε κάθε στάδιο της διαδικασίας των απαλ-
λοτριώσεων βλέπουµε µία ευθύνη δική σας. Οι υπηρεσίες είναι
υποστελεχωµένες και αυτό είναι ευθύνη της Κυβέρνησης. Σί-
γουρα δεν φταίνε οι πολίτες. Γιατί οι πολίτες έτρεξαν σωστά να
διορθώσουν τα κτηµατολογικά τους στοιχεία µε δική τους δα-
πάνη και δικό τους χρόνο. Και να µην ξεχνάµε ότι τις αναβολές
των δικαστηρίων, µε την αφορµή της απεργίας των δικηγόρων,
τις ζήτησε το ίδιο το δηµόσιο.

Για την Κυβέρνηση, απ’ ό,τι καταλαβαίνω και απ’ ό,τι βλέπω
τουλάχιστον στους µήνες που βρίσκοµαι µέσα στο Κοινοβούλιο,
πάντα φταίει κάποιος εξωτερικός παράγοντας ή θα είναι ανθρώ-
πινο λάθος ή θα είναι ακραία καιρικά φαινόµενα, ποτέ όµως δεν
φταίει η προχειρότητα και ο κακός σχεδιασµός. 

Αναφέρεστε στις απαλλοτριώσεις γενικά λες και φταίνε οι δι-
καστές ή οι ιδιοκτήτες. Αυτό να ξέρετε δηµιουργεί ένα είδος κοι-
νωνικού αυτοµατισµού σε µας στο Λασίθι καθηµερινά µεταξύ
πολιτών και ιδιοκτητών. Οι µόνοι που δεν φταίνε αυτή τη στιγµή
είναι ιδιοκτήτες και οι πολίτες. Γιατί οι ιδιοκτήτες έκαναν τα
πάντα για να σας βοηθήσουν να διορθώσετε και τους πίνακες,
τους λανθασµένους πίνακες που πριν αναφέρατε. 

Ο νόµος και η Ευρωπαϊκή Σύµβαση Δικαιωµάτων του Ανθρώ-
που µας λέει να αντιµετωπίζουµε τους πολίτες µε δικαιοσύνη.
Στο κοµµάτι των απαλλοτριώσεων, λοιπόν, πού ακριβώς βρίσκε-
ται η δικαιοσύνη όταν ακίνητα πεντακοσίων τετραγωνικών είχαν
καταγραφεί ως πενήντα και ο ιδιοκτήτης έπρεπε να είναι εντάξει
µε το ποσό των 16,5 χιλιάδων, όταν κτήρια υπήρχαν τριώροφα
και είχαν καταστραφεί έως ενός ορόφου; 

Για εσάς, κύριε Υφυπουργέ, και για την Κυβέρνησή σας, ο
ΒΟΑΚ είναι ένας στόχος υλοποίησης του Υπουργείου. Για εµάς,
όµως, είναι κάτι πολύ πιο σηµαντικό στο Λασίθι. Είναι η υγεία
µας, δεδοµένης της υποστελέχωσης των νοσοκοµείων, είναι η
τουριστική µας ανάπτυξη, δεδοµένου ότι από αυτόν τον δρόµο
πρέπει να περάσουν οι επισκέπτες για να γεµίσουν είκοσι οκτώ
χιλιάδες κλίνες, είναι η αγροτική µας οικονοµία, γιατί από αυτό
το σηµείο, από αυτόν τον δρόµο περνάνε καθηµερινά εβδοµήντα
πέντε µε ογδόντα νταλίκες µε κηπευτικά βάρους είκοσι έως εί-
κοσι πέντε τόνων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, όµως.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΣΠΥΡΙΔΑΚΗ: Ολοκληρώνω, κύριε

Πρόεδρε.
Σας έχω φέρει και κάποιες φωτογραφίες για να δείτε το στέ-

νεµα του δρόµου σε έκταση τριών χιλιοµέτρων και αν σε αυτόν
τον δρόµο έχει κίνηση -όπως έχει τώρα, που πάνε σηµειωτόν τα
οχήµατα- ένα όχηµα του ΕΚΑΒ δεν µπορεί να περάσει.

Σας ρωτώ, λοιπόν, τι γίνεται µε την προαίρεση της παλαιάς
εθνικής οδού; Δεδοµένου, λοιπόν, ότι έχουµε καταλήξει ότι για
εσάς φταίνε οι απαλλοτριώσεις και για εµάς η καθυστέρηση των
απαλλοτριώσεων είναι δική σας ευθύνη, σας ρωτώ: Δεσµεύεστε
ότι το έργο θα υλοποιηθεί τον Σεπτέµβριο του ‘25; Γιατί αυτήν
τη στιγµή εύχοµαι να µην βρεθούµε σε αυτήν την Αίθουσα το
2025 και να συζητάµε ξανά σε ποιο χρηµατοδοτικό εργαλείο θα
µπει αυτό το έργο.

Σας ακούω συχνά να µιλάτε για λαϊκισµό, αλλά αν λαϊκισµός
είναι αυτό που θέλει να ακούσει ο πολίτης, ο πολίτης του Λασι-
θίου θέλει να ακούσει ότι αυτό το έργο θα ολοκληρωθεί τώρα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Αικατερίνη (Κατερίνα) Σπυ-

ριδάκη καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα,
τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο για τη δική σας απάντηση.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΧΙΑΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Δεν ξέρω γιατί είχατε αυτήν την αποστροφή για τον λαϊκι-
σµό. Δεν µου έδωσε σε καµµία περίπτωση την εντύπωση η
αγόρευσή σας ότι έχετε αυτά τα χαρακτηριστικά. Αυτή την απο-
στροφή την είχα επιφυλάξει στην προηγούµενη ερώτηση που
έγινε πριν από δύο µέρες για το θέµα, γιατί ήταν εντελώς διαφο-
ρετική η προσέγγιση.

Επιτρέψτε µου να πω ότι συµµερίζοµαι απολύτως τις ανησυ-
χίες σας για τον ΒΟΑΚ. Μάλιστα έχω επισκεφθεί το συγκεκριµένο
έργο και το εργοτάξιο που είχε στηθεί και ξέρω πολύ καλά και
τη χάραξη του. Ξέρω πολύ καλά και τις αντικειµενικές δυσκολίες
οι οποίες µπορεί να υπάρξουν. Έχω την αίσθηση ότι ναι, όντως,
ο Σεπτέµβριος του ‘25 δεν είναι το χρονικό εκείνο διάστηµα στο
οποίο βλέπω ότι είναι ορατή η περαίωση του έργου. Σίγουρα,
όµως, είναι δυνατή η περαίωση του έργου µέσα στα όρια που το
χρηµατοδοτικό εργαλείο -που λέγεται Ταµείο Ανάκαµψης- µπο-
ρεί να υποστηρίξει.
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Όσον αφορά τις απαλλοτριώσεις, οι απαλλοτριώσεις είναι ένα
ζήτηµα στο οποίο θα έλεγα ότι την ερώτηση σας καλύτερα θα
έπρεπε να την απευθύνετε στο Υπουργείο Δικαιοσύνης και αυτό
µε ερωτηµατικά, διότι στις απαλλοτριώσεις υπάρχει ένα µεγάλο
ζήτηµα που έχει να κάνει και µε το εµπράγµατο δίκαιο και µε το
πώς αντιµετωπίζονται οι απαλλοτριώσεις στα ελληνικά δικαστή-
ρια. Δεν εξαρτάται ο χρόνος των απαλλοτριώσεων από τη διοί-
κηση. Βεβαίως στη διοίκηση µπορούν να παρεισφρήσουν σε
κάποιες περιπτώσεις, να εµφιλοχωρήσουν σφάλµατα τα οποία
να δηµιουργήσουν καθυστερήσεις.

Προσέξτε, όµως, µιλήσατε για λανθασµένες εκτιµήσεις. Για
παράδειγµα, ο εκτιµητής δεν έρχεται να συντάξει τους χρηµατο-
λογικούς πίνακες. Τους χρηµατολογικούς πίνακες τους κάνει
άλλος. Ο εκτιµητής έρχεται να βγάλει τις τιµές. Στις τιµές δεν
υπήρξε οποιοδήποτε πρόβληµα. Στη διαδικασία του άρθρου 7α,
µε την οποία έγινε και η πρώτη παρακατάθεση, δεν υπήρξε θέµα
για τις τιµές και εννοώ στα δικαστήρια. Υπήρξε θέµα, όµως, προ-
φανώς µεταξύ των κατοίκων. Δεν κρύβω ότι ξέρω ότι έχουν κα-
τέβει από µεγάλη απόσταση στην περιοχή δικηγόροι, οι οποίοι
φορτίζουν το κλίµα, οι οποίοι υπόσχονται στους κατοίκους τους
λαγούς µε πετραχήλια. Το καταλαβαίνω, σέβοµαι την ιδιοκτησία,
σέβοµαι την αντίληψη που ο καθένας έχει για την ιδιοκτησία του,
αλλά στην προκειµένη περίπτωση ξέρω ότι υπάρχουν κάποιες
προσπάθειες νοµικής εµπλοκής, της δικαστικής εµπλοκής, από
δικηγόρους των οποίων αυτό είναι το αντικείµενο της απασχό-
λησης.

Μεγάλες καθυστερήσεις στις απαλλοτριώσεις -γιατί και αυτά
µε τους χρηµατολογικούς πίνακες στη φάση της αναγνώρισης
µπορούν να διορθωθούν και ό,τι προβλήµατα υπάρχουν στους
χρηµατολογικούς πίνακες, πιθανώς σε ό,τι αφορά τις ιδιοκτη-
σίες- έχουµε γιατί το εµπράγµατο δίκαιο προέβλεπε ότι όπου
υπάρχει λειτουργούν κτηµατολογικό γραφείο εκεί θα πρέπει η
µεταγραφή της πράξης κήρυξης απαλλοτρίωσης να γίνει στις
µερίδες της κάθε ιδιοκτησίας. Ήρθαµε νοµίζω τον Οκτώβριο ή
τον Σεπτέµβριο -δεν θυµάµαι ακριβώς- αλλάξαµε τον νόµο σε συ-
νεννόηση µε το Κτηµατολόγιο και επιτρέψαµε να ακολουθείται η
ίδια διαδικασία που µέχρι σήµερα ακολουθούσαν τα υποθηκο-
φυλακεία, δηλαδή µε την παρέλευση δεκαηµέρου να µπορεί να
είναι δυνατόν να προχωρήσει η  διαδικασία. Διότι στο Κτηµατο-
λόγιο για να προχωρήσει αυτή η διαδικασία και να γραφούν στις
µερίδες των ιδιοκτητών οι απαλλοτριώσεις, ήταν µια µακρά δια-
δικασία. Με αυτόν τον τρόπο, η δική µας Κυβέρνηση και η δική
µας πολιτική ηγεσία ξεπέρασε τις µεγάλες καθυστερήσεις που
είχαµε στις µεταγραφές στο κτηµατολογικό γραφείο του Αγίου
Νικολάου.

Από εκεί και πέρα ξέρετε ότι υπήρξαν µεγάλες καθυστερήσεις
στα δικαστήρια και πολλές αναβολές. Δεν είναι το δηµόσιο που
έχει την ευθύνη. Όταν έρχεται ο Δικηγορικός Σύλλογος και λέει
ότι κάνουµε αποχή από τις δίκες αρµοδιότητας ευθύνης δηµο-
σίου είναι προφανές ότι υπάρχει πρόβληµα και είναι προφανές
ότι είναι στοχευµένη και στοχεύει ακριβώς τις δίκες αυτές που
αφορούν στις απαλλοτριώσεις του συγκεκριµένου έργου. Υπάρ-
χει αυτή η αντιµετώπιση στην περιοχή. Υπήρχε µέχρι σήµερα στο
Λασίθι, στο Ηράκλειο. Ξέρουµε ότι γίνονται απεργίες, οι οποίες
γίνονται επ’ αυτού, γι’ αυτόν τον λόγο, γιατί ακριβώς θέλουν να
πυροδοτήσουν διεκδικήσεις των κατοίκων σε ό,τι αφορά τις αξίες
γης.

Κοιτάξτε, το να γίνει ένα έργο, όπως ο ΒΟΑΚ, πραγµατικά δεν
είναι µια εύκολη υπόθεση. Είναι µια δύσκολη υπόθεση, γιατί περ-
νάει µέσα από περιοχές που έχουν αναπτυχθεί, µέσα από περιο-
χές που οι κάτοικοι ορθώς θεωρούν ότι υπάρχουν υψηλές αξίες
γης. Είναι ένα έργο στο οποίο -το έχω πει και στην προηγούµενη
ερώτηση που απάντησα πριν από δύο ηµέρες- θα πρέπει και οι
τοπικές κοινωνίες και τα πολιτικά κόµµατα -ευτυχώς εσείς δεν
έχετε δώσει διαφορετικά δείγµατα- να συναινέσουν, ώστε να
µπορέσει η τοπική κοινωνία να αποδεχθεί ότι το έργο αυτό γίνε-
ται για την ασφάλειά της, γίνεται ακριβώς για να µπορέσουν να
εξυπηρετηθούν οι κάτοικοι µε τον τρόπο που εσείς περιγράψατε
και όχι επειδή κάποιος θέλει να πάει να καταστρατήγηση τα εµ-
πράγµατα δικαιώµατα στη γη στην οποία ζούµε.

Νοµίζω ότι η ερώτησή σας µου δίνει µια αφορµή να το τονίσω

αυτό και σε κάθε βήµα να διαβεβαιώσω ότι τα πράγµατα στον
ΒΟΑΚ θα πάνε όπως έχουν σχεδιαστεί.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Υπουργέ.
Στις επόµενες τρεις επίκαιρες ερωτήσεις θα απαντήσει ο Υφυ-

πουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας κ. Χρή-
στος Τριαντόπουλος.

Ξεκινάµε µε την πρώτη µε αριθµό 952/9-4-2024 επίκαιρη ερώ-
τηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Καβάλας της Κοινοβουλευ-
τικής Οµάδας «Νέα Δηµοκρατία» κ. Μακάριου Λαζαρίδη προς
τον Υπουργό Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας, µε
θέµα: «Καθυστέρηση στις αποζηµιώσεις των πληγέντων από την
καταστροφική πυρκαγιά της 21ης Αυγούστου 2023 στις Δηµοτι-
κές Κοινότητες Διαλεχτό, Αβραµυλιά και Ξεριά του Δήµου Νέ-
στου και Μυρτόφυτο του Δήµου Παγγαίου της ΠΕ Καβάλας». 

Ορίστε, κύριε Λαζαρίδη, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία
σας.

ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κατ’ αρχάς θα ήθελα να σας ευχαριστήσω και

εσάς για την ταχύτητα µε την οποία ανταποκρίνεστε στην επί-
καιρη ερώτησή µου.

Το καλοκαίρι του 2023, όπως γνωρίζετε πάρα πολύ καλά -και
το γνωρίζετε από πρώτο χέρι- η πατρίδα µας δέχτηκε την «επί-
θεση» της πύρινης λαίλαπας, προκαλώντας ανυπολόγιστη περι-
βαλλοντική ζηµιά και φυσικά οικονοµική ζηµιά στους πολίτες.
Μεταξύ των περιοχών που επλήγησαν τον περασµένο Αύγουστο
ήταν και τέσσερις δηµοτικές κοινότητες της περιφερειακής ενό-
τητας Καβάλας. Οι κοινότητες Διαλεκτού, Αβραµηλιάς και Ξεριά
του Δήµου Νέστου και η Κοινότητα Μυρτοφύτου του Δήµου Παγ-
γαίου στις οποίες προκλήθηκαν πολλές και σηµαντικές ζηµιές.
Το γνωρίζετε πολύ καλά το θέµα, κύριε Υπουργέ, άλλωστε το
έχουµε συζητήσει εκτενώς κατ’ επανάληψη.

Οι συνέπειες που άφησε πίσω της η πύρινη λαίλαπα -όπως σας
είπα- ήταν τεράστιες. Εκτός από τις ζηµιές που προκλήθηκαν
στις παραγωγές, σηµειώθηκαν και πολύ µεγάλες καταστροφές
σε ό,τι αφορά τις εγκαταστάσεις, λόγου χάρη σε µαντριά, αλλά
και τον εξοπλισµό των εµπορικών επιχειρήσεων, το έγγειο κεφά-
λαιο, τα αποθηκευµένα προϊόντα γεωργικών επιχειρήσεων και τα
µέσα παραγωγής και εξοπλισµού. Δηλαδή ό,τι ακριβώς προβλέ-
πει και καλύπτει ο νόµος της κρατικής αρωγής. Θυµίζω εδώ στα
κόµµατα της Αντιπολίτευσης ότι ο συγκεκριµένος νόµος, ο
ν.4797/2001, ήταν νοµοθετική πρωτοβουλία αυτής της Κυβέρνη-
σης, της Κυβέρνησης του Κυριάκου Μητσοτάκη, η οποία θεωρώ
ότι αντιµετώπισε και έλυσε µε αυτήν σηµαντικά προβλήµατα απο-
ζηµιώσεων των πολιτών µετά από φυσικές καταστροφές. 

Δυστυχώς, όµως, το θέµα των αποζηµιώσεων στην Καβάλα,
κύριε Υπουργέ, έχει κολλήσει. Θέλουν να µάθουν οι συµπατριώ-
τισσες και οι συµπατριώτες µου των περιοχών αυτών γιατί έχουν
κολλήσει. Το πρώτο διάστηµα -και αυτό οφείλω να το πω- µετά
την πυρκαγιά υπήρξε ένας άµεσος και εξαιρετικός συντονισµός,
τόσο στην ολοκλήρωση των δηλώσεων ζηµιάς, όσο και στην ολο-
κλήρωση των πραγµατογνωµοσυνών.

Σήµερα, τόσο καιρό µετά οι πολίτες που είδαν τις εγκαταστά-
σεις τους και τις περιουσίες τους να καταστρέφονται δεν έχουν
αποζηµιωθεί κατ’ ελάχιστον, δεν έχουν λάβει ούτε έστω µία προ-
καταβολή. Και τούτο ενώ σε άλλες περιφερειακές ενότητες της
χώρας, οι οποίες την ίδια χρονική στιγµή είχαν πληγεί και αυτές
από φυσικές καταστροφές, οι προκαταβολές που έχουν δοθεί
στους πληγέντες ξεπερνούν ακόµη και το 50% του συνόλου της
ζηµιάς και καλώς τις ξεπερνούν και µπράβο στην Κυβέρνηση. Και
εδώ είναι ο προβληµατισµός των συµπολιτών µου στην Καβάλα
και σας το µεταφέρω µέσα από τη συγκεκριµένη κοινοβουλευ-
τική διαδικασία. Πού οφείλεται, κύριε Υπουργέ, η σηµαντική αυτή
καθυστέρηση στις αποζηµιώσεις των πληγέντων, οι οποίοι είµαι
σίγουρος ότι το αντιλαµβάνεστε και εσείς βιώνουν µια πολύ δύ-
σκολη οικονοµική περίοδο, λόγω της εν λόγω συγκυρίας; Φταίµε
εµείς ως Κυβέρνηση; Φταίει η Περιφέρεια Ανατολικής Μακεδο-
νίας-Θράκης; Ποιος φταίει τελικά και το κυριότερο τι προτίθεστε
να κάνετε προκειµένου αυτοί οι άνθρωποι να λάβουν τις αποζη-
µιώσεις που δικαιούνται το συντοµότερο δυνατό. 
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Εκτιµώ ότι η Κυβέρνηση και εσείς προσωπικά, κύριε Υπουργέ,
που ανέκαθεν επιδεικνύετε ένα έντονο ενδιαφέρον προς όλους
τους συµπολίτες µας, οι οποίοι χρήζουν υποστήριξης θα πράξετε
τα δέοντα για να ορθοποδήσουν. 

Θα ακούσω µε πολύ µεγάλη προσοχή την απάντησή σας και
θα επανέλθω στη δευτερολογία µου.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ ευχαριστώ

τον κ. Λαζαρίδη.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για την απάντησή σας.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΡΙΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρί-

σης και Πολιτικής Προστασίας): Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε
Πρόεδρε. 

Ευχαριστώ, κύριε συνάδελφε, για την ερώτηση. 
Ερώτηση για την αρωγή της πολιτείας, µε το νέο πλαίσιο, αυτό

της κρατικής αρωγής, που έχει δηµιουργήσει η Κυβέρνηση του
Κυριάκου Μητσοτάκη, όπως κι εσείς αναφέρατε το 2021. Ένα
πλαίσιο που ενεργοποιήθηκε και στην περίπτωση της Περιφερει-
ακής Ενότητας Καβάλας µετά την πυρκαγιά του περασµένου κα-
λοκαιριού.

Και για να απαντήσω άµεσα στο ερώτηµά σας, θα εστιάσω στο
κοµµάτι της κρατικής αρωγής, το οποίο και θίξατε για τις ζηµιές
που προκλήθηκαν στα στοιχεία του ενεργητικού των επιχειρή-
σεων, αλλά και των αγροτικών εκµεταλλεύσεων, καθώς έχουµε
επεκτείνει το πλαίσιο και στις αγροτικές εκµεταλλεύσεις. 

Άµεσα λοιπόν ενεργοποιήθηκαν τα µέτρα του πλαισίου της
κρατικής αρωγής. Αρχικά η πρώτη αρωγή. Λίγες ηµέρες µετά τις
πυρκαγιές ξεκινήσαµε τη χορήγηση της πρώτης αρωγής µέσα
από την πλατφόρµα arogi.gov.gr. Ειδικότερα, πρώτη αρωγή
έναντι της στεγαστικής συνδροµής και πρώτη αρωγή έναντι της
επιχορήγησης της κρατικής αρωγής προς πληγείσες επιχειρή-
σεις, αγροτικές εκµεταλλεύσεις και κτηνοτροφικές µονάδες. 

Ο στόχος µας όπως είναι πάντα, είναι να φτάσει η στήριξή µας
όσο πιο γρήγορα, όσο πιο άµεσα σε όσους την έχουν πραγµα-
τικά ανάγκη. Γι’ αυτό και η πρώτη αρωγή προχωρά και χορηγεί-
ται µετά από ελέγχους και διασταυρώσεις οι οποίοι κινούνται µε
γρήγορους ρυθµούς. Να σηµειωθεί πως η πρώτη αρωγή προς
τους πληγέντες της Περιφέρειας Ανατολικής Μακεδονίας και
Θράκης από τις πυρκαγιές του καλοκαιριού του 2023 έχει ξεπε-
ράσει τις 730 χιλιάδες ευρώ και ο αριθµός των δικαιούχων τους
εκατόν πενήντα. 

Ειδικότερα για την Περιφερειακή Ενότητα Καβάλας για την
οποία ρωτάτε έχουν καταβληθεί 142.300 ευρώ σε δεκαοκτώ δι-
καιούχους στεγαστικής πρώτης αρωγής έναντι στεγαστικής συν-
δροµής και 4 χιλιάδες ευρώ µόνο σε µία κτηνοτροφική
επιχείρηση ως πρώτη αρωγή έναντι της επιχορήγησης της κρα-
τικής αρωγής. Παράλληλα όσο έτρεχε η πρώτη αρωγή ενεργο-
ποιήθηκε και το σχήµα της κρατικής αρωγής για τις επιχειρήσεις
και τις αγροτικές εκµεταλλεύσεις. Πρόκειται για µία επιχορήγηση
που καλύπτει το 70% της εκτιµηθείσας ζηµιάς, όπως αυτή προ-
κύπτει µετά από το έργο των επιτροπών κρατικής αρωγής της
περιφέρειας. Ενώ στην περίπτωση των αγροτικών εκµεταλλεύ-
σεων θα πρέπει και εδώ να σηµειώσουµε ότι η επιχορήγηση
αφορά ακόµη και τη ζηµιά στο έγγειο κεφάλαιο καθώς και τις ζη-
µίες που θα καλύπτονταν από τον κανονισµό των κρατικών οικο-
νοµικών ενισχύσεων, τα ΚΟΕ, τα παλιά ΠΣΕΑ. 

Το πλαίσιο περιλαµβάνει πέραν όµως της παροχής της τελικής
επιχορήγησης και τη δυνατότητα χορήγησης προκαταβολής
έναντι του συνολικού ποσού της επιχορήγησης που δίνεται στο
τέλος. Η προκαταβολή ανέρχεται στο ήµισυ της τελικής επιχο-
ρήγησης αφαιρούµενου του ποσού της πρώτης αρωγής κατά τη
διαδικασία συµψηφισµού. Είναι µια σηµαντική δυνατότητα που
επιτρέπει εµπροσθοβαρώς και γρήγορα να λάβουν οι επιχειρή-
σεις, οι αγρότες, οι δικαιούχοι το 50% της επιχορήγησης και να
µπορούν να σταθούν στα πόδια τους. Για να ενεργοποιηθεί αυτή
η δυνατότητα, πρέπει να υποβληθεί σχετικό αίτηµα από την κάθε
περιφερειακή ενότητα. 

Στην περίπτωση της Καβάλας δεν έχει εφαρµοστεί η προκα-
ταβολή του 50% της επιχορήγησης καθώς δεν έχει υπάρξει ένα
αντίστοιχο τέτοιο αίτηµα. Οι υπηρεσίες της Περιφερειακής Ενό-
τητας Καβάλας επέλεξαν την οδό της τελικής επιχορήγησης της

κρατικής αρωγής προς τους δικαιούχους. Έτσι, τον Δεκέµβριο
του 2023 απέστειλε η υπηρεσία της περιφέρειας τις συγκεντρω-
τικές καταστάσεις δικαιούχων, στις οποίες περιλαµβάνονται οι
πληγέντες κατά κύριο επάγγελµα αγρότες και µη κατά κύριο
επάγγελµα αγρότες για τον καθορισµό της τελικής επιχορήγη-
σης αυτών. Οι καταστάσεις αυτές είναι ήδη σε επεξεργασία από
την αρµόδια διεύθυνση, τη Διεύθυνση Κρατικής Αρωγής του
Υπουργείου µας προκειµένου να εκδοθεί άµεσα η Υπουργική
Απόφαση της επιχορήγησης. 

Η υπηρεσία του Υπουργείου επί του παρόντος είναι σε επικοι-
νωνία και σε στενή συνεργασία µε τις υπηρεσίες της περιφέρειας
και έχουν δοθεί οι κατάλληλες οδηγίες και διευκρινίσεις του νο-
µικού πλαισίου για να γίνουν ορισµένες διορθώσεις που πρέπει
να γίνουν και να προχωρήσουν τα επόµενα βήµατα. 

Εποµένως, αγαπητέ κύριε συνάδελφε που έχετε ενδιαφερθεί
πάρα πολύ για το συγκεκριµένο θέµα όλη την προηγούµενη πε-
ρίοδο, θα πρέπει να αναµένουµε το επόµενο χρονικό διάστηµα
ότι θα προχωρήσει σταδιακά η διαδικασία των αποζηµιώσεων,
σύµφωνα µε τη ροή των ορθά συµπληρωµένων τελικών συγκεν-
τρωτικών καταστάσεων και των φακέλων των δικαιολογητικών
που θα σταλούν από την περιφέρεια στην υπηρεσία. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Υπουργέ.
Κύριε Λαζαρίδη περιµένετε µισό λεπτό να καλωσορίσουµε τα

παιδιά. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, είκοσι τρεις µαθητές και µαθήτριες και πέντε
εκπαιδευτικοί συνοδοί από το 1ο Δηµοτικό Σχολείο Σκοπέλου. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
Σας ευχόµαστε καλή πρόοδο και καλό Πάσχα.

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Είµαι βέβαιος ότι σας έχουν ενηµερώσει οι συνεργάτες µας,

σήµερα παρακολουθείτε αυτήν τη στιγµή µια ειδική διαδικασία
που λέγεται κοινοβουλευτικός έλεγχος. Γι’ αυτό βλέπετε ένας
Βουλευτής να ρωτά και ένας Υπουργός να απαντά. Κατά σύµ-
πτωση µάλιστα ο Υπουργός είναι και Βουλευτής της δικής σας
εκλογικής περιφέρειας, αν δεν κάνω λάθος, γιατί είναι Μαγνησία,
Σκόπελος, Σκιάθος και Αλόννησος λοιπόν. Απλά για να µην έχετε
απορία, γιατί βλέπετε έναν Βουλευτή κι έναν Υπουργό. Αυτή είναι
η διαδικασία. Μετά από λίγη ώρα θα αρχίσει η Ολοµέλεια που
θα είναι πολλοί, όπου τότε η Βουλή νοµοθετεί. 

Κύριε Λαζαρίδη, µετά από αυτή τη δική µου παρέµβαση, έχετε
τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 

ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Να καλωσορίσω και εγώ τα παιδιά από την περιφερειακή ενό-

τητα της Μαγνησίας. 
Κύριε Υπουργέ, οφείλω να σας ευχαριστήσω για την πλήρη

απάντησή σας, καθώς µου έλυσε τις απορίες όπως αυτές είχαν
αποτυπωθεί στην επίκαιρη ερώτησή µου. 

Ωστόσο η απάντησή σας µου δηµιούργησε µια επιπλέον κρί-
σιµη ερώτηση και θα καταλάβετε στην πορεία της κουβέντας µας
γιατί το λέω αυτό. Πριν όµως τη θέσω, θέλω να κάνω τρεις βασι-
κές επισηµάνσεις που κράτησα από την απάντησή σας, έτσι ώστε
να γίνουν κτήµα και των συµπολιτών µου στις πληγείσες περιο-
χές. 

Επισήµανση πρώτη: Είδα ότι η Κυβέρνηση ήδη έχει καταβάλει
πάνω από 140 χιλιάδες ευρώ σε δεκαοκτώ δικαιούχους πρώτης
κρατικής αρωγής έναντι στεγαστικής συνδροµής και 4 χιλιάδες
ευρώ σε µία κτηνοτροφική επιχείρηση ως πρώτη αρωγή έναντι
επιχορήγηση. Αν σε κάποιο από αυτά τα στοιχεία κάνω λάθος,
παρακαλώ στη δευτερολογία σας να µε διορθώσετε.

Επισήµανση δεύτερη: Η κρατική αρωγή προσφέρει µια σηµαν-
τική δυνατότητα που επιτρέπει εµπροσθοβαρώς, όπως πολύ
σωστά είπατε και εσείς, να λάβουν οι δικαιούχοι το 50% της επι-
χορήγησης, προκειµένου άµεσα και γρήγορα να µπορέσουν να
σταθούν στα πόδια τους. Για να γίνει αυτό όµως, για να ενεργο-
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ποιηθεί δηλαδή αυτή η δυνατότητα που δίνει τα τελευταία χρόνια
η νοµοθετική πρωτοβουλία της Κυβέρνησης του Κυριάκου Μη-
τσοτάκη, έπρεπε να έχει υποβάλει σχετικό αίτηµα η Περιφέρεια
Ανατολικής Μακεδονίας-Θράκης δια της Αντιπεριφέρειας, της
Περιφερειακής Ενότητας Καβάλας. Αυτό κατάλαβα από την
απάντησή σας. Και κατάλαβα από την απάντησή σας επίσης ότι
στη συγκεκριµένη περίπτωση η περιφέρεια δεν υπέβαλε σχετικό
αίτηµα µε αποτέλεσµα να µην µπορεί να δοθεί η προκαταβολή
του 50% της επιχορήγησης.

Εποµένως, η καθυστέρηση αντιλαµβάνοµαι ότι δεν οφείλεται
στην Κυβέρνηση ή σε γραφειοκρατικές διαδικασίες, αλλά στον
τρόπο που επέλεξε η περιφέρεια.

Επισήµανση νούµερο τρία: Τι µας είπατε, κύριε Υπουργέ; Ότι
επέλεξε τελικά κάτι συγκεκριµένο η περιφέρεια. Επέλεξε δηλαδή
την οδό της τελικής επιχορήγησης, της κρατικής αρωγής προς
τους δικαιούχους. Λόγια σας χρησιµοποιώ. Μας είπατε ακόµη
ότι οι αρµόδιες υπηρεσίες της περιφέρειας απέστειλαν τον Δε-
κέµβριο του 2023, τέσσερις-πέντε µήνες µετά από τις καταστρο-
φικές πυρκαγιές, τις συγκεντρωτικές καταστάσεις των
δικαιούχων στις οποίες περιλαµβάνονται οι πληγέντες κατά
κύριο και µη κατά κύριο επάγγελµα αγρότες για τον καθορισµό
της τελικής επιχορήγησης αυτών των ανθρώπων. 

Κατάλαβα από την απάντησή σας επίσης ότι µετά από αυτό
εσείς ως Υπουργείο κινηθήκατε ταχύτατα δια της διεύθυνσης
κρατικής αρωγής, ούτως ώστε να ελεγχθούν οι φάκελοι και να
προχωρήσουν µέσα από συγκεκριµένες διαδικασίες οι αποζη-
µιώσεις στους δικαιούχους.

Έρχοµαι τώρα στο ερώτηµα και κλείνω µε αυτό, κύριε Πρό-
εδρε, αφού πρώτα τονίσω ότι κατά την προσωπική µου άποψη
και βάσει των στοιχείων που µας δώσατε, κύριε Υπουργέ, η Πε-
ριφέρεια Ανατολικής Μακεδονίας και Θράκης και η Αντιπεριφέ-
ρεια Καβάλας επέλεξαν τον λάθος δρόµο, καθώς οι συµπολίτες
µας θα είχαν εισπράξει ήδη την προκαταβολή τους και φαντάζο-
µαι ότι σήµερα δεν θα βρισκόµασταν εσείς κι εγώ εδώ στην Ολο-
µέλεια της Βουλής.

Το ερώτηµα που θέλω να υποβάλλω είναι το εξής: Υπάρχει
ακόµα και σήµερα η δυνατότητα, κύριε Υπουργέ, να ενεργοποι-
ηθεί η δυνατότητα προκαταβολής στους δικαιούχους προκειµέ-
νου, έστω και µε σηµαντική καθυστέρηση -κάλλιο αργά παρά
ποτέ, λέει ο θυµόσοφος ελληνικός λαός-, να βοηθηθούν αυτοί οι
άνθρωποι; Και αν, ναι, τι ακριβώς πρέπει να κάνουν οι αρµόδιες
υπηρεσίες της Περιφέρειας Ανατολικής Μακεδονίας και Θράκης
ούτως ώστε να πάµε σε αυτή την προκαταβολή;

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Πριν σας δώσω τον

λόγο, κύριε Υπουργέ, να απαντήσετε και επειδή πρέπει το Προ-
εδρείο να είναι αντικειµενικό –αναφορικά µε τα παιδιά το λέω-
τώρα πρόσεξα ότι στην Αίθουσα παρευρίσκεται και άλλος Βου-
λευτής του νοµού σας ο οποίος θα αναπτύξει την επόµενη επί-
καιρη ερώτηση. Είναι ο Βουλευτής του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας κ. Βασίλειος Μεταξάς. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο να απαντήσετε στον κ. Λαζα-
ρίδη.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΡΙΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρί-
σης και Πολιτικής Προστασίας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Να καλωσορίσω κι εγώ τα παιδιά από το σχολείο της Σκοπέ-
λου. Είχα σηµειώσει σχετικά µε τη σύµπτωση που αναφέρατε ότι
είµαστε δύο Βουλευτές του νοµού. Η άλλη µεγάλη σύµπτωση,
που δεν γνωρίζετε, είναι ότι είναι το σχολείο της κόρης µου η
οποία είναι µέσα στους µαθητές.

Κύριε συνάδελφε, κατ’ αρχάς να σας ευχαριστήσω ακόµη µια
φορά για την ερώτηση γιατί µέσα από αυτήν προχωράνε οι δια-
δικασίες και πετυχαίνουµε πράγµατα ως πολιτεία. Ναι, η δυνα-
τότητα παροχής της προκαταβολής της κρατικής αρωγής είναι
µια σηµαντική διάσταση του πλαισίου της κρατικής αρωγής ευ-
ρύτερα. Δεν υπήρχε στο παρελθόν. Μας επιτρέπει σε πιο σύντο-
µους χρόνους από τη διαδικασία της τελικής επιχορήγησης να
διοχετεύουµε πόρους σε αυτούς που το έχουν ανάγκη για να ορ-
θοποδήσουν, σε επιχειρήσεις και σε αγρότες.

Αυτό φυσικά δεν υπήρχε πριν το 2020. Έγινε το 2021 µε τον
νόµο της κρατικής αρωγής. Μάλιστα, στην περίπτωσή σας ανα-

φερόµαστε στο 50% της επιχορήγησης η οποία διαµορφώνεται
στο 70% της εκτιµηθείσας ζηµιάς.

Όλα αυτά απλώς δεν υπήρχαν πριν την Κυβέρνηση του Κυριά-
κου Μητσοτάκη. Θέλω να το υπογραµµίσω αυτό. Αυτό λοιπόν
είναι το πλαίσιο της κρατικής αρωγής. Αυτό έγινε και στην πε-
ριοχή σας. Αναφέρω πως µέχρι σήµερα έχει καταβληθεί περισ-
σότερο από 1,5 εκατοµµύριο ευρώ σε διακόσιους τριάντα έξι
δικαιούχους µε τη µορφή της προκαταβολής, έναντι της επιχο-
ρήγησης, σε πυρόπληκτες περιοχές της Περιφέρειας Ανατολικής
Μακεδονίας και Θράκης στις οποίες εφαρµόστηκε το µέτρο. Δη-
λαδή σε άλλες περιφερειακές ενότητες της περιφέρειάς σας πα-
ρέχεται η προκαταβολή, όπως και σε όλη τη χώρα. Το σύνολο
των πληρωµών της προκαταβολής ανέρχεται σε 4,2 εκατοµµύρια
ευρώ σε περίπου πεντακόσιους πενήντα δικαιούχους στο σύνολο
των πυρόπληκτων περιοχών από το καλοκαίρι του 2023. Παράλ-
ληλα φυσικά προχωρά η διαδικασία για την παροχή του τελικού
ποσού της επιχορήγησης, αφού ολοκληρωθεί η διαδικασία υπο-
βολής των άρτιων φακέλων από τους δικαιούχους. Αυτό θα γίνει
και στην περίπτωση της Περιφερειακής Ενότητας της Καβάλας.

Τώρα σε περίπτωση, όπως αναφέρατε και εσείς, που έρθει αί-
τηµα για την ενεργοποίηση της δυνατότητας προκαταβολής θα
εξεταστεί. Θεωρώ πως µπορεί να υλοποιηθεί άµεσα και να ακο-
λουθήσει στη συνέχεια η διαδικασία της τελικής επιχορήγησης
της κρατικής αρωγής. Πάντα κινούµαστε και ενεργούµε για να
βοηθήσουµε τους δικαιούχους µετά από µια φυσική κατα-
στροφή. Και σας διαβεβαιώνω πως, όπως και σε κάθε φυσική κα-
ταστροφή, έτσι κι εδώ στην περίπτωση της Καβάλας που
αναφέρεστε καταβάλλουµε κάθε δυνατή προσπάθεια ώστε να
καταβληθούν το συντοµότερο δυνατόν οι αποζηµιώσεις σε αυ-
τούς που την έχουν ανάγκη, στους πληγέντες.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Υπουργέ.
Συνεχίζουµε τώρα µε την τρίτη µε αριθµό 975/15-4-2024 επί-

καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Μαγνησίας της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας του «Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελ-
λάδας» κ. Βασιλείου Μεταξά προς τον Υπουργό Κλιµατικής Κρί-
σης και Πολιτικής Προστασίας, µε θέµα: «Να παρθούν άµεσα
µέτρα αντιµετώπισης των προβληµάτων των πληµµυροπαθών
των χωριών της Φαρκαδόνας και των Μεγάλων Καλυβίων του
Νοµού Τρικάλων».

Κύριε Μεταξά, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ - ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΕΤΑΞΑΣ: Σας ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε.
Να καλωσορίσω κι εγώ τους µαθητές της Σκοπέλου.
Να βάλετε και κανένα καράβι από το Μαντούδι για να µπορούν

να γυρνάνε πιο εύκολα από την Αθήνα και τη Θεσσαλονίκη, κάτι
που ζητάνε και οι κάτοικοι. Διότι, κύριε Τριαντόπουλε, θα πάµε
µετά να κάνουµε κινητοποίηση µε τα παιδιά. Και θα έχετε πρό-
βληµα.

Κύριε Υπουργέ, το θέµα της ερώτησης αφορά τα Τρίκαλα.
Έχουν ήδη περάσει επτά µήνες από τις καταστροφικές πληµµύ-
ρες στη Θεσσαλία και στα χωριά Φαρκαδόνας και Μεγάλων Κα-
λυβίων του Νοµού Τρικάλων παρατηρούνται και πιο σοβαρές
καθυστερήσεις τόσο στην καταβολή της πρώτης αρωγής, όσο
και στη στήριξη των κατοίκων οι οικίες των οποίων έχουν υποστεί
σοβαρές ζηµιές.

Πιο συγκεκριµένα, στα Μεγάλα Καλύβια που έχουν γκρεµιστεί
ή χαρακτηριστεί πλήρως ακατάλληλα εκατόν είκοσι σπίτια και
εκατό αποθήκες, µερικώς ακατάλληλα ογδόντα σπίτια και πάνω
από διακόσια σαράντα σπίτια έχουν ζηµιές, κανένας µέχρι σή-
µερα δεν έχει πάρει αποζηµίωση για το σπίτι ή την αποθήκη του
και ούτε βέβαια στεγαστική συνδροµή. Μάλιστα, αρκετοί κάτοι-
κοι δεν έχουν πάρει ούτε την πρώτη αρωγή ή ακόµη και την επι-
δότηση ενοικίου, γιατί αρκετοί αναγκάστηκαν να φύγουν από τα
σπίτια τους για να µείνουν κάπου αλλού.

Στη Φαρκαδόνα υπάρχουν εκατόν δεκαεπτά κάτοικοι που δια-
µένουν στο Κουτσόχερο, στην προσφυγική δοµή. Στην επικρά-
τεια του δήµου, τα κόκκινα και κίτρινα σπίτια, αυτά που δεν
µπορούν να κατοικηθούν, είναι σχεδόν οκτακόσια. Πολλοί είναι
οι κάτοικοι που έχουν αποκλειστεί αυθαίρετα από την είσπραξη
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του ποσού της πρώτης αρωγής και φυσικά και εδώ υπάρχουν κά-
τοικοι που δεν έχουν πάρει ούτε 1 ευρώ. 

Σοβαρές γραφειοκρατικές διαδικασίες καταγγέλλουν οι ίδιοι
οι κάτοικοι, δαιδαλώδεις, χρονοβόρες. Δεκάδες είναι οι αιτήσεις
για επανέλεγχο σπιτιών που εκκρεµούν. Φυσικά, οι πληµµυροπα-
θείς είναι στο έλεος των γραφειοκρατικών διαδικασιών και στο
να κάτσουν να ψάξουν οι ίδιοι να βρουν τι γίνεται. Αυτά είναι µε-
ρικά µόνο ενδεικτικά παραδείγµατα από το τι συµβαίνει στον
Νοµό Τρικάλων, ιδιαίτερα σε αυτά τα δύο χωριά. Οι ίδιοι οι κά-
τοικοι θέτουν επιτακτικά κάποια µέτρα που πρέπει η Κυβέρνηση
κι εσείς, κύριε Υπουργέ, να απαντήσετε. 

Να δοθεί άµεσα η αποζηµίωση για την οικοσκευή σε όλους.
Εµείς λέµε να αποζηµιωθούν στο 100% του κόστους. Δεν µπο-
ρούν οι κάτοικοι να βάζουν το χέρι στην τσέπη για καθετί, για µια
καταστροφή που δεν είναι δική τους ευθύνη. Είναι ευθύνη όλων
των Κυβερνήσεων. Είναι ευθύνη της λογικής του κόστους - οφέ-
λους, της λογικής των επιλέξιµων έργων και γι’ αυτό πληµµύρισε
η περιοχή. 

Να σταµατήσουν οι καθυστερήσεις στη στεγαστική συνδροµή
και στην επιδότηση ενοικίου. Να αποζηµιωθούν στο 100% για το
κόστος των σπιτιών. Η αποζηµίωση αυτή τη στιγµή είναι στα 800
ευρώ ανά τετραγωνικό µέτρο, ενώ µε την ακρίβεια το κόστος για
να φτιάξεις το σπίτι είναι διπλάσιο.

Ζητούν µόνιµο κλιµάκιο της ΔΑΕΦΚ για την περιοχή, για να
µπορέσουν να κάνουν όλες τις απαραίτητες κινήσεις και τις αι-
τήσεις και όλα τα υπόλοιπα χαρτιά τα οποία τους ζητάτε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο για την πρωτολογία σας.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΡΙΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρί-
σης και Πολιτικής Προστασίας): Ευχαριστώ, κύριε συνάδελφε.

Κατ’ αρχάς, να σηµειώσουµε εδώ και στο Σώµα ποια ήταν η
κατάσταση πριν την Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη, όσον
αφορά την ακτοπλοϊκή σύνδεση µε το Μαντούδι ή τις Σποράδες.
Μιας και το ανέφερε ο αγαπητός συνάδελφος, ήταν η Κυβέρ-
νηση και το Υπουργείο Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής σε
συνεργασία µε το Υπουργείο Οικονοµικών από την περίοδο που
ήµουνα Γενικός Γραµµατέας τότε, που επιχορήγησε τη σύνδεση
Θεσσαλονίκη - Βόρειες Σποράδες µε την ίδια γραµµή να συνδέ-
εται και µε το Μαντούδι.

Η συνολική επιχορήγηση έφτασε -και νοµίζω ξεπέρασε κατά
κάτι- τα 10.000.000 ευρώ. Γνωρίζετε πάρα πολύ καλά ότι είµαστε
σε συνεργασία µε όλα τα εµπλεκόµενα Υπουργεία για να συνε-
χιστεί αυτή η διασύνδεση, που σχετίζεται και µε τη σύνδεση των
Βορείων Σποράδων µε το Μαντούδι.

Πάµε τώρα στο θέµα της ερώτησής σας και για την οποία πάλι
σας ευχαριστώ που µου δίνετε την ευκαιρία να συζητήσουµε τα
µέτρα που υλοποιούµε στη Θεσσαλία µετά τις καταστροφικές
πληµµύρες. Βέβαια, µέσα στον χρόνο που προβλέπεται από την
διαδικασία, δεν είναι καθόλου εύκολο να αναπτύξω στην πλήρη
τους έκταση όλα τα µέτρα του σχεδίου στήριξης και αποκατά-
στασης της Θεσσαλίας.

Ας σταθούµε αρχικά στο πλαίσιο της κρατικής αρωγής -που
θίξατε κιόλας- και άρχισε να υλοποιείται από την πρώτη στιγµή.
Από εκείνες τις ηµέρες, τις δύσκολες ηµέρες, τις καταστροφικές
ηµέρες που ήταν σε εξέλιξη τα ακραία καιρικά φαινόµενα, άνοιξε
η πλατφόρµα της πρώτης αρωγής, η πλατφόρµα arogi.gov.gr.
Μέσα σε ελάχιστες ηµέρες άρχισε να καταβάλλεται στους δι-
καιούχους η πρώτη αρωγή τόσο µέσα από την αυτοµατοποι-
ηµένη διαδικασία της ΑΑΔΕ, στην οποία συµπεριλαµβάνονταν και
τα Μεγάλα Καλύβια και άλλες περιοχές της Περιφερειακής Ενό-
τητας Τρικάλων όσο και µετά από διασταυρώσεις σε χρόνους
που η δηµόσια διοίκηση στην Ελλάδα δεν έχει πετύχει ποτέ.

Μέχρι τώρα, συνολικά οι πληρωµές της πρώτης αρωγής ανέρ-
χονται σε 176.000.000 ευρώ προς περισσότερες από σαράντα
εννιά χιλιάδες περιπτώσεις νοικοκυριών, επιχειρήσεων και αγρο-
τικών εκµεταλλεύσεων στις περιοχές που επλήγησαν από τα
πληµµυρικά φαινόµενα του Σεπτεµβρίου του 2023. Αυτή είναι η
αλήθεια. Η αλήθεια είναι τα µεγέθη, είναι τα στοιχεία και όχι τα
συνθήµατα.

Ας αναφερθούµε µε στοιχεία για την Περιφερειακή Ενότητα
Τρικάλων, όπου συµπεριλαµβάνονται τα Μεγάλα Καλύβια και η

Φαρκαδόνα. Συγκεκριµένα, δόθηκαν 16,3 εκατοµµύρια ευρώ
προς τρεις χιλιάδες πεντακόσια σαράντα έξι φυσικά πρόσωπα
ως πρώτη αρωγή για πρώτες ανάγκες, ζηµιές στη οικοσκευή και
απλές επισκευαστικές εργασίες. Δόθηκαν 5.000.000 ευρώ προς
οκτακόσιους τριάντα εννέα δικαιούχους πρώτης αρωγής έναντι
στεγαστικής συνδροµής, καθώς αναφερθήκατε ότι δεν έχουν
πάρει ούτε ευρώ για τη στεγαστική συνδροµή. Δόθηκαν
7.000.000 ευρώ σε δύο χιλιάδες οκτακόσιες ογδόντα µία επιχει-
ρήσεις, συµπεριλαµβανοµένων και των αγροτικών εκµεταλλεύ-
σεων και των κτηνοτροφικών µονάδων. Είναι δηλαδή και η πρώτη
αρωγή προς τους αγρότες, ο πρώτος και ο δεύτερος κύκλος.

Πρέπει να σηµειώσω εδώ ότι η Περιφερειακή Ενότητα Τρικά-
λων στο πλαίσιο του σχεδιασµού της ως προς την υλοποίηση της
κρατικής αρωγής δεν έχει επί της ουσίας στείλει αγρότες δι-
καιούχους του δεύτερου κύκλου της πρώτης αρωγής. Άρα τα
στοιχεία που σας ανέφερα, αφορούν τους αγρότες του πρώτου
κύκλου. 

Αθροιστικά, λοιπόν, στον Νοµό Τρικάλων, η πρώτη αρωγή έχει
διαµορφωθεί ως τώρα στα 28,3 εκατοµµύρια ευρώ. Αυτό είναι
µία πρώτη ενίσχυση που έχει καταβληθεί στους πληγέντες που
πληρούν τις προϋποθέσεις σε χρόνους που δεν συγκρίνονται µε
αυτούς του παρελθόντος. 

Το έχω ξαναπεί, το υπογραµµίζω και τώρα. Όλες οι διαδικα-
σίες γίνονται µετά από ελέγχους και προϋποθέσεις, καθώς µέ-
ληµά µας είναι η αρωγή του κράτους να πάει σε αυτούς που την
δικαιούνται, σε αυτούς που την έχουν ανάγκη και σίγουρα σε αυ-
τούς που την έχουν περισσότερο ανάγκη. 

Σε αυτό το σηµείο είναι που διαφωνούµε µε το Κοµµουνιστικό
Κόµµα αρκετές φορές που συνεχώς ζητά χωρίς όρους και προ-
ϋποθέσεις. Εδώ διαφωνούµε, αγαπητέ συνάδελφε. Πρέπει να
υπάρχουν όροι και προϋποθέσεις, αλλιώς δεν γίνεται δίκαιη κα-
τανοµή των πόρων. 

Στόχος µας είναι η έγκαιρη, αλλά και νόµιµη καταβολή της
αποζηµίωσης σε όσους την δικαιούνται. Δεν υπάρχουν διακρί-
σεις ανάµεσα σε περιοχές. Πέραν, όµως, της πρώτης αρωγής
έχουν καταβληθεί και 34,4 εκατοµµύρια ευρώ προς δύο χιλιάδες
εννιακόσιες σαράντα επιχειρήσεις, αγροτικές εκµεταλλεύσεις και
κτηνοτροφικές µονάδες στις πληγείσες περιοχές ως προκατα-
βολή του 50% της τελικής επιχορήγησης της κρατικής αρωγής. 

Προχωρούν παράλληλα και τα σχήµατα της στεγαστικής συν-
δροµής. Όσον αφορά τη στεγαστική συνδροµή οι πολίτες που
υποβάλλουν πλήρεις και ορθούς φακέλους λαµβάνουν την
αρωγή του κράτους. Και σε αυτήν τη διαδικασία υπάρχουν και
εδώ όροι, υπάρχουν και προϋποθέσεις, όροι και προϋποθέσεις
που είναι κατά πολύ πιο κοντά στις ανάγκες των πολιτών σε σύγ-
κριση µε το παρελθόν και το γνωρίζετε αυτό. Υπάρχουν όροι και
προϋποθέσεις που έχουν προσαρµοστεί και στα δεδοµένα της
Θεσσαλίας.

Προς αυτήν την κατεύθυνση προβλέψαµε για πρώτη φορά για
κτήρια µε ζηµιές σε µη φέροντα στοιχεία τη χορήγηση στεγαστι-
κής συνδροµής εξ ολοκλήρου µε τη µορφή δωρεάν κρατικής
αρωγής και χωρίς την ανάγκη µελέτης από ιδιώτη µηχανικό, αλλά
µε την εµπλοκή των µηχανικών της αρµόδιας υπηρεσίας και µε
καταβολή της κρατικής αρωγής ανάλογα µε τα τετραγωνικά µε
την υποβολή των σχετικών παραστατικών.

Στα δεδοµένα της Θεσσαλίας προσαρµόστηκε και το σχήµα της
προσωρινής στέγασης, χορηγώντας και επεκτείνοντας το επίδοµα
ενοικίου και συγκατοίκησης και στις περιπτώσεις των κατοικιών
εκείνων που είχαν χαρακτηριστεί ως κατάλληλα προς χρήση και
καταβάλλονται σε καθηµερινή βάση επιδόµατα ενοικίου και συγ-
κατοίκησης σε όλη τη Θεσσαλία, συµπεριλαµβάνοντας και τις πε-
ριοχές των Μεγάλων Καλυβίων και της Φαρκαδόνας. 

Εργαζόµαστε, λοιπόν, µε εντατικούς ρυθµούς, ώστε να αντα-
ποκριθούµε όσο το δυνατόν καλύτερα στις ιδιαίτερες και µεγά-
λες ανάγκες που έχουν δηµιουργηθεί για τους συµπολίτες µας
στη Θεσσαλία. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ ευχαριστώ.
Κύριε Μεταξά, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ - ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΕΤΑΞΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
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Για το καράβι στη Σκόπελο θα το δούµε και την επόµενη βδο-
µάδα, γιατί θα καταθέσω επίκαιρη ερώτηση, όχι σε εσάς προφα-
νώς. Η στήριξη, όµως, του συστήµατος του σηµερινού σας κάνει
να ζητάτε ακόµα και από τους κατοίκους του νησιού να παρακα-
λάνε κάποιον εφοπλιστή ή να παρακαλάνε το Υπουργείο Οικονο-
µικών να βρεθεί ένα κονδύλι για να δοθεί στον εφοπλιστή ως
αποζηµίωση, λες και είναι κάποια κατηγορία της κοινωνίας που
πρέπει να βοηθηθεί παραπάνω για να φέρει ένα καράβι στη Σκό-
πελο. Αυτό απάντησε ο Υπουργός Ναυτιλίας στους δηµάρχους
όταν πήγαν να τον επισκεφτούν για τη σύνδεση µε τη Θεσσαλο-
νίκη, βρείτε κονδύλι για να επιχορηγήσετε τον εφοπλιστή και γι’
αυτό αυτήν τη στιγµή η Σκόπελος δεν έχει καράβι ούτε από το
Μαντούδι ούτε από τη Θεσσαλονίκη. 

Όσον αφορά την ερώτηση νοµίζω, κύριε Υπουργέ, ότι για άλλη
µια φορά µε ένα τρόπο ωραιοποιείτε µία κατάσταση και προφα-
νώς δεν απευθύνεστε στους κατοίκους της Θεσσαλίας, οι οποίοι
τα ζούνε, µάλλον απευθύνεστε σε κατοίκους, σε κόσµο ο οποίος
δεν γνωρίζει τι συµβαίνει εκεί. 

Μιας και αναφερθήκατε, όµως, στα στοιχεία η κατάσταση, την
οποία βιώνουν εξαιτίας των δικών σας καθυστερήσεων και της
δικής σας πολιτικής αυτήν τη στιγµή σχεδόν οκτώ µήνες µετά τις
πληµµύρες οι κάτοικοι και της Φαρκαδόνας και των Μεγάλων Κα-
λυβίων, όπως και των υπολοίπων περιοχών της Θεσσαλίας είναι
ενδεικτική.

Και θέλετε στοιχεία; Να πούµε στοιχεία. Στα Μεγάλα Καλύβια
τοποθετήθηκαν στο χωριό σαράντα κοντέινερ, που το κόστος
σύνδεσης ρεύµατος, 300 ευρώ, βάρυνε τους πληµµυροπαθείς.
Ζητήσατε από τους ανθρώπους, οι οποίοι έχουν καταστραφεί και
δεν έχουν σπίτι 300 ευρώ για να συνδεθεί το ρεύµα σε ένα κον-
τέινερ. Στοιχείο είναι και αυτό. 

Στοιχείο είναι ότι η αµοιβή του µηχανικού για το πόρισµα και
την εγκατάσταση νέων µετρητών της ΔΕΗ στα κίτρινα σπίτια, 500
περίπου ευρώ, βαρύνει τους κατοίκους της Φαρκαδόνας. Και
αυτό στοιχείο είναι. 

Στοιχείο είναι ότι στα σαράντα πέντε κοντέινερ που πήγαν στη
Φαρκαδόνα, πέρα από τον κόσµο που µένει στο Κουτσόχερο, δεν
έχουν συνδεθεί µε το δίκτυο ρεύµατος, ύδρευσης, αποχέτευσης.
Μιλάµε για οκτώ µήνες µετά. Και αυτό στοιχείο είναι.

Στοιχείο, επίσης, είναι ότι η κατάσταση χειροτερεύει σε σχέση
µε τις δικές σας τις παρεµβάσεις ως Κυβέρνηση. Αποχαρακτη-
ρίζετε σπίτια, κόκκινα σπίτια βαφτίζονται πράσινα. Τι έγινε; Αυ-
τοϊάθηκαν; Γιατρεύτηκαν µόνα τους; Τι έπαθαν τα σπίτια αυτά;
Το κάνετε για να κόψετε κόσµο από τις αποζηµιώσεις. Με τη γρα-
φειοκρατία και τα πρόσθετα έγγραφα, τα οποία ζητάτε, δηµιουρ-
γούνται επιπλέον κόφτες και δηµιουργείτε επιπλέον κόφτες. 

Για παράδειγµα, πρόσφατα µε ενηµέρωσαν και από τον Βόλο,
ενώ είχατε δεσµευτεί σε προηγούµενη ερώτηση επίκαιρη µάλι-
στα για τους κατοίκους εκείνους, οι οποίοι είχαν κάνει µόνοι
τους, κατόπιν υπόδειξης βέβαια των µηχανικών, τις επισκευές και
τους είπαν, βγάλτε φωτογραφίες και φέρτε τις µετά, ζητάτε
τώρα από τους κατοίκους που έκαναν τις επισκευές να υπογρά-
ψουν υπεύθυνη δήλωση, που λέει ότι θα κάνουν µόνο εκείνες τις
επισκευές που τους λέει το κλιµάκιο των µηχανικών. Μα, έχουν
κάνει ήδη τις επισκευές κατόπιν δικής σας υπόδειξης. Και το κά-
νετε αυτό µαζί µε πολλά άλλα, νέα έγγραφα, νέες αιτήσεις, νέα
χαρτιά που ζητάτε για να κόψετε και από εκεί κόσµο. 

Και το αποκορύφωµα -και αυτό είναι στοιχείο, κύριε Υπουργέ-
στείλατε τον ΕΝΦΙΑ στους ανθρώπους, οι οποίοι δεν έχουν στον
ήλιο µοίρα. Στείλατε και τον ΕΝΦΙΑ, λες και θα σωθεί το κράτος
από τον ΕΝΦΙΑ που θα πληρώσουν οι πληµµυροπαθείς. Και µά-
λιστα τον στείλατε και σε ανθρώπους, οι οποίοι έχουν χαρακτη-
ρισµένα κίτρινα σπίτια και στα Μεγάλα Καλύβια που µας
καταγγείλανε προχθές το ζήτηµα.

Νοµίζουµε, λοιπόν, ότι χρειάζεται, πέρα από την εικόνα που
παρουσιάζετε εδώ –ξαναλέω- και σε επίπεδο Θεσσαλίας είναι
ωραιοποιηµένη, να σκύψετε καλύτερα επάνω από τα προβλή-
µατα των κατοίκων. Υπάρχει δικαιολογηµένη οργή και πρέπει να
συνεχιστούν και οι αγώνες, γιατί απ’ ό,τι φαίνεται, πρέπει να σας
πιέσουν ακόµα περισσότερο, για να µπορέσουν οι άνθρωποι
αυτοί να δουν στον ήλιο µοίρα. 

Σας ευχαριστώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας):  Ορίστε, κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο για την δευτερολογία σας. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΡΙΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρί-
σης και Πολιτικής Προστασίας): Αφού ανοίξατε την κουβέντα
για τα καράβια, θα πρέπει να καταστήσετε ξεκάθαρο κάποια
στιγµή το παρακάτω. Δηλαδή, δεν θέλετε να υπάρξει κρατική επι-
χορήγηση για τη σύνδεση; Άρα να µην βρεθούν πόροι; Τι προ-
τιµά το ΚΚΕ; Να αγοραστούν δηµόσια καράβια που να κάνουν τα
δροµολόγια µεταξύ Σποράδων, Μαγνησίας ή άλλων νησιών; Κά-
ποια στιγµή θα πρέπει να ακούσουµε και την ουσιαστική πρό-
ταση του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας. 

Βέβαια, πέραν µιας πρότασης συγκροτηµένης, ακούσαµε να
µας λέτε ότι κόβουµε κόσµο για να µην τον αποζηµιώσουµε. Αλή-
θεια, πότε έγινε αυτό; Πώς σκεφτήκατε αυτό το αφήγηµα σε µία
Κυβέρνηση η οποία µέχρι τώρα -όπως αναφερθήκαµε πριν στις
περιοχές που έχουν πληγεί από φυσικές καταστροφές- συνολικά
έχει χορηγήσει ήδη κρατική αρωγή που έχει φτάσει τα 210 εκα-
τοµµύρια ευρώ; Αυτό συχνά το ΚΚΕ το χαρακτηρίζει ως ψίχουλα.
Δεν είναι ψίχουλα. Είναι ποσά που έχουν χορηγηθεί και οι πλη-
ρωµές θα συνεχιστούν µε αµείωτο ρυθµό, σύµφωνα και µε τα
στοιχεία που εισέρχονται στις αρµόδιες υπηρεσίες. 

Με αµείωτο ρυθµό συνεχίζεται και η επικοινωνία και η στενή
συνεργασία που έχουµε µε όλους τους εµπλεκόµενους φορείς.
Δύο ηµέρες την εβδοµάδα είµαι στη Θεσσαλία. Έχω δει τους κα-
τοίκους από τα Μεγάλα Καλύβια. Την Παρασκευή συναντηθή-
καµε µε δεκάδες κατοίκους από τη Φαρκαδόνα. Έχω επικοινωνία
µε όλους του κατοίκους, όλου του πολιτικού φάσµατος και όχι
µόνο µε τα κοµµατικά στελέχη, όπως συνηθίζετε να έχετε εσείς
και να κάνετε εκδηλώσεις ή παραστάσεις. Είναι καλό να βλέ-
πουµε όλο το πολιτικό φάσµα και να παίρνουµε ερεθίσµατα και
προσεγγίσεις απ’ όλο το  πολιτικό φάσµα. 

Οι πολίτες, λοιπόν, όλο αυτό το διάστηµα ενηµερώνονται για
το πλαίσιο της στεγαστικής συνδροµής και της επιχορήγησης
των επιχειρήσεων µέσω των γραφείων της ΔΑΕΦΚ σε κάθε περι-
φέρεια, των αρµόδιων υπηρεσιών της περιφέρειας και φυσικά
του τηλεφωνικού κέντρου της Γενικής Γραµµατείας Αποκατάστα-
σης Φυσικών Καταστροφών και Κρατικής Αρωγής του Υπουρ-
γείου. 

Παράλληλα, την αµέσως επόµενη περίοδο, θα ολοκληρωθεί η
διαδικασία για τη δηµιουργία ΤΑΕΦΚ στη Θεσσαλία, µε παρουσία
και στις περιοχές των Τρικάλων και φυσικά, θα συνεχίσουµε το
έργο µας. Η στήριξη και η ενίσχυση της Θεσσαλίας µας αφορά
όλους και θα είµαστε εδώ όποτε θέλετε να συζητάµε γι’ αυτά τα
θέµατα. Όλοι µαζί θεωρώ ότι µπορούµε να καταφέρουµε την
αποκατάσταση του τόπου µας. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε, κύριε

Υπουργέ.
Θα συζητηθεί τώρα η πρώτη επίκαιρη ερώτηση µε αριθµό

974/15-4-2024 δεύτερου κύκλου, της Βουλευτού Ηρακλείου της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας του «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής» κ.
Ελένης Βατσινά προς τον Υπουργό Κλιµατικής Κρίσης και Πολι-
τικής Προστασίας µε θέµα: «Αναγκαιότητα νοµοθετικών ρυθµί-
σεων για τους σεισµόπληκτους του Δήµου Μινώα Πεδιάδος που
παραµένουν σε καθεστώς οµηρίας από τον Σεπτέµβριο του
2021».

Ορίστε, κυρία Βατσινά, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία
σας.

ΕΛΕΝΗ ΒΑΤΣΙΝΑ: Κύριε Υπουργέ, τα προβλήµατα που έχουν
προκαλέσει στη χώρα οι φυσικές καταστροφές παραµένουν µία
πληγή, καθώς η αποκατάσταση αργεί αδικαιολόγητα πολύ. Τα
αποτελέσµατα του σεισµού του Σεπτεµβρίου του 2021 παραµέ-
νουν ορατά µέχρι σήµερα στους Δήµους Μινώα Πεδιάδος και
Αρχανών Αστερουσίων στο Ηράκλειο Κρήτης. Για τους ιδιοκτή-
τες δύο χιλιάδων κίτρινων και χιλίων διακοσίων κόκκινων κτηρίων
η ζωή έχει σταµατήσει την 27η Σεπτεµβρίου του 2021. Και για την
Κυβέρνηση, όµως, ισχύει ακριβώς το ίδιο. 

Στο Αρκαλοχώρι, για τρίτο συνεχόµενο χειµώνα, τουλάχιστον,
επτακόσια άτοµα θα συνεχίσουν να διαµένουν σε κοντέινερ,
χωρίς χρονοδιάγραµµα επιστροφής στα σπίτια τους. Επίσης, για
τουλάχιστον πενήντα δύο οικογένειες εκκρεµούν αιτήσεις δια-
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µονής σε οικίσκους που δεν υπάρχουν καν διαθέσιµοι. Η ΔΑΕΦΚ
έχει χαρακτηρίσει µόλις τεσσερισήµισι χιλιάδες κτήρια πράσινα. 

Οι ιδιοκτήτες των υπολοίπων ακατάλληλων κτηρίων, εξαιτίας
της καθυστέρησης του κρατικού µηχανισµού, εφόσον δεν έχει
βρεθεί λύση µόνιµης στέγασής τους, εφόσον δεν έχουν τη δυ-
νατότητα διαµονής σε οικίσκους και δεν έχουν λάβει επιδότηση
ενοικίου, έχουν εξαναγκαστεί να επιστρέψουν στα ακατάλληλα
κτήρια µε κίνδυνο τη ζωή τους. 

Παράλληλα, η ΔΑΕΦΚ µε την υπάρχουσα στελέχωση δεν δύ-
ναται να ανταποκριθεί στην εξέταση των φακέλων και την απο-
ζηµίωση των πληγέντων. Σήµερα, µετά από τριάντα έναν µήνες,
έχουν εξεταστεί µόλις εκατόν έξι φάκελοι από σύνολο περίπου
τριών χιλιάδων. Οι εγκρίσεις επιδοτήσεων ενοικίων είναι µόλις οι
µισές, εκατόν εβδοµήντα έξι, όταν το σύνολο των αιτήσεων είναι
τριακόσιες σαράντα έξι, ενώ η διαδικασία έχει πάψει εδώ και πε-
ρίπου δεκαοκτώ µήνες. 

Να προσθέσω ότι παραµένουν περίπου τετρακόσιες εκκρεµό-
τητες κατεδαφίσεων, ενώ η καθηµερινότητα των σεισµόπληκτων
δεν ανακουφίζεται ούτε µε µέτρα οικονοµικής ενίσχυσης. Παρα-
µένει στο συρτάρι η αναστολή πλειστηριασµών, όπως, επίσης,
και η πρόβλεψη ακατάσχετων λογαριασµών στους οποίους κα-
ταβάλλονται επιδόµατα και αποζηµιώσεις. Για τρίτη συνεχόµενη
χρονιά οι σεισµόπληκτοι και οι οικογένειές τους παραµένουν σε
καθεστώς ταπείνωσης και εγκλωβισµού.

Για τους λόγους αυτούς ερωτάστε, κύριε Υπουργέ: Θα προ-
βείτε σε νέες πρωτοβουλίες για τη διεκπεραίωση των φακέλων
αποζηµιώσεων των σεισµοπλήκτων και ποιο χρονοδιάγραµµα
έχετε ορίσει για την ολοκληρωτική διεκπεραίωση όλων των φακέ-
λων; Θα ανοίξει εκ νέου πλατφόρµα επιδότησης ενοικίων και σε
ποιο χρονοδιάγραµµα θα καταβληθούν οι υπόλοιπες επιδοτήσεις
ενοικίων; Και τρίτον, µε ποια πρόσθετα µέτρα οικονοµικής στήρι-
ξης θα απαλύνετε την οικονοµική καταστροφή των πληγέντων; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ την κ. Βα-
τσινά. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΡΙΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρί-

σης και Πολιτικής Προστασίας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία συνάδελφε, ευχαριστώ πάρα πολύ για την ερώτησή

σας. Με αφορµή την ερώτησή σας, θα αναφερθώ εκ νέου στο
σχέδιο στήριξης και αποκατάστασης µετά από τον σεισµό στο
Αρκαλοχώρι. 

Πριν από λίγες ηµέρες απάντησα σε αντίστοιχη επίκαιρη ερώ-
τηση, αλλά επειδή θέσατε τα ερωτήµατά σας, ας δούµε που βρι-
σκόµαστε και σήµερα.

Γνωρίζουµε ότι άµεσα µετά από τον σεισµό ενεργοποιήθηκε η
κρατική αρωγή µε έµφαση στην πρώτη αρωγή µέσα από την
πλατφόρµα arogi.gov.gr. Η πρώτη αρωγή έφτασε συνολικά τα
66,1 εκατοµµύρια ευρώ σε περισσότερους από επτά χιλιάδες αι-
τούντες και τα χαρακτηριστικά αυτής και η ταχύτητα και το µέ-
γεθός της δεν εντοπίζονται σε κάποια άλλη περιοχή της
πατρίδας µας. Παράλληλα, προχώρησαν µε εντατικούς ρυθµούς
οι αυτοψίες από τη ΔΑΕΦΚ στο πλαίσιο της ενεργοποίησης της
στεγαστικής συνδροµής. 

Πού βρισκόµαστε σήµερα ως προς την υλοποίηση της στεγα-
στικής συνδροµής, µε τη σηµαντική συνεισφορά του τοπικού
γραφείου του Ηρακλείου; Μέχρι τώρα, όσον αφορά στα επι-
σκευάσιµα κτήρια, έχουν υποβληθεί δύο χιλιάδες εξακόσιες δε-
καεπτά αιτήσεις για έκδοση άδειας επισκευής και από αυτές
έχουν προχωρήσει και έχουν εκδοθεί εκατόν έντεκα άδειες. Δεν
έχουν ελεγχθεί εκατόν έξι φάκελοι όπως είπατε, αλλά έχουν εκ-
δοθεί εκατόν έντεκα άδειες. Και όσο θα αυξάνονται οι άδειες που
θα εκδίδονται, όλο και περισσότεροι πλέον φάκελοι δεν είναι ελ-
λιπείς. 

Το έχω ξαναπεί: Το ζήτηµα και στην περιοχή του Αρκαλοχω-
ρίου, σύµφωνα µε την αρµόδια υπηρεσία, είναι οι ελλιπείς φάκε-
λοι. Δυστυχώς, µεγάλο ποσοστό των φακέλων που κατατίθενται
στο ΤΑΕΦΚ, σύµφωνα µε την υπηρεσία, παρουσιάζει ελλείψεις,
µε αποτέλεσµα να µην προχωράει η διαδικασία αποζηµίωσης.
Παράλληλα, υπάρχουν –το υπογραµµίζω και αυτό ξανά- και ζη-
τήµατα που αφορούν στο ιδιοκτησιακό καθεστώς των κτηρίων
και ανοιχτές κληρονοµικές υποθέσεις, παράγοντες που επιβαρύ-

νουν σηµαντικά τη διαδικασία εξέτασης των φακέλων. 
Εποµένως, το σηµαντικότερο τη δεδοµένη στιγµή είναι να υπο-

βάλλουν οι πολίτες πλήρεις και ορθούς φακέλους, ώστε να ολο-
κληρωθεί το σχήµα της στεγαστικής συνδροµής. Εµείς από την
πλευρά µας, προς επιτάχυνση του ρυθµού αυτού, έχουµε κινήσει
τις διαδικασίες για την ενίσχυση της υπηρεσίας του Ηρακλείου
µε περαιτέρω στελεχιακό δυναµικό. 

Στις περιπτώσεις που είχαν υποβληθεί πλήρεις φάκελοι, οι
αποζηµιώσεις ξεκίνησαν να καταβάλλονται. Στις αποζηµιώσεις
και στη στήριξη που δεν σχετιζόταν µε ιδιοκτησιακές ή κληρονο-
µικές εκκρεµότητες, η διαδικασία επιχορηγήσεων προχώρησε
κανονικά, όπως είχε γίνει µε την κρατική αρωγή προς τις επιχει-
ρήσεις. Εκεί δεν υπάρχουν κληρονοµικά ούτε ιδιοκτησιακά ζητή-
µατα. Όπως γνωρίζετε, µέσα από τρία διαφορετικά σχήµατα,
πολλές επιχειρήσεις της περιοχής που έχουν πληγεί, είτε άµεσα
είτε έµµεσα, έχουν λάβει πάνω από 3 εκατοµµύρια ευρώ και δρο-
µολογείται και τέταρτο σχήµα στήριξης των επιχειρήσεων της
περιοχής. 

Κυρία συνάδελφε, ήταν και άλλα πολλά τα µέτρα στήριξης που
έχουν ενεργοποιηθεί και υλοποιούνται όλη αυτή την περίοδο και
στην περίπτωση του Αρκαλοχωρίου, όπως η επιδότηση ενοικίου
που είναι εν ισχύ -δεν χρειάζεται να ανοίξει η πλατφόρµα- και
αξιοποιείται από όποιον θέλει να την αξιοποιήσει. 

Και επειδή ρωτήσατε για την καταβολή της επιδότησης ενοι-
κίου να σας απαντήσω µε στοιχεία. Έχουν υποβληθεί πεντακό-
σιες ογδόντα τέσσερις αιτήσεις. Οι τριακόσιες σαράντα πέντε
ήταν για το πρώτο τρίµηνο και οι διακόσιες τριάντα εννέα για το
δεύτερο τρίµηνο. Εκατόν εβδοµήντα επτά αιτήσεις εγκρίθηκαν
για τη χορήγηση του πρώτου τριµήνου, ενενήντα τέσσερις αιτή-
σεις για τη χορήγηση των επόµενων τριµήνων. Εκατόν έξι αιτή-
σεις έχουν απορριφθεί λόγω µη πλήρωσης των απαραίτητων
προϋποθέσεων. Για τις υπόλοιπες περίπου εκατόν πενήντα εκ-
κρεµεί η ανταπόκριση από τους αιτούντες. Ενώ είναι λίγες οι
οποίες αφού παρέλαβαν πρόσφατα τα στοιχεία, προχωρά η δια-
δικασία έκδοσης. Για παράδειγµα, τις επόµενες ηµέρες θα εκδο-
θούν δεκαπέντε. 

Η καταβολή, λοιπόν, των εκκρεµών επιδοµάτων ενοικίου και
συγκατοίκησης είναι και αυτό κάτι που δροµολογείται το αµέσως
επόµενο διάστηµα µετά και τις σχετικές εγκρίσεις που λάβαµε
για τον τρέχοντα προϋπολογισµό από το Υπουργείο Εθνικής Οι-
κονοµίας και Οικονοµικών. 

Όσον αφορά στη χορήγηση των οικίσκων που παραχωρήθη-
καν από τη ΔΑΕΦΚ, αναφέρω πως το επόµενο διάστηµα θα
έχουµε το τελικό πόρισµα των ελέγχων της Εθνικής Αρχής Δια-
φάνειας. Εδώ θα είµαστε και θα το συζητήσουµε κι αυτό γιατί
γνωρίζετε τι έχει γίνει κάτω. 

Φυσικά, το µεγάλο ζητούµενο είναι να υλοποιηθεί το σχήµα
της στεγαστικής συνδροµής, ώστε να καταφέρουν οι πολίτες να
επισκευάσουν τα σπίτια τους και προς αυτή την κατεύθυνση θα
συνεχίσουµε να δουλεύουµε αδιάκοπα και θα το πετύχουµε. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-

στώ.
Ορίστε, κυρία Βατσινά, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία

σας.
ΕΛΕΝΗ ΒΑΤΣΙΝΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, να σας πω ότι οι σεισµόπληκτοι έχουν δηµι-

ουργήσει έναν δραστήριο σύλλογο, τον σύλλογο «Ελπίδα», και
έτσι η φωνή τους και τα προβλήµατά τους φτάνουν σε εµάς µε
ακρίβεια. Φαντάζοµαι δεν θα αρνηθείτε ότι έχουν γνωστοποιήσει
και σε εσάς όσα σας είπα προηγουµένως. 

Να σας πω, λοιπόν, ότι πουθενά δεν περιγράφουν αυτό που
λέτε και έχετε και στο παρελθόν πει, ότι δηλαδή έχουν δοθεί 66
εκατοµµύρια ευρώ σε αποζηµιώσεις. Για την ακρίβεια το ποσό
αυτό δεν έχει δοθεί. Παραµένει δεσµευµένο υπέρ των σεισµό-
πληκτων, όµως, όσο δεν εξετάζονται οι φάκελοι, τα χρήµατα
αυτά δεν πάνε στους πληγέντες. Άρα ο κρατικός µηχανισµός
πρέπει να φροντίσει να εξεταστούν οι φάκελοι. Έχει βάλει η Κυ-
βέρνηση έναν στόχο, επιτέλους, να τελειώσουν αυτοί οι φάκελοι;
Γιατί λέγαµε για εκατόν εβδοµήντα έξι, κάποια νούµερα, αλλά
είναι παραπάνω από τρεις χιλιάδες. 
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Να κάνω µια επίκληση στη λογική σας. Είναι λογικό για την Κυ-
βέρνηση από το σύνολο των τριών χιλιάδων φακέλων να έχουν
εξεταστεί εκατόν έξι φάκελοι σε τριάντα έναν µήνες; Ξέρετε τι
σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει ούτε τρεισήµισι φάκελοι το µήνα και ση-
µαίνει ότι οι υπόλοιποι θέλουν άλλους εκατό µήνες για να εξετα-
στούν, αν το προχωράµε έτσι. 

Επικαλείστε προβλήµατα κληρονοµικά και συµβολαιογραφικά.
Δεν ισχύει σε αυτή την έκταση, κύριε Υπουργέ, και δεν δικαιολο-
γείται αυτή η χρονοτριβή. Διότι έχει µεσολαβήσει το κτηµατολό-
γιο, που είναι σχετικά απλή διαδικασία, τα ακίνητα δηλώνονται.
Άρα µπορούν να αντληθούν πληροφορίες που λείπουν από τους
φακέλους, ακόµα και υπηρεσιακά. Αφήστε που έχω την αίσθηση
ότι αν δεν εξεταστεί ο φάκελος, µόνο µε µαντικές ικανότητες δια-
πιστώνεται η όποια έλλειψη εγγράφου. Η πραγµατικότητα είναι
ότι δεν υπάρχει κατάλληλη στελέχωση για να ανταποκριθεί στον
όγκο του έργου. 

Μπορείτε, κύριε Υπουργέ, να απλοποιήσετε τη διαδικασία. Η
Κυβέρνησή σας έθεσε αυτή τη δαιδαλώδη διαδικασία, στην
οποία, τελικά, δεν µπορούν να ανταποκριθούν οι υπηρεσίες. Ας
την αλλάξετε. Ας πάρετε την πολιτική ευθύνη της αποτυχίας του
εγχειρήµατος και ας προχωρήσετε σε οριζόντιες έστω αποζη-
µιώσεις και σε δεύτερο χρόνο, το υπερβάλλον να εξετάζεται από
την υπηρεσία. 

Έχετε στη διάθεσή σας την πρόταση του ΤΕΕ –δεν σας λέω
κάτι άγνωστο- που σας προτείνει να αποζηµιώσετε οριζόντια µε
15.000 ευρώ τα κίτρινα κτήρια και µε 8.000 ευρώ τα πράσινα.
Ούτε αυτή την πρωτοβουλία έχετε αναλάβει. Ούτε και η επιδό-
τηση ενοικίου ολοκληρώνεται µε έναν απλό τρόπο, κύριε
Υπουργέ και πάντα µένουν χωρίς επιδότηση και χωρίς οικίσκο. 

Όλα αυτά που σας λέω είναι απλά λόγια και δεν νοµίζω ότι
µπορούν τα λόγια να περιγράψουν αυτά που βλέπουν τα µάτια
µας. Πριν να κάνω αυτή την ερώτηση, πριν από πέντε ηµέρες,
περπάτησα στους δρόµους του Αρκαλοχωρίου, κάθισα στην
πλατεία, στην εκκλησία που κι αυτή είναι ένα ακατάλληλο κτίσµα.
Περίπου πενήντα τρία µαγαζιά στον κεντρικό δρόµο είναι κλειστά
και κάποια, κίτρινα, λειτουργούν και πωλούν είδη πρώτης ανάγ-
κης. Υπάρχουν πεσµένα κτήρια αµιάντου που παραµένουν εκεί
χωρίς καµµία µέριµνα. Υπάρχουν σπίτια που κατοικούνται ενώ
είναι κίτρινα. 

Δείτε, µπήκα σε αυτό το σπίτι, είναι κίτρινο -θα σας καταθέσω
και φωτογραφίες στα Πρακτικά- που συµβαίνει το παγκόσµιο
φαινόµενο της µηχανικής: ο πρώτος όροφος να είναι κατάλληλος
για χρήση, πράσινος, αλλά ο κάτω όροφος –στον οποίο στηρίζε-
ται ο επάνω- να είναι κίτρινος. Κινδυνεύουν όλοι µαζί εκεί µέσα,
µε ευθύνη όσων τα έχουν αποφασίσει αυτά, και όσο παρατείνεται
αυτή η κατάσταση, µε ευθύνη δική σας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Την ανοχή σας για ένα λεπτό ακόµα, κύριε Πρόεδρε. 
Ξέρω, λοιπόν, πολύ καλά τι σας λέω, κύριε Υπουργέ, διότι εγώ

δεν παρέλειψα να πάω εκεί και όσα σας λέω τα είδα µε τα ίδια
µου τα µάτια. 

Επικαλούµαι έστω το συναίσθηµά σας, εκτός από τη λογική
σας, κύριε Υπουργέ και σας ζητώ να εφαρµόσετε ίδια µέτρα και
ίδια σταθµά. Τα µέτρα στήριξης δεν πρέπει να µπαίνουν στο ζύγι.
Οι συµπολίτες µας στη Θεσσαλία και στο Μάτι έχουν δικαίως
τύχει πολλές εξάµηνες παρατάσεις αναστολής πλειστηριασµών.
Στους Δήµους Μινώα Πεδιάδος και Αρχανών-Αστερουσίων δό-
θηκε µόνο µια παράταση αναστολής πλειστηριασµών µέχρι τον
Μάρτιο του 2022 και σας ρωτώ «γιατί;». 

Και κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, στην Κρήτη µας συµβαίνει το
πρωτοφανές: να υπάρχει αυτή η εικόνα που είδατε στη µία
πλευρά της Κρήτης και παράλληλα στην άλλη πλευρά της να δια-
νύουµε την περίοδο της άσκησης σεισµού «Μίνωας». Πιστεύω να
διαβιβάσετε στον Έλληνα Πρωθυπουργό –που, όπως φηµολο-
γείται, θα είναι στην άσκηση σεισµού- ότι η Κρήτη εκτός από
πρόληψη έχει ανάγκη και του κοινωνικού κράτους. 

Σας ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Ελένη Βατσινά καταθέτει για

τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες φωτογραφίες, οι οποίες βρί-
σκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης

Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-

στώ. 
Πριν σας δώσω τον λόγο, κύριε Υπουργέ, να κάνω µια ανακοί-

νωση. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη

συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου
και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξενα-
γήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ»,
δέκα µαθήτριες και µαθητές και εννέα συνοδοί εκπαιδευτικοί από
το Εργαστήριο Ειδικής Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης Κω. 

Η Βουλή σας καλοσωρίζει. 
(Χειροκροτήµατα απο όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία
σας.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΡΙΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρί-
σης και Πολιτικής Προστασίας): Κυρία συνάδελφε, σας ευχα-
ριστώ, αλλά πρώτη φορά ακούω ότι τα 66 εκατοµµύρια ευρώ δεν
χορηγήθηκαν, αλλά είναι κάπου δεσµευµένα. Δεν µπορώ να σας
πείσω για το αυτονόητο. Αν θέλετε, κάντε ένα αίτηµα για κατά-
θεση στοιχείων, να έρθουν τα στοιχεία, τα extrait των τραπεζών,
να έρθουν όλα τα στοιχεία. Γιατί ξέρω ότι είναι ένα αντικείµενο
στο οποίο µπορούν οι πολιτικοί να πατήσουν επάνω, µια φυσική
καταστροφή, αλλά δεν µπορούµε να αµφισβητούµε και τα στοι-
χειώδη. Πάµε µαζί στο Αρκαλοχώρι να δούµε και ποιοι έχουν
λάβει ονοµαστικά µε ΑΦΜ τα 66 εκατοµµύρια ευρώ. 

ΕΛΕΝΗ ΒΑΤΣΙΝΑ: Σας περιµένω. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΡΙΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρί-

σης και Πολιτικής Προστασίας): Το να λέτε ότι αυτά δεν έχουν
δοθεί κι είναι δεσµευµένα σε λογαριασµούς και θα δοθούν «όταν
και εφόσον», αυτό δεν ισχύει. Άρα κάντε µια ερώτηση, εµείς εδώ
είµαστε για να ανταποκριθούµε. 

Τώρα όσον αφορά στο θέµα του Αρκαλοχωρίου γενικότερα,
για εµάς αποτελεί –όπως έχουµε πει, άλλωστε φαίνεται και από
τις φορές που έχουµε κατέβει κάτω, αλλά και µε τις παρεµβάσεις
που έχουµε κάνει µέχρι τώρα- προτεραιότητα. Προτεραιότητα
είναι η ολοκλήρωση της στεγαστικής συνδροµής. 

Λέτε ότι έχουν γίνει εκατόν έξι έλεγχοι. Όχι. Έχουν εκδοθεί
εκατόν έντεκα άδειες και έχουν γίνει έλεγχοι για όλες τις άλλες
αιτήσεις, όπου τους έχουν σταλεί συµπληρωµατικά στοιχεία, µε
µεγαλύτερο πρόβληµα τα κληρονοµικά θέµατα και τις ιδιοκτη-
σιακές εκκρεµότητες. Ο συνάδελφός σας ο κ. Παρασύρης σε αν-
τίστοιχη ερώτηση το παραδέχθηκε εδώ, ότι και ο ίδιος έχει
πρόβληµα και δεν το έχει δροµολογήσει γιατί έχει τέτοιες εκκρε-
µότητες. Είναι στα Πρακτικά. Σας παραπέµπω και εκεί. 

Άρα το ζητούµενο είναι η ολοκλήρωση της διαδικασίας, σε
συνδυασµό και µε την παροχή της πρώτης αρωγής. Προς την
κατεύθυνση αυτή έχουµε προχωρήσει στην κατάθεση µιας σχε-
τικής νοµοθετικής πρωτοβουλίας, η οποία µετά από επεξεργασία
και απ’ όλα τα υπόλοιπα εµπλεκόµενα Υπουργεία έχει αποσταλεί
στη Γενική Γραµµατεία Νοµοθετικών και Κοινοβουλευτικών Θε-
µάτων, µια τροπολογία που θα αφορά αποκλειστικά στις περι-
πτώσεις κτηρίων µε ελαφρές βλάβες, σε κτήρια που δεν φέρουν
ζηµιές στον φέροντα οργανισµό. Πρόκειται για µια ακόµα παρέµ-
βαση, για να διευκολυνθούν οι πολίτες της περιοχής, αλλά και
να εξορθολογιστεί ο φόρτος στην αρµόδια υπηρεσία. Δεν θα
αναφέρω περισσότερα στοιχεία της εν λόγω τροπολογίας. Θα
περιµένουµε µέχρι να κατατεθεί –σε λίγες ηµέρες θα γίνει αυτό-
και θα έχουµε την ευκαιρία να τη συζητήσουµε και στην Ολοµέ-
λεια, αν χρειαστεί. 

Όπως βλέπετε, λοιπόν, προχωράµε συνεχώς σε κινήσεις, σε
τροποποιήσεις αλλά και σε νέα µέτρα για να στηριχθεί η περιοχή.
Διαµορφώνουµε νέα πλαίσια και συνεχώς τα βελτιώνουµε. Δεν
πρέπει, όµως, να ξεχνάµε τι παραλάβαµε, τι υπήρχε πριν, πριν
από το 2019, αλλά και πριν από αρκετά χρόνια, τότε που το
κόµµα σας είχε τη διακυβέρνηση της χώρας. Ήταν τότε που
έγινε το πλαίσιο της στεγαστικής συνδροµής που τώρα εσείς το
κατηγορείτε. 

Το πλαίσιο της στεγαστικής συνδροµής έρχεται από τα χρόνια
της διακυβέρνησης του ΠΑΣΟΚ και τώρα φέρνουµε νόµο για να
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το αλλάξουµε, να το φέρουµε κοντά στις πραγµατικές ανάγκες
της κοινωνίας. Μήπως θέλετε να δούµε πόσο χαµηλότερο ήταν
το ποσοστό της δωρεάν κρατικής αρωγής στο πλαίσιο της στε-
γαστικής συνδροµής τότε, που τώρα είναι στο 80% και τότε ήταν
30% και θεωρούταν υψηλότατο; Μήπως θέλετε να δούµε την
ανυπαρξία στήριξης των επιχειρήσεων τότε, σε σχέση µε τώρα;
Ας µην το κάνουµε γιατί δεν θα βοηθήσει τη συζήτησή µας. Οι
πολίτες ξέρουν. 

Ας σταθούµε σε αυτά που δηµιουργούµε και συνεχώς εξελίσ-
σουµε. Λύνουµε προβλήµατα. Παράλληλα µε τη νοµοθετική ρύθ-
µιση, προχωράµε και στην ενίσχυση του γραφείου του
Ηρακλείου µε νέο προσωπικό και µε ενδυνάµωση της συνεργα-
σίας από τα Χανιά. Προωθούµε µε τα συναρµόδια Υπουργεία
εντός του µήνα νέο ειδικό σχήµα στήριξης των επιχειρήσεων της
περιοχής. Θα είναι το τέταρτο εργαλείο στήριξης των επιχειρή-
σεων της περιοχής που είχαν απώλειες εξαιτίας του σεισµού. 

Προχωράει και το σχέδιο αποκατάστασης, λοιπόν, και στήρι-
ξης του Αρκαλοχωρίου µε συνολική δηµοσιονοµική επίπτωση
κοντά στα 300 εκατοµµύρια ευρώ, ενώ το Οικονοµικό Επιµελη-
τήριο Ελλάδας έχει παραδώσει και τη µελέτη του για την ανα-
συγκρότηση της περιοχής. Υλοποιούµε, λοιπόν, ένα σχέδιο
στήριξης και ανασυγκρότησης που έµπρακτα έχει αποδείξει ότι
λειτουργεί, θα συνεχίσει να λειτουργεί µε τις βελτιώσεις που συ-
νεχώς φέρνουµε, µέχρι να στηριχθούν όλοι οι πολίτες. Και θα συ-
νεχίσουµε να δουλεύουµε εντατικά προς αυτή την κατεύθυνση. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-

στώ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα κάνω µία ανακοίνωση προς
το Σώµα. 

Οι Υπουργοί Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών, Εξωτερικών, Εθνικής Άµυνας, Εσωτερικών,
Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, Υγείας, Προστασίας
του Πολίτη, Υποδοµών και Μεταφορών, Ανάπτυξης, Εργασίας
και Κοινωνικής Ασφάλισης, Δικαιοσύνης, Πολιτισµού, Κοινωνικής
Συνοχής και Οικογένειας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων,
Τουρισµού, Ψηφιακής Διακυβέρνησης, Κλιµατικής Κρίσης και
Πολιτικής Προστασίας, Επικρατείας, καθώς και οι Αναπληρωτές
Υπουργοί Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, Εσωτερικών και
Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού κατέθεσαν στις 15-4-
2024 σχέδιο νόµου: «Ρυθµίσεις για την αντιµετώπιση των πολυε-
πίπεδων επιπτώσεων της κλιµατικής αλλαγής στους τοµείς: α)
της διαχείρισης υδάτων, β) της διαχείρισης και προστασίας των
δασών, γ) της αστικής ανθεκτικότητας και πολιτικής, δ) της κα-
ταπολέµησης της αυθαίρετης δόµησης, ε) της ενεργειακής
ασφάλειας». 

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή. 
Δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του Βουλευτή η τέταρτη

µε αριθµό 961/10-4-2024 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του
Βουλευτή Λάρισας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νίκη» κ. Γε-
ωργίου Ρούντα προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας, µε θέµα:
«Νέα δεδοµένα ανασφάλειας λόγω αποχώρησης Τουρκίας από
τη Συνθήκη CFE». 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των
επικαίρων ερωτήσεων. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Εισερχόµαστε στην
ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Πολιτισµού:
«Μέτρα για τη διαφύλαξη και την ανάδειξη της άυλης πολιτιστι-
κής κληρονοµιάς, την προστασία και ενίσχυση του ελληνόφωνου
τραγουδιού και των ηχογραφηµάτων νέων δηµιουργών ή καλλι-
τεχνών, καθώς και την προστασία και διάχυση της ελληνικής
γλώσσας, στο πλαίσιο της διαφύλαξης και ανάδειξης της άυλης
πολιτιστικής κληρονοµιάς – Ρυθµίσεις για τον εκσυγχρονισµό της
εµπορικής πολιτικής του Οργανισµού Διαχείρισης και Ανάπτυξης
Πολιτιστικών Πόρων και λοιπές διατάξεις του Υπουργείου Πολι-
τισµού». 

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
στις 11 Απριλίου 2024 η συζήτηση του νοµοσχεδίου να διεξαχθεί
σε µία συνεδρίαση εν συνόλω επί της αρχής, επί των άρθρων και
των τροπολογιών. 

Η εγγραφή των οµιλητών θα γίνει ηλεκτρονικά και µέχρι το
τέλος της οµιλίας του δεύτερου εισηγητή. 

Το Σώµα συµφωνεί; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το Σώµα συνεφώ-

νησε. 
Τον λόγο έχει η εισηγήτρια της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αγγελική

Δεληκάρη για δεκαπέντε λεπτά. 
Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής εγγραφής

οµιλητών. 
Κυρία Δεληκάρη, έχετε τον λόγο. 
ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΔΕΛΗΚΑΡΗ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε και

καλούµαστε να ψηφίσουµε σήµερα στην Ολοµέλεια της Βουλής
των Ελλήνων ένα πολυθεµατικό νοµοσχέδιο, που θεραπεύει µια
σειρά ζητηµάτων. 

Το πρώτο µέρος του έχει διπλή στόχευση. Ο πρώτος στόχος
είναι η διαφύλαξη της άυλης πολιτιστικής κληρονοµιάς της
χώρας µας. Ως άυλη πολιτιστική κληρονοµιά νοείται µια σειρά
από πράγµατα που ανήκουν στην παράδοσή µας, µεταξύ άλλων,
οι χοροί, η µουσική, το θέατρο, η γλώσσα µε την ευρεία έννοια. 

Το Υπουργείο Πολιτισµού, µε το παρόν νοµοσχέδιο, προχωρά
στη σύσταση δύο οργάνων τα οποία θα ασχολούνται µε τη δια-
φύλαξη και την ανάδειξη της άυλης πολιτιστικής κληρονοµιάς.
Πρόκειται για το Συµβούλιο Άυλης Πολιτιστικής Κληρονοµιάς και
την Επιτροπή για την Ανάδειξη και Διαφύλαξη της Άυλης Πολιτι-
στικής Κληρονοµιάς, άρθρα 5 και 6. Η στελέχωσή τους, τόσο µε
υπηρεσιακά στελέχη του Υπουργείου Πολιτισµού όσο και µε
τους κατ’ εξοχήν ειδικούς, διασφαλίζει τον τρόπο µε τον οποίο
θα εκτελούν επαρκώς και µε αποτελεσµατικότητα το έργο τους. 

Όχι µόνο προωθείται ο εκσυγχρονισµός του θεσµικού πλαισίου
για την ανάδειξη και διαφύλαξη της άυλης πολιτιστικής κληρονο-
µιάς, αλλά παράλληλα η προστασία της καθίσταται αυτοτελής πυ-
λώνας της πολιτικής του Υπουργείου Πολιτισµού. 

Ο δεύτερος στόχος των άρθρων του πρώτου µέρους είναι η
προστασία και η διάχυση της ελληνικής γλώσσας, η προστασία
και η ενίσχυση του ελληνόφωνου τραγουδιού, των ηχογραφηµά-
των νέων δηµιουργών και καλλιτεχνών, της άυλης πολιτιστικής
κληρονοµιάς εν γένει, αλλά και η ενίσχυση της ραδιοφωνικής µε-
τάδοσης και δηµόσιας εκτέλεσης του ελληνόφωνου τραγουδιού,
άρθρα 7 έως 14. Ο στόχος αυτός επιτυγχάνεται µε µια δέσµη µέ-
τρων και θετικών κινήτρων. 

Αρχικά, ας ξεκαθαρίσουµε ακόµα µία φορά τον όρο «ελληνό-
φωνο τραγούδι». Ως ελληνόφωνο τραγούδι νοείται το µουσικό
έργο που συντίθεται από µουσική και στίχο εφόσον το ήµισυ,
τουλάχιστον, της διάρκειάς του καταλαµβάνεται από κείµενο
στην ελληνική γλώσσα. Στην έννοια του ελληνόφωνου τραγου-
διού συµπεριλαµβάνεται και η ορχηστρική µουσική απόδοση ελ-
ληνόφωνου τραγουδιού, καθώς και µουσικά έργα χωρίς στίχο,
που έχουν ηχογραφηθεί στην ελληνική επικράτεια. 

Ως προς τους ραδιοφωνικούς σταθµούς, παρέχεται η δυνατό-

τητα αύξησης του ανώτατου χρόνου µετάδοσης διαφηµιστικών
µηνυµάτων, µε την προϋπόθεση ότι θα αυξήσουν αποδεδειγµένα
και τον χρόνο µετάδοσης του ελληνόφωνου τραγουδιού ή ηχο-
γραφηµάτων νέων δηµιουργών ή καλλιτεχνών. 

Ουσιαστικά, το άρθρο 7, όχι µόνο δίνει σε ραδιοφωνικούς
σταθµούς που παίζουν µερικώς ή πλήρως ξενόγλωσσο µουσικό
πρόγραµµα την προοπτική αύξησης του διαφηµιστικού χρόνου,
αλλά και στους ραδιοφωνικούς σταθµούς που παίζουν πλήρως
ελληνικό πρόγραµµα δίνει το ίδιο κίνητρο, εάν και εφόσον στις
ώρες υψηλής ακροαµατικότητας µεταδίδουν σε µεγαλύτερο πο-
σοστό ηχογραφήµατα νέων δηµιουργών ή καλλιτεχνών. 

Τονίζω. Είναι κίνητρα, όχι υποχρέωση. Δεν επιδιώκει το νοµο-
σχέδιο να αλλοιώσει τη φυσιογνωµία των ραδιοφωνικών σταθ-
µών. Αυτοί µπορούν κάλλιστα να συνεχίσουν να µεταδίδουν και
την επαύριο της ψήφισης του παρόντος νοµοσχεδίου όποιο µου-
σικό πρόγραµµα επιθυµούν, επιλέγοντας µε πλήρη ελευθερία τη
γλώσσα, το είδος, την αναλογία. 

Θα επισηµάνω πως σε χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης υπάρ-
χουν νοµοθετικές διατάξεις που ρυθµίζουν τη µετάδοση τραγου-
διών στις εθνικές τους γλώσσες. Για παράδειγµα, στη Γαλλία σε
ποσοστό 40% µετάδοση τραγουδιού στη γαλλική γλώσσα, µε το
ήµισυ του ποσοστού αυτού να αφορά σε έργα νέων δηµιουργών. 

Άλλες χώρες που έχουν υιοθετήσει αντίστοιχες πρακτικές µε
ποσοστά µετάδοσης είναι η Πορτογαλία, η Ισπανία, η Σλοβακία
και η Ουγγαρία. Η βασική µας διαφορά είναι πως εµείς δίνουµε
κίνητρα, δεν υποχρεώνουµε κανέναν απολύτως. 

Εκεί που εισάγεται η υποχρεωτικότητα, µε αρκετούς αστερί-
σκους όµως, είναι στους κοινόχρηστους χώρους σύνθετων του-
ριστικών καταλυµάτων και ξενοδοχείων, εµπορικών κέντρων,
καζίνο, καθώς και στα µέσα µαζικής µεταφοράς, αλλά και στους
χώρους αναµονής αεροδροµίων και λιµένων. 

Για τα σύνθετα τουριστικά καταλύµατα και ξενοδοχεία θα
ήθελα να επαναλάβω κάτι που ανέφερα και κατά την τελευταία
µου τοποθέτηση στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων. 

Είναι τόσο κακό, τελικά, σε πολύ συγκεκριµένους και περιορι-
σµένους χωροταξικά χώρους να µεταδίδεται -σε ποσοστό της
τάξης του 40%- ελληνόφωνο τραγούδι; Γιατί πρακτικά το άρθρο
8 καθιστά υποχρεωτική µετάδοση σε αυτούς τους χώρους, εάν
και εφόσον, όµως, µεταδίδεται δηµόσια µουσική. 

Άλλωστε, ζούµε σε µια χώρα στην οποία παρέχονται υψηλής
ποιότητας τουριστικές υπηρεσίες, οι οποίες είναι άρρηκτα συν-
δεδεµένες και µε την άυλη πολιτιστική µας κληρονοµιά. Οι επι-
σκέπτες από το εξωτερικό επιλέγουν την Ελλάδα και γι’ αυτόν
τον λόγο. 

Στη χώρα που γέννησε τον Θεοδωράκη, τον Χατζιδάκι, τον
Μαρκόπουλο και µια σειρά άλλους µεγάλους δηµιουργούς, τα
ηχογραφήµατα των οποίων µας συνοδεύουν, εάν δεν αναδεί-
ξουµε και το ελληνόφωνο τραγούδι µέσω του τουριστικού µας
προϊόντος και του κλάδου της φιλοξενίας, τι θα διαφοροποιεί τα
τουριστικά µας καταλύµατα από τα αντίστοιχα οποιασδήποτε
άλλης χώρας όπου µεταδίδεται αµιγώς ξενόγλωσση µουσική; 

Και όχι µόνο δεν επηρεάζουµε την πρωταρχική δραστηριότητα
αυτών των τουριστικών επιχειρήσεων -είναι ελεύθερες να µετα-
δίδουν όποια µουσική θέλουν στα γυµναστήρια, στα εστιατόρια,
τα καφέ και τους λοιπούς χώρους αναψυχής και καταστήµατα
που διαθέτουν- αλλά, µάλιστα, εξαιρούµε από την υποχρέωση
καταλύµατα στα οποία η µετάδοση ήχου γίνεται από µια ενιαία
πηγή. Για τα αεροδρόµια η υποχρέωση µετάδοσης πέφτει στο
ήµισυ, δηλαδή στο 20% εάν συντρέχουν οι ίδιοι τεχνικοί λόγοι. 

Να τονίσω για µία ακόµα φορά, η υποχρέωση εισάγεται µόνο
εάν στους κοινόχρηστους χώρους όλων των παραπάνω επιχει-
ρήσεων και επιβατικών σταθµών εκτελείται δηµόσια µουσική. Εάν
δεν εκτελείται, προφανώς και δεν υπάρχει η παραµικρή αλλαγή
σε σχέση µε όσα ισχύουν σήµερα. Ακόµα και η διαδικασία επι-
βολής προστίµων σε όσες επιχειρήσεις δεν συµµορφώνονται µε
τις προβλέψεις των άρθρων 8 έως 11, η λογική που τη διέπει
ούτε τιµωρητική είναι ούτε και εισπρακτική. Παρέχεται ικανό διά-
στηµα συµµόρφωσης το οποίο φτάνει στους δύο µήνες. 

Στο δεύτερο µέρος του σχεδίου νόµου βασικός στόχος είναι
η αντιµετώπιση της υποστελέχωσης του Οργανισµού Διαχείρι-
σης και Ανάπτυξης Πολιτιστικών Πόρων, δηλαδή του ΟΔΑΠ, και
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η ενίσχυσή του µε νέο προσωπικό αυξηµένων προσόντων στα
πωλητήρια, αλλά και σε άλλους χώρους όπως τα εργαστήρια. Ο
ΟΔΑΠ, πρώην Ταµείο Αρχαιολογικών Πόρων, έχει τους εξής
στρατηγικούς σκοπούς: Την αναβάθµιση των παρεχόµενων υπη-
ρεσιών στους επισκέπτες των αρχαιολογικών χώρων, ιστορικών
τόπων, µνηµείων και µουσείων, την αύξηση των οικονοµικών
πόρων που προέρχονται από τους επισκέπτες των παραπάνω
χώρων, την αξιοποίηση της ακίνητης περιουσίας. 

Οι οικονοµικοί πόροι που αποκοµίζει ο ΟΔΑΠ αξιοποιούνται
για την υποστήριξη της πολιτικής, για την ανάδειξη και αξιοποί-
ηση της πολιτιστικής κληρονοµιάς, καθώς και τη στήριξη συνερ-
γειών µεταξύ υπηρεσιών και φορέων της σύγχρονης πολιτιστικής
δηµιουργίας. Έχει, µε λίγα λόγια, ένα πολύπλευρο έργο, µία σύν-
θετη αποστολή. Εποµένως, η εκµίσθωση των πωλητηρίων, η
πρόσληψη προσωπικού αυξηµένων προσόντων, η πρόνοια για
συµβάσεις προµηθειών µε στόχο την κάλυψη των αναγκών για
προϊόντα προς πώληση, συνιστούν θετικές παρεµβάσεις που θα
κάνουν τον ΟΔΑΠ πολύ πιο ισχυρό, πολύ πιο αποτελεσµατικό. 

Στο τρίτο µέρος του σχεδίου νόµου υπάρχουν άρθρα που επι-
λύουν τρέχοντα ζητήµατα του Υπουργείου Πολιτισµού και επο-
πτευόµενων από αυτό φορέων. Θα ήθελα να κάνω µια αναφορά
στο άρθρο 23. Παραχωρούνται στο Υπουργείο Πολιτισµού τα ανα-
γκαία ακίνητα για την κατασκευή υποδοµών πυρόσβεσης στον αρ-
χαιολογικό χώρο των Φιλίππων. Τα ακίνητα παραχωρούνται από
τον Δήµο Καβάλας και αυτή είναι µια σηµαντική ενέργεια για την
ενίσχυση της πυροπροστασίας του συγκεκριµένου αρχαιολογικού
χώρου. Στο νοµοσχέδιο λαµβάνονται, επίσης, µέτρα για τον πε-
ριορισµό των λαθρανασκαφών µε την υποχρέωση δήλωσης των
ανιχνευτών µετάλλων. Ακόµα επεκτείνεται η προστασία των κει-
µηλίων της ιστορίας µας και στα κινητά αντικείµενα των αγωνιστών
του 1821, ενώ καθίστανται πιο ευέλικτα τα εποπτευόµενα από το
Υπουργείο Πολιτισµού νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου ως
προς το κοµµάτι της εκτέλεσης αρχαιολογικού έργου, πάντοτε µε
σεβασµό στο Σύνταγµα και στον αρχαιολογικό νόµο.

Δίνεται αυξηµένη µοριοδότηση σε µια σειρά ειδικοτήτων αρ-
χαιοφυλάκων, εφόσον η εµπειρία τους έχει προκύψει µετά από
την κτήση σχετικού τίτλου σπουδών. Στηρίζεται το προσωπικό
της αρχαιολογικής υπηρεσίας που εργάζεται στις νήσους Δήλο
και Καστελόριζο µε τη θέσπιση ειδικού επιδόµατος για τους χει-
µερινούς µήνες ενώ, τέλος, διευκολύνεται το έργο του Ευρωπαϊ-
κού Κέντρου Βυζαντινών και Μεταβυζαντινών Μνηµείων µε την
αύξηση των ηµερών που µπορεί να µείνει στο εξωτερικό το προ-
σωπικό του για την επίβλεψη έργων που έχει αναλάβει το κέντρο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνω την τοποθέτησή µου
αυτή µε ορισµένες παρατηρήσεις. Για πρώτη φορά γίνεται προ-
σπάθεια ώστε να υπάρξει συγκροτηµένη πολιτιστική πολιτική µε
έµφαση στην προστασία και την ανάδειξη της άυλης πολιτιστικής
κληρονοµιάς. Για πρώτη φορά στηρίζεται έµπρακτα το ελληνό-
φωνο τραγούδι. Για πρώτη φορά δίνονται κίνητρα για να προ-
βληθεί το έργο νεοεµφανιζόµενων καλλιτεχνών και δηµιουργών.
Με το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Πολιτισµού το οποίο συζη-
τάµε σήµερα, ο ΟΔΑΠ θα αυξήσει τα έσοδά του, θα γίνει το του-
ριστικό µας προϊόν ακόµα πιο ελκυστικό στους Έλληνες και
ξένους επισκέπτες των µουσείων και των αρχαιολογικών µας
χώρων.

Μπορεί να µη συµφωνούµε σε όλα. Όµως, φάνηκε µέσα από
την εξαντλητική συζήτηση που προηγήθηκε κατά την επεξεργα-
σία του νοµοσχεδίου στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων
πως υπάρχει δυνατότητα για σύγκλιση στα βασικά σηµεία. Γιατί
τόσο η στήριξη των καλλιτεχνών µας όσο και η αναβάθµιση του
τουριστικού µας προϊόντος είναι άρρηκτα συνδεδεµένα µε την
πολιτιστική µας κληρονοµιά. Αυτή η κληρονοµιά µας ενώνει
όλους. Αυτή την κληρονοµιά έχουµε όλοι χρέος να τη διαφυλά-
ξουµε και να την παραδώσουµε στις επόµενες γενιές. 

Στις 17 Απριλίου του 1961 ακριβώς πριν από εξήντα τρία χρό-
νια ο Μάνος Χατζιδάκις κατέκτησε το Όσκαρ καλύτερου πρωτό-
τυπου τραγουδιού για «τα παιδιά του Πειραιά». Σήµερα για
όλους αυτούς τους λόγους που προανέφερα, σας καλώ να στη-
ρίξετε και να υπερψηφίσετε το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Πο-
λιτισµού. 

Σας ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ και για τη συνέπεια στον χρόνο.
Τον λόγο τώρα έχει η εισηγήτρια του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία, η κ. Κυριακή Μάλαµα. 
ΚΥΡΙΑΚΗ ΜΑΛΑΜΑ: Ευχαριστώ, κύριε πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, έχουµε µπροστά µας ένα νοµο-

σχέδιο το οποίο σκοπίµως προσπαθεί να παραπλανήσει σε σχέση
µε το θέµα, την ύλη και τα ζητήµατα που περιλαµβάνει. Ένα νο-
µοσχέδιο που ισχυρίζεται ότι φέρνει το «µάννα εξ ουρανού» στο
ελληνικό τραγούδι, αλλά στην πραγµατικότητα παραδίδει τον αρ-
χαιολογικό πλούτο της χώρας στα κοράκια της κερδοσκοπίας.
Ένα νοµοσχέδιο που ξεχαρβαλώνει κάθε έννοια χρηστής διαχεί-
ρισης δηµόσιου χρήµατος στον Οργανισµό Διαχείρισης και Ανά-
πτυξης Αρχαιολογικών Πόρων. Ένα νοµοσχέδιο που ανοίγει τις
πύλες των ρουσφετολογικών προσλήψεων µε ένα τηλέφωνο. 

Είναι σκόπιµος, κατά τη γνώµη µας, ο στοµφώδης παραπλα-
νητικός τίτλος του νοµοσχεδίου περί ελληνικής γλώσσας, για να
κρύψει τα πραγµατικά επίδικα που είναι κατ’ αρχάς η εκχώρηση
του αρχαιολογικού έργου σε άλλους, σε άγνωστους, σε ΙΔΙΩΤΕΣ,
µε κεφαλαία! 

Με το άρθρο 27 σταµατάει το αρχαιολογικό έργο στο σύνολό
του, από τις ανασκαφές µέχρι και τη διαχείριση των µουσείων
και µνηµείων να τα εποπτεύει, να τα προστατεύει. Όλα αυτά αφο-
ρούν στην αρχαιολογική υπηρεσία. Πρόκειται για έφοδο στον αρ-
χαιολογικό πλούτο της χώρας. Το άρθρο 27 γκρεµίζει ότι
χτίστηκε στην αρχαιολογική προστασία της χώρας µετά από τη
Μεταπολίτευση. Πρόκειται για θεσµική επίθεση στις αρχαιότη-
τες. 

Για να το περάσει «στα πονηρά», επιτρέψτε µου την έκφραση,
η ηγεσία του Υπουργείου Πολιτισµού συνεργάστηκε µε το κοµ-
µατικό Προεδρείο της Διαρκούς Επιτροπής Μορφωτικών Υποθέ-
σεων, ώστε να αποκλειστεί από την ακρόαση των φορέων ο
Σύλλογος Ελλήνων Αρχαιολόγων, αλλά και ακόµα επτά φορείς
της αρχαιολογίας από όλη τη χώρα. Αυτό είναι µια πάγια τακτική
σας. Φέρνετε πολυνοµοσχέδια στα οποία πάντα δεν υπάρχει
χρόνος για τους φορείς και έτσι αποκλείονται οι περισσότεροι
φορείς που, πραγµατικά, πρέπει και έχουν το δικαίωµα ακρόα-
σης σε αυτή τη συνεδρίαση.

Επιστρέφω στο θέµα. Παρίσταναν ότι το άρθρο δεν υπάρχει.
Σήµερα που είναι γενική απεργία καλούµε πραγµατικά τον κόσµο
σε δηµοκρατική εγρήγορση για τον αρχαιολογικό χώρο. Ανησυ-
χούµε πάρα πολύ. Τον καλούµε να ενηµερωθεί για το θέµα, να
διαβάσει την ανακοίνωση του Συλλόγου Ελλήνων Αρχαιολόγων
και την καταθέτουµε στα Πρακτικά για να ευαισθητοποιηθούν
άµεσα όλοι οι φορείς. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Κυριακή Μάλαµα καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ως ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία δεσµευόµαστε, πραγµα-
τικά, ότι θα αποκαταστήσουµε τον αρχαιολογικό αυτό νόµο που
σήµερα κανιβαλίζεται µε το άρθρο 27. Η διάταξη του άρθρου 27
δεν θα προλάβει να εφαρµοστεί και προειδοποιούµε όποιον επο-
φθαλµιά, κυριολεκτικά, τις αρχαιότητες µέσα από αυτό το άρθρο
να µην το πράξει, γιατί η ακύρωση θα περιλαµβάνει και αναδρο-
µικές διατάξεις και αναδροµική ευθύνη. Το λέµε ξεκάθαρα σε
όλους τους τόνους, για να το ακούσουν όλοι. 

Το δεύτερο πολύ σοβαρό ζήτηµα που προσπάθησε η ηγεσία
του Υπουργείου Πολιτισµού να το περάσει στα ψιλά, ήταν το
πάρτι εργολαβιών και προσλήψεων ηµετέρων που σχεδίαζε και
σχεδιάζεται στον Οργανισµό Διαχείρισης και Ανάδειξης Αρχαι-
ολογικών Πόρων και στο Υπουργείο Πολιτισµού συνολικότερα.
Με το παρόν νοµοσχέδιο χαρίζεται σε ιδιώτες το πωλητήριο του
αρχαιολογικού χώρου της Ακρόπολης. Ζητήσαµε επισταµένα
από την ηγεσία του Υπουργείου Πολιτισµού να το διαψεύσει και
δεν το έπραξε. Το άρθρο που ιδιωτικοποιεί τα πωλητήρια του
ΟΔΑΠ γιατί το φέρνετε; Ποιο πωλητήριο θα δώσετε σε ιδιώτες,
αν όχι αυτό της Ακρόπολης;

Καταγγέλλουµε στο σηµείο αυτό, µε στοιχεία, ένα φαγοπότι
εργολαβιών και αδιαφάνειας στη διαχείριση της πολιτιστικής µας
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κληρονοµιάς. Συγκεκριµένα έχουµε ήδη καταθέσει στη Βουλή
µια σειρά από πολύ ανησυχητικά στοιχεία. Πρώτον, στις 5 Δε-
κεµβρίου 2023 καταθέσαµε στον κοινοβουλευτικό έλεγχο ερώ-
τηση για την εργολαβία 2.100.000 ευρώ για υπηρεσίες
ηλεκτρονικού εισιτηρίου στην Ακρόπολη, όπου λειτουργούσε
ήδη το ηλεκτρονικό εισιτήριο και όχι, όπως ισχυρίζεστε, ότι εµείς
είµαστε αντίθετοι µε το ηλεκτρονικό εισιτήριο, το αντίθετο. Θα
την καταθέσω στα Πρακτικά.

Δεύτερον, στις 11 Ιανουαρίου 2024 καταθέσαµε στον κοινο-
βουλευτικό έλεγχο ερώτηση µε θέµα τη διασπάθιση δηµοσίου
χρήµατος ύψους 1,4 εκατοµµυρίου ευρώ για τις υπηρεσίες ηλε-
κτρονικού εισιτηρίου σε δεκαπέντε αρχαιολογικούς χώρους,
όπου ήδη λειτουργούσε το ηλεκτρονικό εισιτήριο. Θα την κατα-
θέσω στα Πρακτικά.

Στις 31 Ιανουαρίου 2024 καταθέσαµε στον κοινοβουλευτικό
έλεγχο ερώτηση για µίσθωµα 1,5 εκατοµµυρίου ευρώ που σύ-
ναψε το Υπουργείο Πολιτισµού για τη στέγαση υπηρεσιών του,
την ώρα που είχε αστείρευτο κτηριακό απόθεµα στην Αθήνα. Θα
την καταθέσω επίσης στα Πρακτικά.

Στις 4 Απριλίου του 2024 καταθέσαµε κοινοβουλευτική ερώ-
τηση για την εργολαβία 2 εκατοµµυρίων ευρώ του ΟΔΑΠ για πα-
ροχή υπηρεσιών υγείας σε αρχαιολογικούς χώρους, όπως στην
Ακρόπολη, όπου κατά δήλωση της Υπουργού Πολιτισµού υπάρ-
χει ήδη γιατρός, νοσηλευτές και προσωπικό πρώτων βοηθειών.
Θα την καταθέσω στα Πρακτικά.

Πέµπτον, στις 8 Απριλίου του 2024 καταθέσαµε κοινοβουλευ-
τική ερώτηση για κονδύλιο 1,3 εκατοµµύριου ευρώ που δίνεται
για εργασίες επαναχρωµατισµού και στεγανοποίησης του κτη-
ρίου Ερµού 136. Πρόκειται πραγµατικά για ένα ιλιγγιώδες ποσό
εργολαβίας µε το οποίο στην ουσία ξανακτίζεις το κτήριο, δη-
λαδή. Θα την καταθέσω στα Πρακτικά.

Έκτον, στις 15 Απριλίου 2024 καταθέσαµε ερώτηση για κατά-
τµηση σύµβασης του ΟΔΑΠ 340.000 ευρώ σε δύο, για υπηρεσίες
τηλεφωνικού κέντρου, υποστήριξης του ηλεκτρονικού εισιτη-
ρίου. Θα την καταθέσω στα Πρακτικά.

Και, έβδοµον, στις 16 Απριλίου του 2024 καταθέσαµε ερώτηση
για ενοικίαση τεντών από τον ΕΔΟΕΑΠ στις εισόδους της Ακρό-
πολης για το ποσό των 260.000 ευρώ για τρία πεντάµηνα. Το κα-
ταθέτω και αυτό στα Πρακτικά. 

Επίσης, υπάρχει διάταξη στο άρθρο που καθιερώνει την πρόσ-
ληψη δωδεκάµηνου προσωπικού στα πωλητήρια του ΟΔΑΠ µε
προφορική συνέντευξη, δηλαδή µε µέσον, για να το πούµε έτσι
απλά και για να καταλάβουν και όλοι τι συµβαίνει. Αποκαλύ-
πτουµε ότι ο Οργανισµός Διαχείρισης και Ανάδειξης Αρχαιολο-
γικών Πόρων εξετάζει εκτός ΑΣΕΠ τους φακέλους των
υποψηφίων συµβασιούχων που προσλαµβάνει, δίνοντας 5 ευρώ
τον φάκελο σε ιδιωτική εταιρεία, για να καταχωρεί τη µοριοδό-
τηση. Επαναλαµβάνω ο ΟΔΑΠ πληρώνει 5 ευρώ τον φάκελο υπο-
ψηφιότητας σε ιδιωτική εταιρεία, για να καταχωρεί τα µόρια των
υποψηφίων. Συγκεκριµένα πρόκειται για την προκήρυξη
ΣΟΧ/2024 για την οποία ο ΟΔΑΠ έχει προχωρήσει σε ανάκτηση
5.000 ευρώ σε εταιρεία για να καταχωρήσει τα µόρια χιλίων φα-
κέλων υποψηφιότητας για τριακόσιες εξήντα θέσεις συµβασιού-
χων. Έχουµε φέρει τα θέµατα αυτά στη Βουλή. Θα το καταθέτω
και αυτό στα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Κυριακή Μάλαµα καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Με 5 ευρώ καταχωρεί ό,τι µόρια θέλει για όποιον θέλει. Εάν
όλα αυτά τα ποσά που ανέφερα προηγουµένως δεν είναι πάρτι,
τότε τι είναι; Εµείς δεσµευόµαστε ότι θα λάβουµε πολύ συγκε-
κριµένες πρωτοβουλίες για να τα σταµατήσουµε όλα αυτά. 

Καταγγέλλουµε επίσης, ότι τα πέντε µεγάλα µουσεία της Ελ-
λάδας είναι υπό διάλυση. Τα µουσεία κλείνουν το µεσηµέρι λόγω
έλλειψης προσωπικού. Μας ενηµέρωσαν από το Βυζαντινό Μου-
σείο Θεσσαλονίκης ότι δεν έχουν αρχαιοφύλακες για το καλο-
καίρι και έτσι δεν θα µπορέσουν να εξυπηρετήσουν και τους
επισκέπτες της κρουαζιέρας. Στο Βυζαντινό Μουσείο της Αθήνας
κλάπηκαν καλώδια από τις εγκαταστάσεις κλιµατισµού, επειδή
δεν υπήρχε προσωπικό φύλαξης. Και αυτά όλα, επίσης, τα κατα-

θέτω στα Πρακτικά, όλες αυτές τις καταγγελίες.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Κυριακή Μάλαµα καταθέτει

για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και αντί το Υπουργείο Πολιτισµού να προσλάβει το σύνολο των
αρχαιοφυλάκων που εργάζονται ως έκτακτοι, µειώνει τις θέσεις
κατά 40% στα µεγάλα µουσεία και αφήνει κόσµο χωρίς δουλειά
και τα µουσεία κλειστά και αφύλακτα και παράλληλα καλλιεργεί
κοινωνικό αυτοµατισµό µε τα µόρια της προϋπηρεσίας των αρ-
χαιοφυλάκων. Λυπούµαστε ειλικρινά για αυτή την εικόνα.

Σε ό,τι αφορά τώρα στο θέµα του ελληνικού τραγουδιού πα-
ρουσιάζετε µία σειρά από διατάξεις οι οποίες ενδέχεται να βοη-
θήσουν οικονοµικά τους καλλιτέχνες σε κάποιο βαθµό, που θα
φανεί στην πορεία, όµως και εκεί διολισθήσατε σε παλινωδίες
και αυτοακυρώσεις. Οι καλλιτέχνες ας κρατήσουν µικρό καλάθι,
γιατί οι µισές διατάξεις στην ουσία ξηλώθηκαν. 

Βέβαια, θα µείνει στην ιστορία η αρχική σας προσέγγιση επί
των διατάξεων αυτών µε τις οποίες δεν θεωρούσατε ελληνικό
τραγούδι το ορχηστρικό του Χατζιδάκι και του Θεοδωράκη ούτε
και του Ξαρχάκου! Μετά από τον σάλο που προκλήθηκε διορθώ-
σατε ό,τι µπορούσε να διορθωθεί. Αποτύχατε και σε αυτό και οπι-
σθοχωρήσατε άτακτα. 

Εµείς θα ψηφίσουµε τις διατάξεις εκείνες για το τραγούδι µε
τις οποίες συµφωνούν οι καλλιτέχνες χωρίς, όµως, να συµµερι-
ζόµαστε τον τεχνικό ενθουσιασµό του Υπουργείου και αναµέ-
νουµε να δούµε στην εφαρµογή και τι θα αποφέρει όλο αυτό
στον κλάδο.

Κλείνοντας, σας έχουµε καταθέσει και τρεις βουλευτικές τρο-
πολογίες. Μία για την αποκατάσταση της δυνατότητας των συµ-
πολιτών µας µε αναπηρία να µπορούν να εργάζονται ως
προσωπικό φύλαξης και πληροφόρησης σε µουσεία και αρχαι-
ολογικούς χώρους. 

Επίσης, καταθέσαµε τροπολογία για τη διάσωση των δύο εµ-
βληµατικών µνηµείων της Νέας Προποντίδας Χαλκιδικής που ζη-
τάµε να περάσουν στον Δήµο Νέας Προποντίδας, επειδή οι
φορείς του δηµοσίου που τα κατέχουν τα έχουν εγκαταλείψει
εδώ και δεκαετίες. Πρόκειται για το Μετόχι της Νέας Τρίγλιας
και τη Μαγαζάρα. Το θέµα το γνωρίζετε καλά. Ισχυρίζεστε ότι
δεν θέλετε να δείτε τα µνηµεία να πέφτουν. Εµείς σας λέµε να
τα δώσετε, λοιπόν, στο Δήµο της Νέας Προποντίδας, για να πα-
λέψει για τη διάσωσή τους µε δεδοµένο ότι κανείς δεν τα πονά
περισσότερο από την τοπική κοινωνία. Αναµένουµε, λοιπόν, την
απάντησή σας, όπως την αναµένει και όλη η τοπική κοινωνία της
Νέας Προποντίδας. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ ευχαριστώ

την κ. Μάλαµα για την συνέπεια στον χρόνο. 
Παρακαλώ να κλείσει το σύστηµα της ηλεκτρονικής εγγραφής

οµιλητών.
Καλώ στο Βήµα την ειδική αγορήτρια του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής, την κ. Παναγιώτα Γρηγοράκου. 
Κυρία Γρηγοράκου, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ (ΝΑΓΙΑ) ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Συζητάµε σήµερα ένα νοµοσχέδιο του Υπουργείου Πολιτισµού

που η ίδια η Υπουργός το χαρακτήρισε ως πολυθεµατικό, ερανι-
στικό, καθώς έχει ρυθµίσεις για τη διαφύλαξη και την ανάδειξη
της άυλης πολιτιστικής κληρονοµιάς, την προστασία και ενί-
σχυση του ελληνόφωνου τραγουδιού και της ελληνικής γλώσ-
σας, ρυθµίσεις για τον εκσυγχρονισµό της εµπορικής πολιτικής
του Οργανισµού Διαχείρισης και Ανάπτυξης Πολιτιστικών Πόρων
και άλλες ρυθµίσεις του Υπουργείου Πολιτισµού, ένα νοµοσχέδιο
που οι αντιδράσεις που προκάλεσε µε την εµφάνισή του στη δια-
βούλευση θα αρκούσαν για να αποδείξουν την προχειρότητα µε
την οποία αντιµετωπίστηκαν τα σηµαντικότατα θέµατα τα οποία
θέλει να ρυθµίσει, ένα νοµοσχέδιο που κατάφερε να βάλει απέ-
ναντί του ακόµα και Υπουργούς της Κυβέρνησης, επαγγελµατίες,
αλλά και µια µεγάλη µερίδα καλλιτεχνών. 
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Θυµίζω άλλωστε τις δηλώσεις της Υπουργού Τουρισµού, της
κ. Όλγας Κεφαλογιάννη: «Ανεπίτρεπτη παρέµβαση του κράτους
στην ελεύθερη αγορά, νοµοθέτηµα που δεν αποτελεί προϊόν δια-
βούλευσης µε τους ενδιαφερόµενους και τους άµεσα εµπλεκό-
µενους». 

Παράλληλα, όπως διαβάσαµε σε σχετικά δηµοσιεύµατα, ο
ίδιος ο Πρωθυπουργός ζήτησε την πολιτική και νοµική µατιά του
Υπουργού Επικρατείας, του κ. Βορίδη, σχετικά µε την υποχρεω-
τική ποσόστωση ελληνικής µουσικής στα ξενοδοχεία. Οι επαγ-
γελµατίες ξενοδόχοι έκαναν λόγο για διατάξεις που θα ταίριαζαν
σε τριτοκοσµικές χώρες, για κρατική παρέµβαση σε θέµατα ιδιω-
τών που θυµίζουν άλλες, όχι πολύ µακρινές εποχές και για ρα-
τσιστικές και εθνικιστικές διατάξεις που υπονοµεύουν το
ευρωπαϊκό προφίλ της χώρας µας. Και βέβαια, οι καλλιτέχνες,
κυρίως οι κινηµατογραφιστές, βλέποντας την πρώτη διατύπωση
του άρθρου 12 στη διαβούλευση, έσπευσαν να σας θυµίσουν τα
αυτονόητα, τα αυτονόητα για το άρθρο 16 του ελληνικού Συν-
τάγµατος και το άρθρο 13 του Χάρτη Θεµελιωδών Δικαιωµάτων
της Ευρωπαϊκής Ένωσης που κατοχυρώνει την ελευθερία της
τέχνης χωρίς αστερίσκους, χωρίς να αφήνουν χώρο σε ένα κρά-
τος που θέλει να έχει ρόλο λογοκριτή.

Τα παραπάνω περιγράφουν, λοιπόν, συνοπτικά το περιβάλλον
που δηµιουργήθηκε µε την εµφάνιση του νοµοσχεδίου στη δια-
βούλευση. Ήταν, όµως, τελικά, αυτές οι αντιδράσεις και όχι η
δηµοκρατική διαδικασία της διαβούλευσης που σας ανάγκασαν
να µαζέψετε ή να διορθώσετε άρον-άρον τις διατάξεις που ανα-
δείκνυαν την προχειρότητα του νοµοθετήµατος σας. Ήταν οι αν-
τιδράσεις και η γενική κατακραυγή στα µέσα κοινωνικής
δικτύωσης που σας τρόµαξαν, γιατί θόλωσαν την εικόνα της αρι-
στείας, γιατί µόνο όταν αυτή η εικόνα θολώνει, τότε η Κυβέρνηση
οπισθοχωρεί και το παράδειγµα αυτό το έχει δώσει πρώτος ο
ίδιος ο Πρωθυπουργός, όταν µάζεψε την αρχική του δήλωση
περί ανθρώπινου λάθους στο δυστύχηµα των Τεµπών που κό-
στισε τη ζωή πενήντα επτά συνανθρώπων µας, όταν αντιλήφθηκε
τον θυµό των πολιτών.

Ποιο ήταν το αποτέλεσµα όλων αυτών; Κακές υπηρεσίες στον
πολιτισµό της χώρας, κακές υπηρεσίες στο ελληνόφωνο τρα-
γούδι, κακές υπηρεσίες στους µουσικούς που βρέθηκαν στο στό-
χαστρο εξαιτίας της δικής σας προχειρότητας. Και για να σας
προλάβω, προκειµένου να µην παρεξηγηθούν τα όσα λέµε, δεν
πιστεύω πως υπάρχει Έλληνας ή Ελληνίδα που να µη συµφωνεί
πως η προστασία και η ανάδειξη της άυλης πολιτιστικής κληρο-
νοµιάς και του ελληνόφωνου τραγουδιού είναι κοµβικής σηµα-
σίας και ως εκ τούτου απαιτούνται νοµοθετικές παρεµβάσεις
που, δυστυχώς ,έχουµε αναβάλει για πάρα πολλά χρόνια, σε αν-
τίθεση µε άλλες ευρωπαϊκές χώρες. Όµως, µε τις αστοχίες σας
τους βάλατε όλους απέναντι.

Στο συζητούµενο νοµοσχέδιο µόλις τρία άρθρα, το 4, το 5 και
το 6, αφορούν στην περαιτέρω προστασία και ανάδειξη της
άυλης πολιτιστικής κληρονοµιάς. Με τα εν λόγω άρθρα δηµιουρ-
γείται ένα έµµισθο Γνωµοδοτικό Συµβούλιο δεκαεννέα µελών και
µία Διυπουργική Επιτροπή εννέα µελών, ενώ παράλληλα ορίζεται
η Διεύθυνση Νεότερης Πολιτιστικής Κληρονοµιάς ως αρµόδια
διεύθυνση για την τήρηση και διαρκή ενηµέρωση του Εθνικού
Ευρετηρίου της Άυλης Πολιτιστικής Κληρονοµιάς της Ελλάδας. 

Δεν έχουµε αντίρρηση στα εν λόγω άρθρα, εφόσον την εν
λόγω διάρθρωση, όπως ισχυριστήκατε στις επιτροπές, την ειση-
γήθηκε τόσο η αρµόδια διεύθυνση του Υπουργείου όσο και η
Εθνική Επιστηµονική Επιτροπή για την εφαρµογή της σύµβασης
για την Προστασία της Άυλης Πολιτιστικής Κληρονοµιάς της UN-
ESCO. 

Θα σας παρακαλούσαµε, κυρία Υπουργέ, αν µπορείτε, να προ-
σκοµίσετε στα Πρακτικά τις εν λόγω εισηγήσεις. 

Πάµε τώρα στο ελληνόφωνο τραγούδι. Η ελληνική µουσική
κοινότητα εδώ και χρόνια αγωνίζεται και διεκδικεί δικαίως να
υπάρξει και στη χώρα µας ένα πλαίσιο προστασίας σαν κι αυτό
που υπάρχει σε άλλα ευρωπαϊκά κράτη. Και τονίζω, το διεκδικεί
δικαίως, γιατί η ελληνική µουσική παραγωγή αντιµετωπίζει σή-
µερα αυξανόµενες προκλήσεις όχι µόνο εξαιτίας του εισαγόµε-
νου τραγουδιού, που σταθερά και οργανωµένα υποστηρίζεται
και χρηµατοδοτείται από τα κράτη, αλλά και από τις εξελίξεις

στον τοµέα της τεχνητής νοηµοσύνης, που στο άµεσο µέλλον θα
αλλάξουν καθολικά το τοπίο στην παραγωγή µουσικής. Διεκδικεί
δικαίως, γιατί στη χώρα µας, σε αντίθεση µε ό,τι συµβαίνει διε-
θνώς, άµεσες επιδοτήσεις για νέους µουσικούς είναι ανύπαρ-
κτες. Διεκδικεί δικαίως, γιατί τα εργασιακά δικαιώµατα των
Ελλήνων µουσικών παραµένουν σε µια γκρίζα ζώνη, χωρίς συλ-
λογικές συµβάσεις εργασίας. Εποµένως, σωστά έρχονται οι
όποιες διατάξεις για την προστασία του ελληνόφωνου τραγου-
διού. Σωστά υιοθετούµε την τάση πολλών κρατών της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης, τα οποία υποστηρίζουν την εθνική τους γλώσσα
µέσω της αύξησης της ραδιοφωνικής, κυρίως, µετάδοσης µου-
σικών έργων στη γλώσσα τους. 

Παρ’ όλα αυτά, εδώ υπάρχει µια ουσιαστική διαφορά. Ενώ σε
όλες τις άλλες χώρες η υποχρεωτικότητα στις ποσοστώσεις µε-
τάδοσης τραγουδιών στην εθνική γλώσσα αφορά στους ραδιο-
φωνικούς και τηλεοπτικούς σταθµούς, εδώ ακολουθείται
αντίθετη πορεία. Θεσπίζονται κίνητρα για τους ραδιοφωνικούς
σταθµούς που αφορούν στην αύξηση του διαφηµιστικού χρόνου
και παράλληλα θεσπίζεται η υποχρεωτικότητα στη δηµόσια εκτέ-
λεση, που δεν ισχύει σε καµµία άλλη χώρα. Έχουµε, λοιπόν, υπο-
χρεωτικότητα σε δηµόσια εκτέλεση ελληνόφωνων τραγουδιών
σε πολύ συγκεκριµένους χώρους όπως τα ξενοδοχεία, τα εµπο-
ρικά κέντρα, τα καζίνο, τα µέσα µαζικής µεταφοράς και οι αερο-
λιµένες. 

Το αναλύσαµε αυτό εκτενώς και στις συνεδριάσεις των αρµό-
διων επιτροπών, το λέµε και σήµερα από αυτό εδώ το Βήµα.
Όλες αυτές οι ρυθµίσεις και ειδικά αυτές που αφορούν στη δη-
µόσια εκτέλεση και στην υποχρεωτικότητα, αφ’ ενός δεν θα
έχουν κανένα επιπλέον κόστος για τους χρήστες, αφ’ ετέρου δεν
θα έχουν σπουδαίο οικονοµικό όφελος για τους δηµιουργούς. Τι
έχουν, όµως; Θα αλλάξουν το µείγµα της µεταδιδόµενης µουσι-
κής και αυτό έχει τεράστιο συµβολικό χαρακτήρα. Είναι ένα
πρώτο βήµα για το ελληνόφωνο τραγούδι και το στηρίζουµε. Θα
συνεχίσουµε, βεβαίως, να ζητάµε περισσότερα για την προστα-
σία του ελληνόφωνου τραγουδιού. 

Η Κυβέρνηση, αντί, λοιπόν, για την υποχρεωτικότητα στις πα-
ραπάνω κατηγορίες, θα µπορούσε να δώσει κίνητρα και όχι µόνο.
Θα µπορούσε να επιχορηγήσει εκδηλώσεις ή φεστιβάλ ελληνό-
φωνου τραγουδιού µέσα σε µεγάλες ξενοδοχειακές µονάδες. Θα
µπορούσε να νοµοθετήσει ακολουθώντας το µοντέλο θεσµού
των επιχορηγήσεων για το θέατρο και θα µπορούσε, λοιπόν, να
νοµοθετήσει επιχορηγήσεις για τους νέους και πρωτοεµφανιζό-
µενους µουσικούς, για να αυξήσει την παραγωγή. Θα µπορούσε
να προβλέψει ένα επιπλέον κονδύλι, στον καινούργιο υπερφορέα
που δηµιουργείται για τον οπτικοακουστικό τοµέα, για παραγω-
γές που επιλέγουν ελληνική µουσική που έχει παραχθεί ή πρό-
κειται να παραχθεί στην ελληνική επικράτεια. Θα µπορούσε να
προχωρήσει στη µείωση του ΦΠΑ για το ελληνικό τραγούδι.

Όµως, το κοινό όλων αυτών των κινήτρων είναι ότι έχουν οι-
κονοµικό κόστος. Απαιτούν, δηλαδή, το εύρωστο, όπως πολυδια-
φηµίζεται, Υπουργείο Πολιτισµού να βάλει βαθιά το χέρι στην
τσέπη, αλλά προφανώς µάλλον το Υπουργείο δεν θέλει να δώσει
ούτε 1 ευρώ για τους µουσικούς. 

Δύο λόγια µόνο για το άρθρο 12 που αφορά στη χρήση του
ελληνόφωνου τραγουδιού ως δυνητικό κριτήριο αξιολόγησης
των οπτικοακουστικών παραγωγών, τηλεοπτικών ή κινηµατογρα-
φικών. Είµαστε ξεκάθαρα αρνητικοί στην εν λόγω διάταξη, παρά
την απόσυρση της αρχικής απαράδεκτης διατύπωσής του και
αυτό διότι δεν θέλουµε να αφήσουµε κανένα περιθώριο, µα κα-
νένα όµως περιθώριο να αποτελεί κριτήριο αξιολόγησης για οι-
κονοµική ενίσχυση από την πλευρά του κράτους η χρήση
συγκεκριµένου ύφους και είδους µουσικής. Η µουσική επιλογή
αποτελεί οργανικό µέρος του ύφους και του περιεχοµένου της
ταινίας και καθορίζεται από τις επιλογές του δηµιουργού της και
µόνο.

Σχετικά µε τα µέρη Β’ και Γ’ του νοµοσχεδίου, δηλαδή τα
άρθρα 17 έως 29, οι διατάξεις αυτές αφορούν στον Οργανισµό
Διαχείρισης και Ανάπτυξης Πολιτιστικών Πόρων, τον ΟΔΑΠ,
καθώς και άλλα θέµατα του Υπουργείου Πολιτισµού. Για µία
ακόµα φορά διαπιστώνουµε πως στο νοµοσχέδιο του Υπουρ-
γείου Πολιτισµού περιέχονται διατάξεις που αφορούν στον
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ΟΔΑΠ. Προφανώς η αλλαγή του οργανογράµµατος που έγινε
από την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας δεν έλυσε τα προ-
βλήµατα, όπως τότε είχε διαφηµιστεί. 

Τι µας λένε, λοιπόν, τα άρθρα που προτείνονται εδώ για ψή-
φιση; Ουσιαστικά µας µιλούν για την ανάθεση σε ιδιώτες του
έργου που θα πρέπει να υλοποιεί ο ΟΔΑΠ µέσω συµβάσεων ή
αναθέσεων. Έρχεστε, δηλαδή, για ακόµα µία φορά ως γνήσιοι
υποστηρικτές της ιδιωτικής οικονοµίας να διευρύνετε το είδος
των συµβάσεων και το ύψος των αναθέσεων. Έτσι, λοιπόν, και
τα πωλητήρια περνάνε, µετά από τα αναψυκτήρια, σε ιδιώτες.
Εδώ µάλιστα ακούσαµε πως τα πωλητήρια θα παραχωρηθούν σε
ιδιώτες, γιατί ο δηµόσιος υπάλληλος δεν έχει µέσα του την εµ-
πορική λογική. Δηλαδή θα δώσουµε και τα πωλητήρια σε ιδιώτες
επειδή το υπάρχον σήµερα προσωπικό του ΟΔΑΠ δεν ξέρει να
κάνει πωλήσεις. Και πώς ακριβώς θα έχουµε περισσότερα έσοδα
για τον πολιτισµό από τα πωλητήρια, όταν πλέον το κράτος θα
λαµβάνει ένα ενοίκιο ή έστω ένα ποσοστό επί των πωλήσεων,
ενώ τώρα διαχειρίζεται όλο τον τζίρο των πωλητηρίων; Και φυ-
σικά, δηµιουργείται και η κατάλληλη πελατεία µε πρόσληψη προ-
σωπικού που εκτός από τα όποια τυπικά προσόντα, θα περνάει
και από συνέντευξη από τον διαχειριστή του χώρου.

Με την πρόσληψη του προσωπικού που προβλέπεται στο ορ-
γανόγραµµα του ΟΔΑΠ, τι θα κάνει το Υπουργείο; Θα δώσει και
αυτό το κοµµάτι σε ιδιώτες, όπως στην έκδοση των εισιτηρίων
στην Ακρόπολη; 

Προφανώς και σε όλες αυτές τις διατάξεις είµαστε αρνητικοί
και βέβαια, είµαστε αρνητικοί και στο επικίνδυνο άρθρο 27, στο
οποίο είµαστε ξεκάθαρα απέναντι. Με το άρθρο αυτό καταστρα-
τηγείται -µε τον πιο έξυπνο τρόπο, πίσω από την ερµηνεία του
αρχαιολογικού έργου- ο δηµόσιος χαρακτήρας της εκτέλεσης
των σωστικών ανασκαφών από την αρχαιολογική υπηρεσία, ανα-
σκαφών που µέχρι πρότινος γινόταν από την αρχαιολογική υπη-
ρεσία, τις εφορείες αρχαιοτήτων και τη γενική διεύθυνση
αρχαιοτήτων. 

Στο συγκεκριµένο άρθρο δίνεται η δυνατότητα στα νοµικά
πρόσωπα δηµοσίου δικαίου να ασκούν αυτεπιστασία σε όλους
τους τοµείς που επιτρέπεται στην αρχαιολογική υπηρεσία, ακόµα
και στις σωστικές ανασκαφές που είναι αποκλειστική αρµοδιό-
τητα του βασικού κορµού των υπηρεσιών του Υπουργείου Πολι-
τισµού και προβλέπεται και στο άρθρο 24 του Συντάγµατος και
στον αρχαιολογικό νόµο. 

Μας είπατε εδώ το προφανές, ότι δηλαδή το αρχαιολογικό
έργο δεν αφορά µόνο στις σωστικές ανασκαφές και πως η εν
λόγω διάταξη αφορά, κυρίως, στα πέντε µουσεία, τα οποία σύµ-
φωνα µε τον ν.5021 λειτουργούν σήµερα ως νοµικά πρόσωπα
δηµοσίου δικαίου. Πολύ ωραία. Αν είναι, όµως, έτσι, για ποιον
λόγο δεν περιορίζετε τη συγκεκριµένη διάταξη σε αυτά τα πέντε
νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου, ώστε να εκτελούν αρχαιολο-
γικά έργα συµβατά µε το πλαίσιο των σκοπών τους;

Εδώ θα κάνουµε µια µικρή παρένθεση. Έχει περάσει λίγο πα-
ραπάνω από ένας χρόνος, από τον Φεβρουάριο του 2023, που
τα πέντε µεγαλύτερα µουσεία της χώρας έγιναν νοµικά πρόσωπα
δηµοσίου δικαίου και αποκόπηκαν από τον κορµό της Αρχαιολο-
γικής Υπηρεσίας. Τότε µιλούσατε για µια τροµερή και υπερσύγ-
χρονη µεταρρύθµιση, µε την οποία τα µουσεία θα εξασφάλιζαν
την ευελιξία, προκειµένου να µην εµποδίζεται η λειτουργία τους
από διάφορα γραφειοκρατικά κωλύµατα. Όµως, τα πράγµατα,
τελικά, για ακόµα µια φορά δεν εξελίχθηκαν έτσι. 

Τα πέντε, δήθεν ευέλικτα, νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου
–τα µουσεία- µε διορισµένα από την Κυβέρνηση διοικητικά συµ-
βούλια και γενικές διευθύντριες, δεν έχουν καταφέρει καν να
προσλάβουν ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου φυλακτικό και
άλλο προσωπικό για να λειτουργήσουν µε το θερινό ωράριο από
την 1η Απριλίου του 2024. 

Αλήθεια –αναρωτιόµαστε- είναι το Υπουργείο ευχαριστηµένο
από τη συγκεκριµένη εξέλιξη;

Επανερχόµαστε, λοιπόν, στο εν λόγω νοµοσχέδιο και στα µέρη
β’ και γ’. Όπως αναφέραµε προ ολίγου -γιατί όπως έχουµε πει
στο ΠΑΣΟΚ δεν είµαστε η Αντιπολίτευση του στερρού και του
«όχι» σε όλα- σαφώς υπάρχουν κάποιες θετικές ρυθµίσεις που
θα τις στηρίξουµε, όπως το άρθρο 20 για την απαγόρευση εµ-

πορίας εισιτηρίων που εκδίδονται από τον ΟΔΑΠ. Όπως το
άρθρο 24 για τη χορήγηση επιδόµατος στους υπαλλήλους του
Υπουργείου Πολιτισµού που υπηρετούν στη Δήλο και στο Κα-
στελλόριζο ή το άρθρο 28 για την προσθήκη κατηγορίας κινητών
µνηµείων µεταγενέστερων του 1453 που χρονολογούνται έως και
το 1830. 

Κλείνοντας, εµείς, το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής, θα ψηφίσουµε
«ναι» επί της αρχής στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, παρά τις σο-
βαρές αντιρρήσεις µας σε συγκεκριµένα άρθρα. 

Θα το κάνουµε αυτό για το ελληνόφωνο τραγούδι που αξίζει
και πρέπει να έχει τη στήριξη όλων µας. Για τους Έλληνες µου-
σικούς που, εξαιτίας των αστοχιών, βρέθηκαν αυτήν τη στιγµή
στο στόχαστρο. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ για τη συνέπεια στο χρόνο.
Πριν καλέσω στο Βήµα τον ειδικό αγορητή του Κοµµουνιστι-

κού Κόµµατος Ελλάδος κ. Ιωάννη Δελή, θα ήθελα να κάνω µία
ανακοίνωση: 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συ-
νεδρίαση, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της
αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, δέκα εννέα µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις συ-
νοδοί εκπαιδευτικοί από το 4ο Δηµοτικό Σχολείο Περάµατος.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει και σας εύχεται καλή πρόοδο και
καλό Πάσχα.

(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Ορίστε, κύριε Δελή, έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Νοµοσχέδιο για τον πολιτισµό σήµερα αλλά µήπως, κυρίες και

κύριοι, πολιτισµός δεν είναι πάντα και εκείνος ο αγώνας του αν-
θρώπου να ζήσει όπως του αξίζει και σύµφωνα µε τις δυνατότη-
τες της εποχής του; 

Χαιρετίζουµε, λοιπόν, και από το Βήµα της Βουλής τις δεκάδες
απεργιακές συγκεντρώσεις και τους χιλιάδες απεργούς σε όλη
τη χώρα που σήµερα, 17 του Απρίλη, απεργούν µε σύνθηµα «τα
κέρδη τους ή οι ζωές µας». Φωνάζοντας «ως εδώ, την απάντηση
στην ακρίβεια θα τη δώσουν οι πολλοί» και ζητούν όλοι αυτοί –
απέξω είναι, χιλιάδες- αυξήσεις στους µισθούς τώρα.

Πολιτισµός, όµως, κυρίες και κύριοι, είναι και η ειρήνη. Και ο
πόλεµος είναι µια βαρβαρότητα. Γι’ αυτό και καταδικάζουµε και
την επικίνδυνη πολεµική κλιµάκωση στη Μέση Ανατολή, όπως κα-
ταδικάζουµε και την ισραηλινή κατοχή και την ασύλληπτη γενο-
κτονία του παλαιστινιακού λαού που διαπράττει αυτό το κράτος
στη Γάζα των σαράντα χιλιάδων νεκρών, µε τους µισούς από αυ-
τούς να είναι παιδιά. Γι’ αυτό και καλούµε την Κυβέρνηση να απο-
σύρει άµεσα τη στήριξή της στο κράτος - δολοφόνο του Ισραήλ
και να απεµπλακεί η χώρα µας από τους ιµπεριαλιστικούς πολέ-
µους, να κλείσουν οι αµερικανονατοϊκές βάσεις και οι υποδοµές,
να επιστρέψει η φρεγάτα «ΥΔΡΑ» από την επιχείρηση «Ασπίδες»
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, τρεισήµισι χιλιάδες µίλια µακριά από
εδώ, στην Ερυθρά θάλασσα.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ)

Ισχυρίζεται, λοιπόν, η ηγεσία του Υπουργείου Πολιτισµού για
το σηµερινό νοµοσχέδιο ότι µε αυτό έρχεται να ικανοποιήσει -
στο πρώτο του µέρος- το πάγιο αίτηµα των καλλιτεχνών για την
προστασία του ελληνόφωνου τραγουδιού και των δηµιουργών
του από την επέλαση του ξενόγλωσσου τραγουδιού. 

Όµως, τελικά, αποδεικνύεται ότι πρόκειται για ένα προβληµα-
τικό, για ένα λειψό, βήµα. Ο λόγος είναι απλός. Το κίνητρο και ο
σκοπός του δεν είναι να διαφυλάξει ή -ακόµα περισσότερο- να
αναδείξει την πολιτιστική κληρονοµιά της πατρίδας µας και τους
δηµιουργούς της αλλά να αποκτήσει η Ελλάδα ένα ισχυρό brand
name, όπως χαρακτηριστικά λέει ο Πρωθυπουργός -το είπε στις
προγραµµατικές δηλώσεις της Κυβέρνησης- προκειµένου, έτσι,
µε αυτό το brand name να αναβαθµιστεί και η θέση της ελληνι-
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κής αστικής τάξης και µέσα και έξω από την Ευρωπαϊκή Ένωση.
Και έτσι εξηγείται το γεγονός ότι τα µέτρα που θεσπίζονται είναι,
τελικά, ελλιπή και δεν θίγουν σε καµµία περίπτωση τα µεγάλα
συµφέροντα και τις µεγάλες απαιτήσεις, βέβαια, που αυτά έχουν. 

Έτσι εξηγείται, επίσης, και το γεγονός ότι απουσιάζουν όχι
µόνο στο σηµερινό νοµοσχέδιο αλλά σταθερά και διαχρονικά
από τις πολιτικές όλων των κυβερνήσεων, όλα εκείνα τα ουσια-
στικά µέτρα, τα µορφωτικά, τα παιδαγωγικά τα αισθητικά και τα
οικονοµικά, φυσικά, τα οποία θα καθιστούσαν τον ελληνικό λαό
ως τον φυσικό ιδιοκτήτη ταυτόχρονα και µέτοχο και κοινωνό
όλου αυτού του τεράστιου πλούτου της πολιτιστικής κληρονο-
µιάς. 

Μιλάµε, βέβαια, για τα µέτρα εκείνα και τις πολιτικές, προκει-
µένου να καλλιεργούνται όλα τα απαραίτητα κριτήρια, ώστε ο
καθένας να µπορεί να διακρίνει τα αισθητικά και κοινωνικά ωφέ-
λιµα στοιχεία για την ανάπτυξη της προσωπικότητάς του και της
κοινωνίας γενικότερα, από τα άχρηστα και τα επιβλαβή, να ξε-
χωρίζει, δηλαδή, τα πολιτιστικά αγαθά από τα υποπροϊόντα και
τα σκουπίδια. Γιατί, τελικά, αυτά και µόνο αυτά είναι τα κριτήρια
ικανά και αναγκαία να συµβάλλουν στην προστασία και του
καλού ελληνόφωνου τραγουδιού όπως και κάθε ποιοτικού τρα-
γουδιού -ελληνικού ή όχι- από την αλλοίωση και άλωση του γού-
στου από τα κάθε λογής µουσικά σκουπίδια. 

Να γιατί, εποµένως, λέµε ότι ακόµη και αυτή η υποτιθέµενη
θετική εξέλιξη, µε τη σηµερινή νοµοθετική ρύθµιση, τελικά εν-
τάσσεται και εναρµονίζεται πλήρως µε τη γενικότερη εκείνη πο-
λιτική της Κυβέρνησης, µια πολιτική, βέβαια, διαχρονική κατά
βάση που υπηρετήθηκε σταθερά και απαρέγκλιτα από όλες τις
προηγούµενες κυβερνήσεις. 

Και όλη αυτή η σύµπνοια των αστικών κοµµάτων που κυβέρ-
νησαν µόνο ανεξήγητη δεν είναι. Αρκεί, βέβαια, να ληφθεί υπ’
όψιν ότι, στην ουσία, πρόκειται για την κοινή στρατηγική επιλογή
όλων εκείνων των πολιτικών κοµµάτων τα οποία στηρίζουν από
θέση αρχής -και στην πράξη, φυσικά- την πολιτική της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης σε κάθε τοµέα. Είναι αυτή η πολιτική της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης την οποία ζουν οι λαοί της Ευρώπης και η οποία
αντιµετωπίζει την κάθε πτυχή της ανθρώπινης δραστηριότητας,
πάντα, µε όρους καπιταλιστικής οικονοµίας, µε κριτήριο,, δηλαδή
και την κερδοφορία των επιχειρηµατικών οµίλων αλλά και την αν-
τίστοιχη ιδεολογική χειραγώγηση της κοινωνίας. 

Τελικά, αν λάβουµε υπ’ όψιν τα έργα και τις ηµέρες της Κυ-
βέρνησης, δεν είναι καθόλου υπερβολή να ειπωθεί ότι η πολιτική
της, στην ουσία, υπονοµεύει την προστασία της πολιτιστικής κλη-
ρονοµιάς και της πολιτιστικής δηµιουργίας, βάζει στο περιθώριο
τον βαθιά διαπαιδαγωγικό ρόλο του πολιτισµού και της τέχνης
και δεν ικανοποιεί την ανάγκη και το δικαίωµα του λαού να γνω-
ρίσει την ιστορία του και να έρθει σε επαφή µε το ποιοτικό καλ-
λιτεχνικό έργο, ενώ ταυτόχρονα, την ίδια στιγµή, απαξιώνει και
τους δηµιουργούς του καλλιτεχνικού έργου -καθώς άλλες είναι
εδώ στον πολιτιστικό τοµέα οι προτεραιότητες της Κυβέρνησης. 

Δείτε ποια είναι η πρώτη της προτεραιότητα της Κυβέρνησης
στον πολιτισµό. Μα, φυσικά, αυτή η οποία επαναλαµβάνεται συ-
νέχεια και σε όλα τα κυβερνητικά κείµενα και δεν είναι άλλη από
την πλήρη εµπορική εκµετάλλευση του λεγόµενου πολιτιστικού
προϊόντος, έτσι ώστε ο πολιτισµός να συνδέεται άρρηκτα και µε
τον τουρισµό αλλά και µε ένα σωρό άλλες επιχειρηµατικές δρα-
στηριότητες, όπως οι κατασκευές, οι µεταφορές και προπαντός
η πράσινη οικονοµία και η ψηφιακή µετάβαση. 

Και, βέβαια, στην ίδια αυτή κατεύθυνση της πλήρους εµπορευ-
µατοποίησης του πολιτισµού είναι που έχουν ψηφιστεί τα τελευ-
ταία χρόνια και εφαρµόζονται µια σειρά από νόµοι όπως ο νόµος
για τη µετατροπή των µεγάλων µουσείων σε νοµικά πρόσωπα δη-
µοσίου δικαίου, ο νόµος για τον ΟΔΑΠ και τη διαχείριση της πο-
λιτιστικής κληρονοµιάς. 

Ταυτόχρονα, ως άµεση συνέπεια της ίδιας αντίληψης είναι και
η εγκατάλειψη, ουσιαστικά, αρχαιολογικών χώρων οι οποίοι δεν
έχουν κάποιο ιδιαίτερο τουριστικό ενδιαφέρον. Είναι και το κα-
θεστώς, βέβαια, των συµβασιούχων εργαζοµένων σε όλα τα
πόστα του Υπουργείου Πολιτισµού. Είναι και οι αποφάσεις πέρα
για πέρα ενάντια στην προστασία της πολιτιστικής κληρονοµιάς
από τις βυζαντινές αρχαιότητες στον σταθµό «Βενιζέλου» στο

µετρό της Θεσσαλονίκης. Είναι και η παραχώρηση ενοικίαση της
Ακρόπολης ή του ναού του Ποσειδώνα στο Σούνιο ή το Παναθη-
ναϊκό Στάδιο και τόσοι άλλοι χώροι που έχουν γίνει ντεκόρ για
πάσης φύσεως εµπορικές και άλλου είδους life style εκδηλώσεις.

Στο ίδιο µήκος κύµατος, για να µην ξεχνιόµαστε, εντάσσεται
και εκείνο το απαράδεκτο π.δ.85/2022 που ξεσήκωσε θύελλα αν-
τιδράσεων το προηγούµενο διάστηµα, γιατί φτάνει να εξισώνει
τα πτυχία των καλλιτεχνών µε το απολυτήριο του λυκείου. Τίποτα
από όλα αυτά δεν έχουµε ξεχάσει ούτε εµείς αλλά ούτε και ο
καλλιτεχνικός κόσµος. 

Η ίδια ακριβώς εµπορική και τουριστική αντίληψη του πολιτι-
σµού αποτυπώνεται και στο σηµερινό νοµοθέτηµα τόσο µε το
πρώτο του µέρος όσο και µε το υπόλοιπο για τον ΟΔΑΠ. 

Το πρώτο του µέρος αναφέρεται στην άυλη πολιτιστική µας
κληρονοµιά. Κι εδώ τα λόγια της Κυβέρνησης είναι όπως πάντα
παχιά για την προστασία αυτής της άυλης πολιτιστικής κληρο-
νοµιάς. Η ίδια η πραγµατικότητα, όµως, έρχεται και τα διαψεύδει
αυτά τα λόγια. Μόλις πριν από µία εβδοµάδα οι εργαζόµενοι του
Εθνικού Κέντρου Τεκµηρίωσης και Ηλεκτρονικού Περιεχοµένου
κατέβηκαν σε απεργία καταγγέλλοντας την υποστελέχωση του
η οποία χειροτέρεψε λόγω της λήξης πολλών συµβάσεων στο
τέλος του 2023, και διεκδικώντας συµβάσεις και συνέχεια -προ-
σέξτε, συνέχεια- στο έργο τους. Ποιο είναι το έργο τους τώρα;
Εκτός των άλλων είναι και η καταγραφή, άρα και η προστασία
και η διάσωση πολλών τµηµάτων της πολύτιµης και ποικιλόµορ-
φης άυλης πολιτιστικής µας κληρονοµιάς. Με το πρόγραµµα
αυτού του κέντρου, το Search Culture, το οποίο αποτελεί και την
εθνική πύλη συσσώρευσης της ψηφιακής πολιτιστικής κληρονο-
µιάς και της σύγχρονης καλλιτεχνικής δηµιουργίας της χώρας
µας. Υποστελέχωση, λοιπόν. Κατά τα άλλα η Κυβέρνηση µεριµνά
για την άυλη πολιτιστική κληρονοµιά και την προστατεύει. 

Είναι φανερό, βέβαια, ότι η Κυβέρνηση προσπαθεί να αναθερ-
µάνει όσο µπορεί τις σχέσεις της µε τους καλλιτέχνες που είναι
απέναντί της φυσικά εξαιτίας της πολιτικής που εφαρµόζει για
τον πολιτισµό. Το να αυτοπαρουσιάζεται, όµως, η Κυβέρνηση
ακόµη και ως προστάτης του καλλιτεχνικού κόσµου ε αυτό πάει
πολύ. Γιατί η αλήθεια είναι ότι ούτε αυτό το νοµοσχέδιο παίρνει
µέτρα ουσιαστικής στήριξης του καλλιτέχνη και της καλλιτεχνι-
κής του δηµιουργίας. Τι κάνει όµως; Γενικεύει την τακτική της
αξιοποίησης του πολιτισµού ως ένα προϊόν εξαγώγιµο το οποίο
συµβάλλει στην τουριστική ανάπτυξη. 

Κάπως έτσι η Κυβέρνηση αντιλαµβάνεται και το ελληνόφωνο
τραγούδι ως συµπλήρωµα του τουριστικού προϊόντος στο οποίο
τείνει να µετατρέπεται ολοένα ο πολιτισµός, προκειµένου να πω-
λείται στα σηµεία συγκέντρωσης αυτού του τουριστικού ενδια-
φέροντος. Κι επειδή τα κέρδη από τη δραστηριότητα αυτή είναι
πολλά εκατοµµύρια, λέτε να επιστρέφετε κι ένα µικρό µέρος του
στους καλλιτέχνες, το οποίο, βέβαια, να δούµε τελικά ποιο θα
είναι και αν τελικά θα επιστρέφεται στους ανθρώπους που έχουν
ανάγκη αυτή τη στήριξη. 

Για µας, όµως, για το ΚΚΕ, το ζητούµενο είναι να στηριχθεί και
να ενισχυθεί η ελληνική µουσική και ο καλλιτέχνης που σήµερα
δηµιουργεί στην Ελλάδα µε πάρα πολύ συγκεκριµένα και πρα-
κτικά µέτρα και κίνητρα. Και ο δηµιουργός αυτό που σήµερα έχει
ανάγκη είναι η ενίσχυση της παραγωγής ελληνικών δίσκων, ώστε
να µπορεί να ανταποκρίνεται στα έξοδα που είναι πολλά και της
ηχογράφησης και της διανοµής και της προώθησης.

Για την Κυβέρνηση, όµως, η προστασία, η ενίσχυση, η προ-
ώθηση του ελληνόφωνου τραγουδιού, ακόµα και η προστασία
και η διάχυση της ελληνικής γλώσσας -τα παίρνω αυτά µέσα από
το νοµοσχέδιο- λαµβάνουν χώρα και εξαντλούνται ξέρετε στους
κοινόχρηστους χώρους των µέσων µαζικής µεταφοράς, των του-
ριστικών καταλυµάτων και των εµπορικών κέντρων, όπως είναι
οι χώροι εισόδου, υποδοχής και αναµονής, οι ανελκυστήρες, οι
χώροι στάθµευσης, οι διάδροµοι. Δηλαδή, µονάχα από όπου
περνάει ο επισκέπτης όπου στέκεται για λίγο, χωρίς ,βέβαια, έτσι
να µπορεί και να απολαύσει, πολύ περισσότερο δε να εκτιµήσει
το µουσικό έργο το οποίο ακούει ή µε την παροχή κινήτρων όπως
λέτε αύξησης του διαφηµιστικού χρόνου στους ραδιοφωνικούς
σταθµούς παραδείγµατος χάριν. Όµως, το ερώτηµα παραµένει.
Ποια µουσική, αλήθεια, θα προωθείται, η εµπορική ή εκείνη που
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συµβάλλει και στην άνοδο της καλλιτεχνικής παιδείας του λαού; 
Όµως, θέλουµε να το πούµε και εδώ καθαρά και ξάστερα,

έστω και έτσι, ακόµα και µε αυτό το δειλό και µετέωρο βήµα της
ενίσχυσης της ελληνικής µουσικής το ΚΚΕ θα ψηφίσει αυτές τις
διατάξεις. 

Όσο για τα πρόστιµα, µοιάζουν µε χάδια µπροστά στα έσοδα
αυτών των µεγάλων τουριστικών επιχειρήσεων. Αφήστε που, τε-
λικά, µπορεί και να µην επιβάλλονται, δηλαδή, αν η παράβαση -
αυτό γράφετε- κρίνεται αιτιολογηµένα ως ήσσονος βαρύτητας.
Μάλιστα. Το καταλάβαµε. Δηλαδή και πάλι αγριάδες, αλλά στην
πράξη µάλλον τίποτα. 

Για το δεύτερο µέρος τώρα του νοµοσχεδίου για τον Οργανι-
σµό Διαχείρισης και Αξιοποίησης Πολιτιστικών Πόρων, γνωστό
και ως ΟΔΑΠ. Γνωρίζουµε φυσικά ότι ο ρόλος του, εκ κατα-
σκευής, είναι η εµπορική αξιοποίηση της πολύτιµης ακίνητης πε-
ριουσίας του Υπουργείου Πολιτισµού και, βέβαια, σε αυτό
είµαστε αντίθετοι από θέση αρχής. 

Όµως, ξέρετε είναι διαφορετικό πράγµα τελικά η ρύθµιση οι-
κονοµικών παραµέτρων, που, βεβαίως, και υφίστανται σε αυτή
τη διαχείριση της ακίνητης περιουσίας του ΟΔΑΠ, και είναι τε-
λείως άλλο πράγµα η εµπορική διαχείριση για τη βέλτιστη, όπως
λέτε, αξιοποίηση της ακίνητης περιουσίας του. Έτσι όχι µόνο συ-
νεχίζεται αλλά και επεκτείνεται η µίσθωση των πωλητηρίων του
ΟΔΑΠ σε ιδιωτικούς φορείς, οι οποίοι φυσικά και αποφασίζουν
για την τιµολογιακή πολιτική και λειτουργούν µε το δικό τους
προσωπικό αφού, ασφαλώς, ως επιχειρήσεις καπιταλιστικές το
µόνο κριτήριο που έχουν είναι η αύξηση των εσόδων τους και
των κερδών τους. Και, βέβαια, µας βρίσκει αντίθετους και δεν
µπορούµε να δεχτούµε να συνάπτονται συµβάσεις προµηθειών
χιλιάδων ευρώ ή µίσθωσης αναψυκτηρίων και πωλητηρίων του
ΟΔΑΠ µε απευθείας αναθέσεις χωρίς καµµία εγγύηση διαφά-
νειας και χωρίς διαγωνισµούς. 

Ξέρετε, όµως, υπάρχουν και χειρότερα. Με πρόσχηµα την
προαγωγή της τοπικής γαστρονοµίας -έτσι λέτε- διευρύνεται η
απαράδεκτη πρακτική της παραχώρησης των αρχαιολογικών
χώρων για life style σουαρέ και άλλες τέτοιες αντίστοιχες δρα-
στηριότητες των οποίων έχουµε ήδη πάρει γεύση, και µε επιδεί-
ξεις µόδας, µε δείπνα και µε γεύµατα σε αρχαιολογικούς
χώρους. Ρυθµίζεται µάλιστα και το κοστολόγιο στο νοµοσχέδιο.
Δηλαδή, η πολιτιστική µας κληρονοµιά σε ρόλο ντεκόρ του του-
ριστικού κεφαλαίου. 

Συνεχίζεται, επίσης, και παγιώνεται και εκείνο το απαράδεκτο
ελαστικό εργασιακό καθεστώς του προσωπικού των συµβασιού-
χων, αποκλειοµένης -αυτό γράφετε στο νοµοσχέδιο- της αναγνώ-
ρισής τους ως συµβάσεων αορίστου χρόνου. Ταυτόχρονα δεν
περνά απαρατήρητο, για µας τουλάχιστον για το ΚΚΕ, ότι δεν
προβλέπεται πουθενά κανένα άµεσο µέτρο µονιµοποίησης των
εργαζοµένων που ήδη εργάζονται µε ληξιπρόθεσµες συµβάσεις
εδώ και δεκαετίες στον ΟΔΑΠ, παλαιότερα το ΤΑΠΑ.  

Κάθε φορά που σας το λέµε, όλες οι κυβερνήσεις -και εσείς
και οι προηγούµενοι- επικαλείστε το άρθρο 103. Μονάχα που
πρέπει να µάθει ο ελληνικός λαός -να το ξανακούσει µάλλον- ότι
αυτό το άρθρο το ψηφίσατε όλοι µαζί.

Τώρα µάλιστα έρχεστε και µε το άρθρο 26 -η Κυβέρνηση
εννοώ- και καλλιεργείτε και την αντιπαράθεση ανάµεσα στους
συµβασιούχους εργαζόµενους του Υπουργείου Πολιτισµού για
µια θέση εργασίας την οποία έτσι κι αλλιώς δικαιούνται οι άν-
θρωποι. Πότε; Όταν όλοι οι εργαζόµενοι που σήµερα εργάζονται
στο Υπουργείο µε πολλά χρόνια υπηρεσίας και µε όλα τα απα-
ραίτητα προσόντα είναι τόσο απαραίτητοι για τη λειτουργία όλων
των υπηρεσιών, αλλά όλες οι κυβερνήσεις -βλέπετε- τους κρα-
τάτε σε καθεστώς οµηρίας.

Θα αξιοποιήσω λίγο χρόνο και από τη δευτερολογία µου, κύριε
Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Το σηµειώνω και
από τη δευτερολογία σας.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ.
Το ΚΚΕ, δεν θα σταµατήσει ποτέ να διεκδικεί την πρόσληψη

όλων των συµβασιούχων εργαζοµένων χωρίς όρους και άµεσα.
Και µιλάµε -ξέρετε τώρα- για έναν οργανισµό, όπως ο ΟΔΑΠ, ο
οποίος σύµφωνα µε την αιτιολογική έκθεση του νοµοσχεδίου

συγκεντρώνει κάθε χρόνο 130 µε 150 εκατοµµύρια ευρώ, ενι-
σχύοντας -όπως λέτε- σηµαντικά τον κρατικό προϋπολογισµό. Κι
όµως, αυτός ο οργανισµός των τεραστίων εσόδων παραµένει
δραµατικά υποστελεχωµένος, όπως και εσείς παραδέχεστε στην
αιτιολογική έκθεση, ενώ και ο κύριος όγκος του έργου του πα-
ραχωρείται µεθοδικά και σχεδιασµένα σε τρίτους, σε ιδιώτες.

Για τα εισιτήρια τώρα, ξέρετε το ζήτηµα δεν είναι το αν θα τι-
µωρούνται οι παραβάτες ιδιώτες έµποροι των εισιτηρίων των αρ-
χαιολογικών χώρων και των µουσείων. Το ζήτηµα είναι το αν θα
µπορούσε -και εµείς λέµε ότι φυσικά και θα µπορούσε, αν ήθελαν
βέβαια οι κυβερνήσεις- αυτήν την υπηρεσία να την εξασφαλίζει
το ίδιο το Υπουργείο Πολιτισµού µε τις υποδοµές του και το δυ-
ναµικό που διαθέτει ή θα έπρεπε να διαθέτει. Έτσι όλη αυτή η
µαύρη -στην ουσία- αγορά των εισιτηρίων από τους διάφορους
µεσάζοντες-αρπακτικά, που τόσο γλαφυρά περιγράφετε πάλι
εσείς στην αιτιολογική έκθεση, δεν θα γινόταν, θα αποφευγόταν.

Ασφαλώς και θα ψηφίσουµε το άρθρο 24 και το επίδοµα για
τους υπαλλήλους του Υπουργείου Πολιτισµού που υπηρετούν
σε Δήλο και Καστελλόριζο, όπως και το άρθρο 25, βέβαια, για
τις δαπάνες του προσωπικού στο εξωτερικό του Ευρωπαϊκού
Κέντρου Βυζαντινών Μνηµείων. Θα υποστηρίζουµε πάντα έστω
και την παραµικρή ανάσα ανακούφισης στους εργαζόµενους και
τα δικαιώµατά τους.

Κλείνω µε το θέµα της εκτέλεσης των αρχαιολογικών έργων
µε αυτεπιστασία. Ξέρετε η υποστελέχωση αυτή που βασιλεύει
στο Υπουργείο Πολιτισµού, σήµερα οδηγεί σε παραχώρηση
έργου σε φορείς εποπτευόµενους από αυτό, υποστελέχωση µαζί
µε το καθεστώς των εργολαβικών συνεργείων αλλά και µε το νέο
καθεστώς νοµικού προσώπου δηµοσίου δικαίου των µεγάλων
µουσείων που ίσως να θέλουν να πάρουν µερίδιο των αρχαιολο-
γικών έργων. Πρώτα, λοιπόν, αποκόπηκε η Αρχαιολογική Υπηρε-
σία από τα µεγάλα µουσεία και τώρα φαίνεται να ανοίγει ο
δρόµος για να παραχωρηθούν σε αυτά και οι αυτεπιστασίες.
Μήπως -και εδώ είναι µια ερώτηση την οποία την ξανακάνουµε-
πάτε και σε επέκταση του καθεστώτος νοµικού προσώπου δηµο-
σίου δικαίου και για τους αρχαιολογικούς χώρους;

Συνοψίζοντας, για όλους τους παραπάνω λόγους καταψηφί-
ζουµε επί της αρχής το νοµοσχέδιο.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,

κύριε συνάδελφε. Τον λόγο η κ. Ασηµακοπούλου από την Ελλη-
νική Λύση.

ΣΟΦΙΑ – ΧΑΪΔΩ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η προστασία
της άυλης κληρονοµιάς αποτελεί χωρίς αντίρρηση σηµαντικό πα-
ράγοντα διατήρησης της πολιτιστικής ποικιλοµορφίας και ένα
σηµαντικό µέσον ενάντια στην παγκοσµιοποίηση. Πρόκειται για
τις παραδόσεις ή τις ζωντανές εκφράσεις που έχουν κληροδο-
τηθεί από τους προγόνους µας, όπως παραστατικές και παρα-
δοσιακές τέχνες, τελετές, προφορικές παραδόσεις, κοινωνικές
πρακτικές, εορταστικές εκδηλώσεις, αλλά και γνώσεις και πρα-
κτικές που αφορούν τη φύση και το σύµπαν, δηλαδή στοιχεία πα-
ραδοσιακά, σύγχρονα και ζωντανά. Οι πρακτικές που
περιλαµβάνονται στην έννοια της άυλης πολιτιστικής κληρονο-
µιάς, είτε προέρχονται από το παρελθόν είτε είναι σύγχρονες,
διατηρούνται όµως και συµµετέχουν σε αυτές διάφορες πολιτι-
στικές και κοινωνικές οµάδες.

Η πολιτιστική κληρονοµιά συνδέει το παρελθόν, το παρόν και
το µέλλον ενός τόπου διαδραµατίζοντας πολύπλευρο ρόλο στη
σύγχρονη πολιτισµική κοινωνία. Η προστασία της ακεραιότητας
καθώς και της αυθεντικότητάς της αποτελεί βασική και στοιχει-
ώδη προϋπόθεση. Η ανάγκη για τη διαφύλαξη των πολιτιστικών
αγαθών καθίσταται επιτακτική. Προς αυτήν την κατεύθυνση είναι
απαιτούµενη η οργανωµένη προσπάθεια σε επίπεδο τοπικό,
εθνικό και διεθνές ώστε αυτά να κληροδοτηθούν στις επόµενες
γενιές.

Ο σκοπός του υπό ψήφιση νοµοσχεδίου είναι η λήψη µέτρων
για την ενδυνάµωση της προστασίας της άυλης πολιτιστικής κλη-
ρονοµιάς και ο εκσυγχρονισµός και η ενίσχυση του πλαισίου
προστασίας και προώθησης του ελληνόφωνου τραγουδιού και
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των ηχογραφηµάτων νέων δηµιουργών ή καλλιτεχνών καθώς και
η προστασία και η διάχυση της ελληνικής γλώσσας. Στην πράξη,
όµως, δυστυχώς διαχρονικά έχουµε δει να συµβαίνουν τα ακρι-
βώς αντίθετα. Ελάχιστη ως ανύπαρκτη προστασία της ελληνικής
πολιτιστικής κληρονοµιάς και της γλώσσας µας. Η διατήρηση
των εθίµων, της ορθοδοξίας, της ελληνικής γλώσσας θα έπρεπε
ξεκάθαρα να αποτελούν απόλυτη προτεραιότητα.

Αναφέρεστε επίσης στο ελληνόφωνο τραγούδι και στα ηχο-
γραφήµατα νέων δηµιουργών. Η προστασία γενικότερα του ελ-
ληνόφωνου τραγουδιού και όχι µόνο των νέων δηµιουργών και η
διατήρηση της ελληνικής παράδοσης είναι αναγκαίο να διατη-
ρούν τη συνέχεια τους αναλλοίωτα στον χρόνο. Έτσι, όµως,
όπως έχει εξελιχθεί η Ελλάδα λόγω των λανθασµένων πολιτικών
του παρελθόντος αλλά και του παρόντος σε λίγο δεν θα ακούµε
ελληνικά καν στον δρόµο και γι’ αυτό η ευθύνη σας βαρύνει από-
λυτα. Φτάσατε την κατάσταση σε οριακό σηµείο και αυτό απο-
δεικνύεται από το γεγονός ότι αναγκάζεστε πια να δώσετε
κίνητρα για την αύξηση µετάδοσης του ελληνόφωνου τραγου-
διού. Αλλά τι να πει κανείς ανοίγοντας το ελληνικό ραδιόφωνο;
Οι µισές λέξεις είναι ξένες.

Ως ελληνόφωνο τραγούδι λέτε: «Νοείται το µουσικό έργο που
συντίθεται από µουσική και στίχο εφόσον το ήµισυ τουλάχιστον
της διάρκειάς του καταλαµβάνεται από κείµενο στην ελληνική
γλώσσα». Άρα, δεν µιλάµε για ολόκληρο ελληνόφωνο τραγούδι
µιας και το µισό απαιτείται να είναι στα ελληνικά. Ενδεχοµένως
να αναφέρεστε και σε όσους κυκλοφορούν τραγούδια µισά στα
ελληνικά, µισά σε ξένη γλώσσα. Το θέµα είναι να διατηρήσουµε
και να προωθήσουµε τα ελληνικά τραγούδια, όπως ήταν παλιά
έως σήµερα, µε ελληνική µουσική, ελληνικό κείµενο, ελληνικά
παραδοσιακά όργανα.

Είναι κρίσιµο να δούµε επιτέλους δράση, διαφύλαξη και ανά-
δειξη για την άυλη αλλά και για την υλική πολιτιστική κληρονοµιά.
Εκείνο που βλέπουµε, όµως, συνεχώς -και εδώ- είναι να συστή-
νονται συµβούλια και επιτροπές. Συστήνεται το Συµβούλιο Άυλης
Πολιτιστικής Κληρονοµιάς. Θα συγκροτείται µε απόφαση του
Υπουργού Πολιτισµού και θα αποτελείται από δεκαεννέα µέλη
µε απόφαση του Υπουργού -επαναλαµβάνω- µε ό,τι αυτό ευνοή-
τως συνεπάγεται. Μεταξύ αυτών ορίζονται εννέα έγκριτοι επι-
στήµονες, οι επαγγελµατίες υπάλληλοι ή µη του Υπουργείου
Πολιτισµού µε εγνωσµένη επαγγελµατική ή επιστηµονική εµπει-
ρία στη µελέτη, διαφύλαξη και ανάδειξη της νεότερης πολιτιστι-
κής κληρονοµιάς, αναπληρούµενη από πρόσωπα µε τα ίδια
προσόντα. Δύο από αυτούς, µάλιστα, υποδεικνύονται από νοµικά
πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου τα οποία έχουν διαπιστευτεί από τη
γραµµατεία της σύµβασης για την προστασία της άυλης πολιτι-
στικής κληρονοµιάς που κυρώθηκε µε το άρθρο πρώτο του
ν.3521/2006, ως µη κυβερνητικές οργανώσεις που παρέχουν στη
γραµµατεία εµπειρογνωµοσύνη επί στοιχείων της άυλης πολιτι-
στικής κληρονοµιάς. Φυσικά στα µέλη, στους εισηγητές και
στους γραµµατείς του Συµβουλίου Άυλης Πολιτιστικής Κληρο-
νοµιάς θα καταβάλλεται η αποζηµίωση.

Πολλά λόγια, πολλοί βολεµένοι και µηδενική ουσία τελικά.
Αυτό έχουµε διαπιστώσει από τη διακυβέρνηση σας. 

Αµέσως παρακάτω έχουµε και άλλη σύσταση, αυτή τη φορά
της επιτροπής για την ανάδειξη και διαφύλαξη της άυλης πολιτι-
στικής κληρονοµιάς. Και αυτή συγκροτείται και επιλέγεται από
τον Υπουργό, µε πρόσωπα δικά τους, αφού σε αυτή συµµετέ-
χουν εκπρόσωποι από αρκετά Υπουργεία, ένας εκπρόσωπος του
Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, του Υπουρ-
γείου Παιδείας Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, του Υπουργείου
Περιβάλλοντος και Ενέργειας, του Υπουργείου Εργασίας, Ανά-
πτυξης και Κοινωνικής Ασφάλισης, του Υπουργείου Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων και του Υπουργείου Τουρισµού. Προς
το παρόν δεν θα τους καταβάλλεται αποζηµίωση, αλλά αυτά
όπως γνωρίζετε αλλάζουν πολύ εύκολα από τη µία µέρα στην
άλλη. Το ερώτηµα όµως είναι το εξής: θα µπορέσουν, πράγµατι,
τα πρόσωπα αυτά να συντελέσουν στη διαφύλαξη της άυλης πο-
λιτιστικής κληρονοµιάς; Με τόσες πολλές και σηµαντικές αρµο-
διότητες διατηρούµε τις εύλογες επιφυλάξεις µας.

Αναφορικά µε την παροχή κινήτρων στους ραδιοφωνικούς
σταθµούς, ενηµερωτικούς και µη για την αύξηση του χρόνου µε-

τάδοσης ελληνόφωνου τραγουδιού και τον ηχογραφηµάτων,
νέων δηµιουργών ή καλλιτεχνών, παρέχονται τρεις τύποι κινή-
τρων για την αύξηση της µετάδοσης ελληνόφωνου τραγουδιού.
Οι δύο τύποι κινήτρων αφορούν στους ραδιοφωνικούς σταθµούς
ενηµερωτικούς και µη που περιλαµβάνονται στο οικείο µητρώο
του ΕΣΡ και µεταδίδουν µερικώς ή αµιγώς για την ακρίβεια κατά
ποσοστό 95% ξενόγλωσσο ρεπερτόριο. Ο τρίτος τύπος κινήτρου
αφορά στους ραδιοφωνικούς σταθµούς, ενηµερωτικούς και µη,
που είναι εγγεγραµµένοι στο οικείο µητρώο του ΕΣΡ και µεταδί-
δουν ελληνόφωνο ρεπερτόριο κατά ποσοστό 95% και άνω. Δεν
βλέπουµε όµως να υπάρχει κάποια πρόβλεψη, σχετικά µε τα ελά-
χιστα όρια χρήσης και µετάδοσης ελληνόφωνου τραγουδιού και
ορχηστρικής µουσικής απόδοσης ελληνόφωνου τραγουδιού
ούτε κάποια σχετική ρύθµιση για την εξασφάλιση της πολυµορ-
φίας του προγράµµατος αλλά και για τα ανώτατα ηµερήσια όρια
χρήσης έργου ή καλλιτέχνη. Προβλέπεται επίσης ότι το ελάχιστο
ποσοστό εκτέλεσης ελληνόφωνου τραγουδιού στους κοινόχρη-
στους χώρους των ξενοδοχείων, των σύνθετων τουριστικών κα-
ταλυµάτων, στα εµπορικά κέντρα, στα καζίνο, στα µέσα µαζικής
µεταφοράς και στους χώρους αναµονής επιβατών αερολιµένων
και λιµένων, εφόσον εκτελείται δηµόσια µουσική δεν µπορεί να
είναι κατώτερο του 40% του συνόλου των εκτελούµενων µουσι-
κών έργων. Εδώ προβλέπονται υποχρεωτικές διατάξεις χωρίς
παροχή κινήτρων. Για να επιτευχθεί ο στόχος θα έπρεπε να πα-
ρέχονται και κίνητρα. 

Ένα επιπλέον ζήτηµα είναι το αν θα ελέγχεται, τελικά, αποτε-
λεσµατικά η τήρηση αυτής της υποχρέωσης. Σχετικά µε τη συλ-
λογική διαχείριση πνευµατικών δικαιωµάτων µουσικών έργων
πρέπει να γίνει ένας εθνικός φορέας για να ξέρει ο καθένας που
πληρώνει, να υπάρχει δίκαιη µεταχείριση και να αποδίδονται τα
χρήµατα στους πραγµατικά δικαιούχους. Κάποιος που πληρώνει,
πραγµατικά, δικαιώµατα πρέπει να ξέρει πού πληρώνει και η κα-
τανοµή να είναι µε δίκαια κριτήρια. Δηµιουργείται στο Υπουργείο
Πολιτισµού ηλεκτρονική βάση δεδοµένων ελληνόφωνου τραγου-
διού, ορχηστρικής µουσικής, απόδοσης ελληνόφωνου τραγου-
διού κ.λπ., και διαδικτυακή εφαρµογή συνδεδεµένη µε την
ηλεκτρονική βάση δεδοµένων της πρώτης, οι οποίες αναρτώνται
στην επίσηµη ιστοσελίδα του Υπουργείου Πολιτισµού κατόπιν έγ-
γραφης συναίνεσης των δικαιούχων, χωρίς καµµία κοστολόγηση
στο πλαίσιο της διαφάνειας εντός πολλών εισαγωγικών.

Αναφορικά µε τον οργανισµό διαχείρισης και ανάπτυξης πολι-
τιστικών πόρων, όπως τονίσαµε και κατά τη συζήτηση του πα-
ρόντος στην αρµόδια επιτροπή, λέτε ότι θα µπορεί µέχρι τις 30
Απριλίου του 2025 να συνάπτει συµβάσεις προµηθειών εκτιµώ-
µενης αξίας έως 60.000 ευρώ άνευ ΦΠΑ προς το σκοπό της κά-
λυψης των αναγκών για προϊόντα που διατίθενται προς
µεταπώληση από το δίκτυο πωλητήριων του µε τη διαδικασία της
απευθείας ανάθεσης. Το ερώτηµα εδώ ήταν και είναι γιατί το
Υπουργείο δεν προσέθεσε έναν περιορισµό στην άνω διάταξη,
ορίζοντας ότι ο ΟΔΑΠ θα µπορεί να συνάπτει συµβάσεις προµη-
θειών εκτιµώµενης αξίας έως 60.000 ευρώ άνευ ΦΠΑ µία και
µόνο φορά µε το ίδιο φυσικό ή νοµικό πρόσωπο προς αποφυγή
παροχής εξουσιοδότησης για την εξυπηρέτηση τρίτων. Λέτε ότι
ο ΟΔΑΠ θα µπορεί να προβαίνει στην παροχή υπηρεσιών εστία-
σης, στη διοργάνωση πολιτιστικών εκδηλώσεων εντός και στον
περιβάλλοντα χώρο των ακινήτων, των αναψυκτήριων και πωλη-
τηρίων µε σκοπό την ανάδειξη της άυλης πολιτιστικής κληρονο-
µιάς και δράσεων προβολής και προώθησης της τοπικής
γαστρονοµίας εντός αρχαιολογικών χώρων, ιστορικών τόπων και
µνηµείων και στον περιβάλλοντα χώρο αυτών. Μιλάµε για αρχαι-
ολογικούς χώρους όχι για αίθουσες δεξιώσεων. 

Τα ξεπουλάτε όλα µόνο και µόνο για να επιτευχθούν οι σκοποί
του οργανισµού. Θα πρέπει να κοιτάξετε πρώτα να αναστηλώ-
σετε τα µέρη αρχαίων µνηµείων και να περιποιηθείτε και άλλα
µνηµεία της βυζαντινής και νεότερης ιστορίας µας που έχουν
φθαρεί και να αφήσετε τις δήθεν δράσεις που ευτελίζουν τη ση-
µασία των µνηµείων που έχουν για την ιστορία και τον πολιτισµό
της Ελλάδας. Παραχωρείται παρακάτω η κυριότητα των ακινή-
των που αναφέρονται στο άρθρο στο Υπουργείο Πολιτισµού
ώστε στον αρχαιολογικό χώρο των Φιλίππων να υλοποιηθεί το
έργο της κατασκευής και εγκατάστασης της πυρόσβεσης το
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οποίο χρηµατοδοτείται από το Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικό-
τητας σύµφωνα µε την αιτιολογική έκθεση.

Η λήψη ειδικών προληπτικών µέτρων πυροπροστασίας για το
σύνολο των αρχαιολογικών χώρων είναι µείζονος σηµασίας.
Χρειάζεται ολοκληρωµένος και όχι αποσπασµατικός σχεδιασµός.
Γι’ αυτό είναι απαραίτητη η διενέργεια αυτοψιών και η κατα-
γραφή των διαθέσιµων µέσων πυροπροστασίας, η σύνταξη εκ-
θέσεων, η υλοποίηση διορθωτικών µέτρων και η λήψη µέτρων
προληπτικής πυροπροστασίας πριν από την έναρξη κάθε αντι-
πυρικής περιόδου. Αναφορικά µε τη χορήγηση επιδόµατος
στους υπαλλήλους του Υπουργείου Πολιτισµού που υπηρετούν
στις Νήσους Δήλο και Καστελλόριζο, επειδή µιλάµε για γενναία
επιδόµατα µιας και θα δίνεται µηνιαίο επίδοµα ύψους 500 ευρώ
για τους χειµερινούς µήνες από 1η Νοεµβρίου εκάστου έτους
έως και την 31η Μαρτίου του εποµένου έτους και 300 ευρώ για
τους λοιπούς µήνες του έτους από την ηµέρα της τοποθέτησής
τους για όσο χρονικό διάστηµα υπηρετούν στη θέση αυτή εφό-
σον διαµένουν µόνιµα στη Δήλο και στο Καστελλόριζο, θα θέ-
λαµε να µας πείτε σε τι κατάσταση βρίσκεται σήµερα η
στελέχωση των ως άνω χώρων που να τα απαιτεί. 

Την ίδια ώρα που κάνετε λόγο για διεύρυνση της προστασίας
των κινητών µνηµείων στο παρόν νοµοσχέδιο ως µία από τις προ-
τεραιότητες σας µέσω επιστολής της η Παγκρήτια Ένωση Πτυ-
χιούχων Αρχαιοφυλάκων καταγγέλλει την υπολειτουργία των
πέντε µεγάλων µουσείων της Ελλάδας, µεταξύ των οποίων και
το Αρχαιολογικό Μουσείο Ηρακλείου, τα οποία έγιναν νοµικά
πρόσωπα δηµοσίου δικαίου. Όπως αναφέρεται στην επιστολή
ενώ από την 1η Απρίλη όλα τα µουσεία, µνηµεία και αρχαιολογικοί
χώροι της χώρας έχουν προσλάβει µε συµβάσεις ορισµένου χρό-
νου το εποχικό προσωπικό που χρειάζονται, κυρίως αρχαιοφύ-
λακες και καθαριστές και λειτουργούν µε διευρυµένο ωράριο
8.00’ µε 20.00’ τα πέντε µεγάλα µουσεία της χώρας Εθνικό Αρ-
χαιολογικό και Αρχαιολογικό Μουσείο Θεσσαλονίκης, Αρχαιολο-
γικό Μουσείο Ηρακλείου, Βυζαντινό Χριστιανικό Μουσείο Αθήνας
και Μουσείο Βυζαντινού Πολιτισµού Θεσσαλονίκης που έγιναν
νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου µε τον ν.5021/2023 για τον
εκσυγχρονισµό της µουσειακής πολιτικής δεν έχουν ακόµα εκ-
δώσει τις προκηρύξεις για το εποχικό προσωπικό, δεν έχουν αρ-
χαιοφύλακες και καθαριστές για να καλυφθούν οι εποχικές
ανάγκες, λειτουργούν µε χειµερινό ωράριο και κλειστές τις µισές
τουλάχιστον αίθουσες. 

Προτείνεται η επιλογή των ηµερήσιων και νυχτερινών φυλάκων
των µουσείων να γίνεται δίνοντας βαρύτητα στην εµπειρία την
οποία µάλιστα την βαθµολογείτε και υψηλά. Ρωτήσαµε όµως και
ξαναρωτούµε, ποια είναι η διαφοροποίηση που δικαιολογεί την
αυξηµένη µοριοδότηση του αρχαιοφύλακα µε ένα φύλακα που
δουλεύει σε ένα αεροδρόµιο ή σε ένα λιµάνι και έρχεται καθη-
µερινά σε επαφή µε µεγαλύτερο όγκο τουριστών, δεδοµένου ότι
και στις δύο περιπτώσεις ο φύλακας δίνει πληροφορίες διεύθυν-
σης και κατεύθυνσης, σχετικά µε το ωράριο λειτουργίας και τους
κανονισµούς του χώρου; 

Είναι µία ζοφερή πραγµατικότητα το γεγονός ότι η ελληνική
παράδοση, το ελληνικό τραγούδι, η ελληνική µουσική, η ελληνική
γλώσσα και εν γένει όλα τα ελληνικά στοιχεία τείνουν να εξαφα-
νιστούν. Για εµάς, στην Ελληνική Λύση, η ιστορία της Ελλάδας,
οι παραδόσεις της, ο πολιτισµός της σε όλες τις εκφάνσεις του
είναι υψίστης σηµασίας. Η Ελλάδα η οποία αποτελεί µητέρα των
επιστηµών, των καλών τεχνών, του θεάτρου, της δηµοκρατίας
δεν έχει καταφέρει µέχρι και σήµερα να χαράξει µία πολιτική για
τον σπουδαίο πολιτισµό της. Ιδιαίτερα ο τοπικός πολιτισµός µπο-
ρεί να αποτελέσει σηµαντικό πλεονέκτηµα στην προσπάθεια ανά-
δειξης και προβολής του τόπου µας µε απώτερο στόχο την
ευηµερία των ίδιων των κατοίκων των περιοχών της Ελλάδας
µας. Η ανάπτυξη του πολιτιστικού, αρχαιολογικού, θρησκευτι-
κού, προσκυνηµατικού τουρισµού και πλείστων άλλων µορφών
του που έχει να επιδείξει η χώρα µας αποτελεί βασική προτεραι-
ότητα για όλους εµάς στην Ελληνική Λύση. 

Η χώρα µας πλεονεκτεί σε πολλά. Δυστυχώς όµως, αφήνουµε
ανεκµετάλλευτα τα αµέτρητα στην κυριολεξία δώρα που µας
προσφέρει αυτή η γη. Είναι πολύ σηµαντικό, αλλά δεν αρκεί να
ευαισθητοποιήσουµε τους πολίτες για την αξία διαφύλαξης και

ανάδειξης της άυλης πολιτιστικής µας κληρονοµιάς. Είναι περισ-
σότερο αναγκαίες από ποτέ οι ουσιαστικές δράσεις για την προ-
στασία των ζωντανών εµφάσεων του πολιτισµού µας, των εθίµων
και παραδόσεων µας. 

Σε αυτές όµως δεν περιλαµβάνονται ούτε η άκριτη σύσταση
επιτροπών ούτε οι υπερεξουσιοδοτήσεις Υπουργών ούτε οι φω-
τογραφικές τοποθετήσεις ηµετέρων. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε, κυρία συνάδελφε.

Τον λόγο έχει τώρα η κ. Αθανασία Αναγνωστοπούλου από τη
Νέα Αριστερά.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε ένα
νοµοσχέδιο του Υπουργείου Πολιτισµού µέσα σε µεγάλες κινη-
τοποιήσεις όλου του λαού σε όλες τις πόλεις της χώρας εναντίον
της ακρίβειας. Πολιτισµός είναι να µην πεινάνε οι άνθρωποι. Αυτό
είναι ένα από τα µεγάλα διδάγµατα που έδωσε µε δραµατικό
τρόπο ο πιο φονικός πόλεµος της ιστορίας της ανθρωπότητας,
ο Β’ Παγκόσµιος Πόλεµος. Πολιτισµός όµως είναι πάνω από όλα
η ειρήνη. Αν δεν διεκδικηθεί η ειρήνη, ο λιµός θα είναι κάτι που
στο άµεσο µέλλον, δυστυχώς, δεν θα µπορεί να αποφευχθεί. Πο-
λιτισµός είναι η ειρήνη, όταν σφαγιάζονται µικρά παιδιά, όταν
ισοπεδώνονται νοσοκοµεία και υποδοµές, όταν κινδυνεύει ένας
λαός µε εξαφάνιση, ο παλαιστινιακός λαός.

Ζητάµε, λοιπόν, αυτή τη στιγµή στην ελληνική Βουλή ο δηµο-
κρατικός κόσµος να ορθώσει ανάστηµα. Εάν δεν έχουµε ειρήνη,
εάν δεν διεκδικήσει όλος ο δηµοκρατικός κόσµος ειρήνη και τη
χώρα µας να παίζει καθοριστικό ρόλο, τότε για όλα τα άλλα που
µιλάµε θα αποτελέσουν ακόµα µια µαύρη σελίδα στην ιστορία
της ανθρωπότητας.

Πολιτισµός είναι, επίσης, και θέλω να το πω από το Βήµα της
Βουλής, µια Ευρώπη -και επειδή έχουµε ευρωεκλογές- η οποία
να µην κλείνει το στόµα των ανθρώπων επειδή µιλάνε για το πα-
λαιστινιακό. Και αναφέροµαι στον κ. Βαρουφάκη και στην απα-
γόρευση µιας δηµοκρατικής ευρωπαϊκής χώρας να µην του
επιτρέψει ούτε καν ψηφιακή συµµετοχή επειδή µιλάει για το Πα-
λαιστινιακό.

Πολιτισµός όµως, για να έρθω και στα δικά µας, είναι ο σεβα-
σµός της δηµοκρατίας. Και σεβασµός της δηµοκρατίας, κυρία
Υπουργέ, δεν είναι να τελειώνουµε, να ολοκληρώνουµε τις επι-
τροπές για ένα νοµοσχέδιο του Υπουργείου Πολιτισµού και αµέ-
σως τις επόµενες ώρες να έρχεται ένα άλλο νοµοσχέδιο του
Υπουργείου Πολιτισµού στο πλαίσιο της αλαζονείας ότι δεν µας
ενδιαφέρει έτσι και αλλιώς θα περάσει. Προλαβαίνουµε να µιλή-
σουµε µε φορείς; Προλαβαίνει να διαβουλευτεί; Προλαβαίνουν
να ενηµερωθούν; Αυτό δεν µας ενδιαφέρει, θα περάσει. Είναι
από τα πράγµατα τα οποία έχουν κοστίσει πολύ στη χώρα αυτά
τα πέντε χρόνια. Τα Τέµπη είναι η κορωνίδα του πόσο µας έχει
στοιχίσει και εξακολουθείτε και το κάνετε µε οποιονδήποτε
τρόπο σας προσφέρεται επειδή ακριβώς έχετε το 41%. Μας εί-
πατε άλλωστε σε µια από τις παρεµβάσεις σας στις επιτροπές
ότι έτσι κι αλλιώς κρίθηκαν αυτά στις εκλογές. Η Αντιπολίτευση
σύσσωµη έχει καταργηθεί.

Και ερχόµαστε στο παρόν νοµοσχέδιο. Θα έβαζα µια λέξη –τη
χρησιµοποίησα και σε µια επιτροπή- θα έπαιρνα µια λέξη από το
ποίηµα του Καβάφη «Τα τείχη». Ανεπαισθήτως η διολίσθηση στα
πάντα. Έχουµε τώρα ένα νοµοσχέδιο το οποίο ήρθε µετά βαΐων
και κλάδων για την προστασία του ελληνόφωνου τραγουδιού.
Και από κάτω, αυτό που είναι το κρίσιµο, είναι αυτό το περίφηµο
άρθρο 27 για το οποίο µίλησαν οι συνάδελφοι και οι συναδέλ-
φισσες πριν από µένα και που µιλήσαµε όλοι στις επιτροπές.

Γιατί λέω ανεπαισθήτως; Θα θυµίσω, αγαπητές και αγαπητοί
συνάδελφοι, πως τα προηγούµενα τέσσερα χρόνια ανεπαισθή-
τως διολισθαίναµε συνέχεια. Μας έρχεται νοµοσχέδιο -νοµίζω
στον ν.4761- που ήταν για τη µετατροπή του ΤΑΠΑ σε ΟΔΑΠ,
γιατί θα γινόταν πιο αποτελεσµατικός. Κάποτε ας µιλήσουµε για
την αναποτελεσµατικότητα αυτής της Κυβέρνησης και την αρι-
στεία της που είναι εντελώς αναποτελεσµατική. Σ’ ένα πράγµα
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είναι αποτελεσµατική, να ακυρώνει και να απαξιώνει τους πολιτι-
κούς αντιπάλους. Σ’ αυτό είναι αποτελεσµατική.

Τότε, µετά βαΐων και κλάδων πάλι λέγαµε για το πώς η µετα-
τροπή του ΤΑΠΑ σε ΟΔΑΠ θα αποφέρει πολλά έσοδα για το δη-
µόσιο, για το Υπουργείο Πολιτισµού, για την πολιτιστική µας
κληρονοµιά. Πού είµαστε σήµερα; Στο να ξεπουλιόνται όλα. 

Σε αυτό, λοιπόν, το νοµοσχέδιο, άσχετο κατά τα άλλα, περνάει
η µακροχρόνια εξαγωγή αρχαιοτήτων, πενήντα συν πενήντα χρό-
νια, ένας αιώνας. Καταργούνται τα πάντα του αρχαιολογικού
νόµου και φτάνουµε στο πενήντα συν πενήντα χρόνια.

Το επιχείρηµα τότε της Υπουργού ήταν ότι το ήθελε το Μου-
σείο Μπενάκη. Το Μουσείο Μπενάκη βεβαίως και δεν ήθελε τόσα
χρόνια. Ήθελε µια διορία παραπάνω αλλά πολύ µικρότερη. Αρ-
χίσαµε να διαπληκτιζόµαστε και να θεωρεί το Μουσείο Μπενάκη
ότι είµαστε εναντίον τους, προσέξτε, µε αυτούς τους -θα µου επι-
τρέψετε- «εµφύλιους». Όµως, δεν καταλαβαίναµε το σηµαντικό,
γιατί χρειαζόταν τόσο µακροχρόνια εξαγωγή αρχαιοτήτων. Δεν
καταλαβαίναµε ποια ήταν η προοπτική αυτού του πράγµατος. Εί-
χαµε ακούσει διάφορα ευφάνταστα, όπως για να γίνει γνωστή η
χώρα µας για τις αρχαιότητές της, πηγαίνοντας τις αρχαιότητες
στο εξωτερικό για τόσα χρόνια. Τέλος πάντων µετά από πιέσεις
το κάναµε είκοσι πέντε συν είκοσι πέντε χρόνια. 

Ανεπαισθήτως µας ήρθε µετά από λίγο διάστηµα η περίφηµη
συλλογή Στερν κι εκεί λύθηκαν τα πάντα, το γιατί µας χρειαζόταν
η µακροχρόνια εξαγωγή αρχαιοτήτων. Τα είκοσι πέντε χρόνια
ήταν ακριβώς µέσα στη συλλογή Στερν, αυτό που ήθελε το
Υπουργείο Πολιτισµού να κάνει, οι κυκλαδικές αρχαιότητες να
νοµιµοποιηθούν -να γίνει η Βουλή πλυντήριο- και συγχρόνως να
φύγουν µε το πρόσχηµα ότι υπάρχει νοµοθετική κάλυψη.

Ένα άλλο «ανεπαισθήτως»: Τσιµεντόστρωση της Ακρόπολης,
του µεγαλύτερου, του πιο εµβληµατικό µνηµείου όχι µόνο της
χώρας, οικουµενικό µνηµείο φύσης και τέχνης. Επιµένω στο
«φύσης». Ο βράχος της Ακρόπολης είναι µνηµείο και φύσης και
τέχνης και ιστορίας. Πότε έγινε αυτή η τσιµεντόστρωση; Το πή-
ραµε είδηση από κάτι φωτογραφίες που ανέβηκαν στο διαδίκτυο.
Μάλιστα, για να είµαι ειλικρινής δεν τις πίστεψα όταν πρωτοκυ-
κλοφόρησαν Σάββατο βράδυ. Έγιναν εν µέσω µεγάλης καραντί-
νας που δεν µπορούσαµε να φύγουµε από τα σπίτια µας. Έγινε
τότε. Ξυπνήσαµε ένα ωραίο πρωί και είχαν σχεδόν ολοκληρωθεί
οι εργασίες της τσιµεντόστρωσης. Τελείωσε κι αυτό το θέµα. 

Ανεπαισθήτως θα δούµε τώρα και τη δυτική πλευρά της Ακρό-
πολης, τα Προπύλαια, να γίνεται κάτι σαν play mobil. Διαβάσαµε
το δελτίο Τύπου του ελληνικού ICOMOS το οποίο κρούει τον κώ-
δωνα κινδύνου. Λέει ότι δεν µπορούν να γίνουν αυτές οι παρεµ-
βάσεις. Πρόκειται για παρεµβάσεις τις οποίες τυποποίησε-
κωδικοποίησε το Υπουργείο Πολιτισµού, προσέξτε σε ποια
φράση: Λόγω του πολυτουρισµού, του µεγάλου όγκου τουρι-
στών δεν µπορούµε να γκρεµίσουµε τα Προπύλαια. Τι θα κά-
νουµε; Θα τα φαρδύνουµε. Θα φαρδύνουµε τα Προπύλαια!

Εµείς ζητάµε εδώ και το έχουµε ξαναζητήσει γιατί δεν υπάρ-
χουν διαχειριστικά σχέδια, όπως ζητάει το ICOMOS, δηλαδή, που
είναι το καθ’ ύλην αρµόδιο; Γιατί δεν γίνονται διαχειριστικά σχέ-
δια ροής των τουριστών χωρίς να πειραχτεί και να προστατευθεί
αυτό το µεγάλο εµβληµατικό µνηµείο, που ειρήσθω εν παρόδω
έχουµε οικουµενική υποχρέωση να το προστατεύσουµε;

Άκουσα και την εισηγήτρια της Νέας Δηµοκρατίας να λέει: «το
τουριστικό προϊόν» και το «τουριστικό προϊόν». Όσο η πολιτιστική
κληρονοµιά, ο πολιτισµός εν γένει ταυτίζεται, είναι ίσον τουρι-
στικό προϊόν, έχουµε χάσει. Ως «τουριστικό προϊόν», λοιπόν, η
Ακρόπολη µε 5.000 ευρώ -το έγραψε και ο «GUARDIAN» χθες-
θα µπορούν να γίνονται ιδιωτικές επισκέψεις εκτός ωραρίου.

Διαβάζουµε τώρα ότι υπάρχουν ουρές ατελείωτες στην Ακρό-
πολη και στα µουσεία. Δεν λέω για τα πέντε µεγάλα µουσεία, θα
έρθω εκεί. Πού είναι τα διαχειριστικά σχέδια; Πού είναι τα δια-
χειριστικά σχέδια προστασίας των µνηµείων µας από τον υπερ-
τουρισµό; Εγώ θέλω να τα δω να κατατεθούν και να τα συζητή-
σουµε. 

Ανεπαισθήτως έσπασε µία µεγάλη παράδοση αυτής της
χώρας. Ακούω υποψήφιους Ευρωβουλευτές της Νέας Δηµοκρα-
τίας να λένε ότι είναι µε την πατρίδα, τη θρησκεία και την οικο-
γένεια και ότι είναι µε την Εθνική Ελλάδος. Εθνική Ελλάδος είναι

όλα αυτά που αποτελούν τη συνοχή και τη συνέχεια µιας κοινω-
νίας στις µεγάλες της στιγµές. Ποια είναι αυτή η µεγάλη παρά-
δοση που έσπασε, που θα µπορούσε να εκσυγχρονιστεί, που θα
µπορούσε να ενισχυθεί µε ανθρώπινο δυναµικό, µε επιστήµονες; 

Είναι αυτή η συνέχεια της αρχαιολογικής πολιτικής όλα τα
µουσεία να ανήκουν, να είναι στην ίδια αλυσίδα αλληλεγγύης,
προστασίας του ενός από το άλλο, δηλαδή στην Αρχαιολογική
Υπηρεσία. Η Αρχαιολογική Υπηρεσία χρειάζεται να προσλάβει
κόσµο. Έχουµε νέους ικανούς επιστήµονες, έχουν εξαφανιστεί.

Έρχεται τώρα η Υπουργός και αποκόβει από αυτήν την παρά-
δοση τα πέντε µεγάλα µουσεία. Πάλι είχαµε ακούσει την περί-
φηµη ρητορεία ότι θα κάνουµε, ότι θα πιάσουµε και ότι θα γίνουν
για να έχουµε αυτονοµία, αυτοτέλεια, ανεξαρτησία και όλα αυτά.
Έχω καταθέσει επίκαιρη ερώτηση. Έχουµε όλα τα στοιχεία πια
για το πώς λειτουργούν αυτά τα πέντε µεγάλα µουσεία. Διάβαζα
τώρα µία επιστολή των ξεναγών. Πηγαίνουν οι άνθρωποι και οι
περισσότερες αίθουσες είναι κλειστές. Έχουν κλείσει. Τι γίνεται;
Είδαµε τι έγινε στο Βυζαντινό Χριστιανικό Μουσείο µε την κλοπή
των καλωδίων. Ποια είναι αυτή η αυτοτέλεια, η ανεξαρτησία, η
άνθιση που δεν πρόσφερε πριν η Αρχαιολογική Υπηρεσία και όλο
αυτό το πλέγµα αλληλεγγύης που έφτιαξε; Λίγους θεσµούς έχει
µε κύρος, µε παράδοση και µε δύναµη αυτή η χώρα και αυτούς
η Νέα Δηµοκρατία πρέπει να τους ξεπαστρέψει οπωσδήποτε.

Και θα έρθω και σε ένα άλλο ανεπαισθήτως, πώς απαξιώθηκε
σιγά-σιγά ένας ιστορικός σύλλογος, ο Σύλλογος Ελλήνων Αρχαι-
ολόγων; Άκουσα στην επιτροπή την Υπουργό. Και εκεί είπατε και
ψέµατα, κυρία Υπουργέ, γιατί η Εθνική Αρχή Διαφάνειας έλεγξε
και δεν βρήκε τίποτα το επιλήψιµο. 

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού): Κάνετε
λάθος. Και µη µου λέτε ότι λέω ψέµατα.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Θα πω ό,τι θέλω,
κυρία Υπουργέ. Δεν θα µου απαγορεύσετε να πω ότι θέλω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρία Υπουργέ, θα
µπορέσετε να απαντήσετε µετά.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Σας παρακαλώ, θα
πω ότι θέλω. Εγώ ξέρω ότι η Εθνική Αρχή Διαφάνειας έκανε
έλεγχο και δεν βρήκε τίποτα επιλήψιµο από το ’15 ή το ’19 µέχρι
το ’23. Τους πετάξατε από το κτήριο. Προκήρυξη τώρα για το
κτήριο για οικοδοµικές εργασίες που πρέπει να γίνουν. 

Και εγώ ρωτάω -και να µείνει εδώ στα Πρακτικά για να το ελέγ-
ξουµε- τι θα γίνει αυτό το κτήριο; Βεβαίως συντασσόµαστε µε
τον κ. Δούκα που ζητάει να ξαναγυρίσει το κτήριο στους αρχαι-
ολόγους. 

Θα έρθω, όµως, για δύο πράγµατα γιατί δεν έχω πια χρόνο.
Θα έρθω στην προστασία του ελληνόφωνου τραγουδιού. Πόσα
να πούµε; Να πούµε τώρα ότι ο ΟΔΑΠ, ο οποίος θα γινόταν απο-
τελεσµατικός, που δεν ήταν πριν ως ΤΑΠ, προχωράει σε ιδιωτι-
κοποιήσεις, απευθείας αναθέσεις από τα 30.000 στα 60.000
ευρώ, που εκτός από την έκδοση, πώληση και ακύρωση των ει-
σιτηρίων της Ακρόπολης προχωράµε τώρα και στην ιδιωτικοποί-
ηση -καλά τα αναψυκτήρια- και των πωλητηρίων που σε κανένα
νόµο δεν προβλεπόταν ούτε του ΟΔΑΠ ούτε τίποτα ή για το πώς
θα προσλαµβάνονται οι εργαζόµενοι ακόµα και µε απευθείας συ-
νέντευξη από τους ίδιους τους διαχειριστές; 

Θα πάρω λίγο χρόνο από τη δευτερολογία µου, κύριε Πρό-
εδρε. Θέλω να πω δύο λόγια για το άρθρο 27. Κρούω τον κώ-
δωνα του κινδύνου. Οι µεγάλοι αρχαιολογικοί χώροι να µην
γίνουν ΝΠΔΔ ή ΝΠΙΔ, όπως έγιναν τα πέντε µεγάλα µουσεία.
Μας είπατε στην επιτροπή ότι αφορά αυτή η διάταξη τα πέντε
µεγάλα µουσεία. Γιατί δεν το προβλέπατε αυτό στον ν.5021; Και
εγώ να πω ότι δεν το σκεφτήκατε. Γιατί εδώ δεν υπάρχει στη διά-
ταξη ρητά και κατηγορηµατικά;

Και σας ζητάω να βάλετε τώρα νοµοτεχνική βελτίωση ότι
αφορά αποκλειστικά τα πέντε µουσεία, ότι µπορούν να κάνουν
εργασίες µε αυτεπιστασία τα πέντε ΝΠΔΔ, διαφορετικά ανοίγε-
ται λεωφόρο και ανεπαισθήτως πια πάει η Αρχαιολογική Υπηρε-
σία, οι εφορείες αρχαιοτήτων και από αυτήν την υπόθεση.

Θα κλείσω µε το ελληνόφωνο τραγούδι. Αυτό ήταν η οµπρέλα
για να περάσουν διάφορα άλλα πράγµατα. Βεβαίως είµαστε
υπέρ της ενίσχυσης µε οποιονδήποτε τρόπο της ελληνικής µου-
σικής δηµιουργίας θα έλεγα εγώ, γιατί το θεωρώ πολύ καλύτερη
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διατύπωση. Θεωρώ, όµως, ότι και εδώ έγινε λειψά, έγινε κου-
τσουρεµένα στο πλαίσιο µιας ισορροπίας και κλείσιµο µατιού,
ότι βοηθάµε από την µια µεριά την ελληνική µουσική δηµιουργία,
αλλά από την άλλη µεριά δεν πιέζουµε κανέναν. Άκουσα και την
εισηγήτρια.

Θέλω να πω ένα πράγµα. Οφείλουµε πάρα πολλά στην ελλη-
νική µουσική δηµιουργία. Πώς, όµως, αυτή η ελληνική µουσική
δηµιουργία πια θα µπορέσει να αντισταθεί απέναντι στις µεγάλες
προκλήσεις των καιρών, αν δεν έχει µια ουσιαστική προστασία
για το πώς παράγεται και το πώς εκδίδεται η µουσική, το τρα-
γούδι, πώς δηλαδή εταιρείες, παραγωγοί και λοιπά θα ενισχυ-
θούν για να ενισχύσουν το τραγούδι οι ίδιοι οι παραγωγοί, οι ίδιοι
οι µουσικοί, οι ίδιοι οι δηµιουργοί;

Θα κλείσω µε µία φράση, την οποία θα χρησιµοποιήσω πολύ,
δανεισµένη από την αείµνηστη Μυρσίνη Ζορµπά που κλείνει ένας
χρόνος από το θάνατό της αυτές τις µέρες. Πολιτιστική δηµο-
κρατία, δεν είδα ένα όραµα όταν όλες οι µελέτες και διεθνείς και
ελληνικές δείχνουν ένα πράγµα, ότι ένα µεγάλο µέρος του πλη-
θυσµού, ειδικά στην περιφέρεια, είναι αποκλεισµένος από τα
αγαθά του πολιτισµού. Γιατί µπορεί να φωνάζουµε συνέχεια το
τουριστικό προϊόν, αλλά το αγαθό του πολιτισµού το οποίο είναι
αγαθό, από αυτό το αγαθό είναι αποκλεισµένη µεγάλη µερίδα ει-
δικά της περιφέρειας. Δεν έχω δει ούτε έναν νόµο που να αντι-
µετωπίζει αυτό το µείζον πολιτικό, κοινωνικό και πολιτιστικό
ζήτηµα. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού): Θα µπο-
ρούσα να έχω τον λόγο, κύριε Πρόεδρε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρία Υπουργέ, θέ-
λετε χρόνο για την οµιλία σας ή θέλετε να κάνετε κάποια παρέµ-
βαση τώρα;

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού): Για δύο
λεπτά…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ορίστε, κυρία
Υπουργέ, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού): Δεν πρόκει-
ται να κάνω κάποιο σχόλιο, απλώς επιστρέφω το «λέτε ψέµατα».
Όλα τα άλλα θα τα πω στην οµιλία µου. Δεν µε ενοχλεί τίποτε
άλλο, αλλά δεν δέχοµαι τέτοιου είδους χαρακτηρισµούς από αν-
θρώπους οι οποίοι, έστω και εν αγνοία τους, λένε ψέµατα. 

Λοιπόν, εάν η Εθνική Αρχή Διαφάνειας ήταν ένα πόρισµα τόσο
καθαρό θα ήθελα να µου απαντήσετε γιατί αγνοείτε ότι παρα-
πέµφθηκε από την αρχή απευθείας στην εισαγγελία και στη φο-
ρολογική αρχή. Μη µου λέτε, λοιπόν, ότι λέω ψέµατα. Και θα
επανέλθουµε µε λεπτοµέρειες, αλλά αυτοί οι χαρακτηρισµοί
θεωρώ ότι δεν αρµόζουν ούτε από εσάς προς εµένα ούτε από
εµένα προς εσάς. Προσέξτε, λοιπόν, τι λέτε!

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θα
ήθελα τον λόγο! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κυρία
συνάδελφε. 

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Δεν δέχοµαι απει-
λές!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ο Κοινοβουλευτικός
σας µπορεί µετά να πάρει τον λόγο και να πει ό,τι θέλει. Η Υπουρ-
γός σε αυτή την κατηγορία είχε δικαίωµα να απαντήσει και δεν
είπε κάτι που ήταν επί προσωπικού. Εσείς µπορείτε µόνο επί προ-
σωπικού να απαντήσετε. 

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Προσωπικό είναι!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Απλά απέκρουσε

την κατηγορία την οποία εκφράσατε. Στη συνέχεια, µετά την οµι-
λία και µετά τον Κοινοβουλευτικό σας, ό,τι άλλο µπορεί να γίνει.

Τον λόγο τώρα έχει από την Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νίκης
η κ. Κουρουπάκη.

Ορίστε, κυρία Κουρουπάκη, έχετε τον λόγο.
ΑΣΠΑΣΙΑ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν µιλήσω για

το υπό ψήφιση νοµοσχέδιο, θα ήθελα να κάνω µία σύντοµη το-
ποθέτηση για το ζήτηµα της δηµογραφικής κατάρρευσης που
ξαφνικά απασχόλησε τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης. Η δηµογρα-

φική κατάρρευση είναι το αποτέλεσµα πολιτικών επιλογών που,
δυστυχώς, βλέπουµε να συνεχίζονται. 

Η Νίκη από την πρώτη στιγµή έχει το δηµογραφικό ως από-
λυτη προτεραιότητά της και γι’ αυτό προτείναµε και στον κ. Θε-
οχάρη να θεσπίσει αφορολόγητο για τις πολύτεκνες οικογένειες,
αφού κάτι τέτοιο θα κόστιζε µόλις 15 εκατοµµύρια ευρώ. Ξέρετε
τι απάντησε η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας διά στόµατος
του κ. Θεοχάρη; Ότι κάτι τέτοιο δεν µπορεί να γίνει, αν και είναι
όντως µικρό το κόστος, για λόγους φορολογικής δικαιοσύνης
επειδή µπορεί να υπάρχουν πολύτεκνοι εκατοµµυριούχοι. 

Σας παραπέµπω στην ερώτηση που υπέβαλα στον κ. Θεοχάρη
στις 26 Φεβρουαρίου 2024. Ύστερα από δεύτερη ερώτησή µου
διαπιστώθηκε ότι τελικά µόλις τετρακόσιες εξήντα από τις είκοσι
επτά χιλιάδες πολύτεκνες οικογένειες δηλώνουν εισόδηµα πάνω
από 60.000 ευρώ. 

Μπροστά σε όλα αυτά, σας ρωτώ: Είναι λόγος αυτός να πα-
ραµένετε στις ιδεοληψίες σας και να µη δίνετε πλήρες αφορο-
λόγητο στις πολύτεκνες οικογένειες, έστω µε όριο τα 60.000
ευρώ, ώστε να µη θιχτεί το αίσθηµα φορολογικής δικαιοσύνης
του κ. Θεοχάρη; Σας καλώ να πράξετε το χρέος σας απέναντι
στην πατρίδα και να θεσπίσετε άµεσα το αφορολόγητο των πο-
λύτεκνων οικογενειών και στη συνέχεια να εξεταστούν ανάλογα
µέτρα και για τους τρίτεκνους. Οι καιροί ου µενετοί.

Έρχοµαι τώρα στο σηµερινό θέµα συζήτησης. Καλούµαστε
σήµερα να ψηφίσουµε ένα νοµοσχέδιο που αφορά την προστα-
σία του αποκαλούµενου ελληνόφωνου τραγουδιού, καθώς και τα
ζητήµατα της άυλης πολιτισµικής κληρονοµιάς. 

Κατά την άποψή µας, η επιλογή του όρου ελληνόφωνο τρα-
γούδι είναι άστοχη και εσφαλµένη. Είναι εµπνευσµένη ίσως από
τον αντίστοιχο όρο γαλλόφωνο τραγούδι και εκεί έχει ίσως κά-
ποιο νόηµα, γιατί η γαλλόφωνη µουσική είναι ένα τµήµα του κό-
σµου της δυτικής µουσικής που ξεχωρίζει µόνο λόγω της
γλώσσας. Δεν συµβαίνει, όµως, αυτό µε την ελληνική µουσική
που αποτελεί διακριτό είδος µουσικής σε σχέση µε τη σύγχρονη
δυτική µουσική. Από τη στιγµή, όµως, που υπάρχει η ελληνική
µουσική και όχι απλώς µία ελληνόφωνη µουσική, θεωρούµε
άστοχο τον ορισµό που επέλεξε το Υπουργείο Πολιτισµού. 

Κατ’ αρχάς, δεν είναι καν το ελληνόφωνο τραγούδι αυτό που
προσπαθείτε να προστατέψετε µε αυτόν τον νόµο. Είναι το περί-
που ελληνόφωνο. Και εξηγώ γιατί. Βάσει του νοµοσχεδίου αρκεί
το ήµισυ τουλάχιστον της διάρκειας του τραγουδιού να καταλαµ-
βάνεται από κείµενο στην ελληνική γλώσσα προκειµένου να χα-
ρακτηριστεί ένα τραγούδι ως ελληνόφωνο. Επίσης, όλως
παραδόξως περιλαµβάνεται στην έννοια του ελληνόφωνου τρα-
γουδιού η ορχηστρική µουσική που αποδίδει ελληνόφωνα τρα-
γούδια ή που έχει ηχογραφηθεί στην Ελλάδα ακόµη και αν δεν
υπάρχει στίχος. Προφανώς, υπάρχει µια απίστευτη νοµοτεχνική
αστοχία σε αυτόν τον ορισµό. 

Εντούτοις µπορούµε να καταλάβουµε πώς προέκυψε αυτός ο
παράδοξος ορισµός. Οι συντάκτες του νοµοσχεδίου ήθελαν να
προστατευτεί κάπως η ελληνική µουσική χωρίς στίχους και αυτή
η µουσική έπρεπε κάπως να συνδεθεί µε την Ελλάδα. Γι’ αυτό
και επινόησαν δύο κριτήρια για να την προστατεύσουν: είτε τον
χώρο ηχογράφησης που θα πρέπει να είναι η Ελλάδα είτε το γε-
γονός ότι η προστατευτέα µουσική αποτελεί ορχηστρική από-
δοση τραγουδιού µε ελληνικούς στίχους. 

Αυτός, όµως, ο ορισµός καταλήγει σε ορισµένα παράδοξα
αποτελέσµατα, γιατί ο χώρος ηχογράφησης δεν µπορεί να καθι-
στά ελληνόφωνο ένα τραγούδι ή ένα ορχηστρικό κοµµάτι. Δυ-
στυχώς, µε αυτόν τον ορισµό βρισκόµαστε µπροστά σε αυτά τα
παράδοξα. Από τη µία πλευρά, οι ηχογραφήσεις των ελληνικών
χορών του Νίκου Σκαλκώτα ή των συνθέσεων του παγκοσµίως
γνωστού συνθέτη Βαγγέλη Παπαθανασίου που έγιναν στο εξω-
τερικό δεν προστατεύονται µε το υπό ψήφιση νοµοσχέδιο. Από
την άλλη η ορχηστρική µουσική αλλοδαπών από οποιοδήποτε
µέρος του κόσµου που θα ηχογραφηθεί εντός της ελληνικής επι-
κράτειας, θα προστατεύεται ως ελληνόφωνο τραγούδι. 

Δείτε, παρακαλώ, µε προσοχή το άρθρο 3 του νοµοσχεδίου
που αναφέρει ότι στην έννοια του ελληνόφωνου τραγουδιού συµ-
περιλαµβάνονται και τα µουσικά έργα χωρίς στίχο που έχουν
ηχογραφηθεί στην ελληνική επικράτεια, για να αντιληφθείτε το
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µέγεθος του παραλογισµού που προωθείται.
Κύριοι της Κυβέρνησης, όλα αυτά τα κωµικοτραγικά φαινό-

µενα θα τα είχατε αποφύγει αν απλά παραδεχόσασταν ότι υφί-
σταται όντως ελληνική µουσική και ότι αυτή και µόνο έχει ανάγκη
υποστήριξης. 

Κατά την άποψή µας, το νοµοσχέδιο θα έπρεπε να επιλέξει
έναν άλλο ορισµό προκειµένου να προστατέψει ως άυλη κληρο-
νοµιά του Ελληνισµού την πραγµατικά ελληνική µουσική. Θα
έπρεπε µε τη συνδροµή µουσικολόγων και ειδικών επιστηµόνων
να προσδιορίσει τα διακριτά µορφολογικά στοιχεία της ελληνι-
κής µουσικής που εµπνέονται από τη βυζαντινή παραδοσιακή και
την αυθεντική λαϊκή µουσική και να προστατέψει κάθε µουσική
δηµιουργία η οποία προέκυψε από αυτές. 

Παράλληλα, επισηµαίνουµε ότι το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο
είναι αδικαιολόγητα ελλαδοκεντρικό, δηλαδή µικραίνει τον ελλη-
νικό πολιτισµό για να χωρέσει στα όρια της ελληνικής επικρά-
τειας. Η ελληνική µουσική, όµως, παράγεται και στην Κύπρο,
αλλά και από άλλες εστίες του Ελληνισµού σε όλον τον κόσµο.
Είναι απορίας άξιο πώς θα αντιµετωπιστούν αυτές οι µουσικές
παραγωγές µε το προτεινόµενο νοµοθετικό πλαίσιο.

Δεν έχουµε, όµως, διαφωνία µόνο ως προς τον ορισµό που
επιλέχθηκε αλλά και ως προς τον µηχανισµό προστασίας. Θεω-
ρούµε ότι η ύπαρξη παράλληλων και συχνά ανταγωνιστικών µε-
ταξύ τους οργανισµών συλλογικής διαχείρισης πνευµατικών
δικαιωµάτων προκαλεί αδικαιολόγητη οικονοµική αµηχανία στην
αγορά και ειδικά στην εστίαση, οδηγώντας συχνά σε ανούσιες
τριβές και αντιδικίες, καταλήγοντας τελικά να είναι κίνητρο για
να µην παίξουν καθόλου µουσική οι επαγγελµατίες του χώρου
της εστίασης µε αποτέλεσµα να βγαίνουν χαµένοι οι καλλιτέχνες.
Αυτό είναι το ζήτηµα που θα έπρεπε να µας απασχολεί σήµερα. 

Η άποψή µας είναι ότι η ηγεσία του Υπουργείου Πολιτισµού,
θα έπρεπε να επιβάλει στους παράλληλα δραστηριοποιηµένους
οργανισµούς συλλογικής διαχείρισης πνευµατικών δικαιωµάτων
την υποχρέωση να τιµολογούν από κοινού µε όσους κάνουν δη-
µόσια εκτέλεση τραγουδιών τα οποία προστατεύονται από τον
νόµο περί πνευµατικής ιδιοκτησίας.

Έτσι, θα αφήνει τους οργανισµούς συλλογικής διαχείρισης να
κάνουν την εκκαθάριση των εσόδων µόνοι τους χωρίς να ταλαι-
πωρούν την αγορά. Είναι απαράδεκτο το Υπουργείο Πολιτισµού
να αφήνει άλυτο αυτό το ζήτηµα που ταλανίζει την εστίαση και
ταυτόχρονα να φέρνει και έναν ακόµη κλάδο της οικονοµίας, τον
τουρισµό, αντιµέτωπο µε αυτό. 

Δεν θεωρούµε υπεύθυνη αυτή την πολιτική. Μια συνετή πολι-
τική θα ήταν να διευθετήσετε την αναστάτωση που προκαλείται
από την ύπαρξη παράλληλων φορέων συλλογικής διαχείρισης
πνευµατικών δικαιωµάτων και µόνο αφού διευθετηθεί αυτό το
πρόβληµα να εξετάσετε τυχόν νοµοθετικές πρωτοβουλίες, όπως
αυτή που τίθεται προς ψήφιση σήµερα. 

Θεωρούµε, επίσης, αφελές να πιστεύει κανείς ότι προάγεται
ο ελληνικός πολιτισµός αν αυξηθούν υποχρεωτικά µε νόµο τα
ποσοστά δηµόσιας εκτέλεσης της ελληνικής µουσικής στα ξενο-
δοχεία. Το µόνο που προσπαθείτε να κάνετε είναι αύξηση των
εσόδων των οργανισµών συλλογικής διαχείρισης και αυτό είναι
προφανές. Η δε προστασία του ελληνόφωνου τραγουδιού είναι
απλά η πρόφαση που χρησιµοποιείτε. 

Όµως έτσι δηµιουργείτε νέα προβλήµατα. Αφ’ ενός δηµιουρ-
γείτε µία νέα εστία κοινωνικής έντασης µεταξύ ξενοδόχων και
ανθρώπων του πολιτισµού και αφ’ ετέρου δηµιουργείτε οικονο-
µικά αντικίνητρα, µε αποτέλεσµα να σιγάσουν τα ξενοδοχεία ει-
δικά τα πιο µικρά, προκειµένου να αποφύγουν αυτή την
υποχρεωτική αλληλεγγύη προς τους ερµηνευτές, συνθέτες και
στιχουργούς. Έτσι όµως ούτε σοβαρά έσοδα θα επιτευχθούν
ούτε θα δοθεί η ευκαιρία στους επισκέπτες να ακούσουν έστω
το ελληνόφωνο τραγούδι όπως το αποκαλείτε. 

Για όλους αυτούς τους λόγους που αναπτύξαµε παραπάνω
δεν θα υποστηρίξουµε αυτή τη νοµοθετική πρωτοβουλία για το
ελληνόφωνο τραγούδι. 

Συνεχίζω τώρα µε τα ζητήµατα που αφορούν τον Οργανισµό
Διαχείρισης και Ανάπτυξης Πολιτιστικών Πόρων, τον ΟΔΑΠ. Στην
επιτροπή θέσαµε αρκετά ερωτήµατα στην κ. Μενδώνη αλλά δεν
λάβαµε ικανοποιητικές απαντήσεις. Κατ’ αρχάς, µας προβληµά-

τισε έντονα το γεγονός ότι στο άρθρο 17 προβλέπεται η δυνα-
τότητα προµηθειών από τον ΟΔΑΠ έως του ποσού των 60.000
ευρώ µε τη διαδικασία της απευθείας ανάθεσης του άρθρου 118
του ν.4412/2016. 

Θεωρούµε ότι το Υπουργείο Πολιτισµού θα πρέπει να κατα-
φεύγει σε απευθείας ανάθεση µόνο κατ’ εξαίρεση. Όµως, η κ.
Μενδώνη στην επιτροπή επεξεργασίας του νοµοσχεδίου στις 9
Απριλίου ανέφερε ότι ο ΟΔΑΠ χρειάζεται τη δυνατότητα απευ-
θείας ανάθεσης, αφ’ ενός επειδή τα πωλητήριά του έχουν έλ-
λειψη προϊόντων και αφ’ ετέρου επειδή θέλει να στηρίξει την
τοπική χειροτεχνία. 

Όµως και τα δύο επιχειρήµατα είναι προβληµατικά. Το γεγο-
νός ότι υπάρχουν ελλείψεις σε προϊόντα των πωλητηρίων του
ΟΔΑΠ δεν είναι από µόνος του λόγος να µην τηρούνται οι διαδι-
κασίες διαγωνισµών προµήθειας. Αλίµονο αν αρκούσε σαν αιτιο-
λογία µόνο το γεγονός ότι σε µία υπηρεσία υπάρχουν ελλείψεις
για να αποφύγουµε τους δηµόσιους διαγωνισµούς προµηθειών
και να καταφεύγουµε σε απευθείας αναθέσεις. Το δε δεύτερο
επιχείρηµα πάλι δεν µας πείθει γιατί σπάνια θα υπάρχει µόνο
ένας χειροτέχνης σε κάποια τοπική κοινωνία. Και τότε τίθεται το
ερώτηµα: Με ποιο αδιαφανές και ανοµολόγητο κριτήριο τα πω-
λητήρια του ΟΔΑΠ θα επιλέξουν να αγοράσουν µε απευθείας
ανάθεση µόνο από έναν συγκεκριµένο χειροτέχνη; 

Κλείνοντας –και επειδή µας πιέζει ο χρόνος- θα επισηµάνω επι-
γραµµατικά ορισµένες µόνο προβληµατικές ρυθµίσεις που δεν
µας επιτρέπουν να υποστηρίξουµε το παρόν νοµοσχέδιο. 

Η επιτροπή και το Συµβούλιο Άυλης Πολιτιστικής Κληρονοµιάς
είναι πολυτέλειες και πιστεύουµε ότι αν περισσεύουν ανθρώπινοι
πόροι και εργατοώρες, θα πρέπει να κατευθυνθούν στο έργο της
καταγραφής και εµπλουτισµού του εθνικού ευρετηρίου της
άυλης πολιτιστικής κληρονοµιάς. 

Όσον αφορά την αρµοδιότητα της Διεύθυνσης Νεότερης Πο-
λιτιστικής Κληρονοµιάς, θεωρούµε ότι η ρύθµιση αυτή είναι κα-
θαρά τεχνική και θα έπρεπε να ενσωµατωθεί ως τροποποίηση
στο π.δ.4/2018 που αφορά τον εσωτερικό οργανισµό του Υπουρ-
γείου Πολιτισµού. 

Τα κίνητρα για τους αρχαιοφύλακες του άρθρου 24 στη Δήλο
και το Καστελλόριζο είναι ανεπαρκή και προσχηµατικά. Το κρά-
τος δεν πρέπει να θεωρεί ότι ξεµπέρδεψε µε ένα επίδοµα των
300 ή 500 ευρώ. 

Για εµάς η σωστή προσέγγιση είναι να δούµε τις ανάγκες
αυτών των ανθρώπων συνολικά. Στόχος µας είναι να εξασφαλί-
ζεται στους ακρίτες ένα αξιοπρεπές επίπεδο διαβίωσης και όχι
µόνο ένα επίδοµα. Όταν το κράτος ζητεί από κάποιον να παρα-
µείνει ή να γίνει ακρίτας, θα πρέπει να του παρέχει ένα ελάχιστο
επίπεδο παροχών υγείας και παιδείας. Γι’ αυτό πιστεύουµε ότι
θα πρέπει για αυτούς τους ανθρώπους να προβλέπεται σε συ-
νεργασία µε τα συναρµόδια Υπουργεία ένα συνολικό πακέτο κοι-
νωνικών παροχών που θα περιλαµβάνει µεν το µισθολογικό
κριτήριο αλλά δεν θα περιορίζεται σε αυτό.

Το άρθρο 18 προβλέπει ότι θα µπορούν να διοργανωθούν σε
προστατευόµενα µνηµεία εκδηλώσεις που σχετίζονται µε την
προώθηση της τοπικής γαστρονοµίας. Αυτή η διάταξη ανοίγει το
δρόµο για καταχρήσεις και σας καλούµε να την αποσύρετε
άµεσα γιατί, κατά την άποψή µας, τα µνηµεία δεν πρέπει να είναι
χώροι δεξιώσεων αλλά ανάδειξης της συλλογικής ιστορικής µνή-
µης. 

Με τις διατάξεις του νοµοσχεδίου οι συµβασιούχοι στα πωλη-
τήρια του ΟΔΑΠ θα παραµείνουν συµβασιούχοι, έστω και µε δώ-
δεκα µήνες αντί οκτώ που είναι τώρα, και δεν εξετάζεται το
ζήτηµα πρόσληψης µόνιµου προσωπικού. 

Επίσης, στο ίδιο άρθρο παρατηρούµε ότι το πρόγραµµα αξιο-
ποίησης των ακινήτων και των αναψυκτηρίων δεν έχει σοβαρά
εχέγγυα διαφάνειας, αφού όλα αποφασίζονται από τον Υπουργό
και τα υπαγόµενο σε αυτόν γνωµοδοτικά όργανα. 

Στο άρθρο 27, όπου προβλέπεται η εκτέλεση των αρχαιολογι-
κών χώρων των εποπτευόµενων από το Υπουργείο Πολιτισµού
φορέων µε αυτεπιστασία, δεν υπάρχει καµµία πρόβλεψη για την
κατάρτιση και την παραγωγή εγχειριδίων, οδηγιών ή κατευθυν-
τήριων γραµµών, ώστε να υπάρξει υποστήριξη και συντονισµός
όσων αναλάβουν αυτά τα έργα µε αυτεπιστασία. 
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Για όλους αυτούς τους λόγους και για αρκετούς ακόµη, που
δεν έχουµε χρόνο να αναπτύξουµε, θα καταψηφίσουµε το παρόν
νοµοσχέδιο στο σύνολό του, αλλά και την τροπολογία του
Υπουργείου Παιδείας, διότι πιστεύουµε ότι η Νοσηλευτική Σχολή
θα έπρεπε να παραµείνει για λόγους εθνικούς στο ακριτικό Δι-
δυµότειχο που έχει πολύ περισσότερη ανάγκη ενίσχυσης και
υποστήριξης σε σχέση µε την Αλεξανδρούπολη. 

Δυστυχώς, µας αποδεικνύετε περίτρανα σε κάθε σχέδιο νόµου
που φέρνετε προς ψήφιση ότι σε οτιδήποτε παραδοσιακό, ελλη-
νικό και ορθόδοξο έχετε αλλεργία. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο έχει από
την Κοινοβουλευτική Οµάδα των Σπαρτιατών ο κ. Ιωάννης Κόν-
της. 

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σή-

µερα στην τελική του µορφή το νοµοσχέδιο που επεξεργαστή-
καµε τις επιτροπές για την ανάδειξη, τη διαιώνιση και προώθηση
του ελληνικού τραγουδιού, όχι ελληνόφωνου. Και πραγµατικά πι-
στεύουµε ότι ο πολιτισµός µας, που δεν είναι µόνο τραγούδι,
είναι το θέατρο, είναι το σινεµά, είναι η αρχαία ιστορία µας, η
τραγωδία µας, πρέπει να τύχουν της ανάλογης προώθησης, πρέ-
πει να την µάθουν τα παιδιά µας, πρέπει να την ακούν τα νέα παι-
διά. 

Νοµίζουµε, όπως είπα και στις επιτροπές, ότι δεν αρκεί µόνο
να γίνεται στους δηµόσιους χώρους όπως είναι τα τουριστικά θέ-
ρετρα ή τα αεροδρόµια ή τα καζίνο –µου κάνει εντύπωση αυτό,
γιατί νοµίζω ότι στα καζίνο πάνε να αυτοσυγκεντρωθούν οι παί-
χτες και δεν ακούν ούτε τραγούδια ούτε τίποτα-, δεν θεωρούµε
ότι µπορούν να διαιωνίσουν το ελληνικό µας τραγούδι ή το προ-
ωθήσουν. 

Πιστεύουµε ότι Ελληνόπουλα, που κάθονται από το πρωί όταν
τελειώνουν τα σχολεία τους ή το βράδυ σε καφετέριες, µπαρ,
ρεστοράν, θα έπρεπε να έχουν και εκεί την ευκαιρία να ακούνε
καλό ελληνικό τραγούδι και όχι µόνο πρωτοεµφανιζόµενους -που
είναι καλοδεχούµενο και αυτό- αλλά να µάθουν τον Χατζιδάκι, να
µάθουν τον Θεοδωράκη, οποιονδήποτε άλλον έχει συµβάλει
στην εξάπλωση του ελληνικού τραγουδιού, στη δηµιουργία του,
στην ανάπτυξή του. Και όχι να ακούν αυτά τα άθλια τραγούδια,
τα οποία σήµερα ωθούν µόνο στη βία, σε κακές συµπεριφορές
και τα οποία, αν δείτε στο YouTube τις θεάσεις που έχει το κα-
θένα, είναι κάποια εκατοµµύρια. 

Προχθές είδα τυχαία, ψάχνοντας δύο Ελληνίδες τράπερ, οι
οποίες υποτίθεται ότι παίζουν ξύλο η µία µε την άλλη και η µία
απειλεί την άλλη ότι θα σε βρω εδώ στο Περιστέρι ή αλλού, ότι
έχουν είκοσι εκατοµµύρια views -δεν µπορώ να καταλάβω αν
είναι επαναλαµβανόµενα views αυτά-, ενώ ο Χατζηδάκης µε τη
Νάνα Μούσχουρη στο Καστελόριζο σε ένα βίντεο είκοσι πέντε
ετών έχει χίλια πεντακόσια. Αυτό είναι! Σήµερα δυστυχώς έχουµε
φτάσει εκεί. Τα παιδιά µας δεν στρέφονται στον πολιτισµό µας
και την παράδοσή µας. 

Κυρία Υπουργέ, εγώ πιστεύω ότι το πρώτο από όλα που θα
έπρεπε να µαθαίνουν τα παιδιά στα σχολεία είναι ο Εθνικός µας
Ύµνος ολόκληρος, που είναι ένας ύµνος στην ελευθερία, ένας
ύµνος στη δηµοκρατία, ένας ύµνος στον άνθρωπο. 

Όποιος διαβάσει τις εκατό πενήντα δύο στροφές του, που
είναι εξακόσιοι τριάντα οκτώ στίχοι, θα δει ολόκληρη την ελλη-
νική ιστορία της Επανάστασης µέσα, θα δει τον ηρωισµό, την
πίστη στη θρησκεία, θα δει να αναφέρεται συνέχεια ο όρκος των
Ελλήνων, µέσα σε ένα εξαιρετικό ποίηµα που µελοποίησε ο Μάν-
τζαρος, το οποίο γράφτηκε από τον φωτισµένο εθνικό µας ποι-
ητή. Και δυστυχώς, µε το ζόρι κάποιοι Έλληνες ξέρουν τις
πρώτες στροφές του, µέχρι το «Χαίρε, ω χαίρε, Ελευθεριά!», το
οποίο επαναλαµβάνεται βέβαια µέσα συνεχώς. 

Θα έπρεπε τα παιδιά, λοιπόν, να έχουν πρόσβαση για να κα-
ταλάβουν και να αντιληφθούν, να αισθανθούν τι λέει αυτός ο
ύµνος. Και από κει και πέρα, να αρχίσουν να αντιλαµβάνονται ότι
είναι γόνοι κάποιας µεγάλης κληρονοµιάς, γόνοι ανθρώπων οι
οποίοι έφτιαξαν αυτή τη δηµοκρατία, η οποία είναι από τα κόκ-

καλα βγαλµένη των Ελλήνων τα ιερά, όπως λέει ο Εθνικός µας
Ύµνος. Αυτό είναι και τίποτα άλλο. 

Δεν θα αναφερθώ περισσότερο ούτε στα πολιτιστικά ούτε στο
τι έχει το νοµοσχέδιο. Εµείς -θα το δούµε στην ψηφοφορία- θα
θέλαµε να στηρίξουµε την προώθηση του ελληνικού τραγουδιού,
εάν κάποια πράγµατα και εσείς τα αντιλαµβάνεστε όπως τα αν-
τιλαµβανόµαστε. 

Όσον αφορά τα άλλα, τα ποσοστά διαφηµίσεων κ.λπ., λίγα
µας λένε. Θα έπρεπε µόνοι τους οι ραδιοφωνικοί παραγωγοί να
αντιλαµβάνονται ότι πρέπει να προωθούν το ελληνικό τραγούδι
και όχι το κακόγουστο ξένο. Γιατί υπάρχει και καλόγουστο ξένο
τραγούδι. Δυστυχώς, ούτε το ξένο που παίζει σήµερα καθ’ ολο-
κληρίαν είναι ένα τραγούδι που παράγει πολιτισµό, ούτε καν δια-
σκέδαση. Γιατί όταν δούµε ότι τα ξένα τραγούδια σήµερα είναι
µόνο ένας ρυθµός συνεχής σε στυλ παλιού ιαµβικού ελληνικού
µε έντονα στοιχεία τροµερών εκκωφαντικών ακουσµάτων που
δεν είναι καν νότες, καταλαβαίνουµε ότι δεν µιλάµε για τραγούδι. 

Αυτά όλα συµβαίνουν σίγουρα σε µια νέα κοινωνία, όπως την
προάγουν αυτοί οι οποίοι προωθούν όλα τα νέα σχέδια, τα επι-
βάλουν και τα θέλουν. 

Έρχοµαι τώρα να συζητάω ένα νοµοσχέδιο και θεωρώ ότι από
την πρώτη µέρα που έχω µπει στη Βουλή αυτό πρέπει να κάνω.
Μπήκα αξιοπρεπής και αν είναι να φύγω από δω όταν τελειώσει
η θητεία µου ή νωρίτερα, θα φύγω αξιοπρεπής. Ήρθα να δείξω
ότι υπάρχει ο εθνικισµός τον οποίο δείξαµε εµείς και όχι ο εθνι-
κισµός µε τον οποίον κάποιοι µας «ταµπελοποίησαν». Και έφτασα
εγώ, που µε γνωρίζει πάρα πολύς κόσµος και µε παρακαλούσε
να µε συναντήσει πριν µπω εδώ, να µε «ταµπελοποιούν» εδώ
πέρα και να µε αποκαλούν στην αρχή «ναζί», «φασίστα», κάτι που
κατέπεσε αργότερα, κάτι που µε την πορεία µας δείξαµε ότι είναι
κουραστικό να το λέτε εσείς οι ίδιοι, γιατί δεν ισχύει. Γιατί ο φα-
σίστας και ο αντιδηµοκράτης φαίνονται από τις πράξεις τους και
δεν φαίνονται από αυτά που λένε κάποιοι άλλοι.

Σήµερα είµαστε εµείς εν αναµονή µιας απόφασης του Εκλο-
γοδικείου και θα ήθελα να διαχωρίσω κάποια πράγµατα. Γιατί
µπορεί να βγει σήµερα, µπορεί να βγει την άλλη Τετάρτη. Μόλις
εκλεγήκαµε, πέντε µέρες µετά, έγιναν οι ενστάσεις επί της εκλο-
γής µας, τις οποίες έκαναν κάποιο ή κάποια κόµµατα, υποκρυ-
πτόµενα πίσω από έναν φουκαρά που κολλάει σωλήνες σε πλοία,
τον οποίο έβαλαν από τον Πειραιά να κάνει ένσταση µε την προ-
οπτική µήπως µας βγάλουν, για να µπει κάποιος ο οποίος περι-
µένει και ράβει κουστούµια από τότε. Και κάποιος άλλος από τη
Θεσσαλονίκη, ο οποίος και είναι αυτός υποκρυπτόµενος Βου-
λευτή και έβαλε κι αυτός κάποιον άλλον. Και αυτό έγινε µε δήθεν
αποδείξεις, οι οποίες είναι όλες ψευδείς, ότι εµείς ήµασταν άν-
θρωποι του Κασιδιάρη, άνθρωποι του κόµµατος και ότι κατεβή-
καµε στις εκλογές, κάτι που απέδειξα εγώ στον κ. Μποτόπουλο
που έκανε την ένσταση. Εγώ δεν ήµουν ούτε µέλος του κόµµα-
τος αυτού ούτε κατέβηκα στις εκλογές. 

Συνεπώς, µε ψευδείς ισχυρισµούς ήρθαν να µας κατηγορή-
σουν, για να πάρουν µία απόφαση την οποία προσπαθούν να
στηρίξουν µε µεταγενέστερα γεγονότα που έγιναν µε τον Πρό-
εδρο, που πάνω στα νεύρα του είπε κάποια πράγµατα τα οποία
αναίρεσε µετά και δεν είπε ποτέ στις καταθέσεις του. Γιατί σί-
γουρα στα δικαστήρια µετράνε οι καταθέσεις. Και αυτά που
έχουµε δει εµείς στις καταθέσεις δεν υπάρχουν καν σαν κατηγο-
ρία. Το ότι παραπεµφθήκαµε στο µονοµελές είναι µια άλλη ιστο-
ρία και θα τη δούµε όταν δικαστούµε. 

Κάποιοι προσπαθούν διασταλτικά να πετύχουν έναν «γάµο»
Εκλογοδικείου µε την παραποµπή αυτή, η οποία είναι τελείως
διαφορετική. Το Εκλογοδικείο, λοιπόν, έκανε όλους αυτούς τους
περίφηµους συνταγµατολόγους να έχουν διαφορετικές απόψεις,
να έχει ο καθένας τη δική του ανάλογα µε τα συµφέροντα που
εξυπηρετεί, να λέει ο καθένας ότι µπορεί να µοιράσει τις έδρες
αυτές που έδωσε ο ελληνικός λαός –διακόσιες πενήντα χιλιάδες
Έλληνες-, για να γίνει κλοπή των εδρών µας. Γιατί µιλάµε για
κλοπή, είτε γίνει µε το µοίρασµα αλά τραπουλόχαρτα είτε γίνει
µε µια εκλογική διαδικασία, εάν αποφασίσει έτσι το Εκλογοδι-
κείο. Και θέλουν να µας πείσουν ότι αυτό είναι και το σωστό στην
Ελληνική Δηµοκρατία, την οποία έχω ακούσει να υπεραµύνονται
πάρα πολλοί εδώ µέσα αλά καρτ. 

14404 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Όταν, για παράδειγµα, έγινε η πρόταση µοµφής εδώ από δύο
κόµµατα, ΠΑΣΟΚ και ΣΥΡΙΖΑ, τέθηκε ένα ωραίο δίληµµα: «Ακο-
λουθείτε εσείς του δηµοκρατικού τόξου; Μείνετε απ’ έξω εσείς
οι µη δηµοκράτες». Ποιοι είµαστε εµείς; Ελληνική Λύση, Νίκη και
Σπαρτιάτες. 

Κάποιοι, λοιπόν, αποφάσισαν πάλι µε «ταµπελοποίηση», που
θυµίζει γκεµπελιστικές µεθόδους, ότι δεν είµαστε δηµοκράτες.
Και πώς το αποδεικνύουν; Από την παρουσία µας στη Βουλή;
Από τις ιδέες µας; Από τι; Εγώ θέλω να µου φέρει κάποιος τα
Πρακτικά, να δει µια αντιδηµοκρατική στάση δική µας. 

Προσπαθούµε να είµαστε ακόµα και πιο µαλακοί απ’ ό,τι θα
έπρεπε. Γιατί; Γιατί κάποιοι συνάδελφοί µου φοβούνται µην τους
κολλήσουν «ταµπέλα». Εγώ είµαι αυτός που είµαι. Κάποιοι άλλοι
ίσως δεν θέλουν να εκφράσουν αυτά που σκέφτονται, τα οποία
θα είναι η αντίδρασή τους στην «ταµπελοποίηση». Εγώ την εκ-
φράζω και τη λέω. 

Όταν, όµως, είχαν την ευκαιρία να ρίξουν την Κυβέρνηση µε
τον γάµο των οµοφυλοφίλων, δεν το έκαναν. Γιατί και εκεί
υπήρξε η επιλογή µε το δηµοκρατικό τόξο κ.λπ.. Εµείς ακολου-
θήσαµε και ψηφίσαµε. Όµως, εκεί που θα µπορούσαν να τη ρί-
ξουν, όπως λένε, αφού θα έπεφτε κάτω από το εκατό πενήντα
ένα της Κυβέρνησης, όπως πιστεύω εγώ, δεν το έκαναν. 

Και η αιτιολογία, όταν κατ’ ιδίαν µιλάς µε κάποιους, ήταν ότι η
ιδέα µας λέει ότι πρέπει να στηρίξουµε τον γάµο αυτό, κάτι που
θα µπορούσαν να κάνουν, αφού θα έριχναν την Κυβέρνηση, σε
µια επόµενη Βουλή. Πολύ εύκολα θα µπορούσαν να ψηφίσουν
αυτόν τον νόµο. Συνεπώς, όλα όσα λέγονται εδώ λέγονται για να
τηρούνται τα προσχήµατα από κάποια κόµµατα. 

Εγώ λέω αυτά που πιστεύω και θεωρώ καλό να τα καταθέσω,
γιατί είναι πράγµατα που εισπράττω από χιλιάδες κόσµου καθη-
µερινά. Πρέπει να ξέρετε ότι µε αυτές τις ιστορίες που καθηµε-
ρινά ακούµε για εκλογοδικεία και µοίρασµα εδρών, έχετε
εξαγριώσει κάποιοι πάρα πολύ κόσµο, τον οποίο µην περιµένετε
να τον δείτε να πηγαίνει εκεί που πιστεύετε. Θα τον δείτε να µε-
τακινείται «µπλοκ» εκεί ίσως που θα σας φανεί άσχηµο. Και αυτό
θα γίνει, γιατί ο κόσµος τιµωρεί. 

Όπως είπαµε, στη δηµοκρατία ο κόσµος κάνει υποµονή,
ακούει, αλλά όταν έρθει η στιγµή που καταλαβαίνει ότι τον κο-
ροϊδεύουν, φτάνει η µέρα που ξεσπάει και τελειώνει. Και οι υπερ-
φίαλοι, οι εγωιστές και αυτοί που δεν σεβάστηκαν τον λαό,
έπεσαν µε µεγάλο γδούπο κάποτε. Και η ιστορία επαναλαµβάνε-
ται. Γιατί αν δεν σέβεσαι τον λαό µία, δυο, πέντε, δέκα, δεν θα
σεβαστεί και αυτός όταν έρθει η στιγµή. 

Αυτή, λοιπόν, είναι η άποψη η δική µου. Τόσο καιρό ακούµε
και δεν µιλάµε: Εκλογοδικεία, παραεκλογοδικεία. 

Πώς επιτρέπετε εδώ ως Κυβέρνηση, ως Αντιπολίτευση, ως
κόµµατα να σας λένε ότι έχει ληφθεί µια απόφαση και µοιράζουν
έδρες, κάτι το οποίο δεν προβλέπεται στο Σύνταγµα, και δεν ανα-
ρωτιέστε πώς βγαίνει αυτή η διαρροή; Και την ίδια στιγµή κάνατε
πρόταση µοµφής, κύριοι της Αντιπολίτευσης, για ένα δηµοσί-
ευµα, το οποίο υιοθετήσατε σαν πραγµατικό και θέλατε να ερευ-
νηθεί. 

Εδώ γιατί δεν υιοθετείτε αυτό το δηµοσίευµα σαν fake news
έστω, να πείτε ότι είναι fake news ή υπάρχει πραγµατικά και θέ-
λουµε να κάνουµε έρευνα από ποιον διαρρέει, ποιοι δικαστές
είναι αυτοί που βγάζουν από πριν ποιο αποτέλεσµα θα έχει η έκ-
βαση µιας δίκης ή ποιο κέντρο παραπληροφορεί ή πληροφορεί
για ένα σωστό ή ένα πιθανό αποτέλεσµα και το διοχετεύει; Και
γράφουν οι εφηµερίδες καθηµερινά. 

Ερχόµαστε κάθε µέρα στη Βουλή και ακούµε αυτό. Σήµερα θα
βγει η απόφαση; Αύριο θα βγει; Ας βγει. Θα το δούµε, λοιπόν. Ο
καθένας θα αναλάβει τις ευθύνες του. Είτε είναι ανώτατοι δικα-
στές που αποφασίζουν -ο λαός κρίνει τους πάντες και οι κρίνον-
τες, κρίνονται- είτε είναι πολιτικοί που αδηµονούν να δουν να
γίνεται πράξη η αποποµπή κάποιων Βουλευτών εκλεγµένων, επα-
ναλαµβάνω, από τον ελληνικό λαό. 

Και τα λέω για να κατατεθούν στα Πρακτικά που θα µείνουν
εδώ. Ακόµα και αν βγούµε εµείς από δω, τα Πρακτικά θα υπάρ-
χουν. Και αν όλα πάνε στον αντίθετο δρόµο, θα µπορούµε να συ-
ζητάµε για τις πιθανές διαρροές και τα ψεύδη και τα fake news
για τα οποία έχουµε ψηφίσει και νόµους. 

Εγώ δεν θέλω να πω κάτι άλλο. Ευχαριστώ για την προσοχή. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ολοκληρώνουµε τον
κύκλο των ειδικών αγορητών µε την ειδική αγορήτρια από την
Πλεύση Ελευθερίας, την κ. Γεωργία Κεφαλά.

Παρακαλώ, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΑ (ΤΖΩΡΤΖΙΑ) ΚΕΦΑΛΑ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Η αλήθεια είναι ότι χαίροµαι ιδιαίτερα για το θέµα συζήτησης

που έχουµε σήµερα. Γιατί είναι καιρός να ακουστούν κάποια
πράγµατα και για την πολιτιστική µας άυλη κληρονοµιά και συγ-
κεκριµένα για το τραγούδι. Είπαµε πάρα πολλά όλες αυτές τις
µέρες και στις επιτροπές µας για το ελληνικό, ελληνόφωνο τρα-
γούδι. Μπορεί οι συγκεκριµένοι όροι, οι συγκεκριµένοι τίτλοι να
µη συµπεριλαµβάνουν όλα όσα θα θέλαµε να συµπεριλάβουν,
αλλά προς το παρόν δεν θα σταθούµε εκεί. Εµείς θα θέλαµε και
τα ηχογραφήµατα -ας πούµε- Ελλήνων του εξωτερικού που ηχο-
γραφούνται εκτός της ελληνικής επικράτειας, να θεωρούνται ελ-
ληνικά επίσης. Όµως αυτό θα είναι σε δεύτερο χρόνο. 

Ας πάρουµε αυτή την αρχή που έχουµε στα χέρια µας, που
είναι ένα πρώτο βήµα και ας προσπαθήσουµε να την εξελίξουµε
µε κάποιο τρόπο. Συµφωνήσαµε, λοιπόν, ότι αυτό που µας ενώνει
µεταξύ µας είναι µια κοινή µνήµη, είναι το συναίσθηµα, είναι η
µυρωδιά, είναι οι παππούδες και τα παιδιά µας ταυτόχρονα, το
παρόν που είναι γεµάτο δύναµη επειδή περικλείει το παρελθόν
και το µέλλον µαζί, η δύναµη της γης που απογειώνει τα γήινα,
το ετοιµοθάνατο «duende» του Γκαρθία Λόρκα, αυτή η ανεξή-
γητη δύναµη που γεφυρώνει, βαφτίζει, µυσταγωγεί και δεν επα-
ναλαµβάνεται ποτέ. Είναι της στιγµής. Μετά το χάνουµε.
Το«duende» ζητάει ένα σώµα ζωντανό για να γεννηθεί, να εκφρα-
στεί και να πεθάνει µαζί µε τη στιγµή. Είναι άπιαστο, οδυνηρό και
µεγαλειώδες. Αυτό το άπιαστο προσµένει ο καλλιτέχνης. Και δεν
πειράζει. Μπορεί να περιµένει µε όποιες συνθήκες και γι’ αυτό οι
καλλιτέχνες είναι οι ήρωές µας, εντελώς ανθρώπινοι και ευάλω-
τοι, εντελώς υπερβατικοί και αιώνιοι παράλληλα.

Συµφωνήσαµε, λοιπόν, όλοι σχεδόν. Καιρός να δώσουµε ένα
χάδι στους ήρωές µας λοιπόν, να τους πούµε ένα ευχαριστώ.
Καιρός να δώσουµε στα νέα παιδιά το δικαίωµα να βουτήξουν
σε αυτόν τον υπέροχο βυθό της τέχνης και να τα προσέχουµε
καθώς βουτάνε, να τα εκπαιδεύσουµε και να περιµένουµε να γυ-
ρίσουν πίσω, να µας πουν τα θαύµατα που είδαν και να µας δεί-
ξουν τα µαργαριτάρια που βρήκαν. Αυτό είναι πολιτισµός. 

Το νοµοσχέδιο, όπως είπα πριν, κάνει ένα πρώτο βήµα. Φέρνει
έστω το θέµα για συζήτηση και δίνει µια κάποια οικονοµική ενί-
σχυση στους συντελεστές του, γιατί γι’ αυτό πρόκειται και όχι
λανθασµένα όπως πιστεύουν κάποιοι συνάδελφοι ότι θα διαφη-
µίσουµε µε το ελληνικό προϊόν στους τουρίστες που έρχονται
εδώ. Δεν είναι ακριβώς έτσι τα πράγµατα. Όλοι ξέρουµε ότι δεν
προσέχουν ιδιαίτερα κάποιοι το τι ακούνε σε ένα αεροδρόµιο ή
σε ένα καζίνο. Το θέµα είναι, όµως, ότι αυτή η µουσική θα ακού-
γεται και τα έσοδα θα πηγαίνουν στους Έλληνες καλλιτέχνες,
στους Έλληνες δικαιούχους. 

Όσο περίεργο και αν ακούγεται, το ελληνικό τραγούδι δεν επι-
χορηγήθηκε ποτέ. Πάντα φαινόταν λαµπερό και αυθύπαρκτο, αυ-
τάρκες. Πάντα είχαµε σαν εικόνα τα λαµπερά µπουζούκια,
αφορολόγητο χρήµα και άφθονο για κάποιους λαµπερούς τεµ-
πέληδες ίσως που δεν κάνουν και τίποτα δύσκολο. Πίσω από
αυτή τη virtual λαµπερή βιτρίνα, όµως, υπάρχει η αλήθεια, µια
αλήθεια που δεν είναι ούτε λαµπερή ούτε εύκολη. Ο µουσικός
στην Ελλάδα κάνει χρόνια µουσικές σπουδές σε κάποιο ωδείο.
Τα χρόνια αυτά µπορεί να φτάσουν τα δώδεκα και δεκατέσσερα.
Θα πληρώνονται από την τσέπη των γονιών του συνήθως για να
πάρει ένα πτυχίο πέµπτης βαθµίδας σαν οποιονδήποτε ΙΕΚ τριε-
τούς φοίτησης, δηλαδή. Θα πρέπει να συνεχίσει τις σπουδές του
µε έξτρα χρόνια φοίτησης σε κάποιο πανεπιστήµιο, που πολύ πι-
θανόν θα πρέπει να πληρώσει επίσης. Και ο άλλος δρόµος ή ο
παράλληλος δρόµος, αν θέλετε, είναι να προσπαθήσει να µπει
στην παραγωγή, να θέλει να δηµιουργήσει µουσική. 

Το σύστηµα παραγωγής µουσικής στη χώρα µας έχει καταρ-
ρεύσει, όπως πολύ πιθανόν να γνωρίζετε όλοι εδώ και πολλά
χρόνια; Οικονοµική κρίση, η πολιτιστική κρίση, η παγκόσµια
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κρίση και τέλος πανδηµία. Οι καλλιτέχνες που κουτσά στραβά
και κυρίως µε την αγάπη του κόσµου τα κατάφερναν, ξαφνικά
έµειναν εντελώς απροστάτευτοι. Οι µισοί δεν καταφέρνουν να
µπουν καν στο µητρώο καλλιτεχνών και µένουν ακόµα και χωρίς
το ελάχιστο επίδοµα των 500 ευρώ, τη στιγµή µάλιστα που το
πρώτο πράγµα που έχει απαγορευθεί είναι οι συναυλίες. Αυτό
έδειξε περίτρανα το µεγάλο κενό, τη µεγάλη άγνοια για τον
κλάδο µας και για την έλλειψη ταυτότητας των καλλιτεχνών.

Μαζί µε τους δηµιουργούς µουσικούς, ερµηνευτές υπήρχαν
και άλλες ειδικότητες σηµαντικές για την οξυγόνωση του πολιτι-
σµού που ήταν εντελώς αχαρτογράφητες, όπως ο ελληνικός
χορός, εµπειροτέχνες, κατασκευαστές και πολλά άλλα που δεν
είναι ορατά από το ελληνικό κράτος. Παρ’ όλα αυτά το µεγαλύ-
τερο κενό, παραδόξως, υπάρχει σε αυτό που όλοι χρησιµοποι-
ούµε ακούσια ή εκούσια, υπάρχει σε κάθε µας στιγµή ευχάριστη
ή δυσάρεστη, συντρόφευσε τους πάντες. Και ακόµα και αν δεν
µας αρέσει, αν δεν είναι η πρώτη µας επιλογή δηλαδή, είναι
µέρος της ταυτότητάς µας, η ελληνική µουσική, το ελληνόφωνο
τραγούδι. 

Πραγµατικά ήδη κατά τη γνώµη µου για πολλούς και διάφο-
ρους λόγους, που θα εξηγήσω παρακάτω, το ελληνόφωνο τρα-
γούδι κινδυνεύει να εξαφανιστεί. Αν αυτό σας φαίνεται
υπερβολικό, το σίγουρο είναι πως βρίσκεται σε βαθιά παρακµή.
Το φυσικό προϊόν, µε εξαίρεση το βινύλιο ίσως που µπαίνει στην
αγορά κάπως δυναµικά τα τελευταία χρόνια, έχει απαξιωθεί. Οι
καλλιτέχνες είναι εξαρτηµένοι από τα views, τα streaming και τα
download µέσα σε πλατφόρµες µε ωκεανό πληροφοριών. Οι δι-
σκογραφικές επειδή πάνω απ’ όλα είναι επιχειρήσεις, όπως γνω-
ρίζουµε όλοι, περιµένουν έτοιµες παραγωγές προσφέροντας σε
αντάλλαγµα προώθηση και δεσµεύοντας παράλληλα τους νέους
καλλιτέχνες οικονοµικά ακόµα και στις ζωντανές εµφανίσεις τους
µε µεγάλα ποσοστά επί των εσόδων.

Θα µπορούσαµε να βοηθήσουµε στην παραγωγή δίσκων. Και
εδώ µπαίνουµε στα πολυαναµενόµενα κίνητρα που θα µπορού-
σαµε να βάλουµε. Μιλάµε, λοιπόν, για την παραγωγή των δίσκων,
ενισχύοντας κάποιες µικρές ανεξάρτητες εταιρείες οι οποίες πει-
σµατικά έσωσαν την παραγωγή των βινυλίων όλα αυτά τα χρόνια
και τώρα αλώνονται στην κυριολεξία και εκτοπίζονται από τις πο-
λυεθνικές για άλλη µια φορά. Μπορούµε να βοηθήσουµε ακόµα
και εφαρµόζοντας τον υπερµειωµένο συντελεστή του 6% που
ισχύει και στην περίπτωση παράδοσης βιβλίων µε τη δασµολο-
γική κλάση τεσσάρων χιλιάδων εννιακοσίων δύο τελικών προϊόν-
των σε πελάτες, ακόµη και αν γίνεται σε συγκεκριµένες
περιπτώσεις που θα µπορούµε να ορίσουµε, όπως ανεξάρτητους
καλλιτέχνες, δηλαδή αυτοί που δεν έχουν από πίσω τους κάποια
δισκογραφική εταιρεία, ή νέους καλλιτέχνες ή ακόµα και σε όλη
τη δισκογραφία. Θα µπορούσε να δώσει µια µεγάλη ανάσα. 

Με αυτόν τον τρόπο µπορούµε να µειώσουµε και τις δυσθεώ-
ρητες τιµές του ίδιου και του cd και του βινυλίου που κάνουν την
αγορά τους αποτρεπτική και το φυσικό προϊόν ελιτίστικο χόµπι
τελικά. Ποιος έχει να δώσει 40 ευρώ να πάρει έναν δίσκο;

Στην παροχή κινήτρων των ραδιοφωνικών σταθµών για την αύ-
ξηση του χρόνου µετάδοσης ελληνόφωνου τραγουδιού συµφω-
νούµε, αν και θα θέλαµε ακόµα πιο γενναίες προσφορές και όχι
µόνο την αύξηση του διαφηµιστικού χρόνου, όπως για παρά-
δειγµα επιχορηγήσεις ή ασφαλιστικές και φορολογικές διευκο-
λύνσεις, καθώς και επέκταση του µέτρου αυτού και στα ψηφιακά
ραδιόφωνα -γιατί όχι;- που τα επιθυµούν. Και προπάντων να ενι-
σχυθούν οι νέοι καλλιτέχνες είτε πρόκειται για ερµηνευτές, συν-
θέτες ή στιχουργούς µε τη ραδιοφωνική ευνοϊκή ρύθµιση για
περισσότερο διάστηµα από τους έξι µήνες. Όλοι ξέρουµε ότι το
να προωθείται ένας καλλιτέχνης µόνο για έξι µήνες, είναι σχεδόν
σαν να µην προωθείται καθόλου.  

Συµφωνούµε µε τη δηµόσια εκτέλεση ελληνόφωνης µουσικής
σε δηµόσιους χώρους φτάνει αυτή η επιλογή να είναι ζωντανή
και να ακουµπάει και την ιστορία και ποικιλία της σύγχρονης ελ-
ληνικής µουσικής χωρίς να κινδυνεύουν καλλιτέχνες που είναι
γνωστοί παγκοσµίως, όπως είναι ο Μίκης Θεοδωράκης για πα-
ράδειγµα, να γίνονται τουριστική ατραξιόν, διαδικασία που ευτε-
λίζει το προϊόν µέσα στα χρόνια, γιατί ο κίνδυνος να ακούµε τον
Ζορµπά του Μίκη Θεοδωράκη όπου σταθούµε και βρεθούµε είναι

ορατός. Σε συνδυασµό βέβαια µε την παραχώρηση των αρχαι-
ολογικών χώρων για life style εκδηλώσεις, κάτι το οποίο νοµίζω
ότι σύσσωµη η Αντιπολίτευση δεν θα ήθελε να δει τα επόµενα
χρόνια.

Όπως ανέφερα και στις συνεδριάσεις των επιτροπών, θα
ήθελα να τονίσω ξανά τη σηµασία της προσφοράς των µουσικών
σκηνών στην Ελλάδα. Μουσικές σκηνές, όπως ο «Σταυρός του
Νότου», το «Κύτταρο», η «Σφίγγα», το «Half Note», το «Αn Club”,
η «Αρχιτεκτονική», ο «Μύλος» στη Θεσσαλονίκη και πολλές
άλλες, που έχουν πάνω από τριάντα χρόνια στηρίξει το ελληνικό
τραγούδι και έχουν τεράστια προσφορά ακόµα και στις πιο σκο-
τεινές στιγµές του ελληνικού τραγουδιού θα πρέπει κάπως να δι-
ευκολυνθούν από το ελληνικό κράτος. Μας έχουν φιλοξενήσει
όλους και, αν δεν υπήρχαν αυτές, δεν θα υπήρχαµε και εµείς.

Χαιρόµαστε για τις αλλαγές που έγιναν στην ψηφιακή διαβού-
λευση και κατά τη διάρκεια των συνεδριάσεων, όπως για παρά-
δειγµα για την απόσυρση του άρθρου 14 παράγραφος 5, που
επέβαλε τη χρήση συσκευών καταγραφής της µουσικής από
τους χρήστες. Να πούµε πως περιµένουµε και άλλα να γίνουν µε
το ασφαλιστικό πλαίσιο και το πλαίσιο εργασίας των καλλιτε-
χνών, µε τα εξαιρετικά µουσικά σχολεία και την ενίσχυσή τους,
τη ρύθµιση των προβληµάτων που έχουν οι καθηγητές, οι ΕΜ16
και οι ΠΕ16, που πέρα από κάποιες πρόσφατες ρυθµίσεις για την
αναγνώρισή τους εξακολουθούµε να έχουµε τους ανθρώπους
που δούλεψαν τα τελευταία τριάντα χρόνια σε αυτές τις θέσεις,
αλλά έχουν εξαιρεθεί από όλες τις νοµοθετικές ρυθµίσεις µε τις
οποίες διορίστηκαν εκπαιδευτικοί άλλων κλάδων που συµπλήρω-
ναν εικοσιτετράµηνη ή τριαντάµηνη προϋπηρεσία, µε αποτέλε-
σµα να προσλαµβάνονται καθυστερηµένα ως ωροµίσθιοι για να
καλύψουν τις ανάγκες και να µην αναγνωρίζονται τα εργασιακά
τους δικαιώµατα. Ευχόµαστε να λυθούν όλα σιγά-σιγά και να
προστατευθεί η άυλη πολιτιστική µας κληρονοµιά και να τιµη-
θούν και να καταγραφούν επιτέλους οι φορείς της. 

Όλοι ξέρουµε πως το αρχαιολογικό έργο, που επίσης πάσχει
σοβαρά, δεν βοηθιέται ιδιαίτερα από αυτό το νοµοσχέδιο. Απευ-
θείας αναθέσεις έχουν πάρει τη µορφή επιδηµίας πλέον στην Κυ-
βέρνηση. Τα πέντε µουσεία εξακολουθούν να είναι
υποστελεχωµένα και τα µνηµεία απροστάτευτα. Η αυτεπιστασία
των αρχαιολογικών έργων από νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δι-
καίου µε επίβλεψη από το Υπουργείο Πολιτισµού αφήνει ερωτη-
µατικά και ανησυχίες για το ανασκαφικό έργο και την προστασία
των µνηµείων. Το άρθρο 27 ανοίγει την πύλη της εµπλοκής φο-
ρέων εκτός της Αρχαιολογικής Υπηρεσίας, πράγµα που µπορεί
να φανεί επικίνδυνο για το ήδη ευαίσθητο θέµα του χειρισµού
των αρχαιοτήτων. 

Τι γίνεται µε το κρηναίο οικοδόµηµα στη Θεσσαλονίκη και τη
σωστή διαχείρισή του σε σχέση µε τη διαδροµή του µετρό; Τι γί-
νεται µε τα Προπύλαια και το περίφηµο φάρδεµά τους; Τι γίνεται
στην πράξη µε όλη αυτή τη χρόνια εγκατάλειψη των αρχαιοτήτων
σε όλη την Ελλάδα και τις κακές ιδέες, ας το πούµε έτσι, για τη
λύση του υπερτουρισµού; Δείχνουν πάνω από όλα έλλειψη σε-
βασµού της κληρονοµιάς και διάθεση για κέρδος.

Για την Πλεύση Ελευθερίας η προτεραιότητα είναι ο ανθρώπι-
νος παράγοντας, το δικαίωµα όλων στην ελεύθερη πρόσβαση
στην άυλη πολιτιστική κληρονοµιά µας και στην προστασία της
ποιότητάς της -εκεί είναι και το ζητούµενο- µέγεθος που πολλές
φορές είναι αντιστρόφως ανάλογο µε το οικονοµικό κέρδος. Η
ποιότητα είναι εύθραυστη και χάνεται εύκολα µε την εµπορικό-
τητα. Το «duende» λοιπόν και η Ακρόπολη δεν κοστολογούνται,
µόνο προστατεύονται. Αν προσπαθήσεις να πουλήσεις, το χά-
νεις. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,

κυρία συνάδελφε, και για τη συνέπεια στο χρόνο.
Έχει ζητήσει για λίγο τον λόγο ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-

πος του ΠΑΣΟΚ.
Κύριε Δουδωνή, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΔΟΥΔΩΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ακούσαµε προ-

ηγουµένως από τον κ. Κόντη, Βουλευτή των Σπαρτιατών, αδια-
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νόητα πράγµατα εις βάρος της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του
ελληνικού Κοινοβουλίου. Μου προξενεί µεγάλη εντύπωση ότι κα-
νένας άλλος από κανένα άλλο κόµµα δεν θέλησε να του απαντή-
σει. Νοµίζω ότι πρέπει να απαντήσουµε και πρέπει να
απαντήσουµε λαµβάνοντας υπ’ όψιν ότι υπάρχουν εκκρεµείς δι-
καστικές υποθέσεις. 

Να θυµίσουµε στον κ. Κόντη και στους λεγόµενους Σπαρτιάτες
ότι στην Ελληνική Δηµοκρατία υπάρχει η διάκριση των εξουσιών
και ότι δεν διώκονται από καµµία Βουλή και κανένα πολιτικό σύ-
στηµα. Διώκονται από την ελληνική δικαιοσύνη και την εισαγγε-
λία του Αρείου Πάγου, η οποία παρήγγειλε την άσκηση ποινικής
δίωξης για την εξαπάτηση των εκλογέων, και εκκρεµεί η από-
φασή της ενώπιον του Ανωτάτου Ειδικού Δικαστηρίου. Γιατί; Κα-
τηγορούνται για την παράκαµψη της διάταξης που µιλά για την
πραγµατική ηγεσία πίσω από ένα δήθεν πολιτικό κόµµα. Κατη-
γορούνται µε άλλα λόγια ότι είναι το πέπλο πίσω από το οποίο
κρύβεται µια εγκληµατική οργάνωση και ο καταδικασµένος εγ-
κληµατίας Κασιδιάρης. 

Όταν λοιπόν θα κάνουν εδώ µαθήµατα ηθικής και σχόλια για
την Ελληνική Δηµοκρατία να ξέρουν ότι τους δικάζει η ελληνική
δικαιοσύνη και ότι η Ελληνική Δηµοκρατία µε τους νόµους που
ψηφίζει εφαρµόζει πλήρως και στον υπέρτατο βαθµό τη συνταγ-
µατική τάξη. Η Ελλάδα είναι συντεταγµένο κράτος. Αυτοί, αντι-
θέτως, κατηγορούνται ότι πίσω από αυτούς υποκρύπτονται
καταδικασµένοι εγκληµατίες. Αυτά µόνο ήθελα να πω. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,

κύριε συνάδελφε.
Τον λόγο έχει ζητήσει και ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος

από τη Νέα Αριστερά κ. Ηλιόπουλος.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Τρεις πολύ γρήγορες παρατηρήσεις θα κάνω. Παρατήρηση

πρώτη για τους φίλους του Ηλία Κασιδιάρη. Επιτρέψτε µου να
απαντήσω µε µια γερµανική παροιµία η οποία λέει ότι όταν έχεις
ένα τραπέζι µε έναν ναζί και δέκα που κάθονται και συζητάνε µαζί
του, έχεις ένα τραπέζι µε έντεκα ναζί. Αυτό ως απάντησή τους.
Δεν συνεχίζω άλλο. 

Παρατήρηση δεύτερη και έρχοµαι στην Υπουργό. Η κυρία
Υπουργός έχει σήµερα την τελευταία ευκαιρία να διορθώσει κά-
ποια ψέµατα που είπε τις τελευταίες µέρες. Ήρθε και είπε για
τον Σύλλογο Ελλήνων Αρχαιολόγων ότι ελέγχεται από την ΕΑΔ.
Ελέγχεται ή τελείωσε ο έλεγχος; Τελείωσε ο έλεγχος. Το ξέρετε
το πόρισµα ή δεν το ξέρετε; Το ξέρετε το πόρισµα και ξέρετε ότι
για τον έλεγχο που έγινε στα οικονοµικά δεν βρέθηκε παρατυπία
ούτε σε ένα ευρώ. Και απαντάτε τι, ψευδόµενη; Ότι πήγε στην
εισαγγελία; Προφανώς και θα διαβιβαστεί το αποτέλεσµα του
ελέγχου. Τι θέλετε; Να µη διαβαστεί; Προφανώς και θα διαβα-
στεί. Αλλά είπατε συνειδητά ψέµατα. Και είπατε συνειδητά ψέ-
µατα γιατί έχετε µίσος για τους αρχαιολόγους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Θα παρακαλέσω,
κύριοι συνάδελφοι, δεν χρειάζεται αυτή η αξιολόγηση. Γεγονότα
να αναφέρουµε, πολιτική κρίση.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, επι-
τρέψτε µου να έχω το βάρος αυτών που λέω χωρίς να προ-
σβάλω. Κάνω µία αξιολογική κρίση, δεν προσβάλω.

Λέω ότι έχετε ένα µίσος για τους αρχαιολόγους για πάρα πολ-
λούς λόγους. Γιατί πέρα από όλα τα άλλα σας χαλάνε και το πα-
ραµύθι περί αριστείας. Γιατί ανάµεσα στους εργαζόµενους στο
Υπουργείο Πολιτισµού εσείς έχετε επιλέξει. Από τη µία έχετε να
επιλέξετε τον σύλλογο που υπερασπίζεται την πολιτιστική κλη-
ρονοµιά µε επιστηµονική επάρκεια και από την άλλη έχετε να επι-
λέξετε αυτούς που είναι υπόδικοι. Και εσείς επιλέξατε τους
υπόδικους και έρχεστε εδώ και τους αθωώνετε κιόλας τους υπό-
δικους, ξέροντας ότι είναι σε εξέλιξη δικαστήριο για πέντε αδι-
κήµατα και αναφέροµαι στο αµαρτωλό ταµείο του Υπουργείου
Πολιτισµού, το ξέρετε πάρα πολύ καλά. Έρχεστε και λέτε ότι
είναι απλά υπόθεση ιδιωτικού φορέα! Ποιανού ήταν τα χρήµατα
του φορέα, κυρία Υπουργέ; Ήταν δηµόσιο χρήµα, ναι ή όχι; Προ-
φανώς και ήταν δηµόσιο χρήµα. Έχουµε κατασπατάληση δηµο-
σίου χρήµατος. Έρχεστε εσείς, τους αθωώνετε όλους µε µια

πολύ µεγάλη άνεση, τους αθωώνετε µέσα στη Βουλή -µε βιάζε-
στε τόσο πολύ- και βιάζεστε να βγάλετε και κατηγορούµενους
τους αρχαιολόγους, γιατί σας χαλάνε τις δουλειές από ό,τι φαί-
νεται οι αρχαιολόγοι. 

Τι να κάνουµε, όµως; Στη συνείδηση της ελληνικής κοινωνίας,
όσο και να γελάτε τώρα, οι αρχαιολόγοι κρίνονται και κρίνονται
θετικά. Εσείς δεν έχετε µπει ποτέ σε αυτή την κρίση, κυρία Μεν-
δώνη, και δεν θα το κάνετε και ποτέ να µπείτε σε αυτή την κρίση
γιατί εσείς µάλλον θέλετε να κρίνεστε από άλλα συστήµατα. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύρια Υπουργέ, θα

απαντήσετε στην οµιλία σας, φαντάζοµαι, για να µπορούµε να
µπούµε τώρα στον κατάλογο των οµιλητών.

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού): Θα απαν-
τήσω µετά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ο κ. Κουλκουδίνας
από τη Νέα Δηµοκρατία είναι ο πρώτος οµιλητής.

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΚΟΥΛΚΟΥΔΙΝΑΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Χαίροµαι πραγµατικά που άκουσα τον κ. Δουδωνή να αναφέ-

ρεται στην εµπιστοσύνη του προς την ελληνική δικαιοσύνη για
το θέµα των Σπαρτιατών. Φαντάζοµαι, κύριε Δουδωνή, ότι αυτή
η εµπιστοσύνη στην ελληνική δικαιοσύνη δεν είναι αλά καρτ και
δεν αφορά µόνο το θέµα της υπόθεσης των Σπαρτιατών, αλλά
όλα τα θέµατα τα οποία βρίσκονται στη δικαιοσύνη.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΔΟΥΔΩΝΗΣ: Τι εννοείτε; Εργαλειοποιείτε το
θέµα των Σπαρτιατών;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Δουδωνή, πα-
ρακαλώ. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΚΟΥΛΚΟΥΔΙΝΑΣ: Εννοώ αυτό ακριβώς το οποίο
είπα, κύριε Δουδωνή.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΔΟΥΔΩΝΗΣ: Είναι αδιανόητο!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Δουδωνή, πα-

ρακαλώ, αφήστε τον οµιλητή να εκφράσει τη θέση του. Είναι εδώ
για να εκφράζουν τις θέσεις τους, όχι να διακόπτονται. Μετά
µπορείτε να ξαναπάρετε τον λόγο. Τουλάχιστον οι Κοινοβουλευ-
τικοί Εκπρόσωποι µπορούν να ξαναµιλήσουν. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΚΟΥΛΚΟΥΔΙΝΑΣ: Σας ευχαριστώ για τη διακοπή,
µπορείτε να αναφερθείτε µετά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Συνεχίστε, κύριε συ-
νάδελφε.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΚΟΥΛΚΟΥΔΙΝΑΣ: Πριν µπω στην οµιλία µου για
το νοµοσχέδιο, θέλω να σχολιάσω κάτι το οποίο άκουσα από την
κ. Κουρουπάκη πριν, την ειδική αγορήτρια της Νίκης, η οποία µί-
λησε για το µεγάλο πρόβληµα που είναι το δηµογραφικό, για την
υπογεννητικότητα. Να της υπενθυµίσω ότι η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας είναι αυτή η οποία έχει πάρει µια σειρά από
µέτρα. Είναι η Κυβέρνηση η οποία έχει ιδρύσει το Υπουργείο Κοι-
νωνικής Συνοχής και Οικογένειας. Είναι η Κυβέρνηση η οποία θέ-
σπισε 2.000 ευρώ, τα οποία έγιναν 2.400 ευρώ µε αναδροµική
ισχύ για το 2023 για τα παιδιά τα οποία γεννιούνται. Είναι η Κυ-
βέρνηση η οποία εισήγαγε το στεγαστικό πρόγραµµα για τις νέες
οικογένειες. Είναι η Κυβέρνηση η οποία πριν από µερικούς µήνες
ψήφισε την άδεια µητρότητας σε µητέρες ελεύθερες επαγγελ-
µατίες και αγρότισσες και γενικότερα κάνει ό,τι µπορεί για να
λύσει αυτό το τεράστιο ζήτηµα και φυσικά είµαστε ανοιχτοί να
ακούσουµε οποιαδήποτε πρόταση, αρκεί όµως να είναι κοστο-
λογηµένη. Δεν µπορούµε να ερχόµαστε εδώ πέρα µέσα και να
πετάµε «πυροτεχνήµατα». Έχουµε ακούσει πολλά «πυροτεχνή-
µατα» τον τελευταίο καιρό, για 4.000 ευρώ συντάξεις, για αφο-
ρολόγητα σε όλους και διάφορα άλλα τέτοια. Να κοστολογούµε
αυτό το οποίο λέµε και εµείς είµαστε εδώ να το ακούµε, να το
αξιολογούµε και να προχωράµε.

Ως προς το νοµοσχέδιο, κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, για πρώτη φορά αντιµετωπίζονται οι Έλληνες δηµι-
ουργοί, οι ερµηνευτές και οι εκτελεστές, καθώς και το εθνικό
µουσικό ρεπερτόριο ως ισότιµος κρίκος της σύγχρονης πολιτι-
στικής κληρονοµιάς, η οποία µαζί µε τα αρχαία µνηµεία πρέπει
να διασωθεί και να αναδειχθεί, ακόµα περισσότερο ειδικά σή-
µερα. Αυτά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν τα λέω εγώ. Είναι
ανοιχτή επιστολή εκατόν πενήντα Ελλήνων συνθετών, στιχουρ-
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γών, τραγουδιστών και εκτελεστών που δόθηκε πριν από έναν
περίπου µήνα στη δηµοσιότητα και οι οποίοι τάχθηκαν υπέρ του
νοµοσχεδίου του Υπουργείου Πολιτισµού για την προστασία και
την ενίσχυση του ελληνόφωνου τραγουδιού και της ορχηστρικής
µουσικής του απόδοσης, που αποτελούν µία από τις στοχεύσεις
του νοµοσχεδίου που συζητάµε σήµερα. Πρόκειται για την
πρώτη ουσιαστική κίνηση σε θεσµικό επίπεδο στήριξης της ελ-
ληνικής µουσικής, που αποτελεί µέρος φυσικά του ελληνικού πο-
λιτισµού και αυτό σηµαίνει προβολή του ελληνικού πολιτισµού,
αφού η ελληνική µουσική στην πρωτότυπη ή σε ενορχηστρωµένη
µορφή θα ακούγεται σε τουριστικά καταλύµατα, σε αεροδρόµια,
σε λιµάνια, σε εµπορικά κέντρα. 

Ειλικρινά, µου κάνει εντύπωση η στάση που υιοθετούν κόµ-
µατα της Αντιπολίτευσης για το ελληνόφωνο τραγούδι, για την
ελληνική µουσική και τους δηµιουργούς. Προφανώς επειδή οι
δηµιουργοί θεωρούν ότι το νοµοσχέδιο είναι σε θετική κατεύ-
θυνση, τόσο το χειρότερο είναι για όλους εσάς που διαφωνείτε. 

ΚΥΡΙΑΚΗ ΜΑΛΑΜΑ: Ποιος διαφωνεί;
ΚΑΛΛΙΟΠΗ ΒΕΤΤΑ: Ποιος διαφωνεί;
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΚΟΥΛΚΟΥΔΙΝΑΣ: Τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης

δεν µπορείτε να τους το συγχωρέσετε αυτό, αλλά όσο να’ναι κα-
ταλαβαίνω πως έχετε µια δυσκολία στην επιχειρηµατολογία,
έχετε µια δυσκολία να επιχειρηµατολογήσετε εναντίον του πε-
ριεχοµένου του νοµοσχεδίου και γι’ αυτό καταφεύγετε σε ακραία
συµπεράσµατα και σκόπιµες διαστρεβλώσεις. 

Η ιστορική αυτή θεσµική παρέµβαση δεν συνδέεται µε καµµίας
µορφής υποχρεωτικότητα, όπως λανθασµένα υποστηρίζουν κά-
ποιοι. Κατά πρώτο λόγο, δεν υποχρεώνονται οι ραδιοφωνικοί
σταθµοί να παίζουν σε ποσόστωση ελληνόφωνη µουσική. Δεν
υπάρχει καµµίας µορφής υποχρεωτικότητα. Το ξαναλέω, το το-
νίζω. Αντίθετα, παρέχονται κίνητρα, όπως η δυνατότητα ενός µι-
κρού ποσοστού πρόσθετου διαφηµιστικού χρόνου για τους
ραδιοφωνικούς σταθµούς που µεταδίδουν ελληνική µουσική.
Είναι ξεκάθαρο –ξαναλέω- ότι δεν υποχρεώνεται κανένας ραδιο-
φωνικός σταθµός να παίζει ελληνόφωνο τραγούδι. Δεν τους επι-
βάλλεται τίποτα απολύτως. 

Επίσης, στα ξενοδοχεία και στα τουριστικά καταλύµατα θεσπί-
ζεται η υποχρέωση της ποσόστωσης κατά 40% ελληνόφωνης
µουσικής και τραγουδιού στους χώρους υποδοχής, στα ασαν-
σέρ, υπό την προϋπόθεση ότι θα αποφασίζουν να µεταδίδουν
µουσική σε αυτούς τους χώρους. Προφανώς και αν δεν µεταδί-
δουν σε αυτούς τους χώρους µουσική, δεν έχουν καµµία υπο-
χρέωση να παίξουν ελληνική µουσική. 

Αυτό που πρέπει να γίνει σαφές είναι αυτό που είπε η κυρία
Υπουργός Πολιτισµού, δηλαδή ότι το νοµοσχέδιο δεν υποχρεώ-
νει κανέναν χώρο ψυχαγωγίας, εστίασης, µπαρ, εµπορικά κατα-
στήµατα ή καφέ να µεταδίδουν ελληνόφωνο τραγούδι. Όποιο
είδος µετέδιδαν, αυτό θα συνεχίσουν να µεταδίδουν. Η ποσό-
στωση ελληνόφωνου τραγουδιού ισχύει για τους χώρους στάθ-
µευσης, τους διαδρόµους και τους λοιπούς χώρους παραµονής
επισκεπτών, δηλαδή τους κοινόχρηστους χώρους των εµπορικών
κέντρων και σταθµούς και αποβάθρες επιβίβασης µέσων συγκοι-
νωνιών και αεροδροµίων, εφόσον µεταδίδουν µουσική. 

Από εκεί και πέρα, το νοµοσχέδιο αντιµετωπίζει και δίνει λύση
σε υπαρκτά προβλήµατα, ενώ παράλληλα συνδέεται µε σηµαν-
τικές καινοτοµίες, µε τις οποίες διαφωνείτε και καλά κάνετε και
διαφωνείτε και εκφράζετε πολιτικά εδώ µέσα για να εξυπηρετή-
σετε το αντιπολιτευτικό σας τέµπο που λέει «όχι σε όλα» τελευ-
ταία. 

Πώς θα κοιτάξετε, όµως, στα µάτια τους πολίτες, να τους πείτε
κάποιοι εδώ πέρα µέσα ότι διαφωνείτε µε τη δηµιουργία ιατρείων
µε γιατρό, µε ένα ασθενοφόρο και µε προσωπικό στην Ακρό-
πολη, στη Λίνδο, στην Κνωσό, στους Δελφούς, στην Αρχαία
Ολυµπία και στις Μυκήνες, δηλαδή στους έξι πιο πολυσύχνα-
στους αρχαιολογικούς χώρους;

Με το παρόν νοµοσχέδιο προχωράµε επίσης στην αναβάθµιση
της άτυπης επιτροπής που υπάρχει βάσει της σύµβασης της UN-
ESCO σε συµβούλιο πολιτιστικής κληρονοµιάς µε αρµοδιότητες
και ισχυρό γνωµοδοτικό χαρακτήρα, όπως είναι το ΚΑΣ και επί-
σης στην αυξηµένη µοριοδότηση των υποψηφίων για την κάλυψη
του κλάδου των αρχαιοφυλάκων µέσω ΑΣΕΠ για όσους, εκτός

από εµπειρία, έχουν φοιτήσει και σε κάποια σχολή αρχαιοφυλά-
κων. 

Κυρία Υπουργέ, θα ήθελα εδώ να επισηµάνω ότι θα πρέπει να
δείτε και το ζήτηµα της αύξησης των θέσεων που προκηρύσσον-
ται και κυρίως της διεύρυνσης του χρόνου απασχόλησης για
τους εποχικούς αρχαιοφύλακες. Μπορούν να αναβαθµιστούν και
να καταστούν επισκέψιµοι και άλλοι αρχαιολογικοί χώροι, αλλά
και να διευρυνθεί το ωράριο λειτουργίας τους, κάτι που σηµαίνει
ότι θα πρέπει να υπάρχει περισσότερο προσωπικό. 

Ειδικά για την περιοχή µου, σας έχω προτείνει και µέσα από
τη διαδικασία του κοινοβουλευτικού ελέγχου τη µετατροπή και
αναβάθµιση της Μουσειακής Αποθήκης Μακρυγιάλου Πιερίας σε
ένα σύγχρονο επισκέψιµο µουσειακό και αρχαιολογικό χώρο, πα-
ράλληλα µε την πρόσληψη εποχικού προσωπικού, προκειµένου
να διευρυνθεί το ωράριο λειτουργίας της και να αυξηθεί η επι-
σκεψιµότητά της, όπως συµβαίνει µε όλους τους άλλους αρχαι-
ολογικούς και µουσειακούς χώρους. 

Κλείνοντας, θα πω ότι ιδιαίτερα σηµαντική θεωρώ τη δηµιουρ-
γία του Ελληνικού Ιδρύµατος για το Βιβλίο και τον Πολιτισµό, που
σαν στόχο έχει να γνωρίσει το κοινό του εξωτερικού τους νέους
και βραβευµένους Έλληνες συγγραφείς, ποιητές, εκδότες και
µεταφραστές, προωθώντας παράλληλα την ελληνική γλώσσα, τη
λογοτεχνία και φυσικά το ελληνικό βιβλίο. 

ΚΥΡΙΑΚΗ ΜΑΛΑΜΑ: Άλλο νοµοσχέδιο είναι αυτό.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΚΟΥΛΚΟΥΔΙΝΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

πολλοί είναι αυτοί που µιλούν γενικώς και αδιακρίτως για τη στή-
ριξη της ελληνικής καλλιτεχνικής δηµιουργίας και των Ελλήνων
δηµιουργών. Τους δίνεται µε το νοµοσχέδιο αυτό µια µοναδική
ευκαιρία να το αποδείξουν, στηρίζοντας αυτό το νοµοσχέδιο,
γιατί η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας τη στήριξη της ελλη-
νικής καλλιτεχνικής δηµιουργίας και των Ελλήνων δηµιουργών
και την εννοεί, αλλά και την κάνει πράξη.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, θα προηγηθεί η κ. Σεµίνα Διγενή και αµέσως µετά
η κ. Βέττα και όποιοι άλλοι είναι γραµµένοι στον κατάλογο των
οµιλητών.

Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΑΣΗΜΙΝΑ (ΣΕΜΙΝΑ) ΔΙΓΕΝΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Αυτό που έχει πραγµατικά ενδιαφέρον στο νοµοσχέδιο που

συζητάµε σήµερα είναι ο τρόπος που έχει επιλέξει να παραπλα-
νήσει. Ενώ υπογραµµίζει µε ατέλειωτες βυζαντινολογίες ότι έχει
ως πρώτη και βασική προτεραιότητα την καθολική πρόσβαση του
λαού στην τεράστια πολιτιστική του κληρονοµιά, στην πραγµα-
τικότητα εννοεί ότι αυτό που ενδιαφέρει, αυτό στο οποίο απο-
βλέπει, είναι η εµπορική εκµετάλλευση του πολιτισµού εν γένει,
σε άµεση πάντα σύνδεση µε την τουριστική βιοµηχανία.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Δ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ)

Για ποιο ισχυρό πλέγµα προστασίας, διαφύλαξης και ανάδει-
ξης της άυλης πολιτιστικής κληρονοµιάς τολµάει να µιλάει, όταν
τα µέτρα που προτείνονται όχι µόνο είναι ελλιπή και δεν θίγουν
σε καµµία περίπτωση απαιτήσεις και µεγάλα συµφέροντα, αλλά
απουσιάζουν όλα εκείνα τα ουσιαστικά µορφωτικά, παιδαγωγικά,
αισθητικά και οικονοµικά µέτρα που θα έκαναν κοινωνό του τε-
ράστιου πλούτου της πολιτιστικής κληρονοµιάς µας τον ελληνικό
λαό;

Πού ακριβώς είναι η καλλιέργεια των απαιτούµενων κριτηρίων,
ώστε να µπορεί κάποιος να ξεχωρίζει ανάµεσα στα πολιτιστικά
προϊόντα και υποπροϊόντα, τα αισθητικά και τα κοινωνικά ωφέ-
λιµα για την ανάπτυξη της προσωπικότητάς του και της κοινω-
νίας γενικότερα; 

Αλλά, τι ρωτάµε; Αφού πρόκειται για κοινή στρατηγική επιλογή
της Κυβέρνησης και όλων εκείνων των πολιτικών δυνάµεων που
στηρίζουν από θέση αρχής, αλλά και στην πράξη, την πολιτική
της Ευρωπαϊκής Ένωσης που αντιµετωπίζει κάθε πτυχή της αν-
θρώπινης δραστηριότητας µε όρους καπιταλιστικής οικονοµίας.
Γι’ αυτήν, πάνω από όλα είναι η κερδοφορία των επιχειρηµατικών
οµίλων και η ιδεολογική χειραγώγηση. Γι’ αυτό και δεν σταµά-
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τησε ποτέ να βάζει στο περιθώριο τον διαπαιδαγωγικό ρόλο του
πολιτισµού και της τέχνης, ενώ ταυτόχρονα απαξίωνε και απα-
ξιώνει τους δηµιουργούς. 

Η πολιτική που εφαρµόζετε έχει ξεκάθαρα ως προτεραιότητα
την πολιτική εκµετάλλευση του πολιτιστικού προϊόντος -όπως
αναφέρεται και σε άλλα κυβερνητικά κείµενα- και συνδέεται άρ-
ρηκτα όχι µόνο µε τον τουρισµό, αλλά και άλλες επιχειρηµατικές
δραστηριότητες, όπως είναι οι κατασκευές, οι µεταφορές και
προπαντός η πράσινη οικονοµία και η ψηφιακή µετάβαση. 

Συνέπεια της όλης αντίληψης είναι και η εγκατάλειψη αρχαι-
ολογικών χώρων που δεν έχουν ιδιαίτερο τουριστικό ενδιαφέρον,
το καθεστώς των συµβασιούχων εργαζοµένων σε όλα τα πόστα
του Υπουργείου, η παραχώρηση - ενοικίαση της Ακρόπολης, του
Ναού του Ποσειδώνα στο Σούνιο, του Παναθηναϊκού Σταδίου και
τόσων άλλων χώρων, που έχουν γίνει σκηνικό για πάσης φύσεως
life style εµπορικές εκδηλώσεις. 

Στο ίδιο µήκος κύµατος εντάσσεται και το προεδρικό διάταγµα
85 που εξισώνει τα πτυχία των αποφοίτων των δραµατικών σχο-
λών, των ωδείων, των σχολών χορού και του κινηµατογράφου µε
το απολυτήριο της δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης, που ξεσήκωσε
θύελλα αντιδράσεων το προηγούµενο διάστηµα. Εµείς, δεν
έχουµε ξεχάσει τίποτα από όλα αυτά. Ούτε ο καλλιτεχνικός κό-
σµος έχει ξεχάσει αυτά που βίωσε και βιώνει καθηµερινά εξαιτίας
αυτής της Κυβέρνησης.

Μιλάω για τον καλλιτεχνικό κόσµο που τον αναγκάσατε να
δουλεύει µε όλο πιο σκληρούς και εντατικούς ρυθµούς, µε όλο
και χαµηλότερους µισθούς και να ζει µε το άγχος της ανεργίας.
Αυτός ο κόσµος, που ο θυµός του έχει φουντώσει για την ακρί-
βεια, τη φτώχεια, τις διαλυµένες εργασιακές σχέσεις, για το γε-
γονός ότι τώρα πεινάει και αυτός που εργάζεται, την ίδια στιγµή,
οι µεγαλοεπιχειρηµατίες έχουν ολοένα µεγαλύτερα κέρδη.
Μιλάω για τον κόσµο που ανησυχεί βλέποντας τον πόλεµο στην
Ουκρανία και στη Μέση Ανατολή, βλέποντας τα χιλιάδες παιδιά
να σκοτώνονται, πόλεις, σχολεία, θέατρα να γκρεµίζονται, µε τη
συµµετοχή και της Ελλάδας, η οποία έστειλε και φρεγάτα στην
Ερυθρά Θάλασσα. 

Δεν είναι δεύτερης κατηγορίας αυτοί οι άνθρωποι και ούτε
µπορείτε πια να τους κοροϊδεύετε. Κατάλαβαν ότι την τέχνη και
τον πολιτισµό τα χρησιµοποιείτε ως βιτρίνα, ως ντεκόρ, για µπίζ-
νες που θα φέρνουν χρήµα στους µεγαλοεπιχειρηµατίες του
χώρου, τη στιγµή που οι δικές τους τσέπες αδειάζουν διαρκώς
και που τα σπίτια των µουσικών, των ηθοποιών, των τεχνικών όλο
και πιο συχνά πλειστηριάζονται. Μιλάω γι’ αυτούς που αγανα-
κτούν όταν τους λένε ότι την τέχνη τους τη θέλουν για να κάνουν
πολιτιστική διπλωµατία µε τους φονιάδες των λαών, ενώ η τέχνη
µπορεί και πρέπει να γίνει φωνή αλληλεγγύης ανάµεσα στους
λαούς.

Ποτέ οι καλλιτέχνες δεν γνώρισαν στήριξη και αναγνώριση
από όσους κυβέρνησαν εδώ µέσα, γι’ αυτό και είναι στους αγώ-
νες, στο δρόµο, στις διαδηλώσεις και στις απεργίες. Το Υπουρ-
γείο Πολιτισµού φέρνει αυτό το νοµοσχέδιο προσπαθώντας,
µαταίως, να απαντήσει στο δίκαιο αίτηµα του καλλιτεχνικού κό-
σµου για στήριξη, σε µια περίοδο που, εξαιτίας της αντιλαϊκής
κυβερνητικής πολιτικής, βρίσκεται σε δεινή θέση. 

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας επιχειρεί µε ένα θολό
πλαίσιο αµφίβολης αποτελεσµατικότητας να δώσει, τάχα, µια οι-
κονοµική ανάσα, ανοίγοντας βέβαια δρόµους επικίνδυνους και
προβληµατικούς. 

Είναι φανερό ότι το ΥΠΠΟ επιχειρεί να ζεστάνει τις σχέσεις
της Κυβέρνησης µε τους καλλιτέχνες. Με τους πολλούς καλλι-
τέχνες, έχει ένα πρόβληµα γιατί δεν είναι πολύ καλές οι σχέσεις.
Με µια µειοψηφία καλλιτεχνών, αντίθετα, τα πάει πάρα πολύ
καλά και τη στηρίζει και τη φροντίζει και έχει θερµότατες σχέ-
σεις. Όλο το προηγούµενο διάστηµα, λοιπόν, αυτοί οι άνθρωποι
βρέθηκαν αντιµέτωποι, εξαιτίας της πολιτικής που εφαρµόζετε
για τον πολιτισµό, µε τα πάρα πολύ δύσκολα. 

Η Κυβέρνηση εκµεταλλεύεται την ανάγκη στήριξης των καλλι-
τεχνών. Μόνο που πλέον δεν µπορεί να παραπλανήσει κανέναν.
Έχει δώσει δείγµα γραφής. Ποτέ δεν ήταν µαζί τους. Πάντα ήταν
απέναντι. Κάπως έτσι, απέναντι δηλαδή, είναι και στο ελληνό-
φωνο τραγούδι. Το θέλουν απαραίτητο συµπλήρωµα του τουρι-

στικού προϊόντος που θα πουλιέται στα σηµεία συγκέντρωσης
του τουριστικού ενδιαφέροντος. 

Είναι προφανές ότι σε συνθήκες καπιταλιστικής οικονοµίας η
προώθηση του ελληνικού τραγουδιού θα κινείται στο πλαίσιο του
εµπορικού, του έργου δηλαδή που θα πουλάει και όχι του έργου
που µπορεί πραγµατικά να αναδείξει την πλούσια καλλιτεχνική
δηµιουργία. 

Παράλληλα, µέσα από το νοµοσχέδιο διαµορφώνεται το πλαί-
σιο για οικονοµικές συναλλαγές και χρηµατοδότηση στους µε-
γάλους ραδιοτηλεοπτικούς σταθµούς για δωράκια -κίνητρα,
όπως χαρακτηρίζονται- τα οποία γνωρίζοντας και τις διασυνδέ-
σεις, που έτσι κι αλλιώς υπάρχουν, θα ενισχύσουν την ήδη µε-
γάλη εξάρτηση των ΜΜΕ από την αστική εξουσία. 

Εµείς παρακολουθούµε και συµµετέχουµε στους αγώνες που
έχουν αναπτυχθεί το τελευταίο διάστηµα. Γνωρίζουµε τα προ-
βλήµατα, τις διεκδικήσεις και τα αιτήµατα των καλλιτεχνών για
άµεσα µέτρα στήριξης. Τα όσα προτείνει το νοµοσχέδιο δεν
απαντούν στα σοβαρά αυτά προβλήµατα και δεν µπορούν να
ανασκευάσουν την αντιλαϊκή πολιτική της Κυβέρνησης. Να µην
ελπίζει, όµως, η Κυβέρνηση ότι θα αµβλυνθεί ο αγώνας των ερ-
γαζοµένων ενάντια στην αντιλαϊκή πολιτική της. 

Για το ΚΚΕ το ζητούµενο είναι η στήριξη και η ενίσχυση της
ελληνικής µουσικής, η πλατιά καλλιέργεια της αισθητικής µέσα
από την τέχνη, για τα οποία η πολιτεία έχει ευθύνη και πρέπει να
ανταποκρίνεται, µε συγκεκριµένα και πρακτικά µέτρα. Αντί-
στοιχα, θα πρέπει να ενισχύεται ο καλλιτέχνης που δηµιουργεί
στην Ελλάδα και να έχει τα κίνητρα και τη στήριξη που χρειάζε-
ται. Το κόµµα µας έχει επισηµάνει το στόχο της Κυβέρνησης να
υλοποιήσει µε καλύτερους όρους και πιο αποτελεσµατικά τη βα-
σική αντίληψη της για την πολιτιστική κληρονοµιά ως εξαγώγιµου
προϊόντος για τον επαναπροσδιορισµό της ταυτότητας της
χώρας ώστε να εισπράξει υπεραξία στο διεθνές επίπεδο και να
επιτευχθεί η σύνδεση του πολιτισµού µε την οικονοµική ανά-
πτυξη και εξωστρέφεια. 

Το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο επιβεβαιώνει τις εκτιµήσεις του
ΚΚΕ για εµπορευµατοποίηση του πολιτισµού: Λειτουργία όλων
των οργανισµών µε ιδιωτικοοικονοµικά κριτήρια και για παρα-
πάνω εµπόδια στην πρόσβαση, την κατανόηση και την επαφή του
λαού µε την πολιτιστική του κληρονοµιά. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
δεκαεννέα µαθήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί
από το Πειραµατικό Δηµοτικό Σχολείο της Θεσσαλονίκης. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο τώρα έχει η Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ, κ. Καλλιόπη
Βέττα.

ΚΑΛΛΙΟΠΗ ΒΕΤΤΑ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η προστασία του ελληνικού τρα-

γουδιού αποτελεί εθνικό ζήτηµα και δεν µπορεί κάποιος να δια-
φωνήσει σε αυτό. Η επιβίωση, όµως, των καλλιτεχνών και όσων
σχετίζονται µε την ελληνική µουσική δηµιουργία, δεν απασχολεί
τις εφαρµοζόµενες πολιτικές σε κεντρικό επίπεδο και την ελιτί-
στικη αντίληψη που έχει εµφιλοχωρήσει στην ηγεσία του Υπουρ-
γείου Πολιτισµού.

Νοµοθετικές πρωτοβουλίες µε το σταγονόµετρο για τα σπου-
δαία και τα σηµαντικά και µε τη σέσουλα για τα κερδοσκοπικά
συµφέροντα των λίγων. Όµως, η αλήθεια είναι ότι οι καλλιτέχνες
στη συντριπτική τους πλειοψηφία δεν µπορούν να ζήσουν από
την τέχνη τους. Την ίδια στιγµή, η κοινωνία δεν µπορεί να ζήσει
και να αναπνεύσει χωρίς τη µουσική, το τραγούδι, το θέατρο, τον
κινηµατογράφο και γενικότερα τις τέχνες και τα γράµµατα. 

Το Υπουργείο Πολιτισµού παραβλέπει αυτή την πραγµατικό-
τητα όταν σε άλλες χώρες δηµιουργούνται συνεχώς κίνητρα για
την υποστήριξη των ανθρώπων του πολιτισµού. Και το ξέρω προ-
σωπικά αυτό, κάνοντας πολλές συναυλίες και στο εξωτερικό και
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στην Ελλάδα. Την είδαµε, άλλωστε, την πολιτική του Υπουργείου
µε την τραγική τους αντιµετώπιση κατά την υγειονοµική κρίση. 

Είδαµε την κ. Μενδώνη να σύρεται πίσω από τις εξελίξεις, αρ-
νούµενη να αναγνωρίσει τις ανάγκες και να σχεδιάσει πολιτισµι-
κές πολιτικές µαζί µε την κοινωνία και για την κοινωνία. Πενιχρά
επιδόµατα µε καθυστέρηση, υποβάθµιση πτυχίων και εργασια-
κών δικαιωµάτων, υποτίµηση των πνευµατικών δικαιωµάτων,
αποκλεισµός των πολλών από τα κέντρα λήψης αποφάσεων.
Καµµία πρωτοβουλία για την ανάπτυξη περιφερειακής πολιτικής
σύγχρονου πολιτισµού. 

Το Α’ Μέρος του νοµοσχεδίου αφορά κυρίως την ποσόστωση,
κάποιες φορές εθελοντική, στις µεταδόσεις ελληνικών δηµιουρ-
γιών σε ραδιόφωνα και κάποιους κοινόχρηστους χώρους, οι
οποίοι ωστόσο είναι σχετικά περιορισµένοι. Παράλληλα, αφορά
ένα κοµµάτι µόνο των πνευµατικών και συγγενικών δικαιωµάτων.
Όλα αυτά είναι θετικά, όµως περιορισµένα. 

Ωστόσο, για τον έλεγχο της εφαρµογής των ρυθµίσεων το
Υπουργείο πετάει το µπαλάκι πάλι στους εµπλεκόµενους φορείς.
Δεν επιλέγει, εποµένως, να πρωταγωνιστήσει στην πράξη για την
ουσιαστική διασφάλιση αυτού του πλούτου που λέγεται πνευµα-
τικό και συλλογικό δικαίωµα. 

Οι όψιµες ρυθµίσεις δεν επαρκούν για την ουσιαστική στήριξη
των καλλιτεχνών, των πνευµατικών και συγγενικών τους δικαιω-
µάτων. Μέχρι σήµερα η πολιτική ηγεσία απέρριπτε πεισµατικά
τις σχετικές προτάσεις των φορέων και της Αντιπολίτευσης -εί-
χαµε καταθέσει αρκετές τροπολογίες και στην προηγούµενη θη-
τεία- ενώ ακόµη και τώρα εξαιρεί τους Οργανισµούς Συλλογικής
Διαχείρισης, τους ΟΣΔ, από το Συµβούλιο Άυλης Πολιτιστικής
Κληρονοµιάς που συγκροτεί. 

Χρειάζονται, εποµένως, ξεκάθαρες πολιτικές και όχι πάσα λύ-
µατα και θολές ρυθµίσεις, οι οποίες δεν απαντούν στο πώς τε-
λικά θα υλοποιηθεί ο έλεγχος και η είσπραξη των δικαιωµάτων
από τη µετάδοση σε ραδιόφωνα και κοινόχρηστους χώρους επ’
ωφελεία των δηµιουργών και συνολικά των καλλιτεχνών.

Αναγνωρίζουµε το µικρό θετικό βήµα, αλλά δεν µας έχετε
ακόµη απαντήσει στο ποια είναι η πολιτική σας απέναντι στις µε-
γάλες πλατφόρµες και στις πολυεθνικές που έχουν µετατρέψει
το πνευµατικό δικαίωµα σε χρηµατιστηριακό και κερδοσκοπικό
προϊόν. Διότι µέχρι σήµερα η πολιτική σας, είτε αφορά τα απο-
κλειστικά δικαιώµατα που απορρέουν από τα µνηµεία της χώρας
είτε αφορά τα δικαιώµατα που απορρέουν από την πνευµατική
και καλλιτεχνική δηµιουργία, είναι µία: εκχώρηση του συλλογικού
και του δηµόσιου πλούτου στα µεγάλα οικονοµικά συµφέροντα. 

Πάµε τώρα στο Β’ Μέρος του νοµοσχεδίου που αφορά την πο-
λιτιστική κληρονοµιά. Το 2020 προχωρήσετε µε τον ν.4761 στην
αναδιοργάνωση του Ταµείου Αρχαιολογικών Πόρων και στη µετο-
νοµασία του σε Οργανισµό Διαχείριση και Ανάπτυξη Πολιτιστικών
Πόρων, ΟΔΑΠ. Στόχος σας ήταν, όπως λέγατε, η ριζική αναδιορ-
γάνωση και ο πλήρης εκσυγχρονισµός της δοµής οργάνωσης και
λειτουργίας του, η αποτελεσµατική και αποδοτική λειτουργία των
πωλητηρίων, η αξιοποίηση της ακίνητης περιουσίας κ.λπ.. 

Μετά από τρία χρόνια επανήλθατε, φέρνοντας νέες ρυθµίσεις
για την ανάγκη εκσυγχρονισµού του ΟΔΑΠ, παραδεχόµενοι προ-
φανώς αποτυχία και προχειρότητα στην προηγούµενη δική σας
νοµοθέτηση. Έτσι, µε το ν.5021/2023 τροποποιήσατε δώδεκα
ολόκληρα άρθρα του νόµου του 2020 του ΟΔΑΠ, µε σκοπό πάλι
την αποδοτικότερη λειτουργία, τον εκσυγχρονισµό της εµπορι-
κής του πολιτικής, της υπηρεσιακής του δοµής κ.λπ.. 

Είναι προφανές ότι ούτε εσείς ως εποπτεύουσα Υπουργός
ούτε το διορισµένο από εσάς διοικητικό συµβούλιο πετύχατε
τους παραπάνω στόχους. Κι έρχεστε σήµερα µε ένα νέο νοµο-
θέτηµα, τέσσερα χρόνια µετά το πρώτο και ένα χρόνο µετά την
προηγούµενη τροποποίηση, µε νέες τροποποιήσεις, αλλά µε µια
παλιά δικαιολογία, την αποδοτικότερη λειτουργία, τον εκσυγχρο-
νισµό της εµπορικής του πολιτικής και τη βέλτιστη αξιοποίηση
της ακίνητης περιουσίας του. 

Αναρωτιέµαι: Ποιος είναι αυτός ο εκσυγχρονισµός που όλο τον
καλείτε να έρθει και ποτέ δεν έρχεται; Θεωρείται ότι είναι εκσυγ-
χρονισµός το να µετατρέπετε σταδιακά τον ΟΔΑΠ σε πελατειακό
δίκτυο εξυπηρετήσεων της Νέας Δηµοκρατίας και σε όχηµα συ-
στηµατικής καταλήστευσης των αρχαιολογικών πόρων; Ποιοι

είναι αυτοί που έχουν βάλει στο µάτι το ταµείο του ΟΔΑΠ και
υπαγορεύουν κάθε τρεις και λίγο νέες νοµοθετικές πρωτοβου-
λίες; 

Διότι αυτό τελικά, κυρία Υπουργέ, καταδεικνύουν οι ρυθµίσεις
που φέρνετε, χωρίς µάλιστα να έχετε καταθέσει απολογισµό για
τα µέχρι στιγµής πεπραγµένα σας. Ήδη έχετε χάσει τεράστια
έσοδα απελευθερώνοντας τις άδειες για τα αντίγραφα, τις απει-
κονίσεις, τις ψηφιακές εφαρµογές και άλλες αυθαίρετες χρήσεις
ώστε να συντηρείται η παρασιτική οικονοµία που αναπτύσσεται
γύρω από τα µνηµεία. Σας είχα κάνει και ερώτηση γι’ αυτό το
θέµα παλαιότερα. 

Πραγµατικά, οι λέξεις αποτελεσµατικότητα, αποδοτικότητα και
εκσυγχρονισµός που ευαγγελίζεστε έχουν χάσει πλέον το νόηµά
τους. Τα ίδια λέγατε ότι όταν µετατρέπατε τα πέντε µουσεία σε
νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου και τελικά µέχρι σήµερα δεν
έχετε καταφέρει να διασφαλίσετε στοιχειωδώς την εύρυθµη λει-
τουργία, την καθαριότητα και την ασφάλειά τους. Αντί αυτού, λει-
τουργείτε εκδικητικά και ανοίγετε πόλεµο απέναντι στους
αρχαιολόγους που αντιδρούν. 

Όµως, οι κλειστές αίθουσες, οι ελλείψεις προσωπικού στα
µουσεία, αλλά και η κατάσταση στους αρχαιολογικούς χώρους
καταγγέλλονται σήµερα και από τους ξεναγούς που ανησυχούν
για την τραγική εικόνα, αφού έχει ήδη ξεκινήσει η τουριστική πε-
ρίοδος. 

Κι ενώ συµβαίνουν όλα αυτά, κυρία Υπουργέ, η δική σας
έγνοια δεν είναι η επίλυση των πραγµατικών προβληµάτων, αλλά
το πώς θα µοιράσετε τα διάφορα φιλέτα του δηµοσίου και τα
ιµάτια του ΟΔΑΠ. Αλήθεια, ποια είναι τα αποτελέσµατα που απέ-
δωσε µέχρι σήµερα ο οργανισµός; Ποιες είναι οι µελέτες στις
οποίες στηρίζεται για να εισηγείστε της σήµερα ότι η µίσθωση
των πωλητηρίων του σε ιδιώτες θα τα απογειώσει; 

Πού είναι µελέτες, κυρία Υπουργέ, για όσα αυθαίρετα νοµο-
θετείτε εδώ και πέντε χρόνια, επιχειρώντας την πλήρη ιδιωτικο-
ποίηση του εισπρακτικού και εµπορικού µηχανισµού του ΟΔΑΠ;
Τι ακριβώς οραµατίζεστε, το πώς διάφορες εταιρείες, δορυφό-
ροι φίλων και γνωστών, θα τον αποµυζούν σε βάρος του δηµο-
σίου συµφέροντος;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Χρειάζοµαι λίγο χρόνο, κυρία Πρόεδρε.
Ποια είναι η αποτελεσµατικότητά σας όταν δεν έχετε καταφέ-

ρει ακόµα να λειτουργήσετε χωρίς προβλήµατα ούτε καν το ηλε-
κτρονικό εισιτήριο ή όταν αποτυγχάνετε οικτρά στο να
διασφαλίσετε τα έσοδα του δηµοσίου από τη διακίνηση πλαστών
εισιτηρίων σε βάρος των τουριστών και του δηµόσιου ταµείου;

Και δεν περιµένουµε απαντήσεις από εσάς για το πόσα έσοδα
εισπράξαµε από την Ακρόπολη, αλλά για το πόσα έσοδα χάσαµε
από τέτοιες πρακτικές. Σας ρώτησα και στην επιτροπή. Απάν-
τηση δεν πήρα.

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού): Πήρατε
απάντηση. 

ΚΑΛΛΙΟΠΗ ΒΕΤΤΑ: Για το πόσα χάσαµε. 
Και φέρνετε τώρα ρύθµιση στο άρθρο 20 για να χρυσώσετε

το χάπι, χωρίς να αναλαµβάνετε καµµία ευθύνη. Νοµοθετείτε ότι
δήθεν απαγορεύεται η εµπορία και η µεταπώληση εισιτηρίων του
ΟΔΑΠ από τρίτους, λες και πριν επιτρεπόταν αυτό. Χρειάζονται
απαντήσεις συγκεκριµένες, λοιπόν, γιατί αφήσατε όλο το καλο-
καίρι του 2023 και γίνεται πάρτι µε παράνοµα εισιτήρια στην
Ακρόπολη και τώρα φέρνετε µια ρύθµιση µε ελάχιστες κυρώσεις
για τους παραβάτες. Ούτε οι ίδιοι να τις απαγόρευαν. 

Αλήθεια, κυρία Υπουργέ, από τον εκσυγχρονισµό του ΟΔΑΠ
αυτό που έλειπε ήταν η ιδιωτική µίσθωση των πωλητηρίων του
και η κατ’ εξαίρεση αύξηση του ορίου των απευθείας αναθέσεων
στις 60.000 ευρώ; Ή µήπως είναι εκσυγχρονισµός η πρόβλεψη
για προεκλογικές προσλήψεις ΙΔΟΧ προσωπικού στα πωλητήρια
του ΟΔΑΠ µε απλή συνέντευξη στον υπάλληλο διαχειριστή. Δη-
λαδή, εξηγήστε µας, θα µισθώνετε σε ιδιώτες τα πωλητήρια του
ΟΔΑΠ, αφού θα έχετε πρώτα προσλάβει προσωπικό που θα πλη-
ρώνει το δηµόσιο; Αυτό θέλετε; Τουλάχιστον είναι σκανδαλώδες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρία Βέττα, έχετε
πάει ήδη στα εννέα λεπτά. 
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ΚΑΛΛΙΟΠΗ ΒΕΤΤΑ: Ολοκληρώνω, κυρία Πρόεδρε.
Όπως, βέβαια, είναι σκανδαλώδης και η ρύθµιση για την

άσκηση αρχαιολογικού έργου, ακόµη και σωστικών ανασκαφών
από φορείς εκτός αρχαιολογικής υπηρεσίας. Φτάσατε µάλιστα
να φέρετε στη Βουλή τη νοµιµοποίηση της αρχαιοκαπηλικής
συλλογής Stern. Αυτό που κάνετε σήµερα πραγµατικά δεν µας
εκπλήσσει. Ή µήπως οι περίεργες ρυθµίσεις σας για τους εµπό-
ρους των ανιχνευτών µετάλλων;

Δυστυχώς, δεν µας εκπλήσσει τίποτα πια από µια Κυβέρνηση
που αποστρέφεται κάθε τι συλλογικό και δηµόσιο κι έχει αλλερ-
γία στη λογοδοσία και στην αλήθεια.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία) 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
είκοσι εννέα µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαιδευτικοί συνο-
δοί τους από το 2ο Γυµνάσιο Καλαβρύτων.

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Επόµενος οµιλητής ο κ. Στέφανος Παραστατίδης, Βουλευτής

του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής. 
ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΠΑΡΑΣΤΑΤΙΔΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, κυρία Υπουργέ,

κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σηµερινό νοµοσχέδιο αφορά
την άυλη πολιτιστική µας κληρονοµιά, τη ζωντανή µας κληρονο-
µιά, δηλαδή την κατανόηση ότι ο πολιτισµός παράγει νόηµα και
όχι µόνο κάποια τελικά προϊόντα. 

Στη σηµερινή εποχή οι άνθρωποι κινούνται σε πολλαπλάσιο
βαθµό, world on the move που λέµε. Τα ήθη, τα έθιµα, οι παρα-
δόσεις τους ταξιδεύουν ακόµη και χωρίς αυτούς στον θαυµαστό
ανοικτό διασυνδεδεµένο κόσµο του διαδικτύου, ενός κόσµου
που δηµιουργεί µία νέα ορατότητα, ένα καινούργιο πλαίσιο του
διαµοιρασµού, που πλάθει εκ νέου το πολιτιστικό-πολιτισµικό
φορτίο κάθε λαού. Έτσι, η πολιτιστική κληρονοµιά ενός λαού
παύει να είναι αποµονωµένη, παύει να είναι η µοναδική ή κύρια
επιλογή. Μπαίνει σε σύγκριση, εντάσσεται στον διεθνή ανταγω-
νισµό, αξιολογείται, µε κίνδυνο να χαθεί, µε δυνατότητα να γίνει
κυρίαρχη, όπως επίσης να βρεθεί σε µία νέα ισορροπία. 

Η ένταση των διαπολιτισµικών επαφών, η αλλοίωση του φυσι-
κού περιβάλλοντος, τα µεταναστευτικά κύµατα που προκύπτουν
από τις ένοπλες συγκρούσεις αλλάζουν τα δεδοµένα. Στην Ελ-
λάδα, µια χώρα µε ισχυρή τουριστική βιοµηχανία η πολιτιστική
ώσµωση γίνεται ακόµη πιο έντονη. Αυτή, όµως, η ώσµωση δεν
πρέπει να αντιµετωπιστεί µε φοβικότητα, αλλά µε υπερηφάνεια
και εξωστρέφεια για τον πλούσιο ελληνικό πολιτισµό.

Για παράδειγµα, το θέµα της υποχρεωτικής ελληνικής µουσι-
κής που έχει απασχολήσει τον κόσµο από την ηµέρα που ήρθε
το νοµοσχέδιο σε διαβούλευση, σε όλες τις άλλες χώρες η υπο-
χρεωτικότητα στις ποσοστώσεις µετάδοσης τραγουδιών στην
εθνική γλώσσα αφορά τους ραδιοφωνικούς και τηλεοπτικούς
σταθµούς. Εσείς εδώ ακολουθείτε αντίθετη πορεία. Θεσπίζετε
κίνητρα για τους ραδιοφωνικούς σταθµούς και παράλληλα θε-
σπίζετε την υποχρεωτικότητα στη δηµόσια εκτέλεση ελληνόφω-
νων τραγουδιών σε πολύ συγκεκριµένους χώρους, όπως
ξενοδοχεία, εµπορικά κέντρα, καζίνο, µέσα µαζικής µεταφοράς,
αερολιµένες. Μα, τι φιλελευθερισµός είναι αυτός, κύριοι της
Νέας Δηµοκρατίας; Δεν καταλαβαίνετε τη διαφορά µεταξύ της
εύλογης ρυθµιστικής παρέµβασης σε µια δηµόσια συχνότητα και
της παράλογης ενός ιδιωτικού χώρου; Πολιτική µας ευθύνη είναι
η κατοχύρωση της ελευθερίας της τέχνης χωρίς αστερίσκους,
χωρίς να αφήνουν χώρο σ’ ένα κράτος που θέλει να έχει τον
ρόλο λογοκριτή.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν νοείται το κράτος να επιδο-
κιµάζει νοµοθετικά ένα είδος µουσικής και να αποδοκιµάζει έµ-
µεσα άλλα. Η µουσική εκφράζει την ατοµική επιλογή του
καθενός. Είναι σαν να λέει το κράτος τι βιβλία θα διαβάζουµε ή
τι ρούχα θα φοράµε. Δεν νοείται το κράτος να προσπαθεί να δεί-
ξει ποιες ατοµικές επιλογές συνθέτουν µια καλή ζωή και ποιες

µια κακή ζωή. Ο ελληνικός άυλος πολιτισµός µετέχει του παγκό-
σµιου και το αντίστροφο. Εδώ υπάρχει µια βασική συνθήκη αλ-
ληλεπίδρασης, ώσµωσης, αλληλοπεριχώρησης. Όταν χτίζουµε
πολιτιστικά τοίχοι γύρω µας φτωχαίνουµε και οι ίδιοι. Η βασική
συνθήκη της καλλιτεχνικής πολιτιστικής δηµιουργίας είναι η ανοι-
κτότητα, όχι το κλειστό, όχι οι αποκλεισµοί.

Εµείς πιστεύουµε στους Έλληνες δηµιουργούς και καλλιτέ-
χνες και δεν το κάνουµε µε όρους συντεχνίας ή λογικής ή τους
κατηγορούµε γι’ αυτό. Έχουν κάθε δίκιο να ανησυχούν. Πέρασαν
εξαιρετικά δύσκολα στα χρόνια της κρίσης, όµως η προωθού-
µενη ρύθµιση δεν τους προσφέρει κάτι από αυτήν τη σκοπιά. Αν-
τιθέτως τους αφαιρεί το πιο σηµαντικό στοιχείο της
καλλιτεχνικής τους ιδιοπροσωπίας, ότι τους ακούει κανείς από
επιλογή όχι από εξαναγκασµό, υποβαθµίζοντας και τους ίδιους
και το προϊόν τους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η άυλη πολιτιστική µας κληρο-
νοµιά είναι ένας ανανεώσιµος πόρος της πατρίδας µας. Είναι ένα
κοινωνικό φαινόµενο που µεταβιβάζεται από γενιά σε γενιά και
αναδηµιουργείται. Είναι ο πιο ενδιαφέρων τρόπος να προβάλεις
µια εθνική ταυτότητα που πάλλεται, αλλάζει και µετασχηµατίζε-
ται, εισπράττοντας και ενσωµατώνοντας τις δονήσεις της σύγ-
χρονης εποχής. Είναι µια ανάγνωση του πλούτου της εθνικής
µας ταυτότητας µακριά από περιοριστικά και ξενοφοβικά πρό-
τυπα, µακριά από τα πρότυπα που συνήθως επικαλούνται οι
ακροδεξιοί και οι φασίζουσες ή φασιστικές -καλύτερα- αντιλή-
ψεις, αυτές που θεωρούν την Ελλάδα µια χώρα παγωµένη ή µια
παγωµένη εικόνα -καλύτερα- στο χρόνο.

Δεν είναι ένας πεπερασµένος, λοιπόν, πόρος που πρέπει να
προστατέψεις. Είναι κάτι που πρέπει να διαφυλάξεις και να υπο-
στηρίξεις. Το βασικό ερώτηµα είναι το πώς. Ενώ η προστασία
των µνηµείων είναι έργο των ειδικών, των αρχαιολόγων, των ιστο-
ρικών, η άυλη πολιτιστική κληρονοµιά είναι υπόθεση όλων µας.
Είναι υπόθεση της κάθε κοινότητας του λαού να τη διαφύλαξη
και όχι να την προστατεύσει, να τη διαφυλάξει αναπαράγοντας
την και ανοίγοντας την στα σύγχρονα δεδοµένα, ώστε να παρα-
µείνει επίκαιρη και να συνεχίζει να εφοδιάζει µε νόηµα τις κοινό-
τητες των Ελλήνων. Γι’ αυτό και η διαχείριση της ζωντανής
παράδοσης, της άυλης πολιτιστικής κληρονοµιάς φέρνει και µια
αλλαγή παραδείγµατος. Δεν υπάρχει άυλη πολιτιστική κληρονο-
µιά µε κεντρική διαχείριση από το κράτος.

Κλειδί είναι η συµµετοχική προσέγγιση, η ενδυνάµωση των
ίδιων των κοινοτήτων και η ουσιαστική διαβούλευση µαζί τους
χωρίς επιβολή. Το δεύτερο κλειδί σε αυτή την αλλαγή παραδείγ-
µατος είναι η διατοµεακή προσέγγιση. Απαιτούνται ευρύτερες
συνεργασίες ανάµεσα στο κράτος, την κοινωνία πολιτών και τον
ιδιωτικό τοµέα. Σε αυτό το ευαίσθητο οικοσύστηµα της άυλης
πολιτιστικής κληρονοµιάς έρχεστε τώρα και τοποθετείτε µια δε-
καεννιαµελή αµειβόµενη επιτροπή, η οποία θα γνωµοδοτεί σε
εσάς, κυρία Υπουργέ, επί αιτηµάτων εµπλουτισµού του εθνικού
ευρετηρίου άυλης πολιτιστικής κληρονοµιάς µε νέα στοιχεία.

Για τη δηµιουργία της επικαλείστε τη σύµβαση της UNESCO.
Η UNESCO λέει ότι κάθε χώρα πρέπει να έχει ένα ή περισσότερα
designated bodies για την άυλη πολιτιστική κληρονοµιά. Εµείς
έχουµε ήδη διεύθυνση στο Υπουργείο. Υπήρχε µια άµισθη επι-
στηµονική επιτροπή, που επικουρούσε τη µονάδα του Υπουρ-
γείου και συνεδρίαζε δύο φορές τον χρόνο. Τώρα τις αρµο-
διότητες της επιστηµονικής επιτροπής αναλαµβάνει το συµβού-
λιο και αποκτά και µερικές ακόµη πιο ουσιαστικές. Απονευρώνετε
έτσι για άλλη µια φορά τον δηµόσιο τοµέα, αφαιρώντας το ου-
σιαστικό κοµµάτι µιας δουλειάς που δίνει νόηµα στην επαγγελ-
µατική καθηµερινότητα των ανθρώπων που έστησαν το µητρώο
της άυλης πολιτιστικής κληρονοµιάς στη χώρα µας. Τα µέλη της
επιτροπής πιθανώς θα αλλάξουν από τον επόµενο ή από την επό-
µενη Υπουργό. Έτσι δεν διατηρείται η θεσµική µνήµη του Υπουρ-
γείου, έτσι δεν διασφαλίζεται η θεσµική συνέχεια της χώρας.

Κλείνω, κυρία Πρόεδρε, λέγοντας ότι το ανταγωνιστικό πλεο-
νέκτηµα του 21ου αιώνα προέρχεται όλο και περισσότερο από
άυλα περιουσιακά στοιχεία που είναι δύσκολο να αντιγραφούν.
Οι ζωντανές µας ιστορίες φέρουν ενσωµατωµένες τις γνώσεις
για την αγροκαλλιέργεια, την ιατρική ή την καθηµερινή επιβίωση
των κοινωνιών µας. Αυτό απαιτεί στρατηγικό σχέδιο και ευρύτε-
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ρες συνεννοήσεις, ακόµη και αν είναι επίπονες ή βραδέως απο-
τελεσµατικές. Είναι, όµως, ανθεκτικές και βιώσιµες στον χρόνο.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενος οµιλητής

είναι ο κ. Κωνσταντίνος Μπούµπας, Βουλευτής της Ελληνικής
Λύσης.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κυρία
Πρόεδρε.

Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν πάω στο
νοµοσχέδιο -γιατί έχω τροποποιήσει την οµιλία µου µε βάση τα
πνευµατικά δικαιώµατα που µπορούν να στηρίξουν το ελληνό-
φωνο τραγούδι, αλλά να το στηρίξουν σωστά και µε δίκαια κρι-
τήρια-, αυτή τη στιγµή το θέµα που ταλανίζει πρωτίστως τον
µεροκαµατιάρη έξω Έλληνα που αγκοµαχεί, είναι οι τιµοληψία
σε προϊόντα καθηµερινής ανάγκης. Αν δείτε τι γίνεται στα σου-
περµάρκετ, καταργούνται πλέον τα δώρα, µειώνονται οι συ-
σκευασίες και η ακρίβεια καλά κρατεί. Μην ευαγγελίζεται η
Κυβέρνηση ότι θα αυξήσει τον κατώτατο µισθό, όταν σήµερα τα
χρήµατα δεν φτάνουν µε τίποτα για τα προς το ζην σε είδη κα-
θηµερινής ανάγκης. Και επειδή υπάρχει ένα ισχυρό λόµπι από
πέντε µεγάλα σουπερµάρκετ που διαµορφώνουν τις τιµές, αντι-
λαµβάνεστε ότι η πολιτική -µε ήττα και όµικρον γιώτα- αδυνατεί
να εισχωρήσει στην αγορά -δυστυχώς- για να προστατεύσει τον
καταναλωτή ως θα έπρεπε. Είναι ένα θέµα που στο Κοινοβούλιο
θα πρέπει να µας απασχολήσει, διότι αφορά την καθηµερινότητα
του πολίτη.

Αυτή την ώρα εσείς όλοι στη «γαλάζια» Κυβέρνηση που µιλάτε
για την ψηφιακή κάρτα, να θυµίσουµε ότι είναι µια πονηρή ψη-
φιακή κάρτα, όπου εργοδότης µπορεί να απολύσει τον εργαζό-
µενο για έναν ασήµαντο λόγο και στην αποζηµίωση του
παρακρατά το 10%, νοµίµως. Θα του το δώσει -λέει- αφού πρώτα
θα γίνει έλεγχος. Ωραία, διώχνουµε δέκα εργαζόµενους, από 100
ευρώ στον κάθε εργαζόµενο, κάνουµε ένα κοµπόδεµα.

Θα πάµε λίγο τώρα στο σηµερινό νοµοσχέδιο, κυρία Υπουργέ,
που λέτε να προωθήσουµε το ελληνόφωνο τραγούδι ως άυλη πο-
λιτιστική κληρονοµιά, µε µόνη διαφορά, βέβαια, ότι το τραγούδι
είναι ένα ελεύθερο µέσο έκφρασης και δεν κινδυνεύει, όπως τα
ρεµπέτικα µεταφράστηκαν σε πάρα πολλές γλώσσες. Και για να
τα λέµε όλα και από την άλλη πλευρά του νοµίσµατος, σήµερα
υπάρχει ένα ραδιόφωνο στο Ισραήλ, κύριοι, που λέγεται «φίλοι
της µουσικής». Παίζει εικοσιτέσσερις ώρες µόνο ελληνικά τρα-
γούδια. Άρα, λοιπόν, το ελληνικό τραγούδι και τη µουσική µπο-
ρούµε να την εκµεταλλευτούµε και για διπλωµατικές -αν θέλετε-
διακρατικές σχέσεις. Γιατί η µουσική ενώνει και έχει έναν δικό
της κώδικα επικοινωνίας και είναι ο κόσµος της µουσικής.

Σε ό,τι αφορά το ελληνικό τραγούδι, για φανταστείτε τώρα να
υποχρεώσουµε Έλληνες δηµιουργούς να έχουν το 30% της γκά-
µας του ρεπερτορίου, µελοποιηµένα ποιήµατα Ελλήνων ποιητών.
Δεν θα άρεσε. 

Σήµερα να πας σε έναν µεγάλο µουσικοσυνθέτη, στον Ξαρ-
χάκο και να του πεις δεν θα παίζεις Γκαρθία Λόρκα, δεν γίνεται.
Το ελληνικό τραγούδι όµως δεν κινδυνεύει. Όµως, ο πιο κατάλ-
ληλος συνδετικός κρίκος για να προωθηθεί το ελληνικό τραγούδι
είναι φυσικά το ραδιόφωνο και από πίσω τα καταστήµατα. Και
αντί σήµερα, κυρία Υπουργέ, να µιλάµε για έναν ισχυρό οργανι-
σµό πνευµατικής ιδιοκτησίας, έναν ισχυρό ΟΠΙ δηλαδή ως εθνική
υπόσταση. Το λέγαµε και την άλλη φορά ως Ελληνική Λύση, γιατί
σήµερα πραγµατικά οι καταστηµατάρχες δεν ξέρουν πού πλη-
ρώνουν. Στην αµαρτωλή ιστορία της ΑΕΠΙ που θα φρεσκάρουµε
τη µνήµη, υπήρχαν δύο οργανισµοί συλλογικής διαχείρισης και
η GEA ως επιχείρηση ως εισπρακτικός µηχανισµός συγγενικών
δικαιωµάτων. 

Ακούστε τώρα. Η αµαρτία της ΑΕΠΙ που διαχειριζόταν περίπου
50 εκατοµµύρια ευρώ τον χρόνο -κρατήστε το νούµερο-, ο δε
πρόεδρος της ΑΕΠΙ Γιάννης πίνει, Γιάννης κερνάει, οικογένεια
Ξανθόπουλοι αν θυµάµαι καλά, ο µηνιαίος µισθός του ήταν όσο
περνούν δέκα Βουλευτές τον µήνα, 50 χιλιάδες ευρώ. Αυτός
ήταν ο µισθός του. Η ΑΕΠΙ λοιπόν εν µία νυκτί πήγε στη Λευκω-
σία. Βγήκε δικαστική απόφαση που δικαιώνει καταστηµατάρχες
και ραδιόφωνα που πρέπει να πάρουν πίσω χρήµατα. Δεν υλο-
ποιήθηκε ποτέ. Η ίδια εταιρεία ως ΑΕΠΙ έχει σήµερα στη Θεσσα-

λονίκη πίσω από τα δικαστήρια ένα ιδιόκτητο κτήριο και δύο εται-
ρείες την «BT FLOW» και την «ΕΔΙΣ», όπου εκεί και επί ΣΥΡΙΖΑ
και σήµερα νοικιάζονται από το ελληνικό δηµόσιο υπηρεσίες µε
ενοίκιο 10 χιλιάδες ευρώ τον µήνα. Αν δεν είναι αυτό µέγα σκάν-
δαλο, τότε ποιο είναι;

Ξέρουµε ότι δεν αρέσουµε µε αυτά που λέµε στην Ελληνική
Λύση φέρνοντας αυτά τα στοιχεία, αλλά εδώ πρέπει να δικαιω-
θούν οι πολίτες για την αµαρτωλή ιστορία της ΑΕΠΙ. Επί ΣΥΡΙΖΑ
η παράγκα συνεχίστηκε, κύριοι. Δεν έγιναν ρηξικέλευθες τοµές
σε ό,τι αφορά την αµαρτωλή ιστορία της ΑΕΠΙ. Δηλαδή και σή-
µερα, κυρία Μενδώνη, έχουµε δύο οργανισµούς συλλογικής δια-
χείρισης και µία η GEA, που σηµαίνει τρεις. Εποπτικός ενιαίος
µηχανισµός κατά τα πρότυπα της γηραιάς δεν υπάρχει. Στην Ιτα-
λία είναι διαφορετικά τα πράγµατα, στην Ισπανία ή τη Γαλλία.
Δεν υπάρχει ανοιχτή γραµµή επικοινωνίας για να µάθει ο κατα-
στηµατάρχης τι πληρώνει. 

Ακούστε τώρα τι γίνεται στην αγορά. Γιατί καλά να µιλάµε για
το ελληνόφωνο τραγούδι. Κατ’ αρχάς πρέπει να πληρωθούν οι
πνευµατικοί δηµιουργοί για τα συγγενικά δικαιώµατα; Βεβαίως.
Τα κριτήρια να είναι δίκαια γιατί κανείς δεν ξέρει πού πάνε αυτά
τα χρήµατα. Το είδαµε και κατά την περίοδο του COVID, που δεν
αποδόθηκαν στους πραγµατικούς δικαιούχους και έγιναν µηνύ-
σεις. 

Πριν από λίγες µέρες έρχεται σε καταστήµατα και ραδιόφωνα
ένα περιβόητο µπιλιετάκι για µουσική µε αναδροµικά από το
2019. Αν είναι δυνατόν. Αυτό πάει υπό τη µορφή της αποζηµίω-
σης, δεν µπορεί να πάει υπό τη µορφή χαρατσιού. Θα πρέπει να
βοηθήσουµε την αγορά η οποία στενάζει και θα πρέπει επιτέλους
να δηµιουργηθεί ένας ενιαίος εθνικός φορέας για να υπάρχουν
δίκαια κριτήρια για να ξέρει ο άνθρωπος πού πληρώνει. Χαριτο-
λογώντας την άλλη φορά σας έλεγα ότι ο κάθε σύλλογος του
καγκουρό ή του πιγκουίνου περνά και παίρνει λεφτά. Το θυµά-
στε. Δεν γίνεται αυτό να συνεχιστεί. Θα πρέπει να µπουν κριτή-
ρια. 

Ακούστε τώρα τι κάνουν. Ζητούµε προώθηση του ελληνόφω-
νου τραγουδιού και στραγγαλίζουµε, κυρίως, τα ραδιόφωνα και
δη της περιφέρειας. Γιατί; Έρχεται λοιπόν το θέµα των πνευµα-
τικών δικαιωµάτων και ένα ραδιόφωνο στην επαρχία, επειδή δεν
έχει µεγάλη διαφηµιστική πίτα, βάζει ένα µε συγκεκριµένο χαρά-
τσι. Θα µου δώσεις τόσα. Νταβατζιλίκι δηλαδή, υπό αυτήν την
έννοια. Το ραδιόφωνο ή το κατάστηµα θέλει να πληρώσει, αλλά
να ξέρει σε ποιον πληρώνει. Δεν µπορεί να περνάει κάθε τρεις
και λίγο κάποιος διαφορετικός. Τα ραδιόφωνα της Αττικής, που
έχουν µεγαλύτερο διαφηµιστικό πακέτο τα έχει µε το 2% του τζί-
ρου. 

Και πείτε µου τώρα, είναι αυτό δικαιοσύνη; Γι’ αυτό λέµε ότι
πάνω απ’ όλα αν µιλούµε σήµερα για στήριξη στο ελληνόφωνο
τραγούδι, θα πρέπει να δηµιουργήσουµε έναν ισχυρό οργανισµό
πνευµατικής ιδιοκτησίας µε εποπτεία από το ίδιο το Υπουργείο
Πολιτισµού για να µπορέσει και ο κόσµος να νιώσει µια αξιοπι-
στία και έναν σεβασµό ότι τα χρήµατα που δίνει, πηγαίνουν
στους πραγµατικούς δικαιούχους και πέραν τούτου να υπάρχουν
δίκαια κριτήρια για το πώς θα πληρώνει το κατάστηµα, για το
πώς θα πληρώνει το ραδιόφωνο. 

Εάν λοιπόν δεν τα κάνουµε όλα αυτά, το ελληνόφωνο τρα-
γούδι πάλι θα είναι στο περιθώριο υπό την έννοια ότι αν δεν
έχουµε ένα ραδιόφωνο µε δίκαια κριτήρια ή ένα κατάστηµα µε
δίκαια κριτήρια δεν θα µπορέσει να υπάρχει µια ανακούφιση στο
κύτταρο της αγοράς. 

Και ολοκληρώνω µε αυτό. Δεν µπορείς σήµερα να φορολογείς
ένα κατάστηµα στα πνευµατικά δικαιώµατα ανάλογα µε τα τε-
τραγωνικά που καταλαµβάνει. Δηλαδή ένα κατάστηµα το οποίο
είναι εκατόν πενήντα τετραγωνικά, δεν σηµαίνει ότι έχει πελατεία
για να το πας ανάλογα µε τα τετραγωνικά. Το δίκαιο κριτήριο λοι-
πόν που γίνεται στην Ιταλία -και στην Ισπανία αν θυµάµαι καλά-
είναι να πάει ανάλογα µε τη φορολογική δήλωση. Δηλαδή σή-
µερα ένα ραδιόφωνο της επαρχίας, µε αυτό το σκεπτικό για τα
τραγούδια που βάζει θεωρητικά ο νοµοθέτης, η Κυβέρνηση,
αυτός που θεσπίζει το νόµο, λέει ότι «κονοµάει» -να το πω έτσι
απλά στην καθοµιλουµένη- 50 χιλιάδες ευρώ τον χρόνο. Δεν
βγαίνουν ρε παιδιά αυτά τα λεφτά. Με µια διαφήµιση της τάξης
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των 100 ή 150 ευρώ, σαράντα χρόνια κοντά ραδιόφωνα έχουµε
κάνει- δεν βγαίνουν αυτά τα λεφτά. Περιµένει να πάρει καµµιά
διαφήµιση της Αθήνας για να πάρει ένα 500 ευρώ το µήνα. Είναι
ακριβώς το ίδιο που έχετε θεσπίσει µε τα 10.900 αν το δείτε. 

Άρα, λοιπόν, δίκαια κριτήρια δεν υπάρχουν και από τη στιγµή
που δεν υπάρχουν στη µουσική δίκαια κριτήρια για να αποδο-
θούν τα χρήµατα στους δικαιούχους, τους δηµιουργούς, τους
ανθρώπους που έχουν πραγµατικά βάλει το πνεύµα και το τα-
λέντο τους, δεν µπορούµε να ελπίζουµε ότι µπορεί να προωθηθεί
µόνο το ελληνόφωνο τραγούδι, το οποίο δεν έχει σύνορα και
µπορεί να κρατηθεί όπως κρατήθηκε τόσα χρόνια αν δεν δηµι-
ουργήσουµε ένα υγιές περιβάλλον που να εµπνέει εµπιστοσύνη
σε ό,τι αφορά την καταβολή χρηµάτων για τους πνευµατικούς
δηµιουργούς, για τα πνευµατικά τέκνα. Γιατί τα τραγούδια, η
µουσική έχουν κηδεµόνα και είναι τα τέκνα που ακούµε εµείς.
Άρα, λοιπόν, δηµιουργήστε πρώτα αυτή την αγαστή σχέση, αυτή
τη σωστή επικοινωνία µε αξιόπιστα κριτήρια, αξιοκρατικά πάνω
απ’ όλα, για να µπορέσουµε να προωθήσουµε γενικότερα την ελ-
ληνική µουσική και το ελληνικό τραγούδι. Τα υπόλοιπα, πάλι η
αγορά θα έχει µία στεναχώρια, θα δυσανασχετεί και δεν θα χαί-
ρει ισονοµίας και ισοπολιτείας δηµιουργώντας έτσι καταστή-
µατα, επιχειρήσεις, ραδιόφωνα πολλών ταχυτήτων. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Μιχάλης Πα-
παδόπουλος, ζητεί άδεια ολιγοήµερης απουσίας στο εξωτερικό,
συγκεκριµένα στη Γαλλία για το χρονικό διάστηµα 24-25 Απρι-
λίου του 2024. Η Βουλή εγκρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Συνεπώς η Βουλή ενέ-

κρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Επόµενη οµιλήτρια, η Βουλευτής της Νέας Αριστεράς, κ. Με-

ρόπη Τζούφη.
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κρατάµε στα

χέρια µας και συζητούµε σήµερα ένα ακόµη νοµοσχέδιο της Κυ-
βέρνησης που ξεδιπλώνει την πολιτική των ιδιωτικοποιήσεων και
την εµπορευµατοποίηση συγκεκριµένα των πολιτιστικών αγαθών. 

Εδώ και πέντε χρόνια η Κυβέρνηση βρίσκεται σε ανοικτή σύγ-
κρουση µε τους ανθρώπους του πολιτισµού. Ο πρόσφατος απο-
κλεισµός του Συλλόγου Ελλήνων Αρχαιολόγων από τις
επιτροπές της Βουλής είναι ενδεικτικός και αποτελεί συνέχεια
µιας δηµόσιας κόντρας που τροφοδοτείται από την Κυβέρνηση
και την αρµόδια Υπουργό. Όλο αυτό το διάστηµα είδαµε το τσι-
µέντωµα της Ακρόπολης, την καταστροφή της µουσειακής πολι-
τικής της χώρας και τη µετατροπή των πέντε µεγάλων µουσείων
σε νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου, µε αποκοπή από τον
κορµό της Αρχαιολογικής Υπηρεσίας και αυτό έχει σοβαρότατες
συνέπειες. Είδαµε επίσης, να ξεδιπλώνονται σχέδια εκµετάλλευ-
σης της πολιτιστικής κληρονοµιάς από φίλους και κολλητούς της
κυβερνητικής πλειοψηφίας. 

Την ίδια στιγµή κάθε θεσµικός πυλώνας του πολιτισµού βιώνει
την υποβάθµιση όπως η Αρχαιολογική Υπηρεσία είτε τον απο-
κλεισµό και την έξωση από το κτήριο των αρχαιολόγων στην
Ερµού. Τώρα το Υπουργείο Πολιτισµού προχωρά σε ιδιωτικοποι-
ήσεις και απευθείας αναθέσεις και κυρίως εκχώρηση του αρχαι-
ολογικού έργου, παρακάµπτοντας το Σύνταγµα και τον
αρχαιολογικό νόµο. Όπως και στην περίπτωση του άρθρου 16
και των ιδιωτικών πανεπιστηµίων και την ιδιωτικοποίηση του ΕΣΥ,
η Κυβέρνηση εκχωρεί σε ιδιώτες τα πωλητήρια των αρχαιολογι-
κών χώρων συµπεριλαµβανοµένης και της Ακρόπολης και όπως
είπε και η εισηγήτρια της Νέας Δηµοκρατίας, όπως και τα ανα-
ψυκτήρια έτσι και τα πωλητήρια, µάλιστα χωρίς διαγωνισµό και
µε δυνατότητα εφάπαξ σύµβασης συµβάσεων µίσθωσης. Ακόµα
προβλέπει την παράκαµψη του ΑΣΕΠ για τις προσλήψεις ενώ οι
απευθείας αναθέσεις ανεβαίνουν από τις 30 χιλιάδες ευρώ στις
60 χιλιάδες ευρώ. 

Ενδεικτική είναι η πρόθεση σας, κυρία Υπουργέ να ανοίξετε το
δρόµο των ανασκαφών στους ιδιώτες. Πρόκειται για µια απαρά-
δεκτη πρακτική, που ιδιωτικοποιεί κάθε αρµοδιότητα της Αρχαι-

ολογικής Υπηρεσίας. Σε περίπτωση που τα αρχαιολογικά έργα
ανατεθούν στη διαχείριση φορέων εκτός της Αρχαιολογικής Υπη-
ρεσίας διαφαίνεται η επικράτηση άλλων κριτηρίων στα έργα επί
των αρχαίων, όπως η µεγιστοποίηση του κέρδους των εργολά-
βων, οι φθηνότερες και ταχύτερες επεµβάσεις χωρίς ποιοτικά
εχέγγυα ακόµα και οι αποσιώπηση της ύπαρξης αρχαίων όταν
υπάρχουν αντίθετα ισχυρά συµφέροντα. Και ξέρετε πολύ καλά
ότι απαγορεύεται από το Σύνταγµα και τον αρχαιολογικό
ν.4858/2021 -δικός σας νόµος- που προβλέπει ρητά ότι οι σωστι-
κές ανασκαφές διενεργούνται µόνο από την Αρχαιολογική Υπη-
ρεσία, διασφαλίζοντας την προστασία των αρχαιοτήτων, ιδίως
αυτών που έρχονται στο φως σε έργα τρίτων. 

Το άρθρο 27 του σχεδίου νόµου, µε απαράδεκτο τρόπο, απο-
κρύπτει τις σχετικές διατάξεις του αρχαιολογικού νόµου, παρ’
ότι τις τροποποιεί. Mε το άρθρο 30 δίνετε εξουσιοδοτική διάταξη
σε τρεις Υπουργούς να ρυθµίζουν όλα τα παραπάνω µε προ-
εδρικό διάταγµα. Δίνεται δηλαδή η εξουσιοδότηση σε τρεις
Υπουργούς να παραβιάσουν το Σύνταγµα.

Μαζί λοιπόν µε την ιδιωτικοποίηση των εισιτηρίων και των πω-
λητηρίων των αρχαιολογικών χώρων και την παράκαµψη του
ΑΣΕΠ σε προσλήψεις, το Υπουργείο Πολιτισµού είναι έτοιµο να
εκποιήσει κάθε τοµέα της πολιτιστικής κληρονοµιάς που φέρνει
δηµόσια έσοδα και να κατατµήσει µέχρι εξαφάνισης κάθε λει-
τουργία της Αρχαιολογικής Υπηρεσίας που προστατεύει τις αρ-
χαιότητες και την πολιτιστική κληρονοµιά.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, χθες επισκέφθηκα το Αρχαιολο-
γικό Μουσείο της πόλης µου στα Γιάννενα. Συνοµίλησα εκτενώς
µε τους εργαζόµενους και διαπίστωσα ότι όλες και όλοι αγωνιούν
για την επόµενη µέρα, όπως και για τις υπάρχουσες πολύ σοβα-
ρές ελλείψεις προσωπικού.

Δεν υπάρχει αµφιβολία πως στεκόµαστε στο πλευρό τους.
Μπορεί άραγε η κυρία Υπουργός να ισχυριστεί το ίδιο; Μπορεί η
Κυβέρνηση να υποστηρίξει πως προστατεύει και διαφυλάσσει
την πολιτιστική µας κληρονοµιά και στηρίζει τους ανθρώπους
που την υπηρετούν; Μπορεί επίσης να ισχυριστεί πως µε το συγ-
κεκριµένο νοµοσχέδιο πάει τα πράγµατα πιο µπροστά για την
κοινωνία, τον πολιτισµό, τους αρχαιολόγους, τους δηµιουργούς,
τη διαφάνεια και το κράτος δικαίου;

Το µισό νοµοσχέδιο λέει ότι νοµοθετεί για την προστασία και τη
διάχυση της ελληνικής γλώσσας του ελληνόφωνου τραγουδιού.
Προφανώς κανείς δεν είναι απέναντι στο ελληνικό ρεπερτόριο και
στην ελληνική µουσική. Μάλιστα, η κ. Αναγνωστοπούλου είχε κα-
ταθέσει στο παρελθόν δύο σχετικές τροπολογίες, που απορρίφθη-
καν και δεν επιχειρήθηκε κανείς ουσιαστικός διάλογος, διότι
υπάρχει συστηµατική απαξίωση της Αντιπολίτευσης. Βεβαίως,
εµείς θα στηρίξουµε έστω και σαν πρώτο ατελές βήµα αυτά τα
άρθρα, εφόσον αποτελεί επιθυµία των καλλιτεχνών.

Για το δεύτερο, βέβαια, µέρος του νοµοσχεδίου, ήδη έχω το-
ποθετηθεί. Είµαστε απολύτως απέναντι στα κρίσιµα άρθρα τα
οποία µε τον ίδιο τρόπο τοποθετείται και συλλογικά οµόφωνα το
σώµα των Ελλήνων αρχαιολόγων που καθηµερινά κάνει ένα τε-
ράστιο κόπο για το αρχαιολογικό έργο σε όλη τη χώρα, που ση-
µαίνει αναπόσπαστα και σεβασµό στη δηµοκρατική τους
βούληση.

Και, ξέρετε, κυρία Υπουργέ, το 41% που επικαλείστε διαρκώς
ως οιονεί εξουσιοδότηση δεν αποτελεί απάντηση για όλα, δεν
είναι η κολυµβήθρα του Σιλωάµ. Η απαξίωση όλων µας και η µη
ανοχή στην αντίθετη άποψη είναι καταστροφική, όπως και το «τι
κάνατε και τι κάνουµε», και µάλιστα από ένα πρόσωπο σαν εσάς
µε µακρότατη θητεία σε πολλούς κρίσιµους ρόλους στο συγκε-
κριµένο Υπουργείο ως Γενική Γραµµατέας για πάρα πολλά χρό-
νια και ως Υπουργός για µια πενταετία και πλέον.

Εποµένως, απαιτείται ώριµη ανάληψη της ευθύνης και όχι εκ-
δικητική συµπεριφορά και αποκλεισµοί σε όσους σας ασκούν
κριτική, όπως στον σύνδεσµο Ελλήνων αρχαιολόγων λέγοντας
ότι δεν αντιπροσωπεύουν το σύνολο των αρχαιολόγων, ενώ
υπήρξαν µαζικότατες, όπως ξέρετε, και πρόσφατες αρχαιρεσίες.
Ξέρετε ότι είναι οµόφωνες γι’ αυτά τα θέµατα οι αποφάσεις τους.
Επίσης, είπατε ότι ελέγχονται από την Εθνική Αρχή Διαφάνειας,
ενώ γνωρίζετε -και το παραδεχθήκατε πριν- ότι ελέγχθηκαν και
δεν βρέθηκε τίποτα µεµπτό.

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΛΕ’ - 17 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2004 14413



Και για να ενηµερωθούν οι συνάδελφοι, καταθέτω τη σχετική
έκθεση της Εθνικής Αρχής Διαφάνειας.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Μερόπη Τζούφη καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Συνεχίζω λοιπόν ότι αυτές είναι ενδείξεις µιας αυταρχικής δη-
µοκρατίας. Δυστυχώς, είναι επιλογή σας. Δεν είναι η πρώτη
φορά. Πρακτική αποκλεισµού από τη διαβούλευση ενοχλητικών
φορέων και συνδικαλιστών έχουµε ζήσει επανειληµµένα στην
Επιτροπή Μορφωτικών, αλλά και στην εξεταστική των Τεµπών
όπου η πλειοψηφία του κόσµου ακριβώς µε αυτές τις επιλογές
τοποθετείται ότι εδώ έγινε προσπάθεια συγκάλυψης του εγκλή-
µατος των Τεµπών.

Βεβαίως, στη συγκεκριµένη περίπτωση ο λόγος που γίνεται
αυτό είναι διότι έχετε τη δοµηµένη αντίληψη ότι οι αρχαιολογικές
υπηρεσίες, όπως και οι δασικές υπηρεσίες, εµποδίζουν και ανα-
στέλλουν την ανάπτυξη του τόπου, όπως εσείς την αντιλαµβάνε-
στε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πολιτική δεν µπορεί να γίνει
µε αποκλεισµούς και εκβιασµούς και µε µοναδικό σκοπό την εξυ-
πηρέτηση συµφερόντων, πόσο µάλλον η πολιτιστική πολιτική
που µας αφορά όλες και όλους και που ανήκει σε όλες και όλους.

Γι’ αυτό η Νέα Αριστερά ζητάει να µπει ένα τέλος στην αλαζο-
νική, αυτάρεσκη και αυταρχική πολιτική που ιδιωτικοποιεί και εµ-
πορευµατοποιεί ακόµα και τα πολιτιστικά αγαθά, υλικά και άλλα.

Θα συνεχίσουµε να παλεύουµε µαζί µε τους εργαζόµενους,
που απεργούν και διαδηλώνουν σήµερα µαζικά στους δρόµους
για δουλειά, µισθούς και αξιοπρέπεια διεκδικώντας µια καλύτερη
ζωή µε προστασία των κοινωνικών και πολιτιστικών αγαθών που
αποτελεί καθήκον όλων µας.

Και το τελευταίο που θα ήθελα να πω: Οι δηµοκρατικές δυνά-
µεις του Κοινοβουλίου και όλης της Ευρώπης οφείλουν επιπρό-
σθετα να υπερασπιστούν τις θεµελιώδεις αξίες του ευρωπαϊκού
πολιτισµού, να καταδικάσουν λογικές στέρησης της ελευθερίας
του λόγου -που βλέπουµε τώρα στη Γερµανία- και να πρωτοστα-
τήσουν στην επικράτηση της ειρήνης στη Μέση Ανατολή και στη
δικαίωση του παλαιστινιακού λαού, που υφίσταται τη γενοκτονία
στη βάση των αποφάσεων του ΟΗΕ. Πολιτισµός είναι η δηµοκρα-
τία, η ειρήνη και η δικαιοσύνη.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
τριάντα έξι µαθήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί καθηγητές
από το 1ο Γυµνάσιο Αµαλιάδας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Το λόγο έχει ο Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πατριωτικού Κι-
νήµατος - Νίκη κ. Νατσιός.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-
τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα
Τέµπη µάς έδωσαν έναν νέο κανόνα ο οποίος δυστυχώς δεν
ισχύει µόνο γι’ αυτό το δυστύχηµα. Από τύχη ζούµε. 

Θέλω να ξεκινήσω τη σηµερινή οµιλία µου από ένα γεγονός,
που χθες µε συγκλόνισε και συγκλόνισε θα έλεγα όλη την Ελ-
λάδα, τον θάνατο ενός άτυχου αστυνοµικού ο οποίος συµπλή-
ρωνε το µεροκάµατό του σε φορτηγό και καταπλακώθηκε από
κτήριο που έπεσε στον Πειραιά.

Δεν είναι µόνο η απώλεια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Είναι
ότι χιλιάδες άνθρωποι τόσο στο δηµόσιο, όσο και στον ιδιωτικό
τοµέα κάνουν δύο και τρεις δουλειές για να τα φέρουν βόλτα µε
τα οικονοµικά τους και να κρατούν όρθιες τις οικογένειές τους,
ακόµη και συνταξιούχοι πλέον. 

Από πού να αρχίσω; Από το γεγονός ότι ο αρµόδιος Υπουργός
κάλεσε δηµοσίως τους δικηγόρους να εργαστούν και ως ντελι-
βεράδες για να τα βγάλουν πέρα; Από το γεγονός ότι η αρµόδια

Υπουργός κάλεσε ηλικιωµένες συνταξιούχους να εργαστούν,
γιατί έχουν ενέργεια και δυνάµεις; Νοµίζετε πως δεν ξέρουµε ότι
ακόµη και χαµηλόβαθµοι υπάλληλοι της Βουλής των Ελλήνων
κάνουν δεύτερες δουλειές τα απογεύµατα για να µπορέσουν να
αντέξουν την οικονοµική λαίλαπα; Ένας ολόκληρος κόσµος κα-
θηµερινά αντιµετωπίζει διλήµµατα ζωής: Να πληρώσω το ενοίκιο
ή το σουπερµάρκετ; Να πληρώσω τα φάρµακα και τους φόρους
µου ή τη ΔΕΗ; 

Αυτό, ο κύριος Πρωθυπουργός, δηλαδή τον εξευτελισµό της
ανθρώπινης αξιοπρέπειας, το ονοµάζει σταθερότητα. Ζήτησε
προχθές από τους Έλληνες ψηφοφόρους να στείλουν µε την
ψήφο τους στις ευρωεκλογές µήνυµα σταθερότητας. Πρόκειται
περί κακόγουστου αστείου. Το πολιτικό µας σύστηµα είναι αναί-
σθητο και ασυγκίνητο µπροστά στα προβλήµατα ανθρώπων σαν
τον τραγικό αστυνοµικό ο οποίος έκανε τον φορτηγατζή το από-
γευµα για να θρέψει την οικογένειά του. 

Αν το πολιτικό σύστηµα ήταν σοβαρό, δεν θα έβαζε στα ψη-
φοδέλτιά του ως υποψηφίους για να εκπροσωπήσουν τα συµφέ-
ροντα του ελληνικού λαού στην Ευρώπη µοντέλες, παίκτες του
survivor, πανελίστες πρωινών κουτσοµπολιστικών εκποµπών και
αθλητές, δηλαδή ανθρώπους κατά τεκµήριο άσχετους µε το
αξίωµα του Ευρωβουλευτή, οι οποίοι βέβαια θα ζήσουν ζωή χα-
ρισάµενη για πέντε χρόνια στις Βρυξέλλες µε µισθό 20.000 ευρώ,
χωρίς να προσφέρουν το παραµικρό στην πατρίδα.

Και µην µου πείτε όχι. Τέσσερις Έλληνες Ευρωβουλευτές, µία
από τη Νέα Δηµοκρατία, µία από το ΠΑΣΟΚ, ένας από το ΣΥΡΙΖΑ
και ένας λίγο νωρίτερα από τη Χρυσή Αυγή, διώχθηκαν από τις
βελγικές αρχές, µέσα σε αυτή την πενταετία εξευτελίζοντας την
πατρίδα µας.

Μιας και αναφέροµαι στις Ευρωεκλογές, ακούσαµε από υπο-
ψήφιο Ευρωβουλευτή σας να διακηρύττει µε αβάσταχτη ελαφρό-
τητα ότι όλος ο πλανήτης ψηφίζει Νέα Δηµοκρατία και το
σύνθηµα, που εσείς βδελύσσεστε ως ακροδεξιό, «πατρίδα, θρη-
σκεία, οικογένεια» να το διακηρύττει και δεν πιστεύαµε στα αυτιά
µας. 

Μα, εσείς κάνετε ό,τι µπορείτε για να καταστρέψετε και την
πατρίδα και τη θρησκεία και την οικογένεια. Τολµάτε να µιλάτε
για την ορθόδοξη πίστη εσείς που κλείσατε τις εκκλησίες, που
λοιδορούσατε τη Θεία Κοινωνία, που επιτρέπετε να διακωµωδεί-
ται η Παναγία µας και οι άγιοι µας, που φτιάχνετε µορφώµατα
γονέας 1 και 2 και σύντοµα γονέας 3, τα οποία ψευδώς ονοµά-
ζεται οικογένεια; 

Μιλάτε για πατρίδα εσείς που υπονοµεύετε την πατρίδα µας,
το µέλλον των παιδιών µας µε τις πολιτικές των µνηµονίων και
των «yes sir»; Μιλάτε εσείς που ξεπουλήσατε τη Μακεδονία και
τώρα τρέχετε να προλάβετε να µην ακυρώσουν την κατάπτυστη
Συµφωνία των Πρεσπών τα ίδια τα Σκόπια, στα οποία σχεδόν βα-
σικό προεκλογικό σύνθηµα είναι αυτό της ακύρωσης της λεγό-
µενης συµφωνίας -για εµάς προδοσίας- των Πρεσπών;

Μιλάτε για οικογένεια εσείς που ψηφίσατε το επαίσχυντο νο-
µοσχέδιο για τον γάµο των οµοφυλοφίλων; Μιλάτε εσείς που µα-
γαρίσατε τον ιερό θεσµό της παραδοσιακής οικογένειας;
Κοροϊδεύατε και συνεχίζετε να κοροϊδεύετε τους Έλληνες πολί-
τες. Σας περιµένει ηχηρό χαστούκι στις ευρωεκλογές που θα σας
γκρεµίσει από το βάθρο της αλαζονείας. 

Να µην ξεχάσουµε, επίσης, ποιοι Έλληνες Ευρωβουλευτές,
ποιων κοµµάτων -των δικών σας, βέβαια, χρεοκοπηµένων κοµ-
µάτων- ψήφισαν υπέρ της κατάργησης του βέτο στις Συνόδους
Κορυφής της Ευρωπαϊκής Ενώσεως, θέµα που εκκρεµεί. Αλή-
θεια, αυτή είναι η σταθερότητα που επιφυλάσσετε για τους Έλ-
ληνες; Λυπούµαι, θα χρησιµοποιήσω µια λαϊκή φράση «από όπου
και αν σας πιάσουµε, µυρίζετε», αναδίδετε µια δυσάρεστη οσµή. 

Διαβάσαµε στις εφηµερίδες -και δεν το πιστεύαµε- την πρό-
βλεψη του Υπουργού Εξωτερικών για τον εαυτό του ότι θα υπάρ-
ξουν αρνητικές συνέπειες για το πρόσωπό του από την
παραποµπή της ελληνοτουρκικής διαφοράς στη διεθνή δικαιο-
σύνη. Διαβάσαµε, επίσης, ότι ο ίδιος Υπουργός είπε ότι η παρα-
ποµπή της υφαλοκρηπίδας και των χωρικών υδάτων στη Χάγη
είναι από µόνη της γενναιότητα, γιατί «είναι αβέβαιη η έκβαση
της προσφυγής». 

Τι µας λέτε, κύριοι της Κυβέρνησης, ότι εκχωρείτε σε τρίτους
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την κυριαρχία να µας πουν πόση είναι η έκταση της θαλάσσιας
επικράτειάς µας; Εκχωρείτε εθνική κυριαρχία, δηλαδή; Δεν ντρέ-
πεστε; Γι’ αυτό κάποια µέλη της Κυβέρνησής σας λένε ιδιωτικά
ότι ψάχνουν από τώρα σπίτι στο εξωτερικό, γιατί δεν θα έχουν
να κρυφτούν µε αυτά που έρχονται; Τι να πούµε; Λυπούµαστε
για λογαριασµό σας. 

Δεν θα τα αφήσουµε να περάσουν έτσι αυτά. Όλη η πολιτική
σας φιλοσοφία είτε αφορά τα εθνικά θέµατα είτε τα εργασιακά
θέµατα είτε τα θέµατα κοινωνικού κράτους είτε τα θέµατα της
ακρίβειας, τα διαπερνά ένα λεπτό νήµα. Εξυπηρετείτε πάντα από
τους λίγους και ποτέ τους πολλούς. Και όταν ζορίσουν τα πράγ-
µατα και στριµωχτείτε, κάνετε µια δήθεν επίδειξη ευαισθησίας,
όπως την επιλογή Μπελέρη, για να τους πείσετε ότι δεν µεταλ-
λαχθήκατε και ότι είστε ίδιοι.

Η Νίκη καµαρώνει που έχει στα ψηφοδέλτιά της για την Ευρω-
βουλή εκτός από τους άλλους πανάξιους υποψηφίους και έναν
σπουδαίο Βορειοηπειρώτη, ο οποίος ζει αξιοπρεπώς την έντιµον
πενίαν του και προτάσσει τα στήθη του για την πατρίδα και τον
Ελληνισµό. Και µιλάω για τον κ. Κώστα Κυριάκου, ο οποίος θα
αγωνιστεί και θα ενώσει τις δυνάµεις του µαζί µας µε τη Νίκη για
τα δίκαια του βορειοηπειρωτικού Ελληνισµού. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το µέγα ζητούµενο στη διάρκεια
αυτής της τετραετίας είναι η ελληνικότητα, η µάχη για την ενί-
σχυση της ελληνικότητας. «Δεν θέλω εγώ καινούργια, ξένα
δώρα, παλιά δικά µου πλούτη σου ζητώ», όπως λέει και ο Κωστής
Παλαµάς. 

Εάν έµενα στον τίτλο του νοµοσχεδίου, που κληθήκαµε να συ-
ζητήσουµε και να ψηφίσουµε ή να καταψηφίσουµε: «Δηµιουργική
Ελλάδα: Ενίσχυση του κινηµατογραφικού, οπτικοακουστικού και
δηµιουργικού τοµέα, ίδρυση φορέα για το βιβλίο και λοιπές δια-
τάξεις για τον σύγχρονο πολιτισµό» θα έλεγα πως το ψηφίζω και
µε τα δυο µου χέρια, δαγκωτό. 

Όµως, πλέον µετά από τους µήνες που βρισκόµαστε οι Βου-
λευτές της Νίκης και εγώ προσωπικά στη Βουλή µάθαµε πως η
µόνη δηµιουργική Ελλάδα, που έχετε στο µυαλό σας, είναι η Ελ-
λάδα της δηµιουργικής λογιστικής, της δηµιουργίας εντυπώσεων
και ψεύτικων ελπίδων, η Ελλάδα των µπαζωµένων εγκληµάτων
κατά των πολιτών, η Ελλάδα των µικροπολιτικών συµφερόντων,
η Ελλάδα των ψιλών γραµµάτων, η Ελλάδα των ανθρώπινων
λαθών και της µη ευθύνης Υπουργών.

Φέρνετε τώρα ένα νοµοσχέδιο, στο οποίο µιλάτε για την ενί-
σχυση του ελληνόφωνου τραγουδιού. Τι είναι το ελληνόφωνο
τραγούδι; Μήπως και η τραπ που διαφθείρει τις ψυχές των παι-
διών είναι και αυτή ελληνόφωνο τραγούδι; Γιατί δεν χρησιµοποι-
είται στο νοµοσχέδιο ο όρος «ελληνικό τραγούδι», αλλά αυτός
του ελληνόφωνου τραγουδιού; Μα, τόσο µένος κατά του ότι θυ-
µίζει Ελλάδα; Ότι είναι ελληνικό το µισείτε; Γιατί; Ποιοι είστε
τέλος πάντων; 

Αρκεί κάποιος να µιλάει ελληνικά, να βάζει ελληνικές λέξεις
στη σειρά µε ξενόφερτη µουσική και µπορεί να επιβάλλετε στην
κοινωνία και στους πολίτες; Και γιατί µιλάτε για ελληνόφωνο τρα-
γούδι και δεν µιλάτε για ελληνική µουσική; Φοβάστε µήπως τα
παιδιά µας ακούσουν δηµοτική µουσική, ακούσουν τον Θεοδω-
ράκη, τον Χατζηδάκη, τον Λοΐζο, τον Ξαρχάκο, τον Σπανουδάκη
και άλλους τεράστιους Έλληνες µουσικοσυνθέτες; 

Ξέρετε, αγαπητοί συνάδελφοι, τι είναι η ελληνική µουσική τε-
λικά; Αν εννοείτε ως η ελληνική µουσική την υποκουλτούρα που
εντάξατε µε έναν τρόπο και στα ψηφοδέλτιά σας, λυπούµαστε,
κυρία Υπουργέ, αλλά δεν θα πάρουµε. Αν πρόκειται να σας αφιε-
ρώσουµε ένα ελληνικό τραγούδι, αυτό θα ήταν: «Χαιρετίσµατα,
λοιπόν, στην εξουσία».

Και µια και µιλάµε για τον ελληνικό πολιτισµό και για το Εθνικό
Κέντρο Οπτικοακουστικών Μέσων και Επικοινωνίας, αλήθεια
πείτε µου πόσο δύσκολο θα ήταν να δηµιουργήσετε σειρές που
να προάγουν την ελληνική ιστορία, τους αγώνες του έθνους µας,
τα κατορθώµατα των προγόνων µας; Βαρεθήκαµε να βλέπουµε
για την άλωση της ελληνικής ιστορίας από το «NETFLIX», τις
ιστορικές ανακρίβειες, τις προσβολές, τις ύβρεις, τις προστυχιές,
όπως για τη δήθεν οµοφυλοφιλία του Μεγάλου Αλεξάνδρου, την
οποία σειρά την εντάξατε και αυτή και την καρυκεύσατε µε το
κρανιοκενές σύνθηµα ότι η τέχνη δεν έχει όρια. Σε τούτο τον µά-

ταιο κόσµο όλα έχουν όρια εκτός από τη βλακεία. Και προτρέπω
σε αυτούς τους καλλιτέχνες να διαβάσουν ένα πολύ ωραίο βι-
βλίο, γράφτηκε στις αρχές του 20ου αιώνα του Ευάγγελου Λεµ-
πέση περί της σηµασίας των βλακών εν τω συγχρόνω βίω. 

Μήπως δεν θα είχαν τηλεθέαση οι παραγωγές για την εθνική
µας ιστορία; Ποια τηλεθέαση και ποια ακροαµατικότητα, όµως;
Αφήστε, γιατί ο κόσµος το έχει τούµπανο και εσείς κρυφό κα-
µάρι, όπως λέει και ο λαός. Οι τηλεθεάσεις, που καθορίζονται
από τα κάτι παραπάνω από χίλια τριακόσια σκουριασµένα µηχα-
νάκια, που έχουν εγκατασταθεί σε συγκεκριµένα νοικοκυριά της
Ελλάδας; Οι τηλεθεάσεις του τύπου τετράχρονα να βλέπουν
Αυτιά και άνθρωποι ενενήντα χρόνων περίπου να βλέπουν παι-
δικά; Οι τηλεθεάσεις για τις οποίες η Ελληνική Ραδιοφωνία Τη-
λεόραση, η δηµόσια τηλεόραση της χώρας δαπανά 200.000
ευρώ το εξάµηνο, κάθε εξάµηνο;

Πάµε τώρα στο βιβλίο. Τι µηχανεύεστε; Τι φορέα για το βιβλίο
θέλετε να  σκαρώσετε; Τι σας επιβάλει πάλι η woke ατζέντα; Τι
θα δούνε τα µατάκια µας πάλι; Μήπως «παρδαλά» παραµύθια
που θα διαβάζουν drag queens σε νηπιαγωγεία σε εµβρόντητα
πεντάχρονα παιδάκια; Θέλετε να σας προτείνουµε ένα χρησιµό-
τατο βιβλίο; Ετοιµάστε ένα ετυµολογικό λεξικό για παιδιά του δη-
µοτικού µε λέξεις της καθηµερινής τους εµπειρίας. Παράδειγµα,
όπως δίδασκα µία λέξη, τη λέξη «παρηγορώ» από την πρόθεση
«παρά» που σηµαίνει δίπλα και από το ρήµα «αγορεύω» που ση-
µαίνει µιλώ. Παρηγορώ σηµαίνει στέκοµαι δίπλα σε κάποιον και
του µιλώ. Αυτά πρέπει να µαθαίνουν τα παιδιά µας για να σέβον-
ται και την ελληνική γλώσσα. 

Όµως, σας µάθαµε πια. Μάθαµε τα κόλπα σας, αλλά προπάν-
των καταλάβαµε πόσο αδύναµοι είστε στα πάθη σας, στην αγάπη
σας για την καρέκλα. Πόσο αφοσιωµένοι είστε και στους έξω,
στη Δύση. Έστω και τώρα, ποτέ δεν είναι αργά. Γιατί, ξέρετε, η
ελληνική ιστορία, η ελληνική µουσική που ζει µέσα µας και εξε-
λίσσεται εδώ και χιλιάδες χρόνια, θέλει µια σπίθα για να θεριέψει,
να µπει στις ψυχές και να σµιλέψει την Ελλάδα, να σµιλέψει
αυτές τις ψυχές, τις ψυχές µας, µε Ελλάδα και µε ρωµιοσύνη. 

Αλλά εσείς αν είστε ανήµποροι να πείτε «όχι» σε αυτούς που
σας επιβάλλουν όσα κάνετε, οι Ελληνίδες και οι Έλληνες, που
σε αυτούς ελπίζουµε, θα διορθώσουν τις «ανορθογραφίες» σας,
θα ορθώσουν το ανάστηµά τους και θα γεµίσουν πάλι την Ελ-
λάδα µε ελληνικές µουσικές, µε ποιήµατα και µε ιστορία. Τα βι-
βλία µας θα γίνουν και πάλι βιβλία και οι ψυχές των παιδιών µας,
οι καθαρές ψυχές, θα µας δείξουν τον δρόµο και όλοι εσείς κά-
ποια στιγµή θα γίνετε παραδείγµατα προς αποφυγή και θα χα-
θείτε στη λήθη.

Κλείνω µε λόγια ρωµαίικα. Την εβδοµάδα που διανύουµε θα
ακούσουµε την Παρασκευή -µια και µιλάµε και για το τραγούδι-
το ωραιότερο ελληνικό τραγούδι, το πιο όµορφο τραγούδι του
Θεού, όπως και το ονόµαζε ο Αλέξανδρος Παπαδιαµάντης. Τέ-
τοιο τραγούδι, η πιο άυλη και όµορφη κληρονοµιά µας και η πιο
σπουδαία άυλη φιλανθρωπία είναι ο Ακάθιστος Ύµνος. 

Παραδίδω, όµως, τον λόγο στον Στρατή Μυριβήλη. Έγραφε
πριν από αρκετές δεκαετίες ο σπουδαίος λογοτέχνης µας: «Προς
την Παναγία, προς την Υπέρµαχο Στρατηγό, αποτείνεται το θαυ-
µάσιο βυζαντινό τροπάρι: Τη υπερµάχω στρατηγώ τα νικητήρια,
ως λυτρωθείσα των δεινών, ευχαριστήρια, αναγράφω σοι η
Πόλις σου, Θεοτόκε, αλλ’ ως έχουσα το κράτος απροσµάχητον,
εκ παντοίων µε κινδύνων ελευθέρωσον ίνα κράζω σοι, Χαίρε,
Νύµφη ανύµφευτε».

Λέει ο Μυριβήλης ότι είναι «τροπάρι που στη πραγµατικότητα
είναι ο εθνικός ύµνος του αγωνιστικού Βυζαντίου» και σαν εθνικό
µας ύµνο έπρεπε να το κρατήσει και η απελευθερωµένη Ελλάδα
του 2021, αν οι λόγιοι και οι πολιτικοί της εποχής εκείνης είχαν
την οξυδέρκεια να καταλάβουν την σηµασία που παίρνει η πα-
ράδοση στη ζωή των εθνών και δεν έβλεπαν την κλασική Ελλάδα
να ενώνεται ηθικά και ιστορικά µε το απελευθερωµένο έθνος,
χωρίς, όµως, την ένδοξη και µεγαλόπρεπη περίοδο της βυζαντι-
νής χιλιετίας που µεσολάβησε και σφυρηλάτησε τη νέα µας ελ-
ληνοχριστιανική συνείδηση. 

Δείτε, όµως: Αυτό που δεν έκαµε το µετεπαναστατικό κράτος,
το έκαµε µόνος του ο ελληνικός λαός. Έτσι, κάθε φορά που ένα
µεγάλο γεγονός τρικυµίζει την ψυχή µας, το βυζαντινό τροπάρι
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αυθόρµητα ανεβαίνει στα χείλη µας και σµίγει µε τους στίχους
του Διονυσίου Σολωµού. 

Αγαπητοί µου, όταν σµίγουν στα χείλη στην καρδιά του λαού
µας οι στίχοι των δύο ύµνων προς τις δύο µάνες µας, την Πανα-
γία και την Ελλάδα, τότε αναφωνούµε µε ελπίδα: Ζει η αθάνατη
ψυχή των Ελλήνων!

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και
τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγή-
θηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ»,
τριάντα µία µαθήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί
από το 1ο Γυµνάσιο Αµαλιάδας, (δεύτερο τµήµα). 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Επίσης, ανακοινώνεται στο Σώµα ότι η Ειδική Μόνιµη Επιτροπή
Κοινοβουλευτικής Δεοντολογίας καταθέτει την έκθεσή της στην
αίτηση της Εισαγγελικής Αρχής για τη χορήγηση άδειας άσκη-
σης ποινικής δίωξης κατά Βουλευτή. 

Καλείται τώρα στο Βήµα ο επόµενος οµιλητής που είναι ο κ.
Σπυρίδων Μπιµπίλας Βουλευτής της Πλεύσης Ελευθερίας. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΜΠΙΜΠΙΛΑΣ: Σας ευχαριστώ πολύ. 
Στη δύσκολη αυτή µέρα που ο δηµοκρατικός κόσµος διαµαρ-

τύρεται στους δρόµους για τις διεκδικήσεις για ανθρώπινη και
αξιοπρεπή διαβίωση, για τις αυξήσεις που τον τρελαίνουν, για ει-
ρήνη, για πολιτισµό, για έναν καλύτερο κόσµο, εµείς µιλάµε εδώ
για τον πολιτισµό που οφείλουµε και πρέπει να αναβαθµίζει τη
ζωή των πολιτών. Θέλω να τονίσω, επίσης, ότι διαµαρτυρόµαστε
και για την ταχύτητα που ήρθαν αυτά τα δύο νοµοσχέδια, γιατί
εχθές το βράδυ στις επιτροπές δεν προλαβαίναµε, µέσα σε αν-
θρώπινα χρονικά όρια, να ολοκληρώσουµε. 

Επί του νοµοσχεδίου, όταν για πρώτη φορά ρυθµίζονται θέ-
µατα που ταλανίζουν τον καλλιτεχνικό κόσµο και ειδικότερα τον
ευαίσθητο κόσµο της µουσικής και των καλλιτεχνών που την υπη-
ρετούν, οφείλουµε να έχουµε στραµµένη την προσοχή µας και
αν είναι να προσφέρουµε ένα λιθαράκι για βελτιώσεις, να το κά-
νουµε πάντα χωρίς στείρα αντιπολιτευτική διάθεση. 

Εµείς στην Πλεύση Ελευθερίας ξέρουµε πως το ελληνικό τρα-
γούδι στην πραγµατικότητα και στην πράξη δεν είχε ως τώρα ου-
σιαστική στήριξη και οι δηµιουργοί του, που είναι σηµαντικό
µέρος του πολιτισµού µας, δεν είχαν τη στήριξη που τους οφει-
λόταν, ενώ πολλοί από αυτούς έκαναν την Ελλάδα γνωστή και
αγαπητή σε όλα τα µήκη και τα πλάτη της γης, µε αποτέλεσµα
να έχουµε οφέλη στον τουριστικό και πολιτιστικό πλούτο της πα-
τρίδας µας. 

Τα χρόνια προβλήµατα στις δισκογραφικές εταιρείες και κυ-
ρίως στα ραδιόφωνα που ψάχνουν τρόπους να ορθοποδήσουν
και να επιβιώσουν µέσα σε µια φορολογική και χαοτική ανασφά-
λεια, είναι πολύ µεγάλα, ιδιαίτερα τώρα που οι πλατφόρµες που
δρουν ανεξέλεγκτα και το διαδίκτυο τραβάει όλο και περισσό-
τερο, ειδικότερα τους νέους ανθρώπους. 

Παρ’ όλα αυτά η µουσική βιοµηχανία εξακολουθεί να είναι πυ-
λώνας και βάση του τουριστικού προϊόντος. Αλλά και η µουσική
θεωρείται και στην Ευρωπαϊκή Ένωση ζωτικής σηµασίας για τη
διαφύλαξη της πολιτιστικής κληρονοµιάς κάθε χώρας. Γι’ αυτό
και έχει επικρατήσει παγκοσµίως η λογική τα ραδιοφωνικά ακού-
σµατα κατά 40% να είναι εγχώρια. 

Για παράδειγµα, στη Γαλλία που από το 1634 ιδρύθηκε η Γαλ-
λική Ακαδηµία πρώτο µέληµά της ήταν η προστασία της εθνικής
γλώσσας. Το 1994 υιοθετήθηκε ο νόµος Τουµπόν, ο οποίος επέ-
βαλε την αποκλειστική χρήση της γαλλικής γλώσσας σε όλες τις
επίσηµες κυβερνητικές δηµοσιεύσεις, συµβόλαια, διαφηµίσεις,
χώρους εργασίας και δηµόσια σχολεία. Επέβαλε µάλιστα και πε-
ριορισµούς στα ραδιόφωνα της χώρας, τα οποία ήταν υποχρεω-
µένα η µουσική που θα παίζουν να είναι κατά 40% στα γαλλικά. 

Σύµφωνα µε αυτόν τον νόµο, κάθε έγγραφο που περιέχει υπο-
χρεώσεις για τον εργαζόµενο ή διατάξεις των οποίων οι γνώσεις
είναι απαραίτητες για την εκτέλεση της εργασίας κάποιου, πρέ-

πει να είναι γραµµένο στην ελληνική γλώσσα. Με άλλη διάταξη
του νόµου, καθίσταται υποχρεωτική στις εµπορικές διαφηµίσεις
και στις δηµόσιες ανακοινώσεις η γλώσσα και στις συσκευασίες
των προϊόντων. 

Και σύµφωνα µε αυτόν τον νόµο τα σχολεία, που δεν χρησιµο-
ποιούν τα γαλλικά ως µέσο διδασκαλίας, δεν είναι επιλέξιµα για
κρατική χρηµατοδότηση. Προστατεύονται µάλιστα απόλυτα τα
συγγενικά και τα πνευµατικά δικαιώµατα των δηµιουργών και
εκτελεστών, κάτι που εδώ δεν έχει γίνει ακόµα από όλους αντι-
ληπτό και θεωρούν ότι οι δηµιουργίες αυτές είναι αντικείµενο
κοινοκτηµοσύνης και οι άνθρωποι που έχουν δουλέψει γι’ αυτές
σκληρά δεν πρέπει να αµείβονται. Υπάρχει ισχυρή αντίδραση
από οµάδες επιχειρηµατικών οµίλων, που θεωρούν την αµοιβή
των δικαιωµάτων χαράτσι, άσκοπη κερδοσκοπία οργανισµών και
δηµιουργών, άδικη συνεισφορά. Γι’ αυτό οι οργανισµοί καταφεύ-
γουν συχνά στα δικαστήρια για την προστασία του εισοδήµατος
των καλλιτεχνών, που εξασφαλίζουν έτσι µια σταθερή πηγή για
την αξιοπρεπή διαβίωση τους. 

Γι’ αυτόν τον λόγο χρειάζεται ισχυρή νοµοθεσία, παιδεία, δια-
φύλαξη της πνευµατικής ιδιοκτησίας, της γλώσσας και του πο-
λιτισµού, γιατί κάθε χρήστης που χρησιµοποιεί σε δηµόσια
εκτέλεση έργο δηµιουργού, παράλληλα µε τις υπηρεσίες που
προσφέρει, γίνεται συνεργάτης των δικαιούχων καλλιτεχνών. 

Στο παρελθόν εξαιτίας της µη προστασίας της πνευµατικής
ιδιοκτησίας που επικρατούσε, πέθαιναν πάµπτωχοι πολλοί καλ-
λιτέχνες, όπως η σπουδαία Ευτυχία Παπαγιαννοπούλου, που έχει
γίνει θρύλος πια στις µέρες µας.

Επί του νοµοσχεδίου, το πρώτο σχόλιο µας επί της αρχής έχει
να κάνει µε τους ορισµούς «ελληνόφωνο τραγούδι» και «ορχη-
στρική απόδοση ελληνόφωνου τραγουδιού». Προτείνουµε γι’
αυτό να αντικατασταθεί µε τον όρο «ελληνικά µουσικά έργα».
Αυτή η αλλαγή από µόνη της διορθώνει πολλά, διότι υπάρχουν
δηµιουργίες οι οποίες δεν είναι συνδεδεµένες µε τραγούδι ή και
µε ελληνόφωνο τραγούδι, όπως µουσικά µοτίβα οπτικοακουστι-
κών έργων, τζαζ µουσική, κλασική µουσική, ροκ, µπλουζ κ.λπ.. 

Η αλλαγή αυτή επιδιορθώνει και ένα µέρος των ζητηµάτων,
που αφορούν και τον συγχρονισµό ελληνόφωνων τραγουδιών και
ορχηστρικής µουσικής απόδοσης ελληνόφωνων τραγουδιών σε
οπτικοακουστικές παραγωγές και ταινίες, όπως περιγράφεται
από το άρθρο 12 του εν λόγω σχεδίου νόµου. Δεν πρέπει να αφή-
σουµε χώρο, µέσω µιας νοµοθετικής ρύθµισης, να περιοριστούν
οι δηµιουργοί ή να επιβληθούν αισθητικοί όροι στην ελεύθερη
καλλιτεχνική δηµιουργία. Διότι η ελευθερία του λόγου και της έκ-
φρασης είναι βασικές αρχές της τέχνης και του πολιτισµού που
υπηρετούµε. 

Στο άρθρο 3 θα µπορούσε να προστεθεί να περιλαµβάνονται
και έργα αποκλειστικά ορχηστρικά, χωρίς να προέρχονται από
κάποιο τραγούδι, Ελλήνων συνθετών ή τραγουδιστών, ακόµα και
αν δεν έχουν ηχογραφηθεί στην Ελλάδα, όπως του Παπαθανα-
σίου, του Θεοδωράκη -που ηχογραφήθηκαν στην περίοδο της
χούντας- του Μάνου Χατζιδάκι, του Σιδηρόπουλου, του Ντέµη
Ρούσσου και άλλων. 

Στο άρθρο 4, σχετικά µε τη διαφύλαξη της ελληνικής γλώσσας
εν γένει ως άυλη κληρονοµιά, παρατηρείται µια όλο και αυξανό-
µενη παρείσφρηση ξένων λέξεων και εκφράσεων στα ΜΜΕ, που
θα µπορούσαν και θα έπρεπε να αποφευχθούν, εκφράσεις οι
οποίες εκτός από ακατανόητες στους µη οµιλούντες την αγγλική,
τι άλλο είναι; Αλήθεια, έχετε παρακολουθήσει καµµιά φορά δελ-
τία ειδήσεων; Όποιος δεν ξέρει αγγλικά τροµάζει µε αυτά που
ακούει. Είναι κακόηχα και ενοχλητικά. Θα πρέπει να καθιερω-
θούν, επιτέλους, κάποιοι κανόνες µε τις αντίστοιχες κυρώσεις
στους παραβάτες, όπως επιβολή µε κάποιο τρόπο της χρήσης
της ελληνικής από παρουσιαστές, από διαφηµιστές, παρακολού-
θηση και κυρώσεις στους παραβάτες. Δηλαδή να µην ακούµε πια
«fake news», υπάρχει στα ελληνικά ο όρος «ψευδείς ειδήσεις», ή
αντί για «σόσιαλ µίντια» να χρησιµοποιείται ο όρος «κοινωνικά δί-
κτυα». 

Αλήθεια, ποια είναι η ανάγκη να ονοµαστούν και τα πρωταθλή-
µατα αθληµάτων όπως «Εθνικό» σε «Super League» όταν υπάρ-
χουν πρωταθλήµατα σε διεθνή απήχηση που ονοµάζονται στη
γλώσσα τους; Τι θα γίνει µε τις διαφηµίσεις, µε τους δηµοσιο-
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γράφους που κατά κύριο λόγο χρησιµοποιούν τα greeklish; Γιατί
θα πρέπει ακόµα και οι κρατικοί σταθµοί να µεταδίδουν αυτές τις
δηλώσεις τους; 

Επειδή βλέπω ότι δεν µε φτάνει ο χρόνος, έρχοµαι στα άρθρα
7, 8, 9, 10 όπου, ενώ παρέχονται µόνο κίνητρα για την ενίσχυση
του ελληνικού τραγουδιού µέσω της αύξησης του διαφηµιστικού
χρόνου προς τους ραδιοφωνικούς σταθµούς, δεν υπάρχει υπο-
χρεωτικότητα στο νόµο, όπως προβλέπεται για τους λοιπούς χώ-
ρους εφαρµογής, παραδείγµατος χάριν, τα ξενοδοχεία, καζίνο,
εµπορικά κέντρα, µέσα µαζικής µεταφοράς, αεροδρόµια και λι-
µάνια. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα χρειαστώ το πολύ δύο ή τρία λεπτά, κυρία Πρόεδρε. 
Επίσης, τίθεται το ερώτηµα -όπως προείπα- αν θα πρέπει στα

άρθρα του νοµοσχεδίου να συµπεριλαµβάνονται και τα έργα Ελ-
λήνων δηµιουργών που έχουν ηχογραφηθεί εκτός της ελληνικής
επικράτειας. 

Θα πάω στο τέλος -αφού δεν υπάρχει χρόνος- στο άρθρο 19
να συµπεριληφθούν και οι ήδη εργαζόµενοι συµβασιούχοι,
καθώς και όλες οι υπηρεσίες, διευθύνσεις και τµήµατα του
ΟΔΑΠ. 

Στο άρθρο 24 θα µπορούσε να συµπεριληφθεί και το Άγιο
Όρος, όπου η εργασία παρουσιάζει ειδικές συνθήκες λόγω των
ειδικών συνθηκών διαµονής στα µοναστικά ιδρύµατα και τις µε-
τακινήσεις µε πλοίο. 

Ακόµη, το άρθρο 27 έρχεται σε ευθεία αντίθεση µε τα προβλε-
πόµενα στο άρθρα 37 και 40 έως 43 του ν.4858/2021 και ανοίγει
την πύλη για την πολιτιστική κληρονοµιά εµπλοκής φορέων εκτός
της Αρχαιολογικής Υπηρεσίας στο ευαίσθητο έργο του χειρισµού
των αρχαιοτήτων. Δεν υπάρχει πρόβλεψη για τον έστω τυπικό
έλεγχο των προσλήψεων ή των µελετών ή της ποιότητας και της
επιστηµονικής εγκυρότητας των περιγραφοµένων εργασιών από
το Υπουργείο Πολιτισµού. Γράφει απλώς ότι θα εποπτεύει τους
φορείς. Δεν αναφέρεται κάτι για την τύχη των κινητών και στα-
θερών ευρηµάτων, των ψηφιακών αρχείων που θα δηµιουργη-
θούν κατά την τεκµηρίωση, για τον λογιστικό έλεγχο των έργων
ή για την ορθότητα του σχεδιασµού λειτουργίας των αρχαιολο-
γικών χώρων. 

Κλείνοντας να υπενθυµίσω πως οι Έλληνες αρχαιολόγοι έχουν
εκφράσει σοβαρές ανησυχίες για τα άρθρα 27 και 30 που δίνουν
εξουσιαστική διάταξη σε τρεις Υπουργούς να ρυθµίζουν σοβαρά
ζητήµατα µε προεδρικά διατάγµατα και ζητούν την απόσυρσή
τους. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει τώρα ο
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµ-
µαχία κ. Διονύσιος Καλαµατιανός. 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ
πολύ, κυρία Πρόεδρε. 

Σε όλη τη χώρα εργαζόµενοι και συνταξιούχοι κινητοποιούνται
και συµµετέχουν στις απεργιακές κινητοποιήσεις. Διεκδικούν δι-
καιώµατα και αξιοπρέπεια στην εργασία, δικαιώµατα και αξιο-
πρέπεια στη ζωή. Και ζητούν κάτι αυτονόητο: Ζητούν να
σταµατήσει πια αυτή η καταιγιστική ακρίβεια, αυτή η καταιγιστική
αισχροκέρδεια που προκαλεί εφιάλτη στους εργαζόµενους, τους
συνταξιούχους, τους αγρότες, τους ελεύθερους επαγγελµατίες,
τους αυτοαπασχολούµενους, τους επιστήµονες. 

Τι έχουν όλοι αυτοί να αντιµετωπίσουν καθηµερινά; Συνεχείς
ανατιµήσεις, βασικά είδη έχουν καταντήσει να θεωρούνται είδη
πολυτελείας, στα οποία δεν έχουν πρόσβαση εκατοµµύρια συµ-
πολίτες µας, και ο πληθωρισµός συνεχίζει να είναι από τους υψη-
λότερους στην ευρωζώνη. 

Με τη συνέχιση της σύρραξης στη Μέση Ανατολή και την αν-
θρωπιστική κρίση που συµβαίνει στη Γάζα µήνες τώρα, αναµέ-
νονται νέες ανατιµήσεις, νέο ράλι αισχροκέρδειας, νέες
αναταράξεις στην εφοδιαστική αλυσίδα. Και τι θα µας λέτε µετά
πάλι; Ότι είναι µόνο εξωγενείς οι παράγοντες της ακρίβειας και
της αισχροκέρδειας. 

Δεν µπορείτε όµως να πείσετε τον ελληνικό λαό ότι δεν έχει

ευθύνη η Κυβέρνηση γι’ αυτή την ακρίβεια και την αισχροκέρ-
δεια. Γιατί οι Ελληνίδες και οι Έλληνες διαπιστώνουν ότι αυτή
την ακρίβεια και τις ανατιµήσεις που δυναστεύουν στην καθηµε-
ρινότητά τους οι ίδιοι την πληρώνουν πιο ακριβά από άλλους ευ-
ρωπαϊκούς λαούς. 

Είµαστε στη δεύτερη χειρότερη θέση στην Ευρωπαϊκή Ένωση
πίσω µόνο από τη Βουλγαρία σε αγοραστική δύναµη και αυτό
έχει υπογραφή και σφραγίδα της Κυβέρνησής σας. Είµαστε στη
δεύτερη χειρότερη θέση στην Ευρωπαϊκή Ένωση στο κόστος
στέγασης. Είµαστε στις χειρότερες θέσεις στο κόστος ενέρ-
γειας, καύσιµα - ηλεκτρική ενέργεια. Και ταυτόχρονα είµαστε στη
δεύτερη χειρότερη θέση πίσω µόνο από τη Σουηδία στους έµµε-
σους φόρους που πληρώνουµε. 

Εκεί έχετε καταντήσει την Ελλάδα: Να βρισκόµαστε σε µια κα-
τάσταση µισθών και αγοραστικής δύναµης Βαλκανίων και Βουλ-
γαρίας και να είµαστε σε επίπεδο Βόρειας Ευρώπης και
Σουηδίας στα κόστη και στους έµµεσους φόρους. Συγχαρητήρια
λοιπόν γι’ αυτή την πολιτική σας! Και αναµένονται νέες ανατιµή-
σεις. Εκατό είδη, τουλάχιστον, αναµένεται ότι µέχρι τέλος Μαΐου
θα έχουν αυξηθεί στα ράφια των σουπερµάρκετ. Τα 50 ευρώ
έχουν γίνει 37 ευρώ µέσα σε ελάχιστο χρονικό διάστηµα. 

Την ίδια στιγµή, η εργασιακή ανασφάλεια επεκτείνεται µε κα-
ταιγιστικούς ρυθµούς. Τα εργατικά ατυχήµατα πολλαπλασιάζον-
ται. Θυµάστε τότε που φέρνατε τις νοµοθετήσεις για την αύξηση
των ωρών απασχόλησης, αύξηση της υπερωριακής απασχόλη-
σης και των απλήρωτων υπερωριών, σας τονίζαµε ότι αυτό δη-
µιουργεί τεράστιους κινδύνους για τους εργαζόµενους γιατί τα
περισσότερα εργατικά ατυχήµατα συµβαίνουν στο τέλος του
ωραρίου ή στην υπερωριακή απασχόληση, τότε που υπάρχει
πολύ µεγάλη κόπωση στους εργαζόµενους. Δυστυχώς, δεν µας
ακούγατε και ισχυριζόσασταν τότε ότι φέρνετε όλες αυτές τις
διατάξεις για να βοηθήσετε τους εργαζόµενους να πηγαίνουν να
µαζεύουν και τις ελιές. Έτσι λέγατε. Δυστυχώς, τώρα βλέπετε τι
αποτελέσµατα έχει η εξουθένωση των εργαζοµένων. 

Και κάνουµε προτάσεις. Δεν είναι µόνο δικές µας. Είναι προ-
τάσεις της Κοµισιόν, είναι πρακτικές που έχουν ακολουθήσει
πολλές άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης µε θετικά αποτε-
λέσµατα. Είναι σε πολύ καλύτερη κατάσταση από εµάς µε αυτά
τα µέτρα που σας προτείνουµε και εµείς. 

Πλαφόν στο κέρδος. Είναι κανονικές καταστάσεις της αγοράς;
Όχι. Άρα όταν δεν είναι κανονικές οι καταστάσεις στην αγορά,
θα πρέπει να παρέµβει το κράτος, η κυβέρνηση. Δεν υπάρχει εδώ
µια κανονική συνθήκη. Είναι µη κανονική η συνθήκη και σε τέ-
τοιες καταστάσεις θα πρέπει να επέµβει το κράτος αποτελεσµα-
τικά, για να προστατεύσει τον πληθυσµό. Δυστυχώς, εσείς δεν
µας ακούτε. 

Πλαφόν λοιπόν στα κέρδη, φορολόγηση των υπερκερδών συγ-
κεκριµένων µεγάλων οµίλων, τραπεζών, παρόχων ενέργειας, διυ-
λιστηρίων, συγκεκριµένα, δισεκατοµµύρια. Για το 2023 δεν τα
έχετε φορολογήσει. Γιατί; Επίσης, µείωση των έµµεσων φόρων,
ΦΠΑ και ειδικού φόρου κατανάλωσης. Το κάνουν πάρα πολλές
χώρες µε θετικά αποτελέσµατα. Η Κυβέρνηση της Ελλάδας δεν
το προτιµά. Και βεβαίως να υπάρχει έλεγχος στην αγορά µε πρό-
στιµα που να είναι αποτελεσµατικά και να τα καταλαβαίνουν οι
παραβάτες σηµαντικά. 

Εµείς θέλουµε να αυξηθούν πραγµατικά οι µισθοί, όχι µόνο ο
κατώτατος, αλλά και ο µέσος µισθός. Γιατί πανηγυρίζετε που κά-
νατε αύξηση στον κατώτατο µισθό και έχει φτάσει στο επίπεδο
που ήταν το 2010. Τι αγόραζε ένα νοικοκυριό µε 720 ευρώ το
2010 και τι αγοράζει σήµερα, για να δείτε σε ποια κατάσταση βρι-
σκόµαστε. Είναι 30% κάτω, ουσιαστικά έχει χάσει ο εργαζόµενος
από όλα αυτά. 

Θέλουµε, βεβαίως, να λειτουργήσουν και οι συλλογικές συµ-
βάσεις εργασίας επιτέλους, για να υπάρξει πραγµατική αύξηση
των µισθών. Και να αποκατασταθούν και τα δικαιώµατα των ερ-
γαζοµένων. Και να ενισχυθούν και οι µικροµεσαίοι από το Ταµείο
Ανάκαµψης. Τους έχετε αποκλείσει. Και να υπάρξει επιτέλους
µια ρύθµιση χρεών για τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις. Εσείς µόνο
χαράτσια τους βάζετε. Θα πληρώσει τώρα το καλοκαίρι που θα
τους έρθουν τα «µπιουγιουρντιά» από την εφορία. 

Επίσης, να ενισχυθούν οι συνταξιούχοι, να έχουν πραγµατικές
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αυξήσεις, τη δέκατη τρίτη και τη δέκατη τέταρτη σύνταξη. Εσείς
το 2013 τους τις κόψατε, τις εξαλείψατε, παρ’ ότι οι συνταξιούχοι
έχουν πληρώσει για δεκατρείς και δεκατέσσερις µισθούς ασφα-
λιστικές εισφορές. Τα έχουν πληρώσει. 

ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Το ΕΚΑΣ…
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Το 2010,

κύριε Λαζαρίδη, χαρακτηρίστηκε «προνοµιακή παροχή» το ΕΚΑΣ.
Το 2010! Και οι τροϊκανοί είχατε συµφωνήσει -εσείς- ότι θα κοπεί
το ΕΚΑΣ. Μην µας λέτε, λοιπόν, αυτά. Κατακρεουργήσατε τις
συντάξεις το 2012 και 2013 και τώρα γίνεστε και τιµητές. Χρεο-
κοπήσατε τη χώρα το 2010. Εσείς δεν κυβερνούσατε; Ποιος κυ-
βερνούσε τότε που χρεοκόπησε η χώρα, το 2010; Ποιος;
Σαράντα χρόνια! 

ΖΩΗ ΡΑΠΤΗ: Το ΠΑΣΟΚ είκοσι χρόνια! 
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Άρα, λοιπόν,

εσείς αποδεικνύετε ότι το µόνο που σας ενδιαφέρει είναι η κερ-
δοφορία των ελίτ. Δεν ενδιαφέρεστε για την κοινωνική πλειοψη-
φία, δεν λαµβάνετε µέτρα ανακούφισης και ανάσας για την
κοινωνική πλειοψηφία. Αυτό είναι το αποτέλεσµα της πολιτικής
σας. 

Έρχοµαι και στο νοµοσχέδιο. 
Η πολιτιστική κληρονοµιά και ο σύγχρονος πολιτισµός επί των

ηµερών σας είναι υπό δίωξη. Μάλιστα, πρόσφατα µάθαµε από
δηµοσιεύµατα ότι τέσσερις αρχαιότητες αποσύρθηκαν από δη-
µοπρασία γνωστού οίκου. Γιατί; Γιατί αποκαλύφθηκε ότι συνδέ-
ονταν µε καταδικασµένο για αρχαιοκαπηλία αυτές οι τέσσερις
αρχαιότητες. 

Και το Υπουργείο Πολιτισµού τι έκανε; Αντί να προστατεύσει
τις αρχαιότητες, επέλεξε να διώξει τις ευθύνες από πάνω του και
να ισχυριστεί ότι δεν έχουν τεκµηριωθεί στην εν λόγω δηµοπρα-
σία αντικείµενα παρανόµως διακινηθέντα από την ελληνική επι-
κράτεια. 

Και κάνετε κι άλλα. Μετατρέψατε τα πέντε µεγάλα κρατικά
µουσεία σε νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου. Και το κάνατε
αυτό, χωρίς να έχει διασφαλιστεί έστω στοιχειωδώς ούτε καν η
ασφάλειά τους. Πρόσφατο το παράδειγµα στο Βυζαντινό Μου-
σείο στο κέντρο της Αθήνας, όπου άγνωστοι έκλεψαν ανενόχλη-
τοι καλώδια χαλκού, χωρίς να υπάρξει λογοδοσία για το πώς και
τι συµβαίνει εκεί. 

Λογοδοσία, όµως, δεν έχει υπάρξει ούτε από το διορισµένο δι-
οικητικό συµβούλιο στον ΟΔΑΠ. Ακόµα δεν έχει αναλάβει καµµία
ευθύνη για τα πλαστά εισιτήρια, που γέµισαν τον βράχο της
Ακρόπολης το καλοκαίρι του 2023. Αντί λογοδοσίας, έρχεστε µε
αυτό το νοµοσχέδιο να δώσετε στον ΟΔΑΠ και νέα «όπλα» αδια-
φάνειας, όπως είναι η αύξηση του ορίου των απευθείας αναθέ-
σεων στις 60.000 ευρώ και οι αθρόες φωτογραφικές προσλήψεις
υπαλλήλων. 

Πού θα γίνονται αυτές οι προσλήψεις; Στα πωλητήρια του ορ-
γανισµού µέσω συνέντευξης στους διαχειριστές των πωλητη-
ρίων, τα οποία στη συνέχεια ο ΟΔΑΠ θα τα µισθώσει σε ιδιώτες.
Πάρτι αδιαφάνειας λοιπόν και εκεί και πεδίο άνθησης διαφθοράς,
βεβαίως! 

Μετά από όλα αυτά, το Υπουργείο επανέρχεται µε νέες ιδέες,
για να ολοκληρωθεί ουσιαστικά το κοµµατικό ρουσφέτι στο σύ-
νολο της πολιτιστικής κληρονοµιάς της χώρας. 

Ρωτάµε. Μήπως θεωρείτε ότι είναι προσωπική περιουσία; Ποια
είναι η συµπεριφορά; Είναι η τρίτη φορά µέσα σε τέσσερα χρό-
νια που φέρνετε ρυθµίσεις για τον εκσυγχρονισµό και την απο-
δοτικότερη λειτουργία του ΟΔΑΠ, που εσείς τον επανιδρύσατε
το 2020. Αν αυτό δεν είναι οµολογία αποτυχίας, τότε τι είναι; Συ-
νεχώς φέρνετε διατάξεις για τον εκσυγχρονισµό του ΟΔΑΠ.
Πέντε χρόνια κυβερνάτε. Τρεις φορές τον έχετε εκσυγχρονίσει.
Ακόµα τίποτα; Οµολογία αποτυχίας! 

Δυστυχώς για τους πολίτες, αλλά και για την προστασία της
πολιτιστικής κληρονοµιάς και περιουσίας, ο Οργανισµός Διαχεί-
ρισης και Ανάπτυξης Πολιτιστικών Πόρων επί των ηµερών σας,
όχι µόνο δεν εκσυγχρονίστηκε, αλλά µετατρέπεται ταχύτατα σε
όχηµα αδιαφάνειας, σε εκκολαπτήριο παρασιτικής επιχειρηµατι-
κότητας, σε όργανο εξυπηρέτησης ιδιωτικών συµφερόντων, σε
«παράθυρο» κοµµατικών διορισµών. 

Σχεδιάσατε και ένα νοµοσχέδιο για το ελληνικό τραγούδι, που

προκάλεσε την οξεία κριτική από την πλευρά του καλλιτεχνικού
κόσµου και προκάλεσε πολλά αρνητικά σχόλια. Και τώρα έχουµε
ένα νοµοθέτηµα µπροστά µας που ουσιαστικά έχει αλλάξει. 

Προσπαθήσατε να αµβλύνατε τις αντιδράσεις, ωστόσο το νο-
µοσχέδιο δεν θα υπηρετήσει τον στόχο της προστασίας της ελ-
ληνικής µουσικής. Έχει διατάξεις που αυτοακυρώνονται,
αναστέλλονται και η µία διάταξη αναστέλλει την εφαρµογή της
άλλης. Έχει διατάξεις που παραπέµπουν στις καλένδες πολλά
θέµατα ή σε άλλες διατάξεις. Τελικά, το νοµοθέτηµα αυτό καθί-
σταται ένα νοµοσχέδιο διαχείρισης πολιτικού κόστους και άστο-
χων επιλογών, το οποίο δυστυχώς δεν θα έχει αξία. 

Δεν είναι, όµως, µόνο αυτά. Με δεδοµένο ότι στους ραδιοφω-
νικούς σταθµούς δεν εισάγεται υποχρεωτικότητα στην ποσό-
στωση, το ερώτηµα που τίθεται είναι το εξής. Το κίνητρο είναι η
αύξηση του διαφηµιστικού χρόνου; Σήµερα επιτρέπονται δώδεκα
λεπτά διαφήµισης. Το κάνετε δεκαέξι λεπτά. Τι σηµαίνει αυτό;
Ότι το πρόγραµµα ελληνόφωνου τραγουδιού θα είναι γεµάτο
διαφηµίσεις. Και ρωτάµε. Έχετε σκεφτεί ότι τελικά αυτό µπορεί
να αποτελέσει αντικίνητρο για τον ίδιο τον ακροατή; 

Συνεπώς, θα πρέπει να υπάρξουν άλλα κίνητρα, ώστε να ενι-
σχυθεί το ελληνικό τραγούδι στο ραδιόφωνο, χωρίς να γεµίσουν
οι συχνότητες διαφηµίσεις και τελικά να αποµακρυνθούν προς
άλλες συχνότητες και άλλες διαδικτυακές λύσεις και λίστες µε-
γάλων πολυεθνικών. Επίσης, θα ήταν θετικό να µεταδίδεται υπο-
χρεωτικά και ένα σηµαντικό ποσοστό ελληνικών µουσικών έργων
νέων δηµιουργών. 

Περαιτέρω, οι διατάξεις για την αφαίρεση του αρχαιολογικού
έργου από την Αρχαιολογική Υπηρεσία αποτελούν τη χαριστική
βολή στην προστασία των µνηµείων µας. Στην ουσία, µε µια τέ-
τοια νοµοθέτηση τα αφήνετε στο έλεος των εργολάβων και στη
διαιώνιση της υποστελέχωσης. 

Βλέπουµε να συµβαίνουν καταπληκτικά πράγµατα, να κλέβουν
καλώδια στην αυλή του Βυζαντινού Μουσείου, που είπα προ-
ηγουµένως, και εσείς νοµοθετείτε προσλήψεις ηµετέρων από το
παράθυρο σε πωλητήρια µουσείων, που χαρίζονται σε εργολά-
βους. 

Δεν µπορώ να µην αναφερθώ στην άρνησή σας, κυρία
Υπουργέ, να συµµετέχει στη διαδικασία της επιτροπής ο Σύλλο-
γος Ελλήνων Αρχαιολόγων και άλλοι επτά φορείς αρχαιολογίας
από όλη τη χώρα. Προφανώς, δεν αντέχετε την κριτική, δεν αν-
τέχετε τον αντίλογο, δεν τους συµπαθείτε γιατί σας ασκούν κρι-
τική.

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού): Θα τα πούµε. 
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Εδώ µέσα,

όµως, είναι ο ναός της δηµοκρατίας, όλες οι απόψεις πρέπει να
ακούγονται. Και δεν το θέλετε, κυρία Υπουργέ. Τους αποκλείετε
συστηµατικά. Δείχνετε να έχετε µια εµπάθεια απέναντί τους.

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού): Θα σας πω
αµέσως µετά. 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Αναφερθή-
κατε και στο πόρισµα της Εθνικής Αρχής Διαφάνειας. Το έχετε
µελετήσει. Τι λέει το πόρισµα; Λέει ουσιαστικά ότι το σύνολο των
δηλωθέντων εσόδων στη δήλωση φορολογίας εισοδήµατος
έτους 2022 ταυτίζεται µε το συνολικό ποσό εσόδων του βιβλίου
εσόδων του συλλόγου. Αυτό λέει το πόρισµα στο σηµείο 11. 

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού): Θα σας τα
διαβάσω. 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Τα λέω και
εγώ όµως, για να µην ακουστεί µόνο η δική σας πλευρά, να ακου-
στεί και η αλήθεια. Εδώ το λέει, στο δώδεκα: «Τα χρηµατικά υπό-
λοιπα του τηρούµενου τραπεζικού λογαριασµού στην τράπεζα
τάδε συµφωνούσαν µε τα αντίστοιχα ποσά στις ηµεροµηνίες που
αφορούσαν οι απολογισµοί». Αυτό λέει το πόρισµα. 

Και σχετικά µε το ότι στο τέλος λέει ότι παραπέµπεται το πό-
ρισµα στην αρµόδια φορολογική αρχή και στην Εισαγγελία Εφε-
τών Αθηνών, αν διαβάσετε κι άλλα πορίσµατα, εκεί τα
παραπέµπουν πάντα. Η Εθνική Αρχή Διαφάνειας παραπέµπει στη
φορολογική αρχή και στην ειδική αρχή, γιατί, απ’ ό,τι µάθαµε, ο
έλεγχος έγινε κατόπιν ανώνυµης καταγγελίας. Άρα, πάντα πα-
ραπέµπονται εκεί. Και δεν είναι ότι βρήκε κάτι το πόρισµα µεµ-
πτό. Τα παραπέµπει. 
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Κυρία Υπουργέ, θα ευχόµασταν όλοι την ίδια ζέση προς τον
Σύλλογο των Αρχαιολόγων να τη δείχνατε και σε άλλους φορείς
που εποπτεύετε, που διαχειρίζονται εκατοµµύρια, µε πολλά ερω-
τηµατικά και πολλά θέµατα που έχουν προκύψει. Δείξτε την ίδια
ζέση και για τα εκατοµµύρια, γιατί εδώ πέρα νοµίζω ήταν για ένα
ποσό 3.500 ευρώ τον µήνα που έχουν έσοδα, ενώ τα άλλα είναι
εκατοµµύρια. Πείτε µας τι έχετε κάνει και σε ποιες ενέργειες
έχετε προβεί για τη διαφάνεια και την καθαρότητα, να το µάθει
και ο ελληνικός λαός. 

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού): Θα τα πούµε. 
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Επίσης, θα

αναφέρω ένα άλλο θέµα. 
Κυρία Υπουργέ, ενηµερωθήκατε για την καταγγελία που έγινε

χθες -δεύτερη καταγγελία, είχε γίνει και το 2021 µια προηγού-
µενη- για αρχαιοφύλακα στη Νίσυρο, για τον οποίο, απ’ ό,τι µα-
θαίνουµε, υπήρξε καταγγελία και το 2021 και χθες για
σεξουαλική παρενόχληση ανηλίκου; Δεύτερη καταγγελία! 

Πείτε µας αν είχατε κάνει κάτι σχετικά µε την παλαιότερη κα-
ταγγελία και αν προτίθεστε ή αν έχετε κάνει κάτι µε τη νεότερη
καταγγελία. Γιατί εδώ µιλάµε για καταγγελία σχετική µε σεξουα-
λική παρενόχληση ανηλίκου και είναι αρχαιοφύλακας, υπάλλη-
λος του Υπουργείου σας. Πείτε µας λοιπόν, αν έχετε κάνει ή αν
προτίθεστε να κάνετε κάτι σχετικά µε αυτό. 

Και κλείνω, κυρία Πρόεδρε. 
Και σε αυτό το νοµοσχέδιο είναι παρούσα η πελατειακή µικρο-

πολιτική σας. Επιχειρείτε να αλλάξετε τα κριτήρια µοριοδότησης
των υποψηφίων που θα θελήσουν να συµµετέχουν στην προκή-
ρυξη, που αναµένεται, για το διορισµό µόνιµων αρχαιοφυλάκων
από το Υπουργείο Πολιτισµού. Η πολιτική σας για την πολιτιστική
κληρονοµιά θα µείνει πραγµατικά στην ιστορία. Το νοµοσχέδιο
αυτό είναι το αποτέλεσµα µιας ακραίας νεοφιλελεύθερης πελα-
τειακής αντίληψης για τη διαχείριση των µνηµείων και των µου-
σείων µας. 

Εµείς λέµε µε ξεκάθαρο τρόπο ότι στο ερώτηµα πολιτισµός ή
βαρβαρότητα, εµείς θα είµαστε µε τον πολιτισµό και τους αν-
θρώπους, όλους τους ανθρώπους. Εσείς;

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο Βου-

λευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Παναγής Καππάτος. 
ΠΑΝΑΓΗΣ ΚΑΠΠΑΤΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σή-

µερα το νέο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Πολιτισµού, που απο-
τελεί ένα σηµαντικό βήµα για τη διαφύλαξη και ανάδειξη της
άυλης πολιτιστικής κληρονοµιάς µας, ενισχύοντας το ελληνό-
φωνο τραγούδι και τα ηχογραφήµατα των νέων δηµιουργών,
καθώς και την ευρύτερη προστασία και διάχυση της ελληνικής
γλώσσας. 

Το πρώτο µέρος αυτού του νοµοσχεδίου επικεντρώνεται στη
διαφύλαξη της άυλης πολιτιστικής κληρονοµιάς και την προ-
αγωγή του ελληνόφωνου τραγουδιού και τον ηχογραφηµάτων
νέων δηµιουργών, µέσω της εισαγωγής κινήτρων για τα µέσα
ενηµέρωσης και χωρίς την επιβολή κυρώσεων. 

Συγκεκριµένα επιδιώκουµε να εκσυγχρονίσουµε το θεσµικό
πλαίσιο που ρυθµίζει τη διαφύλαξη και την ανάδειξη αυτής της
πολύτιµης κληρονοµιάς. Η νέα Διεύθυνση Νεότερης Πολιτιστικής
Κληρονοµιάς καθώς και τα δύο νέα συλλογικά όργανα το Συµ-
βούλιο Άυλης Πολιτιστικής Κληρονοµιάς και η επιτροπή για την
Ανάδειξη και Διαφύλαξη της Άυλης Πολιτιστικής Κληρονοµιάς
έρχονται να ενισχύσουν τις προσπάθειές µας σε αυτόν τον
τοµέα. 

Επιπλέον µε µεγάλη προσοχή και µελέτη εισάγουµε µια δεύ-
τερη δέσµη µέτρων που αφορούν την προστασία και τη διάχυση
του ελληνόφωνου τραγουδιού και των ηχογραφηµάτων νέων δη-
µιουργών. Προσφέρουµε κίνητρα όπως η αύξηση του διαφηµι-
στικού χρόνου χωρίς υποχρεώσεις στα ραδιοφωνικά µέσα για
την αύξηση της µετάδοσης των ελληνόφωνων έργων ως ένδειξη
της στήριξης που θέλουµε να προσφέρουµε στους δηµιουργούς
µας. 

Η νοµοθεσία αυτή δεν είναι µόνο µια δέσµευση στο παρόν

αλλά µια επένδυση στο µέλλον. Αποδεικνύουµε ότι η Ελλάδα
µπορεί και πρέπει να είναι πρωτοπόρος στη διαφύλαξη της πο-
λιτιστικής της κληρονοµιάς εναρµονιζόµενη µε τις πρακτικές που
ήδη έχουν υιοθετηθεί και σε άλλα κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής
Ένωσης.

Το δεύτερο µέρος του νοµοσχεδίου ασχολείται µε την εκσυγ-
χρονισµένη εµπορική πολιτική και βελτίωση της διαχείρισης των
πολιτιστικών πόρων όπου αναφέρονται τροποποιήσεις στην
απευθείας ανάθεση συµβάσεων και η δυνατότητα µίσθωσης των
πωλητηρίων σε ιδιωτικούς φορείς. Αναλυτικότερα σε ό,τι αφορά
τον Οργανισµό Διαχείρισης και Ανάπτυξης Πολιτιστικών Πόρων
γνωστό ως ΟΔΑΠ, οι προτεινόµενες ρυθµίσεις στοχεύουν στην
αποδοτικότερη λειτουργία των πωλητηρίων του οργανισµού και
στη βελτίωση της εµπορικής του πολιτικής. 

Για τον σκοπό αυτό προβλέπονται: Πρώτον η αύξηση του
ορίου για τη διαδικασία απευθείας ανάθεσης 60.000 ευρώ για τις
συµβάσεις προµηθειών, το οποίο αποτελεί ένα µέτρο που θα επι-
τρέψει γρηγορότερες και πιο ευέλικτες διαδικασίες ενισχύοντας
έτσι την ανταποκρισιµότητα του οργανισµού στις ανάγκες της
αγοράς. Δεύτερον, η προσθήκη των πωλητηρίων στα µέσα αξιο-
ποίησης της ακίνητης περιουσίας του οργανισµού µε δυνατότητα
µίσθωσης σε ιδιωτικούς φορείς, το οποίο αποτελεί ένα βήµα
προς την ενίσχυση της οικονοµικής αυτοτέλειας και ανεξαρτη-
σίας του ΟΔΑΠ. 

Τρίτον, δίνεται η δυνατότητα πρόσληψης προσωπικού ιδιωτικού
δικαίου ορισµένου χρόνου έως δώδεκα µήνες µε δυνατότητα πα-
ράτασης, ρύθµιση η οποία βελτιώνει την ευελιξία και τη δυνατό-
τητα ανταπόκρισης σε περιόδους αυξηµένης επισκεψιµότητας,
ενώ ταυτόχρονα διασφαλίζει την ποιότητα της εξυπηρέτησης. 

Τέταρτον, η απαίτηση για πρόσθετα συγκεκριµένα προσόντα
για την πρόσληψη προσωπικού στα πωλητήρια και εργαστήρια
ενισχύει την επαγγελµατική ετοιµότητα και αποδοτικότητα.
Τέλος, η απαγόρευση εµπορίας εισιτηρίων που εκδίδονται από
τον οργανισµό και η ρύθµιση για την περαιτέρω διάθεσή τους
στοχεύουν στη διαφάνεια και την ορθή διαχείριση των πόρων. 

Καταλήγοντας οι ρυθµίσεις αυτές δεν αφορούν µόνο την ενί-
σχυση της λειτουργίας της οικονοµικής βιωσιµότητας του ΟΔΑΠ,
αλλά και την εδραίωση της θέσης του ως κεντρικού φορέα στην
πολιτιστική πολιτική του Υπουργείου Πολιτισµού, προσδοκώντας
να συγκεντρώσει ετησίως έσοδα που να υπερβαίνουν τα 130 εκα-
τοµµύρια ευρώ. 

Προχωρώντας το τρίτο µέρος του νοµοσχεδίου, αυτό επικεν-
τρώνεται στην αντιµετώπιση συγκεκριµένων προβληµάτων και
στην ορθολογικότερη άσκηση των αρµοδιοτήτων των υπηρεσιών
µε προβλέψεις για την ανάπτυξη κρίσιµων υποδοµών και την ενί-
σχυση του προσωπικού σε κρίσιµες τοποθεσίες. Οι ρυθµίσεις που
προτείνονται στο τρίτο µέρος του νέου νοµοσχεδίου, στοχεύουν
στην ορθολογική και αποδοτική διαχείριση των υπηρεσιών του
Υπουργείου Πολιτισµού. Αυτές οι ρυθµίσεις αντικατοπτρίζουν την
προσήλωση στην ικανοποίηση των τρεχουσών αναγκών, αλλά και
στην επίλυση προβληµάτων που έχουν παρουσιαστεί στο παρελ-
θόν. 

Εν πρώτοις αναγνωρίζοντας τη σηµασία της προστασίας των
αρχαιολογικών µας χώρων, εξασφαλίζεται η κυριότητα των ανα-
γκαίων ακινήτων στον αρχαιολογικό χώρο των Φιλίππων για την
κατασκευή εγκαταστάσεων πυρόσβεσης. Αυτό το µέτρο είναι
χρηµατοδοτούµενο από τα αρµόδια ταµεία και αποτελεί επέν-
δυση στην ασφάλεια και τη διατήρηση της πολιτιστικής µας κλη-
ρονοµιάς. Κατά δεύτερον αναγνωρίζοντας ότι η εργασία στα
µουσεία και τους αρχαιολογικούς χώρους των νήσων Δήλου και
Καστελόριζου κατά τους χειµερινούς µήνες είναι ιδιαίτερα απαι-
τητική και προκειµένου να διασφαλιστεί η επαρκής στελέχωση,
προβλέπονται επιπρόσθετα οικονοµικά κίνητρα για τους υπαλ-
λήλους δείχνοντας έτσι την εκτίµηση και την υποστήριξη που
τους οφείλεται. Επιπλέον προσδιορίζονται οι προδιαγραφές για
τις µετακινήσεις και τις αποζηµιώσεις του προσωπικού του Ευ-
ρωπαϊκού Κέντρου Βυζαντινών και Μεταβυζαντινών Μνηµείων,
ενισχύοντας την οργανωτική τους ευελιξία και εκτέλεση σε διε-
θνή έργα. 

Σαφώς δεν µπορεί να παραµελήσει κανείς την αξία της εµπει-
ρίας και για τον λόγο αυτό αυξάνεται η µοριοδότηση της εµπει-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΛΕ’ - 17 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2004 14419



ρίας των υποψηφίων για θέσεις φυλάκων σε µουσεία και αρχαι-
ολογικούς χώρους, ώστε να προωθηθεί η αριστεία και η ασφά-
λεια σε αυτούς τους κρίσιµους χώρους. Τέλος, επεκτείνονται οι
ρυθµίσεις για την εκτέλεση αρχαιολογικών έργων και προστίθεν-
ται νέες προδιαγραφές για την προστασία και τη διατήρηση των
µνηµείων που εκτείνονται από το 1453 έως το 1830, ενισχύοντας
έτσι την πολιτιστική µας κληρονοµιά. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να επισηµάνω πως το εν
λόγω σχέδιο νόµου αποτελεί µια κρίσιµη κίνηση από την πλευρά
της Κυβέρνησης µε σκοπό να εδραιώσει και να προβάλει την πο-
λιτιστική κληρονοµιά του τόπου µας. Μέσω αυτής της πρωτο-
βουλίας επιδιώκουµε τη διασφάλιση ενός δίκαιου και διαφανούς
πλαισίου διαχείρισης του πολιτιστικού πλούτου που διαθέτουµε.
Ενισχύουµε το προϋπάρχον νοµοθετικό πλαίσιο για την προστα-
σία της άυλης κληρονοµιάς µας και παράλληλα για πρώτη φορά
θεσπίζουµε µια ολοκληρωµένη πολιτική για την προαγωγή της
µουσικής τέχνης. Αναπτύσσουµε στέρεες βάσεις για την αποτε-
λεσµατική λειτουργία του Οργανισµού Διαχείρισης και Ανάπτυ-
ξης Πολιτιστικών Πόρων, επιλύοντας ταυτόχρονα πολλά εκκρεµή
θέµατα στη λειτουργία των υπηρεσιών του Υπουργείου Πολιτι-
σµού. 

Σας καλώ να στηρίξετε µε την ψήφο σας το υπό συζήτηση νο-
µοσχέδιο, καθώς οφείλουµε να εργαζόµαστε µαζί για την προστα-
σία και ενίσχυση του πολιτιστικού µας τοπίου εξασφαλίζοντας ότι
θα παραµείνει ζωντανό και προσβάσιµο για τις µελλοντικές γενιές. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενος οµιλητής ο
Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας, κ. Χρήστος Κέλλας. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο πολιτισµός

είναι άρρηκτα συνδεδεµένος µε την Ελλάδα. Ποτέ όµως µέχρι
σήµερα δεν είχε µια ολιστική κρατική αντιµετώπιση. Η Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας δίνει στον πολιτισµό τη σηµασία
που του αξίζει και στη χώρα µας ουσιαστική πολιτιστική πολιτική.
Συζητούµε ένα νοµοσχέδιο ερανιστικό του Υπουργείου Πολιτι-
σµού, µέσω του οποίου εξασφαλίζεται η καλή νοµοθέτηση σε
πολλά κρίσιµα ζητήµατα για τον ελληνικό πολιτισµό. 

Ειδικότερα, διαφυλάσσεται και αναδεικνύεται η πλούσια άυλη
πολιτιστική κληρονοµιά µας µέσα από τη σύσταση συµβουλίου
αλλά και επιτροπής άυλης πολιτιστικής κληρονοµιάς, της προ-
στασίας και της ανάδειξης του ελληνόφωνου τραγουδιού. Ενώ
έχουµε θεσµικό πλαίσιο για τον κινηµατογράφο, το θέατρο, τα
οπτικοακουστικά µέσα, δεν είχαµε µέχρι σήµερα µεριµνήσει για
την ανάδειξη, διάδοση και ανάπτυξη του ελληνόφωνου τραγου-
διού. 

Την επιχειρούµε τώρα µε παροχή κινήτρων στους ραδιοφωνι-
κούς σταθµούς για την αύξηση του χρόνου µετάδοσης του ελλη-
νόφωνου τραγουδιού και τον ηχογραφηµάτων νέων δηµιουργών
µε θέσπιση υποχρέωσης µετάδοσης ελληνόφωνου τραγουδιού
στους κοινόχρηστους χώρους ξενοδοχείων, σύνθετων τουριστι-
κών καταλυµάτων, εµπορικών κέντρων, καζίνο, µέσων µαζικής µε-
ταφοράς και χώρων αναµονής επιβατών αερολιµένων και λιµένων,
µε τη δηµιουργία ηλεκτρονικής βάσης δεδοµένων όπου θα κατα-
χωρούνται τα στοιχεία ταυτοποίησης των ελληνόφωνων τραγου-
διών, αλλά και µε δηµιουργία σχετικής διαδικτυακής εφαρµογής
και τέλος, µε πρόβλεψη διοικητικών κυρώσεων σε όσους παρα-
βιάζουν όλα τα παραπάνω. 

Δεύτερον, εκσυγχρονίζεται η εµπορική πολιτική του Οργανι-
σµού Διαχείρισης και Ανάπτυξης Πολιτιστικών Πόρων, ΟΔΑΠ,
επιχειρείται η αύξηση των εσόδων του και αντιµετωπίζεται η υπο-
στελέχωσή του. 

Τρίτον, προβλέπεται µια σειρά ρυθµίσεων που θεραπεύουν
διάφορα ζητήµατα που αφορούν σε υπηρεσίες ή εποπτευόµε-
νους οργανισµούς του Υπουργείου Πολιτισµού, όπως η διευκό-
λυνση στον αρχαιολογικό χώρο των Φιλίππων, προκειµένου να
υλοποιηθεί το έργο της κατασκευής εγκαταστάσεων πυρόσβε-
σης, η παροχή οικονοµικών κινήτρων στους υπαλλήλους του
Υπουργείου Πολιτισµού που στελεχώνουν τα µουσεία και τους
αρχαιολογικούς χώρους των νήσων Δήλου και Καστελόριζου
κατά τους χειµερινούς µήνες. Μοριοδοτείται η εµπειρία των υπο-

ψηφίων για την κάλυψη θέσεων φυλάκων στα µουσεία και τους
αρχαιολογικούς χώρους και εισάγεται η υποχρέωση δήλωσης
των συσκευών για τους κατόχους ανιχνευτών µετάλλων ή άλλων
εργαλείων διασκόπησης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από τα παραπάνω γίνεται
σαφές ότι πρόκειται για ένα νοµοσχέδιο µε εξαιρετικά θετικό
αποτύπωµα για τον πολιτισµό µας. Γι’ αυτό και µένω έκπληκτος
µε όλα όσα είπε και λέει η Αντιπολίτευση. Λέτε, αγαπητοί συνά-
δελφοι της Αντιπολίτευσης, ότι κακώς το Υπουργείο έλαβε υπ’
όψιν της τα σχόλια της δηµόσιας διαβούλευσης στο τελικό κεί-
µενο του νοµοσχεδίου. Δηλαδή τώρα για να καταλάβω, δεν τη
θέλετε τη δηµόσια διαβούλευση, είστε εναντίον; 

Λέτε ότι το νοµοσχέδιο δεν ικανοποιεί τους µουσικούς και τους
στιχουργούς. Την ίδια στιγµή οι ενδιαφερόµενοι µιλούν για ιστο-
ρική παρέµβαση στην ιστορική πρωτοβουλία του Υπουργείου
Πολιτισµού. 

Λέτε, κύριοι της Αντιπολίτευσης, ότι κακώς προχωράµε στην
παροχή ιδιωτικών υπηρεσιών µε έξι σταθµούς ιατρεία και ένα
ασθενοφόρο σε έξι αρχαιολογικούς χώρους, όπως η Ακρόπολη,
η Λίνδος, η Κνωσός, οι Δελφοί, η Ολυµπία και οι Μυκήνες. Γνω-
ρίζετε πολύ καλά ότι τους αρχαιολογικούς αυτούς χώρους και
τα µουσεία επισκέπτονται άτοµα ηλικιωµένα και µε αναπηρίες.
Εσείς λέτε να µην τους παρέχουµε τις στοιχειώδεις ιατρικές υπη-
ρεσίες δηλαδή. Γιατί εµείς, ως Νέα Δηµοκρατία και ως Κυβέρ-
νηση από το 2019, επενδύουµε στην καθολική προσβασιµότητα
των αρχαιολογικών χώρων. 

Αλλά και για το προσωπικό των πωλητηρίων είχαµε αιτιάσεις
για προσλήψεις ηµετέρων. Αφού ξέρετε ότι γίνονται µέσω ΑΣΕΠ
και ότι µάλιστα απαιτούνται και περισσότερα επιπλέον προσόντα.
Το ότι δε το προσωπικό προσλαµβάνεται για δώδεκα µήνες αντί
για οκτώ διασφαλίζει ότι δεν θα υπάρξει κενό στα πωλητήρια.

Ακούσαµε και άλλα, όπως ότι αποδυναµώνουµε την Αρχαιολο-
γική Υπηρεσία, ότι επιτρέπουµε να κάνουν ανασκαφές νοµικά
πρόσωπα, ότι έχουµε αποτύχει στη βελτίωση του ΟΔΑΠ. Ξε-
χνάτε, βέβαια, ότι το αρχαιολογικό έργο δεν είναι µόνο οι ανα-
σκαφές και ότι το 2020 θεσµοθετήσαµε το νέο θεσµικό πλαίσιο
του οργανισµού, το οποίο τον έβγαλε από το τέλµα στο οποίο
είχε περιέλθει τα προηγούµενα χρόνια ιδιαίτερα δε την πενταετία
2015-2019 επί ΣΥΡΙΖΑ. 

Ακούσαµε και το αµίµητο από την εισηγήτρια του ΣΥΡΙΖΑ την
κ. Μάλαµα βέβαια ότι η χώρα κινδυνεύει, λέει, από αρχαιολογικό
πλιάτσικο. Έτσι το είπε η κ. Μάλαµα, αν θυµάµαι καλά. Και το
λέει ο ΣΥΡΙΖΑ στη Νέα Δηµοκρατία, στην Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας, που σε πέντε χρόνια µέσα έχουµε επαναπατρίσει
τουλάχιστον εξακόσια σηµαντικά αντικείµενα. Δεν είστε εσείς και
οι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ που παραχωρήσατε τους αρχαιολο-
γικούς χώρους και τα µουσεία στο Υπερταµείο; Και ξέρετε τι
τους κάνει το Υπερταµείο αυτούς τους χώρους; Τους πουλάει
στη δηµοπρασία. Εποµένως εσείς για πλιάτσικο δεν δικαιούστε
να οµιλείτε, γιατί στο σπίτι του κρεµασµένου δεν µιλάνε για
σκοινί. Ευτυχώς ξεσηκώθηκε ο κόσµος στη Λάρισα και στην
Κρήτη για την Κνωσό, για το αρχαίο θέατρο και τα γλιτώσαµε.
Εποµένως, να έχετε το κεφάλι χαµηλά. 

Κλείνοντας να αναφερθώ και λίγο στη φασαρία που κάνατε ότι
αποκλείσαµε, λέει, από τη συζήτηση στην επιτροπή τον Σύλλογο
Ελλήνων Αρχαιολόγων. Ποιος είναι ο Σύλλογος Ελλήνων Αρχαι-
ολόγων, ξέρετε; Είναι οι αρχαιολόγοι υπάλληλοι του Υπουργείου
Πολιτισµού, αυτοί και µόνο. Το προεδρείο όµως του συγκεκρι-
µένου συλλόγου ελέγχεται από την Εθνική Αρχή Διαφάνειας.
Έχει επέµβει εισαγγελέας. Και άκουσα και την κ. Αναγνωστοπού-
λου προ ολίγου η οποία έλεγε ότι σε έναν µήνα φέρνουµε δύο
νοµοσχέδια του Υπουργείου Πολιτισµού και δεν προλαβαίνει.
Δεν κατάλαβα τι είπε. Σε έναν µήνα φέρνουµε δύο νοµοσχέδια
για τα οποία νοµοσχέδια έχει προηγηθεί δεκαπενθήµερη διαβού-
λευση. 

ΚΑΛΛΙΟΠΗ ΒΕΤΤΑ: Μα, Βουλευτής σας µπερδεύτηκε σήµερα
και µίλησε για το δεύτερο νοµοσχέδιο, δικός σας Βουλευτής.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Ακούτε τι λέω εγώ τώρα; Εγώ είµαι Πρό-
εδρος της επιτροπής. Δεν ξέρω ποιος µπερδεύτηκε και ποιος δεν
µπερδεύτηκε. Διαµαρτύρεστε γιατί σε έναν µήνα έρχονται δύο
νοµοσχέδια από τα οποία σε κάθε νοµοσχέδιο έχει προηγηθεί
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δεκαπενθήµερη διαβούλευση; Για να καταλάβουµε δηλαδή, τι
θέλετε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι αδήριτη ανάγκη να προ-
στατευτεί ο ελληνικός πολιτισµός και οι άνθρωποί του. Αυτή την
ανάγκη αφουγκράστηκε το Υπουργείο Πολιτισµού και προωθεί
µέτρα τα οποία θέτουν στο επίκεντρο την ελληνική γλώσσα και
το ελληνόφωνο τραγούδι. Σας καλώ να υπερψηφίσετε το παρόν
νοµοσχέδιο γιατί τουλάχιστον στην πολιτιστική πολιτική της
χώρας πρέπει να είµαστε όλοι µαζί. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, ανακοινώνεται στο Σώµα ότι η Διαρκής Επιτροπή Οι-
κονοµικών Υποθέσεων καταθέτει την έκθεσή της στο σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών:
«Κώδικας φορολογικής διαδικασίας και άλλες διατάξεις-Συντα-
ξιοδοτική διάταξη». 

Τον λόγο έχει τώρα ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ.
Μακάριος Λαζαρίδης. 

ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο πολιτισµός

είναι ένα δηµόσιο κοινωνικό αγαθό άµεσα συνυφασµένο µε τις
αξίες και τα ιδανικά της κοινωνίας, την ποιότητα ζωής των πολι-
τών και την ανάπτυξη της χώρας. Είναι το πραγµατικό πρόσωπο
της πατρίδας µας µέσα από το οποίο αναδεικνύεται η κλασική
µας κληρονοµιά συνδεόµενη µε την Ελλάδα του αύριο, της δη-
µιουργίας και της εξωστρέφειας. 

Τα οφέλη του είναι τεράστια και σε πολλούς τοµείς, στην οι-
κονοµία, στη βιωσιµότητα των πόλεων, στην υγεία, στην εξωτε-
ρική πολιτική. Και όµως µια χώρα όπως η Ελλάδα, µε τέτοιο
σπουδαίο πολιτισµό, εισάγει περισσότερα πολιτιστικά προϊόντα
αξίας 181 εκατοµµυρίων ευρώ από όσα εξάγει, σχεδόν 110 εκα-
τοµµύρια ευρώ. Ο πολιτιστικός τοµέας απασχολεί το 3% των ερ-
γαζοµένων στη χώρα, ωστόσο παράγει το 1,4% της ακαθάριστης
προστιθέµενης αξίας. 

Η περίοδος 2015-2019 αποδεικνύεται ότι ήταν καταστροφική
για τον πολιτισµό µας. Ήταν τότε, όπως πολύ σωστά υπενθύµισε
η Υπουργός κ. Μενδώνη, που η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ παραχώ-
ρησε δέκα χιλιάδες πεντακόσια εξήντα µνηµεία στο Υπερταµείο,
έχασε τεράστια κονδύλια από συγχρηµατοδοτούµενα προγράµ-
µατα και καταδίκασε την Αρχαιολογική Υπηρεσία σε απαξίωση
και αγρανάπαυση.

Ερχόµαστε στο σήµερα. Το όραµα της Κυβέρνησης της Νέας
Δηµοκρατίας και προσωπικά του Πρωθυπουργού Κυριάκου Μη-
τσοτάκη έχει αποδεδειγµένα στο επίκεντρό του τον πολιτισµό. Η
ασκούµενη πολιτική του πολιτισµού, αφήνοντας πίσω αγκυλώ-
σεις και εµπόδια, ανοίγει χώρο στην ελεύθερη έκφραση και δη-
µιουργεί, ενώ προβάλλει και αναδεικνύει τα µοναδικά µας
ιστορικά µνηµεία. Παράλληλα αποτελεί για την Κυβέρνησή µας
µοχλό βιώσιµης ανάπτυξης, αναζωογόνησης περιοχών και ανα-
πτυξιακό εργαλείο, συνεισφέροντας µεταξύ άλλων στον τουρι-
σµό και στην απασχόληση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η εκλογική µου περιφέρεια, η
Καβάλα, αποτελεί ένα κορυφαίο παράδειγµα για το τι έχει κάνει
αυτή η Κυβέρνηση και η συγκεκριµένη Υπουργός στον τοµέα του
πολιτισµού την τελευταία πενταετία. Αφού πρώτα εκπονήθηκε
ένα συγκεκριµένο πολιτιστικό σχέδιο αναζητήθηκαν και βρέθη-
καν κονδύλια. Σήµερα είµαστε στην ευχάριστη θέση τα περισσό-
τερα έργα να έχουν υλοποιηθεί και κάποια ακόµη να τρέχουν από
το Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας, σχεδόν 12 εκατοµµύ-
ρια ευρώ. Ναι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 12 εκατοµµύρια
ευρώ δαπανήθηκαν ή έχουν εξασφαλιστεί, δηµιουργώντας ένα
σηµαντικό απόθεµα πολιτικής πολιτισµού κρίσιµο για την τοπική
οικονοµία. 

Ενδεικτικά αναφέρω την αναβάθµιση του αρχαιολογικού
χώρου των Φιλίππων, της «Επιδαύρου της Βορείου Ελλάδος»
όπως έλεγε ο Εθνάρχης Κωνσταντίνος Καραµανλής, µε προϋπο-
λογισµό που ξεπερνάει τα 2,5 εκατοµµύρια ευρώ, την αποκατά-
σταση της βασιλικής β’ στον ίδιο χώρο, την αποκατάσταση και
την ανάδειξη του Αρχαίου Θεάτρου της Θάσου µε προϋπολογι-
σµό που αγγίζει τα 4 εκατοµµύρια ευρώ.

Την ίδια στιγµή, µέσα από το Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτι-
κότητας προχωρούν σηµαντικά έργα, όπως η πυρόσβεση του
αρχαιολογικού χώρου των Φιλίππων µε προϋπολογισµό 2,5 εκα-
τοµµύρια ευρώ. Μάλιστα, στο συγκεκριµένο σχέδιο νόµου που
συζητάµε σήµερα εξασφαλίζεται χωρίς αντάλλαγµα η κυριότητα
των αναγκαίων ακινήτων στον συγκεκριµένο χώρο για την υλο-
ποίηση της κατασκευής και εγκατάστασης της πυρόσβεσης. 

Καθώς αναφέροµαι στον αρχαιολογικό χώρο των Φιλίππων,
που αποτελεί και µνηµείο παγκόσµιας πολιτιστικής κληρονοµιάς
της UNESCO, προτείνω, κυρία Υπουργέ, να δούµε τη δηµιουργία
ενός νέου αρχαιολογικού µουσείου, καθώς το υπάρχον, κατά την
προσωπική µου άποψη και όχι µόνο, κάθε άλλο παρά περιποιεί
τιµή στην ιστορία µας. 

Σηµαντικά έργα επίσης είναι η αισθητική και λειτουργική ανα-
βάθµιση του υπαίθριου θεάτρου εντός του εξωτερικού περιβό-
λου του φρουρίου της Καβάλας και η αναβάθµιση των υποδοµών
της Δηµοτικής Πινακοθήκης µε προϋπολογισµό που αγγίζει το
1.000.000 ευρώ. 

Αυτά είναι που έχουν γίνει, κυρία Υπουργέ. Φυσικά υπάρχουν
ακόµη αρκετά που πρέπει να γίνουν και θέλω τη δέσµευσή σας
ότι θα συµβάλετε αποφασιστικά, όχι µόνον οικονοµικά, γιατί ξέ-
ρετε, δεν είναι όλα ζήτηµα χρηµάτων, αλλά πρωτίστως να συµ-
βάλετε µε τις γνώσεις και την εµπειρία σας. 

Θα σας αναφέρω ενδεικτικά πολιτιστικά αποθέµατα της Καβά-
λας που έχουν ανάγκη τη στήριξή σας. Η Καβάλα, όπως γνωρί-
ζετε, κυρία Μενδώνη, στα τέλη του δέκατου ένατου αιώνα µέχρι
και τις πρώτες δεκαετίες του εικοστού αιώνα υπήρξε η «Μέκκα»
του καπνού για την Ελλάδα και την ευρύτερη περιοχή των Βαλ-
κανίων. Σήµα κατατεθέν του πλούσιου καπνικού παρελθόντος
της είναι φυσικά οι καπναποθήκες, οι περισσότερες από τις
οποίες όµως σήµερα απειλούνται µε κατάρρευση. Πρέπει σε συ-
νεργασία µε την Περιφέρεια Ανατολικής Μακεδονίας-Θράκης και
τον Δήµο Καβάλας να βρούµε τις ενδεδειγµένες εκείνες λύσεις,
οι οποίες θα αντιµετωπίσουν το πρόβληµα και βεβαίως θα ανα-
δείξουν αυτόν τον πολιτιστικό θησαυρό.

Έρχοµαι τώρα σε ένα άλλο θέµα που έχουµε συζητήσει και
ξέρω ότι αναζητάτε λύση. Πρόσφατα µάλιστα επιτελείς του
Υπουργείου βρέθηκαν στην Καβάλα. Αναφέροµαι στο Μουσείο
του Κέντρου Καππαδοκικών Μελετών και τον παραδοσιακό και
διατηρητέο οικισµό Ακόντισµα στη Νέα Καρβάλη. Και τα δύο κιν-
δυνεύουν µε κλείσιµο, αν δεν υπάρξουν λύσεις από το δικό σας
Υπουργείο και βεβαίως από το Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας
και Οικονοµικών. Τονίζω ότι στο µουσείο βρίσκεται ο µοναδικός
µοναστηριακός θησαυρός των Καππαδόκων προσφύγων µε τε-
ράστια θρησκευτική, ιστορική, αλλά και εθνική αξία.

Όσον αφορά στο Κάστρο του Παλαιοχωρίου στο χωριό Πα-
λαιοχώρι του Δήµου Παγγαίου, γνωστό ως το κάστρο του Μεγά-
λου Αλεξάνδρου, φοβάµαι να πω ότι το µόνο που θα υπάρχει σε
λίγα χρόνια από αυτό είναι ένας σωρός από πέτρες και οι φωτο-
γραφίες από τους κατά καιρούς επισκέπτες του χώρου. Είναι το
τελευταίο βυζαντινό οχυρό του Παγγαίου που στέκεται ακόµη
όρθιο, αλλά σύντοµα θα αποτελεί θλιβερή ανάµνηση, αν δεν
υπάρξει φροντίδα από την πολιτεία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν θα µπω σε λεπτοµέρειες
του νοµοσχεδίου. Άλλωστε δεν έχω τον χρόνο. Το νοµοσχέδιο
ενισχύει το υφιστάµενο νοµικό πλαίσιο της προστασίας της
άυλης πολιτιστικής κληρονοµιάς, την ίδια ώρα που η χώρα µας,
η πατρίδα µας για πρώτη φορά αποκτά πολιτιστική πολιτική στον
τοµέα της µουσικής τέχνης, µε επίκεντρο το ελληνόφωνο τρα-
γούδι. Το έχει κάνει άλλωστε µε επάρκεια η εισηγήτριά µας και
συµπατριώτισσά µου κ. Αγγελική Δεληκάρη. 

Θέλω µόνο να πω τούτο, κλείνοντας. Σε έναν περίπου µήνα,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στις 21 Μαΐου, θα γιορτάσουµε
την Παγκόσµια Ηµέρα Πολιτισµού που έχει ανακηρυχθεί από τα
Ηνωµένα Έθνη. Ίσως είναι κοινότυπο, αλλά πραγµατικά θα πρέ-
πει να το πιστέψουµε. Οφείλουµε να γιορτάζουµε και να έχουµε
καθηµερινά στη ζωή µας τον πολιτισµό -και όχι µόνο µία µέρα
τον χρόνο- µε τις απαραίτητες πρωτοβουλίες και δράσεις και να
το κάνουµε όλοι µαζί, χωρίς «ναι µεν, αλλά». Υπάρχουν άλλωστε
τόσα ζητήµατα για να διαφωνήσουµε, όχι όµως εδώ, όχι σε ζη-
τήµατα πολιτισµού. 
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Στο πλαίσιο αυτό σας καλώ να υπερψηφίσουµε το παρόν σχέ-
διο νόµου που προάγει τον πολιτισµό και θα έλεγα ότι δίνει πολ-
λές και σηµαντικές λύσεις στα προβλήµατά του. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ζήτησε τον λόγο η
Υπουργός Πολιτισµού η κ. Μενδώνη για την κατάθεση νοµοτε-
χνικών βελτιώσεων.

Ορίστε, κυρία Υπουργέ.

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού): Ευχαριστώ
πολύ, κυρία Πρόεδρε.

Δεν θα τις αναγνώσω. Τις καταθέτω στη Βουλή, για να µη χά-
νουµε χρόνο. Νοµίζω ότι µπορούν να µοιραστούν. Άλλωστε αφο-
ρούν σε λεπτοµέρειες.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό η Υπουργός Πολιτισµού κ. Στυλιανή Μεν-

δώνη καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµοτε-
χνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:

14422 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο Βου-
λευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ιωάννης Γιώργος.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΙΩΡΓΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Αξιότιµη κυρία Υπουργέ, αξιότιµες κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, ήδη από την εποχή του Πεισίστρατου που διέσωσε την
Ιλιάδα και την Οδύσσεια, καθορίζοντας τον ρου της ιστορίας
µας, ξεκινά η καταγραφή και διαφύλαξη της άυλης πολιτιστικής
κληρονοµιάς και του ελληνικού πολιτισµού γενικότερα. 

Ερχόµενοι, όµως, στο 2002, η ελληνική πολιτεία ήταν αυτή που
υιοθέτησε τον όρο «άυλα πολιτιστικά αγαθά», προκειµένου να
θεσπίσει τη διαφύλαξη της πολιτισµικής κληρονοµιάς που µέχρι
τότε περιγραφόταν ως παραδοσιακός και σύγχρονος λαϊκός πο-
λιτισµός. Περίπου έναν χρόνο αργότερα και συγκεκριµένα στις
17 Οκτωβρίου του 2003 υιοθετήθηκε από την UNESCO η σύµ-
βαση για τη διαφύλαξη της άυλης πολιτιστικής κληρονοµιάς,
στην οποία ως άυλη πολιτιστική κληρονοµιά ορίζονται οι πρακτι-
κές, αναπαραστάσεις, γνώσεις και τεχνικές, καθώς και τα εργα-
λεία, αντικείµενα, χειροτεχνήµατα και οι πολιτιστικοί χώροι που
συνδέονται µε αυτές και τις οποίες όλοι αναγνωρίζουµε ως
µέρος της πολιτιστικής µας κληρονοµιάς. 

Στην ουσία η άυλη πολιτιστική κληρονοµιά, λοιπόν, περιλαµ-
βάνει ζωντανές εκφράσεις και παραδόσεις οµάδων και κοινοτή-
των τις οποίες έχουµε κληρονοµήσει από τους προγόνους µας,
όπως ήθη, έθιµα, µουσικές, χορούς, δεξιότητες ή τεχνικές που
αποτελούν µαρτυρίες του παραδοσιακού λαϊκού και λόγιου πο-
λιτισµού. Η άυλη πολιτιστική κληρονοµιά είναι ένα ανοιχτό πα-
ράθυρο στο µέλλον και η ανάδειξή της δεν µπορεί να γίνει
κατανοητή χωρίς τη διακρατική της διάσταση. 

Εποµένως, η λήψη κατάλληλων µέτρων για τη διαφύλαξή της
και πρωτίστως ο σεβασµός και η αµοιβαία αναγνώριση αποτε-
λούν απαραίτητες προϋποθέσεις για την προώθησή της στις δια-
πολιτισµικές σχέσεις.

Αξίζει να αναφερθεί πως στον αντιπροσωπευτικό κατάλογο
στοιχείων της άυλης πολιτιστικής κληρονοµιάς της UNESCO πε-
ριλαµβάνονται µεταξύ άλλων τρεις τοµείς που αναδεικνύουν την
ελληνόφωνη µουσική, το ρεµπέτικο, η βυζαντινή µουσική και το
πολυφωνικό τραγούδι της Ηπείρου. 

Στο υπό συζήτηση σχεδίου νόµου, λοιπόν, προωθείται η δια-
φύλαξη και η προστασία της άυλης κληρονοµιάς. Περιλαµβάνον-
ται ρυθµίσεις για τον εκσυγχρονισµό της εµπορικής πολιτικής
και την αντιµετώπιση των υπηρεσιακών αναγκών του Οργανι-
σµού Διαχείρισης και Ανάπτυξης πολιτιστικών πόρων.

Αναλυτικότερα και µεταξύ άλλων συστήνεται Συµβούλιο Άυλης
Πολιτιστικής Κληρονοµιάς και επιτροπή για την ανάδειξη και δια-
φύλαξη αυτής. Δίνονται κίνητρα προς τους ραδιοφωνικούς σταθ-
µούς για τη µετάδοση των ελληνόφωνων τραγουδιών.
Θεσπίζεται η υποχρεωτική µετάδοση ελληνόφωνων τραγουδιών
σε ποσοστό 40% στους κοινόχρηστους δηµόσιους χώρους του-
ριστικών καταλυµάτων, ξενοδοχείων, εµπορικών κέντρων, καζίνο,
αεροδροµίων, λιµανιών και µέσων µαζικής µεταφοράς. Προωθεί-
ται η δηµιουργία ηλεκτρονικής βάσης δεδοµένων ελληνόφωνων
τραγουδιών, ενώ ταυτόχρονα δίνεται η δυνατότητα κατάρτισης
πρωτότυπης λίστας ελληνόφωνων τραγουδιών και ορχηστρικής
µουσικής. Ρυθµίζονται θέµατα εκσυγχρονισµού της εµπορικής
πολιτικής του ΟΔΑΠ, καθώς και της αύξησης των εσόδων του
και παράλληλα αντιµετωπίζεται η υποστελέχωση του Οργανι-
σµού, ιδίως στο κοµµάτι των πωλητηρίων και των εργαστηρίων.
Λαµβάνονται µέτρα για την αποτελεσµατική προστασία από τις
πυρκαγιές του αρχαιολογικού χώρου των Φιλίππων. Ρυθµίζονται
ζητήµατα κυριότητας και παραχώρησης των απαραίτητων ακινή-
των για την κατασκευή και εγκατάσταση συστηµάτων πυρόσβε-
σης αναγκαίων για τον αρχαιολογικό χώρο. Παρέχονται κίνητρα
στους υπαλλήλους του Υπουργείου Πολιτισµού που στελεχώ-
νουν τα µουσεία και τους αρχαιολογικούς χώρους νησιών όπως
η Δήλος και το Καστελόριζο, -που όλοι ξέρουµε την εθνική τους
σηµασία- κατά τους χειµερινούς µήνες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προηγήθηκαν πολύ εποικοδο-
µητικές και ενδιαφέρουσες συνεδριάσεις της επιτροπής, όπου
είχαµε την ευκαιρία να τοποθετηθούµε επί των άρθρων, αλλά και
να ακούσουµε τους φορείς. Η εντύπωση που αποκόµισα ήταν
πως µπορούµε σίγουρα να συµφωνήσουµε όλοι σε ένα πράγµα:

Η προστασία της άυλης πολιτιστικής κληρονοµιάς µπορεί να
αποτελέσει σηµείο σύγκλισης, συναίνεσης και σύνθεσης, όπως
είπε και η εισηγήτριά µας η κ. Δεληκάρη. 

Τα ζητήµατα που τίθενται επί του νοµοσχεδίου έχουν ως γενι-
κότερο σκοπό, πέραν της προστασίας και διαφύλαξης της άυλης
πολιτιστικής κληρονοµιάς, την προάσπιση του ελληνόφωνου τρα-
γουδιού, την ανάδειξη και τη διάδοσή του προς όφελος όχι µόνο
των δηµιουργών και των καλλιτεχνικών παραγωγών, αλλά και
προς όφελος της προαγωγής της ελληνικής γλώσσας. 

Στην ουσία το επίκεντρο της παρέµβασης κυµαίνεται σε συγ-
κεκριµένες θεµατικές περιοχές όπου επί του παρόντος υπάρχει
έλλειψη µουσικής, γεγονός που καθιστά δύσκολο για τους εν-
διαφερόµενους να ισχυριστούν τυχόν αρνητικές επιπτώσεις. 

Σκεφτείτε το εξής: Δεν θα ήταν πραγµατικά ιδανικό αν οι του-
ρίστες που φτάνουν σε οποιοδήποτε σηµείο της Ελλάδας να
ακούνε κατά κόρον την ελληνική µουσική; Γιατί, στο κάτω-κάτω,
τι ξεχωρίζει ένα τουριστικό κατάλυµα στην Ελλάδα από ένα
οπουδήποτε αλλού στον κόσµο εάν ακούγονται παντού ξένες
γλώσσες; 

Η Ελλάδα διαθέτει πλούσια µουσική κληρονοµιά, µε καταξιω-
µένους δηµιουργούς, οι οποίοι έχουν αφήσει ανεξίτηλο το στίγµα
τους διεθνώς. Επιπλέον, έχουµε παραδοσιακή νησιώτικη µου-
σική, που επίσης αναδεικνύει την πολιτιστική µας κληρονοµιά. 

Πιστεύω, λοιπόν και εγώ πως η συνολική τουριστική εµπειρία
δεν διακυβεύεται από το εάν παίζονται ελληνόφωνα τραγούδια
στις ρεσεψιόν ή στα ασανσέρ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο λαϊκός πολιτισµός µας, οι τε-
λετές, οι γιορτές, οι παραδοσιακές τέχνες, µεταφέρονται από
γενιά σε γενιά, παραδίδοντας στους νεότερους ένα βαθύ πολιτι-
στικό απόθεµα που το διαµόρφωσαν ο µόχθος των ανθρώπων, η
συνύπαρξη, η αλληλεγγύη, η ανάγκη της ταυτότητας. Ένας
πλούτος διαφορετικός από περιοχή σε περιοχή, αποτέλεσµα
συλλογικής δραστηριότητας του µέτρου και της αισθητικής, που
φτάνει ζωντανός στις µέρες µας από τα βάθη του χρόνου και
οφείλουµε να τον αναδείξουµε, πιστοί στις αρχές της βιώσιµης
ανάπτυξης. 

Όπως είπε και η Υπουργός Πολιτισµού η άυλη πολιτιστική κλη-
ρονοµιά µας περιέχει τεκµήρια από το βαθύ πολιτιστικό ίχνος του
πλούσιου -και ως ένα βαθµό ανεξερεύνητου- παρελθόντος. Απο-
τελεί βασικό στοιχείο του πολιτισµού µας. Η σύγχρονη κοινωνία
µας έχει τις ρίζες της στην παράδοση, στην ιστορία, στις εµπει-
ρίες των ανθρώπων που προηγήθηκαν ηµών σε αυτόν τον τόπο.
Είπε: «Μέλλον χωρίς παρελθόν, δεν είναι ευοίωνο». 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ)

Εµείς οι Χαλκιδικιώτες, µε µια ιστορία δύο χιλιάδων επτακο-
σίων χρόνων, οι οποίοι κατά γενική οµολογία ως µέτοικοι των νη-
σιών, κυρίως του κεντρικού Αιγαίου –Κυκλάδες- αλλά και των
Χαλκιδαίων της Εύβοιας, υπήρξαµε η γέφυρα µεταφοράς του ελ-
ληνικού πολιτισµού στη Μακεδονία από τον 7ο π.Χ. αιώνα. Ξέ-
ρουµε, λοιπόν, και την ιστορία µας και τον πολιτισµό µας να
τιµούµε. Γι’ αυτό και ως Κυβέρνηση είδαµε µε µια ιδιαίτερη µατιά
την πατρίδα του Αριστοτέλη, την Αγιορείτικη Πολιτεία, το Σπή-
λαιο των Πετραλώνων.

Η άυλη πολιτιστική κληρονοµιά είναι ζώσα παράδοση και το
στοιχείο αυτής της κληρονοµιάς είµαστε εµείς οι άνθρωποι. Η
άυλη κληρονοµιά δεν υφίσταται χωρίς τους φορείς της. Σε περι-
πτώσεις πολέµου οι άνθρωποι είναι ο στόχος, σε περιπτώσεις
φυσικών καταστροφών οι άνθρωποι είναι το τυχαίο θύµα. Οι άν-
θρωποι, όµως, µπορούν να αναδείξουν και την Ελλάδα ως το
πλέον διαχρονικότερο και σπανιότερο κέντρο πολιτισµού. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.
Γιώργο.

Τον λόγο έχει ο κ. Παύλος Χρηστίδης από το ΠΑΣΟΚ.
ΠΑΥΛΟΣ ΧΡΗΣΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βρισκόµαστε σήµερα εδώ για

να συζητήσουµε ένα θέµα το οποίο για την Ελλάδα µας έχει τε-
ράστια σηµασία. Και είναι προφανές για όλους µας, νοµίζω, ανε-
ξαρτήτως πτέρυγας στην οποία καθόµαστε, ότι ο πολιτισµός της
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χώρας είναι ο βασικός πλουτοπαραγωγικός άξονας πάνω στον
οποίο βασίζεται και ο τουρισµός µας. Είναι αυτός ο οποίος φέρ-
νει κάθε χρόνο εκατοµµύρια κόσµο στην πατρίδα µας για να γνω-
ρίσει την Ελλάδα και την πλούσια ιστορία της. 

Και αυτό είναι κάτι το οποίο έχει ακόµα µεγαλύτερη σηµασία
όταν αναφερόµαστε σε επιλογές σαν εκείνες που αφορούν την
άυλη πολιτιστική κληρονοµιά, θεσµό ο οποίος έρχεται -όπως είπε
και ο προηγούµενος συνάδελφος- από το µακρινό 2002 και την
κατοχύρωση την οποία τότε είχε από µια σειρά συναδέλφων που
έβλεπαν πάρα πολύ µπροστά. 

Γιατί αυτή η τάση -αν θέλετε, µια παγκόσµια τάση- η οποία
αφορά τον πολιτισµό και αναφέρεται στην άυλη πολιτιστική κλη-
ρονοµιά, δεν αφορά µόνο τη µουσική, για την οποία σήµερα συ-
ζητάµε, αλλά αφορά συνολικά το κοµµάτι των παραδόσεων, το
κοµµάτι το οποίο έχει να κάνει µε τη γλώσσα και τα ιδιώµατά της.
Φυσικά, αφορά ό, τι έχει να κάνει µε τον ελλαδικό χώρο και την
πλούσια παράδοσή του και αυτό έχει ακόµα µεγαλύτερη σηµα-
σία σε µια περίοδο στην οποία ο τρόπος µε τον οποίο λειτουργεί
η παγκόσµια κοινωνία θεωρεί ότι είµαστε όλοι ίδιοι, χωρίς να
έχουµε καµµία ιστορική παράδοση. 

Εποµένως, από την Κρήτη µέχρι τον Έβρο και από την Κέρ-
κυρα µέχρι το Καστελόριζο υπάρχουν πολλές και διαφορετικές
παραδόσεις, κοµµάτι αυτής της πλούσιας πολιτιστικής παράδο-
σης, την οποία πρέπει να την έχουµε στο µυαλό µας.

Τα ζητήµατα τα οποία έρχονται από πρόσφυγες συµπατριώτες
µας που ήρθαν από άλλες χώρες και που σήµερα είναι κοµµάτι
της ιστορίας µας, αποτελούν ένα κοµµάτι εφοδίων τα οποία οφεί-
λουµε και πρέπει πάντοτε να υπερασπιζόµαστε. Κι αυτό είναι κάτι
το οποίο έχει ακόµα µεγαλύτερη σηµασία στην εποχή µας, διότι
η συζήτηση η οποία σήµερα γίνεται είναι µια συζήτηση που
αφορά έναν τεράστιο θησαυρό, τη γλώσσα µας, µε ρίζες στο
πολύ-πολύ µακρινό παρελθόν και φυσικά, τη µουσική µας, η
οποία καταγράφεται µε τον άλφα ή βήτα τρόπο, πράγµατι, δε-
κάδες αιώνες πίσω. 

Αυτό, λοιπόν, είναι κάτι το οποίο σήµερα οφείλουµε να προ-
στατεύσουµε, αλλά και να προβάλλουµε, ώστε να διατηρήσουµε
και τη γλώσσα µας µέσα από τον ελληνικό στίχο. Κυρίως, όµως,
αυτό το οποίο πρέπει να ενισχύσουµε, κυρία Υπουργέ, είναι το
περιεχόµενο της µουσικής µας παράδοσης, είναι το περιεχόµενο
της παραδοσιακής µας µουσικής και προφανώς, στην κουβέντα
την οποία κάνουµε σήµερα και της σύγχρονης ελληνικής µουσι-
κής. Όλα αυτά τα οποία αποτελούν στοιχείο, αν θέλετε, και µιας
κουλτούρας η οποία αναπτύσσεται πολλές φορές σε προβληµα-
τική κατεύθυνση. 

Εποµένως, η άποψή µας είναι ότι πριν προβούµε σε νοµοθε-
τηµένες επιβολές, που πολλές φορές ενέχουν και τον κίνδυνο να
περιορίσουν την ελευθερία της έκφρασης και δικαίως να χαρα-
κτηριστούν αναποτελεσµατικές, καλό θα ήταν να αναδείξουµε
τις προσπάθειες των µουσικών που υπηρετούν το παραδοσιακό
και το σύγχρονο ελληνικό τραγούδι, επιχορηγώντας ακόµα πε-
ρισσότερο φεστιβάλ, περιοδείες συναυλιών, ατοµικές και συλλο-
γικές προσπάθειες, ειδικά των νέων δηµιουργών που αγωνίζονται
να επικοινωνήσουν την τέχνη τους και στο ευρύτερο κοινό και
πολλές φορές έχουν ανάγκη να βρουν ακόµα πιο ανοιχτές πόρ-
τες. 

Κυρίως, όµως, και πάνω απ’ όλα να στηρίξουµε και τη µουσική
εκπαίδευση, την υπόσταση και τη σηµασία που της αξίζει, να δώ-
σουµε έµφαση στις νεότερες γενιές οι οποίες ασχολούνται µε το
ελληνικό τραγούδι. Κι αυτό είναι κάτι το οποίο αφορά όχι µόνο
τα παραδοσιακά µουσικά όργανα, τα οποία θα πρέπει να διδά-
σκονται και µέσα στο πλαίσιο της δηµόσιας εκπαίδευσης, αλλά
να δώσουµε και τον τρόπο µε τον οποίο θα αναγνωριστούν από
το κράτος ένα πτυχίο σύγχρονης ελληνικής παραδοσιακής µου-
σικής που λείπει από τα µουσικά σχολεία της χώρας. Αυτό είναι
κάτι το οποίο γεµίζει µε προβληµατισµούς και τους µαθητές και
φυσικά και τους γονείς για τη σηµασία που πραγµατικά δίνουµε
στη διαφύλαξη και τη διάχυση της άυλης πολιτιστικής κληρονο-
µιάς µέσα από το ελληνικό τραγούδι. 

Τώρα θέλω να κάνω ένα σχόλιο ακόµα για το συγκεκριµένο νο-
µοσχέδιο. Δηµιουργεί µια απορία γιατί ενώ στο νοµοσχέδιο γίνε-
ται λόγος για την τύχη των αρχαιολογικών ανασκαφών και την

αποµάκρυνση της διαχείρισης αυτών από τις εφορείες αρχαιολό-
γων, δεν έχει κληθεί στην επιτροπή που µίλησαν όλοι οι φορείς,
όπως συχνά συµβαίνει στα νοµοσχέδια, ο Σύλλογος Ελλήνων Αρ-
χαιολόγων. 

Αυτό είναι κάτι το οποίο µπορεί να ενέχει πολλές φορές µια
κλασικού τύπου πολιτική αντιπαράθεση. Οφείλω, όµως, να πω
ότι η φωνή των αρχαιολόγων, έτσι όπως θα έπρεπε να είναι µέσα
και έξω από τη Βουλή, είναι κάτι το οποίο µας αφορά διότι οι άν-
θρωποι αυτοί κατ’ επάγγελµα είναι εκείνοι που µε αφοσίωση και
φροντίδα διεξάγουν κάτω από πολύ δύσκολες συνθήκες τις ανα-
σκαφές. Εποµένως, έχουµε και υποχρέωση, αν θέλετε θα ήταν
κάτι το οποίο θα εξυπηρετούσε και την εικόνα την οποία θα παίρ-
ναµε µε ακόµα καλύτερο τρόπο, η συµµετοχή τους στις επιτρο-
πές.

Γνωρίζω ότι έχετε δώσει απαντήσεις γι’ αυτό, έχω παρακολου-
θήσει την αντιπαράθεση, θεωρώ όµως ότι στη φάση στην οποία
σήµερα βρισκόµαστε αυτό θα ήταν κάτι το οποίο θα βοηθούσε
ακόµα περισσότερο τη συζήτηση στην ελληνική Βουλή. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ – Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Χρηστίδη. 
Θα δώσω τον λόγο τώρα στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο

της Ελληνικής Λύσης τον κ. Κωνσταντίνο Χήτα. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, πάρα

πολύ.
Κυρία Υπουργέ µια χάρη θέλουµε. Είναι πολύ σηµαντικό και

όχι µόνο ως Βουλευτής ή ως παράταξη και ως άνθρωπος των
µέσων ενηµέρωσης, πρέπει να δώσουµε ένα τέλος σε αυτό το
µεγάλο σκάνδαλο µε τα πνευµατικά δικαιώµατα. Πρέπει να
βρούµε έναν κοινό τόπο να δοθεί µια λύση. Είναι δεκάδες τα ρα-
διόφωνα και εκατοντάδες τα καταστήµατα τα οποία υποφέρουν
και περιµένουν δικαίωση γι’ αυτήν την καταβολή του χαρατσιού,
γιατί περί χαρατσιού πρόκειται. Είναι πολύ σηµαντικό θέµα. Θα
µου επιτρέψετε αυτήν την παρατήρηση να κάνω µιας και είστε
σήµερα εδώ. Πρέπει να λυθεί το ζήτηµα.

Επειδή -ας µην κρυβόµαστε- το ενδιαφέρον εστιάζεται στις
επικείµενες εκλογές, έχει πολύ µεγάλο ενδιαφέρον να παρουσιά-
ζουµε όλα τα δεδοµένα στις Ελληνίδες και τους Έλληνες λίγο
πριν ανοίξουν οι κάλπες. Έχω µπροστά µου µια δήλωση του κ.
Μητσοτάκη. Όσο και να θες να το αποφύγεις, δεν µπορείς να το
αποφύγεις το σχόλιο. Στις 10 Γενάρη του 2024, πριν από περίπου
τρεις µήνες, ο κ. Μητσοτάκης, ο Αρχηγός σας και Πρωθυπουρ-
γός, έλεγε σε συνέντευξή του στην ΕΡΤ: «Δεν θα είναι ψηφοδέλ-
τιο life style. Τα πρόσωπα θα είναι σε θέση να επιτελέσουν το
έργο τους ως Βουλευτές. Δεν πρόκειται να κάνω εγώ ψηφοδέλ-
τιο life style». Αυτά είπε ο κ. Μητσοτάκης. Τι πανικός είναι αυτός,
ρε παιδιά που σας πιάνει; Τι πανικός είναι αυτός εκεί στη Νέα
Δηµοκρατία που επιστρατεύετε ό,τι µπορείτε, από τηλεπερσόνες
µέχρι τους πάντα φιλόξενους κονφερασιέ και οικοδεσπότες του
«ΣΚΑΙ» στη Νέα Δηµοκρατία, Αυτιά κ.λπ.; Είναι φοβερό! Και
δείγµα του πανικού είναι και οι δηλώσεις.

Καλά, ο Αυτιάς από φύση είναι συµπαθής, έτσι, αυτή η φι-
γούρα κ.λπ., αλλά πλέον προκαλεί και –δεν ξέρω αν είναι χιούµορ
αυτό που διαθέτει ο άνθρωπος- ένα µειδίαµα τουλάχιστον, µην
πω ότι ξεκαρδιστήκαµε στα γέλια. Μπήκε δυναµικά για να καπα-
ρώσει µια θέση από αυτές που θα πάρει η Νέα Δηµοκρατία στην
Ευρωβουλή, ο Γιώργος, ο Αυτιάς, ο οποίος βγήκε, ο Αυτιάς, ο
υποψήφιος Ευρωβουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας, να µιλήσει
για πατρίδα, θρησκεία και οικογένεια. Ο Χριστός και η Παναγία!
Καλά, δεν του είπατε ότι έχετε αλλάξει; Αυτός έχει µείνει στη Νέα
Δηµοκρατία πριν σαράντα χρόνια; Δεν έχετε ενηµερώσει τον
Αυτιά ότι δεν είστε αυτοί, ότι είστε κάτι άλλο; Έτσι νοµίζετε ότι
θα κοροϊδέψετε τον κόσµο; Τους περνάτε για ιθαγενείς τους Έλ-
ληνες και ότι µοιράζετε καθρεφτάκια; Θεωρείτε ότι είναι αδαείς;
Δεν ξέρετε ότι τους προσβάλλετε τη νοηµοσύνη; Βγαίνει ο Αυ-
τιάς να πει «πατρίδα, θρησκεία, οικογένεια» µε αυτό το ωραίο
στυλ που έχει και νοµίζει ότι θα πείσει κάποιον.

Ας πει, λοιπόν, κάποιος στον Αυτιά: Για ποια πατρίδα ακριβώς
µιλάτε; Ας τον ενηµερώσει κάποιος, τον φιλόξενο οικοδεσπότη
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επί σειρά ετών στους Βουλευτές και Υπουργούς της Νέας Δη-
µοκρατίας ότι αυτά που λέει είναι πολιτικές µπαρούφες, κανο-
νικά. Ποια οικογένεια, κύριε Αυτιά, ακριβώς; Αυτή του γάµου των
οµοφυλόφιλων; Αυτήν την οικογένεια εννοείτε; Αυτή την οικογέ-
νεια εννοεί, την οικογένεια της Νέας Δηµοκρατίας που έχει φέρει
τη δηµογραφική κατάρρευση; Αυτήν την οικογένεια ευαγγελίζε-
ται ο κ. Αυτιάς και αναφέρει; Μα, τόσο πια δεν υπάρχει λίγη πο-
λιτική τσίπα; Λίγη πολιτική τσίπα δεν υπάρχει; Για ποια ακριβώς
πατρίδα, αυτή της µειωµένης επήρειας ΑΟΖ που ψηφίζει το
κόµµα του; Την πατρίδα που νοµιµοποιεί το κόµµα του χιλιάδες
παρανόµως εισελθόντες µετανάστες στην Ελλάδα και τους νο-
µιµοποιεί σε µια µέρα, µε τις ψήφους της Αριστεράς; Αυτήν την
πατρίδα εννοεί ο κ. Αυτιάς; Ποια οικογένεια ακριβώς, ποια πα-
τρίδα, ποια θρησκεία εννοεί ακριβώς; Το κυνήγι της Ορθοδοξίας
και του Χριστιανισµού, τις κλειστές εκκλησίες, που στέλνατε πε-
ριπολικά στις εκκλησίες και συλλαµβάνατε τους παπάδες; Αυτήν
την εκκλησία λέτε ακριβώς; Ποια θρησκεία ακριβώς;

Καλά, σας περιµέναµε πιο ευφυείς, πιο ευρηµατικούς, προ-
εκλογικά τουλάχιστον και όχι µε τέτοιες λύσεις, να πάτε να στα-
µατήσετε την αιµορραγία που έχετε.

Αχ Παναγία µου, τι ζούµε. 
Πείτε λοιπόν, στον κ. Αυτιά και σε όλους αυτούς, τους πιο πα-

ραδοσιακούς δεξιούς σας που προσπαθείτε να επηρεάσετε λίγο,
ότι η Κυβέρνησή σας είναι αυτή η οποία ψηφίζει το νέο σύµφωνο
µετανάστευσης στην Ευρώπη, αυτό το οποίο ουσιαστικά ισλα-
µοποιεί την Ευρώπη. Αυτή είναι η Κυβέρνησή σας. Η Κυβέρνησή
σας είναι αυτή που ψήφισε τον γάµο των οµοφυλοφίλων. Η Κυ-
βέρνησή σας είναι αυτή που είναι υπέρ της ένταξης της Αλβανίας
και των Σκοπίων στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Να τα πείτε στον κ.
Αυτιά και στους συν αυτώ, γιατί µπορεί να µην ακούει καλά ο κ.
Αυτιάς, να βρίσκεται αλλού. Να πείτε ότι η δική σας Κυβέρνηση
κάνει διάλογο για συνεκµετάλλευση µε την Τουρκία. Να πείτε ότι
η δική σας Κυβέρνηση συνεχίζει την αποστολή ελληνικών όπλων
στην Ουκρανία. Εντάξει, όλα πραγµατικά έχουν ένα όριο. Και
πείτε τέλος στον κ. Αυτιά και στους συν αυτώ το αδιανόητο που
συνέβη χθες το βράδυ µε τους Βουλευτές της Νέας Δηµοκρα-
τίας και την κ. Μπακογιάννη να πρωτοστατεί. Το αδιανόητο και
εθνικά απαράδεκτο, που συνέβη χθες το βράδυ στο Συµβούλιο
της Ευρώπης, που τέσσερις στους πέντε Έλληνες Βουλευτές
ψήφισαν υπέρ της ένταξης του Κοσόβου. Είναι ντροπή για τη
χώρα µας, οι Βουλευτές αυτοί να ψηφίζουν υπέρ της ένταξης
του Κοσόβου στο Συµβούλιο της Ευρώπης µε πρωτοβουλία της
κ. Μπακογιάννη και ψήφους του κ. Στυλιανίδη και άλλων δύο που
µου διαφεύγουν της Νέας Δηµοκρατίας. Ενηµερώστε τον. Και τι
άλλο κάνετε µέσα στην απελπισία που σας έχει πιάσει και τον πο-
λιτικό πανικό; Α, να πάρω και τον Μπελέρη. Πάµε τώρα στον
Μπελέρη. Πάλι νοµίζετε ότι όλη αυτή την καταστροφική αντε-
θνική, αντιχριστιανική, αντικοινωνική πολιτική που εφαρµόζετε
εδώ και πέντε χρόνια θα τη σώσετε την παρτίδα µε έναν Μπε-
λέρη. Έτσι νοµίζετε. Καλά, είναι δυνατόν; Σας έχουµε για πολι-
τικά πιο ευφυείς. Τι είναι αυτό που κάνετε; Την ίδια ώρα λοιπόν
που ανακοινώνεται τον Μπελέρη και δείχνετε πόσο «µάτσο,
ουάου» είστε πατριώτες, ψηφίζετε υπέρ του Κοσόβου και ουσια-
στικά εναντίον της Θράκης και της Κύπρου µας, αφού ανοίγετε
µε την ψήφο αυτή κερκόπορτες. Αυτά κάνετε αυτά. 

Γιατί λοιπόν, ο ναρκέµπορας Ράµα, φυλάκισε τον Μπελέρη;
Τον φυλάκισε, γιατί όταν ο Μπελέρης εκλέχτηκε δήµαρχος από
τους Βορειοηπειρώτες αδελφούς µας, είχε έναν εθνικό σκοπό.
Έναν εθνικό σκοπό. Να σταµατήσει την αρπαγή περιουσιών των
χειµαρριωτογιών και από τον Ράµα, των ανθρώπων που είναι στη
Χειµάρρα. Αυτό ήθελε. Αυτό πλέον µε την πατριδοκάπηλη πολι-
τική της Νέας Δηµοκρατίας, γιατί αυτό κάνετε, ουσιαστικά το
ακυρώνετε, γιατί θα είχε εκτίσει την ποινή του ως το Σεπτέµβρη
του 2024, τώρα δεν θα είναι πλέον δήµαρχος και θα συνεχιστεί
η αρπαγή των περιουσιακών στοιχείων των Βορειοηπειρωτών. 

Τι έκανε λοιπόν η Νέα Δηµοκρατία; Τι επέλεξε; Επέλεξε αντί
να βοηθήσει την αποφυλάκιση του Μπελέρη, να τον κάνει Ευρω-
βουλευτή για να πάρει µερικές ψήφους παραπάνω. Πραγµατικά
δεν έχουµε λόγια. Πραγµατικά δεν υπάρχουν όρια. Αυτά θα τα
θυµίζουµε κάθε µέρα στον δρόµο για τις εκλογές. Θα θυµίζουµε
καθηµερινά το τι κάνετε. 

Ποιον Μητσοτάκη λοιπόν να πιστέψουν οι Έλληνες πολίτες;
Για πηγαίνετε λίγο όχι µόνο στη Βόρεια Ελλάδα, παντού και πείτε
λίγο ποιον Μητσοτάκη να πιστέψουν; Αυτόν που δηλώνει τον Γε-
νάρη του 2019 ότι είναι εθνική ήττα η Συµφωνία των Πρεσπών
και βέτο στην ένταξη των Σκοπίων στην Ευρωπαϊκή Ένωση ή τον
άλλο Μητσοτάκη που λέει η τήρηση της συµφωνίας των Πρε-
σπών προϋπόθεση για το ευρωπαϊκό µέλλον της Βόρειας Μακε-
δονίας ή αυτόν τον Μητσοτάκη που έχουµε τώρα; Αποφασίστε
ποιον Μητσοτάκη, γιατί πάµε σε εκλογές. Ποιον Μητσοτάκη να
πιστέψουµε; 

Τώρα βλέπουµε: Πρώτο Θέµα: Σπάνιες γαίες. Ο χάρτης µε τα
κοιτάσµατα στην Ελλάδα. Α, τώρα υπάρχουν αυτά. Και οι σπά-
νιες γαίες και ο ορυκτός πλούτος. Βέβαια υπάρχουν. Δεν υπήρ-
χαν τόσα χρόνια γιατί τα έλεγε ο Κυριάκος Βελόπουλος. Τώρα
που πλησιάζουν οι εκλογές να ρίξουµε λίγο τυράκι στον κόσµο
πάλι. Προεκλογικές γεωτρήσεις. Έτσι τις λέµε. Κάθε φορά που
έρχονται εκλογές, το θυµάστε το θέµα. Και το 2023 και πάντα
αυτό το πράγµα κάνετε.

Εµείς τι λέµε; Έχει αφιερώσει τον πολιτικό του βίο ο πολιτικός
µας Αρχηγός για το θέµα των εξορύξεων και του ορυκτού πλού-
του της χώρας µας, όταν όλοι τον χλευάζατε και όλοι τον κοροϊ-
δεύατε. Εµείς τι λέγαµε; Να προχωρήσουµε σε εξορύξεις να
ανασάνει ο Έλληνας. Και τι άλλο είπαµε; Να συνδέσουµε τις εξο-
ρύξεις µε τις συντάξεις. Τι είπαµε εµείς; Να εφαρµόσετε τον
νόµο που εσείς οι ίδιοι ψηφίσατε. Υπάρχει λοιπόν νόµος από 28
Ιουνίου του 2013 για την ίδρυση Εθνικού Λογαριασµού Κοινωνι-
κής Αλληλεγγύης Γενεών. Ορίστε! Τον ψηφίσατε τον νόµο και
δεν τον εφαρµόσατε ποτέ. Αυτό λέµε. Συνδέστε τον ορυκτό
πλούτο, τις εξορύξεις µε τις συντάξεις των Ελλήνων για να µπο-
ρέσουν να ανασάνουν οι άνθρωποι. Γιατί δεν το κάνετε; Γιατί δεν
τρυπάµε; Γιατί; Πείτε µας γιατί. Αυτό σας λέµε: «Εφαρµόστε τον
νόµο, εφαρµόστε τον νόµο».

Και όλοι βγαίνουν σιγά-σιγά και έρχονται στα λόγια µας. Το
επιβεβαιώνει ο Υπουργός κ. Μανιάτης -να τα συνδέσουµε όπως
στη Νορβηγία- το επιβεβαιώνει η κ. Σδούκου, όλοι πλέον.

Άρα, εµείς είµαστε η φωνή της λογικής και µην αναρωτιέστε
µετά γιατί ο κόσµος έρχεται µε εµάς.

Θα κλείσω µε ένα άλλο θέµα. Επίσης, έτσι θα πάτε στις εκλο-
γές, µε το σκάνδαλο Ασηµακοπούλου - Κεραµέως. Υπουργείο
Εσωτερικών, θα πω εγώ, γιατί η κ. Ασηµακοπούλου είναι το πι-
στόλι. Άλλος πυροβολεί, δεν φταίει το πιστόλι, φταίει αυτός που
πυροβολεί. Η κ. Ασηµακοπούλου εκµεταλλεύτηκε αυτό που εσείς
κάνατε. Έχει τις ευθύνες της κι αυτή.

Για πρώτη φορά λοιπόν σήµερα το Υπουργείο Εσωτερικών πα-
ραδέχεται εγγράφως παρανοµία. Και µιλάµε για το σκάνδαλο
των χιλιάδων Ελληνίδων και Ελλήνων των οποίων τα προσωπικά
τους δεδοµένα κρεµάστηκαν στα µανταλάκια για να υφαρπάξετε
την ψήφο τους. Όµως, ο θεός αγαπάει τον κλέφτη, αγαπάει και
τον νοικοκύρη. Ποιος ξέρει τι άλλο έχετε κάνει και δεν τα έχουµε
µάθει. Ποιος ξέρει τι άλλο έχετε κάνει και δεν τα έχουµε µάθει. 

Παραδοχή παρανοµίας λοιπόν κάνει για πρώτη φορά το
Υπουργείο Εσωτερικών σήµερα µε ανακοίνωσή του. Τι λέει; Το
Υπουργείο Εσωτερικών αναφέρει: «Σύµφωνα µε την εκλογική νο-
µοθεσία και συγκεκριµένα βάσει του άρθρου 7…» µην τα λέµε
τώρα γιατί είναι κουραστικά «… οι ειδικοί εκλογικοί κατάλογοι
εκλογέων διατίθενται σε κόµµατα, Βουλευτές, Ευρωβουλευτές
και κοινότητες, κοινοτικές εκλογές και µόνο για τις εκλογικές πε-
ριφέρειες…» κ.λπ. κ.λπ.. Και τι άλλο λέει; Ότι η επεξεργασία του
συγκεκριµένου προσωπικού δεδοµένου από τρίτους είναι πέραν
του σκοπού που προβλέπει ο Γενικός Κανονισµός Προσωπικών
Δεδοµένων, αλλά και η εκλογική νοµοθεσία την οποία το ίδιο επι-
καλείται και είναι παράνοµη. Εδώ µιλάµε για καραµπινάτη παρα-
νοµία. Καλά, όχι ότι δεν το ξέραµε ότι είναι παράνοµο, αλλά
πλέον το παραδέχεται και το Υπουργείο Εσωτερικών.

Έτσι, λοιπόν, µε αυτό το προφίλ θα πάτε στις εκλογές. Δεν
σας σώζει τίποτα. Καµµία σπασµωδική κίνηση, καµµία τηλεπερ-
σόνα, κανένα επικοινωνιακό τρικ δεν σας σώζει, γιατί πολύ απλά
ο κόσµος έχει καταλάβει ποιοι είστε. Έχει έρθει αυτή η υπεροψία
και η αλαζονεία της εξουσίας στα πέντε χρόνια που είστε συνε-
χόµενα και σας έχει κάνει κακούς πολιτικούς, πολύ κακούς για
τον τόπο σας. Και αυτό οι Έλληνες το βλέπουν και βλέπουν ποια
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είναι η φωνή της λογικής, ποιο είναι το κόµµα που πραγµατικά
τους εκφράζει, ποιο είναι το κόµµα που έχει µόνιµα προτάσεις
και πρόγραµµα. Και αυτό το κόµµα στο τέλος της ηµέρας και
στις 9 του Ιούνη θα δικαιωθεί.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Εµείς ευχαριστούµε,
κύριε Χήτα.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Καφούρος από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΜΑΡΚΟΣ ΚΑΦΟΥΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρία εισηγήτρια, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, συζητάµε σήµερα στην Ολοµέλεια της Βουλής το πρώτο νο-
µοσχέδιο του Υπουργείου Πολιτισµού. Πρόκειται για ένα
νοµοσχέδιο που συζητήθηκε πολύ κατά το στάδιο της διαβού-
λευσης. Ωστόσο, συζητήθηκε κυρίως σε επίπεδο επιφάνειας και
επικεφαλίδας, χωρίς η Αντιπολίτευση να µπει ποτέ στην ουσία
του νοµοσχεδίου και θα έλεγα χρησιµοποιώντας µια ρηχή επιχει-
ρηµατολογία για ένα τόσο σηµαντικό νοµοσχέδιο.

Το παρόν νοµοσχέδιο έρχεται να διορθώσει µια παράλειψη δε-
καετιών και να αποκαταστήσει µια πραγµατικά εθνική πολιτισµική
ανάγκη.

Όλοι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαστε µάρτυρες µιας
καθίζησης της ελληνικής µουσικής βιοµηχανίας κυρίως έναντι
της αγγλοσαξονικής, καθώς η ελληνική µουσική παραγωγή µέρα
µε την ηµέρα µαραζώνει, οδηγούνται σε απελπισία οι Έλληνες
µουσικοί και παραγωγοί, καθιστώντας τη χώρα µας φτωχότερη
µουσικά, αλλά και πολιτισµικά. 

Το ερώτηµα, που µπαίνει εµφατικά πλέον, είναι: Είµαστε µε
τους Έλληνες µουσικούς παραγωγούς; Κατανοούµε το αδιέξοδό
τους; Είµαστε υπέρ της προστασίας της άυλης πολιτιστικής κλη-
ρονοµιάς µας ή είµαστε στη λογική µιας στείρας και παλιοµοδί-
τικης αντιπολιτευτικής άρνησης σε οτιδήποτε θετικό έρχεται σε
αυτήν την Αίθουσα, προσδοκώντας ενδεχοµένως και οφέλη κοµ-
µατικά εν όψει των προσεχών ευρωεκλογών; 

Προσωπικά πιστεύω ότι ισχύει µάλλον το δεύτερο, γεγονός το
οποίο δεν είναι καθόλου τιµητικό και καθόλου εποικοδοµητικό
τόσο για τον πολιτισµό µας όσο και για τον κόσµο της µουσικής
και του πνεύµατος. 

Παρακολούθησα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τη συζήτηση
µε τους φορείς στην αρµόδια Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων
και διαπίστωσα ότι στο σύνολό τους οι πραγµατικοί ενδιαφερό-
µενοι, δηλαδή οι µουσικοί, οι στιχουργοί, οι παραγωγοί υπερθε-
µάτισαν του νοµοσχεδίου, το χαρακτήρισαν ιστορικής σηµασίας,
επισηµαίνοντας µάλιστα ότι για πρώτη φορά στα χρονικά µια ελ-
ληνική Κυβέρνηση σκύβει πάνω από τους καλλιτέχνες µε ενδια-
φέρον. Τόνισαν δε ότι ενσωµατώθηκαν στο τελικό σχέδιο πολλές
τροποποιήσεις. Μάλιστα, πριν πέντε λεπτά η κυρία Υπουργός
έφερε και νέες βελτιώσεις. Και επεσήµαναν την ανάγκη για πε-
ρισσότερη προστασία των πνευµατικών δικαιωµάτων του ελλη-
νικού τραγουδιού, για µεγαλύτερη στήριξη των καλλιτεχνών και
του κόσµου του πνεύµατος ανάλογη µε την προστασία που εξα-
σφαλίζει η νοµοθεσία στις περισσότερες ευρωπαϊκές χώρες και
κυρίως την προστασία που φέρνει η γαλλική κυβέρνηση. 

Στο σύνολό τους όλοι συµφώνησαν ότι επιτέλους ήρθε ένα νο-
µοσχέδιο απαραίτητο και χρήσιµο για τον πολιτισµό µας, έστω και
καθυστερηµένα. Εγώ θα έλεγα ότι έπρεπε να είχε έρθει πριν είκοσι
χρόνια αυτό το νοµοσχέδιο. Χαρακτηριστική και συνάµα ειλικρινής
ήταν η ατάκα της συναδέλφου Βουλευτού: «Επιτέλους µε αυτό το
νοµοσχέδιο έσκασε το χειλάκι µας σε εµάς τους καλλιτέχνες» και
αναφέροµαι σαφώς στην κ. Κεφαλά από την Πλεύση. 

Στον αντίποδα της γόνιµης και παραγωγικής κριτικής των φο-
ρέων βρίσκεται η άγονη στάση µερικών παρατάξεων της Αντιπο-
λίτευσης που διά των εισηγητών τους διαµαρτύρονταν και
µάλιστα γοερά, γιατί δεν κλήθηκε στη συνάντηση µε τους φορείς
ο Σύλλογος Ελλήνων Αρχαιολόγων. Δεν σας κρύβω ότι ανέτρεξα
στις ανακοινώσεις του ανωτέρω συλλόγου, προκειµένου και εγώ
να έχω µια σφαιρική εικόνα για τις απόψεις του. Δυστυχώς,
όµως, αρκεί µόνο µια µατιά για να διαπιστώσει κανείς ότι µέσα
από την ανακοίνωση του Συλλόγου Ελλήνων Αρχαιολόγων ξεχει-
λίζει το ακραίο συνδικαλιστικό και συντεχνιακό του πρόταγµα,
ένα πρόταγµα που είναι σε βάρος του ιδρυτικού σκοπού του συλ-

λόγου, που δεν είναι άλλο από την διαφύλαξη της αρχαιολογικής
κληρονοµιάς. Οι αιτιάσεις του συλλόγου για παράκαµψη του
Συντάγµατος και του αρχαιολογικού νόµου είναι εντελώς αβάσι-
µες, καθώς παρερµηνεύουν την επέκταση της ρύθµισης για την
εκτέλεση αρχαιολογικών έργων µε αυτεπιστασία και απολογι-
στικά στα εποπτευόµενα από το Υπουργείο Πολιτισµού Νοµικά
Πρόσωπα Δηµοσίου Δικαίου.

Σε κάθε περίπτωση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρ-
νησή µας δεν φοβάται ούτε τα ψέµατα ούτε τις παρερµηνείες. Ο
ελληνικός λαός έχει κρίση, γνωρίζει τη µήτρα που εκτρέφει τις
παθογένειες της κρατικής µηχανής και προσπαθούµε να τις αν-
τιµετωπίσουµε. Και επειδή εγώ πιστεύω ότι το ψέµα έχει κοντά
ποδάρια κατά τη γνώµη µου ο Πρόεδρος της Επιτροπής Μορ-
φωτικών Υποθέσεων θα έπρεπε να τους είχε καλέσει στη συνάν-
τηση των φορέων.

Παρ’ ότι το νοµοσχέδιο έχει αναλυθεί εκτενώς από την κυρία
Υπουργό και την κύρια εισηγήτρια, την κ. Δεληκάρη, θα ήθελα
να επισηµάνω και από τη δική µου πλευρά µερικές τοµές που
αυτό επιφέρει. Διαρκή ενηµέρωση του Εθνικού Ευρετηρίου της
Άυλης Πολιτιστικής Κληρονοµιάς µέσω της Διεύθυνσης Νεότε-
ρης Πολιτιστικής Κληρονοµιάς.

Παρέχονται τρεις τύποι κινήτρων στους ραδιοφωνικούς σταθ-
µούς για την αύξηση της µετάδοσης του ελληνόφωνου τραγου-
διού. Προβλέπεται ελάχιστο ποσοστό εκτέλεσης ελληνόφωνου
τραγουδιού σε κοινόχρηστους χώρους. Έχουµε δηµιουργία ηλε-
κτρονικής βάσης δεδοµένων ελληνόφωνου τραγουδιού και ορ-
χηστρικής µουσικής Ελλήνων δηµιουργών. Έχουµε δηµιουργία
διαδικτυακής εφαρµογής συνδεδεµένης µε την ηλεκτρονική
βάση δεδοµένων. Έχουµε ρυθµίσεις για τον Οργανισµό Διαχεί-
ρισης και Ανάπτυξης Πολιτιστικών Πόρων, για να αντιµετωπιστεί
το πρόβληµα της υποστελέχωσής του, που είναι πραγµατικό.
Εξασφαλίζεται η παραχώρηση άνευ ανταλλάγµατος της κυριό-
τητας των απαραίτητων ακινήτων στον αρχαιολογικό χώρο των
Φιλίππων για την υλοποίηση του έργου της πυρόσβεσης. Τέλος,
στις διαδικασίες επιλογής προσωπικού µέσω ΑΣΕΠ επιτέλους
πριµοδοτείται και η προηγούµενη εµπειρία. 

Άφησα για το τέλος, κυρία Υπουργέ, τις πάρα πολύ σηµαντικές
ρυθµίσεις που αφορούν τους αρχαιολογικούς χώρους της Δήλου
και του Καστελόριζου. Όλοι ξέρουµε πόσο δύσκολες είναι οι συν-
θήκες σε αυτά τα δύο νησιά και γιατί δεν πάνε οι εργαζόµενοι.
Ωστόσο, αυτό που πρέπει να επισηµάνουµε και να το έχουµε
κατά νου είναι ότι η υποστελέχωση πλέον είναι γενική σε όλα τα
νησιά µας. 

Ως νησιώτης επιτρέψτε µου να επισηµάνω ότι χρειάζονται
ακόµα περισσότερα κίνητρα, χρειάζεται να επεκτείνουµε την πα-
ροχή κινήτρων σε όλα τα νησιά. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώνοντας, προσωπικά,
όπως είπα και στην αρµόδια επιτροπή και θα ήθελα να το επανα-
λάβω και εδώ και στο Βήµα της Ολοµέλειας, καλωσορίζω το ση-
µερινό νοµοσχέδιο θεωρώντας, µάλιστα, πως ήρθε µε την
καθυστέρηση εικοσαετίας. Εκτιµώ ότι είναι ένα από τα πλέον ση-
µαντικά σχέδια νόµου που έφερε η Κυβέρνησή µας, γιατί προ-
σεγγίζει τις ρίζες µας, τον πολιτισµό µας, τους Έλληνες
δηµιουργούς, τους ανθρώπους του πνεύµατος. 

Ως εκ τούτου, προσωπικά θα το υπερψηφίσω και καλώ όλους
εσάς να πράξετε το ίδιο.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Καφούρο. 

Πριν δώσω τον λόγο στην κ. Ακρίτα, έχει ζητήσει τον λόγο για
τη δική της παρουσία η Υφυπουργός Παιδείας. Στη συνέχεια θα
πάρει τον λόγο η κ. Ακρίτα και µετά η Υπουργός Τουρισµού κ.
Κεφαλογιάννη. 

Παρακαλώ, κυρία Μακρή.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού): Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα πω σε πολύ αδρές γραµµές την υποστήριξη της τροπολο-

γίας την οποία καταθέτει το Υπουργείο µας, το Υπουργείο Παι-
δείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, στο νοµοσχέδιο που τώρα
εξετάζετε. 
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Η τροπολογία περιλαµβάνει τρία άρθρα. Στο πρώτο άρθρο
εξασφαλίζουµε την οµαλή µετάβαση στο νέο πλαίσιο λειτουρ-
γίας των ακαδηµαϊκών µονάδων του Δηµοκριτείου Πανεπιστη-
µίου της Θράκης σύµφωνα µε τις προβλέψεις του ν.5094/24, για
να αποτραπεί ο κίνδυνος να διαταραχθεί η εκπαιδευτική διαδι-
κασία και η εν γένει διοικητική και ακαδηµαϊκή λειτουργία ορί-
ζουµε ως έδρα του νέου Τµήµατος της Νοσηλευτικής στη Σχολή
Επιστηµών Υγείας του ΔΠΘ το Διδυµότειχο. Παραµένει το Διδυ-
µότειχο µέχρι να λήξει το ακαδηµαϊκό έτος 202-2025. Από το
ακαδηµαϊκό έτος 2025-2026 και εφεξής, το Τµήµα θα έχει έδρα
την Αλεξανδρούπολη. 

Αυτή η ρύθµιση είναι αναγκαία για λόγους ασφάλειας δικαίου,
για να υπάρχει επαρκής χρόνος προετοιµασίας για τη µεταφορά
της έδρας. Αντιµετωπίζονται έτσι άµεσα τα ζητήµατα που προ-
κύπτουν από την ίδρυση του Τµήµατος Νοσηλευτικής της Σχο-
λής Επιστηµών Υγείας του ΔΠΘ, στο οποίο εντάσσεται το
παράρτηµα του Τµήµατος Νοσηλευτικής της Σχολής Επιστηµών
Υγείας του ΔΙΠΑΕ και εξασφαλίζεται η εύρυθµη λειτουργία του
τµήµατος αυτού. 

Στο άρθρο 2 αντιµετωπίζουµε θέµατα της ακαδηµαϊκής λει-
τουργίας των Τµηµάτων Εργοθεραπείας της Σχολής Επιστήµης
Φυσικής Αγωγής και Αθλητισµού και Εργοθεραπείας, καθώς και
Ανθρωπιστικών Σπουδών της οµώνυµης µονοτµηµατικής σχολής
του Δηµοκρίτειου Πανεπιστηµίου της Θράκης. Προβλέπεται ότι
ο χρόνος έναρξης της ακαδηµαϊκής λειτουργίας του Τµήµατος
Εργοθεραπείας της Σχολής Επιστήµης Φυσικής Αγωγής και
Αθλητισµού και Εργοθεραπείας, καθώς και του Τµήµατος Αν-
θρωπιστικών Σπουδών της σχολής που σας ανέφερα πριν, θα
είναι το ακαδηµαϊκό έτος 2025-2026, για να είναι εφικτές οι προ-
παρασκευαστικές δραστηριότητες και ακαδηµαϊκές λειτουργίες
των νέων τµηµάτων. 

Είναι αναγκαία αυτή η τροποποίηση γιατί µε τη ρύθµιση της
έναρξης ισχύος των διατάξεων εξασφαλίζεται η οµαλή µετάβαση
στο νέο πλαίσιο λειτουργίας των ακαδηµαϊκών µονάδων που σας
ανέφερα, σύµφωνα µε όσα προβλέπονται στο νέο νοµοθετικό
πλαίσιο του ν.5094/24 και αποτρέπεται ο κίνδυνος διατάραξης
της εκπαιδευτικής διαδικασίας και εν γένει της διοικητικής και
ακαδηµαϊκής λειτουργίας.

Ολοκληρώνω µε το άρθρο 3, το οποίο συµπληρώνει την εξου-
σιοδοτική διάταξη της παραγράφου 6Α του άρθρου 13δ) του
ν.4186/13, προκειµένου να συµπεριλάβει και την περίπτωση έν-
ταξης νέων σχολών, τµηµάτων ή εισαγωγικών κατευθύνσεων, για
να συµπεριλάβει και την περίπτωση ένταξης νέων σχολών και να
λειτουργήσει πληρέστερα η τυχόν εκδοθησόµενη εξουσιοδοτική
διάταξη και η υπουργική απόφαση η οποία θα ρυθµίζει τις ειδικές
προθεσµίες και τα θέµατα που σχετίζονται µε την προετοιµασία
των πανελλαδικών εξετάσεων, µε τις δυνατότητες που σας είπα
πριν και να µεταχειριστούµε δίκαια ως οφείλουµε, αντικειµενικά
και αδιάβλητα τους υποψηφίους. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε την

κυρία Υπουργό. 
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Κύριε Πρό-

εδρε, µπορώ να έχω τον λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, κύριε

Καλαµατιανέ.  
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Θα ήθελα να

µιλήσω σχετικά µε την τροπολογία. 
Κυρία Υπουργέ, και στη συζήτηση που είχαµε για την αντισυν-

ταγµατική θεσµοθέτηση και λειτουργία ιδιωτικών πανεπιστηµίων
στη χώρα είχαµε τονίσει ότι διαφωνούµε µε τη λογική να κανιβα-
λίζεται ένα πανεπιστήµιο που είναι το Διεθνές Πανεπιστήµιο, προ-
κειµένου να ενισχυθεί ένα άλλο, το Δηµοκρίτειο. Εσείς βλέπω
τώρα µε την τροπολογία που φέρνετε, στο άρθρο 7, ουσιαστικά
συνεχίζετε αυτό: Παίρνετε τµήµατα και σχολές από το Διεθνές
Πανεπιστήµιο και τα εντάσσετε στο Δηµοκρίτειο. Τι θα κάνετε µε
το Διεθνές Πανεπιστήµιο; Θα λειτουργήσει ή όχι; Και πότε θα
σταµατήσετε επιτέλους αυτή τη λογική του κλείνω ή υπονοµεύω
ή υποβαθµίζω ένα πανεπιστήµιο, που είναι το Διεθνές Πανεπι-
στήµιο, για να ενισχύσετε το Δηµοκρίτειο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, κυρία

Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού): Νοµίζω, κύριε συνάδελφε, ότι η συζήτηση αυτή
εξαντλήθηκε όταν είχαµε το νοµοσχέδιο για την ίδρυση παραρ-
τηµάτων µη κρατικών και µη κερδοσκοπικών. 

Θέλω να σας πω ότι, όπως εξηγήσαµε και τότε αναλυτικά κυ-
ρίως και πρωτίστως ο Υπουργός, ενισχύουµε το Δηµοκρίτειο Πα-
νεπιστήµιο Θράκης και για λόγους εκπαιδευτικούς -γιατί το
δικαιούται, το κέρδισε-, αλλά και για λόγους εθνικούς. Η ενί-
σχυση αυτή και η τροπολογία η οποία κατατίθεται τώρα ήταν
γνωστά, ήταν γνωστά από πριν. Κατατέθηκαν στη διαβούλευση,
εξηγήθηκαν στην ακρόαση των φορέων. 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Με το Διε-
θνές τι θα κάνετε; Θα το τελειώσετε;

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού): Όλες αυτές οι προσπάθειες έχουν αµιγώς εκπαι-
δευτικό χαρακτήρα και είναι η πρώτη πρωτοβουλία που γίνεται,
ώστε να διασκεδάσουµε και ανησυχίες που είχατε διατυπώσει
εσείς τότε, ότι ενδεχοµένως η ίδρυση των παραρτηµάτων θα
αποδυναµώσει τα περιφερειακά πανεπιστήµια. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Μα, το Διε-

θνές τι θα το κάνετε; Το κανιβαλίζετε; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας πα-
ρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως
ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργά-
νωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», είκοσι επτά µαθή-
τριες και µαθητές και τέσσερις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το Γυ-
µνάσιο και Λύκειο Ραπτόπουλου Ευρυτανίας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει η κ. Έλενα Ακρίτα. 
ΕΛΕΝΑ ΑΚΡΙΤΑ: Ευχαριστώ για το νεράκι. Στην υγειά σας! 
Κατ’ αρχάς θα ήθελα, αν µου επιτρέπετε, να καταθέσω εδώ

στο Σώµα µια καταγγελία που έκαναν ήδη δύο συνάδελφοι, η
Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ Καλλιόπη Βέττα και η Βουλευτής της
Νέας Αριστεράς Σία Αναγνωστοπούλου για ένα πολύ σοβαρό πε-
ριστατικό, το οποίο έλαβε χώρα µεταξύ της Υπουργού Πολιτι-
σµού και του Προέδρου της Επιτροπής Μορφωτικών
Υποθέσεων. 

Η Υπουργός κατά τη διάρκεια της ανακοίνωσης ακρόασης φο-
ρέων έστελνε µηνύµατα SMS για να του δώσει γραµµή ποιους
έπρεπε να καλέσει και ποιους έπρεπε να κόψει, του έκανε νόηµα
δηλαδή πως έχει µήνυµα και εκείνος έσπευδε να το διαβάσει στο
κινητό του. Αυτά έχουν καταγραφεί από τις κάµερες της Βουλής.
Και φυσικά το πρώτο θύµα αυτής της εξωθεσµικής σκευωρίας
ήταν ο, µισητός στην κ. Μενδώνη, Σύλλογος Ελλήνων Αρχαιολό-
γων µε τον οποίον η Υπουργός είναι γνωστό ότι έχει ανοίξει πό-
λεµο. Και φυσικά ο κ. Κέλλας άκουσε και υπάκουσε στην εντολή
ως µη όφειλε. Άλλωστε είναι γνωστός και έχουµε διαµαρτυρηθεί
πολλάκις οι Βουλευτές της Αντιπολίτευσης για τον απαξιωτικό
και αλαζονικό τρόπο, µε τον οποίο ο κ. Κέλλας διευθύνει ή προ-
εδρεύει στις επιτροπές. 

Πάµε στο προκείµενο. Συζητάµε σήµερα ένα νοµοθέτηµα, το
οποίο ναυάγησε πριν καν καθελκυστεί. 

Το νοµοσχέδιο αυτό φέρει τη σφραγίδα της κ. Μενδώνη. Έχει
αυτό το ιδιαίτερο πολιτικό της στυλ, ας πούµε, αυτό το µένος,
τα συµπλέγµατα, τα «κακιασµένα» πείσµατα µε τον Σύλλογο Ελ-
λήνων Αρχαιολόγων, που είναι ντροπή για την Κυβέρνηση, πόσω
µάλλον για την Υπουργό Πολιτισµού και µάλιστα σε ένα νοµο-
σχέδιο που αφορά τους αρχαιολογικούς χώρους, που καταργεί
την Αρχαιολογική Υπηρεσία και ανοίγει τον δρόµο στο αρχαιολο-
γικό πλιάτσικο. 

Να µη µιλήσουµε βέβαια και για εκείνους τους αλλοπρόσαλ-
λους φαιδρούς ερασιτεχνισµούς, που τους είδαµε όλοι στην
πρώτη εκδοχή τού νοµοσχεδίου, όπου ούτε λίγο, ούτε πολύ απο-
κλείστηκε ακόµη και ο ορχηστρικός Χατζηδάκης, καθώς και ολό-
κληρα µουσικά ρεύµατα. 

Η κ. Μενδώνη έχει αποτύχει. Δεν την αγαπούν οι καλλιτέχνες
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και δεν τους αγαπά και αυτή. Δεν τη θέλουν και δεν τους θέλει.
Είναι αποκοµµένη από τους ανθρώπους της τέχνης, είναι απο-
κοµµένη από τον σύγχρονο ελληνικό πολιτισµό και, όπως φάνηκε
πρόσφατα, και από τα σύγχρονα ελληνικά ακούσµατα στη µου-
σική. 

Η κ. Μενδώνη επί δέκα χρόνια υπήρξε Γενική Γραµµατέας του
Υπουργείου Πολιτισµού, χωρίς ακόµα να κατανοήσει τι εστί πο-
λιτισµός. Απόδειξη, µεταξύ πολλών άλλων, η συµπεριφορά της
τότε µε τον πρώην Διευθυντή του Εθνικού Θεάτρου, τον Δηµή-
τρη Λιγνάδη, όπου, όπως µας είπε η κ. Μενδώνη, παρασύρθηκε
και καλά από την υποκριτική του δεινότητα. 

Θυµίζω ότι ο Δηµήτρης Λιγνάδης είναι πρωτοδίκως καταδικα-
σµένος σε δώδεκα χρόνια κάθειρξη για τον βιασµό δύο δεκαε-
πτάχρονων αγοριών. Και λέει για την υποκριτική δεινότητα,
άκουσον-άκουσον! Δηλαδή, αν το έλεγε οποιοσδήποτε άλλος
Υπουργός, θα λέγαµε ότι ο άνθρωπος δεν έχει πατήσει στο θέα-
τρο, αυτό ξέρει, αυτό λέει. Αλλά, η Υπουργός Πολιτισµού, να µην
είναι σε θέση να ξεχωρίσει τον άνθρωπο και τις πράξεις του από
τον ηθοποιό και τους ρόλους του; 

Θα αναφέρω επίσης το µένος εναντίον των αρχαιοτήτων της
Βενιζέλου στη Θεσσαλονίκη, τα κολλητιλίκια γενικώς αυτής της
Κυβέρνησης µε τους πάσης φύσεως ισχυρούς χορηγούς, την κο-
ροϊδία των δεκάδων χιλιάδων εργαζοµένων του πολιτισµού που
ήθελε να τους αφήσει εκτός αποζηµιώσεων στην πανδηµία,
επειδή είναι «µαύρη οικονοµία». 

Σε κάθε περίπτωση, στο τέλος της ηµέρας δεν δικαιούται µια
Υπουργός να ανοίγει βεντέτα και να φιµώνει έναν κορυφαίο θε-
σµικό φορέα λειτουργών του πολιτισµού επειδή δεν της αρέσουν
οι απόψεις του και επειδή απολαµβάνει την πρωθυπουργική και
µιντιακή ασυλία, κύριος οίδε για ποιους λόγους. 

Σε ποιους τα λέµε, σε ποια Κυβέρνηση τα λέµε αυτά, θα µας
πείτε. Τα λέµε σε µια Κυβέρνηση που έφτασε να εισπράξει ένα
καταδικαστικό ψήφισµα από το Ευρωκοινοβούλιο για πρώτη
φορά σε σαράντα πέντε χρόνια συµµετοχής της Ελλάδας στην
Ευρωπαϊκή Ένωση, σε µια Κυβέρνηση που ευτελίζει, χειραγωγεί
και υπονοµεύει το κράτος δικαίου, τις ανεξάρτητες αρχές, τη δι-
καιοσύνη. Σε µια Κυβέρνηση που φτάσαµε να µας ερευνά η Ευ-
ρωπαϊκή Εισαγγελία -πάλι καλά που υπάρχει και αυτή, δηλαδή-
για το όργιο στηµένων διαγωνισµών και µίζας στο Ταµείο Ανά-
καµψης. Σε µια Κυβέρνηση που τα πληρωµένα τρολ της ρίχνουν
λάσπη στους γονείς των Τεµπών, γιατί ενοχλούν τον κ. Μητσο-
τάκη και τον κ. Καραµανλή. 

Οι παρανοϊκές ανασφάλειες του Μαξίµου και η αυταρχική βου-
λιµία για εξουσία οδήγησαν ένα πολιτικό σύστηµα να ζει την ελ-
ληνική έκδοση της γερµανικής αριστουργηµατικής ταινίας «Οι
ζωές των άλλων». 

Εγώ προσωπικά -και κανείς- δεν µπορώ να γνωρίζω αν έχει
«πλάτες» η κ. Μενδώνη ή αν δεν έχει. Αυτό όµως που είναι πλέον
σαφές είναι ότι πρώτα θα φύγει ο κ. Μητσοτάκης από την εξου-
σία και µετά η κ. Μενδώνη από το Υπουργείο Πολιτισµού. Γιατί
τα συστήµατα, τα κυκλώµατα εξουσίας, οι κάθε είδους ευεργέ-
τες µπορούν, φευ, να εξασφαλίζουν την µακροηµέρευση οποι-
ασδήποτε εξυπηρετικής κυβέρνησης, αλλά δεν θα τη σώσουν
από την κρίση των πολιτών και του κόσµου του πολιτισµού. 

Κυρία Υπουργέ, η ιστορία έχει αποδείξει πως οι χώρες γίνονται
µεγάλες µε δύο τρόπους, ή µε τον πόλεµο ή µε τον πολιτισµό.
Και εδώ στην Ελλάδα που γεννήθηκε ο πολιτισµός, δεν θα σας
επιτρέψουµε να πεθάνει στα χέρια σας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Έχει ζητήσει τον
λόγο η Υπουργός, κυρία Μενδώνη, για µία σύντοµη παρέµβαση.

Ορίστε, κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού): Κύριε Πρό-

εδρε, επί καθαρά προσωπικού, δεν νοµίζω ότι αξίζει κανείς να
απαντά στην κ. Ακρίτα.

Επειδή, όµως, εδώ ελέχθησαν πράγµατα τα οποία είναι προ-
σβλητικά και τα οποία κάποια στιγµή θα οδηγήσουν και σε άλλου
είδους ακροατήρια, θέλω να πω δυο λόγια.

Κατ’ αρχάς ο ΣΥΡΙΖΑ και η κ. Ακρίτα ενοχλούνται ιδιαίτερα για
το έργο που γίνεται στο Υπουργείο Πολιτισµού. Δεν συνοµιλούν

προφανώς µε τους αρχαιολόγους -τα είπα και στην επιτροπή
αυτά- αλλά συνοµιλούν µε το προεδρείο του συλλόγου που λένε
αυτά που θέλουν να ακούσουν. Το ίδιο το έργο όµως είναι αυτό
που ενοχλεί. Διότι εδώ γίνεται ένα έργο µια πενταετία, το οποίο
είναι το µεγαλύτερο έργο υποδοµών σε αρχαιολογικούς χώρους,
σε µουσεία, σε µεταρρυθµίσεις στον σύγχρονο πολιτισµό που
δεν είχε γίνει ποτέ. Αυτό είναι προφανές ότι ενοχλεί και προσω-
πικά την κ. Ακρίτα, η οποία δεν είναι σε θέση να δεχθεί τι κάνει
κάποιος τον οποίο η ίδια για διάφορους λόγους δεν συµπαθεί ή
απορρίπτει. Πολύ περισσότερο δεν µπορεί ο ΣΥΡΙΖΑ να δεχθεί
ότι αυτό το έργο γίνεται από την Κυβέρνηση του Κυριάκου Μη-
τσοτάκη. Αυτό είναι το ένα.

Δεύτερον, µιλάτε για µένος και συµπλέγµατα, εσείς; Εσείς;
Δεν ξέρω τι µπορεί να πει κανείς. Διότι το ποιος έχει συµπλέγ-
µατα, είναι φανερό. Είναι φανερό από τις πράξεις, το έργο και
την δηµόσια τοποθέτησή του. Και εν τέλει ευτυχώς που υπάρχει
η ιστορία. Ευτυχώς που κάνετε αναφορά στην ιστορία, διότι η
ιστορία είναι αυτή η οποία θα κρίνει -και επειδή εδώ µέσα ό,τι λέ-
γεται αποτελεί ιστορική µαρτυρία- και θα ξεχωρίσει τους αγα-
θούς από τους φαύλους.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Τον λόγο έχει η κ.

Κεφαλογιάννη.
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ (Υπουργός Τουρισµού): Ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το υπό συζή-

τηση και ψήφιση νοµοσχέδιο αποτελεί µια προσπάθεια της Κυ-
βέρνησης για ρύθµιση µεταξύ άλλων σηµαντικών ζητηµάτων που
αφορούν στην άυλη πολιτιστική κληρονοµιά, για το ελληνόφωνο
τραγούδι και τα ηχογραφήµατα νέων δηµιουργών ή καλλιτεχνών
και φυσικά για την προστασία και τη διάχυση της ελληνικής
γλώσσας. Είναι όλα κρίσιµα και αναπόσπαστα µέρη του ελληνι-
κού πολιτισµού. Διότι βεβαίως τόσο η ελληνική γλώσσα όσο και
η καλλιτεχνική δηµιουργία αποτελούν κορυφαίας σηµασίας µορ-
φές έκφρασης, που συνδέονται υπαρξιακά µε την εθνική µας
ταυτότητα, µε την εικόνα της χώρας µας, αλλά βεβαίως και µε
τις σκέψεις και τις αξίες ολόκληρου του ευρωπαϊκού και του δυ-
τικού οικοδοµήµατος. Με το νοµοσχέδιο γίνονται επίσης θετικά
βήµατα για την καλύτερη άσκηση διοίκησης για την άυλη πολιτι-
στική κληρονοµιά και την πολιτιστική πολιτική εν γένει. 

Έρχοµαι τώρα στην υιοθέτηση ενός πλέγµατος ρυθµίσεων για
την προστασία και ενίσχυση του ελληνόφωνου τραγουδιού και
επιτρέψτε µου να σταθώ στα άρθρα 8 έως 11 του σχεδίου νόµου,
τα οποία εισάγουν την υποχρέωση ποσόστωσης δηµόσιας εκτέ-
λεσης ελληνόφωνου τραγουδιού σε κοινόχρηστους χώρους. 

Ειδικά για τα τουριστικά καταλύµατα η πρόβλεψη αυτή περιο-
ρίζεται σε χώρο υποδοχής και ανελκυστήρα και αυτό υπό την αί-
ρεση ότι ο ιδιοκτήτης-διαχειριστής τους θα θελήσει πράγµατι να
βάλει µουσική σε αυτούς τους χώρους. Πράγµατι, λοιπόν, έγιναν
θετικές τροποποιήσεις µετά τη δηµόσια διαβούλευση, ενώ, ελά-
χιστα, αλλά µειώθηκε πάντως το ποσοστό της υποχρέωσης σε
40% από 45%. 

Περιορίστηκε επίσης τελικά η αρχική καθολική υποχρέωση και
πλέον η πρόβλεψη αφορά µόνο την περίπτωση που η µουσική
θα εκπέµπεται πάνω από µία πηγή ήχου. Γιατί είναι αλήθεια ότι
οι αντιδράσεις του ξενοδοχειακού κλάδου ήταν έντονες. Για
πρώτη φορά πενήντα πέντε τοπικές ενώσεις ξενοδόχων υπέγρα-
ψαν κοινή επιστολή διαµαρτυρίας, ενώ όλοι οι φορείς του τουρι-
σµού έχουν τοποθετηθεί ανάλογα παρά το γεγονός ότι ο τοµέας
έχει αποδείξει έµπρακτα τον σεβασµό του στα πνευµατικά και
συγγενικά δικαιώµατα. 

Το λέω αυτό διότι το Ξενοδοχειακό Επιµελητήριο Ελλάδος, ο
θεσµικός σύµβουλος της πολιτείας, νοµικό πρόσωπο δηµοσίου
δικαίου, έχει υιοθετήσει διαφανείς και αυτοµατοποιηµένες δια-
δικασίες ενηµερώσεων για τις οφειλόµενες πληρωµές στους ορ-
γανισµούς συλλογικής διαχείρισης, ενώ πάλι το ξενοδοχειακό
επιµελητήριο έχει προβεί σε σύναψη µνηµονίων µε τους περισ-
σότερους από αυτούς, προκειµένου να καλυφθούν κενά και
στρεβλώσεις στο υφιστάµενο πεδίο. 

Επειδή όµως άκουσα κατά τη διάρκεια της συζήτησης και στην
αρµόδια κοινοβουλευτική επιτροπή την κριτική της Μείζονος Αν-
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τιπολίτευσης, επιτρέψτε µου να θυµίσω, αγαπητοί συνάδελφοι
της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, το ξεχαρβάλωµα που προκλή-
θηκε στο πεδίο του πνευµατικού και συγγενικού δικαιώµατος
κατά τη διάρκεια της διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ. Ήταν ο ίδιος κυνι-
σµός που έθεσε σε κίνδυνο τους Έλληνες δηµιουργούς και τα
πνευµατικά τους δικαιώµατα τότε, γιατί δεν θέλατε και δεν τολ-
µήσατε να λύσετε µε τρόπο σύννοµο και οριστικό το σκάνδαλο
της ΑΕΠΙ. Τότε, που προειδοποιούσαµε και επαληθευτήκαµε ότι
ο νόµος περί πνευµατικής ιδιοκτησίας του 2017 δεν επρόκειτο
να καλύψει τις ανάγκες των δηµιουργών. Αποτύχατε τότε να εν-
σωµατώσετε µε ορθό νοµικά και λογικά τρόπο τη σχετική κοινο-
τική οδηγία, η οποία προέβλεπε οι οργανισµοί συλλογικής
διαχείρισης να είναι υπό τον αποκλειστικό έλεγχο των δηµιουρ-
γών. Εσείς δώσατε φιλί ζωής σε µια διεφθαρµένη ΑΕΠΙ µε µια
νοµική ακροβασία περί δεσπόζουσας θέσης. 

Αλλά και µετά, το 2018, όταν στην ήδη προβληµατική κατά-
σταση µετά την κατάρρευση της ΑΕΠΙ για την οποία είχαµε προ-
ειδοποιήσει ήρθατε να θεσπίσετε ένα νέο νοµικό πλαίσιο
λειτουργίας της Ειδικής Υπηρεσίας Έκτακτης Διαχείρισης Δι-
καιωµάτων, ΕΥΕΔ, µιας ακόµα αδιαφανούς κρατικής δοµής και
νοµικά έωλης που κόστιζε στους Έλληνες πολίτες σε καιρούς
δύσκολους και κατέστησε τη χώρα το µοναδικό ευρωπαϊκό κρά-
τος µε ρόλο διαχειριστή της πνευµατικής ιδιοκτησίας. 

Εσείς, λοιπόν, κύριοι συνάδελφοι της Αξιωµατικής Αντιπολί-
τευσης, που αφήσατε πίσω σας συντρίµµια στο πεδίο αυτό δεν
δικαιούστε να ασκείτε κριτική χωρίς πρώτα να σκέφτεστε τι έχετε
κάνει. 

Σήµερα, λοιπόν, αυτή η Κυβέρνηση αναγνωρίζει την ανάγκη
να θέσει ένα πλαίσιο που θα αποδώσει τα δικαιώµατα των δηµι-
ουργών. Μένει να δούµε βεβαίως πώς θα εφαρµοστούν και στην
πράξη οι ρυθµίσεις που εισάγονται σήµερα, αλλά σίγουρα χρει-
άζεται να δούµε και τη µεγάλη εικόνα. Γιατί µετά την κατάρρευση
της ΑΕΠΙ το ίδιο το ρεπερτόριο έσπασε σε δύο εταιρείες, Αυτο-
διαχείριση και ΕΥΕΔ νυν ΕΔΕΜ και τιµολογήθηκε στην αγορά
κατά 50% ακριβότερα, ενώ ο κάθε οργανισµός δηλώνει αυθαιρέ-
τως ότι εκπροσωπεί το 80% του ρεπερτορίου που είχε πριν η
ΑΕΠΙ. Αποτέλεσµα αυτής της κατάστασης αθέµιτου ανταγωνι-
σµού και στον τουριστικό κλάδο είναι να καλούνται οι ξενοδόχοι
να καταβάλουν το 150% της αµοιβής της ΑΕΠΙ, ενώ οι δικαιούχοι
οργανισµοί αδυνατούν να καθορίσουν τι ποσοστό του ρεπερτο-
ρίου εκπροσωπεί καθένας από αυτούς. 

Χρειάζεται εποµένως να δοθεί µια δίκαιη και συνολική λύση µε
την πολιτεία να διασφαλίζει τη λειτουργία ενός αξιόπιστου συ-
στήµατος είσπραξης και διανοµής του δικαιώµατος, το οποίο
όµως θα καταλήγει στους δηµιουργούς, γιατί αυτό είναι το βα-
σικό ζητούµενο. Υπάρχει και το παράδειγµα πολλών ευρωπαϊκών
χωρών, όπου υφίσταται ένας µοναδικός οργανισµός είσπραξης
ο οποίος στη συνέχεια πραγµατοποιεί τη διανοµή. Είναι µια λύση
που θα διασφαλίζει τελικά στο πεδίο, αυτό που λέγαµε από την
αρχή, νοµιµότητα, διαφάνεια και λογοδοσία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο ελληνικός πολιτισµός είναι
παγκόσµιο σηµείο αναφοράς προόδου και εξέλιξης της ανθρω-
πότητας. Οι ανεξάντλητες δυνάµεις του αποτελούν µια τεράστια
πρόκληση για την οικονοµική και κοινωνική ανάπτυξη. Δικό µας
µέληµα είναι να µεγιστοποιήσουµε την υπεραξία του σε όλους
του τοµείς και φυσικά και στον τουρισµό. Να χτίσουµε ένα πλαί-
σιο ανάπτυξης που έχει σκοπό να ικανοποιήσει τις ανάγκες των
τοπικών κοινωνιών, διατηρώντας ταυτόχρονα την ιδιαίτερη φυ-
σιογνωµία και την ταυτότητά τους µε σεβασµό στο φυσικό και
το πολιτιστικό περιβάλλον. 

Στην κατεύθυνση αυτή ο πολιτιστικός τουρισµός µπορεί να
αποτελέσει βασικό µοχλό για τουριστική ανάπτυξη µε όρους βιω-
σιµότητας καθώς τα µνηµεία, η πολιτιστική και οι αρχαιολογικοί
χώροι, τα µουσεία, η γλώσσα, η παράδοση, η µουσική και η δη-
µιουργία συγκροτούν ένα ισχυρό πλέγµα προσέλκυσης επισκε-
πτών όλες τις εποχές του χρόνου σε όλα τα µέρη της Ελλάδας.
Προϋπόθεση είναι η διαµόρφωση µιας ενιαίας και συνεκτικής πο-
λιτικής συνθέσεων µε τη διασύνδεση όλων των εµπλεκοµένων
δυνάµεων, δηµοσίου και ιδιωτικού τοµέα, αλλά και των τοπικών
κοινωνιών, µε κοινό στόχο µια νέα εποχή δίκαιης και βιώσιµης
ανάπτυξης, όπου το όφελος θα διαχέεται στους πολλούς µε

τρόπο ισόρροπο στον χώρο και στον χρόνο. 
Ευχαριστώ πολύ για την προσοχή σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε την κυρία Υπουργό. 
Θα συνεχίσουµε τώρα µε τον κατάλογο των οµιλητών. Θα

δώσω τον λόγο στην κ. Σπυριδάκη, στη συνέχεια στην κ. Κοντο-
τόλη και µετά στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του Κοµµουνι-
στικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Παφίλη.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΣΠΥΡΙΔΑΚΗ: Ευχαριστώ πολύ,
κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην εποχή της παγκοσµιοποί-
ησης η πλούσια παγκόσµια πολιτισµική ποικιλία τείνει όλο και πε-
ρισσότερο προς την οµοιοµορφία και την πολιτισµική τυπο-
ποίηση. Αυτό οδηγεί σε απώλεια της πολιτισµικής κληρονοµιάς
και στην προσαρµογή των λαών µε διαφορετικές πολιτιστικές
ταυτότητες και κουλτούρες σε ενιαίους και συγκεκριµένους τρό-
πους ζωής και αντίληψης. 

Το άρθρο 1 της οικουµενικής διακήρυξης της UNESCO για την
πολιτιστική ποικιλότητα αναφέρει ότι αυτή ενσαρκώνεται στη µο-
ναδικότητα και την πολυπλοκότητα των ταυτοτήτων των οµάδων
και των κοινωνιών που αποτελούν την ανθρωπότητα. Στο πλαίσιο
αυτό η διεθνής κοινότητα και η UNESCO καταβάλλουν συστη-
µατικές προσπάθειες για τη διαφύλαξη της πολιτιστικής κληρο-
νοµιάς κάθε λαού, αλλά και για την παροχή κατευθυντήριων
γραµµών στα κράτη που επιθυµούν να την προστατεύσουν. Ιδι-
αίτερα για τη διατήρηση της άυλης πολιτιστικής κληρονοµιάς η
διεθνής κοινότητα συνειδητοποίησε σχετικά πρόσφατα ότι χρει-
άζεται και αξίζει διεθνούς διαφύλαξης, γεγονός που οδήγησε
στην υιοθέτηση της Σύµβασης της UNESCO του 2003. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βάσει των παραπάνω η Κυβέρ-
νηση καλώς εισήγαγε ένα νοµοσχέδιο σχετικά µε τη διαφύλαξη
και την ανάδειξη της άυλης πολιτιστικής κληρονοµιάς, αλλά πολύ
κακώς το έπραξε µε τη γνωστή απαράδεκτη αντίληψη και τον
κακό τρόπο νοµοθέτησης που ακολουθεί σχεδόν σε όλα της τα
νοµοθετήµατα. Και εξηγούµαι: Η κυβερνητική λογική ότι «διαθέ-
τουµε το 41%» και συνεπώς η Αντιπολίτευση, οι επαγγελµατικοί,
κοινωνικοί και συλλογικοί φορείς δεν δικαιούνται να κάνουν κρι-
τική και να συµµετάσχουν σε µια γόνιµη διαβούλευση, ήταν απο-
λύτως ορατή εξαρχής και συνεχίστηκε και κατά την επεξεργασία
του νοµοσχεδίου στις επιτροπές, ενώ η προχειρότητα κάποιων
διατάξεων οδήγησε ακόµα και Υπουργούς να δηλώσουν την αν-
τίθεσή τους. 

Μόλις το νοµοσχέδιο κατατέθηκε για διαβούλευση, έγινε απο-
δέκτης χιλιάδων επικριτικών σχολίων από πολίτες, επαγγελµα-
τίες, µεγάλη µερίδα καλλιτεχνών, αλλά ακόµα και από την ίδια
την Υπουργό Τουρισµού. Η Υπουργός Τουρισµού µίλησε για ανε-
πίτρεπτη παρέµβαση του κράτους στην ελεύθερη αγορά, γεγο-
νός που εξανάγκασε τον Πρωθυπουργό να ζητήσει τη νοµική
άποψη του κ. Βορίδη σχετικά µε την υποχρεωτική ποσόστωση
ελληνικής µουσικής στα ξενοδοχεία. 

Με δυο λόγια, εκτός από προχειρότητα διαπιστώνεται για
ακόµη µία φορά παντελής έλλειψη διαλόγου και συνεννόησης µε
κοινωνικούς και επαγγελµατικούς φορείς, αλλά και µε συναρµό-
διους Υπουργούς, προτού ένα νοµοσχέδιο εισαχθεί στη διαβού-
λευση και στη συνέχεια στο Κοινοβούλιο. 

Η Κυβέρνηση απέφυγε εµφατικά να συζητήσει εκ των προτέ-
ρων µε όσους γνωρίζουν τα θέµατα και µε όσους αφορά το νο-
µοσχέδιο. Αποκορύφωµα αυτής της πρακτικής υπήρξε ο απο-
κλεισµός του Συλλόγου Ελλήνων Αρχαιολόγων από την ακρόαση
των φορέων. 

Ο κόσµος του τουρισµού ενοχλήθηκε, όχι άδικα, κάνοντας
λόγο για διατάξεις που ισχύουν σε τριτοκοσµικές ισλαµικές
χώρες και για την κρατική παρέµβαση σε θέµατα ιδιωτών που
θυµίζουν αντιδηµοκρατικές περιόδους της χώρας, όταν ίσχυε η
λογοκρισία. Οι άνθρωποι του τουρισµού έχουν αγανακτήσει,
διότι υφίστανται ένα κατακερµατισµένο σύστηµα καταβολής δι-
καιωµάτων µε επαναλαµβανόµενες πληρωµές για το ίδιο έργο.
Το ίδιο ακριβώς µάς αναφέρει και ο κόσµος της εστίασης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πράγµατι η αυξανόµενη χρήση
ψηφιακών µέσων και η είσοδος στην αγορά πολυεθνικών παρό-
χων που προωθούν επιθετικά για εµπορικούς λόγους µουσικές
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λίστες χωρίς καταβολή πνευµατικών δικαιωµάτων, επιβάλλει τη
λήψη µέτρων προστασίας και τη στήριξη της εθνικής µουσικής
δηµιουργίας, ώστε να διατηρηθεί η πολιτισµική ταυτότητά µας
και να στηριχθεί η εγχώρια µουσική βιοµηχανία. 

Το µείζον πρόβληµα που πρέπει να λύσουµε είναι πώς θα προ-
στατεύσουµε και θα αναδείξουµε την άυλη πολιτιστική κληρονο-
µιά µας και το ελληνικό τραγούδι, χωρίς να θίγεται η ελευθερία
της τέχνης, η οποία προστατεύεται στο σύγχρονο δηµοκρατικό
κόσµο. Κανένας δεν πείθεται ότι αυτό διασφαλίζεται και κυρίως
ότι οι προβλεπόµενες ρυθµίσεις θα λύσουν το υπαρκτό πρό-
βληµα των πνευµατικών και συγγενικών δικαιωµάτων που ταλα-
νίζουν τον καλλιτεχνικό χώρο. 

Ο δρόµος που επιλέγει η Κυβέρνηση για να αντιµετωπίσει το
µείζον ζήτηµα του βιοπορισµού του Έλληνα µουσικού δηµιουρ-
γού είναι λανθασµένος και αναποτελεσµατικός. Η υποχρεωτικό-
τητα και οι ποσοστώσεις και τα πρόστιµα δεν επιλύουν το
πρόβληµα, ενώ διαµορφώνουν µια δυσφορία που δεν εξυπηρετεί
τον σκοπό του νοµοσχεδίου, αλλά πολλές φορές ενδέχεται να
εξυπηρετήσει και τον αντίθετο ακριβώς σκοπό. 

Η λύση των κινήτρων είναι η ενδεδειγµένη λύση. Κίνητρα οι-
κονοµικά, κίνητρα φορολογικά και ασφαλιστικές ελαφρύνσεις.
Οικονοµική ενίσχυση ελληνικών µουσικών εκδηλώσεων σε µεγά-
λες ξενοδοχειακές µονάδες. Οικονοµική ενίσχυση του Κέντρου
Κινηµατογράφου για παραγωγές µε ελληνική µουσική. Η επανα-
φορά του θεσµού των επιχορηγήσεων για πρωτοεµφανιζόµενους
Έλληνες µουσικούς. Η ενίσχυση σε νέες καλλιτεχνικές ελληνικές
δηµιουργίες. Η ενίσχυση του παραδοσιακού µας τραγουδιού.
Υπάρχουν πολλά ακόµα, αλλά προφανώς έχουν οικονοµικό κό-
στος και το κυβερνητικό οικονοµικό επιτελείο δεν το επιτρέπει. 

Το θέµα, όµως, είναι γιατί δεν το επιλέγει η Υπουργός που δια-
τείνεται ότι το Υπουργείο Πολιτισµού είναι ένα εύρωστο οικονο-
µικά Υπουργείο. Και είναι αλήθεια αυτό, αν κανείς σκεφτεί τους
διαθέσιµους χρηµατικούς πόρους τού Ταµείου Ανάκαµψης, αλλά
και τα συνεχώς αυξανόµενα έσοδα του Υπουργείου Πολιτισµού.

Κυρία Υπουργέ, να σας τονίσω ότι οι αρχαιολογικοί χώροι του
Λασιθίου, όχι τα µουσεία, µόνο οι αρχαιολογικοί χώροι, εισέπρα-
ξαν για τα έτη 2022 και 2023 έσοδα περίπου 6,5 εκατοµµυρίων
ευρώ. 

Ποια είναι, όµως, πραγµατική εικόνα για την οποία δεν πρέπει
να είστε περήφανη; 

Έχουµε µία άκρως υποστελεχωµένη Εφορεία Αρχαιοτήτων,
επιφορτισµένη µε πληθώρα εργασιών, κυρίως γραφειοκρατικών
και ένα ολόκληρο τµήµα, το Τµήµα Βυζαντινής και Μεταβυζαντι-
νής Αρχαιολογίας να µένει κλειστό, διότι δεν διαθέτει προσω-
πικό. Φαντάζοµαι πως γνωρίζετε πόσα µνηµεία αυτής της
περιόδου διαθέτει ο Νοµός Λασιθίου. Θα σας πω εγώ. Πάνω από
πεντακόσια.

Τα προβλήµατα, όµως, δεν σταµατάνε εδώ. Οι περισσότεροι
αρχαιολογικοί χώροι διαθέτουν έναν αρχαιοφύλακα και στην κα-
λύτερη των περιπτώσεων δύο. Εποµένως, µε τη δική µου λογική,
σε περίπτωση που χρειαστεί ο ένας να λείψει, τότε ο χώρος πρέ-
πει να µείνει κλειστός. Λόγω έλλειψης αρχαιοφυλάκων οι αρχαι-
ολογικοί χώροι του Ανακτόρου της Πέτρας Σητείας και ο
µινωικός οικισµός της Βασιλικής παραµένουν κλειστοί. Ειδικά
στον τελευταίο, επειδή αποτελεί σηµείο επισκέψεων διεθνών πα-
νεπιστηµίων, η επίσκεψη πρέπει να γίνεται µόνο κατόπιν συνεν-
νόησης, για να φροντίσουµε να βρούµε αρχαιοφύλακα, ώστε να
είναι οι χώροι ανοιχτοί. Σαν να µην έφτανε η έλλειψη σε αρχαι-
οφύλακες, τους επιφορτίζουµε και µε την καθαριότητα των
χώρων. Οπότε ναι, έχετε δίκιο. Ας δούµε την άυλη πολιτιστική
κληρονοµιά, διότι οι υπόλοιπες πτυχές της πολιτιστικής µας κλη-
ρονοµιάς καταρρέουν. 

Ένα ακόµα σηµείο που θα ήθελα να αναφέρω για το Λασίθι,
είναι ότι από το 2025 προβλέπεται υπέρογκη αύξηση στις τιµές
των εισιτηρίων για τη Σπιναλόγκα και το Δικταίο Άντρο. Το εισι-
τήριο της Σπιναλόγκα από 8 ευρώ θα εκτοξευθεί στα 20 ευρώ,
ενώ του Δικταίου Άντρου από 6 ευρώ στα 15 ευρώ. Υπάρχει ένα
ερώτηµα. Τί θα γίνουν τα χρήµατα αυτά; Πού θα διοχετεύονται; 

Είναι διάχυτη η αίσθηση ότι ο πολιτισµός της χώρας περνά στα
χέρια των ιδιωτών µέσα από αναθέσεις υπηρεσιών, που στο πα-
ρελθόν ήταν στη δικαιοδοσία αποκλειστικά του κράτους. Ένα τέ-

τοιο παράδειγµα έχουµε και στο σηµερινό νοµοσχέδιο, µε την
ιδιωτική εταιρεία που θα αναλάβει για 2 εκατοµµύρια ευρώ πρώ-
τες βοήθειες σε έξι αρχαιολογικούς χώρους, αντικαθιστώντας
τις δηµόσιες υπηρεσίες υγείας. Είναι τροµερό, βέβαια, αν σκε-
φτεί κανείς πόσα ασθενοφόρα µπορούµε να αγοράσουµε µε 2
εκατοµµύρια ευρώ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο πολιτισµός µας για να έχει
προοπτική πρέπει να στηριχθεί και να λάβει νέα ισχυρή ώθηση.
Αυτό δεν γίνεται έχοντας στο περιθώριο τους ανθρώπους που
παράγουν πολιτισµό και εργάζονται σε αυτόν. Οι άνθρωποι του
πολιτισµού θέλουν προσοχή, νοιάξιµο, φροντίδα και στήριξη. Σή-
µερα αισθάνονται απαξιωµένοι και περιθωριοποιηµένοι. Αντιµε-
τωπίζουν πολλά και χρονίζοντα προβλήµατα που δεν λύνονται,
αλλά συνεχώς εντείνονται.

Δεν πρέπει να χαθεί η ευκαιρία του Ταµείου Ανάκαµψης για
τον ελληνικό πολιτισµό και τους ανθρώπους του, που είναι η
ψυχή του. Ως ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής, από την εποχή της αεί-
µνηστης Μελίνας Μερκούρη, είµαστε σταθερά και διαχρονικά
δίπλα στους ανθρώπους του πολιτισµού και αυτό θα συνεχί-
σουµε να πράττουµε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε την κ.

Σπυριδάκη.
Θα δώσω τώρα τον λόγο στην κ. Μαρίνα Κοντοτόλη από τον

ΣΥΡΙΖΑ.
ΜΑΡΙΝΑ ΚΟΝΤΟΤΟΛΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς σήµερα βρισκόµαστε στην

Ολοµέλεια και συζητάµε το παρόν νοµοσχέδιο του Υπουργείου
Πολιτισµού και η χώρα µας κατέβασε τα ρολά. Το κεντρικό µή-
νυµα που στέλνουν εκατοντάδες χιλιάδες εργαζόµενοι του ιδιω-
τικού τοµέα είναι: «Δεν µπορούµε να ζήσουµε µε αξιοπρέπεια».
Η ακρίβεια και η φτωχοποίηση κινητοποιούν τους εργαζόµενους,
οι οποίοι, παρά τις αυξήσεις που δόθηκαν στον κατώτατο µισθό,
βρίσκονται σε χειρότερη οικονοµική κατάσταση ακόµα και από
την περίοδο του µνηµονίου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η εισηγήτρια του ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία, η συνάδελφος Κυριακή Μάλαµα, ανέπτυξε
µε απόλυτη επάρκεια και ενάργεια τη θέση µας για το νοµοσχέ-
διο και τη σύγκρουση των αντιλήψεων γύρω από τα υπό συζή-
τηση θέµατα.

Ξεκινώ από το δεύτερο κεφάλαιο για την προστασία της άυλης
πολιτιστικής κληρονοµιάς. Τα άρθρα 4, 5 και 6 δεν κάνουν τίποτα
επί της ουσίας για την άυλη πολιτιστική κληρονοµιά, παρά συ-
στήνουν γραφειοκρατικά συµβούλια και επιτροπές. Χαρακτηρι-
στική είναι και η απουσία εκπροσώπων της τέχνης, της µουσικής,
του βιβλίου αλλά και της Τοπικής Αυτοδιοίκησης και βέβαια, των
χιλιάδων πολιτιστικών συλλόγων, κατεξοχήν φορέων δηλαδή της
άυλης πολιτιστικής κληρονοµιάς.

Ειδικά, η Τοπική Αυτοδιοίκηση διαχρονικά διεκδικεί να χρηµα-
τοδοτηθούν πολιτιστικά προγράµµατα, καθώς και έργα ανάδει-
ξης του τοπικού πολιτισµού. Σας αναφέρω για παράδειγµα τα
αιτήµατα του Δήµου Τρικκαίων, της ιδιαίτερης πατρίδας µου.
Πάγιο αίτηµά του είναι η ψηφιοποίηση της άυλης πολιτιστικής
κληρονοµιάς της δηµοτικής βιβλιοθήκης καθώς και η µετατροπή
των αποθηκών του ΟΣΕ σε θερµοκοιτίδα πολιτισµού πολλαπλών
χρήσεων.

Επίσης, θα ήθελα να υπογραµµίσω πως η µακραίωνη θεσσα-
λική ιστορία οφείλει να αναδειχθεί, να γίνει ευρέως γνωστή. Η
ανάγκη για ένα σύγχρονο αρχαιολογικό µουσείο, αντάξιο της
ιστορίας της ευρύτερης περιοχής των Τρικάλων, είναι επιτακτική.
Είναι όνειρο και ελπίδα πολλών ανάµεσά µας ο σχεδιασµός και
η ύπαρξη ενός µουσείου συνδεδεµένου µε την ιστορία της πε-
ριοχής, µε την πόλη, µε το φυσικό τοπίο, µε τον περιβάλλοντα
χώρο. Αν υλοποιηθεί αυτό το εγχείρηµα, θα αποτελέσει ένα ση-
µαντικό τοπόσηµο, έναν ζωντανό πόλο έλξης για τους κατοίκους
αλλά και για τους επισκέπτες των Τρικάλων. Ένα µουσείο που
να καλύπτει τις ανάγκες έκθεσης των αρχαιολογικών ευρηµάτων
από την εντατική αρχαιολογική έρευνα στον Νοµό µας τα τελευ-
ταία χρόνια, η οποία αποδίδει καρπούς.
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Μην ξεχνάτε -ενδεικτικά αναφέρουµε- τις ανασκαφές στην αρ-
χαία Πέλιννα και τα συγκλονιστικά κάθε φορά ευρήµατα που έρ-
χονται στο φως. Επίσης, όλοι γνωρίζουµε την αρχαία Τρίκκη. Από
ανασκαφές που γίνονται τώρα εκεί έρχονται στο φως πολύ ση-
µαντικά ψηφιδωτά. Με την ευκαιρία να αναφέρω ότι το περίφηµο
Κουρσούµ Τζαµί παραµένει κλειστό για το κοινό εδώ και δύο χρό-
νια περίπου. Κανένας δεν γνωρίζει πότε θα ολοκληρωθεί η απο-
κατάσταση από τις ζηµιές. Πρόκειται για ένα µοναδικό σωζόµενο
έργο του Σινάν στην Ελλάδα.

Με τη Γέφυρα της Σαρακίνας ή το γεφύρι της πέτρας, όπως
λένε οι βλάχοι του Ασπροποτάµου, θα ασχοληθούν οι αρµόδιοι;
Ένα τέτοιο µνηµείο που κινδυνεύει να χαθεί από τη φυσική κα-
ταστροφή του «Ντάνιελ», ένα γεφύρι του 16ου αιώνα µε έξι τόξα
πάνω από τον Ποταµό Πηνειό στη Σαρακήνα Τρικάλων.

Ειλικρινά, θα ήθελα να µάθω, κυρία Υπουργέ Πολιτισµού, τι
πρόκειται να κάνετε για αυτό το ιστορικό µνηµείο, επτά µήνες
µετά τις πληµµύρες.

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού): Έπρεπε να
το ξέρετε ήδη, γιατί το έχουµε πει. Έπρεπε να το ξέρετε ότι γί-
νονται µελέτες, διότι τα µνηµεία δεν αναστυλώνονται χωρίς µε-
λέτες

ΚΥΡΙΑΚΗ ΜΑΛΑΜΑ: Δεν διακόπτουµε τον οµιλητή.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ!
ΜΑΡΙΝΑ ΚΟΝΤΟΤΟΛΗ: Ελεύθερα, κυρία Υπουργέ. Μπράβο

σας. Ευχαριστώ πάρα πολύ. Γίνονται µελέτες.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο δεύτερο µέρος του νοµο-

σχεδίου εµπεριέχονται ρυθµίσεις για τον εκσυγχρονισµό της εµ-
πορικής πολιτικής και την αντιµετώπιση των υπηρεσιακών
αναγκών του Οργανισµού Διαχείρισης και Ανάπτυξης Αρχαιολο-
γικών Πόρων. Από τα παραπάνω άρθρα εισάγεται µια απαράδε-
κτη πρακτική της Κυβέρνησης, αυτή των απευθείας αναθέσεων.
Όσο αυτό µπορεί να γίνει ανεκτό, σε κατεπείγουσες και απρό-
βλεπτες καταστάσεις εδώ δεν χωρά αµφιβολία ότι πρόκειται για
καθαρή πρόκληση.

Η διαδικασία απευθείας ανάθεσης για ποσά µέχρι 60.000 ευρώ
για συµβάσεις προµηθειών για την κάλυψη αναγκών των προϊόν-
των των πωλητηρίων του Οργανισµού Διαχείρισης είναι προκλη-
τική και πρέπει να αποσυρθεί επίσης.

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δυστυχώς το παρόν
νοµοσχέδιο είναι µία ακόµα χαµένη ευκαιρία για τον πολιτισµό
και την πατρίδα µας. Δυστυχώς, αντί να επιλύονται προβλήµατα,
δηµιουργούνται όλο και περισσότερα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε την κ. Κοντοτόλη.
Θα δώσω τώρα τον λόγο στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο

του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Παφίλη.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Θέλουµε και από αυτό το Βήµα να

χαιρετίσουµε τη σηµερινή µεγάλη απεργιακή κινητοποίηση και
τη συγκέντρωση που έγινε στο Σύνταγµα -και όχι µόνο- αλλά και
σε ολόκληρη την Ελλάδα.

Βέβαια, εµείς συζητάµε αυτό το νοµοσχέδιο του Υπουργείου
Πολιτισµού, ωστόσο όµως στη µεγάλη αυτή συγκέντρωση συµ-
µετείχε ο καλλιτεχνικός κόσµος, οι µουσικοί, οι τραγουδιστές, οι
αρχαιολόγοι, οι εργαζόµενοι στο Υπουργείο Πολιτισµού, που δια-
δήλωσαν για την επιβίωσή τους. Συναντήθηκα µε τους εργαζό-
µενους που απεργούν για καλύτερους µισθούς, για ζωή και
δουλειά µε αξιοπρέπεια, για µέτρα κατά της ακρίβειας.

Σε αυτό το σηµείο, κυρίες και κύριοι, θα ήθελα να σταθώ και
να αναφερθώ στα διαρκή εργοδοτικά εγκλήµατα που κυριολε-
κτικά δολοφονούν καθηµερινά τους εργαζόµενους. 

Ένας έως δύο νεκροί καθηµερινά, σφίγγεται η ψυχή µας, δια-
βάζοντας τις εφηµερίδες. Και είναι οι άνθρωποι που πάνε να κά-
νουν µεροκάµατο και γυρίζουν στο φέρετρο, κυριολεκτικά, στο
σπίτι τους. Και δεν έχουµε καµµιά κουβέντα από την Κυβέρνηση
για αυτή την εργοδοτική αυθαιρεσία, την εγκληµατική αυθαιρε-
σία.

Έλλειψη µέτρων ασφάλειας, εντατικοποίηση της εργασίας,
δωδεκάωρα, κυρίες και κύριοι, που υπερασπίζεστε την Ευρω-

παϊκή Ένωση. Λέει η οδηγία που ψηφίστηκε και µε τον νόµο Χα-
τζηδάκη απαγορεύεται η απασχόληση των εργαζοµένων πάνω
από δεκατρείς ώρες. Και όµως, αν δείτε στατιστικά, τα περισσό-
τερα γίνονται µετά το οκτάωρο. Δολοφονίες είναι, δεν είναι ερ-
γατικά ατυχήµατα. Γιατί; Γιατί αυτές οι άθλιες συνθήκες; Για να
φουσκώνουν τα πορτοφόλια από τα κέρδη των επιχειρήσεων.

Και πείτε µας πόσους έχετε βάλει φυλακή, επιτέλους, µια και
µιλάµε για ευαισθησίες στην ανθρώπινη ζωή, αυτούς που δου-
λεύουν στα έργα, αυτούς που δουλεύουν σε εργοστάσια, οι
οποίοι δολοφονούνται καθηµερινά. Για αυτούς έγινε η κινητοποί-
ηση σήµερα, για να µην ξεχνιόµαστε και να θυµόµαστε. Και καλά
κάνουµε να το τονίζουµε, ένας αστυνοµικός που δούλευε δεύ-
τερη δουλειά για να τα βγάλει πέρα. Οι άλλοι δουλεύουν πρώτοι
τόσα χρόνια και δεν δικαιούνται και καµµιά αποζηµίωση.

Έτσι, λοιπόν και οι καλλιτέχνες -για να συνεχίσω- όλος ο κό-
σµος τού πολιτισµού συναντήθηκε µε τον ελληνικό λαό, που αγω-
νιά για τις διεθνείς εξελίξεις, που οι περισσότεροι δεν µιλάτε για
τον πόλεµο ή µάλλον, τους πολέµους που φουντώνουν στη γει-
τονιά µας, για τους χιλιάδες αµάχους, για τα παιδιά που σκοτώ-
νονται από το κράτος-δολοφόνο του Ισραήλ κάθε µέρα στη Γάζα.
Ακόµα επιµένετε στην αυτοάµυνα του Ισραήλ; Αυτοάµυνα είναι
η δολοφονία άνω των είκοσι χιλιάδων παιδιών; Και τώρα σούµπι-
τοι όλοι, πάλι θέλετε να καλύψετε το Ισραήλ, ενώ, αν δεν κάνω
λάθος, κανένας δεν έβγαλε άχνα, όταν το Ισραήλ βοµβάρδισε το
προξενείο -προξενείο σηµαίνει έδαφος άλλης χώρας- σκοτώνον-
τας εκτός από αξιωµατούχους και εργαζόµενους εκεί. Δεν βγά-
λατε τσιµουδιά. Τώρα βγήκατε στα κεραµίδια.

Ο λαός µας βλέπει, διαισθάνεται τον κίνδυνο του πολέµου, ορ-
γίζεται για την εµπλοκή της χώρας µας στα εγκληµατικά σχέδια
των ιµπεριαλιστών, των ΗΠΑ, του ΝΑΤΟ, της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης. Αλήθεια, πόσο φιλότιµο έχετε, όταν αποδεικνύεται ότι
έχουµε χιλιάδες βόµβες φωσφόρου, που είναι απαγορευµένες
από το Διεθνές Δίκαιο. Βέβαια, το Ισραήλ τις έχει ρίξει πολλές
φορές. Αυτές τις βόµβες τις δίνετε ή τις πουλάτε, αν θέλετε, στην
Τσεχία, για να τις δώσει στην Ουκρανία και δεν βγάζετε άχνα για
όλο αυτό. Τέτοιου είδους εµπλοκή, πάνω από τα όρια της βαρ-
βαρότητας!

Δεν βγάζετε, λοιπόν, τσιµουδιά και οι υπόλοιποι για το ΝΑΤΟ,
τους Αµερικανούς, την Ευρωπαϊκή Ένωση, γιατί συντάσσεστε
όλοι σας, δεν τολµάτε να πείτε κουβέντα όλα τα αστικά κόµµατα.
Άχνα δεν βγάζετε για Ηνωµένες Πολιτείες και ΝΑΤΟ. Μερικοί
ψελλίζουν και για το Ισραήλ.

Βέβαια, µε τον νέο Αρχηγό του ΣΥΡΙΖΑ έχουµε ξεπεράσει τα
όρια. Πρωταθλητισµός ολυµπιακών αγώνων! Τι λέει; Το ΝΑΤΟ
αποτελεί ιερή αµυντική συµµαχία. Αυτό δεν το έχει πει ούτε η
Νέα Δηµοκρατία, για ιερή αµυντική. Λέει ότι είναι αµυντική, αλλά
ιερή αµυντική συµµαχία; Και βέβαια, αναλαµβάνει τον ρόλο της
Κολυµβήθρας του Σιλωάµ, για να βαφτίσει το ΝΑΤΟ «ιερή συµ-
µαχία», ξεπλένοντας τα αµέτρητα εγκλήµατά του, τα εκατοµµύ-
ρια των νεκρών, όπως και οι υπόλοιποι.

Βέβαια, δεν µπορώ. Θα κάνω ένα σχόλιο. Ο κ. Κασσελάκης
έχει ειδική σχέση, φαίνεται, µε τις κολυµβήθρες, αφού µας ενη-
µέρωσε ότι στη βάφτισή του έγινε θαύµα. Σχηµατίσθηκε σταυ-
ρός και αυτό ήταν σηµάδι, λίγο ως πολύ, ότι είναι απεσταλµένος
του Θεού, ότι ή παπάς θα γίνει, λέει, ή κάποιος µεγάλος στην αν-
θρωπότητα. Από τη µια µεριά, έχουµε επιστολές του Ιησού, από
την άλλη, το θαύµα της κολυµβήθρας. Έλεος, πια! Έλεος! Υπάρ-
χουν και όρια και ο κόσµος να κρίνει από όλα αυτά!

Σε ό,τι αφορά το νοµοσχέδιο, ως συνήθως, όλα τα νοµοσχέδια
κάθε κυβέρνησης -δεν θέλω να αδικήσω τη Νέα Δηµοκρατία-
έχουν ωραίους τίτλους, χρησιµοποιούνται ωραία λόγια για να
ντύσουν την πολιτική τους. Εµείς λέµε την άγρια, αντιλαϊκή πο-
λιτική, µια πολιτική που ανταποκρίνεται και υπηρετεί τα συµφέ-
ροντα των επιχειρηµατικών οµίλων.

Το ονοµαζόµενο «εθνικό συµφέρον» έχει ταυτότητα. Δεν είµα-
στε όλοι ίδιοι στη χώρα. Κάποιοι παίρνουν να µην πω δισεκατοµ-
µύρια αστρονοµικά ποσά και κάποιοι προσπαθούν να ζήσουν µε
εφτά κατοστάρικα και µε πέντε και µε τέσσερα. Ποιους εξυπη-
ρετεί; Εµείς λέµε τους επιχειρηµατικούς οµίλους. Είναι υπερ-
βολή; Θα το αποδείξουµε, σε αντίθεση µε τα άλλα κόµµατα, τα
οποία άλλα κόµµατα περιορίζουν κυριολεκτικά την κριτική τους
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σε επιµέρους πράγµατα, σε προσωπικές αντιπαραθέσεις, για να
κρύψουν και να µην κάνουν κριτική στη µήτρα που γεννά όλη
αυτή την πολιτική, αλλά στη διαχείρισή της, λες και όταν ήταν
αυτοί στην εξουσία -τι να πω;- συνέτριψαν τον καπιταλισµό, το
λιγότερο, λες και ξεχνάµε ότι και αυτοί ακολούθησαν την ίδια πο-
λιτική.

Εµείς λέµε ότι η πολιτική της Κυβέρνησης είναι συνεπής. Είναι
συνεπής µε την εξυπηρέτηση της καπιταλιστικής ανάπτυξης, της
καπιταλιστικής οικονοµίας, µε τη θεωρία της ότι ο κόσµος πάει
µπροστά, όταν το κεφάλαιο έχει την εξουσία και δουλεύουν οι
σκλάβοι από την άλλη µεριά, που παλεύουν, που παράγουν όλο
τον πλούτο. Και οι υπόλοιποι τι λένε; Το κρύβουν αυτό.

Καλά, για καπιταλισµό δεν µιλάει κανένας, υποτίθεται, αριστε-
ρός, νατοϊκός, κεφαλαιοκρατικός, σύµφωνα µε τα νέα δεδοµένα;
Δεν είναι νόµοι του καπιταλισµού αυτοί; Να το πείτε. Όχι. Είναι
οι χειρισµοί πάντα της εκάστοτε κυβέρνησης. Σήµερα είναι η Κυ-
βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. Αύριο µπορεί να είναι κάποιοι
άλλοι. Χθες ήταν κάποιοι άλλοι. Όλα πάνε καλά.

Έλεος και µε αυτή την ευρωλιγούρα! Έλεος, δηλαδή! Όλα τα
κάνει καλά η Ευρωπαϊκή Ένωση; Μα, αυτές τις αρχές δεν έχει
και η Ευρωπαϊκή Ένωση; Όλα τα κάνει καλά και εµείς δεν είµα-
στε ευρωπαϊκή χώρα. Είµαστε. Αυτή είναι η κανονικότητα της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης.

Να ξεκινήσουµε από το βασικό και ας αφήσουµε τις τρίπλες.
Ποιο είναι το βασικό; Η φιλοσοφία του νοµοσχεδίου. Εδώ συγ-
κρούονται δύο θεωρίες. Τι λέει; Καταργεί τη λέξη «πολιτισµός»
και την αντικαθιστά µε τη λέξη «πολιτιστικό προϊόν». Έτσι δεν
είναι; Έτσι είναι. Μάλιστα.

Εποµένως, τι είναι ο πολιτισµός; Είναι ένα πολιτιστικό προϊόν,
κατά την καπιταλιστική -θα το πω έτσι- άποψη και της Νέας Δη-
µοκρατίας, βέβαια και των υπόλοιπων που δεν βγάζουν κου-
βέντα. Δηλαδή, σηµαίνει ότι µπορεί να πωλείται και να
αγοράζεται, όπως µπορεί και η υγεία, όπως µπορεί και η παιδεία,
όπως µπορεί και η κοινωνική ασφάλιση, ο αθλητισµός κ.λπ..

Τι έχει προτεραιότητα, όταν το ονοµάζεις πολιτιστικό προϊόν,
για να καταλάβει και ο κόσµος περισσότερο; Έχει προτεραιότητα
την εµπορική εκµετάλλευση. Δεν έχει άλλες προτεραιότητες,
που λέµε εµείς. Συνδέεται άρρηκτα -τα λέτε αυτά- µε τον τουρι-
σµό και άλλες οικονοµικές δραστηριότητες. Βέβαια, ποιος κερ-
δίζει από αυτή την εξόγκωση του τουρισµού; Κερδίζουν αυτοί οι
µεγαλοξενοδόχοι, οι tour operators, ένα ολόκληρο «κύκλωµα» -
εντός εισαγωγικών η λέξη, δεν είναι προσβολή- το οποίο ασχο-
λείται µε αυτόν τον τοµέα.Τι κερδίζουν οι ξενοδοχοϋπάλληλοι;
Δωδεκάωρα, επτά-οκτώ µέρες δουλειάς, χωρίς άδειες, χωρίς τί-
ποτε. Άρα, λοιπόν, και αυτό το πολιτιστικό προϊόν, όπως λένε,
µπαίνει κυριολεκτικά στην υπηρεσία των επιχειρηµατικών συµ-
φερόντων. 

Μας λέτε: «Είστε ξεπερασµένοι και αγκυλωµένοι». Αυτή είναι
η κατηγορία που προσάπτετε στο ΚΚΕ. Γιατί άραγε; Γιατί δεν
βλέπετε τον σύγχρονο κόσµο. Τον βλέπουµε, είναι ο κόσµος της
βαρβαρότητας. Γιατί είµαστε αντίθετοι µε την εµπορευµατοποί-
ηση της τέχνης και της πολιτιστικής κληρονοµιάς. Βεβαίως είµα-
στε και αναλαµβάνουµε την ευθύνη. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Δώστε µου λίγο χρόνο, δεν θα ξαναµιλήσω, µία κι έξω.
Υπάρχουν δύο απόψεις. Η µία είναι «όλα στο χρήµα και ας πε-

θαίνει ο κόσµος». Υποστηρίζουµε αµετακίνητα πως η πολιτιστική
δηµιουργία έχει βαθύτερη αποστολή. Δεν είναι ένα χυδαίο προ-
ϊόν που πουλιέται και αγοράζεται, όπως όλα τα υπόλοιπα, όπως
και η υγεία και η παιδεία και λοιπά. Ανήκει σε όλους τους ανθρώ-
πους η πολιτιστική δηµιουργία και είναι αποτέλεσµα συνολικά
όλης της κοινωνίας και αυτών που έχουν το χάρισµα ή, αν θέλετε,
που ασχολούνται και µπορούν να το µεταφράσουν µέσα από την
τέχνη και τον πολιτισµό. Εµείς λέµε ότι έχει αποστολή να εξαν-
θρωπίζει τον άνθρωπο, να καλλιεργεί όλες τις πλευρές του ψυ-
χισµού του, να του δείχνει την αλήθεια για τη γύρω
πραγµατικότητα και τη δύναµη να επιδρά σε αυτή και να µπορεί
να την αλλάξει.

Ποιος ο δικός σας πολιτισµός, αλήθεια, του συστήµατος; Ο
Ράµπο; Ποιος; Όλες οι διαστροφές; Πάρτε τον αµερικανικό κι-

νηµατογράφο -µε εξαιρέσεις-, πάρτε τον ευρωπαϊκό. Και µετά
απορείτε για τα φαινόµενα βίας; Τι παράγετε, αλήθεια; Να συγ-
κριθούµε ιστορικά; Να συγκριθούµε τι παρήγαγε το κοµµουνι-
στικό κίνηµα σε όλο το διάστηµα στον τοµέα του πολιτισµού.
Πολεµήσατε, πολεµήσατε, αλλά όλοι Θεοδωράκη τραγουδάτε
και άλλους καλλιτέχνες που ήταν καλλιτέχνες του δικού µας κι-
νήµατος, που εξυψώθηκαν πάνω από τη βία, από όλα όσα ασκή-
σατε όλα αυτά τα χρόνια. 

Εµείς, λοιπόν, δεν συµφωνούµε. Και όταν εσείς λέτε, παρα-
δείγµατος χάριν, ότι προστατεύετε και προάγετε το ελληνικό
τραγούδι, τι εννοείτε; Ό,τι προσφέρει κέρδος και αποτελεί κερ-
δοφόρο τουριστικό εµπορικό προϊόν. Συγχαρητήρια! Έτσι θεω-
ρείτε τον πολιτισµό, σαν να είναι «πουλάω σουτζουκάκια». Αυτή
είναι η θεωρία σας και µην κρύβεστε. 

Σας λέµε, όµως, ότι δεν θα τα καταφέρετε. Ό,τι και να κάνετε,
η Ελλάδα έχει προοδευτική επαναστατική παράδοση και στον
τοµέα του τραγουδιού. Δεν µπορεί να το νικήσουν τα σύγχρονα
τραπ, τα ελεεινά, που προωθούν ό,τι πιο χυδαίο υπάρχει και που
κυκλοφορούν ελεύθερα και που προάγονται κιόλας. Δεν λέω ότι
είναι ο πολιτισµός σας, αλλά είναι παραγωγή αυτού του αµερι-
κάνικου µοντέλου και του πολιτισµού που «εγώ είµαι και κάνω
ό,τι γουστάρω, δεν µε ενδιαφέρει τίποτα». Εδώ µπορούµε να
συγκεντρωθούµε για να δούµε και το µέλλον. Δεν θα τα περά-
σετε. Και η νεολαία µπορεί προσωρινά να τα ακούει αυτά, αλλά
καταλήγει πάντα σε αυτό που λέγεται προοδευτικό και επανα-
στατικό τραγούδι. Αυτό είναι το ένα.

Δεύτερο θέµα, στην ίδια γραµµή. Τι λέει η πολιτική αυτή και
της Ευρωπαϊκής Ένωσης και του καπιταλισµού συνολικά και ακο-
λουθεί η Νέα Δηµοκρατία και οι άλλοι δεν λένε τίποτα; Λέει «αξιο-
ποίηση των αρχαιολογικών χώρων». Με τι κριτήριο; Ακριβώς µε
το ίδιο. Αξιοποίηση του αρχαιολογικού χώρου σηµαίνει να πηγαί-
νουν διάφοροι επώνυµοι και να κάνουν γκαλά. Κάτω από τη σκιά
πρέπει να πάνε, γιατί ο εργαζόµενος πού να τολµήσει να πάει
εκεί και να φάει και να κάνει γεύµα; Δεν του φτάνουν ούτε δύο
χρόνων µισθοί. Να είναι οι διάφοροι τέτοιοι που θα πηγαίνουν
εκεί και θα κάνουν επίδειξη µόδας. Τα κάνετε αυτά, όχι µόνο
εσείς, και άλλοι. Θα είναι η Ακρόπολη που θα διαφηµίζεται µέσω
της νέας µόδας. Αυτά έγιναν. Θα είναι στο Σούνιο µαζί και µε την
πανσέληνο που θα διαφηµίζει, δεν ξέρω πώς, δεν θέλω να πω
ονόµατα. Αυτό σηµαίνει για εσάς. Για εµάς δεν είναι το ίδιο. Πρέ-
πει να έρθει σε επαφή ο άνθρωπος µε τον ανθρώπινο πολιτισµό,
πώς δηµιουργήθηκε, σε ποιες συνθήκες έγιναν όλα αυτά, για να
µπορεί να αποκτά και ένα κριτήριο. Και το κριτήριο δεν είναι το
µίνι ή το παντελόνι που θα πρέπει να αποκτήσει, αλλά είναι µια
βαθιά γνώση που δεν τη θέλετε. 

Τρίτο θέµα. Να σας πω κάτι; Αυτά πάνε πακέτο σε όλους τους
τοµείς. Το τρίτο θέµα ποιο είναι; Είναι η αφαίµαξη του δηµόσιου
τοµέα. Για να µπορέσουν όλα αυτά να περάσουν σιγά-σιγά στον
ιδιωτικό και να αποφέρουν κέρδη, σηµαίνει υποβάθµιση του δη-
µόσιου τοµέα. Αυτό το είδαµε και στην υγεία και στην παιδεία και
αλλού, το βλέπουµε και εδώ. Για να προχωρήσει το επόµενο βήµα
στην ιδιωτικοποίηση και µάλιστα να καλλιεργήσετε την αντίληψη
στον κόσµο ότι «να, το δηµόσιο απέτυχε, άρα γιατί δεν πάµε στους
ιδιώτες για να πάει µπροστά η χώρα;». Δηλαδή, ιδιώτες.

Τέλος, σε αυτόν τον τοµέα -γιατί λέµε ότι είναι πακέτο- υπάρ-
χουν πολλά που πρέπει να πούµε. Τελειώνω εδώ, κύριε Πρόεδρε,
µε µια παράγραφο. Είναι οι εργασιακές σχέσεις. Το πακέτο έτσι
πάει. Όχι σταθερή και µόνιµη δουλειά. Έτσι δεν είναι; Δωδεκά-
µηνες συµβάσεις, ατοµικές συµβάσεις. Δεν θέλω να διαβάσω, τα
είπε και ο Γιάννης Δελής, τα είπε και η Σεµίνα Διγενή. Δεν θέλω
να διαβάσω ότι και οι ίδιοι αναγνωρίζετε το τι συµβαίνει. Η υπο-
βάθµιση είναι συνειδητή. Δεν έχει να κάνει µε οικονοµικά ζητή-
µατα. Είναι συνειδητή αυτή η υποβάθµιση για να δηµιουργήσει
την θεωρητική υποδοµή και να πάµε στους ιδιώτες. 

Εµείς πιστεύουµε, λοιπόν, ως ΚΚΕ στη δύναµη της τέχνης,
στην επίδραση που µπορεί να ασκήσει στη συνείδηση και τη ζωή
του λαού. Μπορεί να ανοίξει δρόµους στη σκέψη, να συµβάλει
στην ευαισθητοποίηση, στην κινητοποίησή του ενάντια στην αδι-
κία και την εκµετάλλευση. Δεν το θέλει το σύστηµα αυτό. Δεν
λέµε ότι είναι όλοι έτσι. Υπάρχουν και άνθρωποι που µπορεί να
είναι και στην παράταξή και αλλού αλλά είναι εξαιρέσεις -λέω
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σαν ιδεολογική κατεύθυνση- οι οποίοι δεν συµφωνούν µε αυτή
την χυδαιοποίηση συνολικά και την εµπορευµατοποίηση της τέ-
χνης. 

Εµείς αναγνωρίζουµε τον διαπαιδαγωγικό ρόλο της, την
ανάγκη που υπάρχει για όλους τους ανθρώπους από τα πρώτα
χρόνια της ζωής τους να έχουν επαφή και ενασχόληση µε τις τέ-
χνες και όχι να διδάσκονται την επιχειρηµατικότητα στο νήπιο και
στο δηµοτικό. Έλεος πλέον. Θα σας γυρίσει µπούµερανγκ, να το
ξέρετε, και αυτό. Γιατί αυτά που διδάσκονται και τα όνειρα που
µπορεί να φτιάξουν η ζωή η ίδια θα τα γυρίσει ανάποδα, επειδή
δεν θα µπορούν να τα πετύχουν, όπως οι γιάπηδες που καλλιερ-
γούσατε τη δεκαετία του 1990.

Εµείς υπερασπιζόµαστε το δικαίωµα κάθε καλλιτέχνη να ζει µε
αξιοπρέπεια από την τέχνη του και όχι να του πετάτε κάτι ψί-
χουλα τώρα. Το δικαίωµα όλου του λαού να απολαµβάνει υψη-
λού επιπέδου καλλιτεχνικές εκδηλώσεις. Το δικαίωµα όλων να
απολαµβάνουν, να µελετούν και να διδάσκονται από την πολιτι-
στική κληρονοµιά τού τόπου µας. Και έχουµε εµπιστοσύνη σε
αυτή και θα συνεχίσουµε σε αυτή την κατεύθυνση και τα πράγ-
µατα µπορεί και θα αλλάξουν, να το ξέρετε.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.  
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε και

εµείς τον κ. Παφίλη.
Θα δώσω τώρα τον λόγο στον κ. Αθανάσιο Καββαδά από τη

Νέα Δηµοκρατία και στη συνέχεια θα πάρει τον λόγο ο Κοινοβου-
λευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ, ο κ. Μάντζος. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΚΑΒΒΑΔΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο

που έρχεται σήµερα προς συζήτηση και ψήφιση στη Βουλή είναι
ένα νοµοσχέδιο που στοχεύει στη στήριξη του ελληνικού πολιτι-
σµού και της ελληνικής καλλιτεχνικής δηµιουργίας. Και είναι ση-
µαντικό να στηριχθεί η ελληνική δηµιουργία, η ελληνική γλώσσα,
η ελληνική µουσική, διότι αποτελούν αναπόσπαστα τµήµατα του
ελληνικού πολιτισµού. Οφείλω να επισηµάνω ότι η ίδια η Ευρω-
παϊκή Ένωση έχει επιβάλει στις συνδροµητικές πλατφόρµες που
λειτουργούν στις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης το περιεχό-
µενό τους να είναι ευρωπαϊκής παραγωγής σε ποσοστό 30%.

Επιπρόσθετα, η Γαλλία έχει θεσπίσει ποσόστωση 40% για τη
γαλλική µουσική στους γαλλικούς ραδιοσταθµούς. Αυτά τα στοι-
χεία είναι αποκαλυπτικά για όσους κατηγορούν την Κυβέρνηση
ότι θεσπίζει κάποιας µορφής υποχρεωτικότητα στη µετάδοση ελ-
ληνόφωνου τραγουδιού, κάτι που δεν ισχύει.

Με το νοµοσχέδιο που έρχεται σήµερα προς συζήτηση και ψή-
φιση παρέχονται οικονοµικά κίνητρα στους ραδιοφωνικούς σταθ-
µούς, ώστε εφόσον το επιθυµούν, να αυξήσουν την ποσόστωση
του ελληνικού τραγουδιού στις µεταδόσεις τους. Επιπλέον, το
ποσοστό µετάδοσης του ελληνόφωνου τραγουδιού στους κοινό-
χρηστους χώρους των ξενοδοχείων, των καζίνο και των εµπορι-
κών κέντρων, στα µέσα µαζικής µεταφοράς, σε αεροδρόµια και
λιµάνια καθορίζεται στο 40%. 

Πρέπει να καταστεί σαφές ότι η Κυβέρνηση δεν υποχρεώνει -
δεν θα µπορούσε άλλωστε- κανέναν χώρο ψυχαγωγίας, εστία-
σης, µπαρ, εµπορικά καταστήµατα, καφέ να µεταδίδουν
ελληνόφωνο τραγούδι και µουσική. Η ποσόστωση ελληνόφωνου
τραγουδιού στους χώρους στάθµευσης, σε διαδρόµους και τους
λοιπούς χώρους παραµονής επισκεπτών, στους κοινόχρηστους
χώρους των εµπορικών κέντρων και όχι εντός των καταστηµά-
των, αλλά και σε σταθµούς και αποβάθρες επιβίβασης µέσων
συγκοινωνιών και αεροδροµίων καθιερώνεται, εφόσον οι συγκε-
κριµένοι χώροι µεταδίδουν µουσική. Αν δεν µεταδίδουν µουσική,
δεν είναι υποχρεωτικό ούτε να µεταδώσουν µουσική ούτε φυσικά
να έχουν ποσόστωση.

Σε ό,τι αφορά τον κατάλογο άυλης πολιτιστικής κληρονοµιάς
είναι µια πρωτοβουλία της UNESCO που εντάσσει µοναδικά στοι-
χεία της ελληνικής κουλτούρας στο πάνθεον της παγκόσµιας πο-
λιτιστικής κληρονοµιάς. Η Λευκάδα έχει ήδη πέντε στοιχεία σε
αυτό τον κατάλογο, τα περισσότερα από κάθε άλλη περιοχή, το
καρσάνικο κέντηµα, τις φακές Εγκλουβής, το προσάνικο µαχαίρι,
την παραδοσιακή λαδόπιτα και το λευκαδίτικο παιχνίδι «αµπαλί». 

Και ήδη ολοκληρώθηκε το πρώτο στάδιο και προχωράµε για
το επόµενο, ώστε να εντάξουµε και την παραδοσιακή λευκαδίτικη

υφαντική τέχνη, µια τέχνη µοναδική µε µεγάλο πλούτο σχεδίων
και χρωµάτων κάθε Λευκαδίτισσας που αυτοσχεδίαζε και ελπίζω,
κυρία Υπουργέ, να µας βοηθήσετε όπως κάνατε και τα προηγού-
µενα πέντε στοιχεία. 

Θεωρώ λοιπόν πολύ σηµαντικές τις διατάξεις του νοµοσχεδίου
που συζητούµε σήµερα, οι οποίες αφορούν τη σύσταση συµβου-
λίου και επιτροπής για την άυλη πολιτιστική κληρονοµιά. Πρόκει-
ται για δύο επιστηµονικά και πολιτειακά όργανα που µε διακριτές
λειτουργίες και αρµοδιότητες έχουν κοινό στόχο την ανάδειξη
και διαφύλαξη των άυλων στοιχείων πολιτισµού από κάθε τόπο. 

Στο νοµοσχέδιο αποτυπώνονται αναλυτικά τα µέσα µε τα
οποία εξυπηρετείται ο στόχος αυτός. Θέλω όµως να σταθώ ιδι-
αίτερα στο κοµµάτι που αφορά την επαγγελµατική κατάρτιση.
Αναφέρεται λοιπόν ότι όχι µόνο παρέχονται κίνητρα για ενασχό-
ληση, µε δραστηριότητες που σχετίζονται µε στοιχεία άυλης πο-
λιτιστικής κληρονοµιάς, αλλά προβλέπεται και η δηµιουργία
δοµών επαγγελµατικής εκπαίδευσης και πιστοποίησης παλαιών
και νέων επαγγελµατιών σε τέχνες συνδεδεµένες µε τέτοια στοι-
χεία. 

Αυτό είναι κρίσιµο, αν θέλουµε να κρατήσουµε ζωντανή την
παράδοσή µας και τον πολιτισµό µας και είναι κάτι που θέλουµε
να κάνουµε και στη Λευκάδα, αρχικά µε το εργαστήριο για το
καρσάνικο κέντηµα που λειτουργεί ήδη και που θέλουµε να ανα-
βαθµίσουµε και σταδιακά και µε τα άλλα στοιχεία που έχουµε
στον κατάλογο. 

Πρέπει να ενθαρρύνουµε νέους ανθρώπους να µείνουν στον
τόπο τους και να συνεχίσουν να ασχολούνται µε τις λαϊκές τέχνες
και παραδόσεις. Για να συµβεί όµως αυτό, θα πρέπει πρώτον, να
εκπαιδευτούν και δεύτερον, να έχουν όφελος από την ενασχό-
λησή τους. Θεωρώ λοιπόν ότι τα δύο νέα όργανα που συστήνον-
ται για το σκοπό αυτό, µε την εµπειρία και τη γνώση των µελών
τους, θα συµβάλλουν καθοριστικά στην ουσιαστική διαφύλαξη,
διάδοση και εντέλει διαιώνιση της εθνικής άυλης πολιτιστικής
κληρονοµιάς. 

Κλείνοντας, θα ήθελα να κάνω µια αναφορά στις διατάξεις που
αφορούν τον εκσυγχρονισµό της λειτουργίας του Οργανισµού
Διαχείρισης και Ανάπτυξης Πολιτιστικών Πόρων, του ΟΔΑΠΠ. Ο
στόχος επιτυγχάνεται µε τις διευρυµένες δυνατότητες που δί-
νονται στον ΟΔΑΠΠ να αξιοποιεί τα ακίνητα, τα αναψυκτήρια και
τα πωλητήρια που υπάρχουν σε χώρους που ανήκουν ή διαχει-
ρίζεται το Υπουργείο Πολιτισµού. 

Είναι µια πρακτική που ακολουθείται σε όλο τον κόσµο. Στη
Βρετανία, για παράδειγµα, πολλά µεγάλα µουσεία δεν χρεώνουν
εισιτήριο. Έχουν όµως τεράστια έσοδα από τα καταστήµατα ή
από εκδηλώσεις στους χώρους του µουσείου. Ήταν καιρός να
κάνουµε κι εµείς το ίδιο. Και το κάνουµε µε σεβασµό στο χαρα-
κτήρα και στο περιεχόµενο των χώρων, δηµιουργώντας αυξη-
µένα έσοδα, απαραίτητα µεταξύ άλλων και για τη λειτουργία και
συντήρηση µουσείων και µνηµείων. 

Κυρία Υπουργέ, στη Λευκάδα έχει παραχωρηθεί από το
Υπουργείο Οικονοµικών οικόπεδο για την κατασκευή νέου Αρ-
χαιολογικού Μουσείου που θα στεγάσει τους µοναδικούς θησαυ-
ρούς της Λευκάδας. Έχει δεσµευθεί δαπάνη ύψους περίπου 2
δισεκατοµµυρίων ευρώ -και θέλω να σας ευχαριστήσω γι’ αυτό-
για να γίνουν οι µελέτες. Έχουµε ήδη το κτηριολογικό πρό-
γραµµα.

Θα ήθελα να σας ζητήσω να επισπεύσετε τις διαδικασίες, οι
οποίες ξέρουµε ότι µπορεί να είναι χρονοβόρες, ώστε τα επό-
µενα χρόνια να το δούµε να υλοποιείται, να λειτουργεί και να
αξιοποιείται µε τον καλύτερο τρόπο προς όφελος της Λευκάδας
και του πολιτισµού. 

Και θέλω µε την ευκαιρία να σας ευχαριστήσω συνολικά για
τη συµβολή σας στην προστασία και ανάδειξη του πολιτιστικού
πλούτου της Λευκάδας. Πέρα από το νέο Αρχαιολογικό Μουσείο
έχουµε την ανάδειξη του Κάστρου της Αγίας Μαύρας. Είχαµε την
επισκευή πολλών εκκλησιών, όπως ο εµβληµατικός ναός του
Αγίου Σπυρίδωνα στο κέντρο της πόλης της Λευκάδας, που είναι
επί είκοσι πέντε χρόνια κλειστός, ο Άγιος Χαράλαµπος στο χωριό
µου, το Κατωχώρι Λευκάδας, ο Άγιος Μηνάς…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)
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Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
…ο Άγιος Γεώργιος Λευκάδας και οι ιερές µονές Παναγίας

Οδηγήτριας, Απόλπαινας και Αγίου Γεωργίου Σκάρων. Έχουµε
πρόοδο στα έργα ανάδειξης του αρχαίου θεάτρου και πολλά
άλλα, τα οποία δεν θα είχαν προχωρήσει χωρίς τη βοήθειά σας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο πολιτισµός µας είναι η ταυτό-
τητά µας, είναι εθνικός πλούτος, είναι η παρακαταθήκη µας στα
παιδιά µας, αλλά και παράθυρο σε ολόκληρο τον κόσµο. Στο
πλαίσιο της υποχρέωσης για τη διαφύλαξη και την προαγωγή
του, υποχρέωση που αποτυπώνεται στο Σύνταγµα της Ελλάδας,
θεωρώ ότι η υπερψήφιση του νοµοσχεδίου είναι αυτονόητη. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.
Καββαδά. 

Θα δώσω τώρα τον λόγο στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο
του ΠΑΣΟΚ, τον κ. Μάντζο και στη συνέχεια θα λάβει τον λόγο ο
κ. Μπαρτζώκας. 

Κύριε Μάντζο, έχετε τον λόγο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µου επιτρέψετε να αρχίσω

την τοποθέτησή µου από τη διεθνή πραγµατικότητα, που ήδη
εδώ και αρκετές ηµέρες έχει εισέλθει σε ακόµα µία πολύ κρίσιµη
ιστορική φάση και στην παρούσα περίοδο το πιο εύκολο είναι να
επαναληφθούν τα εύκολα λόγια, οι ευχές για παγκόσµια ειρήνη,
για περιφερειακή ειρήνη και για αυτοσυγκράτηση των µερών. 

Το δύσκολο είναι πολλές φορές να λες την αλήθεια, τη δύ-
σκολη αλήθεια για την ανθρωπιστική τραγωδία που εξελίσσεται
έξι µήνες τώρα στη Γάζα, µε την εκατόµβη των άµαχων νεκρών,
µε τους οµήρους ακόµη κρατούµενους από τη Χαµάς και µε τον
κίνδυνο της επέκτασης µιας σύρραξης µε απρόβλεπτες συνέ-
πειες για την ευρύτερη περιοχή. 

Η αλήθεια είναι ότι χωρίς δίκαιη και βιώσιµη λύση του Παλαι-
στινιακού ζητήµατος ούτε ο λαός της Παλαιστίνης θα δει ποτέ
τα ιστορικά του αιτήµατα να ευοδώνονται, ώστε να µπορέσει να
αποτινάξει τα δεσµά του ισλαµικού φονταµενταλισµού της
Χαµάς, ούτε όµως το κράτος του Ισραήλ µπορεί να είναι και να
αισθάνεται ασφαλές στην περιοχή. 

Και η Ελλάδα οφείλει στο επίπεδο του Πρωθυπουργού πλέον
να αναλάβει κάθε αναγκαία ενέργεια για να υποστηρίξει τις δια-
πραγµατεύσεις για την ειρήνη, αλλά και για τη µόνη δίκαιη και
βιώσιµη λύση του ζητήµατος, στη βάση των αποφάσεων του Συµ-
βουλίου Ασφαλείας του ΟΗΕ για τα δύο κράτη στα σύνορα προ
του 1967 και µε την Ανατολική Ιερουσαλήµ πρωτεύουσα του Πα-
λαιστινιακού κράτους. Και αυτό να το κάνει η χώρα µας αξιακά,
προς όλες τις εµπλεκόµενες πλευρές και προς το Ισραήλ όχι µο-
νοµερώς, αλλά και προς την Παλαιστινιακή αρχή αναβαθµίζοντας
τον ρόλο της και την αξιοπιστία της. Με τη δική µας στρατηγική
συµµετοχή ως πυλώνα σταθερότητας και ειρήνης στην περιοχή,
να επιτευχθεί η αποτροπή µιας κρίσης, η οποία θα έχει πράγµατι
και έχει ανυπολόγιστες συνέπειες σε ανθρώπινες ζωές, εκτοπι-
σµένους, σε προσφυγικές ροές, στις τιµές της ενέργειας στις
αλυσίδες τροφοδοσίας και στον διεθνή επισιτισµό, ακόµα και στο
φυσικό και πολιτισµικό περιβάλλον της περιοχής, για να αποπει-
ραθώ και µια σύνδεση µε το σχέδιο νόµου που συζητούµε σή-
µερα.

Και έρχοµαι ακριβώς στο σχέδιο νόµου. Έχουµε πει πολλές
φορές σε αυτή εδώ την Αίθουσα ότι η καλή νοµοθέτηση δεν είναι
µια απλή ευχή, αλλά κανόνας που πρέπει να εφαρµόζεται, είναι
ένας νόµος για το πώς γράφονται και ψηφίζονται οι άλλοι νόµοι. 

Η δηµόσια διαβούλευση επί συγκεκριµένων διατάξεων, η ακρό-
αση των φορέων, η συζήτηση επί συγκεκριµένων διατάξεων είναι
στοιχεία δηµοκρατικής λειτουργίας και δεν µπορεί να εισάγεται
ένα σχέδιο νόµου που να αφορά στους αρχαιολογικούς χώρους,
µεταξύ άλλων, και στις ανασκαφές, και να µην προσκαλούνται
στην αρµόδια επιτροπή οι αντίστοιχοι φορείς.

Δεν είναι, δηλαδή, ένα θέµα που αφορά στους αρχαιολόγους
η µοίρα της ίδιας της ανασκαφικής διαδικασίας; Δεν µπορεί να
εκλαµβάνεται ως σοβαρή δικαιολογία ότι είναι συνδικαλιστές οι
ενώσεις των αρχαιολόγων. Τι θα έπρεπε να είναι; Είναι πρόβληµα
η προώθηση των συµφερόντων µιας επαγγελµατικής κατηγορίας

ή µιας επιστηµονικής κοινότητας από τον φορέα τους; Από πότε
έγινε πρόβληµα αυτό και µάλιστα δικαιολογία για να µην προ-
σκαλείται ένας σύλλογος επιστηµονικός, επαγγελµατικός, συν-
δικαλιστικός, όπως θέλετε πείτε το, στην επιτροπή της Βουλής;

Είναι ένα ερανιστικό σχέδιο, το οποίο είναι ο ορισµός -άλλος
ένας ορισµός, άλλο ένα παράδειγµα- κακής νοµοθέτησης και η
ειδική αγορήτριά µας, η κ. Νάγια Γρηγοράκου, σας ανέλυσε ήδη
τις θέσεις µας και τις επικριτικές, αλλά και τις θέσεις υπέρ της
διαφύλαξης και της προστασίας της άυλης κληρονοµιάς.

Και, ναι, η θέση της µουσικής, του τραγουδιού στην πολιτι-
στική ταυτότητα και καταβολή και κληρονοµιά κάθε λαού είναι
διακριτή και πολύ σηµαντική και, µε αυτή την έννοια, πράγµατι
φαίνεται αναγκαία η λήψη νοµοθετικών µέτρων για την προστα-
σία αυτής. 

Έχουµε γνώση, επίσης, ότι και σε άλλες χώρες της Ευρώπης
έχουν προχωρήσει ανάλογες πρωτοβουλίες. Μεταξύ άλλων ανα-
φέρουµε τη Γαλλία, την Ισπανία, την Πορτογαλία µε µια βασική
θεµελιώδη, όµως, διαφορά: Σε όλες αυτές τις χώρες η υποχρε-
ωτικότητα µετάδοσης του τραγουδιού στη γλώσσα της χώρας
της εκάστης αφορά κυρίως στην τηλεόραση και στο ραδιόφωνο.
Εδώ γίνεται το αντίθετο: Η υποχρεωτικότητα δεν αφορά σε αυτά
τα µέσα. Σε αυτά τα µέσα απλώς δίνονται απλώς κάποια κίνητρα
που δεν είναι και ελκυστικά, κατά τη γνώµη µας, και αφορά στη
δηµόσια εκτέλεση. Είναι µια πρωτοτυπία έµπνευση του Υπουρ-
γείου Πολιτισµού µε άδηλα και επισφαλή φοβόµαστε αποτελέ-
σµατα. 

Δεν θα σταθούµε στα ειρωνικά σχόλια που αναπτύχθηκαν στα
social media, διατάξεις που κατάφεραν να γίνουν viral για τους
εντελώς λάθος λόγους, διατάξεις που προέκυψαν έτσι ξαφνικά
και άλλαξαν µετά από αντιδράσεις που δηµιουργήθηκαν, αλλά
στην ουσία. Η ουσία είναι ότι πριν αναρτηθεί το σχέδιο νόµου
στη διαβούλευση -τι φανταστική έµπνευση και θεσµική κατά-
κτηση διαβούλευση πόσα νοµοθετικά σφάλµατα, ολισθήµατα, τε-
ρατουργήµατα έχουν προληφθεί τελικά από αυτή τη µεγάλη
µεταρρύθµιση του ΠΑΣΟΚ-, το Υπουργείο µε προχειρότητα,
αλλά και µε αλαζονεία κατέστρωσε εσφαλµένες και µη εφαρµό-
σιµες διατάξεις που προσέφεραν τελικά κακές υπηρεσίες στην
τέχνη. Προχειρότητα διότι δεν έκανε καν µια συγκριτική µελέτη
τι κάνουν άλλες χώρες για να προστατέψουν τη µουσική δηµι-
ουργία τους και αλαζονεία, διότι δεν απευθύνθηκε καν στους
καλλιτέχνες και σε όσους γνωρίζουν τα σχετικά ζητήµατα.

Όµως, εδώ θα µου πείτε, αν καταλαβαίνω σωστά και από τις
δηµόσιες τοποθετήσεις, αλλά και από την οµιλία της εδώ πριν
από λίγα λεπτά της ώρας της Υπουργού Τουρισµού, ούτε καν µε
το Υπουργείο Τουρισµού δεν υπήρξε συνεννόηση και συναντί-
ληψη. Εγώ αναρωτιέµαι και αναρωτιόµαστε αν στο Υπουργικό
Συµβούλιο τα συζητάτε τα σχέδια νόµου. Συνεννοείστε έστω στα
βασικά ή έρχεστε εδώ να πείτε ποια από τις δύο Υπουργούς,
ποιος από τους Υπουργούς έγραψε καλύτερα τις διατάξεις και
ποιου είχε βαρύτητα η γνώµη του τελικά στη δηµόσια διαβού-
λευση; Γιατί αυτό τουλάχιστον εγώ αισθάνθηκα.

Και, µάλιστα, το κάνετε αυτό θεσµοθετώντας, για την άυλη κλη-
ρονοµιά  επανέρχοµαι, δύο βαριά όργανα, συµβούλιο και επι-
τροπή. Αλήθεια γιατί δύο και όχι ένα; Μήπως υπάρξει κίνδυνος
επικάλυψης αρµοδιοτήτων; Και, εν τέλει, καταλήγετε µετά τη δια-
βούλευση σε µια µάλλον ήσσονος σηµασίας ρύθµιση που δεν ακο-
λουθεί, όπως είπα, τις διεθνείς βέλτιστες πρακτικές, που φέρνει
τους δηµιουργούς µάλιστα απέναντι στους χρήστες, στα ξενοδο-
χεία κυρίως, χωρίς λόγο, γατί αναγνωρίζει την υποχρεωτικότητα
στην ποσόστωση, υποχρεωτική ποσόστωση ελληνόφωνης µουσι-
κής σε σηµείο που δεν εκτελείται καν τελικά µουσική, όπως αερο-
δρόµια πλην του Διεθνούς Αερολιµένα Αθηνών, αποβάθρες
πλοίων, στεγασµένους χώρους, στάθµευσης εµπορικών κέντρων,
ενώ δεν αποφέρει τελικά ούτε καν έσοδα στους οργανισµούς συλ-
λογικής διαχείρισης, αφού οι χώροι αυτοί εξαιρούνται ρητώς από
τις σχετικές συµβάσεις για την είσπραξη των δικαιωµάτων. 

Θα ήταν, λοιπόν, κατά τη γνώµη µας, πιο αποτελεσµατική µια
ρύθµιση που θα ενίσχυε οικονοµικά τις µουσικές εκδηλώσεις
µέσα στους µεγάλους ξενοδοχειακούς χώρους, που θα άνοιγε
το ρεπερτόριο των τραγουδιών στις ραδιοφωνικές παραγωγές
µε πραγµατικά κριτήρια φορολογικά και ασφαλιστικά, πραγµα-
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τικά ελκυστικά, ή που θα στήριζε τις κινηµατογραφικές παραγω-
γές που επιλέγουν ελληνική µουσική. Εννοούµε στήριξη µε κον-
δύλι όχι µε προληπτική αξιολόγηση των κινηµατογραφικών
παραγωγών, που προσκρούει αυτή η αξιολόγηση στη συνταγµα-
τική ελευθερία της τέχνης. Δεν µπορεί να περιορίζεις τη µια
τέχνη, του κινηµατογράφου εν προκειµένω, για να στηρίξεις µια
άλλη. Αυτό είναι ένα παιχνίδι µηδενικού αθροίσµατος ανάµεσα
στις τέχνες. Είναι τελείως αδόκιµο.

Όµως, η µουσική δεν είναι τίποτα χωρίς τους ανθρώπους της,
τους µουσικούς και καµµία υποχρεωτικότητα δεν µπορεί να κα-
λύψει την απουσία στήριξης των δηµιουργών, που όπως σωστά
ειπώθηκε και από άλλους συναδέλφους, ήταν σήµερα στους
δρόµους και στις κινητοποιήσεις µαζί µε τους εργαζόµενους ζη-
τώντας τα δικαιώµατά τους. Στη χώρα µας δεν έχουµε καν συνε-
κτικό πλαίσιο προστασίας των µουσικών ούτε επιδοτήσεις
άµεσες υπάρχουν ούτε συλλογικές συµβάσεις καν για τα εργα-
σιακά τους δικαιώµατα. Πώς θα έχουµε ελληνόφωνη µουσική
ποιοτική, και µάλιστα από νέους δηµιουργούς όπως θέλουµε,
χωρίς καµία οικονοµική στήριξη, όταν δεν µπορεί ο συνθέτης, ο
στιχουργός να βιοποριστεί, ο τραγουδιστής το ίδιο;

Εδώ οι καθηγητές φωνητικής που διδάσκουν σύγχρονο ελλη-
νικό και παραδοσιακό τραγούδι είναι κάτοχοι ενός πτυχίου, το
οποίο το κράτος δεν το αναγνωρίζει και γι’ αυτό είναι αδιαβάθ-
µητο και γι’ αυτόν τον λόγο δεν µπορούν να διοριστούν αυτοί οι
άνθρωποι στα µουσικά σχολεία της χώρας.

Στα δε δηµοτικά ωδεία οι καθηγητές αυτοί διορίζονται ως ωρο-
µίσθιοι, µε µισθό ανάλογο των αποφοίτων λυκείου και µόνη διέ-
ξοδο έχουν τα ιδιωτικά ωδεία, όσα είναι αυτά και όσες απολαβές
δίνουν χωρίς καµµιά συλλογική σύµβαση. 

Πώς µπορούµε να στηρίξουµε τη δηµιουργία όταν ακόµη
υπάρχει τέτοια βαθιά δυσπιστία στους χρήστες σχετικά µε την
καταβολή δικαιωµάτων; 

Ναι, είναι πολλές οι παθογένειες που ανάγονται στην αµαρ-
τωλή εποχή της ΑΕΠΙ. Όµως, πρέπει να υπάρξει τώρα πια µια
νέα καµπάνια ενηµέρωσης για τα πνευµατικά και τα συγγενικά
δικαιώµατα, νοµοθετικές τροποποιήσεις του καθεστώτος και
βελτιώσεις, διαρκής αξιολόγηση απαιτείται και να υπάρξει ορθή
κατανοµή των δικαιωµάτων από τους Οργανισµούς Συλλογικής
Διαχείρισης, ώστε να περιοριστεί και η εκµετάλλευση που υπάρ-
χει στην αγορά από κάποιους επιτήδειους που περιφέρονται και
τάζουν και υπόσχονται µουσική χωρίς δικαιώµατα, µουσική ως
προϊόν τεχνητής νοηµοσύνης, που δεν χρειάζεται να πληρώνει
κανείς τίποτα σε κανέναν, λες και η µουσική είναι µια εφεύρεση
που κάπου τη βρίσκουµε ή από έναν αλγόριθµο προκύπτει και
όχι από την ανθρώπινη δηµιουργία.

Στα επόµενα κεφάλαια παρατηρούµε για πολλοστή φορά τρο-
ποποιήσεις στο οργανόγραµµα του ΟΔΑΠ, αλλά αυτή τη φορά
προκειµένου ουσιαστικά να ανατεθεί ακόµη µεγαλύτερο µέρος
του έργου του οργανισµού σε ιδιώτες µέσω συµβάσεων ή απ’
ευθείας αναθέσεων ακόµη υψηλότερου συµβατικού αντικειµέ-
νου. 

Μετά τα κυλικεία περνούν και τα πωλητήρια σε ιδιώτες µε εν-
τελώς επισφαλές οικονοµικό αντάλλαγµα για το δηµόσιο, τα
ενοίκια και ένα τµήµα µόνο ως ποσοστό των πωλήσεων, ενώ
ακόµα και οι προσλήψεις των υπαλλήλων αυτών ακριβώς των
ιδιωτικών αναδόχων θα γίνονται µε αδιαφανή διαδικασία, όπως
σας καταδείξαµε και στις επιτροπές.

Προσωπικό στον οργανισµό θα προσληφθεί, όπως προβλέπει
το οργανόγραµµα ή οι κενές θέσεις είναι το τέλειο πρόσχηµα για
την Κυβέρνηση για ακόµα καλύτερο και περισσότερο outsourcing; 

Και έρχοµαι στους αρχαιολογικούς χώρους. Δεν είναι δυνατόν
να είναι ακόµη αντικείµενο συζήτησης σε αυτή τη χώρα η υπο-
στελέχωση των υπηρεσιών. Δεν είναι δυνατόν και δεν µπορεί να
γίνει αποδεκτό αυτό στην Ελλάδα, σε έναν παγκόσµιο αρχαιολο-
γικό προορισµό. Αντί η πολιτεία να προσλάβει τους αρχαιοφύ-
λακες που απαιτούνται για την οµαλή λειτουργία των µουσείων,
θέτει σήµερα τους παλαιούς εργαζόµενους απέναντι στους
νέους, σε εκείνους που βασίστηκαν στον αρχαιολογικό νόµο για
να αποκτήσουν προσόντα µε τίτλους, µε γλωσσοµάθεια, και σή-
µερα καταστρατηγεί εκ νέου τα κριτήρια του ΑΣΕΠ για τον βέλ-
τιστο συνδυασµό κριτηρίων µοριοδότησης, πριµοδοτώντας την

εµπειρία σε βάρος των τίτλων σπουδών ή της γλωσσοµάθειας.
Αυτή είναι µια στρεβλή και επικίνδυνη πρακτική. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Μερικά λεπτά από τη δευτεροµιλία µου, κύριε Πρόεδρε, θα
χρειαστώ και σας ευχαριστώ.

Επικίνδυνη και απαράδεκτη είναι και η διάταξη του άρθρου 27,
µε την οποία αναιρείται ο δηµόσιος χαρακτήρας των σωστικών
ανασκαφών. Θέλουµε να είµαστε σαφείς και κατηγορηµατικοί.
Όλες οι αρχαιολογικές εργασίες ανήκουν στην αρµοδιότητα του
Υπουργείου Πολιτισµού και των εφορειών αρχαιοτήτων, σύµ-
φωνα µε το άρθρο 24 του Συντάγµατος και τον αρχαιολογικό
νόµο. 

Όµως, σήµερα αυτό καταργείται. Ακολουθείται για µία ακόµη
φορά η κλασική συνταγή, όπως συµβαίνει εις βάρος όλων των
δηµοσίων υπηρεσιών, υποστελέχωση, αποδυνάµωση, απαξίωση,
κοινωνική απονοµιµοποίηση και εν τέλει, υποκατάσταση.

Αλήθεια, σε ποια νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου αναφέρε-
ται το σχέδιο νόµου; Ποια είναι αυτά που µπορούν να αναλάβουν
ανασκαφές; Αφού δεν υπάρχει κανένα σήµερα νοµικό πρόσωπο
δηµοσίου δικαίου µε αυτόν τον σκοπό. Γιατί δεν γίνεται ρητή ανα-
φορά σε νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου που θα αναλάβουν
αυτό το έργο και αφήνεται αυτή η δυνατότητα διασταλτικής ερ-
µηνείας σε µελλοντικές µορφές νοµικών προσώπων;

Και µη µας πείτε πάλι για τα πέντε µουσεία -νοµικά πρόσωπα
δηµοσίου δικαίου- που θα λειτουργούσαν δήθεν µε πρότυπο
τρόπο. Ακόµη δεν έχουν καταφέρει να προσλάβουν προσωπικό
ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου και να λειτουργήσουν µε το
θερινό ωράριο από την αρχή του Απριλίου. Μπήκαµε στην υψηλή
τουριστική περίοδο και τα µουσεία κλείνουν νωρίτερα λόγω έλ-
λειψης προσωπικού. Κάθε άλλο παρά ευέλικτα αποδείχθηκαν,
λοιπόν.

Ή πώς µπορεί να δικαιολογηθεί -και θα το ρωτήσουµε ξανά- η
επιλογή του Υπουργείου και του ΟΔΑΠ να προχωρήσει σε εκχώ-
ρηση σε ιδιωτική εταιρεία 2 εκατοµµυρίων ευρώ τις υπηρεσίες
πρώτων βοηθειών σε έξι αρχαιολογικούς χώρους, υπηρεσίες που
µέχρι πρότινος παρέχονταν δωρεάν από τον «Ερυθρό Σταυρό»
και οπλίτη ιατρό; Μάλιστα, πέρυσι η κυρία Υπουργός επαινούσε
αυτή ακριβώς τη συνεργασία.

Ρώτησε η Βουλευτής µας, η Τοµεάρχης Πολιτισµού κ. Νάγια
Γρηγοράκου, πριν δώδεκα ηµέρες µε ερώτηση, ακούσαµε τις
απαντήσεις σας, κυρία Υπουργέ και στην επιτροπή ποιο είναι το
σκεπτικό στην ανάθεση αυτής, πώς δικαιολογείται το κόστος, ει-
δικά όταν εσείς προσωπικά επαινούσατε –επαναλαµβάνω- αυτή
τη συνεργασία. Αλλά θα περιµένουµε και τη γραπτή σας απάν-
τηση, να αποτυπωθεί γραπτά πια η απάντησή σας και η γνώµη
σας.

Άρα, καλά θα κάνει η Κυβέρνηση, αντί να κλείνει το µάτι στους
ιδιώτες, να στηρίξει το Υπουργείο Πολιτισµού, κάνοντας επιτέ-
λους τις απαραίτητες προσλήψεις προκειµένου να µπορέσει να
επιτελέσει το εθνικό του έργο. Αντισταθείτε, όσο δύσκολο και αν
σας είναι, στην ιδεοληψία των ιδιωτικοποιήσεων, διότι ο πολιτι-
σµός δεν είναι ακόµη µία αγορά, δεν µπορεί ο αρχαιολογικός
πλούτος να ρυθµίζεται µε αµιγώς οικονοµικά κριτήρια.

Καταλήγοντας, κύριε Πρόεδρε, σε γενικό επίπεδο κανείς δεν
µπορεί να διαφωνήσει προφανώς µε την ανάγκη ανάδειξης και
διαφύλαξης της άυλης πολιτιστικής κληρονοµιάς της χώρας µας,
ιδίως µέσα στο σηµερινό περιβάλλον που επιβάλλει την οµοι-
οµορφία και την τυποποίηση µέσα από τις διαδικτυακές πλατ-
φόρµες, σε αυτή τη σύγχρονη, παγκόσµια αγορά των πολυ-
εθνικών παρόχων που προωθούν τους εµπορικούς τίτλους από
τις µεγάλες αγορές, συµπιέζοντας υπερβολικά την ελληνική δη-
µιουργία και την ελληνική µουσική εν προκειµένω, µιας και συ-
ζητούµε εκτεταµένα για αυτή.

Όµως, δεν µπορεί κανείς να κλείσει τα µάτια στο ότι οι δηµι-
ουργοί του πολιτισµού, οι καλλιτέχνες µας, για να µπορούν να
ζήσουν αξιοπρεπώς χρειάζεται ακόµη να δίδουν τις µάχες για τα
αυτονόητα, να πασχίζουν για την προστασία της δηµιουργίας
τους, για την είσπραξη των πνευµατικών τους δικαιωµάτων, όταν
αναπαράγεται το έργο τους, για την αµοιβή τους στο πλαίσιο
ενεργών συλλογικών συµβάσεων.
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Στεκόµαστε δίπλα στους µουσικούς µε πλήρη συνείδηση ότι
πρέπει να γίνουν πολλά περισσότερα, άρα, περιµένουµε και διεκ-
δικούµε πολλά περισσότερα, ακόµη περισσότερες πρωτοβου-
λίες για τη στήριξη της ελληνικής µουσικής, διότι ένα τραγούδι
δεν είναι µια απλή δηµιουργία, προϋποθέτει εργασία που πρέπει
να έχει και το οικονοµικό αποτύπωµα το ανάλογο για τον δηµι-
ουργό του, για να υπάρχει συνέχεια στη δηµιουργία.

Τα πνευµατικά δικαιώµατα γίνονται ολοένα και περισσότερο ένα
επενδυτικό και χρηµατιστηριακό προϊόν, ασκούνται πιέσεις εξα-
γοράς από διεθνείς πλατφόρµες, εκδότες, επενδυτές, άρα, και
αυτό πρέπει να το δούµε µε σοβαρότητα και ρύθµιση -όσο και αν
αυτό ακούγεται µια ξένη έννοια για την πλειοψηφία- όπως, επίσης,
οµοίως ένας αρχαιολογικός χώρος δεν είναι ένα οικόπεδο ή ένα
πεδίο επένδυσης real estate. Δεν µπορεί να µπαίνει και δεν µπαίνει
η προστασία του αρχαιολογικού πλούτου στο ζύγι των επενδυτι-
κών σχεδιασµών. Ανάπτυξη δίκαιη και βιώσιµη δεν µπορεί να
υπάρξει χωρίς προστασία του περιβάλλοντος -φυσικού και ανθρω-
πογενούς- και του πολιτιστικού υποβάθρου του τόπου µας.

Η µουσική, η γλώσσα, ο αρχαιολογικός πλούτος, γενικότερα
η πολιτισµική µας ταυτότητα, του λαού µας είναι πηγή ισχύος -
ήπιας ισχύος, αλλά έξυπνης ισχύος- που µπορεί να αποδειχθεί
κρίσιµη σε αυτό τον κόσµο µε τις τόσο έντονες συστηµικές µε-
ταβολές. Αυτή είναι η καλλιτεχνική δηµιουργία, πηγή ήπιας
ισχύος για την πατρίδα µας, στοιχείο της ταυτότητάς µας, της
συλλογικής εικονογραφίας του λαού µας.

Και ναι, αυτή η Ελλάδα, η ισχυρή, δεν θα αντιδρά µε συντηρη-
τικά ανακλαστικά στην τέχνη στο χρώµα µιας σηµαίας, στα κοι-
νωνικά µηνύµατα ενός έργου τέχνης. Αυτή η Ελλάδα θα σέβεται
την ηθική ουδετερότητα της πολιτείας σε κάθε πτυχή της ελεύ-
θερης ανάπτυξης της προσωπικότητας, ιδίως στην τέχνη που
προστατεύεται ως υπέρτατη αξία, ως στοιχείο πολιτισµού. Και
αυτή η Ελλάδα µπορεί και πρέπει να είναι µια χώρα που θα δίνει
χώρο στην καλλιτεχνική δηµιουργία, θα την ενθαρρύνει και θα
της δίνει διεθνή προβολή και υπόσταση. Και αυτή είναι η δηµι-
ουργική και εξωστρεφής Ελλάδα που όχι µόνο οραµατιζόµαστε,
αλλά εργαζόµαστε καθηµερινά για αυτή.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Μάντζο.
Θα δώσω τώρα τον λόγο στον κ. Μπαρτζώκα από τη Νέα Δη-

µοκρατία.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΠΑΡΤΖΩΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αξιότιµη κυρία Υπουργέ, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι,

είναι βέβαιο -και όλοι νοµίζω το παραδεχόµαστε- ότι το σηµερινό
νοµοσχέδιο, αυτό που συζητάµε σήµερα, είναι ένα νοµοσχέδιο
ξεχωριστό, έχει να κάνει µε τα έργα του τόπου µας, µε τους καλ-
λιτέχνες του τόπου µας, µε καλλιτέχνες οι οποίοι δεν διαχώρισαν
ποτέ τον ελληνικό λαό.

Εγώ µεγάλωσα σε ένα δηµοκρατικό, φιλελεύθερο σπίτι, όπου
άκουσα πάρα πολύ Μάνο, Μίκη, Σταύρο, Μάνο Λοΐζο και έµαθα
ότι τα έργα τους ανήκουν σε όλους τους Έλληνες και το ίδιο µε-
ταδίδω και εγώ τώρα στο µικρό µου παιδί. Άρα νοµίζω ότι αν από
κάπου µας ακούν, ή αν ήταν εν ζωή, µάλλον θα επιβεβαίωναν και
οι ίδιοι ότι αυτά τα έργα ανήκουν σε όλους τους Έλληνες, σε όλο
τον ελληνικό λαό.

Είναι µια πραγµατικά ιδιαίτερη πρωτοβουλία του Υπουργείου
Πολιτισµού και της ίδιας της κυρίας Υπουργού που έρχεται να
ενισχύσει την ελληνική µουσική, τους νέους Έλληνες µουσικούς
και γενικότερα την άυλη πολιτιστική κληρονοµιά µας. Πρόκειται
για ένα νοµοσχέδιο που συγκέντρωσε υψηλό ενδιαφέρον ήδη
από το στάδιο της διαβούλευσης µε πολλές παρατηρήσεις, µε
περισσότερα από οκτακόσια σχόλια, πάρα πολλές προτάσεις,
αρκετές από τις οποίες υιοθετήθηκαν από την ηγεσία του Υπουρ-
γείου.

Όµως, αισθάνοµαι ότι ένα µεγάλο µέρος από τις αντιδράσεις
και τις όποιες διαφωνίες εδράζεται σε µια παρεξηγηµένη οπτική,
η οποία και εδώ αναλύθηκε και εκτέθηκε, ή σε λανθασµένες εν-
τυπώσεις για το τι πραγµατικά επιχειρείται να αλλάξει σήµερα
µε αυτό το νοµοσχέδιο.

Κατ’ αρχάς, δεν θίγονται µε κανέναν τρόπο οι ραδιοφωνικοί
σταθµοί που λειτουργούν στην Ελλάδα. Δεν υποχρεώνονται να
αλλάξουν τον χαρακτήρα του προγράµµατός τους και σε καµµία
περίπτωση δεν εξαναγκάζονται να παίξουν περισσότερη ελλη-
νική µουσική. Ό, τι γίνεται, ό,τι θα ψηφιστεί σήµερα γίνεται για
το ραδιόφωνο σε απολύτως εθελοντική βάση, παρέχοντας φυ-
σικά ένα σηµαντικό κίνητρο. Δηλαδή, όσοι σταθµοί αυξήσουν την
ελληνική µουσική που παίζουν θα έχουν τη δυνατότητα να αυξή-
σουν και τον διαφηµιστικό χρόνο τους. Κανένας, λοιπόν, εξαναγ-
κασµός, καµµία παραβίαση της ελευθερίας στην επιλογή του
ύφους και του είδους µουσικών διαδροµών που αποτελούν και
το σήµα κατατεθέν για πολλούς ραδιοφωνικούς σταθµούς.

Και επειδή η Αξιωµατική Αντιπολίτευση έθεσε το ερώτηµα εάν
και κατά πόσο µε το νοµοσχέδιο αυτό ενισχύονται µε κάποιο
τρόπο οι καλλιτέχνες, θα ήθελα να απαντήσω µε τον πλέον κα-
τηγορηµατικό και απόλυτο τρόπο: Ναι, ενισχύονται. Για πρώτη
φορά στα πρόσφατα κοινοβουλευτικά χρονικά βλέπουµε ένα νο-
µοσχέδιο που ναι, στηρίζει τους Έλληνες καλλιτέχνες, τους δη-
µιουργούς, όσους παράγουν νέα µουσικά κοµµάτια, όσους
συνεχίζουν παρά τις δύσκολες εποχές να αποτελούν κοµµάτι της
πλούσιας ελληνικής µουσικής διαδροµής.

Ακόµα περισσότερο στηρίζονται οι νεοεµφανιζόµενοι, οι νε-
οεµφανιζόµενοι δηµιουργοί και καλλιτέχνες, παρέχοντας και πάλι
κίνητρο στους ραδιοφωνικούς σταθµούς που τους εντάσσουν
στη λίστα τους σε ώρες υψηλής ακροαµατικότητας.

Παρόµοιες ρυθµίσεις ίδιας φιλοσοφίας άλλωστε έχουν ήδη
εφαρµόσει και άλλες ευρωπαϊκές χώρες, όπως η Γαλλία, η Ισπα-
νία, η Πορτογαλία και άλλες.

Οι µόνες υποχρεωτικές ρυθµίσεις είναι πολύ περιορισµένης
έκτασης και αφορούν µόνο τους κοινόχρηστους χώρους σε ξε-
νοδοχεία, καζίνο, εµπορικά κέντρα, αεροδρόµια, λιµάνια και γε-
νικώς τερµατικούς σταθµούς. Ακόµα και σε αυτούς, λοιπόν, θα
ακούµε τουλάχιστον κατά 40% ελληνική µουσική σε πολύ συγκε-
κριµένους χώρους και µόνο εφόσον έχουν επιλέξει να υπάρχει
µουσική επένδυση. Ζούµε σε µια εποχή µε γρήγορους ρυθµούς
και µε εύκολη, πιο εύκολη από ποτέ την επαφή µε την παγκόσµια
πραγµατικότητα σε όλα σχεδόν τα σηµεία του πλανήτη. 

Φυσικά όλη αυτή η παγκόσµια πολιτιστική και καλλιτεχνική
επαφή είναι θεµιτή, είναι θετική, τη θέλουµε και προάγει την επι-
κοινωνία µας µέσω κοινών µουσικών ακουσµάτων. Και φυσικά,
σε καµία περίπτωση δεν επιδιώκουµε να σταµατήσει η εξέλιξη
της τεχνολογίας και η παγκόσµια καλλιτεχνική επίδραση και επιρ-
ροή. Όµως, µέσα σε αυτούς τους φρενήρεις ρυθµούς συχνά ξε-
χνάµε ότι είναι ανάγκη, είναι απόλυτη ανάγκη να θυµόµαστε και
το ποιοι είµαστε, από πού ξεκινήσαµε, τι πορεία ιστορική και πο-
λιτιστική έχουµε πίσω µας και ποια είναι τελικά τα χαρακτηρι-
στικά που µας διαφοροποιούν από άλλους λαούς και
πολιτισµούς. Δεν µπορούµε να φτάσουµε στο παράλογο άκρο
να θεωρούµε πως είναι κακό να γνωρίζουµε τη διαφορετικότητά
µας. Δεν είµαστε ίδιοι ούτε όλοι οι λαοί ούτε όλα τα έθνη.

Έχουµε ενσωµατώσει, λοιπόν, πολλά στοιχεία της παγκόσµιας
κοινότητας, αλλά εξακολουθούµε να έχουµε και τα δικά µας µο-
ναδικά στοιχεία που πάντα θα µας ξεχωρίζουν. Αυτή τη δική µας
ξεχωριστή καλλιτεχνική κληρονοµιά τιµούµε, λοιπόν, µε το ση-
µερινό νοµοσχέδιο. Λέµε «ναι» στην πρόοδο, λέµε «ναι» στην
παγκόσµια τάση, αλλά καλό είναι να λέµε εξίσου ένα δυνατό
«ναι» και στην ελληνική µουσική, χωρίς πίεση και χωρίς να δηµι-
ουργούµε πρόβληµα σε επιχειρήσεις και επαγγελµατίες.

Νοµίζω, λοιπόν, ότι σε αυτή την προσπάθεια µπορούµε και
πρέπει να συνταχθούµε όλοι µαζί και να κάνουµε προβολή στο
µέλλον, στο αύριο για όλες τις Ελληνίδες και για όλους τους Έλ-
ληνες, ειδικά για τα παιδιά µας, τη νέα γενιά των Ελλήνων που
έρχονται.

Κλείνοντας, θα ήθελα να αναφέρω αυτό που ο µεγάλος µας
ποιητής Σεφέρης είχε πει, πως σβήνοντας ένα κοµµάτι από το
παρελθόν είναι σαν να σβήνεις και ένα κοµµάτι από το µέλλον.
Οφείλουµε, λοιπόν, να διατηρήσουµε τα κοµµάτια του παρελθόν-
τος µας που µας έφεραν στο παρόν και ακόµα περισσότερο
οφείλουµε να δώσουµε χώρο στα κοµµάτια του σήµερα, να δη-
µιουργήσουµε ένα εξίσου λαµπρό και ξεχωριστό αύριο.

Σας ευχαριστώ.
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Μπαρτζώκα. 
Τον λόγο έχει η κ. Ζωή Ράπτη, Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος

της Νέας Δηµοκρατίας.
ΖΩΗ ΡΑΠΤΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι

Βουλευτές, επειδή πολλά ακούστηκαν από τον Πρόεδρο της
Νίκης, αλλά και τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο τόσο του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, αλλά και της Ελληνικής Λύσης ότι τάχα δεν στηρίζουµε
τους πολίτες σε µια δύσκολη για την παγκόσµια κοινότητα
εποχή, θα αναφερθώ επ’ όλίγον σε µια σειρά ζητηµάτων που ανα-
φέρθηκαν ένα προς ένα για συγκεκριµένα µέτρα τα οποία έλαβε
η Κυβέρνηση για τη στήριξη όχι µόνο πολλών ατόµων, αλλά και
των πιο ευάλωτων από αυτούς.

Όσον αφορά, λοιπόν, την οικογένεια και επειδή ο Πρόεδρος
της Νίκης ανέφερε ότι δεν κάναµε τίποτα για την οικογένεια, εί-
µαστε εµείς, λοιπόν, που αυξήσαµε το αφορολόγητο κατά 1.000
ευρώ για οικογένειες και παιδιά, είµαστε εµείς που επεκτείνουµε
το επίδοµα της µητρότητας που είναι τόσο αναγκαίο στις ελεύ-
θερες επαγγελµατίες και τις αγρότισσες, είµαστε εµείς που αυ-
ξήσαµε το εφάπαξ βοήθηµα που δώσαµε, και µάλιστα
αναδροµικά, 3.000 ευρώ για κάθε γέννηση, είµαστε εµείς που
µειώσαµε τον ΦΠΑ στα βρεφικά είδη, που θεσµοθετήσαµε τον
θεσµό για τις νταντάδες της γειτονιάς.

Όσον αφορά το κοινωνικό κράτος, είµαστε εµείς που αυξή-
σαµε τα αναπηρικά επιδόµατα, του ΟΠΕΚΑ και του ΕΦΚΑ, είµα-
στε εµείς που αυξήσαµε το ελάχιστο εγγυηµένο εισόδηµα για
τους πιο ευάλωτους, είµαστε εµείς που δηµιουργήσαµε έναν νέο
θεσµό, τον θεσµό του «Προσωπικού Βοηθού» για τα άτοµα µε
αναπηρία, την ίδια ώρα που εσείς, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ,
που κόπτεστε για τους ευάλωτους, είστε εσείς που κόψατε τις
συντάξεις και τα επιδόµατα.

Σε ό,τι αφορά την οικονοµία, είµαστε εµείς που στηρίξαµε και
στηρίζουµε την εθνική οικονοµία και γι’ αυτό έχουµε λάβει την
επενδυτική βαθµίδα από πάρα πολλούς ξένους οίκους µέχρι σή-
µερα, είµαστε εµείς που χάρη στον ρυθµό ανάπτυξης τον οποίο
έχει η Ελλάδα, σήµερα είµαστε πενταπλάσια ψηλά από τον ευ-
ρωπαϊκό µέσο όρο. Είµαστε στο 2% από το 0,4% που παρουσιά-
ζει ο µέσος όρος της ευρωζώνης. Είµαστε εµείς που σηµειώσαµε
τη µεγαλύτερη εισροή κεφαλαίων από όλες τις χώρες της Ευρώ-
πης σε όρους ΑΕΠ 16,8%, την ώρα που εσείς επί των ηµερών
σας, συνάδελφοι και συναδέλφισσες του ΣΥΡΙΖΑ, κλείσατε τις
τράπεζες. Είµαστε εµείς που µειώσαµε την ανεργία. Εµείς, λοι-
πόν, την παραλάβαµε από τον ΣΥΡΙΖΑ το 2019 στο 17% και σή-
µερα τετρακόσιες χιλιάδες Έλληνες έχουν βρει δουλειά. Η
ανεργία σήµερα ανέρχεται στο 10,4%. Τέλος, είµαστε εµείς που
µειώσαµε πάνω από πενήντα φόρους που είχε επιβάλει η κυβέρ-
νηση του ΣΥΡΙΖΑ. 

Όσον αφορά τώρα την ακρίβεια, η οποία προφανέστατα δεν
είναι ένα µεµονωµένο ελληνικό φαινόµενο, αλλά ένα παγκόσµιο
φαινόµενο µετά το ξέσπασµα της επίθεσης της Ρωσίας απέναντι
στην Ουκρανία, είµαστε εµείς που επιδοτήσαµε τους λογαρια-
σµούς ρεύµατος, που βοηθήσαµε στην αποκλιµάκωση του πλη-
θωρισµού τροφίµων και σήµερα έχουµε µια αποκλιµάκωση από
το 6,7% στο 5,3% τον µήνα Μάρτιο. Είµαστε εµείς που χορηγή-
σαµε το Market Pass, καθιερώσαµε καινούργιους θεσµούς, όπως
το «καλάθι του νοικοκυριού», θεσµοθετήσαµε τη µόνιµη µείωση
τιµής σε τέσσερις χιλιάδες προϊόντα, αλλά και κάναµε εντατικούς
ελέγχους. Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κάναµε πάνω από εί-
κοσι πέντε χιλιάδες ελέγχους το 2023 βεβαιώνοντας πάνω από
12,8 εκατοµµύρια ευρώ σε πρόστιµα.

Όσον αφορά τώρα τους εργαζόµενους, είµαστε εµείς που αυ-
ξήσαµε τον κατώτατο µισθό από τα 650 στα 830 ευρώ και βε-
βαίως µε όσα έχει πει ο Πρωθυπουργός, αλλά σύµφωνα µε τις
προβλέψεις, ο κατώτατος µισθός θα φτάσει στο τέλος της τε-
τραετίας τα 950 ευρώ και ο µέσος µισθός στα 1.500. Εµείς ξε-
παγώσαµε τις τριετίες στον ιδιωτικό τοµέα, εµείς δώσαµε για
πρώτη φορά αύξηση στους µισθούς των δηµοσίων υπαλλήλων
µετά από δεκατέσσερα χρόνια, αλλά και στις συντάξεις για τους
πιο ευάλωτους, εµείς εφαρµόσαµε, κυρίες και κύριοι του Κοµ-

µουνιστικού Κόµµατος, για πρώτη φορά την ψηφιακή κάρτα ερ-
γασίας για την προστασία των εργαζοµένων, προκειµένου να
πληρώνονται επιτέλους οι υπερωριακές ώρες εργασίας.

Όσον αφορά τώρα τη θωράκιση της χώρας µας, είµαστε εµείς
που ενισχύουµε µε φρεγάτες Μπελαρά την Ελλάδα και µε µαχη-
τικά Ραφάλ, εκσυγχρονίζουµε τα Viper F-16, αλλά αποκτούµε και
τα F-35 για την εθνική µας άµυνα. Η χώρα µας χτίζει στρατηγικές
συµµαχίες τόσο µε τις Ηνωµένες Πολιτείες και τη Γαλλία, αλλά
και µε µια σειρά άλλων χωρών, ενώ ασφαλίζουµε τα σύνορά µας,
καθόσον τον Μάρτιο του 2020 βρεθήκαµε αντιµέτωποι µε µια
απρόκλητη και οργανωµένη εισβολή και την υπερασπιστήκαµε
αποτελεσµατικά. Είµαστε εµείς που χτίζουµε το τείχος στον
Έβρο, παρά τις φωνασκίες της Αριστεράς και βεβαίως ενι-
σχύουµε τις περιπολίες του Λιµενικού, την ώρα που εσείς διασύ-
ρετε τη χώρα διασπείροντας ψεύδη για τη νεκρή Μαρία στον
Έβρο. Είµαστε εµείς που καθιερώσαµε το ευρωπαϊκό κεκτηµένο,
ώστε η µεταναστευτική ευρωπαϊκή πολιτική να ξεκινάει από τη
φύλαξη των εξωτερικών συνόρων της Ευρώπης και µόνο.

Σε ό,τι αφορά τους υποψηφίους για τις ευρωεκλογές, είµαστε
υπερήφανοι για έναν προς έναν τους υποψηφίους µας στις εκλο-
γές. Είναι άνθρωποι από διαφορετικές διαδροµές, εκπροσωπούν
διαφορετικούς επαγγελµατικούς χώρους, έρχονται από όλες τις
γωνιές της πατρίδας µας, αλλά και από κάθε γωνιά του Ελληνι-
σµού παγκοσµίως, όπως είναι και η υποψηφιότητα του Μπελέρη,
µια εθνικού περιεχοµένου υποψηφιότητα που συµβολίζει πράγ-
µατι έναν άνθρωπο, στο όνοµα του οποίου παραβιάστηκε το κρά-
τος δικαίου και ο οποίος σήµερα είναι φυλακισµένος, αλλά στο
όνοµα του οποίου παραβιάστηκε και το τεκµήριο αθωότητας. Και
ναι, είµαστε πολύ περήφανοι για την υποψηφιότητα Μπελέρη,
ενός από τα πιο δραστήρια µέλη της αναγνωρισµένης ήδη από
το 1921 ελληνικής µειονότητας στην Αλβανία που κράτησαν σε
πολύ δύσκολα χρόνια άσβεστη τη φλόγα του Ελληνισµού και της
Ορθοδοξίας. 

Η Νέα Δηµοκρατία είναι το κόµµα που έβαλε την Ελλάδα στην
Ευρώπη, είµαστε εµείς που κρατήσαµε την Ελλάδα στην Ευ-
ρώπη. Και βεβαίως όσο πιο ισχυρή θα είναι η Νέα Δηµοκρατία
το βράδυ της 9ης Ιουνίου, τόσο πιο σταθερή θα είναι η χώρα µας,
τόσο πιο γρήγορα και τολµηρά θα µπορέσουµε να προχωρή-
σουµε όλες εκείνες τις µεγάλες αλλαγές και µεταρρυθµίσεις για
τις οποίες οι πολίτες µας ψήφισαν τον Ιούνιο του 2023, αλλά και
να διεκδικήσουµε και να απορροφήσουµε όσο γίνεται περισσό-
τερους πόρους µπορούµε για τη στήριξη των πολιτών και της
εθνικής µας οικονοµίας, όπως κάναµε ήδη µε το ΕΣΠΑ, αλλά και
το Ταµείο Ανάκαµψης.

Και έρχοµαι τώρα στο νοµοσχέδιο. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, τα ελληνικά είναι

η γλώσσα του Οµήρου και του Αριστοτέλη, αλλά και η γλώσσα
του Σεφέρη και του Ελύτη. Σε µια χώρα µικρή σε έκταση χώρου,
αλλά απέραντη σε έκταση χρόνου, όπως περιγράφει ο Οδυσ-
σέας Ελύτης την Ελλάδα, η γλώσσα µας αποτελεί µέσο έκφρα-
σης σε όλες τις πτυχές της κοινωνικής µας ζωής, αλλά και φορέα
του πολιτισµού µας.

Είναι µία γλώσσα που µιλιέται επί δυόµισι χιλιάδες χρόνια,
χωρίς διακοπή και µε ελάχιστες διαφορές, µία γλώσσα που δεν
αποτελεί απλώς ένα µέσο επικοινωνίας αλλά, όπως τονίζει ο
Οδυσσέας Ελύτης, συµβαίνει να αποτελεί και εργαλείο µαγείας
και φορέα ηθικών αξιών. Είναι αυτό το ήθος που καλλιεργεί η ελ-
ληνική γλώσσα και που ακριβώς µεταφέρει σε εµάς το µεγάλο
βάρος της διαφύλαξης και προώθησης της παράδοσης που το
όργανο αυτό, η γλώσσα µας, σηκώνει. 

Χρέος µας είναι ως Έλληνες αλλά και ως εκλεγµένοι εκπρόσω-
ποι του ελληνικού Κοινοβουλίου να συµβάλλουµε στην προστασία
και την ανάδειξή της. Και το σηµερινό νοµοσχέδιο θεσπίζει ακρι-
βώς ένα σηµαντικό πλέγµα µεταρρυθµίσεων για τη διαφύλαξη και
ανάδειξη της άυλης πολιτιστικής κληρονοµιάς, για την προστασία
και την ενίσχυση του ελληνόφωνου τραγουδιού, αλλά και των ηχο-
γραφηµάτων των νέων µας δηµιουργών, αλλά και την εντεύθεν
διάχυση, ανάδειξη και προβολή ακριβώς της ελληνικής γλώσσας. 

Η ελληνική πολιτεία µε το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Πολιτι-
σµού διαµορφώνει ένα ειδικό θεσµικό πλαίσιο για την ανάδειξη
και διάδοση του ελληνόφωνου τραγουδιού, όπως έχει ήδη θε-
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σµοθετήσει και τις υπόλοιπες τέχνες, τον κινηµατογράφο και το
θέατρο. 

Με το παρόν νοµοσχέδιο ενισχύονται οι βάσεις ακριβώς και
για την αποδοτική λειτουργία του Οργανισµού Διαχείρισης και
Ανάπτυξης των Πολιτιστικών Πόρων, ενός ειδικού φορέα ο
οποίος χρειάζεται ενίσχυση και επιλύονται επιµέρους ζητήµατα
για τη λειτουργία των Υπηρεσιών του Υπουργείου Πολιτισµού.
Ακριβώς αυτό το νοµοσχέδιο προστατεύει το ελληνόφωνο τρα-
γούδι, καθώς οι δηµιουργοί στηρίζονται οικονοµικά και αυτό γί-
νεται µε τρεις βασικούς τρόπους. Παρέχει κίνητρα κατ’ αρχάς
σε ραδιοφωνικούς σταθµούς, όπως ειπώθηκε, για την αύξηση
της µετάδοσης ελληνόφωνων τραγουδιών. Τα κίνητρα αυτά πα-
ρέχονται µε τη δυνητική αυτή αύξηση του ανώτατου διαφηµιστι-
κού χρόνου, εφόσον -και µόνο εφόσον- ο ραδιοφωνικός σταθµός
αυξήσει τον χρόνο µετάδοσης του ελληνόφωνου τραγουδιού. 

Είναι σηµαντικό να τονιστεί, όπως άλλωστε είπε η εισηγήτριά
µας, ότι το νοµοσχέδιο δεν επιδιώκει να αλλοιώσει τη φυσιογνω-
µία των ραδιοφωνικών σταθµών, γιατί αυτοί µπορούν να συνεχί-
σουν να µεταδίδουν όποιο µουσικό πρόγραµµα επιθυµούν εν
πλήρη ελευθερία, χωρίς να υπάρχει κάποια υποχρέωση συµµόρ-
φωσης του σταθµού µε κάποιο συγκεκριµένο ποσοστό ελληνό-
φωνου τραγουδιού. Ανάλογες ρυθµίσεις έχουν θεσπιστεί και σε
άλλα κράτη της Ευρωπαϊκής Ένωσης, όπως στη Γαλλία, την
Ισπανία, την Ουγγαρία, την Πορτογαλία, αλλά και τη Σλοβακία. 

Περαιτέρω, το νοµοσχέδιο εισάγει και την υποχρέωση ποσό-
στωσης του ελληνόφωνου τραγουδιού σε συγκεκριµένους κοι-
νόχρηστους χώρους των ξενοδοχείων, των τουριστικών
καταλυµάτων, των εµπορικών κέντρων, των καζίνο, των αεροδρο-
µίων και των λιµένων, αλλά και στα µέσα µεταφοράς, µε προβλε-
πόµενες κυρώσεις. Η δε επιβολή αυτών των κυρώσεων είναι
ακριβώς µια σωστή επιλογή ώστε η ρύθµιση να µην καθίσταται
γράµµα κενό και να διασφαλιστεί η αποτελεσµατική εφαρµογή
των ρυθµίσεων. 

Όπως πολύ σωστά είπε η αρµόδια Υπουργός, στο πλαίσιο
αυτής της συντονισµένης παρέµβασης του κράτους για την υπο-
στήριξη του ελληνόφωνου τραγουδιού την οποία υποστηρίζουµε
µε θέρµη, δεν µπορούµε να στηρίξουµε τους Έλληνες δηµιουρ-
γούς µε χρήµατα, αλλά µπορούµε όµως να τους δώσουµε µια
σηµαντική έµµεση οικονοµική στήριξη, για την οποία πραγµατικά
θέλω να σας συγχαρώ. 

Επίσης, µε το νοµοσχέδιο αυτό δηµιουργείται µια ηλεκτρονική
βάση δεδοµένων για το ελληνόφωνο τραγούδι και την ορχη-
στρική µουσική των Ελλήνων δηµιουργών και τον ηχογραφηµά-
των που έχουν ηχογραφηθεί εδώ στην επικράτειά µας, αλλά και
µια διαδικτυακή εφαρµογή συνδεδεµένη µε τη βάση δεδοµένων
που θα αναρτηθεί στην επίσηµη ιστοσελίδα του Υπουργείου Πο-
λιτισµού. Πρόκειται για µια σηµαντική µεταρρύθµιση που πράγ-
µατι έλειπε και άπτεται της ανάδειξης ακριβώς της άυλης
πολιτιστικής κληρονοµιάς, αλλά και της διαφύλαξής της για να
κοινωνούν αυτής οι επόµενες γενιές. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Η’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ)

Επίσης, το νοµοσχέδιο επιδιώκει να αυξήσει τα έσοδα του Ορ-
γανισµού Διαχείρισης και Ανάπτυξης Πολιτιστικών Πόρων και να
βάλει βεβαίως και µια τάξη στα πωλητήρια των µουσείων, των
οποίων νοµίζω -και αυτό αποτελεί κοινό τόπο- ότι η σηµερινή ει-
κόνα, τουλάχιστον στην πλειοψηφία τους, δεν αρµόζει σε µια ευ-
ρωπαϊκή χώρα που επενδύει στον τουρισµό και δέχεται κάθε
χρόνο εκατοµµύρια τουρίστες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, θα χρησιµοποιήσω και το τρίλεπτό µου.
Στο πλαίσιο αυτό προβλέπεται, κατά την άποψή µου πολύ

σωστά, η δυνατότητα αξιοποίησης και αναβάθµισης των πωλη-
τηρίων µέσω της µίσθωσής τους σε ιδιωτικούς φορείς, αλλά και
η δυνατότητα πρόσληψης προσωπικού ιδιωτικού δικαίου ορισµέ-
νου χρόνου που θα έχουν αυξηµένα προσόντα στα πωλητήρια
και τα εργαστήρια του ΟΔΑΠ, προκειµένου ακριβώς να στηρι-
χτούν άµεσα µε ανθρώπινο δυναµικό. 

Και οι δύο αυτές ρυθµίσεις στόχο έχουν να µη χάνονται έσοδα
από τα πωλητήρια για την προµήθεια. Βεβαίως, η δεύτερη έως

την ολοκλήρωση θα ισχύσει των διαγωνισµών που διεξάγονται
µέσω ΑΣΕΠ και οι οποίοι εξακολουθούν να ισχύουν. Και το λέω
αυτό γιατί τονίστηκε επί µακρόν από την Υπουργό. 

Τα παραπάνω, µαζί µε την πρόνοια για συµβάσεις προµηθειών
και στόχο την κάλυψη αναγκών για αναβαθµισµένα προϊόντα στα
πωλητήρια των µουσείων, συνιστούν θετικές παρεµβάσεις που
θα κάνουν τον ΟΔΑΠ πολύ πιο ισχυρό και πολύ πιο αποτελεσµα-
τικό. 

Σήµερα που η επιµήκυνση της τουριστικής περιόδου είναι µια
από τις σηµαντικότερες προκλήσεις, ένα από τα στοιχήµατα που
πρέπει να κερδηθεί για να αξιοποιήσουµε καλύτερα αυτό το του-
ριστικό µας προϊόν είναι η ανάδειξη της πολιτιστικής µας κληρο-
νοµιάς, ένας τοµέας στον οποίο µπορούµε να κάνουµε πολύ
περισσότερα, όπως είπε ο Πρωθυπουργός. Στο πλαίσιο αυτού
του στόχου, τα πωλητήρια των µουσείων έχουν έναν σπουδαίο
ρόλο να παίξουν. Αποτελούν αναπόσπαστο µέρος µιας µοναδι-
κής εµπειρίας που βιώνουν οι επισκέπτες µας –όλοι έχουµε επι-
σκεφτεί µουσεία του εξωτερικού και το γνωρίζουµε- µετά την
περιήγησή τους στους αρχαιολογικούς χώρους, παίρνοντας µαζί
τους πίσω στην πατρίδα ένα πολύτιµο ενθύµιο από την Ελλάδα
που ακτινοβολεί σε όλον τον κόσµο τον πολιτισµό της.

Επιπλέον, αυτό το νοµοσχέδιο προσθέτει µια νέα κατηγορία
προστατευτέων κινητών µνηµείων που χρονολογούνται έως το
1830, τα οποία επίσης υποχρεούται πλέον ο κάτοχος να δηλώσει
κατοχή ή απόκτηση κυριότητας. Μιλάµε για αντικείµενα που ανή-
κουν στους αγωνιστές της Ελληνικής Επανάστασης και σε άλλα
σηµαντικά πρόσωπα που σήµερα είναι επιβεβληµένο να τα προ-
στατεύσουµε και οπωσδήποτε να γνωρίζουµε τους κατόχους. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε πολύ µεγάλη χαρά διαπι-
στώνω ότι ένα µέρος της Αντιπολίτευσης τάσσεται υπέρ του νο-
µοσχεδίου. Παρά ταύτα, ένα άλλο µέρος ισχυρίζεται ότι
πρόκειται δήθεν για ένα νοµοθέτηµα απαξιωµένο από τον καλλι-
τεχνικό κόσµο, η δε Υπουργός είναι τάχα αποκοµµένη από τους
ανθρώπους του πολιτισµού, όπως ισχυρίστηκε η συνάδελφος κ.
Ακρίτα. 

Οι άνθρωποι του πολιτισµού, όµως, όχι µόνο δεν συµφωνούν
µε την κριτική αυτή, αλλά το χαρακτήρισαν ιστορική παρέµβαση
και ιστορική πρωτοβουλία. Πάνω από εκατόν ογδόντα Έλληνες
συνθέτες, δηµιουργοί, ερµηνευτές και εκτελεστές, µεταξύ των
οποίων ο Σταύρος Ξαρχάκος, η Χάρις Αλεξίου, ο Σταµάτης Σπα-
νουδάκης, ο Γιώργος Παπαθανασίου, ο Μίµης Πλέσσας, ο Γιώρ-
γος Χατζηνάσιος, ο Νίκος Πορτοκάλογλου, ο Στέφανος
Κορκολής, ο Γιώργος Θεοφάνους συνυπέγραψαν κοινή ανακοί-
νωση που εξέδωσαν για πρώτη φορά οι Οργανισµοί Συλλογικής
Διαχείρισης Πνευµατικών και Συγγενικών Δικαιωµάτων και υπο-
γραµµίζουν -ακούστε- ότι η νοµοθετική πρωτοβουλία της Υπουρ-
γού Πολιτισµού αποτελεί για πρώτη φορά µια αχτίδα φωτός και
ελπίδας µετά τα δύσκολα και ζοφερά χρόνια της πανδηµίας, γιατί
ακριβώς για πρώτη φορά, λένε οι καλλιτέχνες και οι δηµιουργοί,
µας αντιµετωπίζουν εµάς τους Έλληνες δηµιουργούς, ερµηνευ-
τές και εκτελεστές, καθώς και το εθνικό µουσικό ρεπερτόριο, ως
ισότιµο κρίκο της σύγχρονης πολιτιστικής κληρονοµιάς, η οποία
πρέπει να διασωθεί και να αναδειχθεί ακόµα περισσότερο ειδικά
σήµερα. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ο πολιτισµός αποτελεί δηµόσιο
κοινωνικό αγαθό και είναι άµεσα συνυφασµένος και µε την ανά-
πτυξη. Χρησιµοποιεί πόρους, παράγει προϊόντα και υπηρεσίες
και δηµιουργεί εισόδηµα και θέσεις εργασίας, αλλά προσελκύει
και τουρισµό και προκαλεί και επενδύσεις. 

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, αναγνωρίζοντας το
βάρος της παράδοσης που φέρει η άυλη πολιτιστική µας κληρο-
νοµιά, εργάζεται συστηµατικά για να υποστηρίξει αυτή ακριβώς
την παράδοση, να ενισχύσει τους Έλληνες δηµιουργούς και να
προβάλει τον ελληνικό πολιτισµό τόσο στην Ελλάδα, όσο και στο
εξωτερικό.

Αυτούς τους σκοπούς εξυπηρετεί εµπράκτως το παρόν νοµο-
σχέδιο, γιατί όπως είπε και ο Οδυσσέας Ελύτης κατά τη βρά-
βευσή του µε το Βραβείο Νόµπελ από τη Σουηδική Ακαδηµία
«Δεν αρκεί να ονειροπολούµε µε τους στίχους. Είναι λίγο. Δεν
αρκεί να πολιτικολογούµε. Είναι πολύ. Κατά βάθος, ο υλικός κό-
σµος είναι ένας σωρός από υλικά. Θα εξαρτηθεί από εµάς, από
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το αν είµαστε καλοί ή κακοί αρχιτέκτονες, το τελικό αποτέλεσµα,
ο παράδεισος ή η κόλαση που θα χτίσουµε. Εάν η ποίηση…» -και
επιτρέψτε µου να προσθέσω, και η πολιτική- «…παρέχει µια δια-
βεβαίωση και δη σε χαλεπούς καιρούς, είναι ακριβώς αυτή: ότι
η µοίρα µας παρ’ όλα αυτά βρίσκεται στα χέρια µας». 

Για όλους αυτούς τους λόγους εισηγούµαι και εγώ να ψηφί-
σουµε το παρόν νοµοσχέδιο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Ράπτη.

Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Αναστάσιος (Τάσος) Δηµοσχά-
κης, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας. 

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε. 
Εισαγωγικά, επιτρέψτε µου να αναφερθώ στην πρόσφατη

απώλεια ενός υπέροχου ανθρώπου και σπουδαίου πολιτικού,
που κόσµησε ως πρότυπο επί σειρά ετών το ελληνικό Κοινοβού-
λιο, τιµώντας τη γενέτειρά του, το Διδυµότειχο αλλά και τον
Έβρο, τον Φάνη Δηµοσχάκη. Οι Εβρίτες τον αγάπησαν και τον
τίµησαν µε την ψήφο τους για πέντε θητείες, κατά τη διάρκεια
των οποίων τους υπηρέτησε µε συνέπεια, ανιδιοτέλεια και ήθος,
όπως υπηρέτησε και τη µεγάλη παράταξη της Νέας Δηµοκρα-
τίας. Από χθες δεν βρίσκεται πλέον κοντά µας. Ωστόσο, είµαι βέ-
βαιος ότι το αποτύπωµά του στο πολιτικό γίγνεσθαι, όχι µόνον
του Έβρου, αλλά και της χώρας θα παραµείνει ανεξίτηλο. 

Και τώρα επί του νοµοσχεδίου. Πρόκειται για µία νοµοθετική
ρύθµιση, κυρία Υπουργέ, πρωτοποριακή και πολυθεµατική. Για
πρώτη φορά θεσµοθετείται ένα ισχυρό πλέγµα προστασίας, δια-
φύλαξης και ανάδειξης της άυλης πολιτιστικής κληρονοµιάς και
υιοθετείται µία πολιτική προστασίας και διάχυσης της ελληνικής
γλώσσας, βασικός φορέας της οποίας είναι το ελληνόφωνο τρα-
γούδι. 

Στη χώρα που γέννησε διαχρονικά σπουδαίους δηµιουργούς
και µουσικούς συνιστά χρέος όλων να διαφυλάξουµε αυτό τον
πλούτο, να διαφυλάξουµε την ελληνική γλώσσα που αποτελεί
αναπόσπαστο µέρος της πολιτιστικής µας κληρονοµιάς. Δεν µπο-
ρείτε να φανταστείτε πόσο χαιρόµουν που άκουγα σε ξένες
χώρες τα τραγούδια τα ελληνικά και εµείς έχουµε χρέος αυτό να
το προωθήσουµε. 

Επίσης, παρέχονται κίνητρα και ειδικότερα προβλέπεται αύ-
ξηση του διαφηµιστικού χρόνου στους ραδιοφωνικούς σταθµούς
για την αύξηση του χρόνου µετάδοσης του ελληνικού τραγου-
διού, αναδεικνύοντας παράλληλα τα έργα νέων δηµιουργών. Συ-
νάµα, περιλαµβάνονται ρυθµίσεις για τον εκσυγχρονισµό της
εµπορικής πολιτικής του οργανισµού διαχείρισης και ανάπτυξης
πολιτιστικών πόρων, µε στόχο να καταστεί πλέον λειτουργικός
και αποτελεσµατικός. 

Κυρία Υπουργέ, κατά την προηγούµενη κυβερνητική θητεία το
Υπουργείο και η Κυβέρνηση στήριξε έµπρακτα τον νοµό Έβρου,
απεγκλωβίζοντας έργα οραµατικά µετά από δεκαετίες ολιγωρίας
και στασιµότητας, αναβαθµίζοντας το πολιτιστικό προϊόν του
νοµού Έβρου, ο οποίος συνιστά ένα πραγµατικό απέραντο αρ-
χαιολογικό µουσείο, φιλοξενώντας το αποτύπωµα πολλών ιστο-
ρικών περιόδων, αποτελώντας κόµβο πολιτισµών λαών εθνών και
θρησκειών. Είµαι βέβαιος ότι και στη νέα θητεία συνεχίζετε και
θα συνεχίσετε να κινείστε προς την ίδια κατεύθυνση, αναµένον-
τας την επισκεψιµότητα του αρχαιολογικού χώρου της ιστορικής
Πλωτινόπολης. Επίσης, ολοκληρώνεται η αναστήλωση του Βυ-
ζαντινού Πύργου του Ιωάννη Καντακουζηνού στο Πύθιο του Δι-
δυµοτείχου. Αναδεικνύεται η προστάτιδα των Θρακών, η
ιστορική Παναγία Κοσµοσώτειρα στις ιερές Φέρες Αλεξανδρού-
πολης. 

Θέλω να υπογραµµίσω τη σπουδαιότητα ένταξης της αποκα-
τάστασης ζηµιών και του ιστορικού Τεµένους Βαγιαζήτ, µε τη
γενναία χρηµατοδότηση 10 εκατοµµυρίων και πλέον ευρώ από
το Ταµείο Ανάκαµψης, µε ορίζοντα ολοκλήρωσης το έτος 2025.
Ήδη άρχισαν οι προετοιµασίες ανακαίνισης και αναστήλωσης
αυτού του τεµένους, το οποίο θα µας δώσει προσθετική αξία. 

Κυρία Υπουργέ, θα θυµάστε και όλοι µας θα θυµόµαστε, αυτό

που θα σας πω. Όταν θα αρχίσει να λειτουργεί ο χώρος αυτός,
σε ό,τι αφορά την επίσκεψη, η µία ουρά θα είναι στην Ορεστιάδα
και άλλη στο Σουφλί. Αυτή είναι η πρόβλεψή µας, αυτή είναι και
η φιλοδοξία µας. 

Επιπρόσθετα, η δροµολόγηση ανακαίνισης και αναστήλωσης
του Ρωµαϊκού και Βυζαντινού Κάστρου του Διδυµοτείχου συνι-
στά ένα προσωπικό, αλλά και συλλογικό όνειρο της τοπικής κοι-
νωνίας. Έχω αναδείξει την αναγκαιότητα και τη σπουδαιότητα
του, τόσο µέσω του κοινοβουλευτικού ελέγχου όσο και µέσω συ-
ναντήσεων µε την παριστάµενη Υπουργό, αλλά και µε τον Πρω-
θυπουργό. Αναµένεται µε ικανοποίηση η σύνταξη των µελετών
από το Αριστοτέλειο Πανεπιστήµιο Θεσσαλονίκης, προκειµένου
να τεθεί σε τροχιά υλοποίησης, Η συνολική συντήρηση και ανα-
κατασκευή του Κάστρου του Ιουστινιανού θα δώσει τεράστια οι-
κονοµική ώθηση στην ανατολική Μακεδονία και Θράκη στον
κεντρικό και βόρειο Έβρο ιδιαίτερα, όπως έδωσε πριν είκοσι
πέντε χρόνια το αντίστοιχο κάστρο στην πόλη Καρκασσόν της
βορειοανατολικής Γαλλίας. 

Ανταπόκριση υπήρξε από την ηγεσία του Υπουργείου και στο
αίτηµά µου αναφορικά µε την αναστήλωση, αλλά και την ασφά-
λεια του ενός µοναδικού αρχαιολογικού µνηµείο της Πυροστιάς.
Δεκαέξι τετραγωνικά µέτρα! Είναι, όµως, εµβληµατικό αυτό το
µνηµείο και νοµίζω ότι και για λόγους διάσωσής του, αλλά και
για λόγους αποτροπής των κινδύνων, θα πρέπει να το προχωρή-
σουµε όσο το δυνατόν πιο γρήγορα. Είναι πολύ σηµαντική η σύν-
ταξη αναγκαίων µελετών αποκατάστασης και ανάδειξης του
µνηµείου. 

Θα ήθελα να σταθώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην κα-
τατεθείσα  υπουργική τροπολογία του Υπουργείου Παιδείας, ζη-
τώντας µε πολύ ευγενή τρόπο µια δεύτερη µατιά που αφορά την
ίδρυση Τµήµατος Νοσηλευτικής της Σχολής Επιστηµών Υγείας
του Δηµοκριτείου, µε έδρα την Αλεξανδρούπολη, προβλέποντας
να λειτουργήσει µε έδρα το Διδυµότειχο ως παράρτηµα νοση-
λευτικής έως τη λήξη του ακαδηµαϊκού έτους 2024 - 2025 και εν
συνεχεία, φυσικά στην Αλεξανδρούπολη.

Κυρίες και κύριοι, το Τµήµα της Νοσηλευτικής Σχολής συνε-
στήθη το 2007 από την αείµνηστη τότε Υπουργό Παιδείας Μα-
ριέττα Γιαννάκου, µε πολλές φιλοδοξίες για τον κεντρικό και
βόρειο Έβρο και ειδικότερα, για την πόλη του Διδυµοτείχου. Το
Τµήµα Νοσηλευτικής των ΤΕΙ Διδυµοτείχου-Καβάλας-Δράµας
υποβαθµίστηκε από την κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ και από τον τότε
Υπουργό Κώστα Γαβρόγλου, σε παράρτηµα και το υπήγαγε στα
ξένα, δηλαδή στο ΔΙΠΑΕ Θεσσαλονίκης. Όσο και αν το πλήγωσε,
συνέχισε να λειτουργεί και να είναι απόλυτα συνυφασµένο και
χρήσιµο µε το αυτόνοµο και άγονο Τύπου Α’ Γενικό Νοσοκοµείο
Διδυµοτείχου, καθώς και µε τα ακριτικά κέντρα υγείας, της νέας
Ορεστιάδας, του Σουφλίου και των Δικαίων-Τριγώνου. Για τον
λόγο αυτόν, προτείνω πάγια και διεκδικώ τεκµηριωµένα το πα-
ράρτηµα Νοσηλευτικής Διδυµοτείχου να παραµείνει πλέον ως
παράρτηµα στην πόλη αυτήν, υπαγόµενο από το νέο εκπαιδευ-
τικό έτος στο υπό ίδρυση Τµήµα Νοσηλευτικής Αλεξανδρούπο-
λης και να λειτουργήσει πλέον το δίδυµο αυτό µε υποδειγµατικό
τρόπο, αλλά µέσα στο Δηµοκρίτειο, στην καρδιά του Έβρου. Τα
µεν πρώτα τρία έτη σπουδών να γίνονται στο Διδυµότειχο. Δεν
θέλετε τρία; Κάντε το δύο, ενώ το τέταρτο έτος και το τρίτο,
λόγω εκπτώσεων, να υπαχθούν µαζί µε τα δύο Μεταπτυχιακά της
Σχολής στην Αλεξανδρούπολη, εκεί στο τοπικό πανεπιστηµιακό
γενικό νοσοκοµείο. Άλλωστε, οι οδικές αποστάσεις των πενήντα
λεπτών σήµερα Διδυµοτείχου - Αλεξανδρούπολης, προσεχώς θα
εκµηδενιστούν από τα µέσα µαζικής µεταφοράς σε είκοσι πέντε
λεπτά, µε κύριο εργαλείο την υπό κατασκευή προαστιακή διπλή
σιδηροδροµική γραµµή, που θα διαθέτει ηλεκτροκίνηση, ευθυ-
γράµµιση και αντιπληµµυρική θωράκιση σε όλο τον νοµό. Για λό-
γους εθνικούς, κοινωνικούς και οικονοµικούς, έστω και τελευταία
στιγµή, είναι χρήσιµη η δεύτερη µατιά, διεκδικώντας την ικανο-
ποίηση του συλλογικού αιτήµατος της τοπικής κοινωνίας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η προστασία της άυλης πολιτι-
στικής κληρονοµιάς θα πρέπει να αποτελέσει σηµείο σύγκλισης,
συναίνεσης και σύνθεσης, όπως και η στήριξη και η ανάδειξη του
ελληνόφωνου τραγουδιού και της ελληνικής γλώσσας. Απαιτείται
υπευθυνότητα και οµοψυχία και για τον λόγο αυτό υπερψηφίζω
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το νοµοσχέδιο και καταψηφίζω την άδικη τροπολογία. 
Σας ευχαριστώ για την προσοχή σας. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε τον κ.
Δηµοσχάκη.

Καλείται στο Βήµα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της
Νίκης κ. Σπυρίδων Τσιρώνης.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΤΣΙΡΩΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα ξεκίναγα να λέω άλλα πράγµατα, αλλά µετά από την τοπο-

θέτηση της Κοινοβουλευτικής Εκπροσώπου της Νέας Δηµοκρα-
τίας, θα αλλάξω την έναρξη της οµιλίας µου. 

Πριν τοποθετηθώ όµως για το παρόν νοµοσχέδιο, επιτρέψτε
µου να κάνω µια µικρή αναφορά για την υπερψήφιση χθες από
την Ευρωπαϊκή Κοινοβουλευτική Συνέλευση της Ευρώπης της
ένταξης του Κοσσόβου στο Συµβούλιο της Ευρώπης, η οποία
είναι αποτέλεσµα της θετικής εισήγησης της κ. Μπακογιάννη. Δυ-
στυχώς άλλη µία µελανή ηµέρα για την ελληνική διπλωµατία,
καθώς διαρρηγνύονται ανεπανόρθωτα οι ελληνοσερβικές σχέ-
σεις, αδελφικές σχέσεις εµπιστοσύνης αιώνων. Πλήττετε τη µο-
ναδική ορθόδοξη ασπίδα έναντι του µεγαλοϊδεατισµού, του
οθωµανισµού και του τουρκικού ιµπεριαλισµού. 

Η κ. Μπακογιάννη, αλλά και οι υπόλοιποι τρεις που υπερψήφι-
σαν την ένταξη του Κοσσόβου, ο κ. Σταµάτης, ο κ. Στυλιανίδης
και η κ. Ευθυµίου, είναι πλέον οι ευεργέτες και της ιδέας της «Με-
γάλης Αλβανίας». Δεν είναι, όµως, µόνο αυτό. Με την πράξη τους
ενισχύουν πολύ παραπάνω τις µελλοντικές επιδιώξεις της Τουρ-
κίας για το ψευδοκράτος στην Κύπρο µας. Άλλο ένα δείγµα
οσφυοκαµπτικής εξωτερικής πολιτικής, που υπακούει µόνο στον
ξένο παράγοντα και στα συµφέροντά του, γιατί προφανώς αυτά
δεν είναι ελληνικά συµφέροντα.

Στην κ. Ράπτη τώρα, η οποία είπε είκοσι, τριάντα, σαράντα -
δεν ξέρω πόσα είναι- µέτρα υπέρ της οικογένειας. Δεν µας είπε
τα αποτελέσµατα αυτών. Μήπως κυβερνάµε εµείς; Μήπως κυ-
βερνάει κάποιος άλλος; Μήπως σταµάτησε το δηµογραφικό πρό-
βληµα, η κατρακύλα; Μήπως έστω µειώθηκε ο ρυθµός αυτής της
δηµογραφικής κατρακύλας; Υπάρχει κάποιο µέτρο; «Είµαστε
εµείς που κάναµε αυτό», «είµαστε εµείς που κάναµε εκείνο». 

Είστε εσείς που αποφασίσατε να διαλύσετε τον θεσµό της οι-
κογένειας. 

Είστε εσείς που δεν αποδώσατε τα χρήµατα από τα τιµολόγια
που βάλατε και ενώ υπάρχει απόφαση του Συµβουλίου της Επι-
κρατείας να επιστραφούν για τις πολύτεκνες οικογένειες, δεν
τους τα δίνετε. Περιµένετε να κάνουν έξτρα δικαστήρια για να
τα πάρουν.

Είστε εσείς που βάλατε τιµολόγιο στην υγεία και στα χειρουρ-
γεία. 

Είστε εσείς που βάλετε να πληρώνουν οι καρκινοπαθείς 25%. 
Είστε εσείς που καταντήσατε σχεδόν το ένα τέταρτο του πλη-

θυσµού να µην κάνει χρήση υπηρεσιών υγείας γιατί φοβάται το
κόστος. 

Είστε εσείς που µας στείλατε στη δεύτερη θέση φτώχειας
µετά τη Βουλγαρία. Ευτυχώς είναι και η Βουλγαρία! Δεν ξέρω
εάν την επόµενη χρονιά θα την φτάσουµε!

Δεν µπόρεσα να σηµειώσω άλλα από αυτά που είπατε, πάν-
τοτε ωραία, επικοινωνιακά. Τα νούµερα είναι πολύ ωραία, τα χει-
ρίζεστε πολύ ωραία µε τόσους εκατοντάδες επικοινωνιολόγους
που έχετε. Αυτή, όµως, που µας παρουσιάζετε είναι µια άλλη Ελ-
λάδα. Με επικοινωνιακά τρικ δεν τρώει κανένας εκεί έξω και αυτό
θα το καταλάβετε στις ευρωεκλογές. Με επικοινωνιακά τρικ ούτε
δόση δανείου πληρώνεις, ούτε τη ΔΕΗ πληρώνεις, ούτε το φα-
γητό πληρώνεις, ούτε την υγεία σου πληρώνεις. Οπότε δεν θα
αντιπαρατεθώ άλλο µαζί σας. Θα σας αφήσω στην κρίση του
λαού αφού έχουµε εκλογές και σ’ αυτή τη πραγµατικά µαύρη πο-
λιτική που έχετε κάνει για τον κόσµο εκεί έξω θα είναι τόσο µε-
γάλο το «µαύρο» -το 40% «last year», θα το δείτε- που θα έχουµε
και εξελίξεις σε αυτό.  Το κρατάµε και θα το δούµε τότε.  

Τώρα για το νοµοσχέδιο δεν ξέρω πόσο χρόνο θα µου δώσετε,
κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Τον µισό χρόνο έχετε
γιατί µίλησε ο Αρχηγός σας. Το γνωρίζετε αυτό. Θα έχετε ανοχή.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΤΣΙΡΩΝΗΣ: Δεν θα µπω σε άλλα θέµατα γιατί θε-

ώρησα ότι αυτά πρέπει να ειπωθούν ως απάντηση. Θα πω ποιοι
θα έπρεπε να είναι οι στόχοι της κρατικής µέριµνας για την ου-
σιαστική προαγωγή του ελληνικού πολιτισµού. 

Θα έπρεπε να είναι η καλλιέργεια και η προβολή ενάρετου
τρόπου ζωής στους πολίτες, µέσα από τη ζωντανή γνώση της
ιστορίας µας και την ανάδειξη των καλών παραδειγµάτων. 

Θα έπρεπε να είναι η µετοχή του απλού λαού στα διδάγµατα
του ελληνικού πολιτισµού, να γνωρίσουµε ξανά τον πλούτο των
προγόνων µας, να βλέπουµε την πολιτιστική κληρονοµιά µας όχι
ως αφορµή ψευτοϋπερηφάνειας, αλλά ως µια µοναδική ευκαιρία
να επωφεληθούµε από την αξία του πολιτισµού των προγόνων
µας, η διεθνής προβολή των ιστορικών αξιών του ελληνικού πο-
λιτισµού στη διαχρονία του µε µέσα και µε τρόπους επικοινωνίας,
που είναι κρίσιµη για τις νέες γενιές. 

Θα µείνω µόνο στο τι θεωρείτε ελληνόφωνα, αν θεωρείτε ελ-
ληνόφωνα τραγούδια που χρήζουν πολιτισµικής προστασίας και
αυτά της τραπ µουσικής στα οποία χρησιµοποιούνται ελληνικοί
στίχοι και εάν ναι, ποια είναι η ποσόστωση του ξένου στίχου που
δέχεστε να περιλαµβάνουν βάσει του νοµοσχεδίου. Επιπλέον, αν
τα ελληνικά είναι η γλώσσα τους, χωρίς όµως να γίνονται κατα-
νοητά λόγω στυλ ή προφοράς ή ακόµα και λόγω ιδιαίτερου λεξι-
λογίου, είναι αποδεκτά; Τα τραγούδια αυτά που βρίθουν
σεξιστικών αναφορών παρακινούν σε πράξεις βίας και ως επί το
πλείστον βωµολοχούν, χρήζουν άραγε πολιτισµικής προστασίας;
Πάγια θέση της Νίκης είναι ότι η άυλη πολιτιστική κληρονοµιά
πρέπει να βιώνεται αντί απλώς να καταγράφεται.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτού)

Δύο λεπτά το πολύ θα χρειαστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η ζώσα παράδοση κάθε σπιθαµής του τόπου µας που συνιστά

την άυλη πολιτισµική µας κληρονοµιά κινδυνεύει συχνά να σβή-
σει κάτω από την αδυναµία να κινήσει το ενδιαφέρον των νέων
να τη γνωρίσουν, να τη ζήσουν, ώστε να µπορέσουν να τη µετα-
λαµπαδεύσουν. 

Εποµένως το µεγάλο έργο της καταγραφής της άυλης πολιτι-
σµικής µας κληρονοµιάς πρέπει να έχει ως κυρίαρχο σκοπό ακρι-
βώς το κέντρισµα του ενδιαφέροντος, την αγάπη και το
ενδιαφέρον για την ενασχόληση. Η ήδη διενεργούµενη  κατα-
γραφή της άυλης πολιτισµικής κληρονοµιάς γίνεται µε απρόθυ-
µους ρυθµούς σε απλοϊκή µορφή µε µόνη σκοπιµότητα την
αποθήκευση για έναν ερευνητή του µέλλοντος, µε αποτέλεσµα
για τον νέο του µέλλοντος να µοιάζει περισσότερο µε κηδει-
όχαρτο.

Το παρόν νοµοσχέδιο είναι τόσο άτονο και χλιαρό στο να εξυ-
πηρετήσει τους προαναφερθέντες σκοπούς, όσο απρόθυµη είναι
και η Κυβέρνησή σας να υπερασπιστεί τις αξίες και τα ιδανικά
της πατρίδας µας και του πολιτισµού µας τα οποία δεν είναι άλλα
από αυτά της Ρωµιοσύνης. 

Η ζώσα πολιτιστική κληρονοµιά µας πρέπει να επικοινωνείται
αποτελεσµατικά στις επόµενες γενιές Ελλήνων της πατρίδας,
αλλά και ανά τον κόσµο στην Οµογένεια. Χρειάζονται επιχορη-
γήσεις των πολιτιστικών δράσεων µε κριτήριο και προτεραιότητα
την ενεργητική ενασχόληση των νέων µε την παράδοσή µας και
την αναζωπύρωση παραδοσιακών τεχνών και εθίµων. Η πολιτική
των επιχορηγήσεων πολιτιστικών δραστηριοτήτων πρέπει να
συνδέεται άµεσα µε αυτές τις προτεραιότητες, όπως και µε την
αξιολόγηση του αποτελέσµατός τους. 

Τα πολιτιστικά αγαθά -στην περίπτωσή µας τραγούδι και µου-
σική, αλλά και ο χορός που έχετε βγάλει απέξω- δεν επιβάλλονται,
αλλά επιλέγονται και για να επιλεχθούν πρέπει µε κατάλληλους
έµµεσους και άµεσους τρόπους να προωθηθούν, αλλά κυρίως να
καλλιεργηθούν.

Ως πρώτο βήµα θεωρούµε απολύτως αναγκαία τη συµπερί-
ληψη στο νέο νοµοσχέδιο της έννοιας του «χοροτράγουδου», δε-
δοµένου ότι πλέον το 40% των καταγεγραµµένων στοιχείων στον
κατάλογο της άυλης πολιτιστικής κληρονοµιάς του Υπουργείου
Πολιτισµού έχουν να κάνουν µε τον χορό. 

Δεύτερο βήµα είναι η καλλιέργεια του ελληνόφωνου τραγου-
διού από την παιδική σχολική ηλικία σε συνεργασία µε το Υπουρ-
γείο Παιδείας. Η ένταξη της διδασκαλίας παραδοσιακού
τραγουδιού και χορού στην εκπαίδευση είναι εξαιρετικά ωφέλιµη
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για τους µαθητές, καθότι δεν προάγει µόνο τον πολιτισµό και την
ταυτότητά τους, αλλά µε το τρίπτυχο «λόγος - µέλος - κίνηση»
αναπτύσσουν δεξιότητες που τους βοηθούν καλύτερα στην
αθλητική και καλλιτεχνική εξέλιξη και στην κοινωνικοποίησή
τους. 

Ένα τρίτο βήµα είναι η ποιοτική αναβάθµιση και ενίσχυση των
ζωντανών εκείνων δράσεων, όπως φεστιβάλ, εκδηλώσεις και πα-
νηγύρια, που σχετίζονται µε το ελληνόφωνο τραγούδι και την
άυλη πολιτιστική κληρονοµιά. Αν όπως αναφέρεται στον σχεδια-
σµό του νοµοσχεδίου η διάχυση της ελληνικής γλώσσας αφορά
και τους επισκέπτες του εξωτερικού, στο πλαίσιο του πολιτιστι-
κού τουρισµού, το παρόν νοµοσχέδιο αποτελεί χρυσή ευκαιρία
για την αξιοποίηση των αναρίθµητων σεµιναρίων ελληνικού
χορού που πραγµατοποιούνται στην Ευρώπη και την Αµερική σε
οµογενείς και αλλοδαπούς. Η πολιτεία όµως µέχρι σήµερα δεί-
χνει να αγνοεί αυτή την δραστηριότητα. 

Για όλους τους παραπάνω λόγους, αλλά κυρίως για την απρο-
θυµία σας να το στηρίξετε -και πώς άλλωστε να θελήσετε να στη-
ρίξετε κάτι που ούτε µπορείτε να το προφέρετε, αντί για
ελληνικό, λέτε ελληνόφωνο τραγούδι- η Νίκη καταψηφίζει το νο-
µοσχέδιο επί της αρχής.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Επόµενος οµιλητής
είναι ο κ. Αριστοτέλης Σπάνιας, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρα-
τίας. 

ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΗΣ (ΤΕΛΗΣ) ΣΠΑΝΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε σή-
µερα το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Πολιτισµού µε τίτλο «Μέτρα
για τη διαφύλαξη και την ανάδειξη της άυλης πολιτιστικής κλη-
ρονοµιάς και λοιπές διατάξεις του Υπουργείου Πολιτισµού».

Η λήψη µέτρων για τον εκσυγχρονισµό και την ενίσχυση του
πλαισίου προστασίας της άυλης πολιτιστικής κληρονοµιάς, η
προώθηση του ελληνόφωνου τραγουδιού και της ορχηστρικής
µουσικής απόδοσής του, η προστασία και η διάχυση της ελληνι-
κής γλώσσας για τη διατήρηση και έκφραση της πολιτιστικής
ταυτότητας, την ανάδειξη, διαφύλαξη και διασφάλιση της βιωσι-
µότητας της άυλης πολιτιστικής κληρονοµιάς αποτελεί τον πυ-
ρήνα και τη βάση αυτού του νοµοσχεδίου.

Για τον λόγο αυτό συστήνεται Συµβούλιο Άυλης Πολιτιστικής
Κληρονοµιάς µε απόφαση του Υπουργού, αποτελούµενο από δε-
καεννέα µέλη, που γνωµοδοτούν για ζητήµατα που αφορούν στη
διαφύλαξη, προστασία και ανάδειξη της άυλης πολιτιστικής κλη-
ρονοµίας, επί θεµάτων εµπλουτισµού του Εθνικού Ευρετηρίου
µε νέα στοιχεία και για την εκπόνηση και εφαρµογή σχεδίου δια-
φύλαξης των στοιχείων που εγγράφονται σε αυτό.

Με απόφαση του Υπουργείου Πολιτισµού συγκροτείται εννε-
αµελής επιτροπή για την ανάδειξη και προστασία της άυλης πο-
λιτιστικής κληρονοµιάς, η οποία εισηγείται στους αρµόδιους
Υπουργούς µέτρα συνεργασίας, όπως την ένταξη στοιχείων της
άυλης πολιτιστικής κληρονοµίας στις βαθµίδες της εκπαίδευσης,
τη δηµιουργία και πιστοποίηση ειδικών επαγγελµατικών εκπαι-
δευτικών δοµών, τη θέσπιση εκστρατειών ενηµέρωσης για τη ση-
µασία της. 

Οι ραδιοφωνικοί σταθµοί υποβάλλουν στο ΕΣΡ βεβαίωση των
αρµόδιων οργανισµών συλλογικής διαχείρισης του ποσοστού µε-
τάδοσης ελληνόφωνων τραγουδιών και µε βάση την κλίµακα,
βγαίνει το ελάχιστο ποσοστό εκτέλεσης ελληνόφωνων τραγου-
διών στους κοινόχρηστους χώρους των ξενοδοχείων και σύνθε-
των τουριστικών καταλυµάτων, τους κοινόχρηστους χώρους των
εµπορικών κέντρων και των µέσων µαζικής µεταφοράς. 

Οι ελληνικές οπτικοακουστικές παραγωγές και κινηµατογρα-
φικές ταινίες που χρηµατοδοτούνται από το δηµόσιο είναι υπο-
χρεωµένες να ενσωµατώσουν το ελάχιστο ποσοστό του συνόλου
της συµµετοχής τους µε ελληνόφωνα τραγούδια. 

Δηµιουργείται ηλεκτρονική βάση δεδοµένων ελληνόφωνου
τραγουδιού Ελλήνων δηµιουργών και διαδικτυακή πλατφόρµα η
οποία παρέχει επιπλέον τη δυνατότητα κατάρτισης πρωτότυπων
λιστών αναπαραγωγής µε χρήση τεχνητής νοηµοσύνης. Μέσω
αυτής παράγεται αυτόµατα το σύνολο των µορφοτύπων που

απαιτούνται για την εκπλήρωση των υποχρεώσεων της γνωστο-
ποίησής της.

Υπάρχει έλεγχος και υποβολή διοικητικών κυρώσεων σε αυ-
τούς που έχουν την εκµετάλλευση των ξενοδοχείων και των του-
ριστικών καταλυµάτων, καθώς επίσης και µέσων µαζικής
µεταφοράς για την παραβίαση µετάδοσης ελληνόφωνου τραγου-
διού. Αν παραβιαστούν οι υποχρεώσεις, µε κοινή απόφαση αιτιο-
λογηµένη από τον Οργανισµό Πνευµατικής Ιδιοκτησίας και των
αρµοδίων οργάνων του Υπουργείου Πολιτισµού και Τουρισµού
επιβάλλεται στον υπόχρεο πρόστιµο. 

Απαγορεύεται η εµπορία εισιτηρίων που εκδίδονται από τον
ΟΔΑΠΠ και η άσκηση επιχειρηµατικής δραστηριότητας ή µετα-
πώληση. Ο οργανισµός είναι αρµόδιος για την αξιοποίηση ακι-
νήτων που ανήκουν στην κυριότητα ή διαχείριση του Υπουργείου
ή στον ίδιο, καθώς και των αναψυκτήριων και πωλητηρίων εντός
αρχαιολογικών και ιστορικών τόπων που λειτουργούν για την
εξυπηρέτηση των επισκεπτών εκεί. Η αξιοποίηση γίνεται µε
σκοπό την εξασφάλιση εσόδων, την ανάδειξη, την προβολή της
πολιτιστικής κληρονοµιάς, την παροχή υπηρεσιών και προϊόντων
υψηλής ποιότητας.

Στελεχώνεται ο οργανισµός µε προσωπικό αυξηµένων προ-
σόντων στα πωλητήρια, τα εργαστήρια, αλλά και στον σχεδιασµό
και την υποστήριξη των έργων που έχει αναλάβει να υλοποιήσει.
Εξασφαλίζεται το προσωπικό ΙΔΟΧ που απασχολείται, καλύπτον-
τας τις ανάγκες των εργαστηρίων και το πωλητηρίων του οργα-
νισµού και τους αρχαιολογικούς χώρους και µουσεία.

Ρυθµίζονται θέµατα του Υπουργείου Πολιτισµού για την εύ-
ρυθµη λειτουργία του και των φορέων που εποπτεύονται από
αυτό. Γίνεται η διεύρυνση της προστασίας των κινητών µνηµείων,
χωρίς να απαιτείται η έκδοση διοικητικής πράξης για τα µεταγε-
νέστερα του 1453 και του 1830 και αφορά δηµόσια έγγραφα,
ιδίως από τις διοικητικές αρχές των ξενοκρατουµένων ελληνικών
περιοχών, τις κοινότητες και θρησκευτικές αρχές, τις διάφορες
αρχές που συγκροτήθηκαν κατά την Επανάσταση, µεµονωµένα
έγγραφα και παντός είδους κειµήλια, χάρτες, σχέδια τα οποία
αναφέρονται στην Ελληνική Επανάσταση. Καθένας που έχει στην
κυριότητά του µνηµείο µεταγενέστερο του 1453 υποχρεούται να
το δηλώσει.

Στο σχέδιο νόµου περιέχεται η παραχώρηση άνευ ανταλλάγ-
µατος της κυριότητας των αναγκαίων ακινήτων στον αρχαιολο-
γικό χώρο των Φιλίππων για την υλοποίηση του έργου της
κατασκευής εγκαταστάσεων πυρόσβεσης. Ακόµη, υπάλληλοι του
Υπουργείου Πολιτισµού που υπηρετούν στον αρχαιολογικό χώρο
και στα µουσεία των νήσων Δήλου και Καστελόριζου θα εισπράτ-
τουν µηνιαίο επίδοµα εφόσον διαµένουν µόνιµα και παραµείνουν
εκεί πάνω από είκοσι τέσσερις µήνες. 

Διευκρινίζεται ότι η χρήση ανιχνευτών µετάλλων ή άλλων ορ-
γάνων διασκόπησης προς διερεύνηση του υπεδάφους του βυθού
ή του πυθµένα δεν επιτρέπεται χωρίς την άδεια της υπηρεσίας
και δηλώνεται υποχρεωτικά στη Διεύθυνση Τεκµηρίωσης και
Προστασίας Πολιτιστικών Αγαθών. Το Υπουργείο Πολιτισµού
ρυθµίζει θέµατα που αφορούν την κατοχή και χρήση τέτοιων ορ-
γάνων, καθώς και τη διαδικασία χορήγησης των σχετικών αδειών. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η προστασία της άυλης πολιτι-
στικής µας κληρονοµιάς αποτελεί εθνικό µας χρέος. Η Κυβέρ-
νηση στηρίζει τον πολιτισµό και το ελληνόφωνο τραγούδι µε
κάθε µέσο. Η διάδοση αυτής της κληρονοµιάς αποτελεί ιερή
υποχρέωση έτσι ώστε να µάθουν όλοι τα εθνικά µας ακούσµατα
που έρχονται από τα βάθη των αιώνων και µεταφέρουν βαριά
κληρονοµιά βγαλµένη µέσα από αγώνες, πολέµους, καταστρο-
φές, νίκες, αλλά πάνω από όλα, µεταφέρουν την απροσδιόριστης
αξίας εθνική µας συνείδηση. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Σπάνια.

Καλείται στο Βήµα ο κ. Αλέξανδρος Καζαµίας, Κοινοβουλευτι-
κός Εκπρόσωπος της Πλεύσης Ελευθερίας. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα
ήθελα να ξεκινήσω µε µια αναφορά στο κρίσιµο θέµα που απα-
σχολεί όλο τον πλανήτη τις τελευταίες µέρες και το οποίο αφορά
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δυστυχώς την ειληµµένη πλέον απόφαση του κράτους του Ισ-
ραήλ να επιφέρει νέο στρατιωτικό χτύπηµα κατά του Ιράν τις
επόµενες µέρες. 

Μια τέτοια εξέλιξη αναπόφευκτα θα επεκτείνει περαιτέρω τον
πόλεµο στη Γάζα που ήδη από τον Δεκέµβριο έχει ανοίξει δεύ-
τερο µέτωπο στην Υεµένη, στην είσοδο της Ερυθράς Θάλασσας.

Η Πλεύση Ελευθερίας έχει εξαρχής προειδοποιήσει ότι η διε-
θνής ανοχή απέναντι στα εγκλήµατα πολέµου και τις ωµές πα-
ραβιάσεις του Διεθνούς Δικαίου που διαπράττει το Ισραήλ στη
Γάζα, αλλά και σε όλη τη Μέση Ανατολή έχουν δώσει το πράσινο
φως για την επέκταση του πολέµου σε όλη την περιοχή. 

Σύµφωνα µε την απεσταλµένη του ΟΗΕ, Φραντζέσκα Αλµπα-
νέζε, σήµερα στη Γάζα συντελείται γενοκτονία. Η µετατόπιση του
ενδιαφέροντος των µέσων µαζικής ενηµέρωσης από την από-
λυτη ανθρωπιστική καταστροφή που βιώνουν οι Παλαιστίνιοι της
Γάζας προς τα πυραυλικά χτυπήµατα ανάµεσα στο Ισραήλ και
στο Ιράν δεν πρέπει να αποσπάσει την προσοχή µας από το
πραγµατικό πρόβληµα, που δεν είναι άλλο από τις φρικτές συν-
θήκες παράνοµης κατοχής του παλαιστινιακού λαού. 

Οι επιπτώσεις µιας περιφερειακής ανάφλεξης ενάντια στην
οποία η Πλεύση Ελευθερίας έχει προειδοποιήσει την Κυβέρνηση
από την πρώτη στιγµή, εκτός από τα σοβαρά θέµατα ασφάλειας
και σταθερότητας στην Ανατολική Μεσόγειο, έχει ήδη προκαλέ-
σει σηµαντικές ανατιµήσεις στις διεθνείς τιµές του πετρελαίου,
οι οποίες επηρεάζουν την τιµή της βενζίνης, ακόµη και στην Ελ-
λάδα. Υπενθυµίζω ότι η τιµή της βενζίνης έχει ήδη ξεπεράσει το
φράγµα των 2 ευρώ το λίτρο και αναµένεται να αυξηθεί παρα-
πάνω. 

Αυτό µας φέρνει και στη γενική απεργία των εργαζοµένων που
συγκεντρώθηκαν σήµερα το πρωί έξω από τη Βουλή. Τα αιτή-
µατα των απεργών, τα οποία κρίνουµε απολύτως λογικά και δι-
καιολογηµένα, περιλαµβάνουν την αποτελεσµατική αντιµετώπιση
της ακρίβειας από την Κυβέρνηση, την πάταξη της αισχροκέρ-
δειας και την επαναφορά των συλλογικών συµβάσεων. 

Πρόκειται προφανέστατα για αιτήµατα που δεν εκφράζουν
µόνο τις ανησυχίες των συνδικαλιστών, αλλά ταυτίζονται µε τις
αγωνίες όλης της κοινωνίας ή τουλάχιστον των µεσαίων και
ασθενέστερων στρωµάτων που αναφέρουν την ακρίβεια, την αι-
σχροκέρδεια και τους χαµηλούς µισθούς ως τα πρώτα προβλή-
µατα της καθηµερινότητας σε όλες τις δηµοσκοπήσεις για
περισσότερο από έναν χρόνο.

Εκείνο που από την πλευρά µας οφείλουµε να πούµε ξεκά-
θαρα στους εργαζόµενους και τους πολίτες όλης της χώρας
είναι ότι η ακρίβεια τροφοδοτείται και από τους πολέµους στην
Ουκρανία και τη Μέση Ανατολή, δύο πολέµους που δυστυχώς
υποστηρίζει η Κυβέρνηση Μητσοτάκη από την πρώτη µέρα. Γι’
αυτό ελπίζουµε να µην έρθει αύριο ο Υπουργός Ανάπτυξης να
σηκώσει πάλι τα χέρια ψηλά και να µας πει ότι η ακρίβεια και η
αισχροκέρδεια είναι εισαγόµενες. 

Εκτός από το γεγονός ότι σε µεγάλο µέρος τους δεν είναι ει-
σαγόµενα φαινόµενα, αλλά οφείλονται στην αδυναµία της Κυ-
βέρνησης να προστατέψει τον Έλληνα καταναλωτή, ακόµη και
στο µέρος τους που έρχεται από το εξωτερικό, όπως παραδείγ-
µατος χάριν η αύξηση της τιµής της βενζίνης, κι αυτό οφείλεται
στην αδιέξοδη πολιτική της διαιώνισης του πολέµου τόσο στην
Ουκρανία όσο και στη Γάζα, παρά το γεγονός ότι και στις δύο
περιπτώσεις οι πάντες γνωρίζουν ότι κανένας από τους δύο αυ-
τούς µεγάλους πολέµους δεν έχει κάνει πρόοδο ως προς την επί-
τευξη των διακηρυγµένων στόχων του.

Και η ρωσική κατοχή συνεχίζει να καλύπτει το 1/6 της Ουκρα-
νίας µετά από είκοσι έξι µήνες και η γενοκτονία των Παλαιστινίων
στη Γάζα µετά από έξι µήνες δεν έχει ξεριζώσει τη Χαµάς. Γι’
αυτό η Πλεύση Ελευθερίας σας καλεί ακόµη και τώρα να αλλά-
ξετε κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης ριζικά πολιτική στα δύο
αυτά κρίσιµα ζητήµατα.

Έρχοµαι τώρα, κύριε Πρόεδρε, στο θέµα του νοµοσχεδίου
που συζητάµε σήµερα. Έχουµε τη µεγάλη τύχη και χαρά να είναι
Βουλευτής µας µια εξαιρετική και καταξιωµένη τραγουδίστρια η
Τζώρτζια Κεφαλά, η οποία µίλησε µε βαθιά γνώση και πείρα για
το νοµοσχέδιο ως ειδική αγορήτρια της Πλεύσης Ελευθερίας.
Θα ήταν εποµένως αδιανόητο να προσπαθήσω να ενισχύσω ή να

συµπληρώσω τα πολύ ενδιαφέροντα πράγµατα που µας είπε.
Στον χρόνο που διαθέτω θα αρκεστώ µόνο στο να δώσω έµ-

φαση σε κάποιες πλευρές του πολιτικού πλαισίου των θέσεων
που διατύπωσε και να κλείσω προβάλλοντας την κεντρική συλ-
λογιστική της Πλεύσης Ελευθερίας γύρω από τις θέσεις αυτές.
Σε τηλεοπτική συνέντευξη που έδωσε η κυρία Υπουργός για το
νοµοσχέδιο αυτό στις 9 Μαρτίου, είπε πολλά ενδιαφέροντα µε-
ταξύ των οποίων θα ήθελα να εστιάσω σε δύο σηµεία. 

Είπε ότι ένα 30% των ακουσµάτων µας είναι το ελληνόφωνο,
το ελληνικό τραγούδι και λίγο παρακάτω τόνισε ότι η πολιτική
που εισηγείται το νοµοσχέδιο, δηλαδή, η χρήση ποσοστώσεων
για το ελληνόφωνο τραγούδι είναι µια πολιτική που έχει υιοθετη-
θεί από άλλες ευρωπαϊκές χώρες µε προεξάρχουσα τη Γαλλία,
η οποία έχει εφαρµόσει ανάλογη πολιτική από το 1986. Έκτοτε
βεβαίως στη Γαλλία ισχύει ο νόµος για το γαλλόφωνο τραγούδι
που ψηφίστηκε το 1994 και αναθεωρήθηκε το 2016, χωρίς
ωστόσο να αλλάζει την κεντρική φιλοσοφία του. 

Αναφέροµαι σε αυτό τον νόµο για να τονίσω δύο πράγµατα.
Πρώτον στη συνέντευξή σας, κύριε Υπουργέ, χρησιµοποιήσατε
τους όρους ελληνόφωνο και ελληνικό τραγούδι εναλλάξ ως συ-
νώνυµα. Σύµφωνα όµως µε τον ορισµό που δίνει το νοµοσχέδιο
για το τι συνιστά ελληνόφωνο τραγούδι στο άρθρο 3, υπάρχει
µια έντονα κειµενοκεντρική και γεωγραφική αλλά όχι µουσική
προσέγγιση, γεγονός που προκαλεί σύγχυση. Το ελληνόφωνο
τραγούδι ορίζεται σύµφωνα µε το νοµοσχέδιο ως εκείνο που
κατά 50% και πάνω έχει ελληνικό στίχο ή σε περίπτωση που πρό-
κειται για ορχηστρικό, χωρίς στίχο δηλαδή, για τραγούδι ή για
µουσική µάλλον ακριβέστερα η οποία έχει ηχογραφηθεί εντός
της ελληνικής επικράτειας.

Με βάση αυτό τον ορισµό όµως κάποια τραγούδια ή κάποια
µουσική, όπως για παράδειγµα τα τραγούδια του Μάνου Χατζι-
δάκι που ηχογραφήθηκαν στις ΗΠΑ στα χρόνια της δικτατορίας
είτε µε αγγλικούς στίχους όπως ο δίσκος «Ensemble» του 1970
ή µόνο µε µουσική, όπως η µουσική του για την ταινία «Blue»,
που σηµειωτέον παίζεται συχνά στα ελληνικά αεροδρόµια και
από αεροπορικές εταιρείες, δεν υπάγονται σε αυτό τον ορισµό. 

Την ίδια στιγµή το νοµοσχέδιο θεωρεί ως ελληνόφωνο τρα-
γούδι µια µουσική χωρίς στίχους, που έχει ηχογραφηθεί –είπαµε-
εντός της επικράτειας. Ωστόσο υπάρχει ένα µεγάλο µέρος της
ελληνικής µουσικής ιδίως των µεγάλων Ελλήνων συνθετών της
διασποράς -και αυτό είναι ένα ζήτηµα που µε ενδιαφέρει ιδιαιτέ-
ρως διότι υπήρξα και εγώ µέχρι πάρα πολύ πρόσφατα Έλληνας
της διασποράς -περιλαµβανοµένων συνθετών όπως του Γιάννη
Ξενάκη, του Γιάννη Χρήστου αλλά και διεθνώς καταξιωµένων
συνθετών, όπως του Σκαλκώτα, των οποίων το έργο ηχογραφεί-
ται από πολλές ξένες ορχήστρες, που δεν εµπίπτει στον ορισµό
του ελληνόφωνου τραγουδιού που προβλέπει το νοµοσχέδιο.
Μπορείτε να διανοηθείτε δηλαδή πόσο προβληµατικός είναι
αυτός ο ορισµός.

Θεωρούµε πως πολλά από αυτά τα ζητήµατα θα είχαν λυθεί
αν επιχειρούσατε έναν διαφορετικό ορισµό του ελληνικού τρα-
γουδιού στο νοµοσχέδιο, που θα ήταν και πληρέστερος και ο λι-
γότερο κειµενοκεντρικός. 

Δεύτερον, ο γαλλικός νόµος Toubon στον οποίο αναφέρθηκε
νωρίτερα και η εισηγήτρια της Νέας Δηµοκρατίας ως υπόδειγµα
που ακολουθεί η Κυβέρνηση, αντιµετωπίζει, όπως γνωρίζουµε,
ένα µεγάλο πρόβληµα εφαρµογής στη Γαλλία. Ιδιαίτερα είναι
πάρα πολύ δύσκολο στις γαλλικές αρχές να βεβαιωθούν ότι
πράγµατι τηρούνται οι ποσοστώσεις. Αντιθέτως υπάρχουν πάρα
πολλά στοιχεία που δείχνουν ότι δεν τηρούνται οι ποσοστώσεις
του νόµου και ότι ο νόµος παρά το γεγονός ότι δεν τηρείται σε
µεγάλο ποσοστό, δεν εφαρµόζεται αποτελεσµατικά στην περί-
πτωση της Γαλλίας.

Η τήρηση και προπαντός η επιτήρηση των ποσοστώσεων που
επιβάλλει το παρόν νοµοσχέδιο είναι ένα ουσιώδες ζήτηµα για
το οποίο θεωρούµε ότι δεν παρέχονται επαρκή εχέγγυα. Τα πρό-
στιµα είναι ήπια και οι προβλεπόµενες διαδικασίες επίβλεψης και
εφαρµογής του είναι υπερβολικά χαλαρές. Επίσης θα πρέπει
εδώ να τονίσουµε ότι το νοµοσχέδιο περιέχει και άλλα ζητήµατα
που µας απασχολούν, όπως για παράδειγµα ότι δεν δίνονται
επαρκή κίνητρα για τους νέους δηµιουργούς ή το γεγονός ότι τα
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άρθρα 5 και 6 προβλέπουν τη σύσταση δυο φορέων ενός συµ-
βουλίου δεκαεννιαµελούς και µιας επιτροπής εννιαµελούς, οι
οποίοι έχουν αρµοδιότητες που αλληλεπικαλύπτονται. 

Επίσης µας προβληµατίζουν ιδιαίτερα κάποια άρθρα του νο-
µοσχεδίου, που προβλέπουν άµεσες αναθέσεις. Και αυτό είναι
κάτι που µας προβληµατίζει ιδιαιτέρως τη στιγµή που έχουν ξε-
κινήσει έρευνες και από την Επιτροπή Ανταγωνισµού εντός της
Ελλάδας αλλά και σε ευρωπαϊκό επίπεδο για τη διάθεση 2,5 δι-
σεκατοµµυρίων ευρώ από το Ταµείο Ανάκαµψης σε δέκα µεγά-
λες ελληνικές επιχειρήσεις, οι οποίες φέρεται να έχουν λάβει
αυτά τα τεράστια κονδύλια 2,5 δισεκατοµµυρίων χωρίς ανταγω-
νισµό, χωρίς ανταγωνιστή. 

Θέλω να κλείσω, κύριε Πρόεδρε, µε ένα γενικό σχόλιο για την
κεντρική συλλογιστική µέσα από την οποία η Πλεύση Ελευθερίας
προσεγγίζει αυτό το νοµοσχέδιο. Για εµάς η προστασία του ελ-
ληνικού τραγουδιού που επιχειρεί και η οποία κατά την άποψή
µας θα µπορούσε να ήταν πληρέστερη και λιγότερο αποσπασµα-
τική, είναι µια επιβεβληµένη πολιτική που θα έπρεπε να είχε υιο-
θετηθεί από δεκαετίες. Στη Γαλλία η σχετική νοµοθεσία που είναι
αυστηρότερη, βρίσκεται εν ισχύ εδώ και τριάντα µε σαράντα
χρόνια. Σε αυτά τα τριάντα ή σαράντα χρόνια δυστυχώς το ελ-
ληνικό τραγούδι υπέστη µεγάλη κρίση. 

Θεωρούµε ότι αν είχε την απαραίτητη στήριξη από το κράτος
σε όλη αυτή την περίοδο, η ελληνική µουσική και το ελληνικό
τραγούδι θα µπορούσαν να αντιµετωπίσουν πολύ καλύτερα αρ-
κετές από τις προκλήσεις που συνάντησαν σε αυτές τις δεκαε-
τίες. Αλλά δεν είναι µόνο το τραγούδι. Συνολικά το κράτος έχει
έναν σηµαντικό ρόλο να παίξει στην προστασία του σύγχρονου
ελληνικού πολιτισµού και της µουσικής και του τραγουδιού από
τις ισχυρές και συχνά ανεξέλεγκτες δυνάµεις της αγοράς που,
όπως γνωρίζουµε, υποβάλλουν την τέχνη και την πολιτιστική κλη-
ρονοµιά στους νόµους της εµπορικότητας και των υψηλών πω-
λήσεων, χωρίς να προάγουν πάντοτε την αισθητική, την
καλλιτεχνική πρωτοτυπία και την πολιτιστική αξία και κληρονο-
µιά. 

Για τον λόγο αυτό θεωρούµε πως το νοµοσχέδιο θα µπορούσε
και θα έπρεπε να υιοθετήσει έναν ευρύτερο και πιο δυναµικό
ρόλο προάγοντας ένα ρυθµιστικό πλαίσιο για την προάσπιση της
ελληνικής άυλης κληρονοµιάς και ιδίως της ελληνικής µουσικής
και του ελληνικού τραγουδιού. Ο Μίκης Θεοδωράκης είχε πει κά-
ποτε ότι σε όλη τη σύγχρονη ιστορία του ο ελληνικός λαός έχει
συνδέσει την καθηµερινότητα και την ταυτότητά του µε τη µου-
σική και το τραγούδι. Αυτή η διαπίστωση είναι σωστή. 

Σήµερα που το ελληνικό τραγούδι βρίσκεται σε µία ευρέως
αναγνωρισµένη κρίση, η πολιτεία οφείλει να το αγκαλιάσει πε-
ρισσότερο και να το στηρίξει µε πολύ πιο εµφατικό και αποφασι-
στικό τρόπο. Το παρόν νοµοσχέδιο επιχειρεί να κάνει ένα βήµα,
αλλά υπάρχει ένα τεράστιο πεδίο περαιτέρω βελτίωσης και επε-
ξεργασίας, το οποίο δεν πρέπει να τεθεί ξανά στο έλεος της
τύχης. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστώ πολύ τον

κ. Καζαµία. 
Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Ελευθέριος Κτιστάκης, Βουλευ-

τής της Νέας Δηµοκρατίας. 
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΚΤΙΣΤΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι, θα εστιάσω στο Κεφαλαίο

Γ’ του εν λόγω σχεδίου νόµου για την προστασία και τη διάχυση
της ελληνικής γλώσσας, του ελληνόφωνου τραγουδιού κ.λπ.. Άλ-
λωστε αυτό συγκέντρωσε και την περισσότερη συζήτηση και
στην κοινωνία και στην ολοµέλεια κατά τη συζήτηση.

Στο κεφάλαιο αυτό δίνονται κίνητρα σε ραδιοφωνικούς σταθ-
µούς. Δεν θεσµοθετείται υποχρέωση µε το προκείµενο νοµοσχέ-
διο. Νοµίζω έχει ξεκαθαρίσει αυτό. Δεν έχει καµµία υποχρέωση
οποιοσδήποτε ραδιοφωνικός σταθµός να αλλάξει το ύφος του,
τη φιλοσοφία του, την ιστορία του αν θέλετε και την εικόνα που
έχει προς το κοινό. 

Εκεί που θεσπίζεται υποχρέωση είναι στους κοινόχρηστους
χώρους ξενοδοχείων και τουριστικών καταλυµάτων κατά το πο-

σοστό 40% για να µεταδίδονται ελληνόφωνα τραγούδια, καθώς
επίσης και σε χώρους υποδοχής, στάθµευσης, ανελκυστήρες,
χώρους αποβίβασης και επιβίβαση των µέσων µαζικής µεταφο-
ράς αεροδροµίων και λιµένων. Και πάλι, βέβαια, εκεί θεσπίζεται
εξαίρεση, όταν υπάρχει ενιαία µοναδική πηγή µουσικής ή δεν
υπάρχει καθόλου µουσική κατ’ επιλογή του ιδιοκτήτη. Αυτό
αφορά τα ξενοδοχεία και τα µέσα µαζικής µεταφοράς.

Ο σκοπός του κεφαλαίου αυτού, όπως άλλωστε αναφέρει και
ο τίτλος, είναι η προστασία και η διάχυση της ελληνικής γλώσσας
αλλά και του ελληνόφωνου τραγουδιού. Θα έλεγα εγώ η διάχυση
της ελληνικής γλώσσας µέσω της προστασίας του ελληνόφωνου
τραγουδιού.

Ακούσαµε διάφορες ενστάσεις, αντιρρήσεις για τον ορισµό
του ελληνόφωνου τραγουδιού: «Έπρεπε να λέγεται ελληνικό»,
«έπρεπε να είναι τα µουσικά έργα των Ελλήνων». Υποθέτω ότι οι
περισσότεροι δεν έχουν λάβει υπ’ όψιν τις υποχρεώσεις που
έχουµε από την ένταξή µας στην Ευρωπαϊκή Ένωση, δηλαδή, ότι
µε βάση το κριτήριο της ιθαγένειας, ενδεχόµενα, ένας τέτοιος
ορισµός και συνακόλουθα µία τέτοια θεσµοθέτηση, θα αντιτίθε-
ται σε ενωσιακούς κανόνες.

Επίσης, ακούσαµε, κυρίως από τον κ. Μπιµπίλα, αναλυτικά, για
τον νόµο στη Γαλλία και συγκεκριµένα παραδείγµατα που υπάρ-
χουν εκεί. Επίσης, στην ανάλυση συνεπειών ρύθµισης υπάρχουν
παραποµπές σε άλλους νόµους κρατών της Ευρώπης, όπως στη
Σλοβακία, στην Ουγγαρία και στην Πορτογαλία. Θα ήθελα, όσον
αφορά τη Γαλλία, να επισηµάνω -πέραν όσων είπε ο κ. Μπιµπίλας
για τα τραγούδια και για τον πολιτισµό- ότι εδώ και δεκαετίες
υπάρχει µια σαφής και αυστηρή τάση στο να προστατεύεται η
γαλλική γλώσσα. Αυτό γίνεται µε τη θέσπιση και υποχρέωση χρή-
σης γαλλικής ορολογίας, κυρίως όσον αφορά την τεχνολογία και
τις επιστήµες, ούτως ώστε να µην χρησιµοποιείται ο αγγλοσα-
ξονικός  όρος, κάτι, το οποίο δεν έχουµε εδώ στην Ελλάδα, ή αν
το έχουµε τουλάχιστον δεν το τηρούµε. 

Τα αναφέρω όλα αυτά, γιατί ο βασικός σκοπός, επαναλαµ-
βάνω, του σχεδίου νόµου που έχουµε ενώπιόν µας, είναι η προ-
στασία σε βάθος χρόνου της ελληνικής γλώσσας. Και τίθεται το
ερώτηµα: Θέλουµε να την προστατεύσουµε; Προστατεύεται µε
το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο; Θέλουµε πιο ευρεία προστασία;

Τα λέω αυτά, κυρίες και κύριοι, γιατί άκουσα προ ολίγων ωρών
τον κ. Νατσιό, τον Πρόεδρο της Νίκης, να καλεί σε µάχη για την
ελληνικότητα. Θέλω να του απευθύνω αντίστοιχα ένα κάλεσµα
και στην υπόλοιπη Αντιπολίτευση: Ιδού η Ρόδος, ιδού και το πή-
δηµα. Αντί να στέλνει χαιρετίσµατα στην εξουσία, εγώ θα τον κα-
λούσα να µείνει στην ουσία και να υπερψηφίσει το πρώτο
νοµοθέτηµα που προστατεύει, µετά από δεκαετίες, το ελληνικό,
το ελληνόφωνο -όπως θέλετε να το πείτε- τραγούδι και σε βάθος
χρόνου την ελληνική γλώσσα. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Κτιστάκη. 

Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Γεώργιος Νικητιάδης, Βουλευτής
του ΠΑΣΟΚ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσω µε αφορµή τη συ-

ζήτηση που έγινε για την καλή νοµοθέτηση και από την Υπουργό
στην επιτροπή και από τον Κοινοβουλευτικό µας Εκπρόσωπο κ.
Μάντζο αλλά και από την εισηγήτριά µας κ. Γρηγοράκου. Τι είναι,
λοιπόν, η καλή νοµοθέτηση, που όλοι την επικαλούµαστε για τη
συγκεκριµένη περίπτωση; Η Κυβέρνηση έχει την ευθύνη λειτουρ-
γίας της αγοράς, των επιχειρήσεων, της ευρυθµίας στην κοινω-
νία συνολικά. Εντοπίζει τα προβλήµατα.

Όταν µιλάµε για άυλη πολιτιστική κληρονοµιά, αν πραγµατικά
θέλουµε να εντοπίσουµε το µεγαλύτερο πρόβληµα που υπάρχει
σε αυτή την αγορά, ένα είναι αυτό. Όπου και αν πάτε στην
αγορά, εστιατόρια, ταβέρνες, µπαρ, καφετέριες, ξενοδοχεία,
όπου και αν πάτε σε ολόκληρη τη χώρα και εσείς, κύριοι συνά-
δελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, είµαι βέβαιος ότι οι συντοπίτες
σας σας βάζουν διαρκώς το πρόβληµα της απαξίας που επικρα-
τεί σε σχέση µε τη συγκέντρωση των χρηµάτων για τα πνευµα-
τικά και συγγενικά δικαιώµατα. Είµαι βέβαιος! Δεν υπάρχει
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περίπτωση να µην είναι έτσι. Είναι τεράστιο θέµα. Πόσο εισπράτ-
τουν αυτές οι εταιρείες; Με ποιον τρόπο το εισπράττουν; Πώς
κάνουν τους υπολογισµούς τους; Κατασχέσεις λογαριασµών σε
επιχειρήσεις από αυτές τις εταιρείες.

Δεν είναι, όµως, µόνο αυτό το πρόβληµα, που δεν ξέρει κανέ-
νας πόσο θα πληρώσει και πότε θα το πληρώσει. Έχουµε, κυρία
Υπουργέ -και δεν ξέρω αν σας το έχουν επισηµάνει- τυχάρπαγες,
αεριτζήδες, εταιρείες που εµφανίζονται χωρίς να έχουν καµµία
σχέση, κάνουν συµβάσεις µε επιχειρήσεις πουλώντας δήθεν και-
νούργια ελληνική µουσική. Και τι κάνουν; Παραποιούν την ελλη-
νική µουσική. Εµφανίζουν ένα ρεπερτόριο µε πεντακόσια
τραγούδια, πεντακόσια µουσικά έργα εντελώς παραποιηµένα,
υποτίθεται ελληνικά. Ο επιχειρηµατίας, επειδή του τα δίνουν
πάρα πολύ φθηνά, κάνει µία σύµβαση και στην ουσία τι πετυχαί-
νουµε; Δεν έχουµε αυθεντική ελληνική µουσική. Έχουµε παρα-
ποιηµένη ελληνική µουσική. Έχουµε αυτούς που δικαιούνται και
πρέπει να εισπράττουν τα πνευµατικά και τα συγγενικά δικαιώ-
µατα -γιατί αλίµονο σε όποιον το αρνείται αυτό- και έτσι οι άν-
θρωποι βρίσκονται τελείως στα χαµένα.

Για του λόγου το αληθές, επικοινωνήστε µε τον πρόεδρο της
ΓΣΕΒΕΕ, επικοινωνήσετε µε τον πρόεδρο των Εστιατορίων στη
Ρόδο, τον κ. Κλούβα, στην Κω τον κ. Σεγραίδο. Μιλάω µαζί τους
τακτικά. Το πρώτο πρόβληµα που µου θέτουν είναι: «Δεν αντέ-
χουµε άλλο µε αυτή την ιστορία. Επιτέλους ένας φορέας».

Εδώ, κυρία Υπουργέ, έχετε εσείς την αρµοδιότητα, δεν λέω
την ευθύνη -την ευθύνη την έχει η Κυβέρνηση συνολικώς- να πά-
ρετε πρωτοβουλία επιτέλους να γίνει ένας φορέας ξανά, όχι
όπως ο παλιός, αλλά ένας σωστός φορέας που να λειτουργεί και
να ξεµπλέξουν οι άνθρωποι από αυτή την έγνοια και να ξέρουν
τι και πόσο και πώς το πληρώνουν. Εγώ σας καλώ να το τολµή-
σετε.

Από τη µεριά µας, από τη µεριά του ΠΑΣΟΚ, είµαστε διατεθει-
µένοι να συµµετάσχουµε και σε διακοινοβουλευτική συζήτηση,
προτού έρθει οτιδήποτε. Θα συνδράµουµε, θα βοηθήσουµε για
να γίνει ένας ενιαίος φορέας.

Να σας θυµίσω ότι ο κ. Γερουλάνος όταν ήταν Υπουργός είχε
τολµήσει να θέσει το θέµα -τότε ήταν ακόµη στα ψιλά η ΑΕΠΙ-
των πνευµατικών δικαιωµάτων. Σας πληροφορώ ότι δέχτηκε κα-
τακραυγή, γιατί υπήρχαν διάφορα συµφέροντα και δυστυχώς,
δεν προχώρησε η συζήτηση. Διαλύθηκε ορθώς η ΑΕΠΙ -όλοι ξέ-
ρουµε την ιστορία πώς εξελίχθηκε- και έχουµε στη συνέχεια µια
κατάσταση που δηµιουργήθηκε επί ΣΥΡΙΖΑ που έχει όλα αυτά τα
προβλήµατα που περιέγραψα πριν από λίγο.

Χαρακτηρίσατε, κυρία Υπουργέ, στην επιτροπή το νοµοσχέδιο
πολυθεαµατικό, ερανιστικό. Αυτό το «ερανιστικό» σε εµένα προ-
σωπικά δεν πάει, δηλαδή κάνω έρανο από εδώ και από εκεί για
να φτιάξω κάτι, αλλά εν πάση περιπτώσει έχει εξελιχθεί σε δό-
κιµη έκφραση, που την έχω παρακολουθήσει. Είπατε, όµως, ότι
επειδή είναι έτσι αυτό το νοµοσχέδιο, δεν έχει ιδιαίτερο κοινο-
βουλευτικό και πολιτικό ενδιαφέρον. Είµαι βέβαιος ότι το είπατε
ξεφεύγοντας από αυτό που πραγµατικά πιστεύετε. Διότι δεν µπο-
ρεί να µην πιστεύετε ότι ένα νοµοσχέδιο που προστατεύει την
πολιτιστική µας κληρονοµιά, την ελληνική γλώσσα, την ελληνική
µουσική δεν έχει τεράστιο, τροµακτικό ενδιαφέρον και πολιτικό
και κοινοβουλευτικό. Είµαι βέβαιος ότι και εσείς το πιστεύετε και
θέλω να σας βεβαιώσω ότι τουλάχιστον από τη µεριά του ΠΑΣΟΚ
είµαστε αταλάντευτοι στο να στηρίξουµε και να προστατεύσουµε
και την ελληνική µουσική και την άυλη πολιτιστική µας κληρονο-
µιά. Όµως είναι µεγάλο θέµα, πρέπει να το δείτε.

Αναφερθήκατε όµως -και έρχοµαι τώρα και στην καλή νοµο-
θέτηση, για να τη συσχετίσω πάντα µε το νοµοσχέδιο- και σε
άλλα θέµατα. Να δούµε τι σηµαίνει καλή νοµοθέτηση. Έχει, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, σηµασία και για εµάς τους ίδιους,
γιατί νοµοθετούµε εδώ µέσα. Κατ’ αρχάς σηµαίνει να έχεις έναν
ποιοτικό νόµο, έναν νόµο µε ποιότητα. Τι είναι, όµως, ένας ποι-
οτικός νοµός; Αυτό το περιγράφει η ίδια η νοµική επιστήµη. Είναι
ένας νόµος που φέρει τα απολύτως απαραίτητα διοικητικά
µέτρα, κατανέµει δικαίως τα απαραίτητα µέτρα, προκειµένου να
επιτύχει τον επιδιωκόµενο σκοπό.

Είστε βεβαία ότι το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο το πετυχαίνει
αυτό; Εγώ προσωπικώς αµφιβάλλω. Πολύ σηµαντικό κοµµάτι της

καλής νοµοθέτησης είναι η ανάλυση των επιπτώσεων, που µάλι-
στα είναι και υποχρεωτική. Λέγεται στη νοµική ορολογία στα αγ-
γλικά «impact assessment». Είναι πολύ γνωστή ορολογία.

Έχετε αναλύσει πραγµατικά τις επιπτώσεις που θα έχει αυτό
το νοµοσχέδιο; Ξέρετε, για παράδειγµα, αν σας ρωτήσω -και δεν
φταίτε εσείς, βέβαια, φταίνε οι υπηρεσίες, φταίει η λειτουργία
γενικά του Υπουργείου- τι ποσοστό ελληνικής µουσικής παίζεται
στα ελληνικά ραδιόφωνα, τι ποσοστό παίζεται στις τηλεοράσεις;
Είµαι βέβαιος ότι δεν το ξέρετε. Αν το ξέρετε, θα χαρώ πολύ να
το ακούσω, για να δούµε και ποιος είναι ο στόχος. Να δούµε και
ποιος είναι ο στόχος και πού θέλουµε να φτάσουµε και ποιες θα
είναι οι επιπτώσεις από το νοµοσχέδιο.

Εγώ φοβάµαι ότι ελάχιστα θα κερδίσουν οι τραγουδιστές, ελά-
χιστα θα κερδίσουν οι µουσικοί από αυτό το νοµοσχέδιο που έρ-
χεται. Άλλωστε, η Κυβέρνησή σας µε την καλή νοµοθέτηση δεν
νοµίζω ότι µπορεί να επαίρεται. Ο ένας µετά τον άλλον οι νόµοι
που ψηφίζετε κηρύσσονται αντισυνταγµατικοί από το Συµβούλιο
της Επικρατείας. Λοιπόν, δεν µπορείτε να πείτε ότι είστε και πρώ-
τοι στην καλή νοµοθέτηση.

Για να κλείσω, δύο θέµατα ακόµα. Η Υπουργός Τουρισµού, η
κ. Κεφαλογιάννη, όταν ήρθε το νοµοσχέδιό σας στη διαβού-
λευση, είπε: «Ανεπίτρεπτη παρέµβαση στην ελεύθερη αγορά».
Αλλάξατε πολλά πράγµατα, όχι µόνο επειδή το είπε η κ. Κεφα-
λογιάννη. Είµαι βέβαιος και από την πίεση που δεχτήκατε από
τους κοινωνικούς φορείς.

Παρά τις αλλαγές, όµως, έχετε υπ’ όψιν ότι η Πανελλήνια Οµο-
σπονδία Ξενοδόχων δήλωσε ότι θα προσφύγει δικαστικά, άρα οι
τουριστικοί φορείς παραµένουν ενάντια στο νοµοσχέδιο επί της
αρχής του. Άρα, η κ. Κεφαλογιάννη που ήρθε εδώ και έλεγε ανε-
πίτρεπτες παρεµβάσεις στην ελεύθερη αγορά, τι έκανε σήµερα;
«Εποίησε την νήσσαν», δεν είπε κουβέντα, παρά το ότι οι τουρι-
στικοί φορείς συνεχίζουν να αντιτίθενται.

Και κλείνω µε ένα θέµα που µε αφορά και προσωπικώς, κύριε
Πρόεδρε -και συγχωρείστε µε και ευχαριστώ για τον παραπάνω
χρόνο- δηλαδή, τη Νίσυρο.

Κυρία Υπουργέ, υποθέτω ότι πληροφορηθήκατε τα γεγονότα
που έλαβαν χώρα µε τον αρχαιοφύλακα του µουσείου. Δεν θα
υπεισέλθω επί της ουσίας. Έχει πάρει τον δρόµο της δικαιοσύ-
νης. Βρίσκεται στην προανάκριση για το τι έκανε αυτός ο αρχαι-
οφύλακας. Εκείνο που ξέρω είναι ότι το νησί είναι αναστατωµένο.
Οι κάτοικοι είναι εξαγριωµένοι µε τον συγκεκριµένο αρχαιοφύ-
λακα.

Και λέω: Ξεκινήσατε, θα ξεκινήσετε ΕΔΕ; Θα τον θέσετε σε
αργία;

Και παρακαλώ, εάν τεθεί σε αργία, φροντίστε, κυρία Υπουργέ,
για να σας θυµίσω ότι µαζί εγκαινιάσαµε αυτό το µουσείο, να µη
µείνει χωρίς αρχαιοφύλακα κλειστό το µουσείο το καλοκαίρι.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Νικητιάδη.
Επόµενος οµιλητής ο κ. Ανδρέας Παναγιωτόπουλος, Βουλευ-

τής του ΣΥΡΙΖΑ.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Αν και τα είπε ωραία ο κ. Νι-

κητιάδης, τι να κάνουµε; Δεν µπορούµε να καλυφθούµε απόλυτα.
Κύριε Πρόεδρε, αξιότιµη κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, ξεκινάω µε το «κάποτε χτίζαµε πολιτισµούς, σήµερα
όµως χτίζουµε εµπορικά κέντρα».

Με αυτή τη γνωστή φράση θα µπορούσαµε λακωνικά να χα-
ρακτηρίσουµε το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα στην Ολο-
µέλεια της Βουλής, γιατί, παρά τον εύσχηµο, αλλά εντελώς
παραπλανητικό τίτλο του, εδώ και πέντε ολόκληρα χρόνια το
µόνο που σας ενδιαφέρει είναι η εµπορευµατοποίηση του ελλη-
νικού πολιτισµού και όχι η υγιής ανάπτυξη στο σύγχρονό του
πλαίσιο, υπό τη στιβαρή θεσµική κρατική εποπτεία για κάτι τόσο
σηµαντικό για τη χώρα µας και προς όφελος όλης της κοινωνίας.

Κατ’ αρχάς, αναρωτιέµαι: Γιατί αποκόπτουµε τον ελληνικό πο-
λιτισµό από την οικουµενική του διάσταση, αφού ο ορισµός του
ελληνόφωνου τραγουδιού, όπως σκιαγραφείται από το νοµοσχέ-
διο, είναι προβληµατικός και στρεβλά εθνοκεντρικός;

Δεν είναι για εσάς ελληνική δηµιουργία το άλµπουµ «Reflec-
tions» του Μάνου Χατζιδάκι, που κυκλοφόρησε το 1970, στα χρό-
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νια της χούντας, στη Νέα Υόρκη, ασχέτως αν αργότερα το έν-
τυσε ο άλλος µεγάλος, ο Νίκος Γκάτσος, µε λόγια και κυκλοφό-
ρησε ως «Αντικατοπτρισµοί»;

Επιπλέον, τα τραγούδια χωρίς στίχους, που τελικά εντάξατε
µετά τη διαβούλευση, θα πρέπει να είναι ηχογραφηµένα στην ελ-
ληνική επικράτεια. Δηλαδή, ο Σκαλκώτας, ο Παπαθανασίου και
άλλοι σε ηχογράφηση του εξωτερικού δεν θα µπορούν να παί-
ξουν;

Με αυτά τα διάσηµα παραδείγµατα θέλω να σας πω ότι στο
όνοµα της ενίσχυσης του ελληνόφωνου τραγουδιού επιλέγετε
επικίνδυνους αποκλεισµούς, οι οποίοι µπορεί να αποδυναµώ-
σουν την ελληνική µουσική δηµιουργία στην ολότητά της.

Ωστόσο, ενώ είναι θετικό ότι έχει προστεθεί η έννοια των πρω-
τοεµφανιζόµενων αναδυόµενων δηµιουργών και καλλιτεχνών, µε
στόχο την ανάγκη µετάδοσης έργων τους σε ώρες ακροαµατι-
κότητας, δεν αναφέρεστε καθαρά σε νέους Έλληνες δηµιουρ-
γούς.

Αν και συµφωνούµε στην αρχή περί συγκεκριµένου ποσοστού
εκτέλεσης ελληνόφωνου τραγουδιού εκεί που µπορεί να είναι
εφαρµόσιµη, δηλαδή στα καζίνο, στους χώρους των ξενοδοχείων
και στους χώρους αναµονής λιµένων και αερολιµένων, υπάρχουν
προβληµατικά σηµεία, γιατί απλούστατα δεν θα υπάρχει τρόπος
ελέγχου και δεν ξέρω αν υπάρχει και η θέληση του ελέγχου.
Διότι, αν δεν υπάρχει έλεγχος, µπορεί να στέλνονται εικονικοί
µορφότυποι και κανείς δεν θα µπορεί να ελέγξει αν πραγµατικά
ακούγονται στην πράξη.

Όπως, όµως, διαπιστώσατε και εσείς, πριν φτάσει στην Ολο-
µέλεια βέβαια το νοµοσχέδιο, ακόµη και εντός της Κυβέρνησής
σας στάθηκαν απέναντι στο ζήτηµα της ποσόστωσης της µουσι-
κής, ειδικά στα ξενοδοχεία και αναγκαστήκατε να υποχωρήσετε.
Και όλα αυτά τα λέµε όχι για να µην απολαµβάνουν οι καλλιτέ-
χνες την απόδοση των πνευµατικών και καλλιτεχνικών δικαιωµά-
των τους -το αντίθετο- αλλά µαζί µε αυτό, που είναι ευκταίο και
επιθυµητό, να ικανοποιούνται οι νοµοθετικοί στόχοι.

Ένα άλλο σηµαντικό σηµείο που εθίγη και στην Επιτροπή Μορ-
φωτικών Υποθέσεων από αυτά που παρακολούθησα είναι η
απουσία των ανθρώπων της τέχνης, της µουσικής, του βιβλίου
στις διατάξεις για την άυλη πολιτιστική κληρονοµιά. Και όχι
µόνον αυτό, αλλά απουσιάζει και κάθε αναφορά στην τοπική αυ-
τοδιοίκηση, παράλειψη η οποία αποκλείει τις τοπικές κοινωνίες,
που συνδιαµορφώνουν και συνδηµιουργούν ένα µεγάλο κοµµάτι
της άυλης πολιτιστικής κληρονοµιάς µας. Και αυτά τα λέω, διότι
διετέλεσα επί είκοσι χρόνια δήµαρχος.

Και εδώ, µιας και το έφερε η κουβέντα µε τα πνευµατικά δι-
καιώµατα, πίνοντας τον καφέ µου προχτές στο καφενείο της γει-
τονιάς -όπου πληρώνεις 1 ευρώ, βέβαια, τον καφέ- µου έφερε
την απόδειξη των πνευµατικών δικαιωµάτων 515 ευρώ. Αυτός ο
άνθρωπος πρέπει να φτιάξει πεντακόσιους δεκαπέντε καφέδες
για να µαζέψει αυτά τα λεφτά, γιατί, όπως λέει, έχει και µια τηλε-
όραση µέσα.

Ο τρόπος υπολογισµού πιθανότατα πρέπει να ιδωθεί ξανά,
διότι δεν ξέρω εάν στα κριτήρια συµπεριλαµβάνεται ο τζίρος
αυτού του καταστήµατος και του κάθε µικρού καταστήµατος. Και
στην κοινωνία που ζούµε, στην πολιτική κατάσταση που ζούµε,
στην κοινωνική κατάσταση που ζούµε σήµερα, µε την πολιτική
αυτή και τον πληθωρισµό αυτής της αισχροκέρδειας που ζούµε,
ένα µαγαζί τέτοιο µπορεί να βγει ή το οδηγούµε ολοταχώς σε
κλείσιµο, όπως πάει.

Επίσης, αγαπητή κυρία Υπουργέ, τείνετε να γίνετε µετρ σε
όλες τις διαστάσεις που έχει η πρακτική των απευθείας αναθέ-
σεων. Έστω ότι τις κατανοούµε, ότι λειτουργεί και η παρέκκλιση,
αλλά µέχρι πού θα φτάσουν τα ποσά;

Γι’ αυτό, διαφωνούµε επί της αρχής στις αυξήσεις των ποσών
των απευθείας αναθέσεων στις 60.000 ευρώ και δεν µπορούµε
να συναινέσουµε, ιδιαίτερα στην περίπτωση του ΟΔΑΠ, του πα-
λιού ΤΑΠ, σε τέτοια αύξηση, γιατί στο τέλος, θα φτιάχνουµε προ-
ϋπολογισµό εκατοµµυρίων και δισεκατοµµυρίων ευρώ για τους
τοµείς του κάθε Υπουργείου απλώς µε απευθείας αναθέσεις.

Να µη µιλήσουµε, επίσης, για το πελατειακό κράτος που επα-
ναφέρετε µε την προσωπική συνέντευξη από τον διαχειριστή
υπάλληλο του κάθε πωλητηρίου του ΟΔΑΠ για την πρόσληψη

συµβασιούχων υπαλλήλων µε συµβάσεις ορισµένου χρόνου.
Πραγµατικά -και αναφέροµαι σε εσάς προσωπικά, διότι σας

γνωρίζουµε χρόνια στο συγκεκριµένο µετερίζι- δεν σας αναγνω-
ρίζω! Πώς µια δηµόσια λειτουργός, που ξεκίνησε την κυβερνη-
τική της πορεία από ένα κόµµα που έφτιαξε τον ΑΣΕΠ, έχει
υιοθετήσει τέτοιες αναχρονιστικές και βαθέως κράτους πολιτικές
πρακτικές της Δεξιάς;

Τέλος, και για να επανέλθω στην εµπορευµατοποίηση του πο-
λιτισµού που αναφέρθηκα στην αρχή, δεν είναι δυνατόν να φέρ-
νετε στη Βουλή των Ελλήνων και να περιµένετε από την Εθνική
Αντιπροσωπεία να συναινέσει στην επέκταση αρχαιολογικής αυ-
τεπιστασίας σε νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου, παρ’ όλο που
υποχωρήσατε και βγάλατε εκτός της πρόβλεψης τα ιδιωτικού δι-
καίου, αν και έχετε αποδείξει ότι δεν παρεκκλίνετε βέβαια από
τους στόχους σας, θα το ξαναφέρετε δηλαδή εντός ολίγων ηµε-
ρών, όπως έλεγε προχθές και ο Άδωνις, ότι «δεν πειράζει, αν
είναι λάθος η νοµοτεχνική, την άλλη βδοµάδα φέρνουµε τροπο-
λογία». Δηλαδή είστε στοχοπροσηλωµένοι. 

Είναι πασιφανές ότι µε την παρούσα ρύθµιση προετοιµάζεται
η δηµιουργία νέων νοµικών προσώπων µε διοικήσεις διορισµένες
απευθείας από την Κυβέρνηση, όπως ισχύει για όλα τα νοµικά
πρόσωπα δηµοσίου δικαίου, τα οποία αυτή τη φορά θα αφορούν
στη λειτουργία αρχαιολογικών χώρων, ανασκαφές ή αναστηλώ-
σεις, διότι τα υπάρχοντα νοµικά πρόσωπα, δηλαδή ο ΟΔΑΠ που
εισπράττει και διαχειρίζεται τα έσοδα από τα µνηµεία και τα µου-
σεία και τα µουσεία που έχουν ιδρυθεί εξαρχής ή µετατράπηκαν
σε νοµικά πρόσωπα -Ακρόπολης και όλα τα υπόλοιπα, τα γνωρί-
ζετε-, δεν διενεργούν αρχαιολογικές έρευνες, εργασίες, ανασκα-
φές, αναστηλώσεις. Πείτε το µου εσείς. Στερεώσεις, αναδείξεις,
συντηρήσεις, διαµορφώσεις. Επίσης, δεν διαχειρίζονται, οργα-
νώνουν, λειτουργούν αρχαιολογικούς χώρους. 

Γνωρίζετε καλύτερα από εµένα -διότι είστε αρχαιολόγος, έχετε
υπηρετήσει την αρχαιολογία για δεκαετίες- ότι µε τον τρόπο
αυτό διά των νοµικών προσώπων και των διορισµένων διοική-
σεων διευρύνεται και εµβαθύνεται η αποδόµηση της αρχαιολο-
γικής υπηρεσίας, χωρίς να αξιολογείται η µέχρι σήµερα αποτυχία
των µουσείων που µετατράπηκαν σε νοµικά πρόσωπα δηµοσίου
δικαίου πριν έναν χρόνο, γιατί ακόµα έχουµε κλειστές αίθουσες,
δεν έχουµε διευρυµένο ωράριο και πολλά δεν λειτουργούν όπως
ακριβώς τα σχεδιάσατε και τα είπατε τότε. Απόδειξη ότι τον Σύλ-
λογο των Ελλήνων Αρχαιολόγων δεν τον καλέσατε καν στη συ-
ζήτηση και στην ακρόαση των φορέων των επιτροπών. 

Η αείµνηστη προκάτοχός σας Μελίνα Μερκούρη, στην οποία,
όπως και εµείς, οµνύετε –και καλά κάνετε-, είχε πει ότι «η Ελλάδα
πρέπει να πρωταγωνιστεί για τον πολιτισµό, αυτό είναι η κληρο-
νοµιά της, αυτό είναι η περιουσία της κι αν το χάσουµε αυτό, δεν
είµαστε κανείς». Και αυτό δεν µπορεί να γίνει µε το να ιδιωτικο-
ποιήσουµε τον πολιτισµό, όπως κάνετε ήδη και όπως κάνετε και
στους άλλους νευραλγικούς τοµείς αυτής της χώρας, την παι-
δεία, την υγεία, την ενέργεια και όλα τα υπόλοιπα. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Παναγιωτόπουλο. 
Επόµενος και τελευταίος οµιλητής είναι ο κ. Ιωάννης Γιάτσιος,

Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας. Μετά θα ξεκινήσουµε µε τις
δευτερολογίες, ως συνήθως, αντίστροφα. Θα ξεκινήσουµε από
την Πλεύση Ελευθερίας και θα κλείσει η Υπουργός Πολιτισµού.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΙΑΤΣΙΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, αγαπητοί συνάδελφοι, για να µπορέσουµε να

αντιληφθούµε πλήρως τη σηµασία του παρόντος νοµοσχεδίου
του Υπουργείου Πολιτισµού, θα πρέπει πρώτα να κατανοήσουµε
τη θέση της Ελλάδας στον κόσµο. Ενώ ήδη εδώ και πολλά χρόνια
αποτελεί µέλος του σκληρού πυρήνα της ευρωπαϊκής οικογέ-
νειας, της Ευρωζώνης και των σηµαντικότερων οργανισµών και
συµµαχιών του δυτικού κόσµου, η Ελλάδα δεν υπήρξε ποτέ µια
βιοµηχανική οικονοµία ούτε µια στρατιωτική υπερδύναµη. Παρ’
όλα αυτά, η χώρα µας ξεχωρίζει στο διεθνές στερέωµα επειδή
ήταν και παραµένει µια µεγάλη πολιτισµική υπερδύναµη. Στον
συλλογισµό όλου του κόσµου η λέξη πολιτισµός είναι συνυφα-
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σµένη µε την Ελλάδα και η Ελλάδα είναι συνώνυµο του πολιτι-
σµού. Με άλλα λόγια, η πολιτιστική µας κληρονοµιά και ο πολιτι-
σµικός µας πλούτος είναι η πραγµατική µας ισχύς. 

Επόµενο σηµείο για να αναδείξουµε τη σηµαντικότητα της
προστασίας και την ανάδειξη της άυλης πολιτιστικής κληρονο-
µιάς είναι να κατανοήσουµε το τι την συνιστά και από τι αποτε-
λείται. Δίπλα στον απτό πολιτισµό, όπως τα κτήρια, τα µνηµεία
και τα λοιπά τεκµήρια από την αρχαιότητα, τα παλαιοχριστιανικά
και βυζαντινά χρόνια, όπως έχουν ήδη καταγραφεί στον σχετικό
κατάλογο της UNESCO, συναντάµε και την άυλη πολιτιστική κλη-
ρονοµιά, όπως τη λαογραφία, το τραγούδι και τη µουσική, τη
γλώσσα και τις παραδόσεις ή αλλιώς τον πολιτισµό της καθηµε-
ρινότητας. Το γεγονός ότι είναι πιο δύσκολο να οριστεί και να
κατανοηθεί, την κάνει ακόµα πιο ευαίσθητη και ευάλωτη και την
ανάγκη για την προστασία και την ανάδειξή της επιτακτική. Σε
αυτή την κατεύθυνση βρίσκεται το παρόν νοµοσχέδιο που µε
προβλέψεις, όπως η σύσταση του Συµβουλίου Άυλης Πολιτιστι-
κής Κληρονοµιάς και της επιτροπής για την ανάδειξη και τη δια-
φύλαξη της άυλης πολιτιστικής κληρονοµιάς, καινοτοµεί στον
τοµέα της προστασίας της.

Θα αρχίσω µε τη διευκρίνιση µιας παρανόησης, την οποία
εσκεµµένα και ηθεληµένα δηµιούργησαν ορισµένες αντιπολιτευό-
µενες δυνάµεις για να ακυρώσουν την προσπάθεια του Υπουρ-
γείου και να απαξιώσουν το νοµοσχέδιο στο σύνολό του. Σύµφωνα
µε το άρθρο 7, ο κάθε ραδιοφωνικός σταθµός είναι ελεύθερος να
συνεχίσει να µεταδίδει το πρόγραµµά του χωρίς να κάνει την πα-
ραµικρή αλλαγή και χωρίς να υπάρχει η παραµικρή υποχρέωση
για εισαγωγή συγκεκριµένου ποσοστού ελληνόφωνου τραγου-
διού. Αυτό που προβλέπει το νοµοσχέδιο είναι η παροχή κινήτρων
και συγκεκριµένα η αύξηση του ανώτατου διαφηµιστικού χρόνου,
εάν και εφόσον ο ραδιοφωνικός σταθµός αυξήσει τον χρόνο µε-
τάδοσης ελληνόφωνου τραγουδιού. Συνεπώς, η µετάδοση ελλη-
νόφωνου τραγουδιού είναι εντελώς προαιρετική και δεν ζητάµε
από κανέναν σταθµό να αλλάξει τη µουσική του ταυτότητα. 

Στα επόµενα άρθρα του νοµοσχεδίου καθορίζεται πού θα είναι
υποχρεωτική η µετάδοση ελληνόφωνου τραγουδιού και πρόκει-
ται για κοινόχρηστους χώρους ξενοδοχείων, τουριστικών κατα-
λυµάτων, εµπορικών κέντρων, µέσων µαζικής µεταφοράς και
χώρους αναµονής λιµένων και αερολιµένων. Με άλλα λόγια, σε
χώρους όπου βρίσκονται πολλοί τουρίστες. Ο απώτερος σκοπός
αυτής της διάταξης είναι οι επισκέπτες της χώρας µας να έρθουν
σε επαφή µε αυτό το κοµµάτι της άυλης πολιτιστικής µας κλη-
ρονοµιάς και κατ’ αυτόν τον τρόπο να προωθηθούν οι Έλληνες
καλλιτέχνες και το έργο τους.

Κυρία Υπουργέ, προέρχοµαι από µια περιοχή της οποίας έχετε
πολύ καλά γνώση και δείξατε ειλικρινές ενδιαφέρον. Στο πρό-
σφατο παρελθόν συνεργαστήκαµε µε την ιδιότητά µου ως Αντι-
περιφερειάρχη της Περιφερειακής Ενότητας Γρεβενών. Είχαµε
µια εξαιρετικά εποικοδοµητική και αποτελεσµατική συνεργασία
για την Ιερά Μονή Ταξιαρχών, για τη Μεγάλη Παναγία στη Σαµα-
ρίνα, για το Ναό των Αγίων Θεοδώρων στο Μαυρονόρος, για τις
αρχαιολογικές ανασκαφές στον Άγιο Γεώργιο και για την ανα-
στήλωση του Γεφυριού του Πασά που άφησε µακροπρόθεσµα
το αποτύπωµά τής στην περιοχή. 

Γνωρίζω, επίσης, ότι γίνεται και µια εξαιρετική δουλειά στα αρ-
χαιολογικά όσο και στα βυζαντινά και µεταβυζαντινά µνηµεία από
την πλευρά της Εφορείας Αρχαιοτήτων Γρεβενών. Σας ζητάµε,
εποµένως, να συνεχίσετε να στέκεστε δίπλα µας και µαζί να φέ-
ρουµε περισσότερα, καλύτερα και ταχύτερα αποτελέσµατα. Ως
εκ τούτου, θα θέλαµε να αναβαθµίσουµε την Εφορεία Αρχαιοτή-
των Γρεβενών µε µόνιµο προσωπικό που θα καλύπτουν τις ανάγ-
κες της συγκεκριµένης υπηρεσίας. 

Τέλος, στη σηµερινή µου οµιλία δεν θα µπορούσα να µην ανα-
φερθώ στις επικείµενες εκλογές και πιο συγκεκριµένα στη λίστα
των υποψηφίων Ευρωβουλευτών που παρουσιάστηκε την περα-
σµένη Δευτέρα. Παρακολούθησα πολύ προσεκτικά τις οµιλίες
τους και διάβασα µε µεγάλο ενδιαφέρον τα βιογραφικά τους. Η
Νέα Δηµοκρατία και ο Πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης
δεν θα µπορούσαν να είχαν καταρτίσει καλύτερο ευρωψηφοδέλ-
τιο, ένα ευρωψηφοδέλτιο που συνδυάζει την εµπειρία µε το νέο
αίµα, τους αγωνιστές της παράταξης µε τους ανθρώπους της

αγοράς και καλύπτει κάθε γεωγραφική περιοχή της πατρίδας
µας. Η κάθε µία και ο κάθε ένας υποψήφιος φέρουν µαζί τους
κάτι ξεχωριστό και όλοι µαζί εκπροσωπούν τις αρχές και τις αξίες
της µεγάλης κεντροδεξιάς παράταξης. Η παρουσία των σαράντα
δύο συγκεκριµένων υποψηφίων, σε συνδυασµό µε την κρισιµό-
τητα των επικείµενων ευρωεκλογών, αλλά και το προνόµιο της
επιστολικής ψήφου για κάθε Έλληνα πολίτη εντός και εκτός της
ελληνικής επικράτειας δεν αφήνουν κανένα περιθώριο για αποχή
και χαλαρή ψήφο στις 9 Ιουνίου. 

Κλείνοντας, θα ήθελα να υπενθυµίσω σε όλους σε αυτή την Αί-
θουσα ότι η παράταξη της Νέας Δηµοκρατίας είναι η πιο φιλο-
λαϊκή παράταξη της χώρας, δίπλα στον κάθε πολίτη, δίπλα στην
κάθε οικογένεια µε µια σειρά µέτρων από το Υπουργείο Κοινωνι-
κής Συνοχής και Οικογένειας, για τη στήριξη όλων αυτών των µέ-
τρων και κυρίως µέτρα κοστολογηµένα και µε ουσία. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Γιάτσιο.

Ολοκληρώθηκε ο κατάλογος των οµιλητών. Θα συνεχίσουµε
µε τις δευτερολογίες των ειδικών αγορητών και εισηγητών.

Καλείται στο Βήµα η κ. Γεωργία Κεφαλά, εισηγήτρια της Πλεύ-
σης Ελευθερίας. Μπορείτε να µιλήσετε και από τη θέση σας,
όπως θέλετε. 

ΓΕΩΡΓΙΑ (ΤΖΩΡΤΖΙΑ) ΚΕΦΑΛΑ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Θα µιλήσω από τη θέση µου. Έτσι κι αλλιώς, θα είµαι σύντοµη.
Νοµίζω ότι έχουµε πει όλα αυτά που θα θέλαµε να πούµε. 

Απλά να κάνω µια διευκρίνιση, επειδή πιστεύω ότι θα ήταν
πάρα πολύ χρήσιµο και για τους χρήστες και για τους ανθρώ-
πους που εισπράττουν τα δικαιώµατα. Υπάρχει ένα µεγάλο κενό
στην αντίληψη του τι ακριβώς κάνουν οι οργανισµοί συλλογικής
διαχείρισης και στον τρόπο µε τον οποίο λειτουργούν. 

Και νοµίζω ότι µια συζήτηση θα µπορούσε να λύσει όλα αυτά
τα θέµατα, µια συζήτηση που θα γίνει στο µέλλον στη Βουλή. 

Υπάρχει, λοιπόν, παρανόηση στον τρόπο είσπραξης και το ότι
µπορεί να υπάρχουν µικρότερες ή µεγαλύτερες εταιρείες ελέγ-
χου και είσπραξης των πνευµατικών δικαιωµάτων, αν θα υπάρχει
µία ή εννιά τέτοιες εταιρείες δεν σηµαίνει πως οι χρήστες πλη-
ρώνουν τα ίδια δικαιώµατα πολλές φορές. Υπάρχει µια τέτοια πα-
ρανόηση που την ακούω από πάρα πολλούς συναδέλφους.

Οι οργανισµοί συλλογικής διαχείρισης µπορεί να είναι νοµικά
πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου, αλλά ελέγχονται και για το καταστα-
τικό τους και για τη δράση τους από το δηµόσιο, υπακούουν σε
κανόνες και δεν λειτουργούν αυθαίρετα. 

Θα ήταν πολύ χρήσιµο, λοιπόν, να γίνει µια ενηµέρωση στο
µέλλον και να φύγει αυτή η καχυποψία που υπάρχει για αυθαί-
ρετα κέρδη, τα οποία µπορεί κάποιοι επιτήδειοι να εκµεταλλεύον-
ται. 

Αυτό ήθελα να επισηµάνω. Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Κεφαλά. 
Επόµενος ειδικός αγορητής είναι ο κ. Ιωάννης Κόντης.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κυρία Υπουργέ, εγώ θα κάνω

µια δευτερολογία, την οποία δεν θα έκανα, επειδή µετά την οµι-
λία µου το πρωί, πήρε τον λόγο ο εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ, ο κ.
Δουδωνής, και αναφέρθηκε στο θέµα που έθιξα µιλώντας για την
εµπιστοσύνη που έχει στη δικαιοσύνη. 

Το δέχοµαι και το αγοράζω και χαίροµαι για αυτό και θεωρώ
ότι θα πρέπει να έχει την ίδια εµπιστοσύνη και στο θέµα των Τεµ-
πών, στο θέµα των υποκλοπών που έχουν σηκώσει τόσο καιρό.
Οι ίδιοι δικαστές είναι, αρεοπαγίτες είναι. Οπότε οφείλουµε να
δεχόµαστε τη Δικαιοσύνη ως έχει και όχι αλά καρτ. Και εγώ θα
χαρώ πολύ να το δω να ισχύει αυτό. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Κόντη.
Επόµενη ειδική αγορήτρια είναι η κ. Ασπασία Κουρουπάκη από

τη Νίκη.
ΑΣΠΑΣΙΑ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
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Αρχικά θα ήθελα να απαντήσω στον Βουλευτή Πιερίας, τον κ.
Κουλκουδίνα, που σχολίασε την παρέµβασή µου για το δηµογρα-
φικό. 

Κύριε συνάδελφε, η πρότασή µας να καταργηθεί πλήρως το
αφορολόγητο των πολύτεκνων οικογενειών είναι απόλυτα κοστο-
λογηµένη µε έγγραφο της ΑΑΔΕ.

Σας καταθέτω στα Πρακτικά τη δηµοσιευµένη στον κοινοβου-
λευτικό έλεγχο απάντηση της ΑΑΔΕ, που αναφέρει µε ακρίβεια
πόσο φόρο χρεώθηκαν είκοσι επτά χιλιάδες πολύτεκνες οικογέ-
νειες της Ελλάδας. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Ασπασία Κουρουπάκη κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τι µας λέει, λοιπόν, το έγγραφο της ΑΑΔΕ; Μας λέει ότι είκοσι
επτά χιλιάδες πολύτεκνες οικογένειες, µισθωτοί και ελεύθεροι
επαγγελµατίες, πλήρωσαν µόλις 15,4 εκατοµµύρια. Αυτά ζητή-
σαµε να στερηθεί ο προϋπολογισµός από τον κ. Θεοχάρη. Γιατί
αρνείστε να το νοµοθετήσετε; Ούτε το ποσό είναι µεγάλο ούτε
ένα ατεκµηρίωτο πυροτέχνηµα, όπως άστοχα είπατε, εκτός φυ-
σικά αν θεωρείτε ότι οι έγγραφες απαντήσεις του κ. Θεοχάρη και
της ΑΑΔΕ είναι αναξιόπιστες. 

Κύριε Κουλκουδίνα, αν όντως ενδιαφέρεστε για τις πολύτεκνες
οικογένειες, τολµήστε να εισηγηθείτε να εξαιρεθούν από τον
φόρο εισοδήµατος για να ωφεληθεί η πατρίδα. Όλα τα υπόλοιπα
είναι υπεκφυγές. 

Επίσης, θα ήθελα να θυµίσω στην κ. Ράπτη, η οποία ανέφερε
το αφορολόγητο επίδοµα µητρότητας ελεύθερων επαγγελµα-
τιών και αγροτισσών του άρθρου 150 του ν.5078, ότι στο νοµο-
σχέδιο που ήρθε στην επιτροπή δεν υπήρχε καµµία πρόβλεψη
ώστε να είναι το επίδοµα αυτό αφορολόγητο. Γι’ αυτό καταθέ-
σαµε σχετικό υπόµνηµα. Σας παραπέµπω στα Πρακτικά της 12ης

Δεκεµβρίου 2023. 
Μπράβο σας που δεχτήκατε το αίτηµά µας για να γίνει αφο-

ρολόγητο το σχετικό επίδοµα. Δεν µπορείτε, όµως, να µας πεί-
σετε ότι θα είχε συµβεί αυτό αν δεν το είχαµε επισηµάνει στον κ.
Τσακλόγλου µε ειδικό υπόµνηµά µας. Από µόνοι σας δεν έχετε
πραγµατικό ενδιαφέρον. Δυστυχώς, βλέπετε το φλέγον ζήτηµα
του δηµογραφικού διεκπεραιωτικά.

Επανέρχοµαι τώρα στο υπό ψήφιση νοµοσχέδιο. Ακούσαµε µε
προσοχή τις τοποθετήσεις όλων και οµολογώ ότι δεν εξεπλάγην.
Είναι γνωστό ότι υπάρχει µια δεδοµένη απαξίωση για την ελληνι-
κότητα που αντικαθίσταται µε εύσχηµο τρόπο από την ελληνοφω-
νία. Έτσι στρώνεται σιγά-σιγά ο δρόµος να µη µιλάµε πια για
ελληνική ταυτότητα και για Έλληνες, αλλά απλώς για ελληνόφω-
νους. 

Όµως, µου έκανε εντύπωση ότι κανείς δεν σχολίασε τον πα-
ραλογισµό να θεωρείται ελληνόφωνο τραγούδι κάθε ορχηστρική
µουσική που θα ηχογραφήσει αλλοδαπός καλλιτέχνης στην Ελ-
λάδα. Ήλπιζα ότι και οι άλλοι συνάδελφοι θα το επεσήµαιναν,
αλλά µάταια. Φοβάµαι ότι θα ζήσουµε κωµικοτραγικές καταστά-
σεις στο µέλλον. 

Εµείς στη Νίκη θα καταψηφίσουµε το νοµοσχέδιο, γιατί είµα-
στε ενάντια στην επιλογή να υποστηριχθεί αυτό που αποκαλείται
ελληνόφωνη µουσική και όχι η πραγµατική ελληνική µουσική και,
µάλιστα, µε τόσο αδέξιο τρόπο. Και λέω αδέξιο γιατί επιβάλλεται
στα ξενοδοχεία µια αναγκαστική αλληλεγγύη την ίδια στιγµή µά-
λιστα που δεν έχετε λύσει τα στοιχειώδη ζητήµατα συντονισµού
των οργανισµών διαχείρισης πνευµατικών δικαιωµάτων που τα-
λαιπωρούν την εστίαση και γενικότερα την αγορά. Στην ουσία
αντί να λύνετε τα προβλήµατα, φορτώνετε τα υφιστάµενα και σε
επιπλέον κλάδους της οικονοµίας. 

Επίσης, είµαστε ενάντια και στις ρυθµίσεις που αφορούν τον
ΟΔΑΠ και την περιουσία του, γιατί δεν υπάρχουν αξιόπιστα εχέγ-
γυα ότι θα αξιοποιηθεί µε σωστό και διαφανή τρόπο. 

Τέλος, αλγεινή εντύπωση µας προκαλεί η δυνατότητα να στη-
θούν µπουφέδες και να γίνουν δεξιώσεις στα µνηµεία µας µε την
πρόφαση της προώθησης της τοπικής γαστρονοµικής κληρονο-
µιάς και σας καλούµε έστω και τώρα να την ανακαλέσετε για να
γλιτώσετε τον διασυρµό που θα προκληθεί από την εφαρµογή
της στην πράξη. 

Η Νίκη καταψηφίζει επί της αρχής και µόνο κατ’ εξαίρεση θα
υπερψηφίσει το άρθρο 24 που αφορά τη χορήγηση επιδόµατος
στους εργαζόµενους του Υπουργείου Πολιτισµού στη Δήλο και
στο Καστελόριζο και το άρθρο 19 που αφορά στη δωδεκάµηνη
διάρκεια των συµβάσεων του ΟΔΑΠ, επειδή κάθε ανάσα στους
εργαζόµενους είναι καλοδεχούµενη και πρέπει να υποστηρίζον-
ται οι άνθρωποι αυτοί έστω και µε τα ηµίµετρα που νοµοθετείτε. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Κουρουπάκη.
Καλείται στο Βήµα η κ. Αθανασία Αναγνωστοπούλου, ειδική

αγορήτρια της Νέας Αριστεράς. 
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Σήµερα, 17 Απριλίου 2024, δεκατρία ακριβώς χρόνια από τον

θάνατο του Νίκου Παπάζογλου, δώδεκα χρόνια ακριβώς την ίδια
µέρα του Δηµήτρη Μητροπάνου θα ήταν στη µνήµη τους ευχής
έργον να συζητάµε για ένα νοµοσχέδιο για την ελληνική µουσική
δηµιουργία. Τους αξίζει και τους αξίζει πάρα πολύ και σε αυτούς
που έχουν πεθάνει και σε αυτούς που ζουν για όσα έχουν προ-
σφέρει σε αυτό τον τόπο. 

Είναι κρίµα –κρίµα- να είµαστε σε ένα νοµοσχέδιο το οποίο πε-
ριγράφεται, τιτλοφορείται ως ερανιστικό, δηλαδή τα γνωστά «νο-
µοσχέδια-σκούπα», και µπαίνει µπροστά αυτό που µας αφορά
όλους και όλες, η ελληνική µουσική δηµιουργία και το ήξερε η
Υπουργός αυτό. Ήξερε ότι αφορά βεβαίως τους καλλιτέχνες,
αλλά ότι αφορά και τα περισσότερα κόµµατα. Το ήξερε, γιατί εί-
χαµε καταθέσει δυο ή τρεις φορές τροπολογία γι’ αυτό το θέµα.
Και το ήξερε πάρα πολύ καλά ότι και µας πονάει και µας κόπτει
και θα µπορούσαµε να κάνουµε µία συζήτηση όπως αξίζει στην
ελληνική µουσική δηµιουργία. 

Κάθε φορά όµως αυτή η Κυβέρνηση και στην προηγούµενη
θητεία της και τώρα, ένα µεγάλο θέµα που απασχολεί, που κινη-
τοποιεί και την ευαισθησία, που θα µπορούσε να κινητοποιήσει
την ευαισθησία της κοινωνίας στη συλλογική συνείδηση, που θα
µπορούσε να κινητοποιήσει επιτέλους την αλληλεγγύη, κάτι που
χρειαζόµαστε, το βάζει ως προπέτασµα καπνού για να φέρει κάτι
άλλο. Είναι κρίµα, πραγµατικά είναι κρίµα!

Κάναµε και θα µπορούσαµε να κάνουµε συζήτηση µε µία αντι-
πολίτευση που µονίµως απαξιώνει η Κυβέρνηση. Και πώς αλλιώς
θα γινόταν, για να µπορεί να περάσει όλα τα άλλα, από το να
απαξιώνει συνέχεια; Να µιλήσουµε για τον ορισµό της ελληνικής
µουσικής δηµιουργίας. Τι σηµαίνει αυτό; Τι µπορεί να συµπερι-
λάβει; Να διαφωνήσουµε, να συµφωνήσουµε κ.λπ.. Θα µπορού-
σαµε να το κάνουµε. 

Θα µπορούσαµε επίσης να βάλουµε τις δυνάµεις µας ο καθέ-
νας, από τη σκοπιά που το βλέπει, το πώς µπορεί να γίνει. Τα ρα-
διόφωνα θέλουν στήριξη, θέλουν οπωσδήποτε στήριξη, αλλά να
γίνει κατανοητό ότι εκπέµπουµε σε αέρα που είναι δηµόσιο
αγαθό, άρα η αλληλεγγύη είναι επιβεβληµένη, είναι επιβεβλη-
µένη γιατί χάρη στη µουσική δηµιουργία ζούµε όλοι. Όµως και
θέλουν κίνητρα, να τους ακούσουµε. 

Οι τηλεοπτικοί σταθµοί επίσης πρέπει να δείξουν αλληλεγγύη,
όπως και τα ξενοδοχεία, τα αεροδρόµια κ.λπ.. Και να γίνει κατα-
νοητό στην κοινωνία, σε µία κοινωνία η οποία εκπαιδεύεται και
από την Κυβέρνησή σας στον ατοµικισµό, ότι είναι πάρα πολύ
σηµαντικό το γεγονός ότι δεν µπορούν να ζήσουν οι χιλιάδες των
δηµιουργών χωρίς το ύψιστο γι’ αυτούς που είναι τα πνευµατικά
δικαιώµατα. 

Δεν θα σχολιάσω διάφορα που άκουσα από την κ. Κεφαλο-
γιάννη. Μάλλον για να φύγει το φως της δηµοσιότητας από την
κόντρα µε την Υπουργό Πολιτισµού, θέλησε να µας µιλήσει για
την ΑΕΠΙ και να «ρίξει» στην κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ τι δεν είχε
γίνει και δεν έχει κάνει. Δεν έχω χρόνο να µιλήσω γι’ αυτό. Λέω
όµως ότι είναι κρίµα.

Βεβαίως, ο γαλλικός νόµος είναι ένας νόµος τον οποίο θα µπο-
ρούσαµε να ακολουθήσουµε. Άκουσα τον κ. Καζαµία. Και εκεί
υπάρχουν δυσκολίες στο να µαζευτούν, να µπορέσει να ελεγχθεί
και να εφαρµοστεί ο νόµος, να ελεγχθεί κατ’ αρχάς το τι παίζει το
κάθε µέσο. Είχαµε δηλαδή να µιλήσουµε για πάρα πολλά πράγ-
µατα και γόνιµα κι ας διαφωνούσαµε, αλλά να µιλήσουµε γι’ αυτά. 
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Τι έγινε επί της ουσίας; Έγινε αυτό που επιδιώκει πάντα η Κυ-
βέρνηση για να απαξιώνει την Αντιπολίτευση, να περάσει έναν
µεγάλο όγκο διατάξεων. Το λέω σε εσάς, τους Βουλευτές και τις
Βουλεύτριες της Νέας Δηµοκρατίας, είδατε ή δεν είδατε ότι τα
δύο τρίτα του νοµοσχεδίου αφορούσαν την πολιτιστική κληρο-
νοµιά; Πείτε µου έναν φορέα, έναν, έναν φορέα που κλήθηκε να
µιλήσει για τα δύο τρίτα του νοµοσχεδίου. Γιατί έγινε αυτό; 

Και δεν είναι µόνο ο Σύλλογος των Ελλήνων Αρχαιολόγων που
είναι ο κατ’ εξοχήν φορέας. Είναι ο ενιαίος Σύλλογος των Εργα-
ζοµένων του Υπουργείου Πολιτισµού. Είναι χίλιοι δύο άλλοι σύλ-
λογοι που καλέσαµε. Κανένας, µα κανένας -και εργαζόµενοι- δεν
κλήθηκε για τα δύο τρίτα. Πού είναι η δηµοκρατική διαβούλευση;
Απλώς ακούµε αυτό που θέλει να πει η Υπουργός. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Και προσέξτε, κυρία Υπουργέ, γιατί και ως τοµεάρχης της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης την περίοδο 2019- 2023, πολλές
φορές µε τον θεσµικό µου ρόλο απευθύνθηκα στο Υπουργείο για
να αποφευχθούν άλλα πράγµατα. Άρα λοιπόν είναι πολύ σηµαν-
τικό να ακούτε τι λέει η Αντιπολίτευση. 

Δεν ακούτε κανέναν και δεν ακούτε κυρίως για τα θέµατα πο-
λιτισµού. Πείτε µου µία φορά που προσκληθήκατε σε ένα τηλε-
οπτικό µέσο µαζί µε κάποιον άλλον από τους Βουλευτές της
Αντιπολίτευσης για να έχετε έναν αντίλογο. Ποτέ, µα ποτέ, ποτέ!
Διάφοροι Υπουργοί της Κυβέρνησης βγαίνουν κατά καιρούς µε
Βουλευτές. Ποτέ εσείς. 

Ποιος λοιπόν εκφέρει τον αντίλογο; Πάντα αυτός που είναι ο
καθ’ ύλην αρµόδιος, ο Σύλλογος Ελλήνων Αρχαιολόγων. Έχετε
πραγµατικά µεγάλη κόντρα µαζί τους, γιατί ακούγεται η φωνή
τους, κυρία Υπουργέ. Αυτό είναι το µεγάλο πρόβληµα, ότι είναι
οι µόνοι που δεν µπορείτε να απαξιώσετε, γιατί πώς να απαξιω-
θούν οι αρχαιολόγοι; Δεν γίνεται γιατί είναι αυτοί που έχουν τη
µεγάλη συνέχεια. Είναι αυτοί που συνοµιλούν µε τον µεγάλο
χρόνο. Είναι αυτοί που συνοµιλούν µε τα έργα ανθρώπων. Δεν
γίνεται. Ακόµα και το Δ.Σ. τους που προσπαθήσατε να το απα-
ξιώσετε, ψηφίστηκε τώρα, τον Οκτώβρη, µε κοσµοσυρροή. Για
πρώτη φορά στα χρονικά συµµετείχε τόσος κόσµος. 

Σας είπα -και θα κλείσω, κύριε Πρόεδρε- και δεν το παίρνω
πίσω και ξέρετε ότι δεν κάνω αξιολογικούς χαρακτηρισµούς εύ-
κολα, είπα ότι λέτε ψέµατα. Βεβαίως λέτε ψέµατα. Καταθέσαµε
την έκθεση της Αρχής Διαφάνειας την άλλη φορά σε εφηµερίδα,
ότι ο σύλλογος δεν ζήτησε ποτέ την άδεια για να κάνει εκδηλώ-
σεις στο κτήριο το οποίο του πήρατε πίσω. 

Η ίδια η Υπουργός έχει παραδεχθεί στο Συµβούλιο της Επι-
κρατείας ότι σε κτήριο που έχει παραχωρηθεί σε φορείς από το
Υπουργείο δεν έχουν κανένα λόγο να ζητάνε άδεια, το Ίδρυµα
«Σαµαρά», το Ίδρυµα «Μητσοτάκη», το Ίδρυµα «Φλογαΐτη» και
χίλια δυο. Βγαίνει αυτός ο τίτλος, δεν ζήτησε ποτέ άδεια ο Σύλ-
λογος Ελλήνων Αρχαιολόγων και τελειώνει εκεί η υπόθεση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κλείστε, παρακαλώ. 
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Θα κλείσω λέγοντας

ένα πράγµα. Το είπα και στην πρωτολογία µου. Μας έχει στοιχί-
σει ακριβά η αλαζονεία αυτής της Κυβέρνησης. Έχει στοιχίσει
πάρα πολύ ακριβά. Τα πενήντα επτά θύµατα των Τεµπών είναι το
αποκορύφωµα. Μην το κάνετε συνέχεια. 

Το κάνετε συνέχεια, συστηµατικά, µε απαξίωση της Αντιπολί-
τευσης και µε φίµωση των φορέων αυτών που είναι το καθήκον
τους να προστατεύουν και την πολιτιστική κληρονοµιά. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Αναγνωστοπούλου.
Επόµενη εισηγήτρια είναι η κ. Σοφία Ασηµακοπούλου, ειδική

αγορήτρια της Ελληνικής Λύσης.
ΣΟΦΙΑ-ΧΑΪΔΩ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Δεν θα δευτερολογήσω. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ωραία. 
Καλείται στο Βήµα για τη δευτερολογία του ο κ. Ιωάννης

Δελής. Αν θέλετε, µπορείτε να µιλήσετε και από τη θέση σας. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Θα µιλήσω από τη θέση µου, κύριε Πρό-

εδρε. 
Εκτός από την κατατεθείσα τροπολογία του Υπουργείου Παι-

δείας στην οποία θα αναφερθώ λίγο παρακάτω, δεν έχουµε ως

σκοπό να προσθέσουµε κάτι επιπλέον. Σε σχέση µε το νοµοσχέ-
διο έχουµε τοποθετηθεί αναλυτικά και επί της αρχής και επί των
άρθρων και στις επιτροπές και σήµερα, στην Ολοµέλεια. 

Ωστόσο, δράττοµαι της ευκαιρίας της συζήτησης ενός νοµο-
σχεδίου που αφορά σε αρχαιολογικά θέµατα, αν και η κ. Υπουρ-
γός λείπει αυτή τη στιγµή, για να θέσω µία ερώτηση προς αυτήν
σε σχέση µε ένα ζήτηµα που έχει προκύψει για τα πέντε µουσεία
που έχουν γίνει νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου, ελπίζοντας
ότι στην κεντρική της τοποθέτηση θα τοποθετηθεί και θα απαν-
τήσει. Ενώ, λοιπόν, έχει, κύριε Πρόεδρε, ξεκινήσει η θερινή πε-
ρίοδος της λειτουργίας των µουσείων και των αρχαιολογικών
χώρων από την 1η του Απρίλη, ενώ έχει τοποθετηθεί όλο το απα-
ραίτητο προσωπικό φύλαξης και καθαριότητας σε όλα τα µου-
σεία, έστω και µε τις συµβάσεις ορισµένου χρόνου -δεν είναι η
ώρα να µιλήσουµε τώρα γι’ αυτό- σε αυτά τα πέντε µουσεία που
έχουν γίνει νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου, δεν έχει ακόµα
προσληφθεί το απαραίτητο προσωπικό φύλαξης και καθαριότη-
τας, µε αποτέλεσµα τα µουσεία αυτά να µη λειτουργούν σύµ-
φωνα µε τις δυνατότητες που έχουν. Δεν µπορούν να
λειτουργήσουν µε διευρυµένο ωράριο, από τις 8.00’ το πρωί, δη-
λαδή, µέχρι τις 8.00’ το απόγευµα, παρά µονάχα λειτουργούν το
πολύ µέχρι τις 15.00’ ή τις 16.00’ και, βεβαίως, δεν λειτουργούν
όλες οι αίθουσές τους. Λειτουργούν, λοιπόν, µερικώς.

Θα θέλαµε µια απάντηση ως προς αυτό το ζήτηµα. Έχουµε
καταθέσει και µία ερώτηση, αλλά το είπα και πριν, κυρία
Υπουργέ, δράττοµαι της ευκαιρίας για να έχουµε µια κατ’ αρχάς
απάντηση γύρω από αυτό το σοβαρό, κατά την άποψή µας, ζή-
τηµα.

Τώρα, ως προς την τροπολογία του Υπουργείου Παιδείας, η
τροπολογία επί της ουσίας αποτελεί µία νοµοτεχνική βελτίωση,
µια παράταση δηλαδή της έναρξης ισχύος του νόµου που ψηφί-
στηκε πριν από λίγες εβδοµάδες για την οµαλή ένταξη των νέων
τµηµάτων στο µηχανογραφικό των µαθητών για το καινούργιο
ακαδηµαϊκό έτος. Είµαστε αντίθετοι και µε τη µεταφορά και µε
την κατάργηση και µε τη συγχώνευση των πανεπιστηµιακών τµη-
µάτων που κατά κόρον λαµβάνει χώρα τα τελευταία χρόνια στο
πλαίσιο των αναδιαρθρώσεων της ανώτατης εκπαίδευσης και ει-
δικά, βεβαίως, για τα Τµήµατα της Εργοθεραπείας και των Αν-
θρωπιστικών Σπουδών και όχι µονάχα µε τον χρόνο έναρξής τους
ή και το πώς θα ενταχθούν στο µηχανογραφικό.

Θα καταψηφίσουµε αυτή την τροπολογία, πολύ απλά γιατί
έχουµε καταψηφίσει και τα σχετικά άρθρα στο νοµοσχέδιο που
συζητήθηκε πριν από λίγες εβδοµάδες.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Δελή.
Επόµενη ειδική αγορήτρια είναι η κ. Παναγιώτα Γρηγοράκου

από το ΠΑΣΟΚ.
Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ (ΝΑΓΙΑ) ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, ευχα-

ριστώ.
Νοµίζω ότι δεν υπάρχει κάτι άλλο να πούµε, όσα θέλαµε να

πούµε ως ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής έχουν ειπωθεί ήδη στην πρω-
τολογία µου.

Από εκεί και πέρα, νοµίζω ότι όλη η Αντιπολίτευση -σύσσωµη-
περιµένει να ακούσει την κυρία Υπουργό, τις θέσεις της, καθώς
και τις απαντήσεις σε όλα αυτά τα οποία διατυπώθηκαν εδώ και
εννέα ώρες που συζητάµε.

Όπως και να έχει, προφανώς, όπως εξηγήσαµε, υπάρχουν αρ-
κετές διατάξεις οι οποίες δεν µας βρίσκουν σύµφωνους επί της
αρχής, όµως, επιβεβαιώνουµε ότι θα ψηφίσουµε «ναι», διότι θε-
ωρούµε ότι πραγµατικά το νοµοσχέδιο είναι στην ουσία ένα δειλό
πρώτο βήµα για την προστασία του ελληνόφωνου τραγουδιού
και της µουσικής.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Γρηγοράκου.
Επόµενη εισηγήτρια είναι η κ. Κυριακή Μάλαµα από τον ΣΥ-

ΡΙΖΑ.
ΚΥΡΙΑΚΗ ΜΑΛΑΜΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα επαναλάβω ότι αυτά που ειπώθηκαν σε όλες τις επιτροπές
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και επί των άρθρων και στις υπόλοιπες και στην ακρόαση φορέων
ήταν υπεραρκετά και η τοποθέτησή µας στην Ολοµέλεια.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Αν µου επιτρέπετε,
στην Ολοµέλεια µιλάµε όρθιοι.

ΚΥΡΙΑΚΗ ΜΑΛΑΜΑ: Συγγνώµη.
Και ο κ. Καλαµατιανός τοποθετήθηκε για την τροπολογία του

Υπουργείου Παιδείας. Εποµένως δεν έχουµε τίποτα άλλο να προ-
σθέσουµε, παρά περιµένουµε να ακούσουµε την κυρία Υπουργό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Μάλαµα.

Τον λόγο έχει τώρα -και κλείνει- η κ. Αγγελική Δεληκάρη, ειση-
γήτρια της Νέας Δηµοκρατίας.

ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΔΕΛΗΚΑΡΗ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καθώς ολοκλη-

ρώνεται η διαδικασία της συζήτησης στην Ολοµέλεια του σχε-
δίου νόµου του Υπουργείου Πολιτισµού, θα ήθελα να σηµειώσω
ότι είχαµε την ευκαιρία να ακούσουµε µε προσοχή τις τοποθετή-
σεις των συναδέλφων σε συνέχεια και της αρκετά παραγωγικής
διαδικασίας που προηγήθηκε στην Επιτροπή Μορφωτικών Υπο-
θέσεων.

Είµαι ιδιαίτερα ευτυχής που το πρώτο νοµοσχέδιο στο οποίο
είµαι εισηγήτρια αφορά στη διαφύλαξη και την ανάδειξη της
άυλης πολιτιστικής κληρονοµιάς καθώς και στην προστασία και
ενίσχυση του ελληνόφωνου τραγουδιού.

Θα ήθελα εν συντοµία να συνοψίσω µερικά κύρια σηµεία του
νοµοσχεδίου και να διατυπώσω ορισµένες σκέψεις, µε αφορµή
τη συζήτηση που προηγήθηκε όλες αυτές τις ηµέρες από τη δη-
µόσια διαβούλευση και την επεξεργασία στην Επιτροπή Μορφω-
τικών Υποθέσεων έως σήµερα.

Η πρόθεση του Υπουργείου Πολιτισµού για την άσκηση απο-
τελεσµατικής και συγκροτηµένης πολιτικής στο πεδίο της ανά-
δειξης της άυλης πολιτιστικής κληρονοµιάς αποτελεί ένα
αποφασιστικό βήµα για την καλύτερη προστασία της. Είναι κεν-
τρική πολιτική επιλογή στη σωστή κατεύθυνση η δηµιουργία των
δύο οργάνων τα οποία έχουν όλα τα εχέγγυα για να πετύχουν
στην αποστολή τους.

Θεσπίζεται επιπλέον ένα πλέγµα ρυθµίσεων για την προστασία
και την ενίσχυση του ελληνόφωνου τραγουδιού, διότι η ελληνική
πολιτεία, ενώ έχει διαµορφώσει ένα θεσµικό πλαίσιο για τις υπό-
λοιπες τέχνες, δεν είχε µέχρι σήµερα µεριµνήσει για την ανά-
δειξη, διάδοση και ανάπτυξη του ελληνόφωνου τραγουδιού, το
οποίο αναµφίβολα αποτελεί ένα σηµαντικό στοιχείο της άυλης
πολιτιστικής κληρονοµιάς µας, που συνδέεται άρρηκτα και µε
την προστασία της γλώσσας µας αλλά και µε την προβολή των
δηµιουργών και γενικά των καλλιτεχνών του ελληνόφωνου τρα-
γουδιού. Άλλωστε, ο όρος «ελληνόφωνο», όπως έχω ήδη τονίσει,
είναι πλέον αρκετά πιο συµπεριληπτικός. Έχει αναγνωριστεί και
από τους φορείς κατά την επεξεργασία στην Επιτροπή Μορφω-
τικών Υποθέσεων πως είναι µια θετική παρέµβαση, στο πλαίσιο
που µια φιλελεύθερη δηµοκρατία µπορεί να θέτει κανόνες, να
δίνει κίνητρα, να εστιάζει πραγµατικά στην άυλη πολιτισµική µας
κληρονοµιά.

Ακόµη, το Υπουργείο Πολιτισµού ενισχύεται µε ένα εργαλείο,
τον Οργανισµό Διαχείρισης και Ανάπτυξης Πολιτιστικών Πόρων,
τον ΟΔΑΠ. Χρειαζόµαστε περισσότερα έσοδα, ώστε ο ΟΔΑΠ να
µπορεί να επιτελέσει την αποστολή του, η οποία είναι σηµαντική
και πολυεπίπεδη. Γι’ αυτό και η δυνατότητα παραχώρησης, εκµί-
σθωσης των πωλητηρίων σε ιδιώτες, η στελέχωσή τους µε προ-
σωπικό αυξηµένων δυνατοτήτων, αλλά και η προµήθεια των
απαραίτητων προϊόντων για τα πωλητήρια συνιστούν απαραίτητη
παρέµβαση προς αυτή την κατεύθυνση.

Θέλουµε τους αρχαιολογικούς µας χώρους και τα µουσεία
µας να είναι ελκυστικά, να λειτουργούν υποδειγµατικά, να δηµι-
ουργούν θετική διάθεση στους επισκέπτες, να προσελκύουν
ακόµη και από µόνα τους επισκέπτες.

Κυρία Υπουργέ, µε αυτό το νοµοσχέδιο το Υπουργείο Πολιτι-
σµού δείχνει έµπρακτα πως έχει το βλέµµα του στραµµένο στο
µέλλον, αναγνωρίζοντας τα προβλήµατα και τις ανάγκες του πα-
ρόντος. Νοµοθετεί για να θεραπεύσει ζητήµατα δεκαετιών, για
να διορθώσει παθογένειες που δηµιούργησε η οικονοµική κρίση
της παρελθούσας δεκαετίας. Είναι σίγουρο ότι πάντοτε θα χρει-

άζονται νέες παρεµβάσεις, καθώς ζούµε σε έναν κόσµο διαρκώς
εξελισσόµενο, µε ταχύτητες που ορισµένες φορές είναι ιλιγγιώ-
δεις, τόσο σε κοινωνικό όσο και σε τεχνολογικό επίπεδο. Νέες
ανάγκες δηµιουργούν την απαίτηση για στοχευµένες λύσεις.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η κυρία Υπουργός έλαβε υπ’
όψιν σχόλια της διαβούλευσης και της συζήτησης µε τους φο-
ρείς, όπως φάνηκε στις συνεδριάσεις της Επιτροπής Μορφωτι-
κών Υποθέσεων, και αυτό θα πρέπει να το επικροτούµε και όχι
να το καταδικάζουµε.

Κλείνοντας αυτή τη δεύτερη τοποθέτησή µου, θα ήθελα να
σας µεταφέρω ότι η πλειοψηφία των ανθρώπων της µουσικής
χαιρετίζει την πρωτοβουλία του Υπουργείου. Ορισµένοι επισή-
µαναν πως ίσως θα έπρεπε να είχε έρθει νωρίτερα. Αυτό που λέω
εγώ, όµως, είναι το εξής: Ήρθε τώρα, ήρθε µε τη σωστή προ-
ετοιµασία και αυτό πιστώνεται στην Υπουργό Πολιτισµού, που
διαχρονικά έχει δείξει το ενδιαφέρον της για την άυλη πολιτι-
στική κληρονοµιά και για τις τέχνες, αλλά και στους συνεργάτες
της, που εργάστηκαν άοκνα, ώστε να είµαστε σε θέση σήµερα
να φέρουµε το νοµοσχέδιο αυτό ενώπιον της Εθνικής Αντιπρο-
σωπείας.

Ο πολιτισµός και οι τέχνες, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µπο-
ρούν και πρέπει να αποτελέσουν σηµείο σύγκλισης και σύνθε-
σης, αφορµή για υπέρβαση των κοµµατικών και ιδεολογικών
γραµµών. Ας σκεφτούµε αυτά που µας ενώνουν και ας στηρί-
ξουµε τη νοµοθετική πρωτοβουλία του Υπουργείου Πολιτισµού.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Δεληκάρη.

Τη συνεδρίαση θα κλείσει η Υπουργός Πολιτισµού, η κ. Μεν-
δώνη.

Ορίστε, κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού): Ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, στην αρχή θα προσπαθήσω να

δώσω όσες περισσότερες απαντήσεις µπορώ γι’ αυτά τα οποία
άκουσα και θα κρατήσω για το τέλος της οµιλίας µου τα όσα
αφορούν το ελληνόφωνο τραγούδι και τις σχετικές ρυθµίσεις. 

Θα ξεκινήσω από την τελευταία αναφορά της κ. Αναγνωστο-
πούλου, ότι η Υπουργός, εγώ δηλαδή, παραδέχθηκε ενώπιον του
Συµβουλίου της Επικρατείας ότι τα παραχωρηµένα κτήρια του
Υπουργείου Πολιτισµού δεν χρειάζονται να παίρνουν άδεια από
το Υπουργείο για τις εκδηλώσεις τους. Επειδή ουδέποτε το είπα
αυτό στο Συµβούλιο της Επικρατείας ούτε σε κανένα έγγραφο
που έχει κατατεθεί, θα παρακαλούσα την κ. Αναγνωστοπούλου
να το καταθέσει στη Βουλή µέχρι το τέλος της συνεδρίασης. 

Από εκεί και πέρα, συνέχισε λέγοντας ότι ο Σύλλογος Ελλήνων
Αρχαιολόγων έφυγε από το κτήριο, τον διώξαµε από το κτήριο,
διότι είµαστε σε κόντρα. Λοιπόν, για να τελειώνουµε µε όλα αυτά
τα οποία ακούγονται, ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι το κτήριο της
Ερµού 134-136 ανήκει στο ελληνικό δηµόσιο και από το 1994
είναι κηρυγµένο µνηµείο και χαρακτηρισµένο ως έργο τέχνης. Ο
αποκλειστικός σκοπός της παραχώρησης, όταν έγινε το αίτηµα
το 1982, ήταν το Υπουργείο να ικανοποιήσει το αίτηµα του τότε
ΣΕΑ, µε το οποίο ο τότε ΣΕΑ ζητούσε χώρο αποκλειστικά και
µόνο για να στεγάσει τα γραφεία και τη βιβλιοθήκη του. Έτσι, η
απόφαση παραχώρησης που εκδόθηκε το 1982 ανέφερε ρητά
ότι η µόνη χρήση του ακινήτου που επέτρεπε η διοίκηση ήταν η
χρήση µόνο από τον Σύλλογο Ελλήνων Αρχαιολόγων και απο-
κλειστικά για έδρα αυτού, δηλαδή για τον τόπο που το σωµατείο
θα ήθελε να ασκεί τη διαχείριση των υποθέσεών του και να λαµ-
βάνει τις αποφάσεις του.

Τον Ιούλιο του 2023 το Υπουργείο Πολιτισµού πληροφορήθηκε
από τον Τύπο ότι τέσσερις οµάδες ιδιωτών, µία οµάδα µε την επω-
νυµία «Κατάληψη του ακινήτου Νοταρά 26», µία αθλητική ερασι-
τεχνική οµάδα µε τον τίτλο «Αστέρας Εξαρχείων», µία οµάδα
µουσικών και µία οµάδα ιδιωτών που κατά τη δήλωσή της, εννοώ
της οµάδας, µεριµνά για τις ευπαθείς κοινωνικές οµάδες είχαν
πραγµατοποιήσει στο ακίνητο δική τους εκδήλωση µε µουσικό
δρώµενο από τέσσερα µουσικά σχήµατα. Αυτό σήµαινε ότι το ακί-
νητο χρησιµοποιούνταν όχι από τον ΣΕΑ, αλλά από τρίτα πρό-
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σωπα και άρα παραβιαζόταν η απόφαση της παραχώρησης, η
οποία ήταν αποκλειστικά για τον ΣΕΑ. Μάλιστα, όπως διερευνή-
σαµε, σε κάποιες περιπτώσεις η παραχώρηση αυτή ήταν και µε
αντάλλαγµα. Αυτό, λοιπόν, για να δούµε ποιος είναι ο πραγµατικός
λόγος για τον οποίο ήρθη η απόφαση παραχώρησης στον ΣΕΑ.

Θα συνεχίσω µε τον ΣΕΑ, αλλά στο σηµείο αυτό θα ήθελα να
µείνω στην τελευταία αναφορά που κάνατε, ότι ελέχθη κάτι τέ-
τοιο από εµένα στο Συµβούλιο της Επικρατείας. Θα ήθελα, λοι-
πόν, να πω το εξής. Κάθε φορά που ακούω την Αντιπολίτευση
και δη την Αξιωµατική να µιλά µε τόσο µένος για την πολιτική της
Κυβέρνησης στον πολιτισµό, για το Υπουργείο Πολιτισµού και
για εµένα προσωπικά, καταλαβαίνω τι είναι αυτό που ενοχλεί. Το
είπα και προηγουµένως, όταν µίλησα µε την κ. Ακρίτα. Αυτό το
οποίο ενοχλεί είναι ότι γίνεται έργο σε όλη την Ελλάδα. Γίνεται
τέτοιο έργο που δεν έχει ξαναγίνει, κάτι που αποδεικνύουν οι
αριθµοί. Το άκουσα και από τους Βουλευτές µας που µίλησαν
και ο καθένας αναφέρθηκε στην περιφέρειά του. Φυσικά δεν θα
τους απαντήσω τώρα. Όλα αυτά µπορούµε να τα πούµε κατ’
ιδίαν, για να µην παίρνω περισσότερο χρόνο. Όµως, θα χρησι-
µοποιήσω ένα παράδειγµα, για να δει κανείς τη µίζερη στάση της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης και την άγνοια για το τι πραγµατικά
γίνεται ή για την ηθεληµένη άγνοια.

Η Βουλευτής Τρικάλων του ΣΥΡΙΖΑ αναφέρθηκε στο τι θα πρέ-
πει να γίνει στα Τρίκαλα, δηλαδή στην περιοχή της. Αυτό που µας
είπε, λοιπόν, είναι ότι τα Τρίκαλα ονειρεύονται να έχουν ένα µου-
σείο, γιατί έχουν µια καταπληκτική πολιτιστική κληρονοµιά -αυτό
είναι πραγµατικό- και δεν έχουν µουσείο. Θα µπω πάλι στον πει-
ρασµό να ρωτήσω τι έκανε η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ το 2015 -
2019 για το µουσείο στα Τρίκαλα. Τίποτα! 

Τι έκανε η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας; Ήρθαµε σε συ-
νεννόηση µε το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας και παραχωρήθηκε
στο Υπουργείο Πολιτισµού το κτήριο της ΤΑΞΥΠ, της Ταξιαρχίας
δηλαδή, στο κέντρο των Τρικάλων, προκειµένου να γίνει αρχαι-
ολογικό µουσείο. Αυτό έγινε το 2020. Τι κάναµε στη συνέχεια;
Βρήκαµε τους πόρους, οι οποίοι είναι περίπου 1,5, αν θυµάµαι
καλά, 1,6, για την εκπόνηση της µελέτης. Κάναµε όλη τη διαδι-
κασία που έπρεπε να γίνει για την εκπόνηση της µελέτης και η
µελέτη ολοκληρώνεται τον Ιούλιο, για να περάσει από τα αρµό-
δια όργανα του Υπουργείου Πολιτισµού και να γίνει το έργο, εν-
τασσόµενο σε χρηµατοδοτικό εργαλείο και να αποκτήσουν τα
Τρίκαλα µουσείο. Η συνάδελφος, λοιπόν, ή το αγνοούσε ή ήθελε
να το αγνοεί. 

Μας είπε, επίσης, για την Αρχαία Πέλιννα και τα καταπληκτικά
ευρήµατα και για την Αρχαία Τρίκκη. Φυσικά, έτσι είναι! Ποιος
ενέταξε και πότε τα έργα αυτά και γίνεται η ανάδειξη της Αρ-
χαίας Πέλιννας και της Αρχαίας Τρίκκης; Το 2020 και το 2021 η
Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και εξασφάλισε τους πόρους
από το ΕΣΠΑ. 

Μας είπε για το Κουρσούµ Τζαµί, το οποίο βρίσκεται στα Τρί-
καλα και για το τι γίνεται το Κουρσούµ Τζαµί. Δεν γινόταν τίποτα.
Έγινε, όµως, το 2020 και το 2021, όταν αναθέσαµε τις µελέτες
αποκατάστασης για το Κουρσούµ Τζαµί. Οι µελέτες ολοκληρώ-
θηκαν και κατατέθησαν προ δύο ηµερών στο Κεντρικό Αρχαιολο-
γικό Συµβούλιο.

Μας είπε τι έγινε τι γίνεται µε τη Γέφυρα της Σαρακίνας, η
οποία υπέστη και αυτή ζηµιές από τον «Ντάνιελ». Της είπα εκείνη
την ώρα και παρεξηγήθηκε η κ. Μάλαµα, επειδή τη διέκοψα, ότι
θα έπρεπε να ξέρει ότι γίνονται µελέτες. Θα έπρεπε να το ξέρει,
γιατί το έχουµε ανακοινώσει.

Έχουµε, λοιπόν, πέντε έργα στα Τρίκαλα τα οποία έχουν δρο-
µολογηθεί από αυτή την Κυβέρνηση, εξελίσσονται από αυτή την
Κυβέρνηση, τελειώνουν µε αυτή την Κυβέρνηση και δεν έχετε
την ευθύτητα να το πείτε και ρωτάτε τι γίνεται στα Τρίκαλα, Ε,
ό,τι γίνεται, λοιπόν, στα Τρίκαλα γίνεται και σε όλη την Ελλάδα
και γι’ αυτό σήµερα το Υπουργείο Πολιτισµού έχει ένα πρό-
γραµµα οκτακοσίων είκοσι έξι έργων υποδοµών µε προϋπολογι-
σµό 1,2 δισεκατοµµυρίου, χάρη στην πολιτική της Κυβέρνησης
του Κυριάκου Μητσοτάκη. Τα µισά από αυτά τα χρήµατα προέρ-
χονται και έχουν εξασφαλιστεί από το Ταµείο Ανάκαµψης. Έτσι,
λοιπόν, τουλάχιστον σε αυτόν τον χώρο θέλουµε να µαθαίνουµε
να είµαστε ειλικρινείς.

Πάµε, λοιπόν, στα υπόλοιπα. Άκουσα ότι είµαστε µαζί µε τα
«κοράκια» της κερδοσκοπίας για να τους δώσουµε την πολιτι-
στική κληρονοµιά και ότι γίνεται έφοδος στον αρχαιολογικό
πλούτο της χώρας. Νοµίζω ότι τα είπε και ο κ. Κέλλας. Αν δεν
κάνω λάθος, δέκα χιλιάδες πεντακόσια εξήντα τέσσερα µνηµεία
ο ΣΥΡΙΖΑ τα απέδωσε στο ΤΑΙΠΕΔ. Αυτοί θα µπορούσαν να θε-
ωρηθούν και «κοράκια», αν και είναι ντροπή να ακούγεται αυτή η
λέξη εδώ µέσα. Ανάµεσα σε αυτά είναι η Ροτόντα, η Αχειροποί-
ητος, η Κνωσός, οι Φίλιπποι, οι Αιγές, τα φρούρια της Κέρκυρας.
Νοµίζω ότι δεν θέλετε να σας απαριθµήσω δέκα χιλιάδες εξακό-
σια τόσα µνηµεία. Και τα λέω αυτά, για να ξέρουµε ποιος δίνει τι
σε αυτά που εσείς ονοµάζετε «κοράκια». 

Πάµε, λοιπόν, να δούµε και κάτι άλλο. Μας είπατε ότι κανιβα-
λίζουµε τον αρχαιολογικό νόµο. Το 2002, όπως σας είπα και στην
επιτροπή, είχα την τιµή να προεδρεύω αυτής της νοµοπαρα-
σκευαστικής επιτροπής για τον αρχαιολογικό νόµο. Τότε, πάλι
µε την ίδια γνωστή διαδικασία, κανιβαλίζαµε τον νόµο του 1932,
που ήταν ο προηγούµενος του ν.3028. Έρχεστε, δηλαδή, και µας
λέτε ότι κανιβαλίζουµε τον νόµο τον οποίο φτιάξαµε. Θα ήµασταν
τουλάχιστον προβληµατικοί αν κάναµε κάτι τέτοιο.

Σας το είπα και στην επιτροπή, αλλά δεν θέλετε να το ακού-
σετε. Πάρτε µία-µία τις διατάξεις. Πουθενά δεν παραβιάζεται ο
αρχαιολογικός νόµος του 2002, πουθενά δεν παραβιάζεται ο κω-
δικοποιηµένος νόµος περί αρχαιοτήτων και πολιτιστικής κληρο-
νοµιάς, ο ν.4858/2021. Βρείτε µία διάταξη, φέρτε τή µας και
ελάτε να τα πούµε! 

Σας ακούω να λέτε για την εκχώρηση σε ιδιώτη της πολιτιστι-
κής κληρονοµιάς, του αρχαιολογικού έργου και επιµένετε σε
αυτό. Στον χρόνο που µεσολάβησε δεν φροντίσατε να δείτε τι
είναι το αρχαιολογικό έργο και ποια είναι η θεσµική επίθεση την
οποία δέχονται οι αρχαιότητες µε το άρθρο 27. Απολύτως καµ-
µία! Διότι η αυτεπιστασία, την οποία εµείς καθιερώσαµε και ενι-
σχύσαµε, δουλεύει και θα δουλεύει και για την Αρχαιολογική
Υπηρεσία. Όµως, δικαίωµα αυτεπιστασίας έχουν και τα νοµικά
πρόσωπα, τα οποία προφανώς δεν είναι ιδιώτες. Τα νοµικά πρό-
σωπα δηµοσίου δικαίου δεν είναι ιδιώτες, είναι δηµοσίου δικαίου.
Αυτό το δικαίωµα έχουν αυτοί οι επτά φορείς, τους οποίους σας
είπα και προχθές, αλλά δεν δέχεστε να τους ακούσετε. Αυτοί οι
επτά φορείς είναι τα πέντε µουσεία, το Μουσείο της Ακρόπολης
και ο ΟΔΑΠ, που κάνουν αρχαιολογικό έργο. Αυτοί, λοιπόν,
έχουν δικαίωµα να κάνουν αυτεπιστασία σε αυτούς τους τοµείς
που τους λένε οι ιδρυτικοί τους νόµοι. 

Κάθεστε και µου λέτε για ανασκαφές. Ποιος σάς είπε ότι θα
κάνει ένα µουσείο ανασκαφή; Κανείς. Όµως, το Μουσείο της
Ακρόπολης δικαιούται µε αυτεπιστασία να κάνει την έκθεση την
περιοδική ή να διορθώσει την έκθεση που υπάρχει σήµερα στο
µουσείο. Το ίδιο συµβαίνει και µε τα άλλα µουσεία. Και ο ΟΔΑΠ
έχει δικαίωµα µε αυτεπιστασία να ψηφιοποιήσει το φωτογραφικό
του αρχείο. 

Τι κάθεστε, λοιπόν, και λέτε; Ή δεν τα γνωρίζετε ή τα γνωρί-
ζετε και τα λέτε σκόπιµα. 

Επίσης, µας είπε η κ. Μάλαµα ότι όλα αυτά µόλις γίνει κυβέρ-
νηση ο ΣΥΡΙΖΑ θα τα καταργήσει. Βεβαίως, «η ελπίς ου καταισχύ-
νει», αλλά, για να γίνετε κυβέρνηση, έχουµε ακόµα πολλά-πολλά
χρόνια. Όµως, ακόµα και έτσι να ήταν, θα έπρεπε να γνωρίζετε ότι
η αναδροµική κατάργηση γεννηµένων αξιώσεων απαγορεύεται και
από το Σύνταγµα και από την Ευρωπαϊκή Σύµβαση Δικαιωµάτων
του Ανθρώπου. Έτσι, για να µην πετάµε απλώς κορώνες!

Πάµε τώρα να δούµε σε ποιες περιπτώσεις έχουµε παραχω-
ρήσει την πολιτιστική κληρονοµιά σε ιδιώτες και σε εργολαβικά
συµφέροντα, γιατί µας είπε η εισηγήτρια του ΣΥΡΙΖΑ ότι βγάλαµε
έναν διαγωνισµό που δίνουµε ενάµισι εκατοµµύριο για να στεγά-
σουµε υπηρεσίες µας. 

Μάλιστα. Όπως ξέρετε, το Υπουργείο Πολιτισµού έχει ένα
πρόβληµα στέγης γενικότερα, το οποίο επιλύεται µεσοµακρο-
πρόθεσµα µε τη µεταστέγαση των Υπουργείων στα παλιά κτήρια
της «ΠΥΡΚΑΛ». Όµως, µέχρι τότε υπάρχουν µισθώµατα τα οποία
έχουν λήξει και υπάρχουν ιδιοκτήτες οι οποίοι απειλούν µε εξώ-
σεις τις υπηρεσίες. 

Αναφέρεστε σε ένα συγκεκριµένο κτήριο. Τι κάναµε σ’ αυτό;
Επειδή η ΑΔΕ, µια άλλη δηµόσια υπηρεσία, έφυγε από αυτό το
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κτήριο, το πήραµε για τα επόµενα δέκα χρόνια, για να στεγά-
σουµε τη Διεύθυνση Αναστήλωσης Αρχαίων Μνηµείων και τη Δι-
εύθυνση Αναστήλωσης Βυζαντινών και Μεταβυζαντινών
Μνηµείων, γιατί τους έκαναν έξωση οι ιδιοκτήτες των κτηρίων
όπου στεγάζονταν. 

Αυτή, λοιπόν, είναι η κατασπατάληση των πόρων, να µη βρεθούν
στον δρόµο υπηρεσίες. Και τολµάτε και τα λέτε, για να δηµιουρ-
γήσετε εντυπώσεις. Και σας απαντάµε στον κοινοβουλευτικό
έλεγχο και νοµίζετε ότι σας λέµε ψέµατα, γιατί εσείς έχετε γαλου-
χηθεί µε το ψέµα. 

Δεν θέλω να επαναλάβω τα όσα είπα στην επιτροπή για την
παροχή των υπηρεσιών υγείας. Μας τα είπε εδώ και ο Κοινοβου-
λευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ, λες και δεν είχε διαβάσει τα
πρακτικά. 

Σας το είπα και σας το επαναλαµβάνω. Ναι, θέλουµε ουσιαστι-
κές υπηρεσίες υγείας σε αρχαιολογικούς χώρους οι οποίοι έχουν
έντονο ανάγλυφο, ολισθηρότητα και ανεβαίνουν πολύ υψηλές
θερµοκρασίες. Μετά από µελέτη επιλέξαµε έξι χώρους, οι οποίοι
συγκεντρώνουν το 72% των επισκεπτών ετησίως και αποδίδουν
στο ελληνικό κράτος περίπου 85 εκατοµµύρια ευρώ έσοδα. Εδώ,
λοιπόν, είπαµε ότι οφείλουµε να κάνουµε ιατρικούς σταθµούς. 

Ξέρετε, κυρία Μάλαµα, στη Λίνδο έχουµε επανειληµµένα πε-
ριστατικά λόγω της ολισθηρότητας του εδάφους. Εκεί, λοιπόν,
οφείλουµε τους επισκέπτες µας, αυτούς που έρχονται στη χώρα,
αυτούς που δίνουν τα χρήµατα στη χώρα µας, τουλάχιστον να
τους κάνουµε να αισθάνονται ασφάλεια. Και είπα και στην επι-
τροπή και επαναλαµβάνω ότι υπήρχε ένας οπλίτης στην Ακρό-
πολη. Εγώ είπα ότι µπορεί οι οπλίτες πολλές φορές να
εξυπηρετούν παραµεθόριες περιοχές και νησιά. Ήρθε η εισηγή-
τρια του ΠΑΣΟΚ και µας είπε: «Μα, και στη Λακωνία έχουµε οπλί-
τες». Εποµένως θέλουµε να αποδεσµεύσουµε τους ανθρώπους
αυτούς, να αφήσουµε το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας να κάνει
εκείνο τη δουλειά που πρέπει να κάνει, από τη στιγµή που µπο-
ρούµε να έχουµε πλήρεις ιατρικές υπηρεσίες επ’ αµοιβή. 

Αυτό το οποίο κάνουµε µε τις ιατρικές υπηρεσίες είναι να
έχουµε ένα ασθενοφόρο «stand by» όλες τις ώρες που λειτουρ-
γεί ο αρχαιολογικός χώρος -είναι δεκατρείς ώρες περίπου-, ώστε
οι επισκέπτες µας να αισθάνονται ασφαλείς και στην Επίδαυρο
και στη Λίνδο και στην Ακρόπολη και στις Μυκήνες και στους
υπόλοιπους χώρους. 

Και έρχεστε και µας λέτε: «Αυτό γιατί δεν αναλαµβάνει να το
κάνει το δηµόσιο;». Δηλαδή, να στερήσουµε ασθενοφόρα από τη
δηµόσια υγεία, να στερήσουµε έργο που θα µπορούσαν να προ-
σφέρουν στο σύνολο των πολιτών, για να είναι «stand by» στους
αρχαιολογικούς χώρους; Απορώ ειλικρινά µε αυτή σας την προ-
σέγγιση.

Ήρθατε επίσης και µας είπατε, µέσα στον οίστρο, ότι κατα-
σπαταλούµε πόρους και είµαστε συνδεδεµένοι µε εργολαβικά
συµφέροντα, ότι το κτήριο αυτό του ΣΕΑ, αυτό από το οποίο ο
ΣΕΑ έφυγε, το εντάξαµε µε προϋπολογισµό 1,3 για να αποκατα-
σταθεί.

Δεν θα πω, λοιπόν, και δεν θα σχολιάσω ότι αν ήξεραν λίγο
αυτοί που σας έλεγαν από αποκαταστάσεις κτηρίων µνηµείων,
θα έβλεπαν ότι το 1,3 είναι µία απολύτως ρεαλιστική και ορθο-
λογική προσέγγιση. Σας λέω, όµως, ότι το 1,3 εκτιµήθηκε. Δεν
το βάλαµε αυθαιρέτως. Δεν πήγα µια µέρα να πω «βγάζω µια τέ-
τοια απόφαση». Εκτιµήθηκε και αξιολογήθηκε από την αρµόδια
Υπηρεσία Νεωτέρων Μνηµείων του Υπουργείου Πολιτισµού, από
την αντίστοιχη Διεύθυνση, µετά από µία σειρά αυτοψιών που έκα-
ναν. 

Και αυτό το οποίο βρήκαν µέσα στο κτήριο του ΣΕΑ δεν ήταν
και ιδιαίτερα τιµητικό, αν σκεφτεί κανείς ότι στο συγκεκριµένο
κτήριο ο συγκεκριµένος σύλλογος το διέθετε για πωλήσεις ρού-
χων και βιολογικών προϊόντων, ως κηραλοιφές, και σπιτάκια για
σκύλους, σε δεξιώσεις γάµων και βαπτίσεων και µνηµόσυνα, σε
συνελεύσεις µελών, λόγου χάριν της Αερολέσχης Αθηνών, µέχρι
για δράσεις παιδότοπου και ότι αυτό το τελευταίο παρ’ ότι ακόµα
και το ίδιο το Δ.Σ. του συλλόγου είχε διατυπώσει εγγράφως επι-
φυλάξεις για την ασφάλεια των παιδιών, εν τούτοις έγινε. 

Επίσης, το διέθετε για κοπή πιτών, όπως για παράδειγµα των
«Φίλων της Αλσατίας», µέχρι σε προεκλογικές εκδηλώσεις, όπως

η πολύ πρόσφατη στις 3 Μαΐου του 2023 µε τίτλο: «Μαύρο στη
Νέα Δηµοκρατία - Μαύρο στο ΠΑΣΟΚ - Μαύρο στον ΣΥΡΙΖΑ -
Ψηφίζουµε Αριστερά».

Εκτός απ’ αυτά, µάλιστα, µέσα στο κτήριο είχαν γίνει πολύ µε-
γάλες ζηµιές, καθώς υπήρχε µια διαρκής φιλοξενία -το ποιοι φι-
λοξενούνταν είναι µία άλλη συζήτηση- και υπήρχαν
πλυντήρια-στεγνωτήρια ρούχων, πάγκοι, καθίσµατα µπαρ, σιδε-
ρώστρες και ξαπλώστρες. Αυτή ήταν η εικόνα που βρήκαν οι αρ-
µόδιες υπηρεσίες. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υπουργού)

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα την ανοχή σας, γιατί έχουν θέσει
πάρα πολλά ζητήµατα και θέλω να τα απαντήσω. 

Αυτή ήταν η εικόνα, λοιπόν, που βρήκαµε. Αυτό, λοιπόν, δεν
σας έκανε καµµία εντύπωση. Απορήσατε για το 1,3, αλλά δεν
υπήρξε η απορία για το ποσό των 80.000 ευρώ που εισέπραξε ο
ΣΕΑ εντός της πενταετίας 2018 - 2023, δίνοντας µε παραχώρηση
το κτήριό του σε τρίτους. 

Πάµε τώρα να δούµε αυτά τα οποία είπε η κ. Αναγνωστοπού-
λου, ότι δηλαδή η Εθνική Αρχή Διαφάνειας δεν βρήκε τίποτα επι-
λήψιµο, ότι η Υπουργός λέει ψέµατα. Διαβάζω απευθείας από το
πόρισµα της επιτροπής: 

«Ο ΣΕΑ δεν συνέτασσε για κάθε έτος προϋπολογισµό και ισο-
λογισµό, ενώ αυτό απαιτείται από το άρθρο 15 του καταστατικού
του. Συνέτασσε απολογισµό που δεν ταυτίζεται µε τον διαχειρι-
στικό χρόνο από την 1η Ιανουαρίου ως την 31η Δεκεµβρίου κάθε
έτους. Ο ταµίας του ΣΕΑ δεν συνέτασσε κάθε τρίµηνο συνοπτική
κατάσταση εσόδων-εξόδων του προηγούµενου εξαµήνου, ενώ
αυτό απαιτείται από το άρθρο 28 του καταστατικού του. Η ελεγ-
κτική επιτροπή δεν συνέτασσε έκθεση περί τη διαχείριση του δι-
οικητικού συµβουλίου στο τέλος κάθε διαχειριστικού χρόνου,
ενώ αυτό απαιτείται από το άρθρο 31 του καταστατικού του. Δεν
επεδείχθη στο κλιµάκιο των ελεγκτών βιβλίο πρακτικών, τα πρα-
κτικά και οι αποφάσεις της ελεγκτικής επιτροπής και οι σχετικές
εκθέσεις που οφείλει να συντάσσει προς τη γενική συνέλευση.
Τα αποκόµµατα των αποδείξεων είσπραξης δεν έφεραν τη σφρα-
γίδα του συλλόγου, ενώ αυτό απαιτείται από το άρθρο 37 του
καταστατικού. Δεν χορηγήθηκαν από τον φορέα εγκεκριµένοι
προϋπολογισµοί των ετών 2018 - 2023, ενώ αυτό απαιτείται από
τα άρθρα 15, 18, 26 και 28 του κανονισµού του. Τα χρηµατικά
ποσά που εισέπραττε ο ΣΕΑ από τις πραγµατοποιηθείσες εκδη-
λώσεις τα χαρακτήριζε ως δωρεές. Έτσι δήλωναν τα παραστα-
τικά, ότι τα ποσά τα είχαν καταβάλει στον ΣΕΑ για µίσθωµα, ενώ
στους φορείς τους ίδιους τα δικά τους παραστατικά λένε ότι τα
χρήµατα αυτά είχαν καταβληθεί για µίσθωµα για τη χρήση του
χώρου και ότι ο ΣΕΑ τούς είχε πει ότι δεν µπορεί να τους δώσει
τιµολόγιο για τη µίσθωση».

Θέλετε να πω και άλλα; Είναι πολλά αυτά τα οποία µπορώ να
πω.

Ακριβώς, λοιπόν, για όλους αυτούς τους λόγους η αρµόδια
ανεξάρτητη αρχή στέλνει το πόρισµά της στην Υπηρεσία Δηµο-
σίων Εσόδων και στην Εισαγγελία Εφετών. 

Εσείς επιµένετε ότι εγώ λέω ψέµατα. Εγώ δεν έχω συνηθίσει
να λέω ψέµατα. Μην κρίνετε, λοιπόν, εξ ιδίων τα αλλότρια. 

Όσο γι’ αυτά τα οποία είπε ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
του ΣΥΡΙΖΑ, για να µη σας παίρνω περισσότερο χρόνο, σας πα-
ρακαλώ να διαβάσετε στην έκθεση τα συµπεράσµατα στη σελίδα
45 και εξής και µη µένετε σε µεµονωµένες παραγράφους. 

Πάµε τώρα να δούµε το «ανεπαισθήτως». Πράγµατι, ο Κων-
σταντίνος Καβάφης στα «Τείχη» µάς λέει ότι, όταν οι άλλοι έκτι-
ζαν γύρω του τείχη, εκείνος δεν το κατάλαβε, γιατί δεν άκουσε
«ποτέ κρότον κτιστών ή ήχων» και έτσι ανεπαισθήτως εκλείσθη
«από τον κόσµον έξω». 

Η κ. Αναγνωστοπούλου γνωρίζει το πόρισµα της ΕΑΔ, όχι ανε-
παισθήτως, επισταµένως, αλλά ενσυνειδήτως είναι εγκλωβισµένη
στα δικά της µικροπολιτικά τείχη.

Το ίδιο κάνει και όσον αφορά στη διάταξη 4761/20 περί δυνα-
τότητας εξαγωγής αρχαιοτήτων από την Ελλάδα στο εξωτερικό
για είκοσι πέντε συν είκοσι πέντε έτη. Μας είπε ότι το Υπουργείο
Πολιτισµού εισήγαγε αυτή τη ρύθµιση προκειµένου να τη χρησι-
µοποιήσει στην υπόθεση της συλλογής Στερν. Μα, αφού η ρύθ-
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µιση αυτή αφορά σε αρχαιότητες που έχουµε εδώ στην Ελλάδα
και τις στέλνουµε στο εξωτερικό, πώς θα µας βοηθήσει η ρύθ-
µιση αυτή για τη συλλογή Στερν, αφού οι εκατόν εξήντα µία αρ-
χαιότητες της συλλογής του δεν ήταν στην Ελλάδα;

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Το ξέρατε, κυρία
Υπουργέ…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία συνάδελφε, µη
διακόπτετε, σας παρακαλώ, δεν σας διέκοψε κανείς.

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού): Ήταν όλες
στο εξωτερικό, ήταν στην Νέα Υόρκη, και συνεπώς δεν µπορού-
σαµε να τις εξάγουµε. Διότι, όπως λέει και ο όρος «εξαγωγή»,
αυτές οι αρχαιότητες ήταν ήδη έξω από τη χώρα. Τι µας λέτε,
λοιπόν; Ότι φτιάξαµε τη διάταξη, για να εξυπηρετήσουµε την
υπόθεση της συλλογής Στερν, η οποία ήλθε πολύ αργότερα; Μα,
αν υπήρχε ρύθµιση, τότε γιατί την κυρώσαµε µε νόµο; Μη δηµι-
ουργούµε, λοιπόν, συνεχώς εντυπώσεις.

Δεν θα µείνω καθόλου σε αυτά τα οποία ελέχθησαν, γιατί θα
πάρω πάρα πολύ χρόνο για τα τέσσερα αντικείµενα…

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Είχατε πει…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Αναγνωστοπού-

λου, σας παρακαλώ, τι συµπεριφορά είναι αυτή; Δεν διακό-
πτουµε.

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού): Και τώρα
πάµε να δούµε λίγο τα θέµατα του ΟΔΑΠ. Ήδη από το 2020 το
µένος για τον εκσυγχρονισµό του ΟΔΑΠ ήταν τεράστιο. Μπο-
ρείτε να δείτε τα Πρακτικά, για να τα θυµηθείτε. Αυτό, λοιπόν, το
οποίο θα πω, συγκρατήστε το, γιατί εµένα µου αρέσει να µιλώ
µε νούµερα. Την προηγούµενη περίοδο σας ενοχλούσε αυτό, θα
σας ενοχλεί προφανώς και τώρα. 

Ακούστε, τα έσοδα από τον ΟΔΑΠ το 2019 ήταν 113.758.000
ευρώ. Τα έσοδα από τον ΟΔΑΠ το 2023 ήταν 147.668.000 ευρώ.
Είναι, δηλαδή, µια µεταβολή της τάξεως του 29,81%. Αυτό σάς
ενοχλεί. Γενικά σας ενοχλεί πάντοτε, όταν κάποτε γίνεται έργο
και όταν οι µεταρρυθµίσεις της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρα-
τίας αποδίδουν. Αυτό δεν το αντέχετε.

Σήµερα, λοιπόν, αυτός ο οργανισµός, ακριβώς επειδή κάναµε
τη µεταρρύθµιση που κάναµε, είναι σε θέση να διαχειριστεί, τι;
Να διαχειριστεί 25.000.000 ευρώ από το Ταµείο Ανάκαµψης για
τις υποδοµές του και 29.000.000 ευρώ για τη διεύρυνση του ηλε-
κτρονικού εισιτηρίου σε εκατό συν έναν χώρους, εκατό χώρους
συν την Ακρόπολη, και σε ψηφιακές ξεναγήσεις. Αυτό, δηλαδή,
που είναι η πραγµατική του δουλειά. Συγκεντρώνει έσοδα και
αυτά όλα γίνονται µε έναν σύγχρονο τρόπο και αδιαµφισβήτητο.

Είπατε πολλά για τα πωλητήρια. Σας άκουσα µε πάρα πολλή
προσοχή. Σας τα είπα προχθές στην επιτροπή. Δεν κάνατε τον
κόπο να κάνετε έναν πολλαπλασιασµό και µια πρόσθεση. Τότε
θα βλέπατε πάρα πολύ καλά ποιος νοιάζεται πραγµατικά για το
δηµόσιο συµφέρον και τα δηµόσια έσοδα.

Η εµπορική και οικονοµική δραστηριότητα των εκατόν είκοσι
τεσσάρων πωλητηρίων του ΟΔΑΠ -να πάρουµε τον τελευταίο
χρόνο, το 2023- αναλύεται ως εξής: Έσοδα προερχόµενα από
τις πωλήσεις προϊόντων και εκδόσεων του οργανισµού είναι
2.400.000 ευρώ, προϊόντων και εκδόσεων που πωλούνται επί πα-
ρακαταθήκη είναι 1.400.000 ευρώ. Από το ποσό αυτό, ο ΟΔΑΠ
παρακρατεί το 40%. Εποµένως το σύνολο των εσόδων είναι
2.960.000 ευρώ. Αν αφαιρέσουµε τον ΦΠΑ, τα καθαρά έσοδα
είναι 2.334.000 ευρώ. Τα έξοδα για να µπορέσουν να λειτουργή-
σουν αυτά τα εκατόν είκοσι τέσσερα πωλητήρια, δηλαδή οι αµοι-
βές των εργαζοµένων συνολικά και για να µην τα λέω ένα-ένα,
µόνο η µισθοδοσία είναι 2.037.000 ευρώ συν τα έξοδα παραγω-
γής, που είναι 1.158.000 ευρώ, γενικό σύνολο εξόδων 3.975.000
ευρώ. Έλλειµµα χρήσης 1.641.266 ευρώ. Δηλαδή, λειτουργούµε
τα πωλητήρια, έχουµε αυξήσει τις πωλήσεις από την περίοδο
που τα παραλάβαµε, από το 2019, αλλά παρ’ όλα αυτά τα πωλη-
τήρια είναι ελλειµµατικά. 

Το 2022 το έλλειµµα ανήλθε σε 1.758.000 ευρώ. Αν είχατε µπει
στον κόπο, γιατί σας τα είχα δώσει τα νούµερα στην επιτροπή,
να κάνετε τον πολλαπλασιασµό, την πρόσθεση και την αφαίρεση,
θα βλέπατε αυτό που σας λέω τώρα, ότι τα πωλητήρια είναι ελ-
λειµµατικά. Ερχόµαστε, λοιπόν, και λέµε ότι τα δίνουµε σε έναν
ιδιώτη και πάµε σε µια συνεργασία win-win. Γιατί; Με την πολιτική

αυτή σταµατά η δραστηριότητα να είναι ζηµιογόνα και παράγον-
ται έσοδα από εγγυηµένα µισθώµατα εξήντα πωλητηρίων και
από την είσπραξη ποσοστού επί των πωλήσεων. Το ρίσκο είναι
µηδενικό, µηδενική δέσµευση κεφαλαίων, µηδενικό κόστος δια-
χείρισης. 

Ο ΟΔΑΠ ορίζει όρους και κανόνες, το Υπουργείο Πολιτισµού
ορίζει όρους και κανόνες, όπου χρειάζεται γνώµη του Κεντρικού
Αρχαιολογικού Συµβουλίου προφανώς και γίνεται, δηµιουργείται
µια µεγάλη ευελιξία, διευρύνονται τα σηµεία πώλησης, τα κόστη
συντήρησης επενδύσεων υποδοµών, µηχανογράφησης και λει-
τουργίας βαρύνουν τον ανάδοχο, όλες οι δαπάνες προβολής βα-
ρύνουν τον ανάδοχο και προφανώς θα τα προβάλλει, γιατί
επιδιώκει και αυτός την αύξηση των εσόδων του. Μαζί, όµως, µε
τα έσοδα του αναδόχου, του ιδιώτη, αυξάνονται και τα έσοδα
του δηµοσίου. Έτσι, λοιπόν, καθίστε και κάντε τώρα την πράξη,
για να δείτε και εσείς µόνοι σας ποιοι ενδιαφέρονται πραγµατικά
για τα έσοδα του δηµοσίου.

Απευθείας αναθέσεις. Κατηγορείτε γιατί κάναµε τις απευθείας
αναθέσεις από τριάντα χιλιάδες σε εξήντα χιλιάδες. Προφανώς,
συµπεριλαµβανοµένου του ΦΠΑ και αυτό είναι για έναν χρόνο.
Για έναν χρόνο µόνο και το λέει η διάταξη καθαρά. Γιατί γίνεται
αυτό; Γιατί οι διαγωνισµοί πιστών αντιγράφων από µουσεία της
Ελλάδας έχουν βγει άγονοι. Αυτοί που τα κατασκευάζουν είναι
µικροβιοτέχνες, που δεν µπορούν, ούτε διαδικαστικά µέσω του
ΕΣΗΔΗΣ ούτε οικονοµικά µε τις εγγυητικές επιστολές, να αντε-
πεξέλθουν σε έναν τέτοιον διαγωνισµό. Μπορώ να σας πω πολ-
λούς τέτοιους διαγωνισµούς οι οποίοι βγήκαν άγονοι. Και επειδή
αµφισβητήσατε το παράδειγµα του κεραµίστα που είπα την προ-
ηγούµενη φορά, σας λέω ότι, προκειµένου να έχουµε επάρκεια
προϊόντων στα πωλητήρια, χρειαζόµαστε και ειδικούς ανθρώ-
πους, χειροτέχνες, καλλιτέχνες στις τοπικές κοινωνίες.

Έχουµε, λοιπόν, δηµιουργό κεραµικών αγγείων που δραστη-
ριοποιείται στο Ηράκλειο της Κρήτης και κατασκευάζει αντικεί-
µενα µε την ίδια τεχνική που χρησιµοποιούσαν οι Μινωίτες, τόσο
ως προς το υλικό όσο και ως προς το ψήσιµο και τη ζωγραφική.
Αυτά τα καλλιτεχνήµατα εµείς τα θέλουµε στα πωλητήρια. Τα θέ-
λουµε διότι έχουν ζήτηση, διότι εκφράζουν τον ελληνικό πολιτι-
σµό και τονώνουµε την τοπική δηµιουργία, εκτός µεγάλων
κέντρων. Αυτός είναι ο λόγος που για έναν χρόνο είπαµε να δώ-
σουµε τη δυνατότητα απευθείας ανάθεσης έως εξήντα χιλιάδες,
plus ΦΠΑ, διότι άκουσα ότι δεν δίνουµε και ΦΠΑ. Έχω πολλά
άλλα τέτοια παραδείγµατα να σας πω, θα µπορούσα να µιλάω
ώρες εδώ.

Εισιτήρια. Ακούω για την τροµερή απώλεια εσόδων από την
Ακρόπολη το 2023. Το είπα στην επιτροπή, θα το επαναλάβω και
εδώ. Το σύστηµα του ηλεκτρονικού εισιτηρίου περιλαµβάνει
πέρα από το υποσύστηµα έκδοσης εισιτηρίων και τους µηχανι-
σµούς ελέγχου του. Έχει προβλεφθεί και εφαρµόζεται η χρήση
φορητών ακυρωτικών συσκευών, συµπληρωµατικά µε τα τουρ-
νικέ. Τα scanner φέρνουν ενσωµατωµένο 2D barcode, το οποίο
δίνει τη δυνατότητα να συλλέγει ο υπεύθυνος στην είσοδο το σύ-
νολο της πληροφορίας του ηλεκτρονικού εισιτηρίου που ενσω-
µατώνεται στο QR code. 

Έτσι, στην περίπτωση που ένα εισιτήριο δεν είναι έγκυρο, το
σύστηµα αποτρέπει την είσοδο στον επισκέπτη. Δεν µπαίνει
µέσα. Εποµένως για ποια απώλεια εσόδων µάς µιλάτε; Αντίθετα,
δίνει όλη την πληροφορία για ποιον λόγο το εισιτήριο ακυρώνε-
ται και επειδή είχαµε τέτοιες περιπτώσεις να σταµατήσουν στον
έλεγχο διότι τα εισιτήρια ήταν πλαστά, όλες αυτές οι περιπτώ-
σεις ήταν από συγκεκριµένα τουριστικά γραφεία και έχουν πα-
ραπεµφθεί όλα στον εισαγγελέα. Εποµένως µη µου λέτε πόσα
έσοδα χάσαµε και να µη σας λέω εγώ πόσα έσοδα κερδίσαµε.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ)

Άκουσα, επίσης, ότι καταστρέψαµε την Ακρόπολη. Επανήλ-
θαµε στην Ακρόπολη, που την «καταστρέψαµε» µε τα τσιµέντα,
µε τον ανελκυστήρα, µε τον καινούργιο φωτισµό.

Καταθέτω, λοιπόν, στα Πρακτικά την έκθεση, την εµπειρογνω-
µοσύνη του κλιµακίου της UNESCO και του ICOM, που ήλθε εδώ
µετά από δική µας πρόσκληση και είδε τα έργα στην Ακρόπολη. 

(Στο σηµείο αυτό η Υπουργός Πολιτισµού κ. Στυλιανή Μεν-
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δώνη καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα έκθεση, η
οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Η αποστολή κατέληξε σε µία έκθεση εβδοµήντα σελίδων, η
οποία περιληπτικά και ενδεικτικά συνοψίζεται ως εξής:

Η γενική κατάσταση της εξέχουσας οικουµενικής αξίας, του
ενταγµένου στον κατάλογο παγκόσµιας κληρονοµιάς µνηµείου
µε την ονοµασία «Ακρόπολη Αθηνών», είναι εξαιρετική και προ-
στατεύεται επαρκώς. Νόµοι και κανονισµοί διασφαλίζουν την
προστασία του µνηµείου και της ζώνης προστασίας του. Το σύ-
στηµα λήψης αποφάσεων εξασφαλίζει ότι διεξοδικές και λεπτο-
µερείς µελέτες εκπονούνται πριν από την έγκριση νέων
επεµβάσεων. Η διαχείριση του µνηµείου και οι κύριες υπηρεσίες
αποκατάστασης, συµπεριλαµβανοµένων και των αναστηλωτικών
έργων, εκτελούνται από το κράτος-µέλος. Ως εκ τούτου, υπάρχει
στενή επίβλεψη, που εξασφαλίζει ότι κάθε βήµα των προσπα-
θειών αποκατάστασης και συντήρησης γίνεται κατά τρόπο συ-
στηµατικό.

Η διαδικασία λήψης αποφάσεων για όλα τα µεγάλα έργα απο-
κατάστασης και συντήρησης περιλαµβάνει εξειδικευµένους επι-
στήµονες και ακαδηµαϊκούς, ενώ έχει ενσωµατώσει διαδικασίες
τεκµηρίωσης, διαβούλευσης και διαλόγου µε ειδικούς σε εθνικό
και διεθνές επίπεδο. Η ανανέωση και διεύρυνση των διαδροµών
επίσκεψης, ο ανελκυστήρας και το έργο φωτισµού υλοποιήθηκαν
όλα κατόπιν µελετών εξέτασης και τεκµηρίωσής τους από την
ΕΣΜΑ. Εν συνεχεία οι προτάσεις εξειδικεύτηκαν από την YΣΜΑ
και οι µελέτες εγκρίθηκαν από την ΕΣΜΑ και υποβλήθηκαν για
την κατά νόµο γνωµοδότηση στο Κεντρικό Αρχαιολογικό Συµ-
βούλιο. Η αρµόδια Εφορεία Αρχαιοτήτων Πόλης Αθηνών διατύ-
πωσε σχόλια και προτάσεις επί των µελετών. Επιπλέον, οι
µελέτες αποκατάστασης παρουσιάστηκαν και συζητήθηκαν στις
Διεθνείς Συναντήσεις της Ακρόπολης. Συνεπώς όλες οι µελέτες
υλοποιήθηκαν κατόπιν ενδελεχούς έρευνας. 

Αυτά όλα δεν τα λέω εγώ, τα λέει η έκθεση της UNESCO. Μπο-
ρείτε να το δείτε. 

Η αποστολή εντυπωσιάστηκε από τη σχολαστικότητα, τον
ζήλο και την εξαιρετικά υψηλής ποιότητας εργασία, µε περισσή
προσοχή στη λεπτοµέρεια. Συστηµατική τεκµηρίωση και δηµο-
σίευση των ερευνών και των µελετών πριν, από και µετά την
εφαρµογή πραγµατοποιούνται και διαχέονται. Η ύψιστη ακαδη-
µαϊκή έρευνα στην Ακρόπολη και η επιστήµη της αρχαιολογίας
συνυφαίνονται στενά µε σύγχρονες αρχαιολογικές τεχνικές και
υποδειγµατικές πρωτοποριακές πρακτικές, συµπεριλαµβανοµέ-
νης της ψηφιοποίησης. Η αποστολή καταλήγει ότι πολλές από
αυτές οι πρακτικές θα µπορούσαν να αποτελέσουν πρότυπα για
προσπάθειες συντήρησης κληρονοµιάς σε παγκόσµιο επίπεδο. 

Δεν θα φάω χρόνο για να απαντήσω προκαταβολικά στην κ.
Αναγνωστοπούλου για τη δυτική είσοδο στην Ακρόπολη. Αυτά
όλα φαντάζοµαι ότι θα έχω τη χαρά να τα αναπτύξω σε κοινο-
βουλευτικό έλεγχο, γιατί είναι βέβαιο ότι θα γίνει. 

Πάµε, λοιπόν, τώρα και στα υπόλοιπα θέµατα του νοµοσχε-
δίου. 

Δεν θα µείνω στην άυλη πολιτιστική κληρονοµιά και στην αξία
της. Νοµίζω ότι αυτά είναι αυτονόητα πράγµατα. Η διάσωση της
ποικιλοµορφίας των πολιτισµών είναι πολύτιµη, καθώς αντανα-
κλά την ποικιλοµορφία των ίδιων των λαών. Η διατήρηση της πο-
λιτιστικής πολυµορφίας, όπως επισηµάνθηκε από το άρθρο 1 της
Οικουµενικής Διακήρυξης της UNESCO για την Πολιτιστική Ποι-
κιλότητα, ενσαρκώνεται στη µοναδικότητα και την πολλαπλότητα
των ταυτοτήτων, των οµάδων και των κοινωνιών που αποτελούν
την ανθρωπότητα. Αυτός είναι ο λόγος που µετά από τη σύµβαση
της UNESCO, µε δεδοµένα τα µείζονα θέµατα που θέτει η παγ-
κοσµιοποίηση, µε δεδοµένες τις απειλές οι οποίες είναι υπαρκτές
σε πολύ µεγάλο βαθµό για την άυλη πολιτιστική κληρονοµιά εξαι-
τίας της πολιτισµικής τυποποίησης, των ένοπλων συγκρούσεων,
των βλαβερών συνεπειών του µαζικού τουρισµού, της εκβιοµη-
χάνισης, της αγροτικής φυγής, της µετανάστευσης, της περιβαλ-
λοντικής αλλοίωσης και της κλιµατικής κρίσης, είναι
περισσότερο επιβεβληµένη από ποτέ. 

Η κ. Γρηγοράκου δεν µας πίστεψε όταν το λέγαµε, ότι η ίδια η
υπηρεσία µετά από ενδελεχή εξέταση και µε εµπειρογνώµονες

πρότεινε τη σύσταση του εθνικού συµβουλίου για την άυλη πο-
λιτιστική κληρονοµιά, να µεταφέρουµε δηλαδή άτυπη επιστηµο-
νική επιτροπή στο επίπεδο των κεντρικών γνωµοδοτικών
οργάνων, του Κεντρικού Αρχαιολογικού Συµβουλίου και του Συµ-
βουλίου Νεωτέρων Μνηµείων και στη Διυπουργική Επιτροπή,
ακριβώς γιατί τα προβλήµατα των κοινοτήτων που ζουν και προ-
σπαθούν να συντηρήσουν την πολιτιστική κληρονοµιά δεν είναι
κάτι που αφορά το Υπουργείο Πολιτισµού µόνο, αφορά πολλά
Υπουργεία, εάν θέλουµε να κρατήσουµε αυτούς τους ανθρώ-
πους στον τόπο τους. Γι’ αυτό, λοιπόν, η επιτροπή των εµπειρο-
γνωµόνων εισηγήθηκε αυτά τα δύο όργανα και είναι αυτά τα
οποία θεσµοθετούµε. Το καταθέτω στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό η Υπουργός Πολιτισµού κ. Στυλιανή Μεν-
δώνη καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Να δούµε λίγο -και θα τελειώσω µε αυτό- τι γίνεται µε τις ρυθ-
µίσεις των άρθρων 3, 7 έως 14, που στην πραγµατικότητα είναι
αυτές που αφορούν το πλέγµα των ρυθµίσεων για την προστασία
και την ενίσχυση του ελληνόφωνου τραγουδιού. Θα πω, επειδή
ετέθη και από κάποιους από τους εισηγητές, ότι πρόθεσή µας
και µέληµά µας, όπως είπα και στις επιτροπές και σήµερα το
πρωί που είχα την τιµή να χαιρετίσω το διεθνές συνέδριο που ορ-
γανώνει στην Ελλάδα για πρώτη φορά, η CISAC και ο Οργανι-
σµός Συλλογικής Διαχείρισης «Αυτοδιαχείριση», είναι η
αναβάθµιση του Οργανισµού Πνευµατικής Ιδιοκτησίας, διότι το
θεσµικό του πλαίσιο υφίσταται πολλά χρόνια πλέον και µετά από
το εξαιρετικό δηµιούργηµα του 2017 για την προστασία των
πνευµατικών δικαιωµάτων δεν έχουµε άλλη δυνατότητα από το
να τον αναβαθµίσουµε, για να µπορέσει να επιτελέσει καλύτερα
τον σκοπό του. Σήµερα που η τεχνητή νοηµοσύνη θέτει πολλά
θέµατα, πολλές προκλήσεις, ενδεχοµένως και κινδύνους, θέ-
λουµε έναν πραγµατικά ισχυρό Οργανισµό Πνευµατικής Ιδιοκτη-
σίας, διότι νοιαζόµαστε και αγαπάµε τους δηµιουργούς.

Είναι κοινός τόπος για όλους όσοι ασχολούνται µε τα πολιτι-
στικά δρώµενα της χώρας ότι η ελληνική πολιτεία, ενώ έχει δια-
µορφώσει θεσµικό πλαίσιο για όλες τις υπόλοιπες τέχνες -τον
κινηµατογράφο, το θέατρο, το βιβλίο, τις οπτικοακουστικές πα-
ραγωγές-, δεν είχε µέχρι σήµερα µεριµνήσει για την ανάδειξη,
τη διάδοση και την ανάπτυξη του ελληνόφωνου τραγουδιού,
καθώς και για την ενίσχυση των ηχογραφηµάτων των νέων δηµι-
ουργών και καλλιτεχνών του ελληνόφωνου τραγουδιού και αυτό
παρά το αδιαµφισβήτητο γεγονός ότι τα ελληνόφωνα τραγούδια
και η µουσική αποτελούν πολύ σηµαντικό στοιχείο της άυλης πο-
λιτιστικής κληρονοµιάς, είναι δίαυλος σύνδεσης µε τη συλλογική
µνήµη και µέσω του ελληνόφωνου τραγουδιού συντηρείται η ελ-
ληνική γλώσσα, διασώζεται η ελληνική γλώσσα. 

Άκουσα, λοιπόν, και εδώ τις τοποθετήσεις κάποιων από τους
Βουλευτές της Αντιπολίτευσης, άκουσα και πολλούς δηµοσιολο-
γούντες οι οποίοι αρθρογραφούν και τοποθετούνται αρνητικά
έναντι του περιεχοµένου των ρυθµίσεων ή τουλάχιστον τοποθε-
τούνταν σε µια πρώτη φάση και κατάλαβα ότι υπάρχει µια πολύ
µεγάλη σύγχυση σχετικά µε το τι επιδιώκουµε να ρυθµίσουµε µε
τα άρθρα που αφορούν το ελληνόφωνο τραγούδι. 

Θέλω, λοιπόν, να επισηµάνω ότι αυτή η θεσµική παρέµβαση
δεν συνιστά αλλαγή για τα εξής πράγµατα: τις ρυθµίσεις που
άπτονται των βασικών νόµων, του ν.2121/1993 και του
ν.4481/2017. Δεν σηµαίνει ότι συµφωνούµε µε τον νόµο του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, αλλά στη συγκεκριµένη στιγµή δεν αλλοιώνεται ούτε ο
ν.2121/1993 ούτε ο ν.4481/2017 περί προστασίας πνευµατικών
και συγγενικών δικαιωµάτων και στο ύψος ή στον τρόπο είσπρα-
ξης των αµοιβών που προβλέπονται στη νοµοθεσία. 

Δεύτερο σηµείο. Δεν αλλάζουµε την επίλυση ζητηµάτων και
παθογενειών που υφίστανται χρόνια στη λειτουργία των οργανι-
σµών συλλογικής διαχείρισης όσο και στην αγορά των χρηστών. 

Τρίτο σηµείο, ο ΟΠΙ και η λειτουργία του -αυτό είναι το άλλο
νοµοθέτηµα το οποίο µόλις προηγουµένως σας ανέφερα-, όλα
αυτά τα θέµατα δεν είναι αντικείµενο του παρόντος νοµοσχεδίου.

Συνοψίζοντας µε µία φράση, θα έλεγα ότι µε τις ρυθµίσεις των
άρθρων 3, 7 έως 14 αναγνωρίζουµε για πρώτη φορά το ελληνό-
φωνο τραγούδι ως αναγκαίο προστατευόµενο αγαθό στο πλαίσιο
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της άυλης πολιτιστικής κληρονοµιάς, κατά το άρθρο 24 του Συν-
τάγµατος και το άρθρο 3 της Ιδρυτικής Συνθήκης της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης. Το αντιµετωπίζουµε για πρώτη φορά ως ισότιµο
κρίκο της σύγχρονης πολιτιστικής κληρονοµιάς. Η βούλησή µας
να προστατεύσουµε, ως οφείλουµε, το ελληνόφωνο τραγούδι και
κατ’ επέκταση τους Έλληνες δηµιουργούς και ερµηνευτές δεν
σηµαίνει ότι θα γίνει εις βάρος της ελευθερίας άσκησης της
επαγγελµατικής δραστηριότητας, η οποία προστατεύεται στο
άρθρο 5 του Συντάγµατος ούτε ότι θα αγνοήσουµε επαγγελµα-
τικές οµάδες τις οποίες θέλουµε αρωγούς στη διαρκή και µακρά
προσπάθεια θωράκισης της πολιτιστικής εικόνας της χώρας µας
ιδιαίτερα στο εξωτερικό. 

Ως Υπουργός Πολιτισµού έχω καθήκον να αναλαµβάνω θεσµι-
κές πρωτοβουλίες προφανώς για την προστασία, ανάδειξη και
διάδοση της πολιτιστικής µας κληρονοµιάς, καθώς και για την
προστασία όλων των τεχνών. Αυτό, όµως, δεν γίνεται εις βάρος
των χρηστών, αυτών τουλάχιστον που είναι συνεπείς και συµµορ-
φώνονται µε τον νόµο. 

Αναφορικά µε το άρθρο 7, περί χορήγησης κινήτρων στους
ραδιοφωνικούς σταθµούς, θέλω απευθυνόµενη στους εισηγητές
της Αντιπολίτευσης να προσθέσω ότι η ρύθµιση για την αύξηση
του διαφηµιστικού χρόνου των ραδιοφωνικών σταθµών έχει
λάβει την έγκριση της αρµόδιας ανεξάρτητης αρχής, του Εθνι-
κού Συµβουλίου Ραδιοτηλεόρασης, που εποπτεύει και ελέγχει
τους ραδιοφωνικούς σταθµούς. Επίσης, το προϊόν που συντηρεί
οικονοµικά τους ραδιοφωνικούς σταθµούς που µεταδίδουν ελ-
ληνόφωνο ρεπερτόριο, που είναι και η πλειοψηφία των σταθµών,
και τους ραδιοφωνικούς σταθµούς που µεταδίδουν µερικώς ελ-
ληνόφωνο ρεπερτόριο είναι το ελληνόφωνο τραγούδι. Τι σηµαί-
νει αυτό; Ότι, αν το ελληνόφωνο τραγούδι εξαφανιστεί, η ίδια
τύχη περιµένει και το ελληνικό ραδιόφωνο. Στην πράξη δεν µπο-
ρεί να συνεχίσει να υπάρχει η συντριπτική πλειοψηφία των ρα-
διοφωνικών σταθµών της χώρας µας, αν εκλείψει το ελληνικό
τραγούδι, οι δηµιουργοί και οι ερµηνευτές του. 

Τι πετυχαίνουµε, λοιπόν, µε τα κίνητρα που δίνουµε; Την ανα-
τροφοδότηση της κύριας ύλης των ραδιοφώνων. Εφόσον γίνει
χρήση του κινήτρου, θα πετύχουµε την αύξηση της µετάδοσης
του ελληνικού τραγουδιού και ιδίως νέων ηχογραφηµάτων ελλη-
νικού τραγουδιού, δίνοντας ζωή και βήµα σε νέες µουσικές δη-
µιουργίες, οι οποίες µε τη σειρά τους θα αποτελέσουν τον
βασικό οικονοµικό πόρο και των ραδιοφώνων. 

Αναφορικά µε το άρθρο 12 του σχεδίου νόµου, σχετικά µε τη
ρύθµιση που αφορά στις οπτικοακουστικές παραγωγές, κινηµα-
τογραφικές ταινίες, θέλω να πω ιδιαίτερα στην κ. Μάλαµα ότι
αναλυτικές απαντήσεις δόθηκαν σχετικά µε το περιεχόµενό του,
όπως αυτό ανέβηκε στη διαβούλευση, στις επιτροπές και την πα-
ραπέµπω στα πρακτικά των προηγούµενων συνεδριάσεων. 

Το δεύτερο που θέλω να πω είναι ότι η νέα διατύπωση του άρ-
θρου 12 βρίσκει σύµφωνο τον Σύνδεσµο Ανεξάρτητων Παραγω-
γών Οπτικοακουστικών Παραγωγών και, προφανώς, για να µην
παραστεί η Εταιρεία Ελλήνων Σκηνοθετών στην ακρόαση των
φορέων, ενώ προσκλήθηκε, µάλλον θα είναι και αυτή σύµφωνη.

Σε σχέση µε το άρθρο 13 του σχεδίου νόµου, στο πλαίσιο της
προστασίας της άυλης πολιτιστικής κληρονοµιάς δεν µπορού-
σαµε παρά να δηµιουργήσουµε µια ηλεκτρονική βάση δεδοµέ-
νων ελληνόφωνου τραγουδιού, ορχηστρικής µουσικής Ελλήνων
δηµιουργών και ηχογραφηµάτων που έχουν ηχογραφηθεί στην
επικράτεια και µια διαδικτυακή εφαρµογή συνδεδεµένη µε την
ηλεκτρονική βάση δεδοµένων. Αυτές αναρτώνται στην επίσηµη
ιστοσελίδα του Υπουργείου Πολιτισµού κατόπιν έγγραφης συ-
ναίνεσης των δικαιούχων. 

Ο στόχος µας είναι διπλός: αφ’ ενός, να καταγραφεί σε όλη
της την πολυµορφία η άυλη µουσική κληρονοµιά της χώρας και
η σύγχρονη µουσική παραγωγή µας και, αφ’ ετέρου, να δοθούν
χρήσιµα εργαλεία στους χρήστες για την τήρηση των υποχρεώ-
σεων µετάδοσης ελληνόφωνων τραγουδιών.

Επισηµαίνω και πάλι ότι η βάση δεδοµένων συγκροτείται και
αναρτάται στον ιστότοπο του Υπουργείου Πολιτισµού µόνο κα-
τόπιν έγγραφης συναίνεσης των δικαιούχων ή άδειας των οργα-
νισµών συλλογικής διαχείρισης που τους εκπροσωπούν. Τα
στοιχεία που θα περιλαµβάνει η βάση για κάθε καταχωρούµενο

ελληνόφωνο έργο θα είναι τα στοιχεία ταυτοποίησής του.
Ουσιαστικά πρόκειται για ένα ψηφιακό µητρώο καταγραφής

του ελληνικού µουσικού µας πολιτισµού, για το οποίο προφα-
νώς…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία
Υπουργέ, δεν υπάρχει κανένας άλλος να µιλήσει, δεν υπάρχει
καµµία βιασύνη, από την άλλη όµως έχετε µιλήσει για σαράντα
ένα λεπτά.

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού): Ναι, αλλά
ακούω εννέα ώρες ερωτήσεις, κύριε Πρόεδρε. Το σέβοµαι…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Το ξέρω,
κυρία Υπουργέ, αλλά εγώ πρέπει να σας το πω.

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού): Εσείς καλά
κάνετε και µου το λέτε, αλλά σας ζήτησα την ανοχή σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Λόγω της
λειτουργίας της Βουλής, θέλω να σας το πω να το δείτε και σας
παρακαλώ.

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού): Το σέβοµαι,
αλλά όταν επί εννέα ώρες ακούω ερωτήσεις και όταν στην τε-
λευταία τους τοποθέτηση οι εισηγητές είπαν «δεν λέµε κάτι άλλο,
αλλά περιµένουµε απαντήσεις»…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία
Υπουργέ, εγώ σας είπα αυτό που πρέπει κι εσείς θα το δείτε.

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού): Θεωρώ τον
εαυτό µου υποχρεωµένο να δώσω αυτές τις απαντήσεις.

Κι επίσης -το έχω πει και άλλη φορά στη Βουλή- η κάθε µας
παρουσία εδώ, του όποιου Βουλευτή, Υπουργού, όποιου έρχεται
στη Βουλή, αποτελεί ένα ιστορικό τεκµήριο. Ο ιστορικός του µέλ-
λοντος θα ασχοληθεί µε τα Πρακτικά και τις συνεδριάσεις της
Βουλής. Οφείλουµε, λοιπόν, να είναι καταγεγραµµένες µε σαφή-
νεια οι θέσεις µας και, όπου έχουν τεθεί ερωτήσεις, να υπάρξουν
απαντήσεις. Έχουµε µέσα στο πλαίσιο της αειφορίας και αυτή
την υποχρέωση. 

Έλεγα, λοιπόν, ότι αυτά τα ηλεκτρονικά αρχεία που δηµιουρ-
γούµε στην ουσία είναι ψηφιακό µητρώο καταγραφής του ελλη-
νικού µουσικού µας πολιτισµού και προφανώς αυτό το έχουµε
ήδη πει και το ξέρουν και οι οργανισµοί συλλογικής διαχείρισης
και οι δηµιουργοί και οι ερµηνευτές και οι παραγωγοί ότι θα συ-
νεργαστούµε µαζί τους. 

Δεν χρειάζεται να πω -το είχα πει και προχθές στην επιτροπή-
ότι η παράγραφος 5 του άρθρου 14 προφανώς αποσύρεται, από
τη στιγµή που δεν το θέλουν ούτε οι ενδιαφερόµενοι φορείς. 

Θα επιµείνω λίγο σε αυτό που άκουσα από τη µια «µα, γιατί
θέλετε να περιορίσετε την επαγγελµατική ελευθερία κάποιων,
των ξενοδόχων κ.λπ.;» και από την άλλη «γιατί δεν διευρύνετε τις
διατάξεις;». 

Θα πρέπει να πω ότι οι ρυθµίσεις, έτσι όπως τις εισηγούµεθα,
θεωρούµε ότι προάγουν την πολιτιστική ποικιλοµορφία, η οποία
αποτελεί διακηρυγµένο στόχο τόσο σε ενωσιακό επίπεδο όσο
και σε διεθνές. Στη µία περίπτωση έχουµε τη σύµβαση της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης και στο άλλο έχουµε τη διεθνή σύµβαση για
την προστασία της άυλης πολιτιστικής κληρονοµιάς. 

Ένας από τους κύριους στόχους της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
όπως καθορίζεται στις ιδρυτικές της συνθήκες, είναι να σέβεται
τον πλούτο της πολιτισµικής και γλωσσικής πολυµορφίας και να
µεριµνά για την προστασία και ανάδειξη της ευρωπαϊκής πολιτι-
στικής κληρονοµιάς. Ο σεβασµός της γλωσσικής και πολιτιστικής
πολυµορφίας κατοχυρώνεται και στο άρθρο 22 του Χάρτη Θεµε-
λιωδών Δικαιωµάτων της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που ορίζει ότι η
Ένωση σέβεται την πολιτιστική, θρησκευτική και γλωσσική πο-
λυµορφία.

Το τονίζω το «γλωσσική», διότι έχει άµεση σχέση µε αυτό το
οποίο µας δίνει τη δυνατότητα η Ευρωπαϊκή Ένωση και οι διε-
θνείς συµβάσεις να κάνουµε σε ό,τι αφορά τη γλώσσα, εξ ου και
το «ελληνόφωνο», επειδή άκουσα διάφορες θεωρίες ότι δεν αγα-
πάµε την Ελλάδα και ό,τι ελληνικό. Λοιπόν υπάρχουν και συνθή-
κες τις οποίες είµαστε υποχρεωµένοι να τηρήσουµε. 

Η συνθήκη της UNESCO για την προστασία και την προώθηση
της πολυµορφίας της πολιτιστικής έκφρασης αποτελεί ήδη δί-
καιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης και δεσµεύει τα θεσµικά της όρ-
γανα και τα κράτη-µέλη, διαφυλάσσει και προωθεί την ικανότητα
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των κρατών- µελών να χαράσσουν πολιτική στον χώρο του πολι-
τισµού, κυρίως µέσω της αναγνώρισης του κυρίαρχου δικαιώµα-
τός τους να διατυπώνουν και να υλοποιούν τις πολιτικές και τα
µέτρα που κρίνουν κατάλληλα για την προστασία και την προ-
αγωγή της πολυµορφίας των πολιτιστικών εκφράσεων. 

Το είπε και ο κ. Κτιστάκης προηγουµένως. Από τη συµµετοχή
της χώρας µας στην Ευρωπαϊκή Ένωση είναι γνωστό ότι προκύ-
πτουν δεσµεύσεις. Η πρόθεσή µας είναι να ενισχύσουµε το ελ-
ληνόφωνο τραγούδι, γιατί η προάσπιση της ελληνικής γλώσσας,
της γλώσσας µας, αποτελεί έναν θεµιτό σκοπό, τόσο κατά το
Σύνταγµα όσο και κατά το Ενωσιακό Δίκαιο. Και εκεί εξαντλή-
σαµε, στον ορισµό του ελληνόφωνου τραγουδιού, τα όρια που
µας επιβάλλουν οι ενωσιακές µας δεσµεύσεις. 

Η εξάρτηση των ρυθµίσεών µας από κριτήρια συνδεόµενα µε
την ελληνική ιθαγένεια του δηµιουργού συνιστούν παραβίαση
των ευρωπαϊκών αρχών, τις οποίες η χώρα µας σέβεται και είναι
υποχρεωµένη να σέβεται απέναντι στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Τέλος, για να µην πω πολλά ακόµα, κύριε Πρόεδρε -σας κατα-
νοώ απολύτως-, θα πω το εξής και καταλήγω µε αυτό. 

Το Υπουργείο Πολιτισµού σε όλη τη διάρκεια αυτής της µα-
κράς διαδικασίας της σύνταξης του σχεδίου νόµου, της ηλεκτρο-
νικής δηµόσιας διαβούλευσης και µέχρι σήµερα που έρχεται
προς ψήφιση στη Βουλή των Ελλήνων άκουσε µε πολλή προσοχή
την αγωνία και την ανησυχία τόσο των δικαιούχων των πνευµατι-
κών και συγγενικών δικαιωµάτων όσο και των χρηστών επαγγελ-
µατιών, καθώς και των υπόλοιπων φορέων και καταλήξαµε σε
ένα νοµοθέτηµα που υπηρετεί τη συνταγµατική υποχρέωση του
κράτους για την προστασία του πολιτιστικού περιβάλλοντος της
χώρας και τη διάσωση του µουσικού πλούτου της, την ανάπτυξη
και την προαγωγή των τεχνών και την αρχή της προστασίας της
πολιτιστικής πολυµορφίας, η οποία, όπως είπαµε, αναγνωρίζεται
σε Ενωσιακό και Διεθνές Δίκαιο. 

Το αποτέλεσµα αυτό επιδιώκεται µέσα από τις αναγκαίες
σταθµίσεις, ισορροπίες και αναλογίες που επιβάλλει ο σεβασµός
άλλων δικαιωµάτων, επίσης προστατευόµενων κατά το Σύνταγµα
και το δίκαιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης, έτσι ώστε οι όποιες υπο-
χρεώσεις επιβάλλονται και περιορίζονται στο απολύτως ανα-
γκαίο µέτρο. 

Ποτέ άλλοτε µέχρι σήµερα ένα νοµοσχέδιο δεν περιλαµβάνει
τόσες ρυθµίσεις για την προστασία της άυλης πολιτιστικής κλη-
ρονοµιάς και την προστασία και διάχυση της ελληνικής γλώσσας,
µέρος της οποίας είναι και η προστασία του ελληνόφωνου τρα-
γουδιού. 

Ποτέ άλλοτε µέχρι σήµερα η ελληνική πολιτεία δεν είχε αντι-
µετωπίσει, τόσο µε τη χορήγηση κινήτρων για την αύξηση της
µετάδοσης ελληνόφωνου τραγουδιού και των νέων ηχογραφη-
µάτων όσο και για τη θέσπιση υποχρεώσεων σε χρήστες, ένα τέ-
τοιο µεγάλο νοµικό πολιτικό και ουσιαστικό διακύβευµα, δηλαδή
αυτό της προστασίας του ελληνόφωνου τραγουδιού σε ένα παγ-
κοσµιοποιηµένο περιβάλλον που δυσχεραίνει καθηµερινά την ελ-
ληνική µουσική και τους συντελεστές της δηµιουργούς και
ερµηνευτές. 

Πριν από ενάµιση χρόνο, µε την ενσωµάτωση των κοινοτικών
οδηγιών, το Υπουργείο Πολιτισµού προστάτευσε τα έργα που εν-
σωµατώνονται σε κείµενο τόσο των δηµοσιογράφων, φωτογρά-
φων όσο και των εκδοτών που τα δηµοσιεύουν και τα οποία
αναπαράγονται στο διαδίκτυο, µη επιλέγοντας τον εύκολο δρόµο
της αρχής της συµβατικής ελευθερίας των µερών, έναν δρόµο
που θα ήταν δύσκολος για τους δηµοσιογράφους και τους εκ-
δότες Τύπου, γιατί θα έπρεπε να διαπραγµατευτούν µε πολυε-
θνικές, µε πλατφόρµες, τη στιγµή που γνωρίζουµε όλοι την
οικονοµική κρίση που διέρχεται ο κλάδος τους. 

Το ίδιο το Υπουργείο Πολιτισµού θεσµοθέτησε πλαίσιο που
επέλυσε το ζήτηµα του δηµόσιου δανεισµού ως δικαίωµα εύλο-
γης αµοιβής για τους δηµιουργούς και τους εκδότες έργων. Στην

ίδια κατεύθυνση, έτσι όπως κινηθήκαµε τον Δεκέµβρη του 2022,
κινούµαστε και τώρα, µε τις ρυθµίσεις που εισηγούµεθα για την
ενίσχυση του ελληνόφωνου τραγουδιού και της άυλης πολιτιστι-
κής κληρονοµιάς. 

Σήµερα, για εµάς τουλάχιστον στο Υπουργείο Πολιτισµού,
είναι µια µέρα χαρούµενη, γιατί εργαστήκαµε πολύ για να ανα-
γνωριστεί ένας ολόκληρος κλάδος, ο κλάδος των δηµιουργών
και των ερµηνευτών, και η συνεισφορά τους στον ελληνικό πολι-
τισµό. Είµαστε χαρούµενοι γιατί συνεργαστήκαµε µε τους δηµι-
ουργούς και τους ευχαριστώ. Είµαστε χαρούµενοι γιατί µαζί
τους δώσαµε µια ελπίδα, µια αχτίδα φωτός. Οι ίδιοι χρησιµοποί-
ησαν τη λέξη αυτή. Οι ίδιοι µίλησαν για µια ιστορική πρωτοβουλία
του Υπουργείου Πολιτισµού. Συνεργαστήκαµε µαζί τους για το
παρόν και το µέλλον τους.

Και θέλω να πω σε όλους -και στους Βουλευτές αλλά και
στους Έλληνες δηµιουργούς- ότι οι ρυθµίσεις αυτές που αφο-
ρούν το ελληνόφωνο τραγούδι προφανώς δεν είναι πανάκεια,
δεν είναι τα πάντα, είναι όµως µια πολύ σηµαντική αρχή και οι
ρυθµίσεις αυτές δεν είναι του Υπουργείου Πολιτισµού, δεν είναι
της Υπουργού Πολιτισµού, είναι η ελάχιστη αναγνώριση της ελ-
ληνικής πολιτείας στα όσα προσφέρουν οι δηµιουργοί καθηµε-
ρινά στον ελληνικό µουσικό πολιτισµό και είναι πράγµατα τα
οποία εντελώς δικαιωµατικά τους ανήκουν. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κηρύσσε-
ται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής και των άρθρων του
σχεδίου νόµου του Υπουργείου Πολιτισµού: «Μέτρα για τη δια-
φύλαξη και την ανάδειξη της άυλης πολιτιστικής κληρονοµιάς,
την προστασία και ενίσχυση του ελληνόφωνου τραγουδιού και
των ηχογραφηµάτων νέων δηµιουργών ή καλλιτεχνών, καθώς και
την προστασία και διάχυση της ελληνικής γλώσσας, στο πλαίσιο
της διαφύλαξης και ανάδειξης της άυλης πολιτιστικής κληρονο-
µιάς - Ρυθµίσεις για τον εκσυγχρονισµό της εµπορικής πολιτικής
του Οργανισµού Διαχείρισης και Ανάπτυξης Πολιτιστικών Πόρων
και λοιπές διατάξεις των Υπουργείων Πολιτισµού και Παιδείας,
Θρησκευµάτων και Αθλητισµού». 

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Έχει κλεί-

σει η διαδικασία, κυρία Αναγνωστοπούλου.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Θέλω να καταθέσω

κάποια έγγραφα στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Αθανασία (Σία) Αναγνωστο-

πούλου καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγ-
γραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Προχω-
ρούµε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων, των τροπολο-
γιών και του συνόλου και η ψήφισή τους θα γίνει χωριστά. 

Σας επισηµαίνουµε ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει την αρχή
του νοµοσχεδίου, τριάντα τρία άρθρα, µία τροπολογία, το ακρο-
τελεύτιο άρθρο, καθώς και το σύνολο του νοµοσχεδίου. 

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρακαλώ

να κλείσει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.
(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Οι θέσεις

των κοµµάτων, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλε-
κτρονικό σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής
συνεδρίασης και έχουν ως εξής:
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«Μέτρα για τη διαφύλαξη και την ανάδειξη της άυλης πολιτι-
στικής κληρονοµιάς, την προστασία και ενίσχυση του ελληνό-
φωνου τραγουδιού και των ηχογραφηµάτων νέων δηµιουργών
ή καλλιτεχνών, καθώς και την προστασία και διάχυση της ελλη-
νικής γλώσσας, στο πλαίσιο της διαφύλαξης και ανάδειξης της
άυλης πολιτιστικής κληρονοµιάς - Ρυθµίσεις για τον εκσυγχρο-
νισµό της εµπορικής πολιτικής του Οργανισµού Διαχείρισης και

Ανάπτυξης Πολιτιστικών Πόρων και λοιπές διατάξεις των
Υπουργείων Πολιτισµού και Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλη-

τισµού»

Επί της Αρχής     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 1 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 2 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 3 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 4 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 5 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 6 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 7 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 8 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 9 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 10 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 11 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 12 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
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Άρθρο 13 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 14 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 15 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 16 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 17 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 18 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 19 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 20 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 21 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 22 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 23 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 24 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 25 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 26 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
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Άρθρο 27 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 28 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 29 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 30 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 31 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 32 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 33 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

ΥΠ. ΤΡΟΠ. 129/4 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Ακροτελεύτιο άρθρο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Επί του Συνόλου      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεπώς,
µετά την ολοκλήρωση της ψηφοφορίας µε το ηλεκτρονικό σύ-
στηµα, το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Πολιτισµού: «Μέτρα για
τη διαφύλαξη και την ανάδειξη της άυλης πολιτιστικής κληρονο-
µιάς, την προστασία και ενίσχυση του ελληνόφωνου τραγουδιού
και των ηχογραφηµάτων νέων δηµιουργών ή καλλιτεχνών, καθώς
και την προστασία και διάχυση της ελληνικής γλώσσας, στο πλαί-
σιο της διαφύλαξης και ανάδειξης της άυλης πολιτιστικής κλη-
ρονοµιάς - Ρυθµίσεις για τον εκσυγχρονισµό της εµπορικής
πολιτικής του Οργανισµού Διαχείρισης και Ανάπτυξης Πολιτιστι-
κών Πόρων και λοιπές διατάξεις των Υπουργείων Πολιτισµού και
Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού» έγινε δεκτό κατά πλει-
οψηφία, σε µόνη συζήτηση, επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου και έχει ως εξής:

«Μέτρα για τη διαφύλαξη και την ανάδειξη της άυλης πολιτι-
στικής κληρονοµιάς, την προστασία και ενίσχυση του ελληνό-
φωνου τραγουδιού και των ηχογραφηµάτων νέων δηµιουργών
ή καλλιτεχνών, καθώς και την προστασία και διάχυση της ελλη-
νικής γλώσσας, στο πλαίσιο της διαφύλαξης και ανάδειξης της
άυλης πολιτιστικής κληρονοµιάς - Ρυθµίσεις για τον εκσυγχρο-
νισµό της εµπορικής πολιτικής του Οργανισµού Διαχείρισης και
Ανάπτυξης Πολιτιστικών Πόρων και λοιπές διατάξεις των
Υπουργείων Πολιτισµού και Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλη-
τισµού 

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ
ΜΕΡΟΣ Α’
ΜΕΤΡΑ ΓΙΑ ΤΗ ΔΙΑΦΥΛΑΞΗ ΚΑΙ ΤΗΝ ΑΝΑΔΕΙΞΗ ΤΗΣ ΑΥΛΗΣ

ΠΟΛΙΤΙΣΤΙΚΗΣ ΚΛΗΡΟΝΟΜΙΑΣ, ΤΗΝ ΠΡΟΣΤΑΣΙΑ ΚΑΙ ΕΝΙΣΧΥΣΗ
ΤΟΥ ΕΛΛΗΝΟΦΩΝΟΥ ΤΡΑΓΟΥΔΙΟΥ ΚΑΙ ΤΩΝ ΝΕΩΝ ΗΧΟΓΡΑ-
ΦΗΜΑΤΩΝ, ΚΑΘΩΣ ΚΑΙ ΤΗΝ ΠΡΟΣΤΑΣΙΑ ΚΑΙ ΔΙΑΧΥΣΗ ΤΗΣ ΕΛ-
ΛΗΝΙΚΗΣ ΓΛΩΣΣΑΣ, ΣΤΟ ΠΛΑΙΣΙΟ ΤΗΣ ΔΙΑΦΥΛΑΞΗΣ ΚΑΙ
ΑΝΑΔΕΙΞΗΣ ΤΗΣ ΑΥΛΗΣ ΠΟΛΙΤΙΣΤΙΚΗΣ ΚΛΗΡΟΝΟΜΙΑΣ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΓΕΝΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ
Άρθρο 1  Σκοπός
Άρθρο 2  Αντικείµενο
Άρθρο 3 Ορισµοί
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΔΙΑΦΥΛΑΞΗ ΚΑΙ ΠΡΟΣΤΑΣΙΑ ΑΥΛΗΣ ΠΟΛΙΤΙΣΤΙΚΗΣ ΚΛΗΡΟ-

ΝΟΜΙΑΣ
Άρθρο 4 Εθνικό Ευρετήριο της Άυλης Πολιτιστικής Κληρονο-

µιάς της Ελλάδας - Προσθήκη παρ. 5 στο άρθρο 5 του Κώδικα
νοµοθεσίας για την προστασία των αρχαιοτήτων και εν γένει της
πολιτιστικής κληρονοµιάς 

Άρθρο 5  Σύσταση, συγκρότηση και αρµοδιότητες του Συµ-
βουλίου Άυλης Πολιτιστικής Κληρονοµιάς - Προσθήκη άρθρου
51Α στον Κώδικα νοµοθεσίας για την προστασία των αρχαιοτή-
των και εν γένει της πολιτιστικής κληρονοµιάς

Άρθρο 6 Σύσταση, συγκρότηση και αρµοδιότητες της Επιτρο-
πής για την ανάδειξη και διαφύλαξη της άυλης πολιτιστικής κλη-
ρονοµιάς -  Προσθήκη άρθρου 52 στον Κώδικα νοµοθεσίας για
την προστασία των αρχαιοτήτων και εν γένει της πολιτιστικής
κληρονοµιάς

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΠΡΟΣΤΑΣΙΑ ΚΑΙ ΔΙΑΧΥΣΗ ΤΗΣ ΕΛΛΗΝΙΚΗΣ ΓΛΩΣΣΑΣ, ΤΟΥ

ΕΛΛΗΝΟΦΩΝΟΥ ΤΡΑΓΟΥΔΙΟΥ ΚΑΙ ΤΩΝ ΝΕΩΝ ΗΧΟΓΡΑΦΗΜΑ-
ΤΩΝ

Άρθρο 7 Παροχή κινήτρων στους ραδιοφωνικούς σταθµούς,
ενηµερωτικούς και µη, για την αύξηση του χρόνου µετάδοσης
ελληνόφωνου τραγουδιού και των νέων ηχογραφηµάτων 

Άρθρο 8 Δηµόσια εκτέλεση ελληνόφωνου τραγουδιού στους
κοινόχρηστους χώρους των ξενοδοχείων και των σύνθετων του-
ριστικών καταλυµάτων

Άρθρο 9 Δηµόσια εκτέλεση ελληνόφωνου τραγουδιού στους
κοινόχρηστους χώρους των εµπορικών κέντρων

Άρθρο 10 Δηµόσια εκτέλεση ελληνόφωνου τραγουδιού στους
κοινόχρηστους χώρους των καζίνο

Άρθρο 11 Δηµόσια εκτέλεση ελληνόφωνου τραγουδιού στα
µέσα µαζικής µεταφοράς και στους χώρους αναµονής επιβατών

αερολιµένων και λιµένων
Άρθρο 12 Συγχρονισµός ελληνόφωνου τραγουδιού ορχηστρι-

κής µουσικής απόδοσης ελληνόφωνου τραγουδιού ή µουσικών
έργων χωρίς στίχο ή µε στίχο σε γλώσσα κράτους µέλους της
ΕΕ σε οπτικοακουστικές παραγωγές, τηλεοπτικές ή κινηµατο-
γραφικές ταινίες

Άρθρο 13 Δηµιουργία ηλεκτρονικής βάσης δεδοµένων ελλη-
νόφωνου τραγουδιού, ορχηστρικής µουσικής απόδοσης ελληνό-
φωνου τραγουδιού, ορχηστρικής µουσικής Ελλήνων δηµιουργών
και ηχογραφηµάτων που έχουν ηχογραφηθεί στην ελληνική επι-
κράτεια και διαδικτυακής εφαρµογής

Άρθρο 14 Διαδικασία ελέγχου και επιβολής διοικητικών κυρώ-
σεων στους έχοντες την εκµετάλλευση ξενοδοχείων και σύνθε-
των τουριστικών καταλυµάτων, εµπορικών κέντρων, καζίνο,
µέσων µαζικής µεταφοράς, των χώρων αναµονής αερολιµένων
και λιµένων για την παραβίαση των υποχρεώσεων µετάδοσης ελ-
ληνόφωνου τραγουδιού

ΜΕΡΟΣ Β’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΟΝ ΕΚΣΥΓΧΡΟΝΙΣΜΟ ΤΗΣ ΕΜΠΟΡΙΚΗΣ ΠΟ-

ΛΙΤΙΚΗΣ ΚΑΙ ΤΗΝ ΑΝΤΙΜΕΤΩΠΙΣΗ ΤΩΝ ΥΠΗΡΕΣΙΑΚΩΝ ΑΝΑΓ-
ΚΩΝ ΤΟΥ ΟΡΓΑΝΙΣΜΟΥ ΔΙΑΧΕΙΡΙΣΗΣ ΚΑΙ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ
ΠΟΛΙΤΙΣΤΙΚΩΝ ΠΟΡΩΝ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΓΕΝΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ
Άρθρο 15 Σκοπός
Άρθρο 16  Αντικείµενο
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΟΝ ΕΚΣΥΓΧΡΟΝΙΣΜΟ ΤΗΣ ΕΜΠΟΡΙΚΗΣ ΠΟ-

ΛΙΤΙΚΗΣ ΤΟΥ ΟΡΓΑΝΙΣΜΟΥ ΔΙΑΧΕΙΡΙΣΗΣ ΚΑΙ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ ΠΟ-
ΛΙΤΙΣΤΙΚΩΝ ΠΟΡΩΝ

Άρθρο 17  Ανάθεση συµβάσεων προµηθειών προς τον σκοπό
της κάλυψης των αναγκών για προϊόντα που διατίθενται από τα
πωλητήρια του Οργανισµού Διαχείρισης και Ανάπτυξης Πολιτι-
στικών Πόρων

Άρθρο 18 Διεύρυνση µέσων αξιοποίησης της ακίνητης περι-
ουσίας του Οργανισµού Διαχείρισης και Ανάπτυξης Πολιτιστικών
Πόρων - Τροποποίηση άρθρου 4  ν. 4761/2020

Άρθρο 19 Πρόσληψη προσωπικού ιδιωτικού δικαίου ορισµένου
χρόνου για τις ανάγκες των πωλητήριων και των εργαστηρίων
του Οργανισµού Διαχείρισης και Ανάπτυξης Πολιτιστικών Πόρων
- Προσθήκη άρθρου 42Α στον ν. 4761/2020

Άρθρο 20 Απαγόρευση εµπορίας εισιτηρίων που εκδίδονται
από τον Οργανισµό Διαχείρισης και Ανάπτυξης Πολιτιστικών
Πόρων - Προσθήκη άρθρου 14Α στον          ν. 4761/2020

ΜΕΡΟΣ Γ’
ΛΟΙΠΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΤΟΥ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ
Άρθρο 21 Σκοπός
Άρθρο 22 Αντικείµενο
Άρθρο 23 Παραχώρηση δη�οσίων ακινήτων και δηµοτικού ακι-

νήτου χωρίς αντάλλαγµα στο Υπουργείο Πολιτισµού για την κα-
τασκευή εγκαταστάσεων πυρόσβεσης στον αρχαιολογικό χώρο
των Φιλίππων

Άρθρο 24 Χορήγηση επιδόµατος στους υπαλλήλους του
Υπουργείου Πολιτισµού που υπηρετούν στις νήσους Δήλο και
Καστελλόριζο - Αντικατάσταση άρθρου 10  ν. 4598/2019

Άρθρο 25 Κάλυψη δαπανών προσωπικού του Ευρωπαϊκού Κέν-
τρου Βυζαντινών και Μεταβυζαντινών Μνηµείων για την εκτέλεση
ή επίβλεψη αρχαιολογικού έργου λόγω µετακίνησής τους στο
εξωτερικό - Τροποποίηση άρθρων 3 και 16 υποπαρ. Δ.9 παρ. Δ’
άρθρου 2 ν. 4336/2015

Άρθρο 26 Μοριοδότηση της εµπειρίας υποψηφίων για την κά-
λυψη θέσεων του κλάδου ΔΕ Φύλαξης - Πληροφόρησης των ει-
δικοτήτων ΔΕ Ηµερήσιων Φυλάκων Μουσείων και Αρχαιολογικών
χώρων και ΔΕ Νυχτοφυλάκων Μουσείων και Αρχαιολογικών
Χώρων σε µουσεία και αρχαιολογικούς χώρους

Άρθρο 27 Εκτέλεση των αρχαιολογικών έργων των εποπτευό-
µενων από το Υπουργείο Πολιτισµού φορέων µε αυτεπιστασία
και απολογιστικά

Άρθρο 28 Προσθήκη κατηγορίας κινητών µνηµείων µεταγενέ-
στερων του 1453 που χρονολογούνται έως και το 1830, υποχρέ-
ωση δήλωσης απόκτησης κυριότητάς τους και υποχρέωση
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δήλωσης κατοχής τους - Τροποποίηση παρ. 1 και 2 άρθρου 20,
παρ. 2 άρθρου 24 και προσθήκη παρ. 16 στο άρθρο 73 του Κώ-
δικα νοµοθεσίας για την προστασία των αρχαιοτήτων και εν γένει
της πολιτιστικής κληρονοµιάς

Άρθρο 29 Υποχρέωση δήλωσης των ανιχνευτών µετάλλων ή
άλλων οργάνων διασκόπησης και θέσπιση ποινικής κύρωσης για
την παραβίασή της - Τροποποίηση παρ. 2 άρθρου 38 και αντικα-
τάσταση παρ. 1 άρθρου 62 του Κώδικα νοµοθεσίας για την προ-
στασία των αρχαιοτήτων και εν γένει της πολιτιστικής
κληρονοµιάς

ΜΕΡΟΣ Δ’
ΕΠΕΙΓΟΥΣΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΤΟΥ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΠΑΙΔΕΙΑΣ, ΘΡΗ-

ΣΚΕΥΜΑΤΩΝ ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ
Άρθρο 30 Ίδρυση Τµήµατος Νοσηλευτικής στη Σχολή Επιστη-

µών Υγείας του Δηµοκρίτειου Πανεπιστηµίου Θράκης - Τροπο-
ποίηση άρθρου 7 ν. 5094/2024

Άρθρο 31 Έναρξη ισχύος ν. 5094/2024 - Τροποποίηση παρ. 2
άρθρου 215 ν. 5094/2024

Άρθρο 32 Ρυθµίσεις για την εισαγωγή στην τριτοβάθµια εκπαί-
δευση - Τροποποίηση παρ. 6α άρθρου 13Δ          ν. 4186/2013

ΜΕΡΟΣ Ε’
ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΤΙΚΕΣ - ΜΕΤΑΒΑΤΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ 
Άρθρο 33 Εξουσιοδοτικές διατάξεις
Άρθρο 34 Μεταβατική διάταξη
ΜΕΡΟΣ ΣΤ’
ΡΗΤΡΑ ΑΞΙΟΛΟΓΗΣΗΣ
Άρθρο 35 Αξιολόγηση αποτελεσµάτων των ρυθµίσεων του Κε-

φαλαίου Γ’ του Μέρους Α’
ΜΕΡΟΣ Ζ’
ΠΑΡΑΡΤΗΜΑΤΑ
Άρθρο 36 Παραρτήµατα
ΜΕΡΟΣ Η’
ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ
Άρθρο 37 Έναρξη ισχύος

ΜΕΡΟΣ Α’
ΜΕΤΡΑ ΓΙΑ ΤΗ ΔΙΑΦΥΛΑΞΗ ΚΑΙ ΤΗΝ ΑΝΑΔΕΙΞΗ 

ΤΗΣ ΆΥΛΗΣ ΠΟΛΙΤΙΣΤΙΚΗΣ ΚΛΗΡΟΝΟΜΙΑΣ, ΤΗΝ ΠΡΟΣΤΑ-
ΣΙΑ ΚΑΙ ΕΝΙΣΧΥΣΗ ΤΟΥ ΕΛΛΗΝΟΦΩΝΟΥ ΤΡΑΓΟΥΔΙΟΥ 
ΚΑΙ ΤΩΝ ΝΕΩΝ ΗΧΟΓΡΑΦΗΜΑΤΩΝ, ΚΑΘΩΣ ΚΑΙ ΤΗΝ 

ΠΡΟΣΤΑΣΙΑ ΚΑΙ ΔΙΑΧΥΣΗ ΤΗΣ ΕΛΛΗΝΙΚΗΣ ΓΛΩΣΣΑΣ ΣΤΟ
ΠΛΑΙΣΙΟ ΤΗΣ ΔΙΑΦΥΛΑΞΗΣ ΚΑΙ ΑΝΑΔΕΙΞΗΣ ΤΗΣ ΆΥΛΗΣ 

ΠΟΛΙΤΙΣΤΙΚΗΣ ΚΛΗΡΟΝΟΜΙΑΣ 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΓΕΝΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 1
Σκοπός

Σκοπός του παρόντος Μέρους είναι: α) η λήψη µέτρων για την
ενδυνάµωση της προστασίας της άυλης πολιτιστικής κληρονο-
µιάς, και β) ο εκσυγχρονισµός και η ενίσχυση του πλαισίου προ-
στασίας και προώθησης του ελληνόφωνου τραγουδιού και των
νέων ηχογραφηµάτων, καθώς και η προστασία και διάχυση της
ελληνικής γλώσσας, ως µέσων για τη διατήρηση και έκφραση
της πολιτιστικής ταυτότητας και την ανάδειξη, τη διαφύλαξη και
τη διασφάλιση της βιωσιµότητας της άυλης πολιτιστικής κληρο-
νοµιάς.

Άρθρο 2
Αντικείµενο

Αντικείµενο του παρόντος Μέρους είναι: α) η τροποποίηση του
Κώδικα νοµοθεσίας για την προστασία των αρχαιοτήτων και εν
γένει της πολιτιστικής κληρονοµιάς (ν. 4858/2021, Α’ 220), σχε-
τικά µε τη σύσταση Εθνικού Ευρετηρίου της Άυλης Πολιτιστικής
Κληρονοµιάς της Ελλάδας, τη σύσταση του Συµβουλίου Άυλης
Πολιτιστικής Κληρονοµιάς και τη σύσταση της Επιτροπής για την

ανάδειξη και διαφύλαξη της άυλης πολιτιστικής κληρονοµιάς, β)
η θέσπιση κινήτρων για την αύξηση της µετάδοσης του ελληνό-
φωνου τραγουδιού και των νέων ηχογραφηµάτων από τους ρα-
διοφωνικούς σταθµούς, ενηµερωτικούς και µη, γ) η εισαγωγή
υποχρέωσης εκτέλεσης συγκεκριµένου ποσοστού ελληνόφωνου
τραγουδιού σε συγκεκριµένους κοινόχρηστους χώρους των ξε-
νοδοχειακών και σύνθετων τουριστικών καταλυµάτων, των εµπο-
ρικών κέντρων, των καζίνο και των µέσων µαζικής µεταφοράς,
καθώς και στους χώρους αναµονής επιβατών αερολιµένων και
λιµένων, δ) η καθιέρωση δυνητικής αξιολόγησης των οπτικοα-
κουστικών παραγωγών, τηλεοπτικών ή κινηµατογραφικών, οι
οποίες ενσωµατώνουν µουσική επένδυση ελληνόφωνου τραγου-
διού ή ορχηστρική µουσική απόδοση ελληνόφωνου τραγουδιού
ή µουσικά έργα χωρίς στίχο ή µε στίχο σε γλώσσα κράτους µέ-
λους της ΕΕ, τα οποία ηχογραφούνται στην επικράτεια, σύµ-
φωνα µε τους κανόνες και τις προϋποθέσεις επιλεξιµότητας των
εκάστοτε καθεστώτων ενίσχυσης ή χρηµατοδοτικών εργαλείων
του Ελληνικού Δηµοσίου και ε) η δηµιουργία ηλεκτρονικής βάσης
δεδοµένων ελληνόφωνου τραγουδιού και διαδικτυακής εφαρµο-
γής πρόσβασης σε αυτήν. 

Άρθρο 3
Ορισµοί

Για τους σκοπούς του Κεφαλαίου Γ’ του Μέρους Α’ εφαρµό-
ζονται οι ακόλουθοι ορισµοί:

α. Ως ελληνόφωνο τραγούδι νοείται το µουσικό έργο που συν-
τίθεται από µουσική και στίχο, εφόσον το ήµισυ τουλάχιστον της
διάρκειάς του καταλαµβάνεται από κείµενο στην ελληνική
γλώσσα. Στην έννοια του ελληνόφωνου τραγουδιού συµπεριλαµ-
βάνεται και η ορχηστρική µουσική απόδοση ελληνόφωνου τρα-
γουδιού, καθώς και τα µουσικά έργα χωρίς στίχο που έχουν
ηχογραφηθεί στην ελληνική επικράτεια.

β. Ως νέα ηχογραφήµατα νοούνται τα ηχογραφήµατα ελληνό-
φωνου τραγουδιού κατά την έννοια της περ. α., που ενσωµατώ-
νουν νέα µουσικά έργα των οποίων η πρώτη κυκλοφορία ή
παρουσίαση ή διάθεση ή κατ’ αίτηση διάθεση στο κοινό έλαβε
χώρα έως ένα (1) έτος πριν από τη ραδιοφωνική µετάδοσή τους.

γ. Ως ώρες µεγάλης ακροαµατικότητας νοούνται οι ώρες από
06:00’ έως 22:30’ καθηµερινά. 

δ. Ως µορφότυπος νοείται ο ενιαίος κατάλογος έργων κατά
την έννοια της παρ. 1 του άρθρου 24 του  ν. 4481/2017 (Α’ 100)
που έχουν εκτελέσει δηµόσια οι υπόχρεοι των άρθρων 8, 9, 10
και 11 του παρόντος και στον οποίο συµπεριλαµβάνονται κατ’
ελάχιστον ο τίτλος και η διάρκεια των έργων, τα στοιχεία των
συνθετών και τα στοιχεία των στιχουργών αυτών.

ε. Ως κοινόχρηστοι χώροι των καταλυµάτων της παρ. 1 του άρ-
θρου 8 νοούνται αποκλειστικά οι χώροι εισόδου, υποδοχής
αυτών και οι ανελκυστήρες. 

στ. Ως κοινόχρηστοι χώροι των εµπορικών κέντρων της παρ.
1 του άρθρου 9 νοούνται αποκλειστικά οι χώροι στάθµευσης, οι
διάδροµοι και οι λοιποί χώροι παραµονής των επισκεπτών, εξαι-
ρουµένων των εµπορικών καταστηµάτων και των λοιπών αυτοτε-
λών επιχειρήσεων που λειτουργούν εντός αυτών.

ζ. Ως κοινόχρηστοι χώροι των καζίνο της παρ. 1 του άρθρου
10 νοούνται αποκλειστικά οι χώροι υποδοχής και αναµονής των
πελατών.

η. Ως κοινόχρηστοι χώροι των µέσων µαζικής µεταφοράς της
παρ. 1 του άρθρου 11 νοούνται αποκλειστικά οι χώροι των σταθ-
µών και οι αποβάθρες επιβίβασης και αποβίβασης επιβατών του
µετρό και των τρένων, οι χώροι των σταθµών και οι αποβάθρες
επιβίβασης και αποβίβασης επιβατών των ηλεκτρικών σιδηρο-
δρόµων. 

θ. Ως κοινόχρηστοι χώροι αναµονής επιβατών αερολιµένων και
λιµένων της παρ. 1 του άρθρου 11 νοούνται αποκλειστικά οι στε-
γασµένοι χώροι που προορίζονται για την αναµονή των επιβατών
προ της επιβίβασης αυτών σε αεροπλάνα και πλοία, αντίστοιχα.
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ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΔΙΑΦΥΛΑΞΗ ΚΑΙ ΠΡΟΣΤΑΣΙΑ ΑΥΛΗΣ 

ΠΟΛΙΤΙΣΤΙΚΗΣ ΚΛΗΡΟΝΟΜΙΑΣ

Άρθρο 4
Εθνικό Ευρετήριο της Άυλης Πολιτιστικής

Κληρονοµιάς της Ελλάδας - Προσθήκη παρ. 5 
στο άρθρο 5 του Κώδικα νοµοθεσίας για την προστασία 

των αρχαιοτήτων και εν γένει της πολιτιστικής 
κληρονοµιάς

Στο άρθρο 5 του Κώδικα νοµοθεσίας για την προστασία των
αρχαιοτήτων και εν γένει της πολιτιστικής κληρονοµιάς (ν.
4858/2021, Α’ 220), περί προστασίας της άυλης πολιτιστικής κλη-
ρονοµιάς, προστίθεται παρ. 5 ως εξής:

«5. Η Διεύθυνση Νεότερης Πολιτιστικής Κληρονοµιάς της Γε-
νικής Διεύθυνσης Αρχαιοτήτων και Πολιτιστικής Κληρονοµιάς
της Γενικής Γραµµατείας Πολιτισµού του Υπουργείου Πολιτι-
σµού είναι αρµόδια για την τήρηση και διαρκή ενηµέρωση του
Εθνικού Ευρετηρίου της Άυλης Πολιτιστικής Κληρονοµιάς της
Ελλάδας, το οποίο έχει συσταθεί κατ’ εφαρµογή του άρθρου 12
της Σύµβασης για την Προστασία της Άυλης Πολιτιστικής Κλη-
ρονοµιάς που κυρώθηκε µε το άρθρο πρώτο του ν. 3521/2006
(Α’ 275).»

Άρθρο 5
Σύσταση, συγκρότηση και αρµοδιότητες 

του Συµβουλίου Άυλης Πολιτιστικής Κληρονοµιάς - 
Προσθήκη άρθρου 51Α στον Κώδικα νοµοθεσίας 
για την προστασία των αρχαιοτήτων και εν γένει 

της πολιτιστικής κληρονοµιάς

Μετά από το άρθρο 51 του Κώδικα νοµοθεσίας για την προ-
στασία των αρχαιοτήτων και εν γένει της πολιτιστικής κληρονο-
µιάς (ν. 4858/2021, Α’ 220), περί Συµβουλίου Μουσείων,
προστίθεται άρθρο 51Α, ως εξής: 

«Άρθρο 51Α
Συµβούλιο Άυλης Πολιτιστικής Κληρονοµιάς

1. Στο Υπουργείο Πολιτισµού συστήνεται Συµβούλιο Άυλης
Πολιτιστικής Κληρονοµιάς που συγκροτείται µε απόφαση του
Υπουργού Πολιτισµού και αποτελείται από δεκαεννέα (19) µέλη
ως εξής:

α) τον Γενικό Γραµµατέα Πολιτισµού του Υπουργείου Πολιτι-
σµού, ως Πρόεδρο,

β) έναν (1) δικηγόρο µε έµµισθη εντολή του Υπουργείου Πολι-
τισµού µε εµπειρία σε θέµατα άυλης πολιτιστικής κληρονοµιάς,
που αναπληρώνεται από δικηγόρο µε έµµισθη εντολή του Υπουρ-
γείου Πολιτισµού,

γ) τον Προϊστάµενο της Διεύθυνσης Νεότερης Πολιτιστικής
Κληρονοµιάς, αναπληρούµενο από υπάλληλο του κλάδου ΠΕ Λα-
ογράφων-Κοινωνικών Ανθρωπολόγων-Εθνολόγων του Τµήµατος
Άυλης Πολιτιστικής Κληρονοµιάς και Διαπολιτισµικών Θεµάτων
της ίδιας Διεύθυνσης,

δ) τον Πρόεδρο της Ελληνικής Εθνικής Επιτροπής της UN-
ESCO αναπληρούµενο από υπάλληλο της ίδιας Επιτροπής, που
υποδεικνύεται από τον Πρόεδρο αυτής,

ε) έναν (1) Εµπειρογνώµονα Σύµβουλο της Ε1 Διεύθυνσης του
Υπουργείου Εξωτερικών, αναπληρούµενο από Εµπειρογνώµονα
Σύµβουλο της ίδιας Διεύθυνσης, που υποδεικνύονται από τον
προϊστάµενο αυτής,

στ) τον Διευθυντή του Κέντρου Ερεύνης Ελληνικής Λαογρα-
φίας της Ακαδηµίας Αθηνών, αναπληρούµενο από µέλος του
ίδιου Κέντρου, που υποδεικνύεται από τον Διευθυντή του,

ζ) τον Διευθυντή του Μουσείου Νεότερου Ελληνικού Πολιτι-
σµού, αναπληρούµενο από υπάλληλο του Μουσείου του Υπουρ-
γείου Πολιτισµού, που υποδεικνύεται από τον Υπουργό
Πολιτισµού, 

η) τον Διευθυντή του Μουσείου Ελληνικών Λαϊκών Μουσικών
Οργάνων «Φοίβος Ανωγειανάκης» - Κέντρου Εθνοµουσικολογίας,

αναπληρούµενο από υπάλληλο του Μουσείου, που υποδεικνύε-
ται από τον Υπουργό Πολιτισµού,

θ) τον Διευθυντή του Λαογραφικού Εθνολογικού Μουσείου
Μακεδονίας - Θράκης, αναπληρούµενο από υπάλληλο του Μου-
σείου, που υποδεικνύεται από τον Υπουργό Πολιτισµού,

ι) έναν (1) εκπρόσωπο του Υπουργείου Περιβάλλοντος και
Ενέργειας, που υποδεικνύεται από τον Υπουργό Περιβάλλοντος
και Ενέργειας, 

ια) εννέα (9) έγκριτους επιστήµονες ή επαγγελµατίες, υπαλ-
λήλους ή µη του Υπουργείου Πολιτισµού µε εγνωσµένη επαγγελ-
µατική ή επιστηµονική εµπειρία στη µελέτη, διαφύλαξη και
ανάδειξη της νεότερης πολιτιστικής κληρονοµιάς, αναπληρού-
µενους από πρόσωπα µε τα ίδια προσόντα. Δύο (2) από αυτούς
υποδεικνύονται από νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου, τα οποία
έχουν διαπιστευθεί από τη Γραµµατεία της Σύµβασης για την
Προστασία της Άυλης Πολιτιστικής Κληρονοµιάς, που κυρώθηκε
µε το άρθρο πρώτο του ν. 3521/2006 (Α’ 275) ως Μη Κυβερνητι-
κές Οργανώσεις που παρέχουν στη Γραµµατεία εµπειρογνωµο-
σύνη επί στοιχείων της άυλης πολιτιστικής κληρονοµιάς.

2. Με την απόφαση συγκρότησης του Συµβουλίου ορίζεται και
ο αναπληρωτής Πρόεδρος αυτού. Όταν τον Γενικό Γραµµατέα
Πολιτισµού του Υπουργείου Πολιτισµού αναπληρώνει άλλο
µέλος του Συµβουλίου, στη θέση του καλείται ο αναπληρωτής
του µέλους αυτού. Εισηγητής στο Συµβούλιο ορίζεται ο Προϊστά-
µενος του Τµήµατος Άυλης Πολιτιστικής Κληρονοµιάς και Δια-
πολιτισµικών Θεµάτων. Γραµµατειακή υποστήριξη στο
Συµβούλιο παρέχεται από έναν (1) µόνιµο ή µε σχέση εργασίας
ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου υπάλληλο κλάδου ΠΕ Λαο-
γράφων-Κοινωνικών Ανθρωπολόγων-Εθνολόγων, έναν (1) µόνιµο
ή µε σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου υπάλ-
ληλο, κλάδου ΠΕ Διοικητικού-Οικονοµικού και έναν (1) µόνιµο ή
µε σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου υπάλ-
ληλο, κλάδου ΠΕ Επικοινωνίας, Δηµοσίων Σχέσεων και Ενηµέ-
ρωσης της Διεύθυνσης Νεότερης Πολιτιστικής Κληρονοµιάς.

3. Η θητεία των µελών του Συµβουλίου Άυλης Πολιτιστικής
Κληρονοµιάς είναι τριετής και µπορεί να ανανεώνεται.

4. Το Συµβούλιο Άυλης Πολιτιστικής Κληρονοµιάς γνωµοδοτεί
στον Υπουργό Πολιτισµού:

α) για ζητήµατα που αφορούν στη διαφύλαξη, προστασία και
ανάδειξη της άυλης πολιτιστικής κληρονοµιάς,

β) επί αιτηµάτων εµπλουτισµού του Εθνικού Ευρετηρίου
Άυλης Πολιτιστικής Κληρονοµιάς της Ελλάδας µε νέα στοιχεία,

γ) για την εκπόνηση και εφαρµογή σχεδίων διαφύλαξης των
στοιχείων που εγγράφονται στο Εθνικό Ευρετήριο Άυλης Πολι-
τιστικής Κληρονοµιάς της Ελλάδας.

5. Στα µέλη, στους εισηγητές και στους γραµµατείς του Συµ-
βουλίου Άυλης Πολιτιστικής Κληρονοµιάς καταβάλλεται η απο-
ζηµίωση της περ. κ’ του άρθρου 16 του     ν. 4761/2020 (Α’ 248).

Άρθρο 6
Σύσταση, συγκρότηση και αρµοδιότητες της Επιτροπής 

για την ανάδειξη και διαφύλαξη της άυλης 
πολιτιστικής κληρονοµιάς - Προσθήκη άρθρου 52Α 

στον Κώδικα νοµοθεσίας για την προστασία 
των αρχαιοτήτων και εν γένει 
της πολιτιστικής κληρονοµιάς

Μετά από το άρθρο 52 του Κώδικα νοµοθεσίας για την προ-
στασία των αρχαιοτήτων και εν γένει της πολιτιστικής κληρονο-
µιάς (ν. 4858/2021, Α’ 220), περί κοινών κανόνων για τη
συγκρότηση και λειτουργία των Συµβουλίων, προστίθεται άρθρο
52Α ως εξής: 

«Άρθρο 52Α
Επιτροπή για την ανάδειξη και διαφύλαξη της άυλης πολιτι-

στικής κληρονοµιάς

1. Στο Υπουργείο Πολιτισµού συστήνεται Επιτροπή για την
ανάδειξη και διαφύλαξη της άυλης πολιτιστικής κληρονοµιάς, η
οποία συγκροτείται µε απόφαση του Υπουργού Πολιτισµού και
αποτελείται από εννέα (9) µέλη, ως εξής:
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α) Τον Προϊστάµενο της Διεύθυνσης Νεότερης Πολιτιστικής
Κληρονοµιάς, αναπληρούµενο από υπάλληλο του κλάδου ΠΕ Λα-
ογράφων-Κοινωνικών Ανθρωπολόγων-Εθνολόγων του Τµήµατος
Άυλης Πολιτιστικής Κληρονοµιάς και Διαπολιτισµικών Θεµάτων
της ίδιας Διεύθυνσης,

β) τον Προϊστάµενο του Τµήµατος Άυλης Πολιτιστικής Κληρο-
νοµιάς και Διαπολιτισµικών Θεµάτων, αναπληρούµενο από υπάλ-
ληλο του κλάδου ΠΕ Λαογράφων-Κοινωνικών
Ανθρωπολόγων-Εθνολόγων του ιδίου Τµήµατος, 

γ) έναν (1) εκπρόσωπο του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας
και Οικονοµικών,

δ) έναν (1) εκπρόσωπο του Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευ-
µάτων και Αθλητισµού,

ε) έναν (1) εκπρόσωπο του Υπουργείου Περιβάλλοντος και
Ενέργειας, 

στ) έναν (1) εκπρόσωπο του Υπουργείου Ανάπτυξης, 
ζ) έναν (1) εκπρόσωπο του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνι-

κής Ασφάλισης, 
η) έναν (1) εκπρόσωπο του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων και 
θ) έναν εκπρόσωπο του Υπουργείου Τουρισµού, οι οποίοι υπο-

δεικνύονται, µε τον αναπληρωτή τους, από τον αρµόδιο
Υπουργό.

2. Η Επιτροπή εισηγείται στους αρµοδίους Υπουργούς µέτρα
διατοµεακής ή διυπουργικής συνεργασίας για την ανάδειξη και
διαφύλαξη της άυλης πολιτιστικής κληρονοµιάς και την προστα-
σία των χώρων, όπου αναπτύσσονται στοιχεία της άυλης πολιτι-
στικής κληρονοµιάς, των αντικειµένων που εντάσσονται σε αυτή
ή σχετίζονται άµεσα µε αυτή ή αποτελούν προϊόντα της και ιδίως
µέτρα για:

α) την ένταξη στοιχείων της άυλης πολιτιστικής κληρονοµιάς
στις βαθµίδες της εκπαίδευσης και τη δηµιουργία και πιστοποί-
ηση ειδικών επαγγελµατικών εκπαιδευτικών δοµών,

β) την παροχή κινήτρων για δραστηριότητες που σχετίζονται
µε στοιχεία της άυλης πολιτιστικής κληρονοµιάς, 

γ) τη θέσπιση ειδικών ρυθµίσεων σε σχέση µε τις ασφαλιστικές
εισφορές ως παροχή κινήτρων για την άσκηση επαγγελµατικών
δραστηριοτήτων που σχετίζονται µε στοιχεία της άυλης πολιτι-
στικής κληρονοµιάς, 

δ) την υπαγωγή χώρων και αντικειµένων που σχετίζονται
άµεσα µε την άυλη πολιτιστική κληρονοµιά ή αποτελούν προ-
ϊόντα της σε ιδιαίτερες κατά περίπτωση ρυθµίσεις προστασίας,
στο κατάλληλο επίπεδο χωρικού ή άλλου σχεδιασµού, µε σκοπό
τη διαφύλαξη των εκφάνσεων της άυλης πολιτιστικής κληρονο-
µιάς που σχετίζονται µε αυτά,

ε) τη διευκόλυνση τεχνιτών και επαγγελµατιών στην εξεύρεση
κατάλληλων πρώτων υλών για την άσκηση τέχνης ή επαγγέλµα-
τος άµεσα συνδεδεµένου µε εκφράσεις της άυλης πολιτιστικής
κληρονοµιάς,

στ) τη θέσπιση ρυθµιστικού πλαισίου για την παροχή πιστοποί-
ησης σε επαγγελµατίες που ασκούν τέχνες και επαγγέλµατα
άµεσα συνδεδεµένα µε εκφράσεις της άυλης πολιτιστικής κλη-
ρονοµιάς (εκπαίδευση, επαγγελµατικά προσόντα, σήµα επαγγελ-
µατία/εργαστηρίου),

ζ) τη θέσπιση ρυθµιστικού πλαισίου για την παροχή πιστοποι-
ήσεων σχετικά µε προϊόντα στοιχείων άυλης πολιτιστικής κληρο-
νοµιάς (πρώτες ύλες, µέθοδος παραγωγής, σήµα προϊόντος) και

η) τον σχεδιασµό εκστρατειών ενηµέρωσης και ευαισθητοποί-
ησης για τη σηµασία της άυλης πολιτιστικής κληρονοµιάς όσον
αφορά την κοινωνική συνοχή, τη βιώσιµη ανάπτυξη και την προ-
σαρµογή στην κλιµατική αλλαγή.

3. Η Επιτροπή της παρ. 1 συνεδριάζει εντός του κανονικού
ωραρίου λειτουργίας της Υπηρεσίας και στα µέλη της δεν κατα-
βάλλεται αποζηµίωση.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΠΡΟΣΤΑΣΙΑ ΚΑΙ ΔΙΑΧΥΣΗ ΤΗΣ ΕΛΛΗΝΙΚΗΣ ΓΛΩΣΣΑΣ, ΤΟΥ

ΕΛΛΗΝΟΦΩΝΟΥ ΤΡΑΓΟΥΔΙΟΥ ΚΑΙ ΤΩΝ ΝΕΩΝ 
ΗΧΟΓΡΑΦΗΜΑΤΩΝ 

Άρθρο 7
Παροχή κινήτρων στους ραδιοφωνικούς σταθµούς, 
ενηµερωτικούς και µη, για την αύξηση του χρόνου 

µετάδοσης ελληνόφωνου τραγουδιού 
και των νέων ηχογραφηµάτων 

1. Στους ραδιοφωνικούς σταθµούς, ενηµερωτικούς και µη, που
περιλαµβάνονται στο οικείο µητρώο του Εθνικού Συµβουλίου Ρα-
διοτηλεόρασης (Ε.Σ.Ρ.) και οι οποίοι, κατά την έναρξη ισχύος του
παρόντος, µεταδίδουν µερικώς ξενόγλωσσο µουσικό ρεπερτό-
ριο, παρέχεται, κατά παρέκκλιση από τις κείµενες διατάξεις, προ-
σαύξηση πέντε τοις εκατό (5%) του επιτρεπόµενου ανώτατου
χρόνου µετάδοσης διαφηµιστικών µηνυµάτων, εφόσον αυξήσουν
τα ποσοστά µετάδοσης ελληνόφωνου τραγουδιού κατά ποσοστό
δεκαπέντε τοις εκατό (15%) σε σχέση µε τα ποσοστά που µετέ-
δωσαν κατά το έτος 2023. 

2.  Στους ραδιοφωνικούς σταθµούς, ενηµερωτικούς και µη,
που περιλαµβάνονται στο οικείο µητρώο του Ε.Σ.Ρ. και οι οποίοι,
κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος, µεταδίδουν ξενόγλωσσο
µουσικό ρεπερτόριο, κατά ποσοστό ενενήντα πέντε τοις εκατό
(95%) και άνω, επί του συνόλου των µεταδιδόµενων µουσικών
έργων, παρέχεται, κατά παρέκκλιση από τις κείµενες διατάξεις,
προσαύξηση του επιτρεπόµενου ανώτατου χρόνου µετάδοσης
διαφηµιστικών µηνυµάτων, εφόσον αυξήσουν τα ποσοστά µετά-
δοσης ελληνόφωνου τραγουδιού µε βάση την κλίµακα της παρ.
4. 

3.  Στους ραδιοφωνικούς σταθµούς, ενηµερωτικούς και µη,
που περιλαµβάνονται στο οικείο µητρώο του Ε.Σ.Ρ. και οι οποίοι,
κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος, µεταδίδουν ελληνόφωνο
µουσικό ρεπερτόριο, κατά ποσοστό ενενήντα πέντε τοις εκατό
(95%) και άνω, επί του συνόλου των µεταδιδόµενων µουσικών
έργων, παρέχεται, κατά παρέκκλιση από τις κείµενες διατάξεις,
προσαύξηση του επιτρεπόµενου ανώτατου χρόνου µετάδοσης
διαφηµιστικών µηνυµάτων, µε βάση τη ΣΤΗΛΗ Β της παρ. 5, εφό-
σον επιτυγχάνουν τα ποσοστά µετάδοσης νέων ηχογραφηµάτων
σε ώρες µεγάλης ακροαµατικότητας της ΣΤΗΛΗΣ Α της παρ. 5.

4. Κλίµακα προσαύξησης διαφηµιστικού χρόνου για τη µετά-
δοση ελληνόφωνου τραγουδιού

Ο υπολογισµός γίνεται µε βάση τον τύπο:
Προσαρµοσµένος Ανώτατος Ηµερήσιος Διαφηµιστικός Χρό-

νος = (Χ) * (1+Π)
Όπου:
- Χ είναι ο προβλεπόµενος στην παρ. 1 του άρθρου 27 του ν.

4779/2021 (Α’ 27) ανώτατος διαφηµιστικός χρόνος ίσος: α) µε
εκατόν σαράντα τέσσερα (144) λεπτά κατά το χρονικό διάστηµα
από τις 6:00 έως τις 18:00 και β) µε εβδοµήντα δύο (72) λεπτά
κατά το χρονικό διάστηµα από τις 18:01 έως τις 00:00,

- Π είναι το ποσοστό προσαύξησης του πίνακα. 
5. Κλίµακα προσαύξησης διαφηµιστικού χρόνου για τη µετά-

δοση νέων ηχογραφηµάτων 
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Ο υπολογισµός γίνεται µε βάση τον τύπο:
Προσαρµοσµένος Ανώτατος Ηµερήσιος Διαφηµιστικός Χρό-

νος = (Χ) * (1+Π)
Όπου:
- Χ είναι ο προβλεπόµενος στην παρ. 1 του άρθρου 27 του ν.

4779/2021 (Α’ 27) ανώτατος διαφηµιστικός χρόνος ίσος: α) µε
εκατόν σαράντα τέσσερα (144) λεπτά κατά το χρονικό διάστηµα
από τις 6:00 έως τις 18:00 και β) µε εβδοµήντα δύο (72) λεπτά
κατά το χρονικό διάστηµα από τις 18:01 έως τις 00:00,

- Π είναι το ποσοστό προσαύξησης του πίνακα.
6. Οι προσαυξήσεις του διαφηµιστικού χρόνου της ΣΤΗΛΗΣ Β

των πινάκων των παρ. 4 και 5 παρέχονται ανά ηµερολογιακό εξά-
µηνο και µε βάση τα ποσοστά µετάδοσης ελληνόφωνου τραγου-
διού ή νέων ηχογραφηµάτων αντιστοίχως του προηγούµενου
ηµερολογιακού εξαµήνου σε σχέση µε τα στοιχεία του έτους
2023. 

7. Οι ραδιοφωνικοί σταθµοί, ενηµερωτικοί και µη, οφείλουν να
υποβάλουν στο Ε.Σ.Ρ. έως εξήντα (60) ηµέρες πριν από το πέρας
κάθε ηµερολογιακού εξαµήνου, βεβαίωση των αρµόδιων οργα-
νισµών συλλογικής διαχείρισης από την οποία προκύπτει η τή-
ρηση των ποσοστών των παρ. 2 και 3 του προηγούµενου
ηµερολογιακού εξα-µήνου. Η βεβαίωση εκδίδεται από τους ορ-
γανισµούς συλλογικής διαχείρισης εντός ενενήντα (90) ηµερών
από την υποβολή σχετικού αιτήµατος από τον ραδιοφωνικό
σταθµό και µε βάση τα στοιχεία του υποβληθέντος σύµφωνα µε
το άρθρο 24 του ν. 4481/2017 (Α’ 100) καταλόγου των έργων που
µετέδωσε το προηγούµενο ηµερολογιακό εξάµηνο.

8. Για την εφαρµογή της παρ. 1, οι ραδιοφωνικοί σταθµοί, ενη-
µερωτικοί και µη, υποβάλλουν στο Ε.Σ.Ρ. βεβαίωση από τους αρ-
µόδιους Οργανισµούς Συλλογικής Διαχείρισης, από την οποία
αποδεικνύεται η αύξηση του ποσοστού µετάδοσης ελληνόφωνου
τραγουδιού σε σχέση µε τα στοιχεία του έτους 2023. Η προσαύ-
ξηση παρέχεται για όσο χρόνο διατηρείται η αύξηση του ποσο-
στού σε σχέση µε το 2023. 

9. Για την απόδειξη του ποσοστού ενενήντα πέντε τοις εκατό
(95%) των παρ. 2 και 3 οι ραδιοφωνικοί σταθµοί, ενηµερωτικοί
και µη, υποβάλλουν στο Ε.Σ.Ρ. βεβαίωση από τους αρµόδιους
οργανισµούς συλλογικής διαχείρισης, η οποία εκδίδεται µε βάση
τα στοιχεία του έτους 2023. 

10. Οι διατάξεις του παρόντος εφαρµόζονται και στους ραδιο-
φωνικούς σταθµούς της ανώνυµης εταιρείας µε την επωνυµία
«ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΡΑΔΙΟΦΩΝΙΑ, ΤΗΛΕΟΡΑΣΗ ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ
Α.Ε.» (Ε.Ρ.Τ. Α.Ε.).

Άρθρο 8
Δηµόσια εκτέλεση ελληνόφωνου τραγουδιού 

στους κοινόχρηστους χώρους των ξενοδοχείων 
και των σύνθετων τουριστικών καταλυµάτων

1. Στους κοινόχρηστους χώρους των ξενοδοχείων και των σύν-
θετων τουριστικών καταλυµάτων των υποπερ. αα) και δδ) της
περ. α’ της παρ. 2 του άρθρου 1 του ν. 4276/2014 (Α’ 155) και

εφόσον εκτελείται δηµόσια µουσική, το ελάχιστο ποσοστό εκτέ-
λεσης ελληνόφωνου τραγουδιού δεν µπορεί να είναι κατώτερο
του σαράντα τοις εκατό (40%) του συνόλου των εκτελούµενων
µουσικών έργων. 

2. Εντός του πρώτου δεκαπενθηµέρου κάθε ηµερολογιακού
εξαµήνου, οι έχοντες την εκµετάλλευση των ξενοδοχείων και των
σύνθετων τουριστικών καταλυµάτων της παρ. 1, παραδίδουν
στους οργανισµούς συλλογικής διαχείρισης, σύµφωνα µε το
άρθρο 24 του ν. 4481/2017 (Α’ 100), σε µορφότυπο τους κατα-
λόγους µε το σύνολο των µουσικών έργων που εκτέλεσαν δηµό-
σια στους προβλεπόµενους στην παρ. 1 χώρους, υποβάλλοντάς
τους ταυτόχρονα και στον Οργανισµό Πνευµατικής Ιδιοκτησίας.
Οι οργανισµοί συλλογικής διαχείρισης, εντός ενενήντα (90) ηµε-
ρών από την παραλαβή των καταλόγων, εκδίδουν βεβαίωση στην
οποία αναφέρεται το ακριβές ποσοστό ελληνόφωνου τραγου-
διού που εκτελέστηκε δηµόσια κατά το προηγούµενο ηµερολο-
γιακό έτος και την οποία κοινοποιούν και στον Οργανισµό
Πνευµατικής Ιδιοκτησίας εντός της ίδιας προθεσµίας. 

3. Από την υποχρέωση της παρ. 1 εξαιρούνται τα ξενοδοχεία
ή τα σύνθετα τουριστικά καταλύµατα, στα οποία, για τεχνικούς
λόγους, η δηµόσια εκτέλεση λαµβάνει χώρα ενιαία από µία πηγή
ήχου και σε άλλους κοινόχρηστους χώρους αυτών πέραν των
προβλεποµένων στην περ ε. του άρθρου 3.

Άρθρο 9
Δηµόσια εκτέλεση ελληνόφωνου τραγουδιού 

στους κοινόχρηστους χώρους των εµπορικών κέντρων

1. Στους κοινόχρηστους χώρους των εµπορικών κέντρων και
εφόσον εκτελείται δηµόσια µουσική, το ελάχιστο ποσοστό εκτέ-
λεσης ελληνόφωνου τραγουδιού δεν µπορεί να είναι κατώτερο
του σαράντα τοις εκατό (40%) του συνόλου των εκτελούµενων
µουσικών έργων. 

2. Εντός του πρώτου δεκαπενθηµέρου κάθε ηµερολογιακού
εξαµήνου, οι έχοντες την εκµετάλλευση των εµπορικών κέντρων
της παρ. 1, παραδίδουν στους οργανισµούς συλλογικής διαχεί-
ρισης, σύµφωνα µε το άρθρο 24 του ν. 4481/2017 (Α’ 100), σε
µορφότυπο τους καταλόγους µε το σύνολο των µουσικών έργων
που εκτέλεσαν δηµόσια στους προβλεπόµενους στην παρ. 1 χώ-
ρους, υποβάλλοντάς τους ταυτόχρονα και στον Οργανισµό
Πνευµατικής Ιδιοκτησίας. Οι οργανισµοί συλλογικής διαχείρισης,
εντός ενενήντα (90) ηµερών από την παραλαβή των καταλόγων,
εκδίδουν βεβαίωση στην οποία αναφέρεται το ακριβές ποσοστό
ελληνόφωνου τραγουδιού που εκτελέστηκε δηµόσια κατά το
προηγούµενο ηµερολογιακό έτος και την οποία κοινοποιούν και
στον Οργανισµό Πνευµατικής Ιδιοκτησίας εντός της ίδιας προ-
θεσµίας. 

Άρθρο 10
Δηµόσια εκτέλεση ελληνόφωνου τραγουδιού 

στους κοινόχρηστους χώρους των καζίνο

1. Στους κοινόχρηστους χώρους των καζίνο και εφόσον εκτε-
λείται δηµόσια µουσική, το ελάχιστο ποσοστό εκτέλεσης ελλη-
νόφωνου τραγουδιού δεν µπορεί να είναι κατώτερο του σαράντα
τοις εκατό (40%) του συνόλου των εκτελούµενων µουσικών
έργων. 

2. Εντός του πρώτου δεκαπενθηµέρου κάθε ηµερολογιακού
εξαµήνου, οι έχοντες την εκµετάλλευση των καζίνο της παρ. 1,
παραδίδουν στους οργανισµούς συλλογικής διαχείρισης, σύµ-
φωνα µε το άρθρο 24 του                ν. 4481/2017 (Α’ 100), σε µορ-
φότυπο τους καταλόγους µε το σύνολο των µουσικών έργων που
εκτέλεσαν δηµόσια στους προβλεπόµενους στην παρ. 1 χώρους,
υποβάλλοντάς τους ταυτόχρονα και στον Οργανισµό Πνευµατι-
κής Ιδιοκτησίας. Οι οργανισµοί συλλογικής διαχείρισης, εντός
ενενήντα (90) ηµερών από την παραλαβή των καταλόγων, εκδί-
δουν βεβαίωση στην οποία αναφέρεται το ακριβές ποσοστό ελ-
ληνόφωνου τραγουδιού που εκτελέστηκε δηµόσια κατά το
προηγούµενο ηµερολογιακό έτος και την οποία κοινοποιούν και
στον Οργανισµό Πνευµατικής Ιδιοκτησίας εντός της ίδιας προ-
θεσµίας.

ΣΤΗΛΗ Α ΣΤΗΛΗ Β

Ποσοστό µετάδοσης
νέων ηχογραφηµάτων
επί του συνόλου των
µεταδιδόµενων µουσι-
κών έργων

Ποσοστό Αύξησης (Π)

10% 10%

15% 20%

15,1% και άνω 30%
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Άρθρο 11
Δηµόσια εκτέλεση ελληνόφωνου τραγουδιού 

στα µέσα µαζικής µεταφοράς και στους χώρους 
αναµονής επιβατών αερολιµένων και λιµένων

1. Στους κοινόχρηστους χώρους των µέσων µαζικής µεταφο-
ράς και στους χώρους αναµονής επιβατών αερολιµένων και λι-
µένων και εφόσον εκτελείται δηµόσια µουσική, το ελάχιστο
ποσοστό µετάδοσης ελληνόφωνου τραγουδιού δεν µπορεί να
είναι κατώτερο του σαράντα τοις εκατό (40%) του συνόλου των
εκτελούµενων µουσικών έργων. 

2. Εντός του πρώτου δεκαπενθηµέρου κάθε ηµερολογιακού
εξαµήνου, οι έχοντες την εκµετάλλευση των κοινόχρηστων
χώρων µέσων µαζικής µεταφοράς ή κοινόχρηστων χώρων ανα-
µονής επιβατών αερολιµένων ή λιµένων της παρ. 1, παραδίδουν
στους οργανισµούς συλλογικής διαχείρισης, σύµφωνα µε το
άρθρο 24 του           ν. 4481/2017 (Α’ 100), σε µορφότυπο τους
καταλόγους µε το σύνολο των µουσικών έργων που εκτέλεσαν
δηµόσια στους προβλεπόµενους στην παρ. 1 χώρους, υποβάλ-
λοντάς τους ταυτόχρονα και στον Οργανισµό Πνευµατικής Ιδιο-
κτησίας. Οι οργανισµοί συλλογικής διαχείρισης, εντός ενενήντα
(90) ηµερών από την παραλαβή των καταλόγων, εκδίδουν βεβαί-
ωση στην οποία αναφέρεται το ακριβές ποσοστό ελληνόφωνου
τραγουδιού που εκτελέστηκε δηµόσια κατά το προηγούµενο
ηµερολογιακό έτος και την οποία κοινοποιούν και στον Οργανι-
σµό Πνευµατικής Ιδιοκτησίας εντός της ίδιας προθεσµίας. 

3. Το ποσοστό της παρ. 1 µειώνεται στο ήµισυ σε περίπτωση
που για τεχνικούς λόγους η δηµόσια εκτέλεση λαµβάνει χώρα
ενιαία και σε άλλους κοινόχρηστους χώρους των υπόχρεων
πέραν των οριζόµενων στην περ. θ’ του άρθρου 3.

Άρθρο 12
Συγχρονισµός ελληνόφωνου τραγουδιού ορχηστρικής 

µουσικής απόδοσης ελληνόφωνου τραγουδιού 
ή µουσικών έργων χωρίς στίχο ή µε στίχο σε γλώσσα 

κράτους µέλους της ΕΕ σε οπτικοακουστικές 
παραγωγές, τηλεοπτικές ή κινηµατογραφικές ταινίες

Οπτικοακουστικές παραγωγές, τηλεοπτικές ή κινηµατογραφι-
κές, ανεξαρτήτως περιεχοµένου (µυθοπλασία, δηµιουργική τεκ-
µηρίωση ή κινούµενο σχέδιο), των οποίων η µουσική επένδυση
ενσωµατώνει άνω του ποσοστού που ορίζεται µε την κοινή
υπουργική απόφαση της παρ. 2 του άρθρου 33, ελληνόφωνο
τραγούδι ή ορχηστρική µουσική απόδοση ελληνόφωνου τραγου-
διού ή µουσικά έργα χωρίς στίχο ή µε στίχο σε γλώσσα κράτους
µέλους της ΕΕ, τα οποία ηχογραφούνται στην ελληνική επικρά-
τεια σύµφωνα µε τα οριζόµενα στην παρ. 4 του άρθρου 54 του
Κανονισµού (ΕΕ) 651/2014 της Επιτροπής (L187), δύνανται να
αξιολογούνται για τον λόγο αυτόν, σύµφωνα µε τους κανόνες και
τις προϋποθέσεις επιλεξιµότητας των εκάστοτε καθεστώτων ενί-
σχυσης ή χρηµατοδοτικών εργαλείων του ελληνικού δηµοσίου,
τα οποία λειτουργούν σύµφωνα µε τις διατάξεις του ανωτέρω
Κανονισµού (ΕΕ).

Άρθρο 13
Δηµιουργία ηλεκτρονικής βάσης δεδοµένων 

ελληνόφωνου τραγουδιού, ορχηστρικής µουσικής 
απόδοσης ελληνόφωνου τραγουδιού ορχηστρικής 

µουσικής Ελλήνων δηµιουργών και ηχογραφηµάτων που
έχουν ηχογραφηθεί στην ελληνική επικράτεια 

και διαδικτυακής εφαρµογής

1. Δηµιουργούνται στο Υπουργείο Πολιτισµού: α) ηλεκτρονική
βάση δεδοµένων ελληνόφωνου τραγουδιού, ορχηστρικής µου-
σικής απόδοσης ελληνόφωνου τραγουδιού, ορχηστρικής µουσι-
κής Ελλήνων δηµιουργών και ηχογραφηµάτων που έχουν
ηχογραφηθεί στην ελληνική επικράτεια και β) διαδικτυακή εφαρ-
µογή συνδεδεµένη µε την ηλεκτρονική βάση δεδοµένων της περ.
α), οι οποίες αναρτώνται στην επίσηµη ιστοσελίδα του Υπουρ-
γείου Πολιτισµού, κατόπιν έγγραφης συναίνεσης των δικαιού-
χων. Στην ηλεκτρονική βάση δεδοµένων καταχωρίζονται τα

στοιχεία ταυτοποίησης των ελληνόφωνων τραγουδιών, της ορ-
χηστρικής µουσικής απόδοσης ελληνόφωνων τραγουδιών, της
ορχηστρικής µουσικής Ελλήνων δηµιουργών και των ηχογραφη-
µάτων που έχουν ηχογραφηθεί στην ελληνική επικράτεια, βάσει
των στοιχείων που χορηγούν οι αρµόδιοι οργανισµοί συλλογικής
διαχείρισης. 

2. Η διαδικτυακή εφαρµογή παρέχει τη δυνατότητα: α) αναζή-
τησης στο περιεχόµενο της ηλεκτρονικής βάσης δεδοµένων της
περ. α) της παρ. 1, β) κατάρτισης πρωτότυπου καταλόγου ελλη-
νόφωνου τραγουδιού, ορχηστρικής µουσικής απόδοσης ελληνό-
φωνου τραγουδιού, ορχηστρικής µουσικής Eλλήνων δηµιουργών
και ηχογραφηµάτων που έχουν ηχογραφηθεί στην ελληνική επι-
κράτεια κατόπιν έγγραφης συναίνεσης των δικαιούχων και γ) της
έκδοσης του συνόλου των µορφοτύπων που απαιτούνται για την
εκπλήρωση των υποχρεώσεων γνωστοποίησης της παρ. 2 του
άρθρου 8, της παρ. 2 του άρθρου 9, της παρ. 2 του άρθρου 10
και της παρ. 2 του άρθρου 11. 

Άρθρο 14
Διαδικασία ελέγχου και επιβολής διοικητικών 
κυρώσεων στους έχοντες την εκµετάλλευση 

ξενοδοχείων και σύνθετων τουριστικών καταλυµάτων, 
εµπορικών κέντρων, καζίνο, µέσων µαζικής 

µεταφοράς, των χώρων αναµονής αερολιµένων 
και λιµένων για την παραβίαση των υποχρεώσεων 

µετάδοσης ελληνόφωνου τραγουδιού

1. Αν παραβιαστούν οι υποχρεώσεις του άρθρου 8, µε κοινή
απόφαση των αρµοδίων οργάνων των Υπουργείων Πολιτισµού
και Τουρισµού, η οποία εκδίδεται µετά από αιτιολογηµένη εισή-
γηση του Οργανισµού Πνευµατικής Ιδιοκτησίας (Ο.Π.Ι.), χορη-
γείται στον έχοντα την εκµετάλλευση του ξενοδοχείου ή του
σύνθετου τουριστικού καταλύµατος, εύλογη προθεσµία για συµ-
µόρφωση, η οποία δεν µπορεί να υπερβαίνει τους δύο (2) µήνες.
Εντός δέκα (10) ηµερών από την πάροδο της προθεσµίας συµ-
µόρφωσης, ο υπόχρεος οφείλει να υποβάλλει στον Ο.Π.Ι. τους
µορφότυπους που αποδεικνύουν τη συµµόρφωσή του µε τις
υποχρεώσεις του άρθρου 8. Αν δεν υποβληθούν οι µορφότυποι
ή από τους υποβληθέντες µορφότυπους διαπιστώνεται µη συµ-
µόρφωση προς τις υποχρεώσεις του άρθρου 8, µε κοινή από-
φαση των αρµοδίων οργάνων των Υπουργείων Πολιτισµού και
Τουρισµού, η οποία εκδίδεται κατόπιν αιτιολογηµένης εισήγησης
του Ο.Π.Ι., επιβάλλεται στον υπόχρεο πρόστιµο από χίλια (1.000)
ευρώ έως δέκα χιλιάδες (10.000) ευρώ ανάλογα µε τη βαρύτητα
της παράβασης, η οποία εξαρτάται από τη διαπιστωθείσα από-
κλιση από το υποχρεωτικό ποσοστό δηµόσιας εκτέλεσης, από τη
δυναµικότητα σε κλίνες του τουριστικού καταλύµατος και την
υποτροπή του παραβάτη. 

2. Αν παραβιαστούν οι υποχρεώσεις του άρθρου 9, µε από-
φαση του αρµόδιου οργάνου του Υπουργείου Πολιτισµού, η
οποία εκδίδεται µετά από αιτιολογηµένη εισήγηση του Ο.Π.Ι., χο-
ρηγείται στον έχοντα την εκµετάλλευση του εµπορικού κέντρου
εύλογη προθεσµία για συµµόρφωση, η οποία δεν µπορεί να
υπερβαίνει τους δύο (2) µήνες. Εντός δέκα (10) ηµερών από την
πάροδο της προθεσµίας συµµόρφωσης, ο υπόχρεος οφείλει να
υποβάλει στον Ο.Π.Ι. τους µορφότυπους που αποδεικνύουν τη
συµµόρφωσή του µε τις υποχρεώσεις του άρθρου 9. Αν δεν υπο-
βληθούν οι µορφότυποι ή από τους υποβληθέντες µορφότυπους
διαπιστώνεται µη συµµόρφωση προς τις υποχρεώσεις του άρ-
θρου 9, µε απόφαση του αρµόδιου οργάνου του Υπουργείου Πο-
λιτισµού, η οποία εκδίδεται µετά από αιτιολογηµένη εισήγηση
του Ο.Π.Ι. επιβάλλεται στον υπόχρεο πρόστιµο από χίλια (1.000)
ευρώ έως δέκα χιλιάδες (10.000) ευρώ ανάλογα µε τη βαρύτητα
της παράβασης, η οποία εξαρτάται από τη διαπιστωθείσα από-
κλιση από το υποχρεωτικό ποσοστό δηµόσιας εκτέλεσης, από
την επιφάνεια σε τετραγωνικά µέτρα των κοινόχρηστων χώρων
του εµπορικού κέντρου, τη δυναµικότητα σε επισκέπτες αυτών
και την υποτροπή του παραβάτη. 

3. Αν παραβιαστούν οι υποχρεώσεις του άρθρου 10, µε από-
φαση του αρµόδιου οργάνου του Υπουργείου Πολιτισµού, η
οποία εκδίδεται µετά από αιτιολογηµένη εισήγηση του Ο.Π.Ι., χο-
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ρηγείται στον έχοντα την εκµετάλλευση του καζίνο εύλογη προ-
θεσµία για συµµόρφωση, η οποία δεν µπορεί να υπερβαίνει τους
δύο (2) µήνες. Εντός δέκα (10) ηµερών από την πάροδο της προ-
θεσµίας συµµόρφωσης, ο υπόχρεος οφείλει να υποβάλλει στον
Ο.Π.Ι. τους µορφότυπους που αποδεικνύουν τη συµµόρφωσή
του µε τις υποχρεώσεις του άρθρου 10. Αν δεν υποβληθούν οι
µορφότυποι ή από τους υποβληθέντες µορφότυπους διαπιστώ-
νεται µη συµµόρφωση προς τις υποχρεώσεις του άρθρου 10, µε
απόφαση του αρµόδιου οργάνου του Υπουργείου Πολιτισµού, η
οποία εκδίδεται µετά από αιτιολογηµένη εισήγηση του Ο.Π.Ι., επι-
βάλλεται στον υπόχρεο πρόστιµο από χίλια (1.000) ευρώ έως
δέκα χιλιάδες (10.000) ευρώ ανάλογα µε τη βαρύτητα της παρά-
βασης, η οποία εξαρτάται από τη διαπιστωθείσα απόκλιση από
το υποχρεωτικό ποσοστό δηµόσιας εκτέλεσης, από την επιφά-
νεια σε τετραγωνικά µέτρα των κοινόχρηστων χώρων του καζίνο,
τη δυναµικότητα σε επισκέπτες αυτών και την τυχόν υποτροπή
του παραβάτη. 

4. Αν παραβιαστούν οι υποχρεώσεις του άρθρου 11, µε κοινή
απόφαση των αρµοδίων οργάνων των Υπουργείων Υποδοµών και
Μεταφορών και Πολιτισµού, η οποία εκδίδεται µετά από αιτιολο-
γηµένη εισήγηση του Ο.Π.Ι., χορηγείται στον έχοντα την εκµε-
τάλλευση κοινόχρηστων χώρων µέσου µαζικής µεταφοράς ή
κοινόχρηστου χώρου αναµονής επιβατών αερολιµένα ή λιµένα,
εύλογη προθεσµία για συµµόρφωση, η οποία δεν µπορεί να
υπερβαίνει τους δύο (2) µήνες. Εντός δέκα (10) ηµερών από την
πάροδο της προθεσµίας συµµόρφωσης, ο υπόχρεος οφείλει να
υποβάλει στον Ο.Π.Ι. τους µορφότυπους που αποδεικνύουν τη
συµµόρφωσή του µε τις υποχρεώσεις του άρθρου 11. Αν δεν
υποβληθούν οι µορφότυποι ή από τους υποβληθέντες µορφότυ-
πους διαπιστώνεται µη συµµόρφωση προς τις υποχρεώσεις του
άρθρου 11, µε κοινή απόφαση των αρµοδίων οργάνων των
Υπουργείων Υποδοµών και Μεταφορών και Πολιτισµού, η οποία
εκδίδεται µετά από αιτιολογηµένη εισήγηση του Οργανισµού
Πνευµατικής Ιδιοκτησίας, επιβάλλεται στον υπόχρεο πρόστιµο
από χίλια (1.000) ευρώ έως δέκα χιλιάδες (10.000) ευρώ ανάλογα
µε τη βαρύτητα της παράβασης, η οποία εξαρτάται από τη δια-
πιστωθείσα απόκλιση από το υποχρεωτικό ποσοστό δηµόσιας
εκτέλεσης, από την επιφάνεια σε τετραγωνικά µέτρα των κοινό-
χρηστων χώρων και την τυχόν υποτροπή του παραβάτη. 

5. Τα πρόστιµα του παρόντος εισπράττονται σύµφωνα µε τον
Κώδικα Είσπραξης Δηµοσίων Εσόδων  (ν. 4978/2022, Α’ 190).

6. Ο Ο.Π.Ι. δύναται, εκτιµώντας τις περιστάσεις, να εισηγηθεί
τη µη επιβολή προστίµου σε περίπτωση που η παράβαση κρίνε-
ται αιτιολογηµένα ως ήσσονος βαρύτητας, ιδίως µε βάση την
απόκλιση από τα ποσοστά δηµόσιας εκτέλεσης που καθορίζον-
ται στα άρθρα 8 έως και 11.

ΜΕΡΟΣ Β’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΟΝ ΕΚΣΥΓΧΡΟΝΙΣΜΟ ΤΗΣ 

ΕΜΠΟΡΙΚΗΣ ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ ΚΑΙ ΤΗΝ ΑΝΤΙΜΕΤΩΠΙΣΗ 
ΤΩΝ ΥΠΗΡΕΣΙΑΚΩΝ ΑΝΑΓΚΩΝ ΤΟΥ ΟΡΓΑΝΙΣΜΟΥ 

ΔΙΑΧΕΙΡΙΣΗΣ ΚΑΙ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ ΠΟΛΙΤΙΣΤΙΚΩΝ ΠΟΡΩΝ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΓΕΝΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 15
Σκοπός

Με τις διατάξεις του παρόντος Μέρους επιδιώκονται η αποδο-
τικότερη λειτουργία των πωλητηρίων του Οργανισµού Διαχείρι-
σης και Ανάπτυξης Πολιτιστικών Πόρων (Ο.Δ.Α.Π.), ο
εκσυγχρονισµός της εµπορικής του πολιτικής και η βέλτιστη
αξιοποίηση της ακίνητης περιουσίας του.

Άρθρο 16
Αντικείµενο

Αντικείµενο του παρόντος Μέρους είναι η θέσπιση κανόνων
σχετικά µε: α) τις συµβάσεις προµηθειών για τα προϊόντα που
διατίθενται από τα πωλητήρια του Ο.Δ.Α.Π., β) τη δυνατότητα

αξιοποίησης πωλητηρίων από τον Ο.Δ.Α.Π., µέσω της µίσθωσής
τους σε ιδιωτικούς φορείς, γ) τη δυνατότητα πρόσληψης προ-
σωπικού ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου έως δώδεκα (12)
µήνες, προκειµένου να απασχοληθεί στα πωλητήρια και στα ερ-
γαστήρια του Ο.Δ.Α.Π., µε πρόβλεψη δυνατότητας παράτασης
µέχρι τη δηµοσίευση των οριστικών πινάκων κατάταξης των άρ-
θρων 37 έως 42 του ν. 4765/2021 (Α’ 6), δ) την πρόβλεψη πρό-
σθετων συγκεκριµένων προσόντων ως απαιτούµενων προσόντων
για την πρόσληψη προσωπικού ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρό-
νου στα πωλητήρια και στα εργαστήρια του Ο.Δ.ΑΠ., και ε) την
απαγόρευση εµπορίας εισιτηρίων που εκδίδονται από τον
Ο.Δ.Α.Π. και τον καθορισµό των όρων και του τρόπου περαιτέρω
διάθεσης µεµονωµένων ή ενιαίων ή κοινών εισιτηρίων εισόδου
σε µουσεία, αρχαιολογικούς χώρους και µνηµεία από τους χρή-
στες - συνεργάτες.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΟΝ ΕΚΣΥΓΧΡΟΝΙΣΜΟ 

ΤΗΣ ΕΜΠΟΡΙΚΗΣ ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ ΤΟΥ ΟΡΓΑΝΙΣΜΟΥ 
ΔΙΑΧΕΙΡΙΣΗΣ ΚΑΙ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ ΠΟΛΙΤΙΣΤΙΚΩΝ ΠΟΡΩΝ

Άρθρο 17
Ανάθεση συµβάσεων προµηθειών προς τον σκοπό 

της κάλυψης των αναγκών για προϊόντα 
που διατίθενται από τα πωλητήρια του Οργανισµού 

Διαχείρισης και Ανάπτυξης Πολιτιστικών Πόρων

Μέχρι την 30ή.4.2025, ο Οργανισµός Διαχείρισης και Ανάπτυ-
ξης Πολιτιστικών Πόρων δύναται να συνάπτει συµβάσεις προµη-
θειών εκτιµώµενης αξίας έως εξήντα χιλιάδες (60.000) ευρώ,
άνευ Φ.Π.Α, προς τον σκοπό της κάλυψης των αναγκών για προ-
ϊόντα που διατίθενται προς πώληση από το δίκτυο πωλητηρίων
του, µε τη διαδικασία της απευθείας ανάθεσης του άρθρου 118
του       ν. 4412/2016 (Α’ 147).

Άρθρο 18
Διεύρυνση µέσων αξιοποίησης της ακίνητης 

περιουσίας του Οργανισµού Διαχείρισης 
και Ανάπτυξης Πολιτιστικών Πόρων - 
Τροποποίηση άρθρου 4 ν. 4761/2020

Στο άρθρο 4 του ν. 4761/2020 (Α’ 248), περί της αξιοποίησης
της ακίνητης περιουσίας του Οργανισµού Διαχείρισης και Ανά-
πτυξης Πολιτιστικών Πόρων (Ο.Δ.Α.Π.), επέρχονται οι ακόλουθες
τροποποιήσεις: α) στο πρώτο εδάφιο της παρ. 1, β) στην παρ. 2,
γ) στο δεύτερο και τρίτο εδάφιο της παρ. 3, δ) στο πρώτο εδάφιο
της παρ. 4 και ε) στο πρώτο εδάφιο της παρ. 6, προστίθεται οι
λέξεις «και πωλητηρίων» και το άρθρο 4 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 4
Αξιοποίηση ακίνητης περιουσίας Ο.Δ.Α.Π.

«1. O Ο.Δ.Α.Π. είναι αρµόδιος για την αξιοποίηση ακινήτων τα
οποία ανήκουν κατά κυριότητα ή διαχείριση στο Υπουργείο Πο-
λιτισµού ή στον ίδιο, καθώς και των αναψυκτηρίων και πωλητη-
ρίων, τα οποία ανήκουν κατά κυριότητα ή διαχείριση στο
Υπουργείο Πολιτισµού και βρίσκονται εντός κηρυγµένων αρχαι-
ολογικών χώρων και ιστορικών τόπων ή λειτουργούν για την εξυ-
πηρέτηση των επισκεπτών των οργανωµένων αρχαιολογικών
χώρων και ιστορικών τόπων, των µουσείων και των µνηµείων. Η
αξιοποίηση γίνεται µε σκοπό την ανάδειξη και προβολή της πο-
λιτιστικής κληρονοµιάς, την παροχή υπηρεσιών και προϊόντων
υψηλής ποιότητας και την εξασφάλιση εσόδων.

2. Για την επίτευξη του άνω σκοπού, ο Οργανισµός προβαίνει
στην παροχή υπηρεσιών εστίασης, στη διοργάνωση πολιτιστικών
εκδηλώσεων εντός και στον περιβάλλοντα χώρο των ακινήτων
και των αναψυκτηρίων και πωλητηρίων, µε σκοπό την ανάδειξη
της άυλης πολιτιστικής κληρονοµιάς και δράσεων προβολής και
προώθησης της τοπικής γαστρονοµίας εντός αρχαιολογικών
χώρων, ιστορικών τόπων και µνηµείων και στον περιβάλλοντα
χώρο αυτών, εφαρµοζοµένου του άρθρου 46 του Κώδικα νοµο-
θεσίας για την προστασία των αρχαιοτήτων και εν γένει της πο-
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λιτιστικής κληρονοµιάς (ν. 4858/2021, Α’ 220).
3. Ο Ο.Δ.Α.Π. υλοποιεί τις ανωτέρω δραστηριότητες µε δικά

του µέσα ή µέσω συµβάσεων µίσθωσης του     π.δ. 715/1979 (Α’
212) που διέπει την εκµίσθωση ακινήτων των Ν.Π.Δ.Δ. ή δηµό-
σιων συµβάσεων του                    ν. 4412/2016 (Α’ 147), ή συµβά-
σεων παραχώρησης του                                      ν. 4413/2016 (Α’
148) ή µέσω παραχώρησης σε φορείς Κοινωνικής και Αλληλέγ-
γυας Οικονοµίας του                     ν. 4430/2016 (Α’ 205). Το πρό-
γραµµα αξιοποίησης των ακινήτων και των αναψυκτηρίων και
πωλητηρίων, συνολικά ή τµηµατικά, καθώς και το πρόγραµµα
αξιοποίησης αρχαιολογικών χώρων, ιστορικών τόπων και µνη-
µείων για τη διοργάνωση εκδηλώσεων ή δράσεων που σχετίζον-
ται µε την προαγωγή της τοπικής γαστρονοµίας και οι γενικοί και
ειδικοί όροι λειτουργίας προς διασφάλιση της ποιότητας των πα-
ρεχόµενων υπηρεσιών και προϊόντων καταρτίζονται από το Δ.Σ.
του Ο.Δ.Α.Π., και εγκρίνονται µε απόφαση του Υπουργού Πολι-
τισµού, µετά από γνώµη του αρµόδιου Κεντρικού Συµβουλίου
του Κώδικα νοµοθεσίας για την προστασία των αρχαιοτήτων και
εν γένει της πολιτιστικής κληρονοµιάς, σύµφωνα µε την προβλε-
πόµενη από τον ίδιο νόµο διαδικασία. Με την ίδια διαδικασία εγ-
κρίνεται και η παραχώρηση στον Ο.Δ.Α.Π. της χρήσης των
συγκεκριµένων ακινήτων και αναψυκτηρίων και πωλητηρίων,
όπου απαιτείται. Το πρόγραµµα αξιοποίησης και οι γενικοί και ει-
δικοί όροι µπορούν να τροποποιούνται µε την ίδια διαδικασία. Με
µόνη την ανωτέρω έγκριση, ο Ο.Δ.Α.Π. προβαίνει σε κάθε ανα-
γκαία ενέργεια για την εκτέλεση του εγκεκριµένου προγράµµα-
τος αξιοποίησης και των όρων λειτουργίας. Οι συµβάσεις
µίσθωσης της παρούσας δεν υπάγονται στις διατάξεις της νοµο-
θεσίας για τις εµπορικές µισθώσεις, µε εξαίρεση το άρθρο 15
του ν. 4013/2011 (Α’ 204).

4. Για τα αναψυκτήρια και πωλητήρια, όταν υφίσταται άµεση
ανάγκη για την εξυπηρέτηση των επισκεπτών των ως άνω χώρων
και µέχρι την εγκατάσταση µισθωτών - διαχειριστών που προκύ-
πτουν από τις διαδικασίες της παρ. 3, είναι δυνατή η εφάπαξ σύ-
ναψη συµβάσεων µίσθωσης χωρίς διαγωνισµό, µε συνολική
διάρκεια που δεν µπορεί να υπερβαίνει συνολικά τους δεκαοκτώ
(18) µήνες, κατόπιν δηµοσίευσης δηµόσιας πρόσκλησης εκδή-
λωσης ενδιαφέροντος. Εφόσον το µηνιαίο µίσθωµα είναι χαµη-
λότερο από συγκεκριµένο ύψος που καθορίζεται µε απόφαση
του Δ.Σ., η σύναψη των άνω συµβάσεων µίσθωσης µπορεί να γί-
νεται και κατόπιν διαδικασίας διαπραγµάτευσης µε έναν ή περισ-
σότερους ενδιαφεροµένους σε ειδικώς αιτιολογηµένες
περιπτώσεις και υπό την προϋπόθεση προηγούµενης εκτίµησης
από ανεξάρτητο εκτιµητή για το ύψος του εύλογου µηνιαίου µι-
σθώµατος. Οι ειδικότεροι όροι εφαρµογής της διάταξης ρυθµί-
ζονται µε απόφαση του Δ.Σ. του Ο.Δ.Α.Π.. Σε περίπτωση λύσης
της σύµβασης πριν από τη λήξη της συµβατικής διάρκειας, ο
Ο.Δ.Α.Π. δύναται να συνάψει νέα σύµβαση για το εναποµείναν
χρονικό διάστηµα µέχρι τη συµπλήρωση των δεκαοκτώ (18)
µηνών. Οι συµβάσεις µίσθωσης της παρούσας δεν υπάγονται
στις διατάξεις της νοµοθεσίας για τις εµπορικές µισθώσεις.

5. Ειδικά για τη διοργάνωση εκδηλώσεων ή δράσεων που σχε-
τίζονται µε την προαγωγή της τοπικής γαστρονοµίας της περιο-
χής, στην οποία ευρίσκονται οι αρχαιολογικοί χώροι, ιστορικοί
τόποι και τα µνηµεία, ο Ο.Δ.Α.Π. µπορεί, µε βάση το πρόγραµµα
αξιοποίησης της παρ. 3, να προβαίνει σε παραχώρηση της χρή-
σης αρχαιολογικών χώρων, ιστορικών τόπων και µνηµείων, µε
απόφαση του αρµοδίου οργάνου του Υπουργείου Πολιτισµού, η
οποία εκδίδεται µετά από πρόταση του Δ.Σ. και γνώµη του αρ-
µόδιου Κεντρικού Συµβουλίου του Κώδικα νοµοθεσίας για την
προστασία των αρχαιοτήτων και εν γένει της πολιτιστικής κλη-
ρονοµιάς, σύµφωνα µε την προβλεπόµενη από τον ίδιο νόµο δια-
δικασία. Τα αναλογούντα τέλη καθορίζονται µε κοινή απόφαση
των Υπουργών Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών και Πολιτι-
σµού.

6. Μετά από τη λήξη της παραχώρησης ακινήτων, αναψυκτη-
ρίων και πωλητηρίων αρµοδιότητας του Υπουργείου Πολιτισµού
ή της σύµβασης αξιοποίησης, το ακίνητο ή το αναψυκτήριο ή το
πωλητήριο ελευθερώνεται αµέσως και χωρίς καµία άλλη διατύ-
πωση ή όχληση. Σε περίπτωση άρνησης ή καθυστέρησης από-
δοσης ή σε περίπτωση αυθαίρετης κατοχής ή χρήσης, ο

Πρόεδρος του Ο.Δ.Α.Π. εκδίδει πρωτόκολλο διοικητικής αποβο-
λής. Εφόσον καταβλήθηκε ελλείπον αντίτιµο για την περίοδο αυ-
θαίρετης χρήσης, εκδίδεται πρωτόκολλο καθορισµού
αποζηµίωσης αυθαίρετης χρήσης. Τα πρωτόκολλα εκτελούνται
πέντε (5) ηµέρες µετά από την επίδοσή τους. Κατά του πρωτο-
κόλλου επιτρέπεται ανακοπή, η οποία ασκείται µέσα σε δεκα-
πέντε (15) ηµέρες από την επίδοσή του. Η προθεσµία ανακοπής
και η άσκηση αυτής δεν αναστέλλουν την εκτέλεση του πρωτο-
κόλλου. Το πρωτόκολλο διοικητικής αποβολής δύναται να επιδί-
δεται και να εκτελείται και από δικαστικό επιµελητή, σύµφωνα µε
το άρθρο 1 του ν. 2318/1995 (Α’ 126).»

Άρθρο 19
Πρόσληψη προσωπικού ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου

για τις ανάγκες των πωλητήριων 
και των εργαστηρίων του Οργανισµού Διαχείρισης 

και Ανάπτυξης Πολιτιστικών Πόρων - 
Προσθήκη άρθρου 42Α στον ν. 4761/2020

Μετά το άρθρο 42 του ν. 4761/2020 (Α’ 248) προστίθεται
άρθρο 42Α ως εξής:

«Άρθρο 42Α
Πρόσληψη προσωπικού ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου

για τις ανάγκες της κεντρικής υπηρεσίας, των πωλητήριων και
των εργαστηρίων του Οργανισµού 

Διαχείρισης και Ανάπτυξης Πολιτιστικών Πόρων

1. Το προσωπικό ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου που
απασχολείται για τις ανάγκες των εργαστηρίων και των πωλητη-
ρίων του Ο.Δ.Α.Π., εντός αρχαιολογικών χώρων και µουσείων,
επιτρέπεται να προσλαµβάνεται για χρονική περίοδο µέχρι δώ-
δεκα (12) µήνες, η οποία µπορεί να παρατείνεται µέχρι τη δηµο-
σίευση των οριστικών πινάκων κατάταξης των άρθρων 37 έως 42
του                  ν. 4765/2021 (Α’6) και σε κάθε περίπτωση, όχι
πέραν των έξι (6) µηνών από τη λήξη τους, αποκλειόµενης της
αναγνώρισής τους ως συµβάσεων αορίστου χρόνου. 

2. Τα προσόντα για την πρόσληψη του προσωπικού µε σχέση
εργασίας ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου για τις ανάγκες
των πωλητηρίων και των εργαστηρίων του Ο.Δ.Α.Π. αντιστοίχως,
τα οποία ορίζονται κάθε φορά µε την ανακοίνωση του άρθρου
41 του ν. 4765/2021, διαµορφώνονται σε συνάρτηση µε το αντι-
κείµενο και τις ιδιαίτερες απαιτήσεις της θέσης, λαµβάνοντας
υπόψη τα τυπικά προσόντα του υποψηφίου σύµφωνα µε το
π.δ. 85/2022 (Α’ 232). Στα απαιτούµενα προσόντα για την πρόσ-
ληψη του προσωπικού του πρώτου εδαφίου συµπεριλαµβάνεται
η πολύ καλή γνώση της αγγλικής γλώσσας, η συναφής εργα-
σιακή εµπειρία, καθώς και το αποτέλεσµα συνέντευξης που διε-
νεργείται από τον διαχειριστή εκάστου πωλητηρίου. Η περαιτέρω
εξειδίκευση των κριτηρίων επιλογής, ο τρόπος εκτίµησής τους
και κάθε άλλο αναγκαίο ειδικότερο ζήτηµα για τη διαδικασία επι-
λογής του προσωπικού του παρόντος, καθορίζονται µε απόφαση
του Διοικητικού Συµβουλίου του Ο.Δ.Α.Π., ύστερα από εισήγηση
του Γενικού Διευθυντή αυτού.»

Άρθρο 20
Απαγόρευση εµπορίας εισιτηρίων που εκδίδονται 

από τον Οργανισµό Διαχείρισης και Ανάπτυξης 
Πολιτιστικών Πόρων - Προσθήκη άρθρου 14Α 

στον ν. 4761/2020

Στον ν. 4761/2020 (Α’ 248), µετά το άρθρο 14, προστίθεται
άρθρο 14Α ως εξής:

«Άρθρο 14Α
Απαγόρευση εµπορίας εισιτηρίων που εκδίδονται 
από τον Οργανισµό Διαχείρισης και Ανάπτυξης 

Πολιτιστικών Πόρων

1. Απαγορεύεται η εµπορία εισιτηρίων που εκδίδονται από τον
Οργανισµό Διαχείρισης και Ανάπτυξης Πολιτιστικών Πόρων
(Ο.Δ.Α.Π.) που αποτελεί πόρο, σύµφωνα µε την περ. α) της παρ.
1 του άρθρου 14, καθώς και η άσκηση επιχειρηµατικής δραστη-
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ριότητας στο αντικείµενο της οποίας συµπεριλαµβάνεται η µε
οποιονδήποτε τρόπο και µέσο µεταπώληση ή ανταλλαγή των
ανωτέρω εισιτηρίων. 

2. Όποιος χρήστης - συνεργάτης του συστήµατος ηλεκτρονι-
κού εισιτηρίου παραβιάζει τις υποχρεώσεις της παρ. 1 ή εκδίδει
εισιτήρια µε σκοπό την παράβαση αυτών, καθώς και σε περί-
πτωση παραβίασης της απόφασης της παρ. 4 του άρθρου 30, ο
Ο.Δ.Α.Π. προβαίνει στη διαγραφή του συγκεκριµένου χρήστη -
συνεργάτη από το ηλεκτρονικό σύστηµα διάθεσης εισιτηρίων για
χρονικό διάστηµα δύο (2) ετών, µε αιτιολογηµένη απόφαση του
Διοικητικού του Συµβουλίου. Σε περίπτωση υποτροπής, το χρο-
νικό διάστηµα του πρώτου εδαφίου διπλασιάζεται σε τέσσερα
(4) έτη.»

ΜΕΡΟΣ Γ’
ΛΟΙΠΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΤΟΥ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ

Άρθρο 21
Σκοπός

Με τις διατάξεις του παρόντος Μέρους επιδιώκεται η ρύθµιση
θεµάτων για τη διασφάλιση της εύρυθµης λειτουργίας του
Υπουργείου Πολιτισµού και των εποπτευοµένων από αυτό φο-
ρέων, της αποτελεσµατικής υλοποίησης των έργων που εκτε-
λούνται από τις υπηρεσίες του Υπουργείου και η διεύρυνση της
προστασίας των κινητών µνηµείων.

Άρθρο 22
Αντικείµενο

Αντικείµενο του παρόντος Μέρους είναι η θέσπιση κανόνων
σχετικά µε: α) την εξασφάλιση της παραχώρησης άνευ ανταλ-
λάγµατος της κυριότητας των αναγκαίων ακινήτων στον αρχαι-
ολογικό χώρο των Φιλίππων για την υλοποίηση του έργου της
κατασκευής εγκαταστάσεων πυρόσβεσης, β) την παροχή επι-
πρόσθετων οικονοµικών κινήτρων ως επιδόµατος στους υπαλλή-
λους του Υπουργείου Πολιτισµού που υπηρετούν στα µουσεία
και στους αρχαιολογικούς χώρους των νήσων Δήλου και Καστελ-
λόριζου κατά τη διάρκεια των χειµερινών µηνών, προκειµένου να
διατηρηθεί η λειτουργία των αρχαιολογικών χώρων για όλο τον
χρόνο, γ) την κάλυψη των δαπανών µετακίνησης για την εκτέ-
λεση ή επίβλεψη αρχαιολογικού έργου στο εξωτερικό του προ-
σωπικού του Ευρωπαϊκού Κέντρου Βυζαντινών και
Μεταβυζαντινών Μνηµείων, δ) τη µοριοδότηση της εµπειρίας
υποψηφίων για την κάλυψη θέσεων του κλάδου ΔΕ Φύλαξης-
Πληροφόρησης των ειδικοτήτων ΔΕ Ηµερήσιων Φυλάκων Μου-
σείων και Αρχαιολογικών χώρων και ΔΕ Νυχτοφυλάκων
Μουσείων και Αρχαιολογικών Χώρων σε µουσεία και αρχαιολο-
γικούς χώρους, ε) την επέκταση της ρύθµισης για την εκτέλεση
αρχαιολογικών έργων µε αυτεπιστασία και απολογιστικά και
στους εποπτευόµενους από το Υπουργείο Πολιτισµού φορείς,
στ) την προσθήκη νέας κατηγορίας προστατευτέων κινητών µνη-
µείων µεταγενέστερων του έτους 1453 που χρονολογούνται έως
και το έτος 1830 και την υποχρέωση δήλωσης της απόκτησης
κυριότητας και δήλωσης της κατοχής των µνηµείων αυτών και ζ)
την υποχρέωση δήλωσης των ανιχνευτών µετάλλων ή άλλων ορ-
γάνων διασκόπησης από τους κατόχους τους.

Άρθρο 23
Παραχώρηση δηµόσιων ακινήτων και δηµοτικού 

ακινήτου χωρίς αντάλλαγµα στο Υπουργείο Πολιτισµού 
για την κατασκευή εγκαταστάσεων πυρόσβεσης 

στον αρχαιολογικό χώρο των Φιλίππων

1. Παραχωρείται, άνευ ανταλλάγµατος, στο Υπουργείο Πολι-
τισµού, για την κατασκευή εγκαταστάσεων πυρόσβεσης στον αρ-
χαιολογικό χώρο των Φιλίππων:

α) η κυριότητα του δηµόσιου ακινήτου που βρίσκεται στη Δη-
µοτική Ενότητα Φιλίππων του Δή�ου Καβάλας της Περιφερειακής
Ενότητας Καβάλας της Περιφέρειας Ανατολικής Μακεδονίας και

Θράκης, στη θέση Κρηνίδες του αρχαιολογικού χώρου Φιλίππων,
ιδιοκτησίας του νοµικού προσώπου δηµοσίου δικαίου µε την
επωνυµία «Ελληνικός Οργανισµός Τουρισµού», �ε ΚΑΕΚ
210672531031/0/0, όπως αυτό ε�φαίνεται στο από Αυγούστου
2022 τοπογραφικό διάγρα��α, που επισυνάπτεται στον παρόντα
ως Παράρτη�α Α’,

β) η κυριότητα του δηµόσιου ακινήτου που βρίσκεται εντός
του κηρυγµένου αρχαιολογικού χώρου Φιλίππων, στη Δηµοτική
Ενότητα Φιλίππων του Δή�ου Καβάλας της Περιφερειακής Ενό-
τητας Καβάλας της Περιφέρειας Ανατολικής Μακεδονίας και
Θράκης, στη θέση Κρηνίδες ιδιοκτησίας του Υπουργείου Αγρο-
τικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, �ε ΚΑΕΚ 210675501030/0/0, όπως
αυτό ε�φαίνεται στο από Αυγούστου 2022 τοπογραφικό διά-
γρα��α, που επισυνάπτεται στον παρόντα ως Παράρτη�α B’,

γ) η κυριότητα του ακινήτου που βρίσκεται εντός του κηρυγ-
µένου αρχαιολογικού χώρου Φιλίππων, στη Δηµοτική Ενότητα
Φιλίππων του Δή�ου Καβάλας της Περιφερειακής Ενότητας Κα-
βάλας της Περιφέρειας Ανατολικής Μακεδονίας και Θράκης,
εντός του τεµαχίου                    υπ’ αρ. 1470στ’ (πρώην 1470γ’)
Συµπληρωµατικής Διανοµής Κρηνίδων Καβάλας (1957), ιδιοκτη-
σίας του Δήµου Καβάλας, άνευ ΚΑΕΚ, όπως αυτό ε�φαίνεται υπό
στοιχεία «1-2-....-38-1» στο από Αυγούστου 2022 τοπογραφικό
διάγρα��α, που επισυνάπτεται στον παρόντα ως Παράρτη�α Γ’.

2. Για την παραχώρηση της κυριότητας εκάστου ακινήτου της
παρ. 1, εκδίδεται απόφαση του αρµόδιου οργάνου του Ελληνι-
κού Οργανισµού Τουρισµού, του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφί�ων και του Δήµου Καβάλας, αντιστοίχως, στην
οποία περιγράφεται το υπό παραχώρηση ακίνητο. Η απόφαση
του πρώτου εδαφίου αποτελεί τον τίτλο για την καταχώριση ή τη
µεταγραφή της παραχώρησης του ακινήτου στο αρ�όδιο
κτη�ατολογικό γραφείο ή υποθηκοφυλακείο, αντίστοιχα.

3. Επί του τµήµατος των ακινήτων των περ. α) και β) της παρ.
1 που έχει δασικό χαρακτήρα εφαρµόζεται η παρ. 4 του άρθρου
54 του ν. 998/1979 (Α’ 289), περί των προϋποθέσεων διενέργειας
και εκτέλεσης έργων απαραίτητων για την προστασία, λειτουρ-
γία και ανάδειξη χώρων και εγκαταστάσεων πολιτιστικού χαρα-
κτήρα σε δάση, δασικές εκτάσεις και δηµόσιες εκτάσεις των περ.
α) και β) της παρ. 5 του άρθρου 3 του ν. 998/1979.

Άρθρο 24
Χορήγηση επιδόµατος στους υπαλλήλους 

του Υπουργείου Πολιτισµού που υπηρετούν στις νήσους
Δήλο και Καστελλόριζο - Αντικατάσταση άρθρου 10 

ν. 4598/2019

Το άρθρο 10 του ν. 4598/2019 (Α’ 36), περί της χορήγησης επι-
δόµατος στους υπαλλήλους του Υπουργείου Πολιτισµού που
υπηρετούν στη νήσο Δήλο, αντικαθίσταται ως εξής: 

«Άρθρο 10
Χορήγηση επιδό�ατος στους υπαλλήλους 

του Υπουργείου Πολιτισµού που υπηρετούν 
στις νήσους Δήλο και Καστελλόριζο

1. Στους υπαλλήλους του Υπουργείου Πολιτισµού, οι οποίοι
υπηρετούν: α) στον αρχαιολογικό χώρο και στα µουσεία της
νήσου Δήλου και β) στον αρχαιολογικό χώρο και στα µουσεία
της νήσου Καστελλόριζου χορηγείται �ηνιαίο επίδο�α ύψους πεν-
τακοσίων (500) ευρώ για τους χειµερινούς µήνες από 1ης Νοεµ-
βρίου εκάστου έτους έως και 31 Μαρτίου του επόµενου έτους
και τριακοσίων (300) ευρώ για τους λοιπούς µήνες του έτους,
από την η�έρα της τοποθέτησής τους, για όσο χρονικό διάστη�α
υπηρετούν στη θέση αυτήν, εφόσον δια�ένουν �όνι�α στη Δήλο
και στο Καστελλόριζο, αντίστοιχα, και παρα�είνουν για διάστη�α
εικοσιτεσσάρων (24) τουλάχιστον µηνών.

2. Ο αριθ�ός των υπαλλήλων της παρ. 1 δεν �πορεί να υπερ-
βαίνει τους δώδεκα (12) για κάθε νήσο που εµπίπτει στο πεδίο
εφαρµογής του παρόντος.

3. Η δαπάνη του επιδόµατος της παρ. 1 βαρύνει τον προϋπο-
λογισµό του Οργανισµού Διαχείρισης και Ανάπτυξης Πολιτιστι-
κών Πόρων.»
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Άρθρο 25
Κάλυψη δαπανών προσωπικού του Ευρωπαϊκού 

Κέντρου Βυζαντινών και Μεταβυζαντινών Μνηµείων 
για την εκτέλεση ή επίβλεψη αρχαιολογικού έργου 

λόγω µετακίνησής τους στο εξωτερικό - Τροποποίηση
άρθρων 3 και 16 υποπαρ. Δ.9 παρ. Δ’ άρθρου 2 

ν. 4336/2015

1. Στο άρθρο 3 της υποπαρ. Δ.9 της παρ. Δ’ του άρθρου 2 του
ν. 4336/2015 (Α’ 94 ), περί των ηµερών µετακίνησης εκτός έδρας,
προστίθεται παρ. 14 ως εξής: 

«14. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Πολιτισµού και Εθνικής
Οικονοµίας και Οικονοµικών δύνανται να καθορίζονται οι ηµέρες
µετακίνησης εκτός έδρας κατ’ έτος, συµπεριλαµβανοµένων των
µετακινήσεων στο εξωτερικό, και πέραν των ορίων της παρ. 1,
µέχρι εκατό (100) ηµέρες συνολικά, για τις µετακινήσεις του προ-
σωπικού που υπηρετεί στο νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου µε
την επωνυµία «Ευρωπαϊκό Κέντρο Βυζαντινών και Μεταβυζαντι-
νών Μνηµείων» για την εκτέλεση ή επίβλεψη αρχαιολογικού
έργου στο εξωτερικό.»

2. Στο άρθρο 16 της υποπαρ. Δ.9 της παρ. Δ’ του άρθρου 2
του ν. 4336/2015, περί των δαπανών µετακίνησης, προστίθεται
παρ. 9 ως εξής:

«9. Ειδικά για το προσωπικό του νοµικού προσώπου ιδιωτικού
δικαίου µε την επωνυµία «Ευρωπαϊκό Κέντρο Βυζαντινών και Με-
ταβυζαντινών Μνηµείων», το οποίο µεταβαίνει στο εξωτερικό για
την εκτέλεση ή επίβλεψη αρχαιολογικού έργου, οι δαπάνες της
παρ. 1 αναγνωρίζονται και για το πέραν των τριάντα (30) ηµερών
διάστηµα και µέχρι του ορίου που καθορίζεται µε την απόφαση
της παρ. 14 του άρθρου 3 της υποπαρ. Δ.9.»

Άρθρο 26
Μοριοδότηση της εµπειρίας υποψηφίων για την κάλυψη 

θέσεων του κλάδου ΔΕ Φύλαξης-Πληροφόρησης 
των ειδικοτήτων ΔΕ Ηµερήσιων Φυλάκων Μουσείων 

και Αρχαιολογικών Χώρων και ΔΕ Νυχτοφυλάκων Μουσείων
και Αρχαιολογικών Χώρων σε µουσεία 

και αρχαιολογικούς χώρους

Στις διαδικασίες επιλογής προσωπικού του Υπουργείου Πολι-
τισµού, µέσω του Ανώτατου Συµβουλίου Επιλογής Προσωπικού,
για την κάλυψη θέσεων του κλάδου ΔΕ Φύλαξης-Πληροφόρησης
των ειδικοτήτων ΔΕ Ηµερήσιων Φυλάκων Μουσείων και Αρχαι-
ολογικών χώρων και ΔΕ Νυχτοφυλάκων Μουσείων και Αρχαιολο-
γικών Χώρων σε µουσεία και αρχαιολογικούς χώρους, στις
οποίες εφαρµόζεται η περ. β’ της παρ. 1 του άρθρου 29 του ν.
4765/2021 (Α’ 6), περί των κριτηρίων επιλογής προσωπικού µε
σειρά προτεραιότητας, η εµπειρία που έχει αποκτηθεί από την
άσκηση καθηκόντων φύλακα σε µουσείο ή σε αρχαιολογικό
χώρο µετά από τη λήψη του αντίστοιχου τίτλου σπουδών βαθµο-
λογείται µε δέκα (10) µονάδες ανά µήνα και για συνολική εµπει-
ρία µέχρι εξήντα (60) µήνες και µε επτά (7) µονάδες ανά µήνα
για τους υπόλοιπους είκοσι τέσσερις (24) µήνες. Η εµπειρία στο
αντικείµενο της θέσης άνευ αντίστοιχου τίτλου σπουδών βαθµο-
λογείται σύµφωνα µε το πρώτο εδάφιο της περ. β’ της παρ. 1 του
άρθρου 29 του ν. 4765/2021.

Άρθρο 27
Εκτέλεση των αρχαιολογικών έργων 

των εποπτευόµενων από το Υπουργείο Πολιτισµού 
φορέων µε αυτεπιστασία και απολογιστικά

1. Τα αρχαιολογικά εν γένει έργα που υλοποιούνται από τα νο-
µικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου, που εποπτεύονται από το
Υπουργείο Πολιτισµού, δύναται να εκτελούνται απευθείας από
τις αρµόδιες οργανικές µονάδες των φορέων αυτών, µε αυτεπι-
στασία και απολογιστικά. 

2. Ως αρχαιολογικό έργο νοείται η µελέτη, η διαχείριση, η δι-
οίκηση και η εκτέλεση αρχαιολογικών, εν γένει, εργασιών, και
ιδίως:

α) οι ανασκαφές, αναστηλώσεις, στερεώσεις, αναδείξεις, συν-

τηρήσεις αρχαίων και νεότερων µνηµείων, διαµορφώσεις αρχαι-
ολογικών χώρων, µουσειακές εργασίες εν γένει, επισκευές, µε-
τασκευές,

β) ο σχεδιασµός της διαχείρισης, οργάνωσης και λειτουργίας
αρχαιολογικών χώρων, µνηµείων και µουσείων, εκπαιδευτικών
προγραµµάτων µε πολιτιστικό περιεχόµενο, η τεκµηρίωση, ψη-
φιοποίηση, παραγωγή ψηφιακού περιεχοµένου και ο σχεδιασµός
ηλεκτρονικών εφαρµογών ανάδειξης αρχαιολογικού περιεχοµέ-
νου στο διαδίκτυο, 

γ) η επιστηµονική, τεχνική, λειτουργική, διοικητική και διαχει-
ριστική υποστήριξη των ανωτέρω δραστηριοτήτων.

Στην έννοια του αρχαιολογικού έργου εντάσσονται και οι
πάσης φύσεως αρχαιολογικές έρευνες, εργασίες και σωστικές
ανασκαφές, που εκτελούνται από υπηρεσίες των φορέων της
παρ. 1 στο πλαίσιο υλοποίησης δηµόσιων τεχνικών έργων τρίτων
φορέων.

3. Για την εκτέλεση των έργων της παρ. 1, οι προϊστάµενοι των
αρµόδιων Υπηρεσιών των φορέων της παρ. 1 µπορούν να προ-
βαίνουν στις προσλήψεις του αναγκαίου και κατάλληλου ωροµί-
σθιου προσωπικού, µέσα στα όρια των εγκεκριµένων πιστώσεων,
για το συγκεκριµένο έργο, µε σύµβαση ιδιωτικού δικαίου ορισµέ-
νου χρόνου, η οποία µπορεί να ανανεώνεται ή να παρατείνεται
µέχρι το τέλος του έργου και η οποία σε κάθε περίπτωση δεν
µπορεί να υπερβαίνει κατ’ έτος τον αριθµό των χιλίων τριακοσίων
ενενήντα ωρών (1.390) ωρών για κάθε απασχολούµενο. Το επι-
στηµονικό προσωπικό και οι τεχνίτες υψηλής εξειδίκευσης για
έργα έρευνας, αναστήλωσης, αποκατάστασης, συντήρησης και
διαµόρφωσης µνηµείων και έργων τέχνης, το ανειδίκευτο εργα-
τοτεχνικό προσωπικό και οι σχεδιαστές που απασχολούνται σε
συγχρηµατοδοτούµενα έργα και χρησιµοποιείται για την εκτέ-
λεση των έργων της παρ. 1 δεν υπάγονται στα Μέρη Β’ και Γ’ του
ν. 4765/2021 (Α’ 6).

Άρθρο 28
Προσθήκη κατηγορίας κινητών µνηµείων 

µεταγενέστερων του 1453 που χρονολογούνται 
έως και το 1830, υποχρέωση δήλωσης απόκτησης 

κυριότητάς τους και υποχρέωση δήλωσης κατοχής τους - 
Τροποποίηση παρ. 1 και 2 άρθρου 20, παρ. 2 άρθρου 24 

και προσθήκη παρ. 16 στο άρθρο 73 του Κώδικα 
νοµοθεσίας για την προστασία των αρχαιοτήτων 

και εν γένει της πολιτιστικής κληρονοµιάς

1. Στο άρθρο 20 του Κώδικα νοµοθεσίας για την προστασία
των αρχαιοτήτων και εν γένει της πολιτιστικής κληρονοµιάς (ν.
4858/2021, Α’ 220), περί των διακρίσεων κινητών µνηµείων, επέρ-
χονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) στην παρ. 1 προστίθεται
περ. στ), β) στο πρώτο εδάφιο της παρ. 2 προστίθεται παρα-
ποµπή στην περ. στ) της παρ. 1, γ) επέρχονται οι αναγκαίες συν-
τακτικές µεταβολές λόγω των προσθηκών αυτών και οι παρ. 1
και 2 διαµορφώνονται ως εξής:

«1. Στα κινητά µνηµεία περιλαµβάνονται:
α) αυτά που χρονολογούνται έως και το 1453,
β) τα µεταγενέστερα του 1453, που χρονολογούνται έως και

το 1830 και αποτελούν ευρήµατα ανασκαφών ή άλλης αρχαιολο-
γικής έρευνας ή που αποσπάσθηκαν από ακίνητα µνηµεία, καθώς
και οι θρησκευτικές εικόνες και λειτουργικά αντικείµενα της ίδιας
περιόδου,

γ) τα µεταγενέστερα του 1453, που χρονολογούνται έως και
το 1830, δεν υπάγονται στην περ. β) και χαρακτηρίζονται µνηµεία
λόγω της κοινωνικής, τεχνικής, λαογραφικής, εθνολογικής, καλ-
λιτεχνικής, αρχιτεκτονικής, βιοµηχανικής ή εν γένει ιστορικής ή
επιστηµονικής σηµασίας τους,

δ) τα νεότερα πολιτιστικά αγαθά που είναι προγενέστερα των
εκάστοτε τελευταίων εκατό (100) ετών και χαρακτηρίζονται µνη-
µεία λόγω της κοινωνικής, τεχνικής, λαογραφικής, εθνολογικής,
καλλιτεχνικής, αρχιτεκτονικής, βιοµηχανικής ή εν γένει ιστορικής
ή επιστηµονικής σηµασίας τους,

ε) τα νεότερα πολιτιστικά αγαθά που ανάγονται στην περίοδο
των εκάστοτε τελευταίων εκατό (100) ετών και χαρακτηρίζονται
µνηµεία λόγω της ιδιαίτερης κοινωνικής, τεχνικής, λαογραφικής,

14470 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



εθνολογικής ή εν γένει ιστορικής, καλλιτεχνικής, αρχιτεκτονικής,
βιοµηχανικής ή επιστηµονικής σηµασίας τους και

στ) τα µεταγενέστερα του έτους 1453, που χρονολογούνται
έως και το έτος 1830: παντός είδους κειµήλια, όπως όπλα και
προσωπικά αντικείµενα αγωνιστών και άλλων σηµαινόντων προ-
σώπων της ελληνικής επανάστασης.»

2. Τα κινητά µνηµεία που υπάγονται στις περ. α), β) και στ) της
παρ. 1 προστατεύονται από τον νόµο χωρίς να απαιτείται η έκ-
δοση οποιασδήποτε διοικητικής πράξης. Τα πολιτιστικά αγαθά
των περ. γ), δ) και ε) της παρ. 1 χαρακτηρίζονται µνηµεία µε από-
φαση του Υπουργού Πολιτισµού, η οποία εκδίδεται ύστερα από
εισήγηση της Υπηρεσίας και γνώµη του Συµβουλίου και δηµοσι-
εύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.»

2. Στην παρ. 2 του άρθρου 24 του Κώδικα νοµοθεσίας για την
προστασία των αρχαιοτήτων και εν γένει της πολιτιστικής κλη-
ρονοµιάς, περί της υποχρέωσης δήλωσης κάθε προσώπου που
αποκτά την κυριότητα µνηµείου µεταγενέστερου του 1453, προ-
στίθεται δεύτερο εδάφιο και η παρ. 2 διαµορφώνεται ως εξής: 

«2. Κάθε πρόσωπο το οποίο αποκτά την κυριότητα µνηµείου
µεταγενέστερου του 1453, που υπάγεται στην περ. β) της παρ.
1 και στην παρ. 6 του άρθρου 20, οφείλει να υποβάλει χωρίς
υπαίτια καθυστέρηση στις αρχές της προηγούµενης παραγρά-
φου δήλωση για τον τρόπο µε τον οποίο περιήλθε σε αυτό και
για τα στοιχεία του προηγούµενου κατόχου του. Κάθε πρόσωπο
το οποίο αποκτά την κυριότητα µνηµείου µεταγενέστερου του
1453, που υπάγεται στην περ. στ) της παρ. 1 του άρθρου 20,
οφείλει να υποβάλει, χωρίς υπαίτια καθυστέρηση, στην πλησιέ-
στερη υπηρεσία του Υπουργείου Πολιτισµού δήλωση για τον
τρόπο µε τον οποίο περιήλθε σε αυτό και για τα στοιχεία του
προηγούµενου κατόχου του.»

3. Στο άρθρο 73 του Κώδικα νοµοθεσίας για την προστασία
των αρχαιοτήτων και εν γένει της πολιτιστικής κληρονοµιάς, περί
των µεταβατικών και ειδικών διατάξεων του Κώδικα αυτού, προ-
στίθεται παρ. 16 ως εξής:

«16. Όποιος έχει στην κατοχή του κινητό µνηµείο που υπάγεται
στην περ. στ) της παρ. 1 του άρθρου 20, υποχρεούται µέχρι την
31η.12.2034 να το δηλώσει στην πλησιέστερη υπηρεσία του
Υπουργείου Πολιτισµού, σύµφωνα µε την παρ. 2 του άρθρου 24.
Όποιος δεν προβεί σε εµπρόθεσµη δήλωση, σύµφωνα µε το
πρώτο εδάφιο, τιµωρείται σύµφωνα µε το δεύτερο εδάφιο του
άρθρου 58.»

Άρθρο 29
Υποχρέωση δήλωσης των ανιχνευτών µετάλλων 

ή άλλων οργάνων διασκόπησης και θέσπιση ποινικής 
κύρωσης για την παραβίασή της - Τροποποίηση παρ. 2 άρ-
θρου 38 και αντικατάσταση παρ. 1 άρθρου 62 του Κώδικα

νοµοθεσίας για την προστασία των αρχαιοτήτων 
και εν γένει της πολιτιστικής κληρονοµιάς

1. Στην παρ. 2 του άρθρου 38 του Κώδικα νοµοθεσίας για την
προστασία των αρχαιοτήτων και εν γένει της πολιτιστικής κλη-
ρονοµιάς (ν. 4858/2021, Α’ 220), περί της δυνατότητας χρήσης
ανιχνευτών µετάλλου ή άλλων οργάνων διασκόπησης προς διε-
ρεύνηση του υπεδάφους, του βυθού ή του πυθµένα, µετά από
το πρώτο εδάφιο προστίθενται νέα εδάφια, δεύτερο και τρίτο,
και η παρ. 2 διαµορφώνεται ως εξής:

«2. Η χρήση ανιχνευτών µετάλλου ή άλλων οργάνων διασκό-
πησης προς διερεύνηση του υπεδάφους, του βυθού ή του πυθ-
µένα, δεν επιτρέπεται χωρίς την άδεια της Υπηρεσίας. Οι κάτοχοι
ανιχνευτών µετάλλων ή άλλων οργάνων διασκόπησης οφείλουν
να τα δηλώνουν στη Διεύθυνση Τεκµηρίωσης και Προστασίας
Πολιτιστικών Αγαθών της Γενικής Διεύθυνσης Αρχαιοτήτων και
Πολιτιστικής Κληρονοµιάς της Γενικής Γραµµατείας Πολιτισµού
του Υπουργείου Πολιτισµού. Aπό την υποχρέωση του δευτέρου
εδαφίου εξαιρούνται οι έµποροι ανιχνευτών µετάλλων/οργάνων
διασκόπησης ως προς τους ανιχνευτές µετάλλων/όργανα δια-
σκόπησης που κατέχουν µε σκοπό τη µεταπώληση. Με απόφαση
του Υπουργού Πολιτισµού ρυθµίζονται θέµατα που αφορούν την
κατοχή, τη χρήση τέτοιων οργάνων, καθώς και τη διαδικασία χο-
ρήγησης των σχετικών αδειών.»

2. Η παρ. 1 του άρθρου 62 του Κώδικα νοµοθεσίας για την
προστασία των αρχαιοτήτων και εν γένει της πολιτιστικής κλη-
ρονοµιάς, περί της παράνοµης χρήσης ανιχνευτή µετάλλων ή
άλλων οργάνων διασκόπησης, αντικαθίσταται ως εξής:

«1. Όποιος κατέχει ανιχνευτή µετάλλων ή άλλα όργανα δια-
σκόπησης, τα οποία δεν έχει δηλώσει στη Διεύθυνση Τεκµηρίω-
σης και Προστασίας Πολιτιστικών Αγαθών της Γενικής
Διεύθυνσης Αρχαιοτήτων και Πολιτιστικής Κληρονοµιάς της Γε-
νικής Γραµµατείας Πολιτισµού του Υπουργείου Πολιτισµού, σύµ-
φωνα µε την παρ. 2 του άρθρου 38, ή χρησιµοποιεί ανιχνευτή
µετάλλων ή άλλα όργανα διασκόπησης χωρίς την άδεια που
απαιτείται από την παρ. 2 του άρθρου 38, τιµωρείται µε φυλάκιση
τουλάχιστον τριών (3) µηνών και χρηµατική ποινή.»

ΜΕΡΟΣ Δ’
ΕΠΕΙΓΟΥΣΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΤΟΥ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ

ΠΑΙΔΕΙΑΣ, ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ 
ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ

Άρθρο 30
Ίδρυση Τµήµατος Νοσηλευτικής στη Σχολή Επιστηµών

Υγείας του Δηµοκρίτειου Πανεπιστηµίου Θράκης - 
Τροποποίηση άρθρου 7 ν. 5094/2024

Στο άρθρο 7 του ν. 5094/2024 (Α’ 39), περί ίδρυσης Τµήµατος
Νοσηλευτικής στη Σχολή Επιστηµών Υγείας του Δηµοκριτείου
Πανεπιστηµίου Θράκης, επέρχονται οι ακόλουθες τροποποι-
ήσεις: α) στην παρ. 1 διαγράφονται οι λέξεις «, µε έδρα την Αλε-
ξανδρούπολη», β) η παρ. 2 αντικαθίσταται και το άρθρο 7
διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 7
Ίδρυση Τµήµατος Νοσηλευτικής στη Σχολή Επιστηµών

Υγείας του Δηµοκρίτειου  Πανεπιστηµίου Θράκης

1. Ιδρύεται Τµήµα Νοσηλευτικής στη Σχολή Επιστηµών Υγείας
του Δηµοκρίτειου Πανεπιστηµίου Θράκης (Δ.Π.Θ.).

2. Το Τµήµα Νοσηλευτικής της παρ. 1 έχει έδρα το Διδυµό-
τειχο έως τη λήξη του ακαδηµαϊκού έτους 2024-2025. Από το
ακαδηµαϊκό έτος 2025-2026 και εφεξής το Τµήµα Νοσηλευτικής
του πρώτου εδαφίου έχει έδρα την Αλεξανδρούπολη. 

3. Το Παράρτηµα του Τµήµατος Νοσηλευτικής της Σχολής
Επιστηµών Υγείας του ΔΙ.ΠΑ.Ε. εντάσσεται στο Τµήµα Νοσηλευ-
τικής της Σχολής Επιστηµών Υγείας του Δ.Π.Θ. στην Αλεξαν-
δρούπολη.»

Άρθρο 31
Έναρξη ισχύος ν. 5094/2024 - Τροποποίηση παρ. 2 

άρθρου 215 ν. 5094/2024

Στην παρ. 2 του άρθρου 215 του ν. 5094/2024 (Α’ 39), περί της
έναρξης ισχύος, επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) δια-
γράφονται οι λέξεις «, της παρ. 3 του άρθρου 7, της παρ. 2 του
άρθρου 8», β) πριν τις λέξεις «του άρθρου 9» προστίθενται οι λέ-
ξεις «των παρ. 2, 3 και 4» και γ) προστίθεται δεύτερο εδάφιο, και
η παρ. 2 διαµορφώνεται ως εξής:

«2. Η ισχύς των παρ. 2 και 4 του άρθρου 3 και των παρ. 2, 3
και 4 του άρθρου 9 αρχίζει από το ακαδηµαϊκό έτος 2025-2026.
Η ακαδηµαϊκή λειτουργία του Τµήµατος της παρ. 2 του άρθρου
8 εκκινεί από το ακαδηµαϊκό έτος 2025-2026.»

Άρθρο 32
Ρυθµίσεις για την εισαγωγή στην τριτοβάθµια 

εκπαίδευση - Τροποποίηση παρ. 6α άρθρου 13Δ 
ν. 4186/2013

1. Στην παρ. 6α του άρθρου 13Δ του ν. 4186/2013      (Α’ 193),
περί ρυθµίσεων για την εισαγωγή στην τριτοβάθµια εκπαίδευση,
µετά τις λέξεις «ή συγχώνευσης» προστίθενται οι λέξεις «ή έντα-
ξης» και η παρ. 6α διαµορφώνεται ως εξής:

«6 α. Στις περιπτώσεις ίδρυσης ή συγχώνευσης ή ένταξης σχο-
λών, τµηµάτων ή εισαγωγικών κατευθύνσεων µπορούν να ορί-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΛΕ’ - 17 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2004 14471



ζονται µε απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού ειδικές προθεσµίες για τον καθορισµό: α) του συν-
τελεστή της Ε.Β.Ε. της σχολής, τµήµατος ή εισαγωγικής κατεύ-
θυνσης, β) του συντελεστή Ε.Β.Ε. ειδικών µαθηµάτων και
πρακτικών δοκιµασιών, εφόσον απαιτείται, ανά σχολή, τµήµα ή
εισαγωγική κατεύθυνση, γ) των συντελεστών βαρύτητας µαθη-
µάτων, ειδικών µαθηµάτων και πρακτικών δοκιµασιών, δ) της κα-
τάταξης της σχολής ή του τµήµατος στα επιστηµονικά πεδία ή
τοµείς και ε) του αριθµού εισακτέων στη σχολή, στο τµήµα ή την
εισαγωγική κατεύθυνση.»

ΜΕΡΟΣ Ε’
ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΤΙΚΕΣ - ΜΕΤΑΒΑΤΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 33
Εξουσιοδοτικές διατάξεις

1. Με απόφαση του Υπουργού Πολιτισµού ρυθµίζονται ο τρό-
πος λειτουργίας και ενηµέρωσης του Εθνικού Ευρετηρίου Άυλης
Πολιτιστικής Κληρονοµιάς της Ελλάδας του άρθρου 4, ζητήµατα
σχετικά µε τον τρόπο καταγραφής και αποτύπωσης σε αυτό των
στοιχείων της άυλης πολιτιστικής κληρονοµιάς, ζητήµατα διαλει-
τουργικότητας µε τις λοιπές βάσεις δεδοµένων που τηρεί το
Υπουργείο Πολιτισµού ή άλλα Υπουργεία και φορείς του δηµό-
σιου τοµέα, καθώς και κάθε άλλο θέµα σχετικό µε την εφαρµογή
του άρθρου 4.

2. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών, Ψηφιακής Διακυβέρνησης, Πολιτισµού και του
κατά περίπτωση αρµόδιου Υπουργού καθορίζεται το ελάχιστο
ποσοστό ελληνόφωνου τραγουδιού ή ορχηστρικής µουσικής
απόδοσης ελληνόφωνου τραγουδιού ή εν γένει µουσικών έργων
µε στίχο σε γλώσσα κράτους µέλους της ΕΕ ή χωρίς στίχο, τα
οποία ηχογραφούνται ή πρόκειται να ηχογραφηθούν στην Ελ-
λάδα, σύµφωνα µε τα οριζόµενα στην παρ. 4 του άρθρου 54 του
Κανονισµού (ΕΕ) 651/2014 της Επιτροπής (L187), που λαµβάνε-
ται υπόψη όταν ενσωµατώνεται στη µουσική επένδυση των οπτι-
κοακουστικών παραγωγών, τα ζητήµατα προσαρµογής των
σχετικών πληροφοριακών συστηµάτων που χρησιµοποιούνται
από τους φορείς του δηµόσιου τοµέα κατά την έννοια της περ.
α’ της παρ. 1 του άρθρου 14 του ν. 4270/2014 (Α’ 143), καθώς
και κάθε άλλη συναφής λεπτοµέρεια για την εφαρµογή του άρ-
θρου 12.

3. Με απόφαση του Υπουργού Πολιτισµού καθορίζονται οι τε-
χνικές και λοιπές λεπτοµέρειες για την εφαρµογή και λειτουργία
της ηλεκτρονικής βάσης δεδοµένων και της διαδικτυακής εφαρ-
µογής του άρθρου 13, η διαδικασία συγκρότησης, εµπλουτισµού
και ενηµέρωσης της βάσης δεδοµένων, τα µουσικά έργα τα
οποία πρόκειται να ενταχθούν σε αυτήν και οι κατηγοριοποιήσεις
τους, η διαδικασία εγγραφής στη διαδικτυακή εφαρµογή του
ίδιου άρθρου των εν γένει χρηστών συµπεριλαµβανοµένων των
υπόχρεων των άρθρων 8, 9, 10 και 11, καθώς και κάθε άλλο θέµα
σχετικό µε την εφαρµογή του άρθρου 13.

4. Με απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου του Ο.Δ.Α.Π. δύ-
ναται να καθορίζονται οι όροι και ο τρόπος περαιτέρω διάθεσης
µεµονωµένων ή ενιαίων ή κοινών εισιτηρίων εισόδου σε µουσεία,
αρχαιολογικούς χώρους και µνηµεία από τους χρήστες - συνερ-
γάτες του συστήµατος ηλεκτρονικού εισιτηρίου του άρθρου 20,
που έχει συσταθεί και λειτουργεί σύµφωνα µε την περ. ζ’ της
παρ. 2 του άρθρου 2 του ν. 4761/2020 (Α’ 248).

5. Με προεδρικό διάταγµα, που εκδίδεται µετά από πρόταση

των Υπουργών Πολιτισµού, Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών
και Εσωτερικών ρυθµίζεται κάθε ζήτηµα σχετικό µε την υλοποί-
ηση των έργων της παρ. 1 του άρθρου 27 και ιδίως: α) η διαδι-
κασία µελέτης και υλοποίησης των έργων και παροχής
εξειδικευµένων υπηρεσιών και εργασιών που είναι αναγκαίες γι’
αυτά, β) η χρηµατοδότηση των έργων και η διαχείριση των σχε-
τικών πιστώσεων, γ) ο τρόπος εκτέλεσης αρχαιολογικών έργων
και εργασιών µε αυτεπιστασία και απολογιστικά, δ) η συντήρηση
και φύλαξη των έργων και των εργοταξίων, ε) η πρόσληψη του
αναγκαίου για την εκτέλεση των έργων προσωπικού κάθε κατη-
γορίας και ειδικότητας και ο τρόπος επίβλεψής του.

Άρθρο 34
Μεταβατική διάταξη

Κατά την πρώτη εφαρµογή των άρθρων 8, 9, 10 και 11, η βε-
βαίωση της παρ. 2 των ανωτέρω άρθρων εκδίδεται µέχρι τις
30.4.2025 και σε αυτήν αναφέρεται το ακριβές ποσοστό ελληνό-
φωνου τραγουδιού που εκτελέστηκε δηµόσια κατά το δεύτερο
ηµερολογιακό εξάµηνο του έτους 2024.

ΜΕΡΟΣ ΣΤ’
ΡΗΤΡΑ ΑΞΙΟΛΟΓΗΣΗΣ

Άρθρο 35
Αξιολόγηση αποτελεσµάτων των ρυθµίσεων 

του Κεφαλαίου Γ’ του Μέρους Α’

1. Το Υπουργείο Πολιτισµού, µετά από εισήγηση του Οργανι-
σµού Πνευµατικής Ιδιοκτησίας, καταρτίζει έκθεση αξιολόγησης
της εφαρµογής των άρθρων 7 έως 14 µετά την πάροδο ενός (1)
έτους από την έναρξη ισχύος τους.

2. Η έκθεση αξιολόγησης της παρ. 1 περιλαµβάνει στοιχεία
σχετικά µε: α) την έκταση εφαρµογής των ρυθµίσεων του Κεφα-
λαίου Γ’ του Μέρους Α’, β) το κόστος εφαρµογής αυτών συνο-
λικά, καθώς και των επιµέρους υποχρεώσεων που
θεσµοθετούνται, γ) σηµεία επιτυχίας ή κενά που εντοπίστηκαν
στην εφαρµογή, δ) προτάσεις αλλαγών.

3. Η έκθεση αξιολόγησης αναρτάται στην ιστοσελίδα του
Υπουργείου Πολιτισµού.

ΜΕΡΟΣ Ζ’
ΠΑΡΑΡΤΗΜΑΤΑ

Άρθρο 36
Παραρτήµατα

Προσαρτώνται στον παρόντα νόµο και αποτελούν αναπόσπα-
στο τµήµα αυτού τα Παραρτήµατα Α’, Β’ και Γ’.

ΜΕΡΟΣ Η’
ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ

Άρθρο 37
Έναρξη ισχύος

1. Η ισχύς του παρόντος αρχίζει από τη δηµοσίευσή του στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως µε την επιφύλαξη των οριζόµενων
στην παρ. 2
2. Η ισχύς των άρθρων 7, 8, 9, 10, 11 αρχίζει από την 1η.7.2024.

Α

14472 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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Αθήνα,..............................2024

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το
Προεδρείο για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως
προς την ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Το Σώµα

παρέσχε τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη

συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Με τη συ-

ναίνεση του Σώµατος και ώρα 20.02’ λύεται η συνεδρίαση για
αύριο, ηµέρα Πέµπτη 18 Απριλίου 2024 και ώρα 10.00’, µε αντι-
κείµενο εργασιών του Σώµατος: νοµοθετική εργασία, µόνη συ-
ζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου
του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και Οι-
κονοµικών: «Κώδικας Φορολογικής Διαδικασίας και άλλες διατά-
ξεις - Συνταξιοδοτική διάταξη», σύµφωνα µε τη συµπληρωµατική
ηµερήσια διάταξη που θα διανεµηθεί.
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1. ΕΘΝΙΚΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ
ΚΑΙ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

3. ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ

5. ΥΠΟΔΟΜΩΝ
ΚΑΙ ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ

7. ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

9. ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ

11. ΑΓΡΟΤΙΚΗΣ 
ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

ΚΑΙ ΤΡΟΦΙΜΩΝ

13. ΤΟΥΡΙΣΜΟΥ

15. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΕΘΝΙΚΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ
ΚΑΙ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

2. ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ

4. ΠΑΙΔΕΙΑΣ,
ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ
ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ

6. ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ
ΚΑΙ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ

8. ΕΡΓΑΣΙΑΣ ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ 
ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ

10. ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ

12. ΝΑΥΤΙΛΙΑΣ
ΚΑΙ ΝΗΣΙΩΤΙΚΗΣ

ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ

14. ΨΗΦΙΑΚΗΣ
ΔΙΑΚΥΒΕΡΝΗΣΗΣ

16. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                                              ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ

17. Ο ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΣΤΟΝ ΠΡΩΘΥΠΟΥΡΓΟ

18. Ο ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ».


